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ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΣ

Η οδός Ισοκράτους που τώρα μάθαμε
Με αφορμή την κατεδάφιση των διατηρητέων κτηρίων στην
παλιά πόλη της Λευκωσίας μιλάμε για την η ιστορία της οδού
Ισοκράτους και των κτηρίων της και για το πώς αντιμετωπίζου-
με την πολιτιστική μας κληρονομιά. Ζωή, σελ. 1

ΔΙΑΒΑΣΤΕ ΣΗΜΕΡΑ ΣΤΟ ΕΝΘΕΤΟ «ΖΩΗ» 

ΨΗΦΙΑΚΕΣ ΠΑΡΑΣΤΑΣΕΙΣ

Το θέατρο βγαίνει
στην… οθόνη

Πώς το θέατρο βιώνει την ανα-
στολή των παραστάσεων, εν α-
ναμονή του ανοίγματος των χώ-
ρων. Κατ’ αρχάς βγαίνουν στον
αέρα, μέσω πλατφορμών, ανα-
μένοντας όμως να ανέβουν στο
σανίδι με τους θεατές να είναι
στην πλατεία. Ζωή, σελ. 4

Πολίτες αγρυπνείτε
Ο Ανδρέας Παστελλάς γράφει στο «Το
αυτοκέφαλον»: «Απ’ τον καιρό που γίναμε
αυτοκέφαλοι / θρίαμβος της βυζαντινής
διπλωματίας μας / τρομάρα του θεοσε-
βούς αυτοκράτορα Ζήνωνα / μια ώρα
αρχύτερα να μας ξεφορτωθεί / γίναμε
ξεροκέφαλοι / κι όλο του κεφαλιού μας
κάναμε, / αλλά κάθε φορά το κάθε μας
μοιραίο σφάλμα / ανάθεμα φορτώναμε
την τύφλα μας / σ’ άλλων ανύποπτων
κεφάλια»… Σας λένε κάτι αυτά τα λόγια
του ποιητή; Οσημέραι η χώρα ακούει
για σκάνδαλα και για αποφάσεις ενός
ανδρός, βλέποντας αποσβολωμένη την
πολιτιστική της κληρονομιά να χάνεται.
Άρχοντες, ακούστε την κοινωνία. Πολίτες,
αρχίστε να διεκδικείτε, διότι πόλη, χωρίς
ενεργούς πολίτες, δεν είναι τίποτε άλλο
παρά αποικία, και στο τέλος η «πολιτεία
αγκομαχώντας / καταβροχθίζει την ευ-
τυχία της»… πάλι Παστελλάς.

ΚΟΙΝΩΝΙΑ

Σχέσεις εξουσίας 
στις Τέχνες (IΙI)

H ηθοποιός Μαρίνα Μανδρή μι-
λάει στην «Κ» για το ζήτημα της
σεξουαλικής παρενόχλησης και
λέει πως είναι σημαντικό να δη-
μιουργηθεί ένα ασφαλές περι-
βάλλον όπου τα θύματα θα μπο-
ρούν να καταγγείλουν τα περι-
στατικά χωρίς τον φόβο της πε-
ριθωριοποίησης. Ζωή, σελ. 3

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΙΩΡΚΑΤΖΗΣ

Επαναφορά
των διατηρητέων
ζητεί ο Δήμος

Ο δήμαρχος Λευκωσίας
Κωνσταντίνος Γιωρκά-
τζης, στη συνέντευξή
του στην «Κ», λέει ότι
κανείς δεν είναι υπερά-

νω του νόμου και ότι στόχος του Δή-
μου είναι το έργο να ολοκληρωθεί
στη βάση των όρων που περιλαμβά-
νονται στις άδειες που έχουν εκδο-
θεί. Σημειώνει πως ο Δήμος ζητάει ά-
μεση επαναφορά των διατηρητέων
οικοδομών που αυθαίρετα και παρά-
νομα κατεδαφίστηκαν. Σελ. 9

ΑΧΙΛΛΕΑΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ 

Ανοίγει τα χαρτιά του
για τις προεδρικές 
Μέχρι το καλοκαίρι αναμένεται να
ξεκαθαρίσει το ζήτημα των προεδρι-
κών, λέει ο γνωστός νομικός Αχιλλέ-
ας Δημητριάδης, ο οποίος σημειώνει
πως επί του παρόντος αγωνιά για το
Βαρώσι και πως θέλει να φανεί χρή-
σιμος στον τόπο. Σελ. 17

ΜΙΧΑΛΗΣ ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ 

Η αλαζονεία πλήγωσε
τον κόσμο του ΔΗΣΥ
Η Πενταμερής είναι η μεγάλη ευκαι-
ρία του προέδρου να επαναφέρει
την αξιοπιστία του, αναφέρει ο Μιχά-
λης Σοφοκλέους. Σημειώνει πως ό-
ποιος τοποθετείται διαφορετικά στις
αρχές και διακηρύξεις του ΔΗΣΥ, ε-
ναντιώνεται στον Συναγερμό. Σελ. 10

ΑΡΑΒΙΚΗ ΑΝΟΙΞΗ

Δεν άλλαξε ακόμα
τη Μέση Ανατολή
Ο Γιάννης Ιωάννου αναλύει το φαινό-
μενο της Αραβικής Άνοιξης, δέκα χρό-
νια μετά την εκδήλωσή της. Η απαίτη-
ση ήταν η πτώση των καθεστώτων. Δέ-
κα χρόνια μετά, η περιοχή μαστίζεται
από τη βία των κατακερματισμένων
εμφύλιων συγκρούσεων. Σελ. 7

Στην Κύπρο οι αρχές έχουν συγκεκριμένο
οδικό χάρτη για τον εμβολιασμό. Την εξέλιξη
και του στρατηγικού πλάνου αλλά και του
χάρτη, σίγουρα θα επηρεάσει η άφιξη ενός
μεγάλου αριθμού δόσεων του εμβολίου της
AstraZeneca, καθώς και η αύξηση των δό-

σεων από τις Pfizer/BioNTech και της νέας
παραλαβής από τη Moderna. Η Κύπρος α-
ναμένεται ότι θα λάβει τον Φεβρουάριο
γύρω στις 90-100 χιλιάδες δόσεις εμβολίων.
Όλες οι δόσεις της AstraZeneca μπορούν
να χορηγούνται αμέσως, γεγονός που απο-

τελεί πλεονέκτημα, καθώς δεν θα χρειάζεται
να φυλάγονται δόσεις για τη δεύτερη χο-
ρήγηση.Έχουν ήδη ξεκινήσει προετοιμασίες
για δημιουργία δύο μεγάλων εμβολιαστικών
κέντρων σε Λευκωσία και Λεμεσό, που θα
υλοποιήσουν το πλάνο των εμβολιασμών

το επόμενο διάστημα. Την ίδια στιγμή, σε
αγώνα δρόμου εισέρχεταιη Κομισιόν, ώστε
να καλύψει τις ανάγκες της Ευρώπης σε
εμβόλια καθώς και το χαμένο έδαφος που
προκάλεσαν οι καθυστερήσεις στην παρα-
γωγή της Pfizer, κυρίως όμως η διαμάχη με

την AstraZeneca. Όπως δήλωσε στην «Κ»
η Στέλλα Κυριακίδου, η BioNTech έχει ε-
νημερώσει πως θα επιστρέψουν στις συμ-
φωνημένες ποσότητες δόσεων στα μέσα
Φεβρουαρίου και πως θα καλύψει το κενό
που δημιουργήθηκε τον Ιανουάριο. Σελ. 4

Μαζικοί εμβολιασμοί για καθαρό Απρίλιο 
Ξεκαθαρίζει το σκηνικό για την Κύπρο, ενώ τον ίδιο μήνα στις Βρυξέλλες αναμένεται η έγκριση του εμβολίου της J&J

ΠΡΟΕΔΡΙΚO

Oταν σβήνουν 
στον Λόφο τα φώτα
Το θερμό διάγγελμα, η παρουσία του προέ-
δρου στην ερευνητική επιτροπή και κυρίως
ο τρόπος με τον οποίο πολιτεύεται η κυβέρ-
νηση, έχουν προκαλέσει συζητήσεις για το
μέχρι πού θα φτάσει η κρίση και η κυβερ-
νητική φθορά. Όπως λέγεται, ο πρόεδρος
δεν ακούει κανέναν και κυρίως δεν δέχεται
διαφωνίες. Σελ. 8

Τι είπε και τι προσπέρασε ενώπιον της Ε-
ρευνητικής Επιτροπής ο Νίκος Αναστα-

σιάδης για τη διαχείριση του προγράμματος
πολιτογραφήσεων. Σελ. 16

ΚΥΠΡΙΑΚΟ

«Διευκολύνσεις»
Τατάρ ζητάει
το Λονδίνο
«Διευκόλυνση» του Τατάρ επιδιώκει ο Αγγλος
ΥΠΕΞ, Ντόμινικ Ράαμπ, ζητώντας τη συν-
δρομή της Λευκωσίας, μέσω μιας «ευέλικτης»
προσέγγισης, με επιχείρημα να πετύχει η
άτυπη πενταμερής. Οι βολιδοσκοπήσεις του
Λονδίνου, για μια λύση που παραπέμπει σε
μοντέλο συνομοσπονδίας, ανάγκασαν τον
πρόεδρο Αναστασιάδη να επιδιώξει ένα ξε-
καθάρισμα προθέσεων. Σελ. 6

Μοιράζεται χαρτί
στην Αν. Μεσόγειο
Συμμαχίες ο στόχος της Αθήνας

Η Αθήνα επιχειρεί να ενισχύσει τις πε-
ριφερειακές συμμαχίες της με νέες,
αλλά και να εξομαλύνει τις σχέσεις της
με μια Τουρκία η οποία εμφανίζεται αμ-
φίθυμη. Σημαντικός κρίκος των εξελί-
ξεων το επόμενο χρονικό διάστημα
είναι και η άτυπη πενταμερής για το
Κυπριακό που θα πραγματοποιηθεί στις
αρχές Μαρτίου. Σε Λευκωσία και Ιε-
ρουσαλήμ αύριο ο πρωθυπουργός Μη-
τσοτάκης. Σελ. 18

Σε νέους κόσμους
μας οδηγεί το 5G
Συνέντευξη CEO της CYTA
Χρηστικές απαντήσεις για την εισαγωγή
και λειτουργία του 5G και τις επανα-
στατικές αλλαγές που θα επιφέρει στην
καθημερινότητα, δίνει στην «Κ» ο CEO
της CYTA Αντρέας Νεοκλέους. Εξηγεί
ότι οι οπτικές ίνες σε συνδυασμό με
το 5G θα αλλάξουν το ίντερνετ. Ανα-
φέρεται στην πανδημία και στις οικο-
νομικές επιδόσεις και εξηγεί τι είδους
μεταρρύθμιση χρειάζεται ο ημικρατικός
οργανισμός. Οικονομική, σελ. 4

Οι πλείστοι στις δόσεις και
οι άλλοι στις αναδιαρθρώσεις
Ικανοποίηση τραπεζών από τη συνέπεια δανειοληπτών

Θετικές είναι οι πρώτες ενδείξεις από
τη συνέπεια που επέδειξαν οι δανειο-
λήπτες, οι οποίοι είχαν συμμετάσχει στο
πρόγραμμα αναστολής των δόσεων,
λόγω πανδημίας. Το πρόγραμμα έληξε
τον Δεκέμβριο και σύμφωνα  με τραπε-
ζικούς κύκλους, μέσα στον Ιανουάριο
τουλάχιστον το 80% των δανειοληπτών
επανήρχισαν να καταβάλλουν τις δόσεις
τους. Το ποσοστό των δανειοληπτών

που επέστρεψαν στις δόσεις διαφέρει
από τράπεζα σε τράπεζα αλλά και στο
φάσμα του πελατολογίου τους. Άλλες
κάνουν λόγο για συμμόρφωση του 70%
και άλλες για 90%. Όποιο και να είναι
το ποσοστό δεν σημαίνει ότι τα δάνεια
αυτών που δεν επέστρεψαν στις δόσεις,
θα μετατραπούν σε μη εξυπηρετούμενα.
Ενδεχομένως, θα πρέπει να τύχουν α-
ναδιάρθρωσης. Οικονομική, σελ. 3 

Διευρύνονται τα φαινόμενα κοινωνικής ανυπακοής σε αρκετές ευρωπαϊκές χώρες με την Ακροδεξιά να επενδύει στην οργή για την καραντίνα. Στο πρόσφατο παρελθόν, η ευρωπαϊκή
Ακροδεξιά εστίαζε στο μεταναστευτικό και στην ισλαμοφοβία, εκμεταλλευόμενη τα διαδοχικά σοκ από τρομοκρατικές ενέργειες στην ήπειρο. Ασφαλώς το πλήθος των αγανακτισμέ-
νων με την καραντίνα είναι κοινωνικά και ιδεολογικά ετερόκλητο. Εκείνο που προκαλεί ιδιαίτερη ανησυχία είναι η προσπάθεια ακροδεξιών οργανώσεων να σερφάρουν πάνω στο κύμα
της λαϊκής δυσαρέσκειας για να αποκομίσουν πολιτικά οφέλη. Ωστόσο, είναι αλήθεια ότι η κοινοβουλευτική Ακροδεξιά της Ευρώπης δεν κατάφερε, τη χρονιά που πέρασε, να μετα-
φράσει τη δημαγωγία της γύρω από την πανδημία σε εκλογικό όφελος Στη φωτογραφία η παραδοσιακά ήσυχη Ολλανδία ζει άγριες νύχτες, με επαναλαμβανόμενες συγκρούσεις μετα-
ξύ νέων διαδηλωτών και αστυνομίας, από τις 23 Ιανουαρίου, όταν ανακοινώθηκαν αυστηρά περιοριστικά μέτρα. Σελ. 21

Η καραντίνα οδηγεί την Ευρώπη στα Άκρα
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Eκδίδεται σε συνεργασία και μετά από άδεια της εταιρείας
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ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

ΔΗΜΕΥΣΗ: Κατά πληροφορίας του νορβηγικού τηλεγραφικού πρα-
κτορείου, ολόκληρος η περιουσία η ανήκουσα εις τον Διάδοχον Ολαφ

και την σύζυγόν του
πριγκίπισσαν Μάρθαν
[φωτ.] –περιλαμβανο-
μένης και της εις
Σκάιγκουμ, παρά το
Οσλο, οικίας των–
εδημεύθη. Μεταξύ
των αντικειμένων, τα
οποία εδημεύθησαν,
είναι διάφορα επιτρα-
πέζια σκεύη αργυρά,

τα οποία είχον δωρηθή εις το πριγκηπικόν ζεύγος υπό του Δήμου του
Οσλο επί τη ευκαιρία των γάμων του. Εξ άλλου εγνώσθη ότι Νορβηγοί
πολιτικοί κρατούμενοι απεστάλησαν εις Γερμανίαν.

ΣΥΝΑΥΛΙΑ: Σήμερον Παρασκευήν και ώραν 4 μ.μ. δίδεται εις το θέα-
τρον Κοτοπούλη «Ρεξ» η προαναγγελθείσα συναυλία του Κουαρτέτ-
του Αθηνών υπέρ του Συνδέσμου Γυναικών «το Σπίτι του Κοριτσιού».
Συμμετέχει ευγενώς προσφερθείς ο διακεκριμένος καλλιτέχνης κ.
Αιμίλιος Βεάκης, του Βασιλικού Θεάτρου της Ελλάδος.

ΒΟΥΚΟΥΡΕΣΤΙ: Γερμανικά άρματα μάχης παρήλασαν χθες διά των
οδών του Βουκουρεστίου. Τινές υποστηρίζουν ότι τα γερμανικά άρμα-
τα παρήλασαν διά τον φόβον νέας επαναστατικής κινήσεως των Ρου-
μάνων και άλλα ότι επεδιώκετο η δημιουργία εντυπώσεων διότι ο
πρεσβευτής της Γερμανίας επέδιδε τα διαπιστευτήριά του εις τον Βα-
σιλέα και υπήρχον φόβοι λαϊκών αποδοκιμασιών. Εις το Βουκουρέ-
στιον ελήφθη απόφασις όπως παν βιομηχανικόν σαμποτάζ τιμωρείται
διά θανάτου. Τα Στρατοδικεία συνεδριάζουν νυχθημερόν. Υπάρχουν
φόβοι ότι η Σιδηρά Φρουρά η οποία εξακολουθεί δρώσα παρ’ όλας
τας διώξεις διοργανώνει νέαν επανάστασιν. [...] Ο στρατηγός Αντωνέ-
σκο ενέκρινε διάταγμα διά του οποίου προβλέπονται αυστηρόταται
ποιναί δι’ όσους προβαίνουν εις ενεργείας, θιγούσας την ύπαρξιν του
Κράτους. Ολαι αι ενέργειαι, αι οποίαι θα ήτο δυνατόν να θίξουν την
πολιτικήν και κοινωνικήν τάξιν, θεωρούνται εγκληματικαί και τιμω-
ρούνται διά θανάτου ή διά καταναγκαστικών έργων ειρκτής.

Ο  Φ Ι Λ Ι Σ Τ Ω Ρ
Επιλογή και επιμέλεια:

ΒΑΣΙΛΗΣ ΜΗΝΑΚΑΚΗΣ, ΜΥΡΤΩ ΚΑΤΣΙΓΕΡΑ

80 χρόνια πρίν στην «Κ»
7.2.1941

Κυριακή 7 Φεβρουαρίου 2021

1 Στη δικαίωση. Δύο τελικά τα τα-
ξίδια του προέδρου στις Σεϋχέλ-

λες. Μάλιστα, τον Αύγουστο του
2015 πήγε με Boeing 767 και είδε
και τον πρόεδρο των Σεϋχελλών.
Προφανώς μίλησαν για το σπίτι του
Μακαρίου. 

2 Στην ιστορία. Αυτό το πράγμα
που μας κατατρέχει με το συγκε-

κριμένο νησί δεν μπορώ να το κατα-
λάβω. Είναι κάτι σαν κατάρα για τη
χώρα. Από τον Μακάριο στον Ανα-
στασιάδη. 

3 Στο μέλλον. Είναι 2043, ο νεοε-
κλεγείς πρόεδρος της Κύπρου

Νικόλας Παπαδόπουλος ετών 70
αποφασίζει να επενδύσει τα αποθέ-
ματα της χώρας που προέκυψαν
από τις πωλήσεις φυσικού αερίου
στην αγορά όλου του νησιού των
Σεϋχελλών, το οποίο γίνεται η 7η
επαρχία της χώρας. Εκεί βρίσκεται
και έχει ως μόνιμή του κατοικία ο
πρώην πρόεδρος Νίκος – Healthy –
Αναστασιάδης 97 χρονών. Οι Σεϋ-
χέλλες είναι η πρώτη αφρικανική
χώρα στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Κύ-
πριοι ντιβέλοπερ κτίζουν πύργους
στις παραλίες του νησιού. 

4 Στον εφιάλτη. Στο άκουσμα της
είδησης, συνειρμοί μεγάλοι ήρ-

θαν μπροστά μας. Ζητούν λεφτά για
να μην ανατινάξουν οκτώ νηπιαγω-

γεία της Κύπρου. Ερώτηση: Θα τους
ζητήσουν να τους προμηθεύουν και
τα νερά στα νηπιαγωγεία; 

5 Στον σπαραγμό. Δεκάδες τα μη-
νύματα των αναγνωστών στην

«Κ». «Λεόντιε, μη φύγεις», έγραφαν
κάποια από αυτά. Νεανίδες και ανα-
νεωμένες πενηντάρες σε παραλή-
ρημα επειδή φεύγει από τις τηλεο-
ράσεις ο Λεόντιος Κωστρίκης. Σε
κρίση η εγχώρια showbiz. 

6 Στις υπερβολές. Τα κτήρια εμ-
ποδίζουν τον μακαριότατο να

θαυμάζει τον νέο καθεδρικό ναό
από τα παράθυρα των δωματίων

του. Έτσι θα έκανε και ο Περικλής
για την Ασπασία και τον έχετε και
περί πολλού. 

7 Στην ομόνοια. Το γεγονός πως
δεξιοί, αριστεροί, πολιτικοί, δή-

μαρχοι, σύμβουλοι και όλο το συνα-
πάντημα ενώθηκαν εναντίον του μα-
καριότατου αυτή την περίοδο, δεί-
χνει και το καλό που έκανε στον τό-
πο. Ένωσε το ποίμνιό του σε μια
εποχή μεγάλου διχασμού και τοξικό-
τητας. 

8 Στη σοβαρότητα. Δεν διάβασα
ανακοίνωση των κομμάτων για

το μηδενικό επιτόκιο με το οποίο δα-

νείστηκε η χώρα. Α, ρε, Σιαρλής που
σας χρειάζεται. 

9 Στα τσεκ. Διακόσια εκατομμύρια
άρχισαν να γίνονται εμβάσματα

στις επιχειρήσεις. Την ίδια ώρα και
παρά τις Κασσάνδρες δεν υπάρχει
σοβαρή αύξηση στα μη εξυπηρε-
τούμενα δάνεια. Όπως πάει ο Πετρί-
δης θα μας στείλει στον δαίμονα, αν
συνεχίσουμε την μουρμούρα. 

1 0 Στο success story. Κλείσαμε
ως χώρα τελευταίοι στην Ευ-

ρώπη και ανοίγουμε πρώτοι. Όχι
πως παίζει και κάποια σημασία βέ-
βαια.

ΣΤΑΘΕΡΑ ΒΗΜΑΤΑ ΜΠΡ ΟΣΤΑ / Γράφει Ο ΣΠΟΝΔΟΦOΡΟΣ

ΤΑ ΙΟΥΛΙΑΝΑ / Γράφει ο ΣΤΑΥΡΟΣ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

Με άριστα 
το 10

«Δόξα τω Θεώ, είμαι άθεος», Σαλβατόρ Νταλί. 

Πώς κατέρρευσε η Ευγενία η Καλα-
μαρού; Εντελώς ξαφνικά, όπως κα-
ταρρέουν οι άνθρωποι, όταν τους
έρθει ντουβρουτζάς, για να το θέ-
σουμε όσο πιο επιστημονικά γίνεται.
Έπειτα από τη διαβεβαίωση, πάν-
τως, του δόκτορα Πάμπη Νικολαΐδη,
ότι «η κυρία χαίρει άκρας υγείας», η
Ιουλία Παλαιολόγου Ουίλσον ήταν
σε θέση να παρουσιάσει τη δική της
διάγνωση για το περιστατικό: «Μπο-
ρεί ο άνθρωπος Ευγενία να είναι κα-
λά, η φιλόλογος Καλαμαρού, όμως,
λύγισε φευ από το ύπουλο κτύπημα
της μοίρας».

Πόσα ν’ αντέξει αλήθεια μια ευαί-
σθητη καρδιά φιλολόγου και δη συν-
ταξιούχου; Η μετωπική σύγκρουση
του Χρύσανθου Τσουρούλλη με την
ελληνική γλώσσα (είπε επί λέξει
«μεταξύ τύρου και αχλάδας»!) προ-
κάλεσε, όπως ήταν αναμενόμενο,
παράπλευρες απώλειες. «Πολύ ιπ-
ποτικό να υπερασπιστεί την Έμιλυ
στο Twitter, αλλά έπρεπε να πυρο-
βολήσει εξ επαφής και τα λίγα ελλη-
νικά που απέμειναν όρθια; Εκεί έξω
σέρνονται εγκεφαλικά μάνα μου…»
σχολίασε η Ιουλία και πρότεινε στο
καρέ να απαντήσουν διά της ομοι-
οπαθητικής. Τουτέστιν, με μια σεμνή
τελετή όπου θα έκαιγαν τα ελληνικά
λεξικά για να ξορκίσουν την παλιο-
κατάσταση.

Πρωί-πρωί βρέθηκαν κάτω από το
γιοφύρι της Ζάχα. Άναψαν μια φω-
τιά στα θεμέλια του γλυπτού και πα-
ρέδωσαν τα λεξικά των Τριαντα-
φυλλίδη, Μπαμπινιώτη και Τεγό-
πουλου – Φυτράκη στα τρεμάμενα
χέρια της Καλαμαρούς. «Στην πυρά,
στην πυρά!» την προέτρεψε το κα-
ρέ, για να ξορκίσουν τον τύρο, την
αχλάδα και το κακό συναπάντημα.
«Και τώρα, η σφαγή του κόκορα!»
διέταξε η τελετάρχης, καλώντας
την Γκαλένα –μια κούκλα Βουλγά-
ρα, φτυστή η Γκολίνο– να πλησιά-
σει. «Άλλο κακό να μη μας βρει»
φώναξαν εν χορώ οι κυρίες κάτω

από το γλυπτό γιοφύρι, ενώ τρεις
Πακιστανοί χειροκροτούσαν σε
έξαλλη κατάσταση με βουρκωμένα
μάτια. Και τότε, σαν να λύθηκαν
αίφνης τα μάγια, έλαμψαν τα μάτια
της Ευγενίας της Καλαμαρούς και
υπέβαλε τη λάθος ερώτηση: «Πώς
τα πήγε ο πρόεδρος στην Επιτρο-
πή;» ρώτησε ζωηρά. « Έκανε τον Κι-
νέζο» απάντησε η αριστερή (με την
καλή έννοια) Κουλλίτσα Κυριακού,
ρισκάροντας την επαναφορά τους
στη δυσοίωνη κατάσταση. 

Όταν επέστρεψαν στο διαμέρισμα
της οδού Κωστή Παλαμά, οι κυρίες
θεώρησαν υποχρέωσή τους να με-

ταφέρουν στην Καλαμαρού όσα κα-
τέθεσε ο πρόεδρος της Δημοκρα-
τίας στην Επιτροπή: «Μετά την εκλο-
γή μου πρέπει να ήμουν ο δημοφι-
λέστερος στην Κίνα. Οποιοσδήποτε
θα έκανε επένδυση, κάποιος με
έπαιρνε τηλέφωνο και μου έλεγε:
Πρόεδρε, σε παρακαλώ δες τον
έστω για ένα λεπτό, να βγάλει μια
φωτογραφία μαζί σου». Μεσολάβη-
σε μια αμήχανη σιωπή. Όχι τόσο για
την εικόνα, ο Αναστασιάδης να βγά-
ζει σέλφι με τους Κινέζους φανς
του, αλλά για τη διαπίστωση ότι η
πολιτική κληρονομιά του Δημήτρη
Χριστόφια διασώζεται στον λόφο
του Προεδρικού. 

Ποιος μπορεί να ξεχάσει, άλλωστε,
τις γλαφυρές περιγραφές του Κυ-
πριακού Πρακτορείου Ειδήσεων κι
ας πέρασαν τόσα χρόνια; «…στην
πόλη Τσανγκαχά, στο ξενοδοχείο
Ντόλτον, στην επαρχία Χουάν, οι
υπάλληλοι του ξενοδοχείου ανέβη-
καν στον 41ο όροφο όπου βρισκόταν
η σουίτα στην οποία φιλοξενήθηκε
ο κύριος Χριστόφιας και η σύζυγός
του και άρχισαν να χειροκροτούν και
να επευφημούν το ζεύγος». Αλλά
και εκείνη τη συγκλονιστική ανταπό-
κριση, η οποία είχε προκαλέσει ρίγη
συγκίνησης στη χρυσοπράσινή μας
βραχονησίδα… «Το “Μία Κίνα - Μία
Κύπρος” ακούστηκε πολλές φορές

καθ’ όλη τη διάρκεια της παραμονής
του κυρίου Δημήτρη Χριστόφια στην
Κίνα». «Αλλά εδώ, ένα ψωροεκα-
τομμύριο κόσμος και δεν έχουν ευ-
χαρίστηση» σχολίασε πικρά η αρι-
στερή (με την καλή έννοια) Κουλλί-
τσα Κυριακού. Τότε, λοιπόν, σε μια
σπάνια στιγμή ομοθυμίας, ένωσαν οι
κυρίες τα χέρια τους και σιγοτρα-
γούδησαν: «Αν η μισή μου καρδιά
βρίσκεται, γιατρέ, εδώ πέρα, η άλλη
μισή στην Κίνα βρίσκεται…».

Ήρεμες πλέον και ενθαρρυμένες
από το γεγονός ότι η πολιτική ζωή
του τόπου έχει συνέχεια, προχώρη-
σαν σε αυτό που ήξεραν να κάνουν

καλύτερα: μοίρασαν τα χαρτιά της
μπιρίμπας και διεξήλθαν την ατζέν-
τα των επερχόμενων βουλευτικών
εκλογών. Όπως ήταν φυσικό, το ψη-
φοδέλτιο του Δημοκρατικού Συνα-
γερμού είχε την τιμητική του και οι
κεραίες του καρέ έπιασαν βεβαίως
τον ΠΠ. «Σε μια χώρα που ο Προ
έκανε μια αρκούντως φωτογενή πο-
λιτική καριέρα, γιατί όχι και ο ΠΠ;»
προσπάθησε η Ευγενία να υπερα-
σπισθεί το πουλέν με το πολλά υπο-
σχόμενο όνομα Παντελής Ποιητής.
«Γιατί με το βίντεό του στο παλιό Λε-
προκομείο –με αφορμή την παγκό-
σμια ημέρα κατά της λέπρας!– ο
αγαπητός ΠΠ το τερμάτισε» απάντη-
σε η Ιουλία. «Και να σκεφτείτε, ακό-
μα δεν έχουμε αρχίσει…». «Το παι-
χνίδι φέτος παίζεται αλλιώς» σχο-
λίασε με νόημα η Κουλλίτσα Κυρια-
κού και άνοιξε το βιογραφικό της
Μίνας Σαμψών.

«Θυγατέρας του γνωστού και μη
εξαιρετέου Νίκου Σαμψών» συμ-
πλήρωσε η Κουλλίτσα το αυτονόητο
κι ευθύς ανάγνωσε στο καρέ κάποι-
ες ενδιαφέρουσες πληροφορίες
από το βιογραφικό της φιλόδοξης
Μίνας, καθότι στις μέρες μας ό,τι μα-
θαίνει ο άνθρωπος για καλό είναι.
«Η Μίνα μεταξύ άλλων διοργανώνει
φιλανθρωπικές εκδηλώσεις, αγαπά
τον χορό και μέχρι τα 20 εκπαιδευό-
ταν στο κλασικό μπαλέτο, μιλά τρεις
γλώσσες, έχει σαν χόμπι τη μαγειρι-
κή, συλλέγει παλαιά αντικείμενα, εί-
ναι χορτοφάγος και λατρεύει τα
ζώα, καθώς έχει μεγαλώσει στη
φάρμα αλόγων της οικογένειας. Η
Μίνα επίσης έχει 10 σκυλιά και 20
γάτες…». «Φίλη μας!» είπε η Καλα-
μαρού και οι υπόλοιπες κούνησαν τα
κεφάλια τους επιδοκιμαστικά. «Κο-
ρίτσι έτοιμο για Βουλή» υπερθεμάτι-
σε η Ιουλία, ενώ η Κουλλίτσα επανέ-
λαβε για να το εμπεδώσουν εν όψει
της προεκλογικής που ξεκινά: «Το
παιχνίδι φέτος παίζεται αλλιώς».

Το σύνδρομο της Κίνας

Το σύνθημα «Μια Κίνα – Μια Κύπρος» σκόρπισε ρίγη συγκίνησης στην κατάμεστη Τιένανμεν. Η πολιτική κληρονομιά του Δημήτρη Χριστόφια τώρα δικαιώνεται!

stavros.christodoulou@gmail.com
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Του ΓΙΑΝΝΟΥ ΛΥΤΡΑ

Θολά είναι ακόμα τα νερά σε σχέση
με το πώς θα προχωρήσουν οι εμ-
βολιασμοί στην Ευρώπη, ωστόσο
στην Κύπρο οι αρχές έχουν κατα-
λήξει στην γραμμή που θα ακολου-
θήσουν, καθώς και στην διαμόρ-
φωση του πλάνου. Την εξέλιξη των
πιο πάνω ζητημάτων, σίγουρα θα
επηρεάσει η άφιξη ενός μεγάλου
αριθμού δόσεων του εμβολίου της
AstraZeneca εντός του Φεβρουα-
ρίου, καθώς και η αύξηση των δό-
σεων από τις Pfizer/BioNTech και
της νέας παραλαβής από την Mo-

derna. Το στοίχημα για τις υγει-
ονομικές αρχές της Κύπρου είναι
το κατά πόσον θα ακολουθήσουν
το παράδειγμα άλλων έξι κρατών
μελών της Ευρωπαϊκής  Ένωσης,
τα οποία αποφάσισαν ότι δεν θα
χορηγήσουν το εμβόλιο της Astra-
Zeneca σε άτομα άνω των 65 ετών,
την στιγμή που δεν υπάρχουν επαρ-
κή στοιχεία για την αποτελεσμα-
τικότητά του. Παράλληλα, άρχισαν
οι προετοιμασίες για την δημιουργία
δύο μεγάλων εμβολιαστικών κέν-
τρων σε Λευκωσία και Λεμεσό, τα
οποία θα κληθούν να υλοποιήσουν
το πλάνο των εμβολιασμών το επό-
μενο διάστημα. Ως εκ τούτου, οι
ενδείξεις για επιτάχυνση της δια-
δικασίας το αμέσως επόμενο διά-
στημα, είναι ενθαρρυντικές, παρά
το γεγονός ότι οι αρχές προχωρούν
βήμα προς βήμα.

Το εμβόλιο της AstraZeneca, μετά

τις συμπληγάδες από τις οποίες πέ-
ρασε, έλαβε την έγκριση από τον
Ευρωπαϊκό Οργανισμό Φαρμάκων
για να χορηγηθεί στους πολίτες των
κρατών μελών της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Ωστόσο, έξι χώρες, το Βέλ-
γιο, η Γαλλία, η Γερμανία, η Πολωνία,
η Σουηδία και η Ιταλία, επέλεξαν
να μην επιτρέψουν τη χορήγησή
του σε άτομα άνω των 65 ετών, εξαι-
τίας των ελλιπών στοιχείων για τη
δράση του στη συγκεκριμένη ηλι-
κιακή ομάδα. Μάλιστα, τη γραμμή
των προαναφερθεισών χωρών δεν
αποκλείεται να ακολουθήσει και η
Ελλάδα. Μερικές μέρες νωρίτερα,
περί τα τέλη Ιανουαρίου, η βρετα-
νική φαρμακοβιομηχανία υποστή-
ριξε για ακόμη μία φορά, απέναντι
στη γερμανική σύσταση για μη χο-
ρήγηση του εμβολίου της στα άτομα
άνω των 65 ετών, την αποτελεσμα-
τικότητά του και στη συγκεκριμένη

ομάδα. Μάλιστα, ο πρωθυπουργός
της Βρετανίας, Μπόρις Τζόνσον,
επικαλούμενος τη βρετανική αρχή

για τα προϊόντα υγείας, είπε ότι το
εμβόλιο είναι πολύ καλό και απο-
τελεσματικό και προσφέρει υψηλό
βαθμό προστασίας.

Ακολουθούμε τον EMA
Αρμόδιες πηγές επισημαίνουν

στην «Κ» ότι η πρόθεση είναι να
ακολουθηθεί η γραμμή που έχει θέ-
σει ο ΕΜΑ, δηλαδή να χορηγηθεί
το εμβόλιο της AstraZeneca και σε
άτομα άνω των 65 ετών, κάτι που
συνιστά και η Συμβουλευτική Επι-
στημονική Επιτροπή, μετά την έκτα-
κτη τηλεδιάσκεψη των μελών της
το βράδυ της Πέμπτης. Επίσης, ο
EMAεπισημαίνει ότι οι περισσότεροι
από τους συμμετέχοντες σε αυτές
τις μελέτες ήταν μεταξύ 18 και 55
ετών, γι’ αυτό και δεν υπάρχουν
επαρκή στοιχεία για τα άτομα άνω
των 55 ετών. Ωστόσο, αναμένεται
το εμβόλιο να παρέχει προστασία,

δεδομένου ότι παρατηρείται ανο-
σοαπόκριση σε αυτήν την ηλικιακή
ομάδα και βασίζεται στην εμπειρία
με άλλα εμβόλια. Μάλιστα, ο Οργα-
νισμός εξηγεί ότι υπάρχουν αξιό-
πιστες πληροφορίες σχετικά και με
την ασφάλεια του εμβολίου στα
άτομα της συγκεκριμένης ηλικιακής
ομάδας, γι’ αυτό οι εμπειρογνώμονες
θεωρούν ότι το εμβόλιο θα μπορούσε
να χρησιμοποιηθεί σε ηλικιωμένους
ενήλικες.

Δεν υπάρχουν περιθώρια
Πηγές από την επιστημονική

επιτροπή εμβολιασμού στην Κύπρο
αναφέρουν ότι δεν υπάρχει το πε-
ριθώριο να ακολουθήσει η χώρα
μας το παράδειγμα άλλων χωρών,
ενώ τονίζουν ότι, αν και δεν είναι
διαθέσιμα επαρκή στοιχεία, δεν ση-
μαίνει ότι το εμβόλιο της AstraZe-
neca δεν θα λειτουργήσει στα άτομα
άνω των 65 ετών. Μάλιστα, υπο-
γραμμίζεται ότι λόγω του ότι οι δό-
σεις των εμβολίων αυτή την στιγμή
είναι περιορισμένες και ο ανεμβο-
λίαστος πληθυσμός πολύς, η κάλυψη
περισσότερων ατόμων με εμβόλιο
δυνητικά λιγότερης αποτελεσμα-
τικότητας είναι αποδεδειγμένα κα-
λύτερος από μια πληρέστερη κά-
λυψη μόνο λίγων.

Αυξημένος αριθμός δόσεων
Εντός Φεβρουαρίου η Κύπρος

αναμένεται ότι θα λάβει περίπου
90 – 100 χιλιάδες δόσεις εμβολίων,
από τις Pfizer/BioNTech, την Mo-
derna και την AstraZeneca. Τη Δευ-
τέρα αναμένεται η επόμενη παρά-
δοση δόσεων εμβολίων των
Pfizer/BioNTech που υπολογίζεται
γύρω στις 6 χιλιάδες, ανά εβδομάδα.
Επίσης, θα λάβουμε ακόμα 2400 δό-
σεις από την Moderna, η οποία θα
παραδίδει ανά δύο εβδομάδες. Η
AstraZeneca αναμένεται ότι θα στεί-
λει την πρώτη παρτίδα στην Κύπρο
τη Δευτέρα σε 7200 δόσεις, ενώ συ-
νολικά για τον μήνα Φεβρουάριο η
χώρα μας θα παραλάβει 69.674 δό-
σεις από τη βρετανική εταιρεία.

Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΚΟΥΡΗ 

Σε αγώνα δρόμου μπαίνει η Ευρω-
παϊκή Επιτροπή, εν μέσω επικρίσεων
που φτάνουν μέχρι την πρόεδρό
της, ώστε να καλύψει τις ανάγκες
της Ευρώπης σε εμβόλια αλλά και
να καλύψει το χαμένο έδαφος που
προκάλεσαν οι καθυστερήσεις στην
παραγωγή της Pfizer, αλλά κυρίως
η διαμάχη με την AstraZeneca. Σύμ-
φωνα με πληροφορίες, στόχος είναι
πλέον η ενίσχυση της παραγωγής,
αλλά και να καταστεί δυνατό όπως
η AstraZeneca ξεκινήσει το συντο-
μότερο, να παραδίδει εμβόλια στα
κράτη μέλη. Η ενημέρωση της «Κ»
μέχρι και την Παρασκευή που γρα-
φόταν το ρεπορτάζ είναι ότι η πα-
ράδοση εμβολίων στα κράτη μέλη
θα ξεκινούσε εντός του Σαββατο-
κύριακου. Η προσπάθεια αύξησης
της παραγωγής δεν αφορά μόνο
στην περίπτωση της AstraZeneca,
αλλά και αυτή άλλων εταιριών όπως
η σύμπραξη Pfizer/BioNTech. Όπως
δήλωσε στην «Κ» η Επίτροπος Υγεί-
ας Στέλλα Κυριακίδου, η BioNTech
έχει ενημερώσει πως θα επιστρέ-
ψουν στις συμφωνημένες ποσότητες
δόσεων στα μέσα Φεβρουαρίου και
πως θα καλύψει και το κενό που δη-
μιουργήθηκε τον Ιανουάριο. Στην
προσπάθεια και στις διαβουλεύσεις
που έγιναν παίζει πλέον ρόλο και
ο Γάλλος Επίτροπος Εσωτερικής
Αγοράς Τιερί Μπρετόν, ο οποίος θα
κληθεί να συντονίσει με την κ. Κυ-
ριακίδου την επίλυση των πρακτι-
κών προβλημάτων με τη βιομηχα-
νική παραγωγική ικανότητα για τα
εμβόλια.

Eρχεται η μία δόση
Εν τω μεταξύ, εντός Φεβρουαρίου

αναμένεται να κατατεθεί στον Ευ-
ρωπαϊκό Οργανισμό Φαρμάκων
(ΕΜΑ) η αίτηση για έγκριση του εμ-
βολίου της Johnson & Johnson, στο

οποίο επενδύει ιδιαίτερα η Ευρω-
παϊκή Ένωση, καθώς είναι το πρώτο
το οποίο χρειάζεται μόνο μία δόση.
Οι πρώτες δόσεις αναμένονται να
παραδοθούν περίπου στις αρχές
Απριλίου.Το εμβόλιο, η αίτηση για
τη χρήση του οποίου ήδη κατατέ-
θηκε στις αρμόδιες αρχές των ΗΠΑ
την Παρασκευή, είναι σημαντικό
κομμάτι στην προσπάθεια της Κο-
μισιόν για ευόδωση των σχεδιασμών
για εμβολιασμό 70% του πληθυσμού
της Ε.Ε. μέχρι και τον Σεπτέμβριο,
μετά και τις περιπέτειες που έφερε
η μείωση των παραδόσεων από την
AstraZeneca αλλά και προβλήματα
και στην παραγωγή άλλων εμβολίων.
Η Επίτροπος επεσήμανε πάντως
πως ο ΕΜΑ λαμβάνει στοιχεία για
την πορεία των ερευνών πριν από
τις αιτήσεις και γι’ αυτό είναι προ-
ετοιμασμένος να κινηθεί σχετικά
γρήγορα. Η κ. Κυριακίδου επεσή-
μανε πως ως το τέλος της περασμέ-
νης εβδομάδας 18,5 εκατ. δόσεις
είχαν παραδοθεί στα κράτη μέλη
και πως περίπου 12 εκατ. άτομα
έχουν μέχρι στιγμής εμβολιαστεί,

αλλά πως τώρα η προσοχή της Κο-
μισιόν στρέφεται στην αύξηση της
παραγωγής και της αποτελεσματικής
διάθεσης των δόσεων. Σημείωσε
ακόμα πως σε συνομιλία που είχε
την Πέμπτη με τον γενικό διευθυντή
του Παγκόσμιου Οργανισμού Υγείας
Τέντρος Αντχανόμ Γκεμπρεγεσούς,
συζήτησαν για τον συντονισμό της
Ε.Ε. στο πλαίσιο του μηχανισμού
COVAX για παροχή εμβολίων σε
τρίτες χώρες, όταν όμως αυξηθεί η
παραγωγή στην Ευρώπη.

Κλειδί το συμβόλαιο
Όσον αφορά το φλέγον θέμα

της AstraZeneca, η κ. Κυριακίδου
ήταν προσεκτική, αναφέροντας
πως οι διαπραγματεύσεις και οι
επαφές συνεχίζονται και πως η εται-
ρία έχει ενημερώσει πως θα παρα-
δώσει τελικά 40 εκατ. δόσεις κατά
το πρώτο τρίμηνο, δηλαδή 9 εκατ.
περισσότερα από τις 31 εκατ. δόσεις
που είχε ανακοινώσει πως θα μπορεί
να παρέχει πριν από δύο εβδομάδες.
Υπενθυμίζεται πως η αρχική δέ-
σμευση της εταιρίας για το πρώτο

τρίμηνο αφορούσε 100 εκατ. δό-
σεις.Το ότι η διαπραγμάτευση συ-
νεχίζεται και το ότι οι διαφωνίες
παραμένουν, προκύπτει και από
την απάντηση της κ. Κυριακίδου
για το αν η εταιρία έχει συμφωνήσει
να αξιοποιήσει εμβόλια που έχουν
παραχθεί στο Ηνωμένο Βασίλειο
για να καλύψει την χαμηλή παρα-
γωγή στα εργοστάσια που βρίσκον-
ται στην Ε.Ε. Η εταιρία «εργάζεται
για να αυξήσει την παραγωγή και
οι τελευταίες συζητήσεις ήταν εποι-
κοδομητικές» σημείωσε η κ. Κυ-
ριακίδου, υπογραμμίζοντας απαν-
τώντας σε ερώτηση αν η μεταφορά
εμβολίων από το Ηνωμένο Βασίλειο
είναι εφικτή πως αυτό που ζητά η
Ε.Ε. από την AstraZeneca είναι «να
τηρηθούν οι συμφωνίες προαγο-
ράς». Σύμφωνα με το συμβόλαιο,
το οποίο δόθηκε στη δημοσιότητα
την περασμένη εβδομάδα, και παρά
τον μεγάλο αριθμό ευαίσθητων
αναφορών που παρέμειναν εμπι-
στευτικές, η Ε.Ε. μπορεί να ζητήσει
εμβόλια που παρήχθησαν και στο
Η.Β. Παρ’ όλα αυτά παραμένει άγνω-

στος ο αριθμός των αρχικών δόσεων
που η εταιρεία δεσμεύεται να πα-
ρέχει αμέσως μόλις εγκρινόταν το
εμβόλιο.

Συνεργασία εταιριών
Σε σχέση με την προσπάθεια

για αύξηση της παραγωγής εμβο-
λίων, η κ. Κυριακίδου ανέφρει πως
την περασμένη εβδομάδα τόσο η
Άγκελα Μέρκελ όσο και ο Εμανουέλ
Μακρόν τηρούνταν ενήμεροι για
τις διαβουλεύσεις. Επίσης, η γαλλική
Sanofi έχει κληθεί να συνδράμει
στην παραγωγή εμβολίων της Pfizer,
παραχωρώντας πρόσβαση στα δικά
της εργοστάσια, από τη στιγμή που
το δικό της εμβόλιο θα είναι έτοιμο
στα τέλη του έτους. Παρόμοιες προ-
σπάθειες γίνονται από την Κομισιόν
στην κατεύθυνση και άλλων εται-
ριών. Η κ. Κυριακίδου δήλωσε πως
μέχρι το τέλος του Μάρτη αναμέ-
νεται αύξηση παραγωγής, αλλά
υπογράμμισε πως τα πάντα πρέπει
να γίνουν προσεκτικά, καθώς θα
πρέπει να εξεταστεί και κατά πόσο
τα εμβόλια που παράγονται καλύ-
πτουν τις μεταλλάξεις του ιού. Σχο-
λιάζοντας τα δημοσιεύματα για την
πιθανότητα έγκρισης και χρήσης
του ρωσικού εμβολίου Sputnik, η
Επίτροπος Κυριακίδου σημείωσε
πως ακόμα δεν υπάρχει αίτηση από
την εταιρία, ωστόσο όταν και εφό-
σον αυτό γίνει θα τύχει της ίδιας
επιστημονικής αξιολόγησης.

Πολιτική... πανδημία
Τα βήματα αυτά έρχονται καθώς

το ζήτημα των εμβολίων εξελίσσεται
σε μεγάλο τεστ για την Κομισιόν
της Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν, με
μεγάλα ευρωπαϊκά και διεθνή ΜΜΕ
να επικρίνουν την Ε.Ε. γιατί δεν
κινήθηκε να προαγοράσει δόσεις
γρηγορότερα, καθώς και για το ότι
δεν έδωσε δυναμικά και δημόσια
το «παρών» της, όταν προέκυψε το

ζήτημα με την AstraZeneca. Το κλί-
μα χάλασε και ο περιορισμός των
εισαγωγών εμβολίων στη Βόρεια
Ιρλανδία (ως έδαφος του Η.Β.) μέσω
της Δημοκρατίας της Ιρλανδίας
(έδαφος της Ε.Ε.) στο πλαίσιο του
μηχανισμού διαφάνειας εξαγωγών,
τον οποίο η κ. Φον ντερ Λάιεν
έσπευσε να διορθώσει και να απο-
λογηθεί, έχοντας ωστόσο προλάβει
να ενισχύσει την πολιτικοποίηση
της συζήτησης. Σε συνέντευξή της
σε ομάδα ευρωπαϊκών εφημερίδων,
μεταξύ τους και το Politico την Πέμ-
πτη, η κ. Φον ντερ Λάιεν παραδέχ-
θηκε πως η Επιτροπή υποτίμησε
τις πιθανές δυσκολίες στην εφαρ-
μογή και υλοποίηση των φιλόδοξων
παραγγελιών, κάνοντας λόγο για
«πικρό μάθημα».Οι επικρίσεις κατά
της κ. Φον ντερ Λάιεν ήρθαν και
από τους «NewYorkTimes», οι οποί-
οι τη Δευτέρα άφησαν να εννοηθεί
πως άφησε την κ. Κυριακίδου και
τον αντιπρόεδρο Ντομπρόφσκις
να μιλήσουν για την απάντηση της
Ε.Ε. στην AstraZeneca αποφεύγον-
τας να πάρει η ίδια θέση. Δεν απο-
κλείεται σύντομα στο παιχνίδι των
ευθυνών να μπει και το Ευρωπαϊκό
Κοινοβούλιο, καθώς ο επικεφαλής
της ομάδας των Φιλελευθέρων Ντά-
σιαν Τσιόλος έχει προτείνει όπως
η κ . Φον ντερ Λάιεν κληθεί να μι-
λήσει για το θέμα στην Ολομέλεια.
Το ζήτημα έχει μπει και στην προ-
εκλογική ατζέντα στη Γερμανία,
όπου η αντιπολίτευση επικρίνει
τον ρόλο της κ. Φον ντερ Λάιεν που
προέρχεται από το κόμμα της κ.
Μέρκελ , ο φέρελπις υποψήφιος
για καγκελάριος, υπουργός Υγείας
Γενς Σπαν, φέρεται σύμφωνα με
δημοσιεύματα του Der Spiegel να
διαφώνησε με τον χειρισμό του θέ-
ματος των εμβολίων από την κ. Κυ-
ριακίδου, ενώ το πιο λαϊκίστικο Bild
κατηγορεί την κ. Κυριακίδου για
ολιγωρία.

Ορόσημο ο Απρίλιος για τους εμβολιασμούς
Οι υγειονομικές αρχές επενδύουν στην επιτάχυνση των εμβολιασμών για το ξεκλείδωμα της Κύπρου τους επόμενους μήνες

<<<<<<<

Oλες οι δόσεις της 
AstraZeneca μπορούν
να χορηγούνται αμέσως,
γεγονός που αποτελεί
πλεονέκτημα, καθώς 
δεν θα χρειάζεται να 
φυλάγονται δόσεις για
την δεύτερη χορήγηση.

Νέα κέντρα 
εμβολιασμού 

Το Υπουργείο Υγείας βρίσκε-
ται στη διαδικασία της ετοι-
μασίας δύο μεγάλων κέν-
τρων εμβολιασμού, με δυνα-
τότητα λειτουργίας μέχρι και
δεκαέξι συνεργείων στο κα-
θένα. Το κάθε συνεργείο θα
έχει τη δυνατότητα να καλύ-
πτει μέχρι και 100 άτομα ημε-
ρησίως δουλειά που αναλο-
γεί σε πάνω από 1500 εμβο-
λιασμούς ανά ημέρα σε κάθε
εμβολιαστικό κέντρο. Καθί-
σταται σαφές, ωστόσο, ότι
σημαντικό ρόλο στη διαμόρ-
φωσή τους θα διαδραματί-
σουν οι ποσότητες των εμβο-
λίων που θα είναι διαθέσιμα.
Αξίζει να σημειωθεί, παράλ-
ληλα, ότι τα Κέντρα Υγείας θα
συνεχίσουν να χορηγούν εμ-
βόλια στο κοινό.
Η επιτάχυνση που αναμένε-
ται στους εμβολιασμούς το
επόμενο διάστημα, θα καθο-
ρίσει το πλάνο αποκλιμάκω-
σης της κυβέρνησης. Πηγές
από το Υπουργείο Υγείας
αναφέρουν ότι εκτιμάται ότι
είναι εφικτός ο στόχος της
κάλυψης των άνω των 75
ετών μέχρι το τέλος του Φε-
βρουαρίου. Ακολούθως, περί
τα τέλη Μαρτίου εκτιμάται ότι
θα επιτευχθεί εμβολιαστική
κάλυψη του 30% του πληθυ-
σμού. Με αυτά τα δεδομένα,
η πίεση στις ΜΕΘ θα είναι
ελάχιστη, έτσι θα είναι εφι-
κτή η επαναλειτουργία των
χώρων εστίασης. Προστατευ-
μένοι σε μεγάλο βαθμό κατά
του κορωνοϊού θα είμαστε
τον Απρίλιο, μήνας κατά τον
οποίο αναμένεται να εμβο-
λιαστούν και όλοι όσοι ανή-
κουν στις ευπαθείς ομάδες.

Η παραλαβή των πρώτων δόσεων του εμβολίου της AstraZeneca τη Δευτέρα, σε συνδυασμό με την αύξηση των δόσε-
ων από την Pfizer, οδήγησε το Υπ. Υγείας στην ετοιμασία δύο εμβολιαστικών κέντρων, στη Λευκωσία και στη Λεμεσό.

Hλικιακές ομάδες
Σύμφωνα με τα δεδομένα που
φτάνουν στην «Κ» από αρμό-
διες πηγές, υπολογίζεται ότι οι
ηλικιακές ομάδες κατανέμονται
ως εξής:
60-74 ετών: 130.000 άτομα, εμ-
βολιάζονται μέχρι το τέλος
Μαρτίου.
75-80 ετών: 27.000 άτομα, εμ-
βολιάζονται μέχρι το τέλος Φε-
βρουαρίου.
Σημειώνεται ότι τα άτομα μετα-
ξύ των ηλικιών 65 και 79 ετών,
υπολογίζεται ότι ανέρχονται
στις 111.000.

Αγώνας δρόμου από την Κομισιόν εν μέσω επικρίσεων
Αρχές Απριλίου αναμένεται η έγκριση του εμβολίου της J&J λέει στην «Κ» η Επίτροπος Υγείας της Ε.Ε. Στέλλα Κυριακίδου 

Εντός Φεβρουαρίου αναμένεται να κατατεθεί στον Ευρωπαϊκό Οργανισμό Φαρμάκων η αίτηση για έγκριση του εμβολίου
της Johnson & Johnson, στο οποίο επενδύει ιδιαίτερα η Ε.E., καθώς είναι το πρώτο το οποίο χρειάζεται μόνο μια δόση.
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Από Μάρτιο οι επόμενες χαλαρώσεις 
Με την ανησυχία νέας έξαρσης της πανδημίας ανοίγει τη Δευτέρα το σύνολο του λιανικού εμπορίου, Δημοτικά και 3η Λυκείου

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Υπό άλλες περιστάσεις το άνοιγμα
ενός σημαντικού τμήματος της οι-
κονομίας, όπως το λιανικό εμπόριο,
θα προκαλούσε ευφορία, κάτι που
δεν φαίνεται να ισχύει στην παρούσα
χρονική περίοδο. Η εφαρμογή της
2ης φάσης άρσης των περιορισμών
παρομοιάζει με αναγκαίο κακό, συ-
ναίσθημα που αποκαλύπτει τις έν-
τονες ανησυχίες που επικρατούν
σε πολιτική ηγεσία και επιδημιολό-
γους. Το παράδειγμα άλλων χωρών
που προχώρησαν, μετά από Lock-
down, σε χαλαρώσεις και παρατη-
ρήθηκε επιδημιολογική επιβάρυνση
θα κρατά σε εγρήγορση επιδημιο-
λόγους και Υπουργείο Υγείας το επό-
μενο διάστημα. Όπως χαρακτηρι-
στικά τονίζεται, η χαλάρωση των
περιορισμών είναι μονόδρομος με
βάση τις επιδόσεις που καταγράφει
ημερησίως το τελευταίο διάστημα
η Κύπρος, ωστόσο αυτό το οποίο
τονίζεται είναι πως η χαλάρωση θα
πρέπει να γίνει συγκρατημένα.

Τα τελευταία δεδομένα ενόψει
της Δευτέρας, αξιολογήθηκαν την
Παρασκευή το πρωί σε συνάντηση
του Προέδρου της Δημοκρατίας με
τον Υπουργού Υγείας. Κοινή διαπί-
στωση πως τα βήματα που θα πρέπει
να γίνουν την ερχόμενη εβδομάδα
να είναι συντηρητικά , μέχρι οι επι-
δημιολογικές αξιολογήσεις να είναι
σε θέση να δώσουν ασφαλή στοιχεία
για τη συμπεριφορά του ιού. Αυτό
το οποίο θα παρακολουθείται με ιδι-
αίτερη προσοχή από αύριο και για
το επόμενο διάστημα, θα είναι οι
χώροι όπου είναι επιρρεπείς σε συ-
νωστισμό ατόμων. Το στοίχημα για
την κυβέρνηση και τους επιδημιο-
λόγους θα είναι να συγκρατηθεί η
ημερήσια αύξηση των επιβεβαιωμέ-
νων κρουσμάτων, τουλάχιστον μέχρι

αρχές του επόμενου μήνα όπου υπο-
λογίζεται ότι θα έχει ολοκληρωθεί
ο εμβολιασμός, των 75 και άνω ομά-
δων του πληθυσμού. Μια εξέλιξη
που όπως υποστηρίζουν οι επιδη-
μιολόγοι, θα μειώσει τα ποσοστά
νοσηρότητας και ουσιαστικά θα
είναι η αρχή για συνέχιση των χα-
λαρώσεων.

Ο οδικός χάρτης
Το ρίσκο για τους επιδημιολόγους

είναι το άνοιγμα των μεγάλων κα-
ταστημάτων, καθώς και οι ανησυχίες
που υπάρχουν για την τήρηση των
υγειονομικών πρωτοκόλλων. Ο επι-
κεφαλής της Συμβουλευτικής Επι-
τροπής Κωνσταντίνους Τσιούτης,
εμφανίσθηκε βέβαιος ότι αν οι επι-
χειρηματίες, αλλά και οι καταναλωτές
τηρήσουν τα υγειονομικά πρωτό-
κολλα, δεν θα υπάρξει πρόβλημα.
Αυτό που δεν μπορεί να προσδιο-
ρισθεί με ασφάλεια είναι η συμπε-
ριφορά του κόσμου, μιας και μετά
από δύο μήνες τα μεγάλα καταστή-
ματα θα ανοίξουν και πάλι. Όπως
μας τόνισε ο κ. Τσιούτης, το ζητού-
μενο είναι να μειωθεί η νοσηρότητα
κάτι που θα επιφέρει εκτόνωση της
κατάστασης, περί τα μέσα Απριλίου.
«Από Δευτέρας είναι η μετάβαση
και όχι η χαλάρωση. Επιστρέφουμε

σιγά-σιγά σε μια κανονικότητα»,
είναι το μήνυμα του κ. Τσιούτη.

Οι καταναλωτές
Από το πρωί της Δευτέρας, οι κα-

ταναλωτές θα πρέπει να προσαρ-
μοσθούν στα δεδομένα των υγει-
ονομικών μέτρων που θα πρέπει να
ακολουθούνται πιστά για να πραγ-
ματοποιούν τις αγορές τους. Ο Κων-
σταντίνος Τσιούτης προτρέπει το
καταναλωτικό κοινό να είναι ιδιαί-
τερα προσεχτικό ακολουθώντας πι-
στά τα μέτρα:

- Να μη μεταβαίνουν σε χώρους
όπου παρατηρείται μεγάλος συνω-
στισμός. Πρέπει να αποφευχθούν.

- Να φορούν τη μάσκα καθαρή
και με σωστό τρόπο. Μετά τις αγορές
να μην την χρησιμοποιούν.

- Ειδικά τις πρώτες μέρες να απο-
φευχθεί η μετάβαση σε καταστή-

ματα, εκτός από τις απολύτως ανα-
γκαίες αγορές.

- Να μη γίνεται έξοδος για ψώνια
με πολλά άτομα μαζί ή όλη την οι-
κογένεια. Εδώ είναι που υπάρχει με-
γάλος κίνδυνος έκθεσης στον ιό.

- Αποστολή γραπτού μηνύματος
πριν τη μετάβαση σε κατάστημα,
εκτός εάν συνδυαστούν οι αγορές
με επιστροφή από την εργασία.

- Για το χρόνο διάρκειας αγορών
δεν υπάρχει όριο. Ισχύει ό,τι και σε
άλλες κατηγορίες μετακινήσεων.
Εύλογο χρονικό διάστημα, ανάλογα
με τη φύση των αγορών.

- Δεν απαιτείται ραντεβού με το
κατάστημα για τη μετάβασή, εκτός
από τις υπηρεσίες που χρησιμοποι-
ούν ραντεβού.

- Σύσταση οι καταναλωτές να
αποφύγουν τις πρώτες μέρες τις
αγορές καθώς και τις ώρες όπου συ-

νήθως παρατηρείται κοσμοσυρροή,
όπως οι μεσημβρινές.

Τα καταστήματα
Μέτρα θα πρέπει να λάβουν και

οι ιδιοκτήτες επιχειρήσεων του λια-
νικού εμπορίου που θα επιστρέψουν
σε καθεστώς δραστηριότητας. Tα
μέτρα που έχουν αποφασισθεί θα
εφαρμόζονται με θρησκευτική ευ-
λάβεια, μιας και οι έλεγχοι θα είναι
συχνοί και τα πρόστιμα τσουχτερά
για τους παραβάτες.

- Ιδιοκτήτες και εργαζόμενοι από
την Δευτέρα, θα πρέπει να έχουν
αρνητικό rapid test, πρόσφατο, προ-
κειμένου να ανοίξουν τις επιχειρή-
σεις τους.

- Να έχουν τη λίστα με τους υγει-
ονομικούς ελέγχους των εργαζομέ-
νων.

- Να έχουν τις κατάλληλες ση-
μάνσεις και αποστάσεις που θα πρέ-
πει να τηρούνται. Στην είσοδο να
πληροφορούν το κοινό για τα υγει-
ονομικά μέτρα.

-Τα μεγάλα καταστήματα να ελέγ-
χουν την είσοδο ατόμων και να μην
επιτρέπουν την είσοδο πάνω από
το επιτρεπόμενο όριο.

- Να οργανώνουν την είσοδο στα
καταστήματα με την τήρηση των
αποστάσεων, εάν δημιουργούνται
ουρές αναμονής.

- Εκτός του καταστήματος να
αποτρέπουν συνωστισμό ατόμων
και να φροντίζουν για την τάχιστη
εξυπηρέτηση των πελατών.

- Να ελέγχεται το προσωπικό σε
ημερήσια βάση να μην παρουσιάζει
συμπτώματα του ιού. Μπορεί κά-
ποιος να έχει αρνητικό τεστ αλλά
στο μεσοδιάστημα να εμφανίσει
συμπτώματα του ιού.

-Η θερμομέτρηση πελατών δεν
είναι υποχρεωτική, ωστόσο συστή-
νεται στα μεγάλα καταστήματα να

εφαρμόσουν τη θερμομέτρηση πε-
λατών.

-Κάθε εβδομάδα οι ιδιοκτήτες
καταστημάτων θα πρέπει να μερι-
μνούν ούτως ώστε να ελέγχεται το
προσωπικό με rapid test. Μέχρι 3
εργαζομένους το σύνολο, από 4 έως
10 το 50% και άνω των 10 το 20%
των εργαζομένων, κάθε εβδομάδα.

Τα δημοτικά σχολεία
Από τη Δευτέρα θα πλημυρίσουν

με παιδικές φωνές τα δημοτικά, οι
μαθητές των οποίων επιστρέφουν
στις τάξεις. Κατά τον κ. Τσιούτη εκ-
παιδευτικοί, γονείς και μαθητές θα
πρέπει να προσέξουν ιδιαίτερα.

- Οι εκπαιδευτικοί θα πρέπει να
έχουν ελεγχθεί υγειονομικά, όπως
και οι υπόλοιποι εργαζόμενοι.

- Οι μαθητές μέχρι 12 ετών δεν
θα ελέγχονται υγειονομικά με τεστ. 

- Δεν είναι υποχρεωτική η μάσκα
για τους μαθητές των δημοτικών
σχολείων.

- Γονείς και εκπαιδευτικοί θα πρέ-
πει να μεριμνήσουν τα παιδιά, να
μην έχουν πολλές επαφές.

- Εάν παρουσιασθούν συμπτώ-
ματα σε παιδιά να κρατηθούν στο
σπίτι και να ενημερώνουν τα σχο-
λείο.

- Οργάνωση της σχολικής μέρας
με τέτοιο τρόπο ώστε τα παιδιά να
λειτουργούν, την ώρα του μαθήματος
και του διαλείμματος, σε σταθερές
ομάδες.

- Να αποφευχθούν τα κοινά μα-
θήματων με άλλες τάξεις.

- Τα διαλείμματα σε διαφορετικό
χρόνο και χώρο.

- Για τους μαθητές της 3ης Λυ-
κείου, χρειάζεται προσοχή από τους
ίδιους ειδικά στην αρχή.

- Ο τρόπος και ο χρόνος προσέ-
λευσης και αποχώρησης από τα σχο-
λεία δεν διαφοροποιείται.

<<<<<<

Οι χαλαρώσεις της 2ης
φάσης θα παρακολου-
θούνται με προσοχή. Στις
περιπτώσεις που παρα-
τηρηθεί επιδημιολογική
επιβάρυνση, η κυβέρνη-
ση είναι έτοιμη να
πάρει διορθωτικά μέτρα.

Πρόεδρος της Δημοκρατίας και Υπουργός Υγείας αξιολόγησαν την κατάσταση
με την πανδημία ενόψει και του ανοίγματος του λιανικού εμπορίου. Αυτό το
οποίο συμφωνήθηκε ήταν η άρση των περιορισμών με προσεχτικά βήματα.
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΠΑΝΙΚΟΥ ΛΕΩΝΙΔΟΥ

Τοπική αυτοδιοίκηση και δημοψηφίσματα

Μ ε αφορμή τη συζήτηση που
διεξάγεται το τελευταίο διά-
στημα, για τη μεταρρύθμι-

ση της τοπικής αυτοδιοίκησης και
τη διεξαγωγή ή όχι δημοψηφισμά-
των για εφαρμογή της, θα αναφερ-
θούμε στον χαρακτήρα του θεσμού
αυτού, καθώς και στις λειτουργίες
του, ως πρόσφορο μέσο έκφρασης
της αρχής της λαϊκής κυριαρχίας
και θέλησης. 

Το δημοψήφισμα είναι ο βασι-
κότερος θεσμός συμμετοχής του
λαού στην άσκηση της εξουσίας
και αποτελεί «θεσμό των θεσμών»

του δημοκρατικού πολιτεύματος.
Με την έννοια του δημοψηφίσμα-
τος, που αποτελεί θεσμό της ελλη-
νικής αρχαιότητας και συνδέεται
με την άμεση δημοκρατία, ο λαός
αποφασίζει απευθείας, χωρίς την
παρεμβολή άλλων και σχηματίζον-
ται συγκεκριμένες αποφάσεις ως
κρατικό όργανο. Συνεπώς, εκτός
από την αμεσότητα, το αποτέλεσμά
του έχει αυξημένο κύρος. Αποτέ-
λεσμα αυτής της δεσπόζουσας θέ-
σης του «supremalex» αναπτύσσει
ιδιαίτερα θετικές λειτουργίες. Η
διεξαγωγή του δημοψηφίσματος,

με βάση τις σύγχρονες συνταγμα-
τικοπολιτικές εξελίξεις, επιτελεί
αρκετές λειτουργίες συνολικά, για
το πολίτευμα, επιφέροντας πολιτική
σταθερότητα, οικονομική σταθε-
ρότητα και οικονομική ανάπτυξη.
Το δημοψήφισμα συμβάλλει στον
τερματισμό των διαφωνιών μέσω
της ειρήνης και σταθερότητας που
θα επιφέρει το αποτέλεσμά του,
καθώς με το αυξημένο κύρος, συμ-
βάλλει στην επίλυση και συνένωση
των πολιτικών διαφορών. Σημαν-
τικό, λοιπόν, είναι η σταθεροποι-
ητική του λειτουργία, αφού απο-

τελούν αποφάσεις πλέον του εκλο-
γικού σώματος.

Πολύ σημαντικό ρόλο επιτελεί
το δημοψήφισμα στα σύγχρονα δη-
μοκρατικά κράτη, με τη συμπολι-
τευτική ή αντιπολιτευτική του λει-
τουργία.  Προϋπόθεση εκδήλωσης
αυτής της λειτουργίας είναι ότι κυ-
βέρνηση και αντιπολίτευση έχουν
αντίθετες απόψεις σε κάποια ζη-
τήματα, αλλά ακόμα διαφωνούν
επί της ουσίας, περί της διεξαγωγής
ή όχι δημοψηφισμάτων.  Σχετικά
τώρα με τη συζήτηση που αναπτύσ-
σεται τις τελευταίες μέρες, φαίνεται

τελικά να επικρατεί η άποψή μας
για διεξαγωγή δημοψηφισμάτων
για τη μεταρρύθμιση. Η κυβέρνηση,
παρά την αρχική της στάση, που
ήταν αντίθετη με τα δημοψηφί-
σματα, όπως διατυπώνεται μέσα
από το νομοσχέδιο, αλλά και τις
διακηρύξεις της, φαίνεται τελικά
να αλλάζει θέση. Αποδέχεται πλέον
και αυτή τον πρώτο λόγο να τον
έχουν οι πολίτες.  Συνεπώς, θα πρέ-
πει να επιδιώξουμε όλοι μαζί να
συμφωνήσουμε στον χρόνο και
τρόπο διεξαγωγής του. Αναμφίβολα,
θεωρούμε ότι θα πρέπει να πραγ-

ματοποιηθούν πριν ψηφιστεί από
τη Βουλή, δηλαδή πριν να περα-
τωθεί η διαδικασία ολοκλήρωσης
σε νόμο των τριών νομοσχεδίων
που αφορούν τη μεταρρύθμιση. Ως
Δημοκρατικό Κόμμα, επιδιώκουμε
και συμβάλλουμε στην ψήφιση μιας
νέας νομοθεσίας, η οποία θα οδη-
γήσει σε μια δημοκρατική και λει-
τουργική μεταρρύθμιση της τοπικής
αυτοδιοίκησης, που τον πρώτο λόγο
να έχουν οι πολίτες.

Ο κ. Πανίκος Λεωνίδου είναι βουλευ-
τής του ΔΗ.ΚΟ.

Του ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

«Διευκόλυνση» του Ερσίν Τατάρ
επιδιώκει, σύμφωνα με πληροφορίες
της «Κ», ο υπουργός Εξωτερικών
της Βρετανίας, Ντόμινικ Ράαμπ, ζη-
τώντας τη συνδρομή της Λευκωσίας,
μέσω μιας «ευέλικτης» προσέγγισης,
με πρόσχημα να αποδώσει καρπούς
η άτυπη πενταμερής και να οδηγή-
σει σε μια διαδικασία λύσης του Κυ-
πριακού. Οι θέσεις του Βρετανού
αξιωματούχου, καθώς και οι βολι-
δοσκοπήσεις που έκανε το Λονδίνο
το τελευταίο διάστημα, για μια λύση
που παραπέμπει ουσιαστικά σε μον-
τέλο συνομοσπονδίας, ανάγκασαν
τον πρόεδρο Αναστασιάδη να επι-
διώξει ένα ξεκαθάρισμα θέσεων και
προθέσεων. Οι ίδιες πληροφορίες
της «Κ» αναφέρουν ότι ο πρόεδρος
της Δημοκρατίας επεσήμανε προς

τον κ. Ράαμπ ότι δεν είναι καν προς
συζήτηση οποιαδήποτε σκέψη, είτε
για λύση δύο χωριστών κρατών,
είτε και για μια λύση συνομοσπον-
δίας. Όπως είμαστε σε θέση να γνω-
ρίζουμε, ο πρόεδρος της Δημοκρα-
τίας φρόντισε, μάλιστα, να υπεν-
θυμίσει ότι η πρωθυπουργός της
Σκωτίας Νίκολα Στέρτζον, με πρό-
σφατες δηλώσεις της, έθεσε ζήτημα
δημοψηφίσματος για ανεξαρτητο-
ποίηση από το Ηνωμένο Βασίλειο,
με ό,τι αυτό συνεπάγεται για το
Λονδίνο, τόσο σε επίπεδο ουσίας
όσο και στο πλαίσιο παραλληλισμών,
σε σχέση και με το Κυπριακό. Η

υπόδειξη Αναστασιάδη είχε ως προ-
φανή στόχο να καταδείξει ότι κά-
ποιες πολιτικές προσεγγίσεις που
δρομολογούνται από το Λονδίνο,
ενδέχεται να καταστούν εν τέλει
μπούμερανγκ για το Ηνωμένο Βα-
σίλειο. Τα μηνύματα Αναστασιάδη
δεν είναι άσχετα με τις κινήσεις
του Λονδίνου, το οποίο επιδίδεται
σε μία εκ του σύνεγγυς διαπραγμά-
τευση, επιχειρώντας να θέσει θέσεις,
οι οποίες φαίνεται να προσεγγίζουν
«τα θέλω» της Άγκυρας. Σύμφωνα
με πληροφορίες, η βρετανική δι-
πλωματία προωθεί ένα μοντέλο λύ-
σης στην Κύπρο κατά τρόπο που

να εδραιώνει τη λογική και την ει-
κόνα της «ισότητας», όπως αυτή
ακριβώς προβάλλεται από την Άγ-
κυρα και τον Τατάρ. 

Η «ευελιξία» Ράαμπ
Κατά τις επαφές του, ο κ. Ράαμπ

υπέδειξε την ανάγκη «ευελιξίας»
για λύση του Κυπριακού, κάτι στο
οποίο άλλωστε αναφέρθηκε και δη-
μοσίως, ενώ φρόντισε να καταπιεί
τα ψηφίσματα του Συμβουλίου
Ασφαλείας του ΟΗΕ, ως να μην
υπήρξαν ποτέ. Στο πλαίσιο της «ευε-
λιξίας», διαμήνυσε όπως πληροφο-
ρούμαστε, ότι η άτυπη πενταμερής

δεν αποτελεί το τέλος του δρόμου
και ζήτησε όπως αφεθούν ανοικτές
οι προοπτικές διευθέτησης, χωρίς
ταμπέλες, ενώ έθεσε και το ζήτημα
της «πολιτικής ισότητας», και πάλι
προφανώς για να ικανοποιήσει την
Άγκυρα. Ενέταξε δε τη νέα προσπά-
θεια του Ηνωμένου Βασιλείου, στο
πλαίσιο ενός νέου ρόλου που θέλει
να διαδραματίσει στη διεθνή σκηνή,
μετά την αποχώρηση της Βρετανίας
από την Ε.Ε. Στο πλαίσιο αυτό, ο κ.
Ράαμπ επιχείρησε να πείσει ότι εν-
δεχόμενη λύση του Κυπριακού θα
εξυπηρετήσει την προσπάθεια του
Λονδίνου στον ρόλο που επιδιώκει

να διαδραματίσει, κάτι πάντως που
δύσκολα πείθει… 

Όπως εξάλλου πληροφορείται η
«Κ», από τις επαφές Ράαμπ στη Κύ-
προ και όχι μόνον, προκύπτει ότι
πέραν του Κυπριακού αυτού καθε-
αυτού, η Βρετανία επενδύει και στη
διατήρηση ανοικτών των καναλιών
για μια ευρωτουρκική συνεργασία,
στο πλαίσιο της «θετικής ατζέντας»,
για την οποία το Λονδίνο έχει ήδη
παρέμβει τόσο προς το Βερολίνο,
όσο και προς τις Βρυξέλλες. Αν και
εκτός Ε.Ε, η Βρετανία φέρεται να
διαδραματίζει ρόλο και στο ζήτημα
της ενίσχυσης των ευρωτουρκικών

σχέσεων... και πάλι με πρόσχημα
τον «παγκόσμιο» ρόλο που επιθυμεί
να διαδραματίσει. Γίνεται δε κατα-
νοητό, ότι κάποια τουρκικά αιτή-
ματα, περιλαμβανομένων της νέας
οικονομικής ένεσης της Ε.Ε προς
τη Τουρκία για το μεταναστευτικό,
σύντομα, καθώς και για δρομολό-
γηση της αναβάθμισης της Τελω-
νειακής Ένωσης της υποψήφιας
χώρας, σε μεταγενέστερο χρονικό
σημείο, έχουν τύχει συζήτησης με-
ταξύ Βρετανίας και Γερμανίας, η
οποία σημειώνεται ότι την ίδια χρο-
νική περίοδο κατέβασε ρολά στο
ζήτημα της επιβολής κυρώσεων κα-
τά της Άγκυρας για τις έκνομές της
ενέργειες στη κυπριακή ΑΟΖ, πλα-
σάροντας την ιδέα μιας (ακόμη)
νέας ευκαιρίας. Στο ζήτημα των δώ-
ρων που ήδη συζητούνται να προ-
σφερθούν από την Ε.Ε προς την
Τουρκία, η Βρετανία δείχνει να επεν-
δύει στη Σύνοδο Κορυφής των «27»,
τον προσεχή Μάρτιο, όπου θα πα-
ρουσιαστούν οι προτάσεις Μπορέλ. 

«Διευκόλυνση» Τατάρ ζήτησε το Λονδίνο
Ούτε δύο κράτη, ούτε συνομοσπονδία – Προεδρικό ξεκαθάρισμα προθέσεων στη συνάντηση με τον άγγλο ΥΠΕΞ, Ντόμινικ Ράαμπ

<<<<<<

Την οργή της Άγκυρας
προκάλεσε η Ε. Ε. – Δια-
βήματα αλλά και καθη-
συχαστικές παρεμβάσεις
κοινοτικών κύκλων.

Έξαλλη εμφανίζεται η Άγκυρα για
τη στάση της Ε.Ε., η οποία απορ-
ρίπτει λύση δύο κρατών στηνΚύπρο.
Πληροφορίες της «Κ» αναφέρουν
ότι η Άγκυρα προέβη σε διαβήματα,
εκφράζοντας δυσφορία, κυρίως για
την επιστολή Μπορέλ προς Χριστο-
δουλίδη. Αυτό που κυρίως ενόχλησε
ήταν η υπόδειξη του Υπάτου Εκ-
προσώπου της Ε.Ε., σύμφωνα με
την οποία τα ψηφίσματα του Σ.Α.
του ΟΗΕ «πρέπει να τηρηθούν» και
η υπόμνηση ότι τα εν λόγω ψηφί-

σματα «καλούν όλα τα κράτη να
μην αναγνωρίσουν το υποτιθέμενο
(purported) κράτος της ‘Τουρκικής
Δημοκρατίας της Βόρειας Κύπρου’».
Κύκλοι που στηρίζουν πάντως τις
τουρκικές θέσεις, τόσο εντός της
Ε.Ε., όσο και εκτός της Κοινότητας,
εμφανίζονταν καθησυχαστικοί προς
την Άγκυρα, υποστηρίζοντας ότι
«υπάρχουν φόρμουλες» που θα μπο-
ρούσαν να ικανοποιήσουν τις τουρ-
κικές θέσεις, επί της ουσίας. Άλλω-
στε, σύμφωνα με τους ίδιους κύκλους

που ενήργησαν «πυροσβεστικά»,
η Ε.Ε. είναι σε θέση να ενσωματώσει
οποιανδήποτε συμφωνημένη λύση
μεταξύ των δύο πλευρών, με μονα-
δική προϋπόθεση το κράτος να
μπορεί να συμμετέχει στη λήψη
αποφάσεων και να εκπληρώνει τις
κοινοτικές του, συμβατικές, υπο-
χρεώσεις. Οι ίδιοι κύκλοι επιστρά-
τευσαν και τη στάση που τήρησε
η Ε.Ε. και σε προηγούμενες δια-
πραγματευτικές διαδικασίες, περι-
λαμβανομένης και της διάσκεψης

στο Κραν Μοντάνα. Υπενθύμισαν
τις δηλώσεις του πραγματιστή Όλι
Ρεν που υποσχέθηκε (δημοσίως,
στην παρουσία και του γράφοντος),
ότι η Ένωση είναι σε θέση να τε-
τραγωνίσει τον κύκλο στο Κυπριακό,
ως επίσης και τις θέσεις που απο-
δίδονται στο Γκούντερ Φερχόιγκεν,
σύμφωνα με τις οποίες το κεκτημένο
έχει τεράστια ελαστικότητα και συ-
νεπώς η ενσωμάτωση της όποιας
διευθέτησης είναι απλώς θέμα πο-
λιτικής βούλησης…

Παραστάσεις Άγκυρας και πυροσβεστικές κινήσεις

Από τις επαφές Ράαμπ στην Κύπρο και όχι μόνο, προκύπτει ότι πέραν του Κυπριακού, η Βρετανία επενδύει και στη διατήρηση ανοικτών των καναλιών για μια ευ-
ρωτουρκική συνεργασία, στο πλαίσιο της «θετικής ατζέντας», για την οποία το Λονδίνο έχει ήδη παρέμβει τόσο προς το Βερολίνο, όσο και προς τις Βρυξέλλες.

Επαφές Μπορέλ με
πρόεδρο και Τατάρ
Επαφές τόσο στις ελεύθερες
περιοχές, όσο και στα Κατεχό-
μενα θα έχει ο Ύπατος Εκπρό-
σωπος της Ε.Ε. Γιοσέπ Μπορέλ,
πιθανότατα στις 19-20 Φε-
βρουαρίου. Η επίσκεψη Μπο-
ρέλ επιχειρεί να καταδείξει την
ετοιμότητα της Ε.Ε. να εμπλα-
κεί στις προσπάθειες λύσης του
Κυπριακού «υποστηρικτικά»,
στηρίζοντας τον γ.γ. του ΟΗΕ
Αντόνιο Γκουτιέρες. Ο κ. Μπο-
ρέλ θα έχει χωριστές συναντή-
σεις με τον πρόεδρο Αναστα-
σιάδη και τον Ερσίν Τατάρ. 

Η Άγκυρα προέβη σε διαβήματα, εκφράζοντας δυσφορία, κυρίως για την επι-
στολή Μπορέλ προς Χριστοδουλίδη. 
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Η Αραβική Άνοιξη
που δεν τελείωσε
δέκα χρόνια μετά 
Η Κύπρος ενώπιον προκλήσεων σε μια κρίσιμη
νέα περίοδο για την κατάσταση στη Μέση Ανατολή

Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ 

Ακούγεται παράδοξο αλλά δέκα χρό-
νια μετά από τα γεγονότα που συγ-
κλόνισαν τη Μέση Ανατολή, την
επονομαζόμενη και Αραβική Άνοιξη,
η συζήτηση για το τι συνέβη πραγ-
ματικά τότε και πώς μια ολόκληρη
γεωγραφική περιοχή –η πιο νευ-
ραλγική ίσως στον κόσμο– άλλαξε,
δεν γίνεται σε σωστή βάση. Το 2021
σηματοδοτεί όχι μόνο την έλευση
μιας νέας δεκαετίας αλλά και την
επανεξέταση των γεγονότων του
2010-2011 σε ολόκληρο τον αρα-
βομουσουλμανικό κόσμο μέσα από
ένα περίεργο πρίσμα του χωροχρό-
νου. Σαν να παρακολουθεί κάποιος
τα τηλεοπτικά πλάνα από την πλα-
τεία Ταχρίρστην Αίγυπτο ή το round
about του Περλ στο Μπαχρέιν και
κάποιος να έχει μετατρέψει την έγ-
χρωμη και HD εικόνα σε ασπρό-
μαυρη. Η απαίτηση των λαών από
το Μαγκρέμπ έως το Λεβάντ ήταν
τότε η πτώση των καθεστώτων.

Δέκα χρόνια μετά, η περιοχή από
τη Λιβύη μέχρι τη Συρία και από το
Ιράκ μέχρι την Υεμένη μαστίζεται
από τη βία των κατακερματισμένων
εμφύλιων συγκρούσεων και από
προκλήσεις ασφάλειας και ανθρω-
πιστικών κρίσεων –από την τρομο-
κρατία μέχρι το προσφυγικό– που
αγγίζουν ολόκληρη την ανθρωπό-
τητα. Στη δημόσια σφαίρα, πόσο
μάλλον στην «καθ’ ημάς Ανατολή»
στην Κύπρο, η ανάλυση εστιάζει
σε ένα συνηθισμένο διπλό λάθος:
Στο να κριτικάρει, με κάμποσα κλισέ,
το δημοκρατικό κύμα που σάρωσε
τις υπό εξέγερση, το 2011, χώρες
και να βιαστεί να βαφτίσει την Αρα-
βική Άνοιξη, «Αραβικό Χειμώνα». 

Και στο να υπερτονίσει την ισ-
λαμική κυριαρχία, δαιμονοποιώντας
κάθε έκφανση των πολιτικών διερ-
γασιών που συνδέονται ιδεολογικά
με το πολιτικό Ισλάμ και τις παρα-
φυάδες του. Για την Κύπρο η τελευ-
ταία δεκαετία αποτέλεσε ένα καλό

παράδειγμα για το πώς οι συγκλο-
νιστικές τεκτονικές αλλαγές στο
υποσύστημα της Μέσης Ανατολής
την ενέταξαν σε ένα νευραλγικό
επίκεντρο εξελίξεων. Ταυτόχρονα,
ανέδειξε πως σε ένα αναδυόμενο
υποσύστημα, όπως αυτό της Ανα-
τολικής Μεσογείου, όπου η Τουρκία
διατηρεί πρωταγωνιστικό ρόλο, η
Μέση Ανατολή και ο αγώνας για
τον μετασχηματισμό της δέκα χρό-
νια μετά τα γεγονότα της Αραβικής
Άνοιξης παραμένει μια αχαρτογρά-
φητη περιοχή. Παρά το σημαντικό
διπλωματικό κεφάλαιο που έχει
επενδυθεί εκ μέρους της Κυπριακής
Δημοκρατίας (σχήματα τριμερούς

διπλωματίας, εμβάθυνση σχέσεων
με ΗΑΕ και Σαουδική Αραβία, κτλ.)
η περιοχή εγκυμονεί πάντα εκπλή-
ξεις και κρύβει παγίδες. Κυριότερα,
παραμένει ρευστή. 

Tι άλλαξε
Μπορεί τύποι όπως ο Χόσνι

Μουμπάρακ ή ο Μουαμάρ Καντάφι
να έπεσαν και ένας τύπος όπως ο
Μπασάρ αλ Άσαντ να παραμένει
τριγύρω, ένας άνθρωπος όμως που
το 2010 ανέλυε τη Μέση Ανατολή
και τα γεγονότα της σήμερα έχει να
αντιμετωπίσει μια εντελώς διαφο-
ρετική περιοχή. Η νέα δεκαετία βρή-
κε τη Μέση Ανατολή με δύο νέα
ποιοτικά χαρακτηριστικά: Τη ση-
μαντική απουσία των Ηνωμένων
Πολιτειών και έναν πλήρη, πολιτικό
κύκλο όσον αφορά τις διάφορες εκ-
φάνσεις του πολιτικού Ισλάμ και

του μοντέλου της ισλαμικής δημο-
κρατίας. Η τελευταία μπορεί να επι-
βίωσε σε κάποιες μορφές στο Μα-
ρόκο ή στην Τυνησία, αλλά στη πε-
ρίπτωση της Αιγύπτου είδαμε την
επιστροφή ενός αυταρχικού μοντέ-
λου διακυβέρνησης, ενώ η Συρία,
η Λιβύη και η Υεμένη βυθίστηκαν
σε κατακερματισμένους εμφύλιους
πολέμους και περιφερειακούς αν-
ταγωνισμούς ισχύος, με ισχυρό το
στοιχείο της έξωθεν παρέμβασης –
από χώρες όπως το Ιράν και η Ρωσία.
Η νέα διακυβέρνηση Μπάιντεν –με
μια ρετροσπεκτίβα των αξιωματού-
χων της δεύτερης διακυβέρνησης
Ομπάμα ήδη παρούσα ως προς την
πρώτη σύνθεση των τεχνοκρατών
της– φωτίζει περισσότερο την απου-
σία της αμερικανικής εξωτερικής
πολιτικής στην περιοχή –εμφανής
κυρίως στο Ιράκ και στη Συρία όπου
διατηρούν και επί του εδάφους στρα-
τιωτική παρουσία.

Κοιτώντας πίσω στη διακυβέρ-
νηση Ομπάματης δεύτερης θητείας,
αντιλαμβάνεται κανείς πως απόλυτη
προτεραιότητα τέθηκε μια συμφωνία
με το Ιράν για τα πυρηνικά. Η δια-
κυβέρνηση Τραμπ, στον αντίποδα,
εστίασε στην ομαλοποίηση των σχέ-
σεων του Ισραήλ με τα αραβικά κρά-
τη της περιοχής. Αμφότεροι πέτυχαν
τους στόχους τους. Η νέα διακυβέρ-
νηση Μπάιντεν θα κληθεί να ανα-
ζητήσει συνεπώς και ξεκάθαρη στρα-
τηγική για τη Μέση Ανατολή αλλά,
κυριότερα, να επιστρέψει με κάποιο
τρόπο σε αυτό το νέο αναδυόμενο
περιβάλλον. Αυτό, όμως, που άλλαξε
άρδην στην περιοχή είναι και η πτυ-
χή εκείνη που ήρθε ουσιαστικά να
κόψει στα δύο τον παραδοσιακό
άξονα ανταγωνισμού στον αραβικό
κόσμο μεταξύ Σουνιτών και Σιιτών.
Η περιφερειακή άνοδος της Τουρ-
κίας, η οποία με σαφείς αναθεωρη-
τικές βλέψεις, αλλά και με διάθεση
κάλυψης του κενού που άφησε η
στήριξη της Σαουδικής Αραβίας σε
διάφορα σουνιτικά σύνολα (π.χ. της

συριακής ένοπλης αντιπολίτευσης),
είναι ένα απότοκο των εξελίξεων
στην περιοχή μια δεκαετία μετά το
2011. Όχι απλώς για να ηγηθεί του
αραβομουσουλμανικούκόσμου αλλά
για να ανταγωνιστεί το μοντέλο
που επιβίωσε της Αραβικής Άνοιξης:
Αυτό της ενισχυμένης πλέον αρα-
βικού τύπου μοναρχίας, όπως την
πρεσβεύουν σήμερα η Σαουδική
Αραβία και τα Ηνωμένα Αραβικά
Εμιράτα. Αυτή η «τουρκική τομή»
στον άξονα αντιπαράθεσης Ιράν –
αραβικού κόσμου υπήρξε αποτελε-
σματική ως προς το στρατιωτικό
της αποτύπωμα: Αρκεί να δει κανείς
σε αντιδιαστολή τις στρατιωτικές
επεμβάσεις της Τουρκίας σε Συρία
και Λιβύη με τις αντίστοιχες των
ΗΑΕ και της Σαουδικής Αραβίας
στην Υεμένη. Και τη στρατηγική
της συμπόρευση –με αυτό τον ιδιό-
τυπο on-off χαρακτήρα– με τη Ρω-
σία. Ο ανταγωνισμός του μοντέλου
διακυβέρνησης της Τουρκίας του
Ερντογάν και των αραβικών μοναρ-
χιών του Κόλπου θα μπορούσε να
ιδωθεί στο πλαίσιο των δεκάχρονων
της Αραβικής Άνοιξης σαν μια εν-
διαφέρουσα κόντρα. Τόσο ιδεολο-
γικής και υπαρξιακής φύσης όσο
και με όρους περιφερειακού αντα-
γωνισμού ισχύος. Και σε αυτή την
κόντρα τόσο η Ελλάδα όσο και η
Κύπρος θα ενταχθούν αναπόφευκτα,
λόγω της αυξανόμενης γεωπολιτικής
σημασίας της ανατολικής Μεσογεί-
ου. Ακόμη μιας συνθήκης που προ-
έκυψε ως κληρονομιά της Αραβικής
Άνοιξης. 

Προκλήσεις για την Κύπρο
Το 2011, όταν τα γεγονότα της

Αραβικής Άνοιξης συγκλόνιζαν την

παγκόσμια κοινή γνώμη, στην κυ-
πριακή ΑΟΖ επιβεβαιώνονταν τα
πρώτα κοιτάσματα φυσικού αερίου
στο θαλάσσιο τεμάχιο 12 («Αφρο-
δίτη») και ξεκινούσε, εν μέσω ενός
παροξυσμού αισιοδοξίας «για το
γκάζι», μια διπλωματική προσπάθεια
που μια δεκαετία μετά έχει αποφέρει,
κυρίως, την εμβάθυνση των σχέσεων
με το Ισραήλ και την Αίγυπτο (η
οποία εν τέλει απέκτησε και τα δι-
καιώματα εξόρυξης του 12, το 2016)
αλλά και σε άλλα σχήματα περιφε-
ρειακής συνεργασίας στην περιοχή.
Στο μεταξύ η Κύπρος, σε μια δρα-
ματική υπενθύμιση της εγγύτητάς
της στη Μέση Ανατολή βίωσε, το
2019, τη συντριβή ενός «αδέσποτου»
πυραύλου S-200 της συριακής αε-
ράμυνας στο έδαφός της, αρκετά
ρεύματα προσφύγων από τη Συρία
διά θαλάσσης ή από την πράσινη
γραμμή, το μεγαλύτερο τζαμί της
στις ελεύθερες περιοχές να τελεί
υπό τον έλεγχο της αμφιλεγόμενης
–από τον καιρό του Καντάφι– ορ-
γάνωσης «World Islamic Call Socie-
ty», ενώ το περασμένο καλοκαίρι
το αραβικό δίκτυο που πρωταγωνί-
στησε στην Αραβική Άνοιξη μετά
το 2011, το Αl Jazeera, προέβη στο
αποκαλυπτικό ρεπορτάζ που αμαύ-
ρωσε σημαντικά την εικόνα της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας στο εξωτερικό.
Πέραν όμως της γεωγραφίας, οι προ-
κλήσεις από τον απόηχο της Αρα-
βικής Άνοιξης για την Κύπρο είναι
πολλαπλές.

Το πρόσφατο τέλος της κρίσης
των χωρών του Κόλπου θα ωθήσει
το Κατάρ να πιέσει την Αίγυπτο για
μια σχετική ομαλοποίηση των σχέ-
σεών του με την Τουρκία. Μια απο-
κατάσταση των σχέσεων Τουρκίας

– Ισραήλ τους επόμενους μήνες δεν
πρέπει επ’ ουδενί να αποκλειστεί.
Η αναζωπύρωση του Συριακού –
και δη τελευταίως στην επαρχία
Νταραά (μέρος από το οποίο έλκει
την καταγωγή της μεγάλο ποσοστό
της συριακής κοινότητας στην Κύ-
προ), θα μπορούσε να δημιουργήσει
νέες προσφυγικές ροές. Η αποκά-
λυψη πολιτογραφήσεων προβλη-
ματικών περιπτώσεων πολιτών του
αραβικού κόσμου θα μπορούσε να
προκαλέσει τριγμούς στις διμερείς
σχέσεις με τα κράτη της περιοχής.
Τέλος, το κλείσιμο του Παλαιστι-
νιακού, μετά την πλήρη ομαλοποί-
ηση των σχέσεων σειράς αραβικών
χωρών με το Ισραήλ, δύναται να
επισυμβεί με μια ιστορική αλλαγή
παραδείγματος ως προς τη μορφή
της συμφωνημένης, διαχρονικά,
λύσης δύο κρατών –σε ένα συνειρ-
μικό παραλληλισμό για τη μορφή
λύσης του Κυπριακού στη βάση της
διζωνικής, δικοινοτικής ομοσπον-
δίας (ΔΔΟ).

Μέσα σε αυτό το ρευστό περι-
βάλλον δεν λείπει φυσικά η Τουρκία,
οι στρατηγικές επιδιώξεις της οποίας
στη Μέση Ανατολή τέμνουν ορι-
ζόντια πλέον και την ανατολική Με-
σόγειο –αναπόσπαστο μέρος της
οποίας είναι η Αίγυπτος και το Ισ-
ραήλ. Τι μένει για να προσέξει η Κυ-
πριακή Δημοκρατία; Τη διασπάθιση
αχρείαστου διπλωματικού κεφαλαίου
σε σχέσεις που δεν θα αποδώσουν
ανταλλακτικά οφέλη και την παγί-
δευση σε μια εσωστρεφή κατάσταση,
όπου η ανάγκη για προσαρμογή στις
νέες ρευστές πραγματικότητες θα
γίνει καταναγκαστικά και όχι με
ενεργητική στάση, πρόληψη και
τολμηρές προσεγγίσεις.

Ερείπια από την πόλη Ντούμα της Συρίας στα περίχωρα της Δαμασκού. Μία δεκαετία μετά τα γεγονότα της Αραβικής
Άνοιξης, πολλές χώρες βυθίστηκαν στο χάος καταστροφικών συγκρούσεων. 

<<<<<<<

Δέκα χρόνια μετά την
Αραβική Άνοιξη, η πε-
ριοχή της Μέσης Ανατο-
λής παραμένει υπό δια-
μόρφωση και γεμάτη
προκλήσεις.

Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

Την προηγούμενη εβδομάδα, με
αφορμή τη διήμερη επίσκεψη του
υπουργού Εξωτερικών της Τουρκίας
στα Κατεχόμενα, η προσοχή της
κυπριακής κοινής γνώμης και των
ξένων μέσων ενημέρωσης στράφηκε
στις προετοιμασίες της Άγκυρας
για τη σχεδιαζόμενη διάσκεψη για
το Κυπριακό, η οποία εκτός απρο-
όπτου θα πραγματοποιηθεί τον επό-
μενο μήνα. Στην Τουρκία, ωστόσο,
το τελευταίο διάστημα έχουν στραμ-
μένη την προσοχή τους και σε μια
άλλη εξέλιξη, σε μια ξεχωριστή διά-
σκεψη για την Ανατολική Μεσόγειο,
στην οποία θα μπορούσαν να τεθούν
επί τάπητος οι συγκρουόμενες από-
ψεις για τα ενεργειακά και τις θα-
λάσσιες ζώνες δικαιοδοσίας. Την
ιδέα μιας ξεχωριστής διάσκεψης
για την Αν. Μεσόγειο την έφερε
στο προσκήνιο τον προηγούμενο
Αύγουστο ο πρόεδρος της Τουρκίας,
Ταγίπ Ερντογάν. Ο Τούρκος πρό-
εδρος τότε πρότεινε τη σύγκληση
μιας διάσκεψης για την Αn. Μεσό-
γειο, μέσω της οποίας οι εμπλεκό-
μενες πλευρές θα επιχειρούσαν να
θέσουν υπό έλεγχο την ένταση στην
περιοχή. 

Εκπροσώπηση των Τ/κ 
Επιμένοντας στη σημασία της

ξεχωριστής διάσκεψης για την Αν.
Μεσόγειο, η Άγκυρα θέτει και μία
σημαντική προϋπόθεση, ζητάει την
ξεχωριστή εκπροσώπηση της τουρ-
κοκυπριακής κοινότητας στην προ-
τεινόμενη διάσκεψη. Μια άποψη

που εξέφρασε ο κ. Ερντογάν το κα-
λοκαίρι του 2020 και σήμερα επα-
ναλαμβάνει ο κ. Τσαβούσογλου. Αυ-
τή η ιδέα εντάσσεται στο ευρύτερο
πλαίσιο του γενικού πάρε-δώσε που
επιδιώκει η Άγκυρα σε μια μεγάλη
περιοχή που απλώνεται από τον
Έβρο μέχρι την Αn. Μεσόγειο και
ουσιαστικά πρόκειται για το νέο
όραμα της τουρκικής διπλωματίας.
Μέσα από μια ξεχωριστή διάσκεψη
για την Αν. Μεσόγειο, η τουρκική
διπλωματία επιδιώκει να επιβάλλει
νέα ενεργειακά δεδομένα στο Κυ-
πριακό, να κλείσει το συγκεκριμένο
κεφάλαιο μαζί με τη διευθέτηση
του Κυπριακού και την πιθανή πρό-
οδο στα άλλα μέτωπα των ελληνο-
τουρκικών.

Μέσα, λοιπόν, από την προϋπό-
θεση της ξεχωριστής εκπροσώπη-
σης των Τ/κ στη σχεδιαζόμενη διά-
σκεψη, η τουρκική διπλωματία επι-
χειρεί να ενισχύσει τη θέση της στο
διαπραγματευτικό τραπέζι του Κυ-
πριακού, αναβαθμίζοντας σταδιακά

το καθεστώς των Τ/κ στο διεθνές
σκηνικό. Εντός, λοιπόν, των πλαι-
σίων του προαναφερόμενου σκε-
πτικού, η Άγκυρα άρχισε να αναζητεί
φόρμουλες για το ζήτημα της ξε-
χωριστής εκπροσώπησης των Τ/κ.
«Εμείς δεν αναγνωρίζουμε την ε/κ
πλευρά και εκείνοι δεν αναγνωρί-
ζουν την ΤΔΒΚ. Ωστόσο, δεν είναι
αναγκαία μια δίκαιη μοιρασιά; Φυ-

σικά και είναι. Πρέπει να φέρουμε
στο τραπέζι και τις δύο πλευρές.
Και οι δύο πλευρές πρέπει να συμ-
μετάσχουν στις συνεδριάσεις (της
διάσκεψης)», δήλωσε πριν από λίγο
καιρό ο κ. Τσαβούσογλου. 

Οι πληροφορίες της «Κ» θέλουν
την Άγκυρα να εστιάζει σε ένα ειδικό
φόρματ για τη σχεδιαζόμενη διά-
σκεψη. Σύμφωνα με τους Τούρκους

διπλωμάτες, η ε/κ αντιπροσωπεία
θα μπορούσε να συμμετάσχει σε
μια συνεδρίαση της διάσκεψης και
η τ/κ σε μια άλλη. Διαφορετικά θα
μπορούσαν να πραγματοποιηθούν
μίνι διασκέψεις με την ξεχωριστή
συμμετοχή των δύο κοινοτήτων.
Σημειώνεται ότι η Άγκυρα διά του
στόματος του κ. Τσαβούσογλου
απορρίπτει την ιδέα του αποκλει-
σμού των Τ/κ από την προτεινόμενη
διάσκεψη και δεn προσεγγίζει θετικά
την ιδέα της συμμετοχής τους σε
αυτήν με την ιδιότητα του παρα-
τηρητή. 

Διάσκεψη για ενεργειακά
Η πρόταση της Άγκυρας για ξε-

χωριστή διάσκεψη για τα ενεργειακά
ήρθε στη σκιά των έκτακτων επα-
φών του τουρκικού Προεδρικού με
την Καγκελαρία της Γερμανίας και
την ΕυρωπαϊκήΈνωση. Ως γνωστόν,
το καλοκαίρι του 2020, η Ε.Ε. ενε-
πλάκη στη νέα ελληνοτουρκική κρί-
ση για να τεθεί υπό έλεγχο η ένταση,
με το Βερολίνο να διαδραματίζει
πρωταγωνιστικό ρόλο. Στην Άγκυρα,
κύκλοι της κυβέρνησης Ερντογάν
προβάλλουν την άποψη ότι το Βε-
ρολίνο υιοθέτησε την ιδέα της διά-
σκεψης για την Αν. Μεσόγειο από
την πρώτη στιγμή που την έριξε
στο τραπέζι ο πρόεδρος της Τουρ-
κίας. Σύμφωνα πάντα με την οπτική
γωνία της τουρκικής διπλωματίας,
τόσο το Βερολίνο όσο και οι Βρυ-
ξέλλες προσεγγίζουν θετικά την
προοπτική μιας διάσκεψης για την
Αν. Μεσόγειο.

Οι πηγές της «Κ» στην Άγκυρα

εντάσσουν στο πλαίσιο αυτού του
σκεπτικού τις πρόσφατες επαφές
του υπουργού Εξωτερικών της Τουρ-
κίας στην «καρδιά» της Ε.Ε. Ο Με-
βλούτ Τσαβούσογλου λίγο πριν από
την άφιξή του στα Κατεχόμενα, στις
Βρυξέλλες συναντήθηκε με σειρά
σημαντικών Ευρωπαίων αξιωμα-
τούχων όπως ο πρόεδρος του Ευ-
ρωπαϊκού Συμβουλίου, Σαρλ Μισέλ,
ο Ύπατος Εκπρόσωπος της Ένωσης
για θέματα Εξωτερικής Πολιτικής
και Πολιτικής Ασφάλειας, Ζοζέπ
Μπορέλ και ο εισηγητής του Ευρω-
παϊκού Κοινοβουλίου για την Τουρ-
κία, Νάτσο Σάντσες Αμόρ. Οι συγ-
κεκριμένες επαφές πραγματοποι-
ήθηκαν σε μια στιγμή που η Τουρ-
κία, δεχόμενη ασφυκτικές πιέσεις
σε πολλά μέτωπα, κυρίως σε αυτό
της οικονομίας, στέλνει εκ νέου μη-
νύματα φιλίας και συνεργασίας στις
Βρυξέλλες. Καλά ενημερωμένες πη-
γές της «Κ» προσθέτουν ότι οι νέες
επαφές του κ. Τσαβούσογλου με
τους Ευρωπαίους αξιωματούχους
και διπλωμάτες έχουν ιδιαίτερη βα-
ρύτητα σε ό,τι αφορά τις εξελίξεις
που τρέχουν στο Κυπριακό. «Η Άγ-
κυρα ενδιαφέρεται για μια διευθέ-
τηση στο Κυπριακό πάνω σε μια
νέα βάση, η οποία με τον ένα ή τον
άλλο τρόπο θα φέρει τη συγκατά-
θεση της Ε.Ε. Επίσης, ζητάει μια
ξεχωριστή διευθέτηση για τα ενερ-
γειακά και για αυτόν τον λόγο επι-
μένει στην σημασία της διάσκεψης
για την Αν. Μεσόγειο», τόνιζαν την
προηγούμενη εβδομάδα οι πηγές
της εφημερίδας μας στην Κωνσταν-
τινούπολη. 

Η Τουρκία στοχεύει στην έναρξη διαλόγου για τα ενεργειακά
<<<<<<<

Επιμένοντας στη σημα-
σία της ξεχωριστής διά-
σκεψης για την Ανατ.
Μεσόγειο, η Άγκυρα θέτει
μια σημαντική προϋπό-
θεση, την ξεχωριστή εκ-
προσώπηση της τουρκο-
κυπριακής πλευράς στην
προτεινόμενη διάσκεψη.

Στην Τουρκία το τελευταίο διάστημα έχουν στραμμένη την προσοχή τους και
σε μια άλλη εξέλιξη, σε μια ξεχωριστή διάσκεψη για την Ανατολική Μεσόγειο.
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Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Οι μαρτυρίες του 2013, λένε πως
τις κρίσιμες εκείνες μέρες του κου-
ρέματος, στον προεδρικό λόφο
επικρατούσε συνωστισμός προ-
σώπων. Όλο σχεδόν το Υπουργικό
Συμβούλιο και οι στενοί συνεργά-
τες του προέδρου βρίσκονταν ανα-
στατωμένοι και μαζεμένοι στο γρα-
φείο του τότε υφυπουργού παρά
τω Προέδρω Κωνσταντίνου Πε-
τρίδη, ανησυχώντας για την επό-
μενη μέρα και ανταλλάσσοντας
σκέψεις για το κατά πόσο η κυ-
βέρνηση θα διέλθει της μεγάλης
κρίσης. Σε εκείνο ακριβώς το πλαί-
σιο, κάποιος από την ομήγυρη είχε
διερωτηθεί, ποιος είναι μαζί με
τον Νίκο Αναστασιάδη στο γραφείο
του, για κατάστρωση σχεδίου αλλά
και για να ανταλλάξει μαζί του
έναν παρήγορο λόγο. Αφού κοι-
τάχτηκαν μεταξύ τους, η απάντηση
ήταν κανείς. Και αν λάβουμε υπόψη
από τα όσα καταγράφονται στο
βιβλίο του Μακάριου Δρουσιώτη
«Η Συμμορία», ότι δηλαδή, όταν
ο Κωνσταντίνος Πετρίδης ανέλαβε
την πρωτοβουλία να ξυπνήσει τον
πρόεδρο για να συζητήσουν στο
Υπουργικό Συμβούλιο τον τρόπο
διαχείρισης της είδησης ότι εξαντ-
λούνταν τα χρήματα της Λαϊκής
Τράπεζας, ο πρόεδρος φώναζε
έξαλλος ότι εκείνος κάνει κουμάν-
το, δεν απορούμε για την έλλειψη
θάρρους από το πολιτικό προσω-
πικό της εποχής να βρεθεί στο ίδιο
γραφείο μαζί του. Όμως εκείνη
ήταν μία τεράστια κρίση της πρώ-
της πενταετίας, που ήρθε και πέ-
ρασε και όπως λέγεται έμαθαν πολ-
λά από αυτό. Το κατά πόσο ξεχά-
στηκε βεβαίως επιδέχεται διαφό-
ρων ερμηνειών. Κάποιοι θεωρούν
πως η δεύτερη πενταετία, εκεί που
θεωρείτο περίπατος στο δάσος
του Προεδρικού Λόφου, μετατρέ-
πεται σε μία από τις δυσκολότερες
πολιτικές στιγμές της διακυβέρ-
νησης και του ίδιου του προέδρου
λίγο πριν από τη δύση της πολι-
τικής του καριέρας.

Στη δύση της πολιτικής του κα-
ριέρας, λοιπόν, ο Πρόεδρος δεν
έχει να αντιμετωπίσει μόνο την
οικονομία που αποτελεί ερώτημα
αν θα ορθοποδήσει λόγω της παν-
δημίας. Το κύριο ζήτημα που απα-
σχολεί είναι η διαπλοκή, η δια-
φθορά και το Κυπριακό. Τα όσα
ακούστηκαν το τελευταίο διάστημα
περί άλλων πλαισίων λύσης, το
άνοιγμα της περίκλειστης πόλης
της Αμμοχώστου και οι τουρκικές
προκλήσεις στην κυπριακή ΑΟΖ,
έκαναν πολλούς να αμφισβητή-
σουν αφενός τις προθέσεις του
προέδρου για λύση του Κυπριακού
και αφετέρου τις ικανότητές του
να διαχειριστεί το εν λόγω κεφά-
λαιο. Αυτό σε συνδυασμό με τα
όσα σκάνδαλα έχουν προκύψει
από το Κυπριακό Πρόγραμμα Επεν-
δύσεων, το βιβλίο του πρώην συ-
νεργάτη του Μακάριου Δρουσιώτη
που κυκλοφορεί και συζητείται,
έχει σφίξει τον κλοιό γύρω από
τον Λόφο του Προεδρικού. Σε αυτό
το πλαίσιο εντάσσεται τόσο το
διάγγελμα του προέδρου, μήνες
μετά την αποκάλυψη των σκαν-
δάλων, αλλά και η πρόσφατη κα-
τάθεσή του στην ερευνητική επι-
τροπή. 

Η υπόθεση Κούσιου
Το μεγάλο ερώτημα είναι πώς

θα αντιμετωπίσει τα μεγάλα αυτά
ζητήματα και με ποιους στο πλευρό
του. Η σημειολογία της παρουσίας

του προέδρου στην ερευνητική
επιτροπή την περασμένη εβδομάδα
ήταν ενδεικτική της διαφοροποι-
ημένης κατάστασης από εκείνη
που επικρατούσε λίγα χρόνια προ-
ηγουμένως. Τα «δεν ήξερα» για
τον γαμπρό μου, «δεν θυμάμαι»
σε ποιο πόστο εργάζεται η ανιψιά
της πρώτης κυρίας στο υπουργείο
Εσωτερικών, θεωρήθηκε από πολ-
λούς στην καλύτερη ως μία –κα-
κώς– προετοιμασμένη κατάθεση
και στη χειρότερη προσπάθεια
συγκάλυψης. 

Στο πλευρό του βρισκόταν ο δι-
ευθυντής του Γραφείου του Προ-
έδρου Πέτρος Δημητρίου για να
βοηθήσει τον πρόεδρο με έγγραφα,
δίπλα, το μέλος του διπλωματικού
του γραφείου Παντελής Παντελί-
δης και στην πίσω θέση ο κυβερ-
νητικός εκπρόσωπος Κυριάκος
Κούσιος. Η σχέση του προέδρου
με τον στενό του φίλο και τώρα
συνεργάτη Κυριάκο Κούσιο, δεν
ήταν η επιδιωκόμενη. Όχι ότι έχει
επηρεαστεί η φιλία των δύο αλλά
υπάρχει θέμα σε επίπεδο συνερ-
γασίας, συνεννόησης και συντο-
νισμού. Ο κ. Κούσιος δεν έχει κα-
ταφέρει να αποτελέσει τον «Κούρο»
του Νίκου Αναστασιάδη, όπως
ήταν ο αρχικός σχεδιασμός. Δεν
είναι ούτε το πρόσωπο που θα μιλά
ανοικτά και ειλικρινά στον πρόεδρο
για λάθη και παραλείψεις που γί-

νονται. Προφανώς όχι γιατί δεν
έχει επιχειρήσει, αλλά γιατί ο ίδιος
ο πρόεδρος, όπως λέγεται, δεν
ακούει. Κάτι, το οποίο συνέβαινε
κατά κάποιο τρόπο, όταν ο Νίκος
Χριστοδουλίδης βρισκόταν στην
εν λόγω θέση. 

Eφυγε η πολιτική ομάδα
Βεβαίως, επί Χριστοδουλίδη, η

κατάσταση ήταν αρκετά διαφο-
ρετική στον Λόφο. Οι παροικούντες
τον Λόφο, άλλωστε, ήταν καθαρά
πολιτικά πρόσωπα που ξεκινούσαν
την πολιτική τους καριέρα και σί-
γουρα δεν ήταν διατεθειμένοι να
τη ρίξουν στα βράχια, συναινώντας
με τα όσα έλεγε ο πρόεδρος. Ήταν
λοιπόν ο κ. Χριστοδουλίδης, ο στε-
νός συνεργάτης του κ. Αναστα-
σιάδη επί ΔΗΣΥ, Κωνσταντίνος
Πετρίδης. Την ομάδα συμπλήρω-
ναν στον πρωινό καφέ, έμπειρα
πολιτικά πρόσωπα όπως ο Ιωάννης
Κασουλίδης, ο Ιωνάς Νικολάου, ο
Σωκράτης Χάσικος, ο νεαρότερος
Χάρης Γεωργιάδης και βεβαίως ο
πρόεδρος του ΔΗΣΥ Αβέρωφ Νε-
οφύτου. Σήμερα η κατάσταση δια-
φοροποιείται αρκετά, αν λάβει κα-

νείς υπόψη ότι τα πρώτα τρία πρό-
σωπα έχουν ήδη συνταξιοδοτηθεί
πολιτικά και οι σχέσεις Αβέρωφ-
Προεδρικού δεν είναι και οι καλύ-
τερες. Το πιο έμπειρο πολιτικά
πρόσωπο στον Λόφο είναι ο υφυ-
πουργός Βασίλης Πάλμας, ο οποίος
έχει επιλέξει να τηρήσει χαμηλούς
τόνους και αποφεύγει για διάφο-
ρους λόγους την προβολή. 

Οι παλιοί στενοί του συνεργάτες
άλλωστε, όπως οι Χριστοδουλίδης,
Γεωργιάδης, Πετρίδης, έχουν ανα-
πόφευκτα απομακρυνθεί λόγω άλ-
λων καθηκόντων από την καθη-
μερινή τριβή και την όποια προ-
σπάθεια διάσωσης του προεδρικού
προφίλ. Ο Νίκος Χριστοδουλίδης
έχει να διαχειριστεί τις εξελίξεις
στο Κυπριακό και τις επικρίσεις
στην εξωτερική πολιτική. Μία καλή
εξέλιξη θεωρείται πως δεν θα σώσει
μόνο τον πρόεδρο, αλλάζοντας
την αρνητική ατζέντα αλλά και τη
δική του πολιτική θέση, αποσο-
βώντας τις όποιες επικρίσεις. Η
παραίτηση του Χάρη Γεωργιάδη
από την κυβέρνηση μετά το πό-
ρισμα του Συνεργατισμού, τον έχει
απομακρύνει από το Προεδρικό,

χωρίς ωστόσο να χάσει την καλή
του σχέση με τον πρόεδρο. Ο Κων-
σταντίνος Πετρίδης έχει δεχτεί
ιδιαίτερη πίεση το τελευταίο διά-
στημα. Τόσο για το κυπριακό επεν-
δυτικό πρόγραμμα όσο ήταν
υπουργός και με το οποίο διαφω-
νούσε στις συσκέψεις. Δέχεται και
ιδιαίτερο φόρτο πλέον, και στο
υπουργείο Οικονομικών. Το γεγο-
νός ότι έχει ξεκαθαρίσει σε συνέν-
τευξή του στην «Χαραυγή» ότι
μετά τη θητεία του στο υπουργείο
Οικονομικών κλείνει τον πολιτικό
του κύκλο, έχει βεβαίως τη δική
του σημασία. Αυτό από μόνο του
λέει πολλά, όπως και το γεγονός
ότι όλα ανεξαιρέτως τα πολιτικά
πρόσωπα που απαρτίζουν το
Υπουργικό Συμβούλιο είχαν απο-
φύγει να στηρίξουν το διάγγελμα
του προέδρου Αναστασιάδη, πα-
ρότι είχε πέσει σύρμα για στήριξη
από το Προεδρικό. Και είχε πέσει
σύρμα, όχι τυχαία δεδομένου ότι
υπάρχει το παράπονο στον Λόφο
πως οι υπουργοί, σε αντίθεση με
την πρώτη θητεία, αποφεύγουν
επιμελώς να βάζουν πλάτη για την
επικοινωνιακή διαχείριση. 

Oταν τα φώτα του Λόφου σβήνουν... 
Η πολιτική μοναξιά του προέδρου Αναστασιάδη συζητείται πλέον ανοικτά, όπως και η άρνησή του για τις όποιες συμβουλές 

Το μέχρι πού θα πάει βεβαίως η κα-
τάσταση είναι ένα ζήτημα το οποίο
συζητείται εντόνως στα πηγαδάκια
της παράταξης. Και συζητείται γιατί
είναι κοινό μυστικό για πολλούς
ότι ο πρόεδρος δεν ακούει όπως
λένε κανέναν, ούτε είναι έτοιμος
να δεχτεί την όποια κριτική. Αυτό
που φαίνεται να προκαλεί τριγμούς
είναι πολλοί εντός του υπουργικού
σχήματος, διαφωνούν με τον τρόπο
που ο πρόεδρος διαχειρίστηκε την
όλη υπόθεση των χρυσών διαβα-
τηρίων. Ενώ υπάρχουν οι ένθερμοι
υποστηρικτές της απομάκρυνσης
του γενικού ελεγκτή, μία σειρά με-
λών του Υπουργικού Συμβουλίου,
θεωρούν πως η πλήρης ρήξη σε
αυτή τη χρονική συγκυρία, μόνο
ζημιά προκαλεί στο κυβερνητικό
σχήμα. Είναι και εκείνα τα στελέχη,
τόσο εντός της Πινδάρου όσο και
στην κυβέρνηση, που θεωρούν ότι
οι θερμές τοποθετήσεις του προ-
έδρου, όπως αυτή του διαγγέλματος
μάλλον πυροδότησε το κλίμα. Όπως
λέγεται, ο πρόεδρος άργησε μερι-
κούς μήνες να μιλήσει και να κλείσει
συνοπτικά το ζήτημα των διαβα-
τηρίων εντείνοντας την λαϊκή οργή.
Δεν είναι τυχαίο που σε όλο αυτό
συναγερμικά στελέχη κρατούν εμ-
φανώς αποστάσεις. Και αυτό έχει
τη δική του σημασία, καθώς μία
πενταετία προηγουμένως, η ;oποiα
σύνδεση στελεχών με τον πρόεδρο
αποτελούσε δυνατό όπλο για τον
προσωπικό τους προεκλογικό. Ο
Νίκος Αναστασιάδης έλεγχε πλήρως
το κόμμα. 

Σε κάποιες περιοχές υπάρχει
κατά κράτος έλεγχος της βάσης
από τον πρόεδρο. Καθόλου τυχαίο
ότι στη Λεμεσό, οι υποψήφιοι βου-
λευτές στηρίζουν ξεκάθαρα τον
πρόεδρο, σε αντίθεση με αυτούς
της Λευκωσίας που ανησυχούν για
την τροπή των πραγμάτων. Σε αυτό
το πλαίσιο, το βλέμμα όλων στρέ-
φεται προς το Κυπριακό, ως τη
μόνη διέξοδο επανάκτησης της εμ-
πιστοσύνης μερίδας της κοινωνίας
στον πρόεδρο, αλλά και επισκίασης
των όσων βλέπουν το φως της δη-
μοσιότητας και ιδιαίτερα το τελευ-
ταίο μεγάλη ζήτημα των ταξιδιών
στις Σεϋχέλλες. 

<<<<<<

Ο πρόεδρος δεν ακούει,
δεν συμβουλεύεται 
κανέναν και δεν δέχεται
όχι, λένε κύκλοι του
Υπουργικού.

Ο Νίκος Αναστασιάδης στην ερευνητική επιτροπή, όπου δέχτηκε κριτική για
κακή προετοιμασία και γενικόλογες τοποθετήσεις.

Οι άλλοτε στενοί συνεργάτες του προέδρου έχουν να αντιμετωπίσουν πλέον τις δικές τους πολιτικές φουρτούνες για
την επιβίωσή τους στον πολιτικό στίβο. Ο Κωνσταντίνος Πετρίδης έχει ξεκαθαρίσει πως μετά τη θητεία του στο ΥΠΟΙΚ
κλείνει και τον πολιτικό του κύκλο.

Ο πρόεδρος της Δημοκρατίας, κατά τον σχηματισμό της κυβέρνησης, όταν έλαβε 56% χωρίς τη στήριξη άλλου κόμ-
ματος πλην του ΔΗΣΥ.

Οι αποστάσεις
και ο ΔΗΣΥ

<<<<<<

Η δεύτερη θητεία 
μετατρέπεται σε τρενάκι
του τρόμου, με τον 
πρόεδρο να χάνει από
την καθημερινή επαφή
τους στενούς συνεργά-
τες με καθαρά πολιτικό
και όχι τεχνοκρατικό
προφίλ. 
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Ο ΔΗΜΑΡΧΟΣ ΛΕΥΚΩΣΙΑΣ ΣΤΗΝ «Κ»

Ανάγκη αποκατάστασης της νομιμότητας
Ο Κωνσταντίνος Γιωρκάτζης, με αφορμή την κατεδάφιση των τριών διατηρητέων, τονίζει ότι κανένας δεν είναι υπεράνω του Νόμου

Συνέντευξη στον 
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

«Αισθανόμαστε έντονα την ανάγκη
αποκατάστασης της νομιμότητας»,
λέει στη συνέντευξή του στην «Κ»
ο δήμαρχος Λευκωσίας Κωνσταν-
τίνος Γιωρκάτζης, μετά και την κα-
τεδάφιση των τριών διατηρητέων
κτηρίων από συνεργεία της Αρχιε-
πισκοπής. Τονίζει, επίσης, ότι η αρ-
μόδια υπηρεσία του Δήμου έχει ήδη
καταθέσει μια ολοκληρωμένη πρό-
ταση στο Δημοτικό Συμβούλιο και
παράλληλα συνεχίζει να διερευνά
όλες τις επιλογές που έχει ενώπιόν
της, συμπεριλαμβανομένων και των
νομικών και ζητούν άμεση επανα-
φορά των διατηρητέων οικοδομών
που αυθαίρετα και παράνομα κα-
τεδαφίστηκαν.
–Κύριε δήμαρχε, μπορούμε να
μιλάμε για ευθύνες του Δήμου;
Θα μπορούσε να αποφευχθεί η
κατεδάφιση;

–Η θέση του Δήμου είναι ξεκά-
θαρη: Οι συγκεκριμένες οικοδομές
έπρεπε να διασωθούν και να ανα-
παλαιωθούν. Γι’ αυτό η υπηρεσία
του Δήμου είχε φροντίσει να συμ-
περιλάβει στις άδειες για ανέγερση
του καθεδρικού ναού τη διάσωση
των διατηρητέων οικοδομών. Σε
ό,τι αφορά την κατεδάφιση, θεωρώ
πως τα γεγονότα δίνουν απάντηση
στο ερώτημά σας: Τμήματα των οι-
κοδομών είχαν κριθεί επικίνδυνα
από το αρμόδιο τμήμα του Δήμου
και κλήθηκαν οι ιδιοκτήτες να τις
στηρίξουν από τον Ιούνιο του 2019.
Παράλληλα, στις άδειες που εκδό-
θηκαν είχαν τεθεί όροι να ληφθούν
όλα τα απαραίτητα μέτρα αντιστή-
ριξης κατά την κατασκευή των υπο-
γείων για την προστασία των δια-
τηρητέων οικοδομών.Την περα-
σμένη Δευτέρα ο Δήμος ενημερώ-
θηκε τηλεφωνικώς από εκπρόσωπο
της Ιεράς Αρχιεπισκοπής ότι κα-
τέρρευσε τμήμα της στέγης σε μια
από τις αναφερόμενες οικοδομές
λόγω του σεισμού που έγινε στις
21 Ιανουαρίου 2021 και όχι από την
κακοκαιρία της 30ής Ιανουαρίου
2021. Ο αρμόδιος λειτουργός απάν-
τησε ότι θα πήγαινε επί τόπου με
τους τεχνικούς. Όταν μία ώρα αρ-
γότερα βρέθηκαν εκεί, διαπίστωσαν
ότι οι δύο οικοδομές και τμήμα της
τρίτης είχαν ήδη κατεδαφιστεί.
Αμέσως μετά, ομάδα τεχνικών από
τον Κλάδο Ελέγχου μετέβη επιτόπου
και διαπιστώθηκε ότι οι μπουλν-
τόζες του εργολάβου συνέχισαν με
την κατεδάφιση της τρίτης οικο-
δομής της οποίας παρέμεινε μόνο
η πρόσοψη επί της οδού Πατριάρ-
χου Γρηγορίου. Στη συνέχεια οι
λειτουργοί του Δήμου εμπόδισαν
την ολοκλήρωση της κατεδάφισης
και ενημέρωσαν όλους τους εμπλε-
κόμενους ότι οι εργασίες που εκτε-
λούσαν ήταν παράνομες και ότι με-
τά την ενημέρωση αυτή για οποι-
αδήποτε περαιτέρω εργασία θα εί-
χαν και προσωπικές ευθύνες. Επί-
σης, δόθηκαν οδηγίες να καθαριστεί

ο δρόμος και να μην πεταχτούν,
αλλά να φυλαχθούν στον χώρο του
εργοταξίου, τα υλικά από την κα-
τεδάφιση.
–Ως επικεφαλής του Δήμου, πώς
νιώθετε από την παραβίαση των
όρων που αφορούν στις άδειες
για την ανέγερση του καθεδρικού
ναού;

–Το έργο, ως γνωστό, είναι υπό
εξέλιξη. Άρα ο στόχος μας είναι το
έργο να ολοκληρωθεί στη βάση
των όρων που περιλαμβάνονται
στις άδειες που έχουν εκδοθεί. Αι-
σθανόμαστε έντονα την ανάγκη
αποκατάστασης της νομιμότητας.
Ως Δήμος, η θέση μας είναι ξεκά-
θαρη: Ζητούμε άμεση επαναφορά
των διατηρητέων οικοδομών που
αυθαίρετα και παράνομα κατεδα-
φίστηκαν και αποκατάσταση του
πολεοδομικού ιστού με την παρα-
δοσιακή μεθοδολογία και τεχνο-
τροπία, βάσει φωτογραφικού υλικού

που υπάρχει και βάσει των αδειών
που εκδόθηκαν. 
–Ποια είναι τα νομικά μέτρα που
προτίθεστε να λάβετε εναντίον
της Αρχιεπισκοπής;

–Η αρμόδια υπηρεσία του Δήμου
Λευκωσίας έχει ήδη καταθέσει μια
ολοκληρωμένη πρόταση στο Δη-
μοτικό Συμβούλιο και παράλληλα
συνεχίζει να διερευνά όλες τις επι-
λογές που έχει ενώπιόν της, συμ-
περιλαμβανομένων και των νομικών.
Πρέπει να αναφέρω ότι η Τεχνική
Υπηρεσία του Δήμου επικοινώνησε
από την πρώτη στιγμή με την Ιερά
Αρχιεπισκοπή, απαιτώντας την επα-
ναφορά των διατηρητέων οικοδο-
μών. Η δε Ιερά Αρχιεπισκοπή με
επιστολή της απάντησε γραπτώς
στον Δήμο πως υπάρχει πρόθεση
επαναφοράς τους όπως και συνερ-
γασίας και συμμόρφωσης με όλες
τις υποδείξεις του Δήμου.
–Μπορεί κάποιος να είναι υπε-
ράνω του Νόμου; 

–Κανένας δεν είναι υπεράνω του
Νόμου. Η μεταχείριση όλων είναι
η ίδια. Και δεν υπάρχει ατιμωρησία.
Ο Δήμος Λευκωσίας έχει επιβάλει
μεγάλο αριθμό διοικητικών προστί-
μων σε ιδιοκτήτες που δεν προχω-
ρούν σε επισκευές οικοδομών που
κρίνονται επικίνδυνες και έχει οδη-
γήσει στο δικαστήριο μεγάλο αριθμό

παράνομων χρήσεων. Υπάρχει κα-
θυστέρηση στην απονομή της δι-
καιοσύνης. Και γι’ αυτό δεν ευθύ-
νεται ο Δήμος. Δυστυχώς, τα εργα-
λεία που έχουν οι τοπικές αρχές
στα χέρια τους δεν αποδίδουν πάντα.
Το διοικητικό πρόστιμο για παρά-
δειγμα για να λειτουργήσει αποδο-
τικά προϋποθέτει τη γρήγορη εξέ-
ταση πιθανών ενστάσεων ή προ-
σφυγών. Αυτό το οποίο παρατηρού-
με είναι πως μια υπόθεση χρειάζεται
χρόνια για να ξεκαθαρίσει. Οι ιδιο-
κτήτες των ακινήτων σχεδόν πάντα
προχωρούν σε ενστάσεις και μέχρι
αυτές να εξεταστούν, είτε στο
Υπουργείο Εσωτερικών είτε στα Δι-
καστήρια, τα ακίνητά τους παρα-
μένουν χωρίς επιδιορθώσεις ή συν-
τήρηση. 
–Είναι επαρκείς οι ενέργειες του
Δήμου για την προστασία των
διατηρητέων κτηρίων ή σκον-
τάφτει στην πολυνομία και την
ιδιωτικότητα των χώρων;

–Το κράτος και ο Δήμος έχουν
δαπανήσει εκατομμύρια ευρώ στη
συντήρηση διατηρητέων οικοδομών
που βρίσκονται στην ιδιοκτησία
τους καθώς και στην ανάπλαση και
εξωραϊσμό προσόψεων και οδών
στους ιστορικούς πυρήνες της πόλης
μας (εντός των τειχών πόλη, Καϊ-
μακλί, Παλλουριώτισσα, Αγίους

Ομολογητές). Το κράτος παρέχει
οικονομικά και πολεοδομικά κίνητρα
προς τους ιδιοκτήτες για να τους
βοηθήσει να επιδιορθώσουν δια-
τηρητέες οικοδομές, ενώ ο Δήμος
έχει ως γνωστό προχωρήσει σε συν-
τηρήσεις όψεων κτηρίων ως κίνητρο
για να προχωρήσουν οι ιδιοκτήτες
τους στη συντήρησή τους. Αναμέ-
νουμε ότι και οι ιδιοκτήτες θα επι-
δεικνύουν τον απαιτούμενο σεβα-
σμό στην πολιτιστική μας κληρο-
νομιά και στη γενική μας προσπά-
θεια για συντήρηση των διατηρη-
τέων τους. Το δε κράτος θα πρέπει
στη βάση ενός ολοκληρωμένου σχε-
δίου να προχωρήσει σε επιδιόρθωση
/ συντήρηση των τουρκοκυπριακών
υποστατικών υπό την κηδεμονία
του, πολλά από τα οποία είτε κρί-
νονται επικίνδυνα είτε –ακόμη χει-
ρότερα– είναι έτοιμα να καταρρεύ-
σουν.
–Θεωρείτε ότι το θέμα της δια-
τήρησης / συντήρησης διατηρη-
τέων μπορεί να αντιμετωπιστεί
αποτελεσματικά;

–Αυτές τις μέρες το θέμα της επι-
διόρθωσης / συντήρησης διατηρη-
τέων οικοδομών έχει προσελκύσει
το ενδιαφέρον πολλών –ειδικών και
μη–, οι οποίοι καταθέτουν προτάσεις
αντιμετώπισής του. Πολλές από τις
απόψεις που προτείνονται έχουν

δοκιμαστεί στο παρελθόν και δο-
κιμάζονται και σήμερα χωρίς δυ-
στυχώς να έχουν την απαιτούμενη
αποτελεσματικότητα. Πλέον για μέ-
να είναι ξεκάθαρο τι μπορεί να δου-
λέψει και τι όχι. Πρόσφατα, είχαμε
μια πολύ εποικοδομητική διαδι-
κτυακή συνάντηση με τον υπουργό
Εσωτερικών Νίκο Νουρή, κατά την
οποία καταθέσαμε συγκεκριμένες
εισηγήσεις όπως την επίσπευση
εξέτασης των ιεραρχικών προσφυ-
γών από το ΥΠΕΣ και σε διάστημα
όχι πέραν των τριών μηνών και την
τροποποίηση της ισχύουσας νομο-
θεσίας και επίσπευση του χρόνου
εκδίκασης των προσφυγών στο Δι-
οικητικό Δικαστήριο ώστε να διευ-
κολυνθούν οι τοπικές αρχές στην
εφαρμογή του Νόμου και την απο-
κατάσταση της νομιμότητας. Επι-
πλέον, αυτή τη στιγμή ο Δήμος έχει
το δικαίωμα σε περίπτωση που κρί-
νει ότι μία οικοδομή είναι επικίν-
δυνη, να εισέρχεται σε αυτήν και
να προβαίνει σε άρση της επικιν-
δυνότητας. Το κόστος αυτής της
ενέργειες το χρεώνεται ο ιδιοκτήτης,
αν και στην πραγματικότητα η πλει-
οψηφία των ιδιοκτητών ουδέποτε
πληρώνει τον Δήμο, εκτός αν και
εάν αναγκαστεί να μεταβιβάσει ή
να πουλήσει το ακίνητο. Αποτέλεσμα
είναι ότι αυτές τις στηρίξεις για
άρση της επικινδυνότητας τις χρη-
ματοδοτεί ο κάθε Δήμος, τα οικο-
νομικά των οποίων δεν αφήνουν
πολλά περιθώρια για τέτοιες ενέρ-
γειες. Εάν το κράτος πραγματικά
επιθυμεί να λυθεί αυτό το χρόνιο
πρόβλημα, η γρηγορότερη οδός
είναι να παραχωρηθεί η απαιτού-
μενη οικονομική δυνατότητα στις
τοπικές αρχές να στηρίξουν ή να
επιδιορθώσουν τα διατηρητέα, χρε-
ώνοντας το κόστος στους ιδιοκτήτες.
Τέλος, θεωρώ εξαιρετικό σημαντικό
να ανασταλεί άμεσα ο νόμος περί
ενοικιοστασίου σε σχέση με τα δια-
τηρητέα.
–Η μοιρασμένη Λευκωσία μπορεί
ακόμα να είναι τροχοπέδη για
την ανάπτυξη της Παλιάς Πόλης;

–Ο Δήμος Λευκωσίας εδώ και
πολλά χρόνια, θα έλεγα δεκαετίες,
εργάζεται και στηρίζει ενέργειες
πλησίον της πράσινης γραμμής,
επαναβεβαιώνοντας το όραμα, τη
βούληση και την αποφασιστικότητά
του να συνεχίσει την προσπάθεια
αναζωογόνησης ολόκληρης της πε-
ριοχής του ιστορικού κέντρου της
Λευκωσίας. Γνωρίζουμε πως προ-
ϋπόθεση μόνιμης αναζωογόνησης
αποτελεί η απελευθέρωση και επα-
νένωση της πόλης, αλλά και οι επεν-
δύσεις από τον ιδιωτικό τομέα. Παρά
τις προκλήσεις και τις δυσκολίες
που υπάρχουν, πεισματικά δεν εγ-
καταλείπουμε την περιοχή, γιατί
ακριβώς αυτή είναι το γεωγραφικό
και διοικητικό κέντρο της Κυπριακής
Δημοκρατίας. Τυχόν αποψίλωση ή
εγκατάλειψη της περιοχής θα ισο-
δυναμούσε με έμμεση παραδοχή
των τετελεσμένων της εισβολής και
της κατοχής.

Η καταδίκη της πρόσφατης κα-
τεδάφισης διατηρητέου της
Αρχιεπισκοπής ήταν καθο-

λική και δίκαιη. Σύμφωνα με το
γράμμα του νόμου, τα διατηρητέα
προστατεύονται από κατεδάφιση.
Αρκεί όμως το γράμμα του νόμου,
για να ορθοποδήσει η εντός των
τειχών Λευκωσία; Τι αποζητάς, αγα-
πητέ αναγνώστη, από το ιστορικό
κέντρο της πρωτεύουσας; Σου φτά-
νει να υπάρχει μια πόλη με μισογ-
κρεμισμένα άδεια σπίτια, παρατη-
μένα, και όλοι εμείς μακριά, με ήσυ-
χη την συνείδηση ότι τα χαλάσματα
στέκουν ακόμη; Δηλαδή εμείς στην
πολυθρόνα μας, εκτός των τειχών,
σε μια συνοικία πιο σύγχρονη, ικα-
νοποιημένοι ότι οι πολεοδομικοί
κανονισμοί δεν παραβιάζονται;Ούτε
συνήγορος, μήτε του περιβάλλοντος
του αρχιεπισκόπου δεν είναι ο υπο-
γράφων. Έχουμε έναν αρχιεπίσκο-
πο, ο οποίος έχει γίνει εύκολος στό-

χος, ενόσω ενεργεί και μιλά χωρίς
να συμβουλεύεται ικανούς συμβού-
λους. Κάτω δε από αυτό το πρίσμα,
έχει καταντήσει άχαρο να ξιφουλ-
κούν με κάθε ευκαιρία εναντίον του
οι διανοούμενοι του τόπου. Υπάρ-
χουν δυσκολότερα θέματα να μας
απασχολήσουν. Όπως η ουσία του
παρόντος και του μέλλοντος της
εντός των τειχών Λευκωσίας. Και
η ουσία δεν είναι άλλη από την εξα-
σφάλιση της ευρωστίας και βιωσι-
μότητάς της. Για αυτήν, μπορούν
να γίνουν πολλά, από θεσμικά και
οργανωμένα σύνολα, αλλά και από
τον καθένα μας. Ας τα δούμε, αρ-
χίζοντας από εσένα και μένα. Είμα-
στε σε προσωπικό επίπεδο όλοι πε-
ρήφανοι που ζούμε σε μια πρω-
τεύουσα ευρωπαϊκού κράτους. Το
δείχνουμε σε κάθε ταξίδι μας στο
εξωτερικό, σε κάθε εμπορική συ-
ναλλαγή μας με οργανισμούς και
επιχειρήσεις του εξωτερικού, σε

κάθε ενατένισή μας. Προσέξαμε
όμως πώς συντηρούν ολοζώντανα
τα ιστορικά κέντρα των πόλεων
τους οι ευρωπαίοι, είτε αυτά λέγονται
Old Town, είτε Vieille Ville, ή Citta
Vecchia; Με ποιους τρόπους; 

Μα ζώντας εντός τους, κάποιοι
έχοντας την κατοικία τους, άλλοι
επισκεπτόμενοι συχνά τα αξιοθέατα
και τα καταστήματά τους. Οι νεό-
τεροι δε, έχοντάς τα ως πρώτη επι-
λογή επίσκεψης για κοινωνικές και
πολιτισμικές εκδηλώσεις. Γιατί όσοι
έχουν γούστο γοητεύονται από την
αρχιτεκτονική και αισθητική της
Παλαιάς και εντός των τειχών πόλης
τους. Εμείς, αφήσαμε τα μικρά κα-
ταστήματα που αποτελούν πνεύ-
μονα βιωσιμότητας της εντός των
τειχών Λευκωσίας, αρκετά από τα
οποία φθίνουν κατά συνέπεια, επι-
λέγοντας απερίσκεπτα να ψωνί-
ζουμε στα Malls. Να μια ουσιώδης
ευθύνη του καθενός μας, και μια

κρίσιμη επιλογή σου, υπέρ ή κατά
του ιστορικού κέντρου της πρω-
τεύουσας! Η επιλογή σου αυτή κα-
θορίζει ακόμη και το αν τα παιδιά
σου θα μπορέσουν να αξιοποιήσουν
ευκαιρίες επαγγελματικής αποκα-
τάστασης ως αυτοεργοδοτούμενοι,
όπως τόσες γενιές πριν από μας ή
αν θα οδηγηθούν υπάλληλοι των
Malls. 

Μήπως σκέφτεστε την παρουσία
ξένων ως δικαιολόγηση της εγκα-
τάλειψης από μέρους σας του ιστο-
ρικού κέντρου;  Ή είναι αυτό ένα
άλλοθι για τη βολή σου; Ως πολυ-
ταξιδεμένος Ευρωπαίος, αντιλαμ-
βάνεσαι ότι εμείς έχουμε πρόσφυγες
- μετανάστες, αλλά όχι τοξικομανείς
που τρυπιούνται στις γωνιές των
δρόμων, όχι σύριγγες πεταμένες
χάμω, όχι κορμιά αναίσθητα στα
πεζοδρόμια, όχι απελπισμένους που
σε παίρνουν το κατόπιν σαν περ-
πατάς, όχι βανδαλισμούς κτηρίων,

οχημάτων. Δεν υπάρχει επιθετικό-
τητα σε βάρος των ντόπιων. Τα ελά-
χιστα εγκλήματα γίνονται μεταξύ
των προσφύγων – μεταναστών. Ποι-
ους συμφέρει να μιλούμε για γκέτο,
και έτσι να εκφοβίζουμε τον κόσμο;
Αντίστοιχη είναι η περηφάνια μας
συλλογικά και θεσμικά, από το γε-
γονός ότι ζούμε σε μια ευρωπαϊκή
πρωτεύουσα. Θυμηθείτε πώς νιώ-
σαμε με την ένταξή μας στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση, και πόσο νομίζαμε
ότι αυτό και μόνο θα έκανε τους
Τουρκοκύπριους να σπεύσουν στην
αγκαλιά μας, υποχωρώντας στο Κυ-
πριακό. Σήμερα άραγε, πώς να προσ-
δοκούμε μια λύση, η οποία θα ενώσει
τη μοιρασμένη στα δύο Λευκωσία
σε ενιαίο ζωτικό χώρο έλξης, αν εγ-
καταλείψουμε την πλευρά μας σε
μαρασμό; Προκύπτουν, λοιπόν και
εθνικές συνέπειες. Αναμφίβολα πολ-
λά έχουν γίνει και γίνονται από κυ-
βερνητικούς και δημοτικούς φορείς.

Και πολλά ακόμη απομένει να γί-
νουν. Η Λευκωσία χρειάζεται έναν
πιο ελκυστικό μύθο και πρωτοβου-
λίες out-of-the-box. Αν δεν αντιμε-
τωπίσουμε συλλογικά, αλλά και ατο-
μικά τα φλέγοντα θέματα βιωσιμό-
τητας της εντός των τειχών πρω-
τεύουσας, να μην έχουμε παράπονο
για την κατάντια της και κατάντια
μας, και να μη θιγόμαστε για τον
φαρισαϊσμό μας, όταν αντιδρούμε
καταδικάζοντας πράξεις σαν την
πρόσφατη κατεδάφιση, χωρίς να
προχωρούμε στην ουσία. Αφού σύμ-
φωνα με το λεξικό Μπαμπινιώτη,
Φαρισαίος είναι μεταφορικά ο υπο-
κριτής, αυτός που εμμένει στην τή-
ρηση των τύπων αδιαφορώντας για
την ουσία.

Ο Ξενοφών Χασάπης (Ph.D.) είναι σύμ-
βουλος και Εκπαιδευτής Στελεχών Επι-
χειρήσεων και
Νέων.nophon.hasapis@gmail.com

ΑΡΘΡΟ /  Του ΞΕΝΟΦΩΝΤΑ ΧΑΣΑΠΗ

Γίναμε όλοι Φαρισαίοι;

θέλουμε ένα 
κέντρο ζωντανό 

–Ποιοι είναι οι στόχοι του δημάρχου
για την παλιά πόλη;
–Ο στόχος μας για την παλιά πό-
λη, πέρα από τη διατήρηση και
ανάδειξη της παραδοσιακής
αρχιτεκτονικής κληρονομιάς
και του ιδιαίτερου χαρακτήρα
της περιοχής και την αναβάθμι-
ση των υποδομών της, είναι η
ουσιαστική αναζωογόνηση της
μέσω της προσέλκυσης, όχι μό-
νο επενδύσεων και επιχειρήσε-
ων αλλά και κατοίκων. Το Σχέδιο
Περιοχής για πρώτη φορά χω-
ροθετεί αμιγώς οικιστικές πε-
ριοχές στην εντός των τειχών
πόλη. Δεν θέλουμε ένα κέντρο
μουσείο, αλλά ένα κέντρο ζων-
τανό που να το ζει ο κόσμος. Ερ-
γαζόμαστε για την ανάπτυξη
των πολιτιστικών υποδομών
στην περιοχή. Παράλληλα προ-
βαίνουμε σε διάφορες ενέργει-
ες προς τα αρμόδια Υπουργεία,
Εσωτερικών και Οικονομικών
για προσέλκυση φοιτητών ενώ
θεωρούμε ότι οι ενέργειες του
Δήμου για δημιουργία στην εν-
τός των τειχών πόλη, του Κέν-
τρου Αριστείας στην Έρευνα
και την Καινοτομία CYENS
(πρώην RISE), σε συνεργασία
με πέντε ακαδημαϊκά Ιδρύματα,
θα δώσουν νέα δυναμική στην
ευρύτερη περιοχή, αφού θα
αποτελέσει σταθμό για πολ-
λούς νέους και δημιουργικούς
ανθρώπους της πόλης μας.
–Σε ποιες ενέργειες έχει προβεί
ο Δήμος για την ανάδειξη της πο-
λιτιστικής κληρονομιάς;
–Προχωρούμε στην ολική ανα-
παλαίωση διατηρητέων κτη-
ρίων που βρίσκονται στην ιδιο-
κτησία μας, όπως για παράδειγ-
μα η παλαιά Αγορά, το κτήριο
του πρώην ΕΚΑΤΕ και τα Δημο-
τικά Λουτρά, ενώ στο τελικό
στάδιο της ανακαίνισής τους
βρίσκονται άλλα τέσσερα δια-
τηρητέα υποστατικά για λει-
τουργία νέων κοινωνικών προ-
γραμμάτων του Δήμου στην εν-
τός των τειχών Λευκωσία. Προ-
χωρούμε παράλληλα στην απο-
κατάσταση όψεων κτηρίων και
στην οδοποιία, όπως είναι το
έργο της οδού Αισχύλου. Ανα-
γνωρίζοντας τη σημασία των
μουσείων στη διατήρηση της
πολιτιστικής μας κληρονομιάς,
ο Δήμος έχει πρόσφατα συμβά-
λει στη δημιουργία και στη στή-
ριξη του Δημοτικού Μουσείου
Χαρακτικής Χαμπή, καθώς και
το κέντρο εικαστικών τεχνών
και έρευνας. Έγινε επίσης απο-
κατάσταση του Δημοτικού Θεά-
τρου, του θέατρο Πόλης–ΟΠΑΠ
και άλλων κτηρίων που στεγά-
ζουν πολιτιστικές χρήσεις.

Ως Δήμος ζητούμε άμεση
επαναφορά των διατηρη-
τέων οικοδομών που πα-
ράνομα κατεδαφίστηκαν
και αποκατάσταση του
πολεοδομικού ιστού με
την παραδοσιακή μεθο-
δολογία και τεχνοτροπία.

«Η αρμόδια υπηρεσία του Δήμου Λευκωσίας έχει ήδη καταθέσει μια ολοκλη-
ρωμένη πρόταση στο Δημοτικό Συμβούλιο και παράλληλα συνεχίζει να διε-
ρευνά όλες τις επιλογές που έχει ενώπιόν της, συμπεριλαμβανομένων και των
νομικών», λέει στην «Κ» ο δήμαρχος Λευκωσίας, Κωνσταντίνος Γιωρκάτζης
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Συνέντευξη στη
ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Η Πενταμερής είναι η μεγάλη ευ-
καιρία του προέδρου να επαναφέρει
την αξιοπιστία του, αναφέρει στη
συνέντευξή του στην «Κ» ο βου-
λευτής του ΔΗΣΥ Μιχάλης Σοφο-
κλέους. Παραδεχόμενος ότι έγιναν
εξαιρετικά άστοχες δηλώσεις που
έχουν προκαλέσει σύγχυση και
σκιές στις προθέσεις μας για το τι
θέλουμε στο Κυπριακό, σημειώνει
πως όποιος τοποθετείται διαφορε-
τικά στις αρχές, τις διακηρύξεις του
ΔΗΣΥ, εναντιώνεται στον Συναγερ-
μό. Αν και όπως σημειώνει η κυ-
βέρνηση έχει χειριστεί πολύ καλά
την περιπέτεια της πανδημίας, υπο-
γραμμίζει πως δημιουργήθηκαν εν-
τυπώσεις νεποτισμού, επιδειξιομα-
νίας και αλαζονείας που πλήγωσαν
τον συναγερμικό κόσμο και πως
από κυβέρνηση και Βουλή, λείπει
η αίσθηση του συντονισμού.
–Ως κυβέρνηση και ΔΗΣΥ βρί-
σκεστε στο στόχαστρο για ζη-
τήματα που αφορούν τη διαπλο-
κή και τη διαφθορά. Αυτό δεν
θα έπρεπε να κτυπήσει καμπα-
νάκι για αλλαγή πλεύσης; 

–Καμπάνα, όχι καμπανάκι. Και
επειδή αναφέρεστε στο κυπριακό
επενδυτικό πρόγραμμα, η θέση μου
είναι ξεκάθαρη. Αυτό μας βοήθησε
να ορθοποδήσουμε μετά την οικο-
νομική κρίση του ’13. Η διαχείριση
του, όμως, έπρεπε να γίνει με πιο
σωστούς μηχανισμούς και ελέγχους
για να μην υπάρχουν οι τρύπες που
εκμεταλλεύθηκαν διάφοροι και μας
ντρόπιασαν. Κυρίως, η οικονομία
έπρεπε να ξεκινήσει έγκαιρα να με-
τατοπίζεται από τις πολιτογραφή-
σεις, που όλοι μπορούσαμε να εκτι-
μήσουμε ότι δεν ήταν βιώσιμες,
προς το νέο αναπτυξιακό μοντέλο
της χώρας. Όπως περιγράφεται ανα-
λυτικά στο Πρόγραμμα Διακυβέρ-
νησης. Σήμερα, πρέπει να αποκα-
ταστήσουμε το τρωθέν κύρος της
χώρας και –κυρίως– να μπορέσει η
οικονομία να επανεκκινήσει με νέο
σχεδιασμό, βγαίνοντας από την
πανδημία. Θέλω να υπογραμμίσω
κάτι: οι λύσεις στα προβλήματα πρέ-
πει να είναι ψύχραιμες και θεσμικές.
Δεν είναι με συνθήματα και λαϊκά
δικαστήρια που θα επανέλθει η εμ-
πιστοσύνη του κόσμου στο πολιτικό
σύστημα. 
–Γιατί όμως να σας δοθεί μία
δεύτερη ευκαιρία δεδομένων
των όσων έγιναν; 

–Η πράξη έδειξε ότι οι λύσεις
μπορεί να έρθουν μόνο με τον ΔΗΣΥ.
Ακόμα και σε αυτές τις συνθήκες,
αποδείξαμε την ικανότητα να δια-
χειριστούμε και τις πλέον δύσκολες
καταστάσεις. Είναι η κυβέρνηση
και ο ΔΗΣΥ που, και πάλι, βγάζουν
την Κύπρο από τη νέα περιπέτεια
της πανδημίας. Μια ακροβασία που
διαρκώς ζυγίζεις ζωές ανθρώπων
από τη μία και επιβίωση εργαζομέ-
νων και επιχειρήσεων από την άλλη.
Υπάρχουν άνθρωποι και δουλειές
που επιβιώνουν αποκλειστικά από
το κράτος εδώ και έναν χρόνο. Αν
είχαμε και τις κρατικές εγγυήσεις
για τα τραπεζικά δάνεια, ίσως να
έχουμε το καλύτερο πρόγραμμα
στήριξης σε όλο τον κόσμο. Σκε-
φτήκατε να μην είχαμε αυτές τις
δυνατότητες; Αλλά και ότι οι δυνα-
τότητες υπάρχουν ως αποτέλεσμα
ακριβώς της διακυβέρνησης Νίκου
Αναστασιάδη; Στο εξωτερικό μάς
κατατάσσουν πέμπτους παγκοσμίως
και πολλοί εδώ νιώθουν ότι αποτύ-
χαμε. Χρειάζεται ανασύνταξη η πα-
ράταξη. Επειγόντως να αναδείξει

ξανά την κλασική φυσιογνωμία του
Συναγερμού ως ένα κόμμα αρχών
και μεγάλων φιλόδοξων οραμάτων,
προσαρμοσμένων στη σύγχρονη
εποχή. Έτσι αντιμετωπίζεται το
πρόβλημα και όχι δημιουργώντας
μία βουλή Βαβέλ, με επιλογές ακυ-
βερνησίας, όπως κάποιοι προτεί-
νουν. 
–Εδώ όμως το Υπουργικό Συμ-
βούλιο δεν έχει καταφέρει να
τηρήσει τον κώδικα για τη σύγ-
κρουση συμφερόντων, μπορού-
με να λέμε για εφαρμογή μεταρ-
ρυθμίσεων; 

–Μόνο η απόλυτη διαφάνεια λύ-
νει τα θέματα διαφθοράς. Δεν υπήρ-
χε αυτή η κουλτούρα στην Κύπρο.
Σήμερα δεν πάει άλλο. Και αυτό
απαιτεί σιδεροκέφαλους θεσμούς.
Δεν θα υπεισέλθω σε θέματα δι-
καιοσύνης, διότι υπάρχουν διαδι-
κασίες που τρέχουν. Πολιτικά, όμως,
πρέπει να υπάρξει και μία παραδοχή
λαθών και υπερβολών. Διότι δημι-
ουργήθηκαν εντυπώσεις νεποτι-
σμού, αλαζονείας και επιδειξιομα-
νίας που πλήγωσαν το κύρος και
τη φυσιογνωμία της παράταξης,
αλλά και καταρράκωσαν την υπε-
ρηφάνεια του κόσμου του Συνα-
γερμού. 
–Μιλάτε για τον οικογενειακό
περίγυρο του προέδρου και τα
χρυσά διαβατήρια; 

–Μιλώ για πολλές εντυπώσεις
που δόθηκαν, ιδιαίτερα μετά τις
προεδρικές εκλογές του 2018. Κακές
νοοτροπίες που πρέπει άμεσα και
να αλλάξουν και να φαίνεται ότι
άλλαξαν. Αδικείται το μεγάλο κυ-
βερνητικό έργο από αυτές τις αστο-
χίες. Με σεμνότητα και ταπεινό-
τητα, να προχωρήσουμε στο με-
ταρρυθμιστικό πρόγραμμα, στην
προσπάθεια λύσης του Κυπριακού,
στην εφαρμογή της διαφάνειας,
στον χειρισμό της πανδημίας. Και
να δώσουμε στους νέους μας την
πεποίθηση ότι μπορούν να οραμα-
τίζονται ένα λαμπρό μέλλον στη
δική τους πατρίδα. 
–Ίσως να ήταν καλό για κυβέρ-
νηση και κόμμα αλλαγή προσώ-
πων; 

–Σε κυβέρνηση και Βουλή έχει
πληγεί η αίσθηση της ομάδας. Αυτή
με την οποία είχαμε πορευθεί στην
πρώτη θητεία. Υπήρχε τότε ευδιά-
κριτος συντονισμός, προσανατολι-
σμός, κοινή προσπάθεια. Ήξεραν
οι πολίτες πού θέλουμε να οδηγή-
σουμε τη χώρα. Σήμερα φαίνεται
μια χαλαρότητα με όλα αυτά να μην
είναι ξεκάθαρα. Συγχύζουμε τον κό-
σμο, η ίδια η κυβέρνηση αδικεί τον
εαυτό της. Δεν θα θέσω θέμα προ-
σώπων. Πιστεύω, όμως, ότι υπάρχει
ζήτημα καθαρότητας κατεύθυνσης
και συντονισμού, που να ξεκινά από
το ίδιο το Προεδρικό.

Η αλαζονεία πλήγωσε τον κόσμο του ΔΗΣΥ
Δεν δέχομαι να συμβιβαστώ με τη διχοτόμηση, θεωρώντας πως έτσι θα έχουμε το κεφάλι μας ήσυχο, δηλώνει ο Μιχάλης Σοφοκλέους

Δημιουργήθηκαν 
εντυπώσεις νεποτισμού,
αλαζονείας και 
επιδειξιομανίας που
πλήγωσαν το κύρος 
και τη φυσιογνωμία και 
της παράταξης, αλλά 
και καταρράκωσαν την 
υπερηφάνεια του 
κόσμου του Συναγερμού.

–Επειδή έχετε αναφέρει το Κυ-
πριακό, η παραδοχή προσώπων
πως ο πρόεδρος τους έχει μι-
λήσει για δύο κράτη αλλά και
οι θέσεις στελεχών της ανώτα-
της πυραμίδας του ΔΗΣΥ, έχουν
προκαλέσει σύγχυση. Τι λύση
θέλετε τελικά; 

–Βεβαίως έχει προκληθεί σύγ-
χυση. Κυρίως, έχουν δημιουργηθεί,
δικαίως ή αδίκως, σκιές για τις προ-
θέσεις μας στο Κυπριακό τόσο διε-
θνώς όσο και στο εσωτερικό. Αυτό
είναι πλέον ένα δεδομένο, που πρέ-
πει να αντιμετωπιστεί καίρια. Έχου-
με μία πενταμερή διάσκεψη ενώ-
πιόν μας. Όσες αμφιβολίες και αν
έχουν δημιουργηθεί, εκεί θα κρι-
θούμε όλοι στην πράξη. Κυρίως, ο
ίδιος ο πρόεδρος της Δημοκρατίας.
Η Πενταμερής είναι η μεγάλη ευ-
καιρία του προέδρου να επαναφέρει
την αξιοπιστία του. 
–Δεν γνώριζε, όμως, ο κόσμος
όταν τον ψήφιζε για άλλες μορ-
φές λύσης…

–Θέλω να δώσω μια απόλυτη
απάντηση. Ο ΔΗΣΥ είναι ξεκάθαρος
στις αρχές του, σε ό,τι αφορά το
Κυπριακό. Πιστεύουμε στην ανάγκη
δυναμικού ειρηνικού συμβιβασμού.
Αναγνωρίζοντας τις πραγματικό-
τητες όχι για να συμβιβαστούμε
με αυτές, αλλά για να τις διαχειρι-
στούμε. Αυτό οδήγησε στην απο-
δοχή της διζωνικής, δικοινοτικής
ομοσπονδίας. Σεβόμαστε την εθνι-
κή συνείδηση και των δύο κοινο-
τήτων. Έλληνες και Τούρκοι της
Κύπρου να συνεργαστούμε όχι για
να αλλοτριώσουμε ο ένας τον άλλο,
αλλά για να κατακτήσουμε από
κοινού το λαμπρό μέλλον που δι-
καιούμαστε. Η διακήρυξη του ΔΗΣΥ
προχωρεί και ένα βήμα περισσό-
τερο. Εάν δεν καταφέρουμε αυτή
τη στιγμή να πετύχουμε τον στόχο
μας, δεν θα σταματήσουμε ποτέ
να τον επιδιώκουμε, όσες θυσίες
και αν χρειαστούν. Θέμα αλλαγής
των αρχών του ΔΗΣΥ δεν έχει θέσει
κανένας. Όποιος σκέφτεται ή το-

ποθετείται διαφορετικά, εναντιώ-
νεται στις αρχές του Δημοκρατικού
Συναγερμού. 
–Αυτό το λέτε για τον αναπλη-
ρωτή πρόεδρό σας; 

–Το λέω για όλους μας και προς
οποιονδήποτε ειδικά αφορά.
–Η διχοτόμηση συνεπώς δεν
συντελείται εκ των πραγμάτων;
Δεν έχουν χαθεί οι πρόσφυγες
και οι περιουσίες όπως έχει πει
ο κ. Γεωργιάδης; 

–Εγώ δεν δέχομαι δύο πράγματα.
Πρώτο, να συμβιβαστώ με τη δι-
χοτόμηση και να παραχωρήσουμε
εδάφη, θεωρώντας ότι έτσι θα έχου-
με το κεφάλι μας ήσυχο. Δεύτερο,
να έχουμε σύνορα μέσα στην Κύ-
προ με την Τουρκία. Οποιεσδήποτε
σκέψεις συμβιβασμού με αυτό που
ονομάζεται πραγματικότητα είναι
και ενάντια στις αρχές του ΔΗΣΥ,
αλλά και ενάντια στην επιβίωση
του κυπριακού ελληνισμού στην
Κύπρο. Εάν αφέθηκε να εννοηθεί,
μέσα από ασαφείς και χωρίς διά
ταύτα τοποθετήσεις, ότι δεν πρέπει
να μείνουμε δεσμευμένοι σε θέματα
που συμφωνήσαμε πριν από δε-
καετίες, ή ότι πρέπει να συμβιβα-
στούμε με την παρούσα κατάσταση
ή ότι είναι αναπόφευκτη η εκπλή-
ρωση των στόχων της Τουρκίας
για την Κύπρο, αυτές ήταν εξαιρε-
τικά άστοχες. 
–Ο Κληρίδης τι θα έλεγε μπρο-
στά σε όλα αυτά; 

–Ο Γλαύκος Κληρίδης ανάλωσε
τη ζωή του ολόκληρη για να απο-

φευχθεί η διχοτόμηση, ακριβώς
για να διαφυλάξει τον Ελληνισμό
στην Κύπρο. Αυτή είναι και η διττή
έννοια του «Την πατρίδα ουκ ελάτ-
τω παραδώσω». Οποιοσδήποτε θε-
ωρεί ότι ο πατριωτικός ρεαλισμός
του Γλαύκου Κληρίδη θα οδηγούσε
σε αποδοχή οποιασδήποτε διευ-
θέτησης που δεν θα περιελάμβανε
την Κύπρο ολόκληρη, επιτρέψτε
μου να πω ότι προσβάλλει τη μνήμη
του.
–Τι θα γίνει στην άτυπη πεντα-
μερή; 

–Η Τουρκία θα θέσει το θέμα
της ξεχωριστής κυριαρχίας. Εκεί
εμείς δεν πρέπει να επιτρέψουμε
μία νέα συζήτηση για τη βάση λύ-
σης του Κυπριακού, αλλά να επι-
μένουμε ότι πρέπει να συνεχίσουμε
από εκεί που είχαμε μείνει στο
Κραν Μοντάνα και τη συμφωνία
του Βερολίνου που ακολούθησε.
Δύο είναι τα κορυφαία ζητήματα
που εκκρεμούν: η πολιτική ισότητα
που πρέπει να αντικατοπτρίζεται
σε όλες τις εξουσίες που θα παρα-
μείνουν στην κεντρική κυβέρνηση.
Αυτές οι εξουσίες πρέπει να μει-
ωθούν στις απολύτως απαραίτητες.
Πολύ εσφαλμένα αυξήθηκαν, πι-
στεύω, όμως, ότι η μείωσή τους
μπορεί να συμφωνηθεί. Από την
άλλη, πολιτική ισότητα και αποτε-
λεσματική συμμετοχή δεν μπορεί
να υπάρξει χωρίς ταυτόχρονη λύση
στο θέμα της ασφάλειας. Η Κύπρος
δεν μπορεί να παραμείνει όμηρος
της Τουρκίας, των εγγυήσεων και
των στρατευμάτων της.
–Δεν θεωρείτε όμως ότι έγιναν
λάθος χειρισμοί τα τελευταία
χρόνια;

–Δεν θα κάνω τον μετά Χριστόν
προφήτη, αλλά θα παραπέμψω σε
έγκαιρες δημόσιες τοποθετήσεις
μου. Όταν για παράδειγμα είχα
προτρέψει τον πρόεδρο να απαν-
τήσει «βεβαίως» στον Μουσταφά
Ακιντζί, όταν είχε προτείνει την
αποδοχή του πλαισίου Γκουτιέρες
τον Απρίλιο του 2018. Ή όταν προ-

ειδοποιούσαότι δεν αγόρασε η
Τουρκία τα γεωτρύπανα για να τα
βλέπει στο λιμάνι, αλλά για να τα
χρησιμοποιήσει, προτείνοντας πα-
ράλληλα την πρόσκληση στους
Τουρκοκυπρίους για συμμετοχή
σε Επιτροπή για τους υδρογονάν-
θρακες. Ή ακόμη, όταν δεν συμ-
μερίστηκα ότι τα περί Αμμοχώστου
ήταν επικοινωνιακά τεχνάσματα,
καλώντας σε συναγερμό για την
Αμμόχωστο. Επαναλαμβάνω, όμως,
ότι μπροστά μας έχουμε τώρα μια
σημαντική διάσκεψη και εκεί είναι
που πρέπει να επικεντρωθούμε,
στηρίζοντας την εθνική προσπά-
θεια. 
–Αυτό είναι που υπονοείτε προ-
βάλλοντας το «Θάρρος της Γνώ-
μης»; 

–Κοιτάξτε, είναι γνωστό ότι προ-
σωπικά, και εντός του ΔΗΣΥ δια-
χρονικά, στη Βουλή, αλλά και όσο
ήμουν στο Προεδρικό, δεν διστάζω
να πω ευθέως τη γνώμη μου, ακόμη
και εάν αυτή δεν θα αρέσει. Πι-
στεύω, μάλιστα, ότι έχω δικαιωθεί
σε πολλά ζητήματα. Γενικότερα,
όμως, πιστεύω ότι είναι η ώρα αν-
θρώπων που μπορούν να αναλά-
βουν το βάρος να οδηγήσουν τη
χώρα μπροστά, που έχουν την ικα-
νότητα και την προσωπικότητα να
αναλάβουν τις ευθύνες μιας νέας
αρχής. Το μοντέλο μιας πολιτικής
που βασίζεται στην κοινωνική συμ-
πάθεια ή στο lifestyle δοκιμάστηκε
και απέτυχε. Χρειάζεται απτές πρά-
ξεις, όχι όμορφα λόγια, δεν είναι
η ώρα των κομμάτων-πειθαρχη-
μένων στρατών. Η κοινή μας προ-
σπάθεια και στο Κυπριακό και στην
εσωτερική διακυβέρνηση είναι μία
προσπάθεια αλλαγών, εκσυγχρο-
νισμού και θεσμικής αναζωογόνη-
σης της χώρας. Χρειαζόμαστε πο-
λιτικούς με την κλασική έννοια,
αυτόφωτους, που έχουν το θάρρος
της γνώμης τους, το καθαρό μυαλό
και το ανάστημα για να μπορούν
να αντιμετωπίσουν τις σημερινές
μεγάλες προκλήσεις.

Η Πενταμερής είναι 
η μεγάλη ευκαιρία του
προέδρου να επαναφέρει
την αξιοπιστία του.

«Οποιοσδήποτε θεωρεί ότι ο πατριωτικός ρεαλισμός του Γλαύκου Κληρίδη θα οδηγούσε σε αποδοχή οποιασδήποτε διευθέτησης που δεν θα περιελάμβανε
την Κύπρο ολόκληρη, προσβάλλει τη μνήμη του», αναφέρει στη συνέντευξή του στην «Κ» ο βουλευτής του ΔΗΣΥ Μιχάλης Σοφοκλέους.

Η πολιτική της κοινωνικής συμπάθειας απέτυχε
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Είδες ο Κωστρίκης
Η παραίτηση Κωστρίκη από τη Συμβουλευ-
τική Επιτροπή δεν ήταν κεραυνός εν αι-
θρία, για όσους είναι πέριξ των «Σοφών»
που συμβουλεύουν τον πρόεδρο της Δημο-
κρατίας για την πανδημία. Τα περί φόρτου
εργασίας που επικαλέστηκε, λέγεται ότι εί-
ναι ο «φερετζές» της εξόδου, με τρόπο. Οι
κακές γλώσσες λένε πως ο Λεόντιος παρά
την προσπάθεια που έκανε δεν κατάφερε
να γίνει από τους αγαπημένους «Σοφούς».
Γιατί οι κακές γλώσσες λένε πως μέσα στη
Συμβουλευτική Επιτροπή υπάρχει ένα θε-
ματάκι με τις συμπάθειες. Το θέμα είναι, αν,
μετά τη φυγή Κωστρίκη, έκλεισε η πόρτα
εξόδου. Πάντως, εντός λέγεται πως τα
μουρμουρητά συνεχίζονται και πως το κλί-
μα δεν είναι και το καλύτερο. Συμβουλή: αν
ο υπουργός Υγείας θέλει να προλάβει τον
επόμενο κάτι πρέπει να κάνει άμεσα και ο
νοών νοείτω.

••••
Διχασμένοι..
Εκεί στο ΔΗΚΟ κάποιοι πρέπει να δουν την
επικοινωνιακή τους τακτική, για να μην πω
κάτι άλλο πιο βαρύ. Δεν γίνεται πέρυσι τον
Απρίλιο, να καλούν με tweet την κυβέρνη-
ση να προχωρήσει με τις εγκρίσεις 700 και
πλέον αιτήσεων για πολιτογράφηση, που
πληρούν τα κριτήρια και δέκα μήνες μετά
να αναθεματίζουν οτιδήποτε έχει σχέση με
το πρόγραμμα πολιτογραφήσεων. Δηλαδή
τι θέλουν να μας πουν, ότι πέρυσι ήταν θε-
μιτό να προχωρήσει το πρόγραμμα, το
οποίο όπως έγραφαν τότε θα ενίσχυε τη
ρευστότητα της κυπριακής οικονομίας, κα-
τά 1,5 δισ. και στη συνέχεια άλλαξαν γνώ-
μη; Αυτό μπορεί να χαρακτηρισθεί, πολιτι-
κή κωλοτούμπα, ψάχνονται να βρουν πά-
τημα να κάνουν αντιπολίτευση, ή αλλιώς
πρέπει να αποταθούν στην επιστήμη μπας
και καταλάβουμε κάτι περισσότερο. Δια-
φορετικά δίνουν το δικαίωμα σε τρίτους να
υποθέσουν πως ζήλεψαν το θεό ΙΑΝΟ και
ό,τι αυτός συμβόλιζε για τους αρχαίους
Ρωμαίους.

••••
Παίζουν τον «παπά»
Τι σχέση μπορεί να έχει το αγαπημένο
κουμάρι των τζογαδόρων ο «παπάς», με την
επιστολή της Νομικής Υπηρεσίας και τις εν-
στάσεις της Ε.Ε. για τις πολιτογραφήσεις;
Και οι δυο αναζητούνται. Εδώ επιστολή
εκεί επιστολή που είναι η επιστολή; Πάν-
τως, ο κ. Νίκος όταν ρωτήθηκε από την
Ερευνητική Επιτροπή δεν δήλωσε άγνοια.
Αλλά και όταν επέστρεψε στο λόφο, ουδείς

κατάλαβε αν εντοπίσθηκε στο Υπουργείο
Εσωτερικών η κάπου αλλού η επιστολή. Η
τοποθέτηση του κυβερνητικού εκπροσώ-
που ήταν με καθυστέρηση και με δημιουρ-
γική ασάφεια, όπως έλεγε κάποτε, ο άλλο-
τε Συριζαίος Γιάνης Βαρουφάκης και έκανε
κρόσσια, τα νεύρα του Σόιμπλε, του Ντάι-
σελμπλουμ και των άλλων στα Eurogroup
το 2015. Πάντως, ο τέως «πρύτανης» της
Νομικής Υπηρεσίας έκανε το καθήκον του,
άλλο που δεν ήθελε. Βγήκε και μας καθη-
σύχασε πως όχι μια άλλα δύο επιστολές,
εστάλησαν στο Υπουργείο Εσωτερικών.
Άρα ο ίδιος « Ένιψε τας χείρας του ...» για
να μην του τα φορτώσουν. Γάτα ο κοντός...

••••

Περαστικός
Αύριο Δευτέρα στη Λευκωσία θα είναι ο
πρωθυπουργός της Ελλάδας Κυριάκος Μη-
τσοτάκης, ο οποίος θα έχει συνομιλίες στο
Προεδρικό για την άτυπη πενταμερή. Αυτό
που δεν ήταν γνωστό είναι ότι ο Μητσοτά-
κης θα κάνει μια μικρή στάση στη Λάρνακα,
καθοδόν προς το Ισραήλ με βασικό θέμα
στην ατζέντα τον τουρισμό του 2021. Εξ ου
και στην αποστολή συμπεριλαμβάνεται και
ο εκ Ποταμιού, ορμώμενος υπουργός Του-
ρισμού Χάρης Θεοχάρης. Ο δικός μας ο
Σάββας Περδίος, μέχρι πρότινος, ήταν χασι-
μιός και όταν εμφανίσθηκε τι σκέφτηκε;
Εξήγγειλε την αλλαγή του λογότυπου του
κυπριακού τουρισμού. Λες και αν αλλάξει
το σλόγκαν, ο ήλιος και η θάλασσα, το ερχό-

μενο καλοκαίρι δεν θα ξέρουμε πού να βά-
λουμε τους τουρίστες. Πάντως, μετά το
περσυνό κάζο με τις προβλέψεις, έχει πά-
θει ψυχολογικό. Δεν του παίρνεις κουβέν-
τα για προβλέψεις. Πάντως, κάποιες πλη-
ροφορίες που κυκλοφόρησαν πως ο Κυριά-
κος θα πεταχτεί έως το Προεδρικό, μέχρι
να ανεφοδιαστεί το πρωθυπουργικό αερο-
σκάφος, είναι κακοήθειες και παντελώς
αβάσιμες. Ο άξονας Λευκωσίας-Αθηνών
παραμένει ισχυρός. Έτσι δεν μας λένε;

••••
Ένα ειν’ το κόμμα
Την αμίμητη ατάκα ένα ειν’ το κόμμα, την
είχε πει ο μακαρίτης ο Χάρρυ Κλυνν και

όπως φαίνεται την θυμήθηκε ο γενικός
γραμματέας του ΑΚΕΛ προκειμένου να πε-
ριγράψει τον ενθουσιασμό του, για τις εσω-
κομματικές διαδικασίες στο ΑΚΕΛ για την
ανάδειξη των υποψηφίων βουλευτών του
κόμματος, στις βουλευτικές εκλογές. Αυ-
τούσιος ο ενθουσιασμός του Άντρου Κυ-
πριανού. «Επιβεβαιώνεται, για ακόμα μια
φορά, σήμερα ότι το ΑΚΕΛ είναι μακράν το
πιο δημοκρατικό κόμμα του τόπου και ότι
αφέντες στο κόμμα είναι τα μέλη και τα
στελέχη του και όχι η ηγεσία». Εντάξει δεν
θα χαλάσω τον ενθουσιασμό του κ. Κυπρια-
νού αλλά δηλαδή κ. Άντρο μας, τα άλλα
αστικά κόμματα είναι λιγότερο δημοκρατι-
κά επειδή δεν έστησαν κάλπες; Για να κον-
τολογώ όλα τα κόμματα, το καθένα έχει τον
τρόπο του για τα του οίκου τους. Όπως και
τα αριστερά κόμματα έχουν ή είχαν τον δι-
κό τους. Πάντως ο Χάρρυ Κλυνν όταν έλε-
γε, Ένα είν’ το κόμμα την δεκαετία του 80,
εννοούσε το αδελφό ΚΚΕ.

Ποιο «χαλαμάντουρο» έχει σειρά τώρα;

Γράφει Ο ΙΑΝΟΣ

Καλύτερα να σου βγει το μάτι παρά το όνομα και στην προκειμένη περίπτωση, ο μακαριότατος έχει απωλέσει την έξωθεν καλή μαρτυρία.
Ακόμα και αν η αλλοίωση του χαρακτήρα της παλιάς πόλης, με την κατεδάφιση, πρόκειται για έργο τεχνοκρατών. Η ευθύνη βαραίνει τον ίδιο
και το ελάχιστο που έχει να κάνει είναι να την αναλάβει δημόσια. Και αν πράγματι δεν γνώριζε, ας κάνει αυτό που ξέρει καλά με τους από κά-
τω από αυτόν, που κάνουν του κεφαλιού τους.

Ο ΗΡΩΣ ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΟΣ
ΝΙΚΟΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ

Με το σπαθί του, ήρωας της εβδομά-
δας ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας για
την εμφάνισή του, πρώτα στην ερευ-
νητική επιτροπή, τα όσα είπε και όσα
προσπέρασε με ελαφρά πηδηματά-
κια. Εκεί όμως όπου έδωσε τα ρέστα
του, ήταν πριν από την έναρξη της κα-
τάθεσης. Συνομιλώντας με δημοσιο-
γράφους είπε σε κάποια στιγμή «πως
έχουμε να συναντηθούμε από το... μη
σας πάρει ο δαίμονας». Ο κ. Νίκος αυ-
τοσαρκάζεται...

Ο Μ Η Ρ Ο Υ  &  Σ Ε Β Ε Ρ Η / Γράφει ο ΟΝΑΣΑΓΟΡΑΣ

Kαβγάδες για ψηφοδέλτιο
Σε ποιο μεγάλο κόμμα σημειώθη-
καν τις τελευταίες ημέρες καβγά-
δες και αντιπαραθέσεις που κάποιοι
αγωνίστηκαν πολύ να μη δουν το
φως της δημοσιότητας; Οι καβγά-
δες αφορούσαν τη σύνθεση του
ψηφοδελτίου, την κατάταξη που
έλαβαν κάποιοι υποψήφιοι και την
τελική απόρριψή τους. Αληθεύει
ότι μεγάλες αντιδράσεις σημειώθη-
καν μεταξύ δημοσιογράφων και
ηθοποιών;

Αληθεύει επίσης ότι δύο τουλάχι-
στον υποψήφιοι προειδοποίησαν
πως ήταν η τελευταία φορά που δέ-
χτηκαν να γελοιοποιηθούν και δεν
πρόκειται πια να συμμετέχουν σε
ανάλογες διαδικασίες και επανεξε-
τάζουν την όλη στάση τους απέναν-
τι στο κόμμα; 

Οι Οικολόγοι αλλάζουν
και κάποιοι τρομάζουν 
Μεγάλη κινητικότητα, κατ΄ άλλους
«αναστάτωση» και κατ΄ άλλους
«μπάχαλο», επικρατεί στους Οικο-
λόγους λίγο πριν από την ανακοίνω-
ση των υποψηφιοτήτων για τις βου-
λευτικές του Μαΐου. Η είσοδος στο
κόμμα νέων προσώπων με πολιτι-
κές θέσεις για τη λύση του Κυπρια-
κού που βρίσκονται σε πλήρη αντί-
θεση με όσα υποστήριζε μέχρι πρό-
σφατα το κόμμα, έφερε τα πάνω
κάτω, όπως μαθαίνω.

Σύμφωνα με πηγή μου που γνωρί-
ζει, τα νέα πρόσωπα με τις νέες, σε
πολλές περιπτώσεις άκρως αντίθε-
τες πολιτικές στο Κυπριακό, προ-
σέγγισαν ή προσεγγίστηκαν από το
κόμμα μετά την αλλαγή της ηγεσίας.
Και δεν πρόκειται μόνο για τα ονό-

ματα που έχουν γίνει γνωστά στα
ΜΜΕ ότι θα διεκδικήσουν μία θέση
στη Βουλή με τους Οικολόγους.
Υπάρχουν και άλλα τα οποία δεν
έχουν ακόμη δει το φως της δημο-
σιότητας, τα οποία παραδοσιακά
υποστηρίζουν λύση του Κυπριακού

στη βάση της ΔΔΟ και με διάθεση
συμβιβασμού και υποχωρήσεων,
όπως ευνοούν εν πολλοίς το ΑΚΕΛ
και ο ΔΗΣΥ. Θέσεις που παλαιότερα
επικρίνονταν έντονα από τους Οικο-
λόγους και για να είμαστε ακριβείς
από τον Περδίκη. Ο Θεοπέμπτου

φαίνεται πως εμπνέει μια άλλη ομά-
δα πολιτικά σκεπτόμενων πολιτών
που παλιά δεν ήθελαν να ακούσουν
για τους Οικολόγους και τώρα δεί-
χνουν διάθεση όχι μόνο να εγγρα-
φούν ως μέλη αλλά και να μπουν και
στο ψηφοδέλτιο του κόμματος. 

Η άποψη που φαίνεται να επικρά-
τησε, σύμφωνα με την πηγή μου,
είναι πως ο εμβολιασμός των Οικο-
λόγων με τα νέα πρόσωπα ενδέχε-
ται να φέρει ψήφους και να αυξή-
σει την εκλογική του δύναμη σε μια
τρομερά δύσκολη προεκλογική
συγκυρία. Ωστόσο, κάποια από τα
παλιά κυρίως στελέχη αντιδρούν
έντονα και θέτουν το ερώτημα κατά
πόσο οι Οικολόγοι αλλάζουν και
μάλιστα υπογείως, χωρίς να προ-
ηγηθεί διάλογος και χωρίς να
υπάρξει διαφάνεια. Ένα από τα
στελέχη που βλέπουν με κριτική
ματιά τα τεκταινόμενα έλεγε πρό-
σφατα: «Μπορεί να είμαστε λίγοι
και να συνεννοούμαστε μεταξύ
μας εύκολα ως ένα βαθμό, ωστόσο,
εκείνο που χρειάζεται είναι διαφά-
νεια ώστε και η βάση και οι φίλοι
και ψηφοφόροι των Οικολόγων να
γνωρίζουν με ποια κριτήρια γίνεται
η όποια διεύρυνση σε απόψεις και
άτομα. Αν θέλουμε να διατηρήσου-
με την αξιοπιστία που τόσα χρόνια
καλλιεργήσαμε»

Ο θυμός της Μαρκουλλή
Πολύ θυμωμένη και δυσαρεστημέ-
νη είναι η πρώην υπουργός Εξωτε-
ρικών Ερατώ Κοζάκου Μαρκουλλή,
η οποία δήλωσε ότι τέθηκε εκτός
της διαπραγματευτικής ομάδας για
το Κυπριακό. Όπως η ίδια ανέφερε
σε δηλώσεις προς όλα σχεδόν τα
ΜΜΕ, η ενόχλησή της αφορά την
παράλειψη της κυβέρνησης να την
ενημερώσει, όπως και άλλα μέλη
ότι η θητεία τους ολοκληρώθηκε. 

Όπως είπε, τα μέλη της προηγούμε-
νης διαπραγματευτικής ομάδας
ενημερώθηκαν από τα ΜΜΕ ότι ο

Αναστασιάδης διόρισε τέσσερις
ακαδημαϊκούς ως συμβούλους του
για το Κυπριακό και ότι αυτοί δεν
περιλαμβάνονται πια στην ομάδα.
Εξέφρασε, μάλιστα, την απογοή-
τευσή της επειδή στη διαπραγμα-
τευτική ομάδα δεν υπάρχει ούτε
μία γυναίκα. Είναι απολύτως αν-
θρώπινο να νιώθει η Μαρκουλλή
μια δυσαρέσκεια αν δεν επιλέγηκε
στη νέα διαπραγματευτική ομάδα.
Είναι όμως τουλάχιστον υπερβολή
να απορεί γιατί τη στιγμή που ση-
μειώνονται εξελίξεις που εκτρέ-
πουν το Κυπριακό, επιλέγεται αλλα-
γή στη διαπραγματευτική ομάδα.
Και είναι οξύμωρο να δηλώνει ταυ-
τόχρονα πως αναγνωρίζει το δι-
καίωμα του προέδρου να επιλέγει
τα πρόσωπα που θα τον συμβου-
λεύουν. Να συμπεράνω ότι του ανα-
γνωρίζει το δικαίωμα αλλά υπό
όρους; Να υπολογίσω πως θεωρεί
τους ακαδημαϊκούς υποδεέστερους
ως συμβούλους;

Και κάτι ακόμα: δεν είδαμε πουθε-
νά επίσημα ότι άλλαξε η διαπραγ-
ματευτική ομάδα αλλά ότι διορίστη-
κε μια νέα ομάδα συνταγματολόγων
ακαδημαϊκών. Μήπως να έκανε η
κυρία Μαρκουλλή ένα τηλεφώνημα
στον Λόφο ή στον Μαυρογιάννη
μπας και κάνει μεγάλο θόρυβο στη-
ριζόμενη σε λανθασμένες πληρο-
φορίες; 

ΚΟΥΙΖ: Αληθεύει ότι βουλεύτρια
άφησε άφωνους συναδέλφους της
στο κόμμα όταν, απαυδισμένη,
όπως λέγεται, τους ανέφερε πως
αν συνεχίσουν κάποιοι να την πολε-
μούν δεν αποκλείεται να κατέλθει
υποψήφια στις βουλευτικές ως
ανεξάρτητη και αυτόνομη; 

Οι καυγάδες υποψηφίων, οι Οικολόγοι και ο θυμός της Μαρκουλλή 

- Να είσαι ή να μην είσαι μέλος;
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Σκεφτόμουν για τον τίτλο εναλλακτικά το
αμετανόητος, το αδιόρθωτος ακόμα και
το αθεόφοβος. Εντέλει επέλεξα το αδιάν-
τροπος, καθώς πεποίθησή μου είναι πως
αυτόν τον παπά θα τον καταγράψει η ιστο-
ρία στα κιτάπια της κυρίως για το απύθμενό

του θράσος. Παλιά με ενοχλούσε πολύ η παντελής έλλειψη
πνευματικότητας που τον χαρακτήριζε. Αυτό, σε συν-
δυασμό με το γνωστό πλέον επιχειρηματικό του δαιμόνιο,
δημιουργούσε μια απεχθή εικόνα, η οποία πόρρω απείχε
από το κύρος που πρέπει να εκπέμπει ο προκαθήμενος
της Εκκλησίας. Τον συνηθίσαμε όμως να μιλάει με τη
γλώσσα της αγοράς και να υπερθεματίζει για επενδύσεις,
κέρδη και χρηματοοικονομικές δραστηριότητες. Σύντομα
δε, αντιληφθήκαμε ότι ο χαρακτηρισμός φιλοχρήματος
δεν ήταν ο χειρότερος που μπορούσε να του προσάψει
κανείς. Γιατί όταν ένας αρχιεπίσκοπος φτάνει στο σημείο
να κλέβει άμμο για να κάνει γήπεδο του γκολφ, όταν
απειλεί πως αν δεν του δοθεί άδεια για ανέγερση ξενο-
δοχείου θα τα ισοπεδώσει όλα και όταν καταδέχεται να
αδειάσει το παγκάρι της Παναγίας του Τράχωνα, είναι
ικανός για όλα. 

Ας μην ξεχνάμε πως πρόκειται για τον ίδιο ιεράρχη
που αντί να εκφέρει τον λόγο της αγάπης κατρακύλησε
πολλές φορές στην τοξικότητα και τον απροκάλυπτο
ρατσισμό. Τόσο με τις μνημειώδεις ομοφοβικές του δη-
λώσεις, όσο και με την υποδοχή που επιφύλαξε στα
«καλά παιδιά» του αδελφού κόμματος των εγκληματιών
νεοναζί της Αθήνας. Γι’ αυτόν τον άνθρωπο μιλάμε,
οπότε δεν μου προκαλεί καμία έκπληξη το τελευταίο
του κατόρθωμα. Η είδηση θα ήταν να μην κατεδάφιζε
τα διατηρητέα. Όχι μόνο γιατί αυτή είναι η κουλτούρα
του, αλλά επειδή η Πολιτεία του επέτρεψε να αισθάνεται
ότι βρίσκεται στο απυρόβλητο. 

Ας μην καμώνονται κάποιοι, λοιπόν, τους σοκαρισμέ-
νους. Ιδιαιτέρως αυτοί που προσπάθησαν κατά καιρούς
να τον ξεπλύνουν, ας μην ολοφύρονται πάνω από τα χα-
λάσματα της οδού Ισοκράτους, γιατί υποτιμούν τη νοη-
μοσύνη μας. Ακόμα και πρόσφατα, μέσα στην πανδημία,
μερικά παπαγαλάκια τού έδιναν πρόθυμα τα εύσημα για
τη νουνεχή στάση που κράτησε. Επειδή έκανε το λογικό
και αναμενόμενο δηλαδή, να τραβήξει φρένο στον κάθε
ανεύθυνο μητροπολίτη, ο οποίος έθετε σε κίνδυνο τη
δημόσια υγεία, πρέπει να του κάνουμε τεμενάδες; Ο
Αδιάντροπος Β΄ δεν είναι ούτε βλάκας, ούτε κανένα νού-
μερο για να εκπονεί θεωρίες συνωμοσίας. Είναι, όμως,
ματαιόδοξος, αμετροεπής και υπερφίαλος. 

Το μεγαλεπήβολό του σχέδιο είναι να φτιάξει ένα
«μικρό Βατικανό» με επίκεντρο την Αρχιεπισκοπή στην
εντός των τειχών Λευκωσία. Απέναντι ίδρυσε τη Θεολογική
Σχολή και διεκδίκησε το αρχοντικό Χατζηγεωργάκη για
να το μετατρέψει σε Βυζαντινό Μουσείο. Σε μουσείο
θέλει να μετατρέψει και τον ναό του Αγίου Ιωάννη. Ο
υπό ανέγερση καθεδρικός θα είναι το πετράδι του στέμ-
ματος κι ας μην έχει καμία απολύτως σχέση με το αρχι-
τεκτονικό ύφος και την κλίμακα της περιοχής. Το ήθελε,
το απαίτησε και το πέρασε, όπως γίνεται τόσα χρόνια
σε αυτό τον τόπο όπου οι κρατικές και τοπικές αρχές
υποκλίνονται μπροστά του. Εδώ ακριβώς βρίσκεται και
η ουσία του προβλήματος: στους οσφυοκάμπτες της
κάθε εξουσίας, οι οποίοι δεν τόλμησαν ποτέ να υψώσουν
το ανάστημά τους, σε ένα κράτος που κατά τ’ άλλα υπο-
δύεται το κοσμικό.

Ακόμα και μετά την αδιανόητη ενέργειά του να κα-
τεδαφίσει κτήρια της πολιτιστικής μας κληρονομιάς, ο
Δήμος της Λευκωσίας αναλώθηκε σε ατέρμονες συζητήσεις
αντί να απαιτήσει το αυτονόητο: να επιβληθεί αναστολή
εργασιών του καθεδρικού ναού έως ότου αποκαταστήσει
τα διατηρητέα. Και βεβαίως να παρέμβει η δικαιοσύνη
για να τιμωρηθεί όπως ο οιοσδήποτε παρανομεί και
βλάπτει το δημόσιο συμφέρον.

Στο διά ταύτα: Για να μπει μια τελεία στις αυθαιρεσίες
του Αδιάντροπου Β΄ πρέπει η πολιτική ηγεσία του τόπου
να αποδείξει ότι διαθέτει ραχοκοκαλιά. Και αυτοί που
του προσηκώνονται δημόσια, αλλά και όσοι συναγελά-
ζονται μαζί του ιδιωτικά, ελπίζοντας σε πολιτικά οφέλη.
Όταν επιτέλους ένας υπουργός Παιδείας θα αρνηθεί να
του παραδώσει τα διαπιστευτήριά του, σηματοδοτώντας
τη χειραφέτηση του κράτους από την Εκκλησία, τότε
μόνο ο Αδιάντροπος Β΄ θα πάρει το μήνυμα ότι η χώρα
δεν είναι το αμπελοχώραφό του για να κάνει ό,τι του κα-
πνίσει. 

Ο Αδιάντροπος Β΄
Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

Μια εύλογη απορία: Θα ήταν άραγε τόσο
έντονες οι αντιδράσεις των κομματαρχών
μας για την αυθαίρετη κατεδάφιση των
διατηρητέων σπιτιών από τον προκαθή-
μενο, αν δεν είχαμε εκλογές; Θα έσπευδαν
όλοι τους εκεί ενώπιον των τηλεοπτικών

καναλιών για να δηλώσουν την αγανάκτησή τους, αν
δεν προηγείτο από την κοινή γνώμη ένας διαδικτυακός
χαμός για το θέμα; Και άραγε, ακόμα κι αν δεχτούμε
πως οι «ευαισθησίες» τους θα ήταν το ίδιο αφυπνισμένες
δεν είναι εύλογο να απορούμε σε ποια χειμερία νάρκη
βρισκόταν αυτές όταν οι ίδιοι ενέκριναν ελαφρά τη
καρδία την ανοικοδόμηση του καθεδρικού ναού;

Διότι το θέμα δεν ξεκινά και ούτε βεβαίως τελειώνει
με την κατεδάφιση των διατηρητέων, ούτε και εξαντλείται
με την επιβολή κυρώσεων στον αρχιεπίσκοπο. Το θέμα
είναι πολύ πιο βαθύ και ουσιώδες και αν όντως θέλουμε
να το αντιμετωπίσουμε ως τέτοιο τότε θα του επιτρέ-
ψουμε να μας αποκαλύψει όλη την υποκρισία των πο-
λιτικάντηδων μας αναφορικά με την έγνοια τους για
την πολιτιστική μας παράδοση, καθώς και όλη τη δια-
πλεκόμενη «ανεκτικότητά» τους στις κατά καιρούς
αναίσχυντες πράξεις του «πνευματικού» ηγέτη της
χώρας. Ο αρχιεπίσκοπος δεν έγινε εν μια νυκτί αυτός
που είναι και όλοι γνωρίζουμε πλέον και ποιος είναι
και τι πρεσβεύει όπως και το ότι αυτό που πρεσβεύει
πόρρω απέχει από τις αξίες της Εκκλησίας και από τις
όποιες αξίες οφείλει ένα κράτος δικαίου να διαφυλάττει.
Με άλλα λόγια ο συγκεκριμένος ήταν πολύ πιο πιθανόν
να προχωρούσε στην κατεδάφιση των εν λόγω διατη-
ρητέων, αγνοώντας κάθε νόμο παρά το αντίθετο και
αυτό δεν χρειάζεται να είναι κανείς μάντης για να το
προβλέψει. Αρκεί μια αναδρομή στο ποιόν του αρχιε-
πισκόπου.

Μόλις πέρυσι ήταν ο ίδιος που ξύπνησε μια καλή
πρωία και αποφάσισε πως θέλει να μετατρέψει το Εθνο-
λογικό Μουσείο (οικία Χατζηγεωργάκη Κορνέσιου)
καθώς και τους ιστορικούς ναούς του Αγίου Αντωνίου
και Αγίου Ιωάννη σε εκκλησιαστικά μουσεία. Όπως
ήταν ο ίδιος που δήλωνε πριν από μερικά χρόνια ότι
«θα πάρει το τρακτέρ και θα τα ξηλώσει όλα», επειδή
εξεμάνη, όταν το Τμήμα Αρχαιοτήτων χαρακτήρισε ως
αρχαιολογικό χώρο εκκλησιαστική γη στην οποία σκό-
πευε να ανεγείρει ξενοδοχειακή μονάδα. Και η λίστα
με τις αναίσχυντες πράξεις του δεν τελειώνει αλλά
κανείς από τους κομματάρχες ή τους κυβερνώντες δεν
τόλμησε να τα βάλει μαζί του, βάζοντάς τον στη θέση
του, προστατεύοντας έτσι την όποια πολιτιστική κλη-
ρονομιά μας ή όποια άλλη αξία. Το αντίθετο, μάλιστα,
φρόντιζαν πάντοτε να ρίχνουν νερό στο κρασί τους,
διότι προφανώς από τη νερωμένη «θεία κοινωνία» του
αρχιεπισκόπου «μεταλάμβαναν» πολλοί από αυτούς
που σήμερα τάχα μου εξοργίζονται.

Η μεγαλομανία του προκαθήμενου, η οποία οδήγησε
στην ανέγερση του καθεδρικού τερατουργήματος, δεν
βρήκε κανένα εμπόδιο από τους κρατικούς αρμόδιους
και ο λόγος (ή ένας από τους λόγους) είναι διότι αυτή
τη μεγαλομανία και απληστία ενστερνίζονται οι πλείστοι
από τους κρατούντες μας, εξ ου και καταντήσαμε όπως
καταντήσαμε. Αν κόπτονταν για την πολιτιστική μας
κληρονομιά τότε θα εμπόδιζαν εξαρχής την ανέγερση
ενός οικοδομήματος το οποίο προσβάλει αυτή την κλη-
ρονομιά και τον χαρακτήρα της ιστορικής πόλης και
φανερώνει μεγαλόπρεπα την έκπτωση κάθε αξίας. Ο
ναός αυτός ήταν από την αρχή εκτός χαρακτήρα της
περιοχής και αντί να απορριφθεί ψηφίστηκε από όλους
τους δημοτικούς συμβούλους του ΔΗΣΥ (εκτός της κ.
Λουκαΐδου), του ΔΗΚΟ, της ΕΔΕΚ και του ΕΥΡΩΚΟ. Και
τα περί δεσμεύσεως του αρχιεπισκόπου να προστατεύσει
τα διατηρητέα είναι αποπροσανατολισμός από την ου-
σία.

Η ουσία είναι το γιατί εγκρίθηκε εξαρχής η αλλοίωση
του ιστορικού μας κέντρου. Και επειδή πλέον όλα τα
άπλυτα κυκλοφορούν ξεδιάντροπα μπροστά στα μάτια
μας και η κατεδάφιση των θεσμών και των αξιών προ-
ηγήθηκε πολύ πριν της κατεδάφισης των συγκεκριμένων
διατηρητέων, ας μας κάνουν την χάρη οι πολιτικάντηδες
μας να μην περιφέρονται πάνω από τα ερείπια, παρι-
στάνοντας τους συγκλονισμένους διότι ακόμα και η
υποκρισία έχει τα όριά της.

Υποκριτικός
συγκλονισμός

Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

elenixenou11@gmail.com

«Ο βασιλιάς είναι γυμνός», εμ-
φανίστηκε με αδαμιαία περι-
βολή και στη Βουλή. Ο σπου-
δαίος Δανός λογοτέχνης Χανς
Κρίστιαν Άντερσεν, στο πε-
ρίφημο παραμύθι του «Τα και-

νούργια ρούχα του βασιλιά», περιγράφει τον
γκρινιάρη και αλαζόνα βασιλιά, ο οποίος σε
καθημερινή βάση ζητούσε από τους βασι-
λικούς ράφτες να του ράβουν καινούργια
ρούχα. Κάποτε η φαντασία των ραφτών στέ-
ρεψε. Όταν το άκουσε ο βασιλιάς άρχισε να
ωρύεται και υποσχέθηκε πλούτη, σε όποιον
καταφέρει να σχεδιάσει νέα ενδύματα. Τότε
δύο πονηροί νεαροί παρουσιάστηκαν στον
βασιλιά και του είπαν ότι είχαν ένα λεπτε-
πίλεπτο ρούχο, το οποίο μόνο οι έξυπνοι
μπορούσαν να δουν. Ο βασιλιάς πείστηκε
και φόρεσε την ανύπαρκτη φορεσιά. Οι σύμ-
βουλοι και οι αξιωματικοί, από φόβο, διαβε-
βαίωναν τον βασιλιά ότι ήταν περίφημο το
νέο ένδυμα. Τότε ο βασιλιάς καμαρώνοντας

βγήκε στους δρόμους και διαλαλούσε ότι
μόνο οι έξυπνοι άνθρωποι είναι ικανοί να
δουν τα ρούχα. Οι υπήκοοι χειροκροτούσαν
για τα καταπληκτικά ρούχα του βασιλιά.
Ανάμεσα στο πλήθος ξεπρόβαλε ένα παιδί,
το οποίο φώναξε: «Ο βασιλιάς είναι γυμνός
και θα κρυώσει». Ο κόσμος τότε ξέσπασε σε
δυνατά γέλια, και ο βασιλιάς συνήλθε και
ομολόγησε ντροπιασμένος ότι το παιδί έχει
δίκιο. «Να μεν ανοίξω το στόμα μου…» ήταν
η κραυγή του Αδάμου Αδάμου, του προέδρου
της Βουλής, κατά τη διάρκεια, της οργισμένης
ομιλίας του βουλευτή Ζαχαρία Κουλία, του
μόνου αντιπροσώπου του λαού, ο οποίος
τόλμησε και καταψήφισε την δημοσιοποίηση
της «λίστας Γιωρκάτζη» για τα δάνεια των
Πολιτικά Εκτεθειμένων Προσώπων. Η κραυγή
του Αδάμου Αδάμου καταπνίγηκε και δεν
είχε συνέχεια, αφού ακάθεκτος ο βουλευτής
του ΔΗΚΟ, συνέχισε απτόητος τον λαγαρό
του λόγο. Είναι πρωτοφανές στα χρονικά
της Βουλής να γίνεται επίκληση αιτήματος

τάχα της κοινωνίας, δικαιολογητικό το οποίο
παραπέμπει σε απολυταρχικά καθεστώτα.
Είναι τραγικό, μια λίστα, με στοιχεία τα οποία
συλλέχθηκαν παράνομα, να αποτελέσει νο-
μοθεσία των θεματοφυλάκων της νομιμό-
τητας. Είναι εξωφρενικό να πηγαινοέρχεται
μεταξύ Κεντρικής Τράπεζας και Βουλής, για
τόσα χρόνια, ένα έγγραφο αποτέλεσμα πα-
ρανομιών των τραπεζών, οι οποίες έδωσαν
προσωπικά στοιχεία χωρίς δικαστικά εν-
τάλματα και των διοικητών Χρυστάλλας
Γιωρκάτζη και Κωνσταντίνου Ηροδότου, οι
οποίοι χρησιμοποίησαν, αντί να καταγγείλουν
στη δικαιοσύνη την παρανομία. Και όλα
αυτά με τη βούλα έγκριτων νομικών, τόσο
της Βουλής, όσο και ιδιωτών. Είναι και σχι-
ζοφρενικό, σύμφωνα και με βουλευτές,
σχεδόν όλα τα κόμματα να προβάλλουν ένα
σωρό δισταγμούς για τη δημοσιοποίηση της
«λίστας Γιωρκάτζη» να ομολογούν ότι αδι-
κούνται πρόσωπα, να εκτιμούν ότι παρα-
βιάζονται νομοθεσίες, αλλά να ψηφίζουν

υπέρ, εκτός από την ΕΔΕΚ, η οποία τήρησε
αποχή. Ο μόνος ο οποίος τάχθηκε κατά, κόν-
τρα στο κόμμα του, ήταν ο Ζαχαρίας Κουλίας,
θυμίζοντας την παλιά ιστορία της καταψή-
φισης για την προεδρία της Βουλής, του Μά-
ριου Καρογιάν. Ο Αδάμος Αδάμου και σχεδόν
όλοι οι βουλευτές, μετά το «φιάσκο» του Δη-
μήτρη Συλλούρη, στον Al Jazeera, φαίνεται
ότι επιθυμούσαν διακαώς να πετύχουν μια
«νίκη» αξιοπιστίας, να αποσείσουν την «τά-
τσα», η οποία στιγματίζει συλλογικά τους
αντιπροσώπους του λαού. Μια αρνητική ει-
κόνα, η οποία έχει τη δική της ιστορία. Ξεκινά
ουσιαστικά από το «χαμένο» πόρισμα για
το χρηματιστηριακό σκάνδαλο. Τον «προ-
βληματικό» χειρισμό του κουρέματος των
καταθέσεων. Και τώρα με την «ύποπτη»
ιστορία των χρυσών διαβατηρίων. Είναι τρα-
γικό, ενώ η πραγματική εξουσία βρίσκεται
στα χέρια των νομοθετών, όπως αποδείχθηκε
και με την καταψήφιση του προϋπολογισμού,
οι εκάστοτε εκτελεστικές εξουσίες ρίχνουν

«μπανανόφλουδες» και να ανατρέπουν κό-
πους και μόχθους, σοφών και τίμιων, αντι-
προσώπων του λαού. Το μόνο το οποίο φαί-
νεται ότι μένει είναι οι ατέλειωτες «πικάντικες»
ραδιοτηλεοπτικές συζητήσεις, οι ατέρμονες
επικρίσεις στα Μέσα Κοινωνικής Δικτύωσης
και ο φόβος των δανειοληπτών ότι μια μέρα
θα διαπομπευτούν και αυτοί στις γειτονιές
τους. Τελικά και σε αυτή την ιστορία θυσιά-
στηκαν μερικοί, για να καθαρίσουν οι πολλοί,
χωρίς όμως να έχει επιτευχθεί ο σκοπός.
Αλλά μήπως αυτή δεν είναι διαχρονικά η
μοίρα όλων των λαών, οι οποίοι θυσιάζουν
στα πεδία των μαχών, στο όνομα ενός «που-
κάμισου αδειανού και μιας Ελένης» τους
νέους ανθρώπους, ώστε να ευτυχίσουν τάχα
οι αγέννητοι και να βασιλεύσουν οι γερον-
τότεροι. Μόνη παρηγοριά και μόνη ελπίδα,
είναι τελικά η θεία δίκη, η οποία, με μυστη-
ριακό τρόπο, «κανονίζει» δικαίους και αδίκους.  

Αδαμιαία περιβολή Βουλής
Tου ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΚΑΠΑΡΗ 

Δάσκαλοι από το Πανεπιστήμιο του Sittwe διαδηλώνουν εναντίον του στρατιωτικού πραξικοπήματος στη
Μιανμάρ.
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Η νεότερη ιστορία είναι γεμάτη από
παραδείγματα πολιτικών που ζαλί-
ζονται από την εξουσία. Που ξεχνούν
πόσο εφήμερα είναι όλα αυτά. Η εξου-
σία, όμως, δεν είναι τίποτα άλλο από
μία χύτρα ταχύτητας. Η θερμοκρασία

ανεβαίνει, πολλές φορές πιέζει, ο θόρυβός της σε
εμποδίζει από το να ακούσεις και πολλές φορές
καθίσταται επικίνδυνη. Ο μόνος τρόπος για τον
οποίο μπορεί κάποιος ίσως να τιθασεύσει την αλα-
ζονεία του είναι ο φόβος του να μην επανεκλεγεί.

Το πρόβλημα, βεβαίως, είναι όταν και αυτός
ο φόβος νικηθεί, ενισχύεται η ψευδαίσθηση της
μονιμότητας και η αλαζονεία. Αυξάνονται οι φίλοι
στα σαλόνια, οι υποστηρικτές στα σωματεία και
οι χειροκροτητές της αυλής. Χειροκροτητές με
δική τους ατζέντα βεβαίως. Που δεν είναι εκεί
για να παρέχουν χωρίς αντάλλαγμα συμβουλές,
ασφαλώς, δεν είναι εκεί για να διορθώσουν στρε-
βλώσεις του προέδρου και να τον διασώσουν την
κατάλληλη στιγμή. Αυτοί οι χειροκροτητές απο-
τελούν τον στενό περίγυρο του προέδρου λίγο
πριν από την πτώση. Αντίθετα όσοι επιχειρήσουν
να απογυμνώσουν την αλήθεια απλώς απομα-
κρύνονται.

Είχαμε αναφέρει από την επανεκλογή του Νίκου
Αναστασιάδη το 2018 πως η ισχυρή εντολή που
έλαβε χωρίς τα δεκανίκια άλλων κομμάτων ενδε-
χομένως από όπλο για ρηξικέλευθες μεταρρυθμίσεις
να μετατραπεί στη μεγαλύτερη πολιτική του
παγίδα. Η μεγάλη πολιτική παγίδα, που ενδεχομένως
να συνεπάρει όλους μας σε αυτή την κατρακύλα.
Η αλαζονεία που επικράτησε κατά τη δεύτερη θη-
τεία, η αίσθηση του άτρωτου, η ψευδαίσθηση της
δικής του μονιμότητας, ρίχνουν όχι μόνο τον ίδιο,
αλλά ένα ολόκληρο κράτος στα βράχια. 

Είχε όλο τον χρόνο να διορθώσει. Και λέμε όλο
τον χρόνο καθώς τρία χρόνια προηγουμένως, η
πλειοψηφία των πολιτών είχε συγχωρέσει όσα
άφηναν την αίσθηση της διαπλοκής. Τα όσα φη-
μολογούνταν για τους συμπέθερους του Νίκου
Αναστασιάδη. Ότι δηλαδή έβγαλαν προνομιακά
χρήματα κατά την κλειστή περίοδο και αποδέχτηκαν
σιωπηλά τις εξηγήσεις της μεταφοράς χρημάτων
στο Λονδίνο για αγορά ακινήτου στην Κύπρο.
Είχαν καταπιεί τους εξυπνακισμούς του γαμπρού
έξω από τις ATM. Είχαν ξεχάσει την «παρεξήγηση»
με τη Ryan Air, όταν το δικηγορικό γραφείο του
προέδρου αναλάμβανε την εκπροσώπηση της
γνωστής αεροπορικής εταιρείας για την αγορά
των κυπριακών αερογραμμών. Ξέχασαν και το φι-

λέτο της πρώτης Κυρίας, το μπάχαλο με το συμ-
βόλαιο της Γιωρκάτζη και τη φυλάκιση του πρώην
βοηθού γενικού εισαγγελέα.

Έδωσαν, λοιπόν, μία δεύτερη ευκαιρία, για μία
καθαρή αρχή. Αυτή η ανοχή, όμως, εκλήφθηκε
ως αδυναμία και από τον πρόεδρο και από τον πε-
ρίγυρό του. Και γι’ αυτό τον λόγο, όταν αρχίσαμε
να διαμαρτυρόμαστε για το πού πάει το πρόγραμμα
των χρυσών διαβατηρίων, μας κουνούσαν το δά-
κτυλο. Μας έλεγαν ότι μαθήματα εντιμότητας δεν
δέχονται από κανέναν. Μας έλεγαν ότι υιοθετούμε
την τουρκική προπαγάνδα και ότι προσπαθούμε
να πλήξουμε το κύρος του προέδρου. Ότι αμφι-
σβητούμε το ήθος και την εντιμότητά του. 

Και ενώ είχαν προειδοποιήσει πολλοί εδώ και
καιρό πως θα έπρεπε να γίνει κάτι με τα χρυσά
διαβατήρια, τις δραστηριότητες του δικηγορικού
γραφείου και τον οικογενειακό περίγυρο του προ-
έδρου, σήμερα η κατάσταση έχει φτάσει σε τέτοιο
σημείο που απλώς αποτελούν το τελειωτικό κτύπημα
για αυτή τη διακυβέρνηση. 

Πλέον ο κλοιός στενεύει για τον πρόεδρο της
Δημοκρατίας. Και δεν το λέμε πια με κανένα ίχνος
οργής, αλλά θλίψης για την κατάσταση. Ο κλοιός
στενεύει ιδιαίτερα μετά την κατάθεσή του στην
ερευνητική επιτροπή και την αποκάλυψη στην
Επιτροπή Ελέγχου για το δεύτερο ταξίδι στις Σεϋ-
χέλλες με το τζετ του συγκεκριμένου Σαουδάραβα
λίγο πριν από την παραχώρηση πολιτογράφησης
στην οικογένειά του. Σε αυτό το επεισόδιο, οι
άλλοτε στενοί πολιτικοί του συνεργάτες, που αν-
τιλαμβάνονται πού οδηγεί το πράγμα, τηρούν απο-
στάσεις. 

Είναι κρίμα, λοιπόν, ένας οικογενειακός περί-
γυρος που δεν έχει επαφή με την υπόλοιπη κοινωνία,
είναι κρίμα οι δραστηριότητες ενός πρώην δικη-
γορικού γραφείου,τα χρυσά διαβατήρια αλλά και
μία κακή αυλή που έμαθε μόνο να χειροκροτείνα
είναι τα κύρια ζητήματαγια τα οποία η κοινωνία
θα θυμάται τον Νίκο Αναστασιάδη. Και τα κύρια
σημεία που πλήττεται το κύρος της χώρας.

Η νεότερη ιστορία είναι λοιπόν γεμάτη με
ηγέτες που τρεκλίζουν από τη μέθη της εξουσίας.
Αυτούς τους ηγέτες κανείς δεν τους έχει προετοι-
μάσει ότι η κορυφή του προεδρικού λόφου λίγο
απέχει από τον γκρεμό. Και πως η αυλή που άλλοτε
χειροκροτούσε, αντί να νουθετεί, απομακρύνεται
ατάκτως, καθώς δύει ο ήλιος και μακραίνουν οι
ίσκιοι της πολιτικής τους πορείας.

Tης ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ 

Καθώς μακραίνουν οι ίσκιοι

economidoum@kathimerini.com.cy stavros.christodoulou@gmail.com
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Το διαχρονικό έγκλημα
μιας δικτατορίας είναι
ότι, και όταν αυτή
εκλείψει, αφήνει βαριά
σκιά πάνω στην απε-
λευθερωμένη χώρα.

Οπως η παρουσία μιας χούντας δια-
στρεβλώνει την πολιτική και την κοι-
νωνία, ανακόπτοντας τη φυσική εξέ-
λιξή τους, έτσι η ανάμνησή της μπορεί
να χρωματίζει τις μετέπειτα εξελίξεις
σε τέτοιο βαθμό που να συνεχίζει να
κρατά την πολιτική και τους πολίτες
δέσμιούς της. Αυτό συμβαίνει σήμερα
σε μέρος της ελληνικής κοινωνίας,
όπου ο όρος, ο χαρακτηρισμός, το
σινιάλο «χούντα» λειτουργεί σαν μο-
ναδικό κριτήριο για την αποτίμηση
και απόρριψη αποφάσεων, αλλαγών,
απόψεων με τις οποίες οι διαφωνούν-
τες δικαιολογούν τον ξεσηκωμό τους.
Οταν ένας λαός παίρνει σοβαρά τη
διαφύλαξη της ελευθερίας και της
ανεξαρτησίας του, το άγρυπνο μάτι
για οτιδήποτε εισάγει τον αυταρχισμό
και την ανωμαλία είναι ύψιστο κα-
θήκον όλων. Οταν όμως η σημαία
«χούντα» ανεμίζει ως ανάθεμα σε
οτιδήποτε συνδέεται με την ομαλή
εξέλιξη μιας κοινωνίας που επιχειρεί
να λύσει χρόνια προβλήματα, τότε
η εμμονή αυτή αποκαλύπτει είτε κυ-

νισμό είτε καθήλωση σε μια νηπιακή
αντιμετώπιση των πραγμάτων, όπου
όλα είναι ή καλά ή «χούντα». Οταν
την ίδια ώρα είμαστε μάρτυρες πραγ-
ματικά αυταρχικών καθεστώτων δί-
πλα μας, η επίκληση του ύστατου
κριτηρίου της «χούντας» για ό,τι δεν
μας αρέσει σηματοδοτεί υπαρκτό
κίνδυνο. Διότι άνθρωποι που δεν κα-
ταλαβαίνουν βασικές έννοιες και λέ-
ξεις ή δεν είναι ικανοί να διαχειρι-
στούν την πραγματικότητα ή επιχει-
ρούν να αποτρέψουν ώριμη συζήτηση
πάνω σε σοβαρά θέματα επιβάλλοντας
μια παιδαριώδη αντίληψη σε όσους
τους ακολουθούν.

Οι λέξεις έχουν σημασία. Οσοι
ασχολούνται με την πολιτική οφεί-
λουν να σέβονται και τη γλώσσα, και
την Ιστορία, και αυτούς στους οποίους
απευθύνονται. Οταν λοιπόν επιλέγουν
να μουντζουρώνουν συνεχώς τους
αντιπάλους τους με τη βούρτσα της
«χούντας» (ή της «ορμπανοποίησης»,
όπως επιμένει ο ΣΥΡΙΖΑ στις επιθέσεις
του εναντίον του Κυριάκου Μητσο-
τάκη), τότε εκδηλώνουν και έλλειψη
επιχειρημάτων και διάθεση χειρα-
γώγησης των πολιτών μέσω του θυ-
μικού τους, μέσω της διατήρησης
ενός φαντασιακού κόσμου. Η χούντα
έπεσε το ’74. Εκτοτε –και πριν γίνει

μέλος της Ε.Ε., και μέσα από τη δε-
καετή κρίση– η Ελλάδα ζει τη μα-
κρότερη περίοδο σταθερότητας και
ευημερίας στην Ιστορία της. Πολλά
προβλήματα παραμένουν, κυρίως
όσα πηγάζουν από την ανάγκη να
επιβληθεί η αρχή του νόμου, για να
εδραιωθεί αίσθημα δικαιοσύνης και
εμπιστοσύνης στους θεσμούς. Αυτά,
όμως, είναι ζητούμενα από συστάσεως
του ελληνικού κράτους. Το γεγονός
ότι κυβερνητικές αποφάσεις πάνω
σε θέματα διοίκησης (όπως στην πε-
ρίπτωση των ΑΕΙ) απορρίπτονται
ασυζητητί, προκαλώντας θεατρικές
εκδηλώσεις απείθειας, είναι από τα
διαχρονικά ελληνικά παράδοξα: δια-
μαρτυρόμαστε για τη δήθεν αδικία
εναντίον μας, επιβάλλοντας την αδικία
σε άλλους. Η επαναστατική ετοιμό-
τητα δεν εξαντλείται στην αδιαφορία
για τους νόμους (και, σήμερα, για την
υγεία των άλλων), αλλά φθάνει στον
εξευτελισμό των λέξεων και των εν-
νοιών. Εάν δεν μπορούμε να κατα-
λάβουμε τι βλέπουμε, τι ζούμε και τι
λέμε, πώς θα κουβεντιάσουμε για να
λύσουμε τα προβλήματά μας; Οι λέξεις
χρησιμοποιούνται ως ρόπαλα για να
διαλύσουν το ευαίσθητο νήμα της
συνεννόησης. Χρησιμοποιούνται
ακριβώς για να αποκλείσουν συμφω-

νία, δεν είναι παράγωγα της ασυμ-
φωνίας.

Τις τελευταίες ημέρες βλέπουμε
στη Ρωσία και στην Τουρκία την αδί-
στακτη επιβολή του αυταρχισμού
σε ανθρώπους που σηκώνουν ανά-
στημα εναντίον του συστήματος.
Στην υπόθεση Ναβάλνι, επειδή αυτός
υποστηρίζεται από τις ΗΠΑ και την
Ε.Ε., η φυλάκισή του δεν συγκινεί
τις ευαίσθητες ψυχές των αιώνιων
Ελλήνων επαναστατών. Ομως, οι
διαμαρτυρίες φοιτητών και καθη-
γητών του Πανεπιστημίου του Βο-
σπόρου εναντίον πρυτάνεως που
επέβαλε ο Τούρκος πρόεδρος, ενέ-
πνευσε Ελληνες νεολαίους που αν-
τιτίθενται στον νέο νόμο για τα ΑΕΙ
να θεωρούν ότι είναι μέρος κοινού
μετώπου εναντίον Ερντογάν και Μη-
τσοτάκη. Σαν να μην έχουν ιδέα τού
τι διαδραματίζεται στην Τουρκία
εδώ και χρόνια. Επιχειρώντας να χει-
ραγωγήσουν την πραγματικότητα,
επιδεικνύουν την εθελοτυφλία τους.
Ομως, η δημοκρατία βασίζεται σε
άγρυπνους, ενημερωμένους πολίτες:
εχθροί της δεν είναι μόνο όσοι θέλουν
να επιβάλουν τη δικτατορία, αλλά
και όσοι επιχειρούν να την παραλύ-
σουν με φαντασιώσεις, ιδεοληψίες
και την ανοησία τους.

«Χούντα», ο μαϊντανός της πολιτικής μας
Του ΝΙΚΟΥ ΚΩΝΣΤΑΝΤΑΡΑ

Το υπουργείο Παιδεί-
ας έχει μια κρίσιμη
ιδιαιτερότητα, καθώς
οι αποφάσεις του
επηρεάζουν άμεσα
το σύνολο των πολι-

τών της χώρας, διότι είναι ελάχιστοι
εκείνοι που δεν έχουν ένα παιδί,
ένα εγγόνι, ένα ανίψι σε κάποια
από τις τρεις βαθμίδες της εκπαι-
δεύσεως. Είναι ένα χαρτοφυλάκιο
«ειδικού χειρισμού», και εάν ληφθεί
υπ’ όψιν ότι τα εκκλησιαστικά ζη-
τήματα εντάσσονται στο χαρτο-
φυλάκιο αυτού του υπουργείου,
τότε το «μείγμα» ενίοτε, και κάτω
από ειδικές συνθήκες, μπορεί να
είναι εκρηκτικό.

Από τις τρεις βαθμίδες εκπαι-
δεύσεως σπουδαιοτάτη είναι η δεύ-
τερη, διότι στο γυμνάσιο και στο
λύκειο διαμορφώνεται ο χαρακτή-
ρας των νέων, ο τύπος του πολίτη
ενός έθνους, της ενωμένης, ούτως
ειπείν, Ευρώπης σήμερα, της παγ-
κοσμιοποιήσεως αργότερα. Παρά
ταύτα, κατά συνθήκη το ενδιαφέρον
των υπουργών Παιδείας εστιάζεται
πρωτίστως στην ανωτάτη εκπαί-
δευση. Προφανώς διότι το πανε-
πιστήμιο εφοδιάζει με δεξιότητες
απασχολήσεως τους νέους, ώστε
να ενταχθούν στην παραγωγική
διαδικασία. Αλλά ίσως και διότι οι
φοιτητές είναι ατίθασοι ή κάποιοι
εξ αυτών τουλάχιστον.

Ο Θεόδωρος Κολοκοτρώνης, η
ηγετική μορφή του 1821, με οξύτατη
πολιτική αντίληψη της εποχής του,

αντιμετώπιζε με ιδιαίτερη περίσκε-
ψη την ίδρυση του πρώτου ανω-
τάτου εκπαιδευτικού ιδρύματος
επί της βασιλείας του Οθωνος. «Τού-
το το σπίτι», είπε σε συνομιλητή
του δείχνοντας το πανεπιστήμιο,
«θα φάει εκείνο το σπίτι», και έδειξε
τα ανάκτορα. Επαληθεύθηκε πολλές
φορές στη διάρκεια της Ιστορίας.

Καλές οι αναφορές στο παρελ-
θόν, αλλά η ανάγκη αλλαγών είναι
αδήριτη. Ανεξαρτήτως όμως της
ορθότητος των επιχειρούμενων
μεταρρυθμίσεων, αυτό που πρέπει
πάση θυσία να αποφύγει πολιτικώς
ο όποιος υπουργός Παιδείας είναι
η συγκρότηση μετώπου ενιαίου
καθηγητών, φοιτητών και του συ-
νόλου της αντιπολιτεύσεως. Οσοι
αγνόησαν την αρχή αυτή υπέστη-
σαν τις συνέπειες τόσο οι ίδιοι όσο
και οι κυβερνήσεις στις οποίες με-
τείχαν.

Ως προς το θέμα των «αιωνίων
φοιτητών» που έχει προσλάβει πε-
ρίπου μεταφυσικές διαστάσεις,
ανεκδοτολογικώς και μόνον ση-
μειώνεται ότι ο επιφανέστερος εξ
αυτών ήταν ο Κ.Θ. Δημαράς, ο με-
γαλύτερος λόγιος του περασμένου
αιώνα. Οταν η χούντα τον απέλυσε
από τις θέσεις που κατείχε, του
επροτάθη από το Πανεπιστήμιο
της Σορβόννης να διδάξει στην
έδρα του της Νεοελληνικής Λογο-
τεχνίας.

Ομως υπήρχε κώλυμα. Ο Δημα-
ράς δεν είχε ολοκληρώσει τις πτυ-
χιακές σπουδές του. Πήγε στο Πα-
νεπιστήμιο της Θεσσαλονίκης και
πέρασε από τα γραφεία των καθη-
γητών που τον αντιμετώπισαν φι-
λικότατα και με οφειλόμενη εκτί-
μηση. Ενας από αυτούς, ο ασημαν-
τότερος, έκρινε σκόπιμο να τον
εξετάσει επί της ύλης του μαθήμα-
τός του. Δεν έλειψε ο τραγέλαφος
ποτέ σε αυτή τη χώρα. Εν πάση
περιπτώσει ο Δημαράς πήρε με άρι-
στα το πτυχίο του, ανακηρύχθηκε
διδάκτορας και δίδαξε επί μία δε-
καετία στη Σορβόννη. Εξυπακούεται
βεβαίως ότι οι σημερινοί «αιώνιοι
φοιτητές» δεν είναι Δημαράδες,
αλλά και ούτε άξιοι καταδίκης.

Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ

Κάποιες χιλιάδες (έτσι λογάριασαν
οι δημοσιογράφοι) νέα παιδιά, με-
ρικοί ίσως και φοιτητές, επέβαλαν
τις προάλλες να νεκρωθεί το κέντρο
της πρωτεύουσας – μυριοστή φορά.
Τι εκβίαζαν τώρα και γιατί; Να ακυ-
ρώσει η αυτάρεσκη στην καχεξία
της κυβέρνησή μας τα μέτρα που
σχεδιάζει για την προστασία της
ακαδημαϊκής ελευθερίας, τη φύλαξη
των πανεπιστημίων με ειδική υπη-
ρεσία κλητήρων - επιτηρητών.

Σίγουρα, κάθε καινούργιος μι-
σθοσυντήρητος του Δημοσίου που
προστίθεται, βυθίζει ακόμα περισ-
σότερο τη χώρα στον πνιγμό της
ανέχειας, στη δουλεία των εξαρτή-
σεων. Αυτή τη διαμαρτυρία διατρά-
νωνε η διαδήλωση των «φοιτητών»;
Οχι βέβαια. Η τυραννική αυθαιρεσία
τους απαιτούσε μόνο να ανακληθεί
η κυβερνητική απόφαση για προ-
στασία των πανεπιστημίων από τον
αχαλίνωτο ετσιθελισμό του οποι-
ουδήποτε. Να συνεχίσει να έχει
ανεμπόδιστη πρόσβαση στους πα-
νεπιστημιακούς χώρους ο κάθε φυ-
λής και γλώσσας λούμπεν αργόσχο-
λος, πρεζάκιας, ψυχανώμαλος – να
μπορεί ανεξέλεγκτος ο παρανοϊκός
βάνδαλος, ο ψυχαναγκαστικός λω-
ποδύτης, να μπαινοβγαίνουν σε αμ-
φιθέατρα, γραφεία, σπουδαστήρια
και, για το κέφι τους, να καταστρέ-
φουν: Να διαλύουν έπιπλα, να αχρη-
στεύουν τεχνολογικό εξοπλισμό,
να ατιμάζουν έργα ζωγραφικής και
γλυπτά, να γράφουν χυδαιότητες
στους τοίχους, να προπηλακίζουν
καθηγητές, να διαπομπεύουν εκλεγ-
μένους πρυτάνεις.

Με ποια λογική οι διαδηλωτές,

που φάνταζαν χιλιάδες, απαιτούσαν
να συνεχίζεται ανεμπόδιστα αυτή
η παράνοια και φρίκη; Μα, μόνο,
με τη λογική της «μη αστυνόμευ-
σης» – να είναι ανεξέλεγκτη από
κάθε εξουσία, όχι απλώς η διδα-
σκαλία, η έρευνα, η μέθοδος, η τε-
χνογνωσία, η επιστημονική γνώμη,
αντίρρηση, άποψη, αλλά και ο τραμ-
πουκισμός, οι βανδαλισμοί, ο φα-
νατισμός, η μικρονοϊκή αισχρουρ-
γία. Κάθε θεσμοποιημένος έλεγχος,
υπηρετικός της κοινωνικής αυτο-
προστασίας, είναι αυταρχισμός, αυ-
θαιρεσία χούντας!

Αυτή η «λογική» των «χιλιάδων»
διαδηλωτών μοιάζει με κατεστημένη
συλλογική παράνοια, μαζοχιστικό
σύνδρομο που διαρκεί σαράντα
επτά (47) ολόκληρα χρόνια. Μισός
αιώνας συλλογικού εθισμού σε μιαν
εσκεμμένη παρανοϊκη φοβία. Ομως,
δεν πρόκειται για λοιμώδη πανδημία,
πρόκειται, ολοφάνερα, για επιδέξια
οργανωμένο και θριαμβικά θεσμο-
ποιημένο στρατήγημα. Στόχος του
στρατηγήματος: να δυναστεύουν
οι κομματικές νεολαίες τα πανεπι-
στήμια, προκειμένου να ανανεώνουν
τα κόμματα την «εγγράμματη» πε-
λατεία τους, επομένως και τη στε-
λέχωσή τους από τα πανεπιστήμια,
φέουδα των κομμάτων.

Μετρήστε, πόσα στελέχη, σε
κάθε κόμμα, άρχισαν την «πολιτική»

τους καριέρα από τα φοιτητικά τους
χρόνια – μετρήστε και θα καταλά-
βετε. Υπολογίστε (από το επίπεδο
της γλωσσικής εκφραστικής, την
ελλειμματική οξύνοια, την ακαλ-
λιέργητη συμπεριφορά) πόσοι
υπουργοί και βουλευτές των τελευ-
ταίων 47 χρόνων πήραν πανεπιστη-
μιακό πτυχίο χάρη στην κομματική
τους στράτευση. Μετρήστε και θα
καταλάβετε ότι στα φοιτητικά χρόνια
αρχίζει το έγκλημα – οι έμπειροι
της κομματικής αγοράς ξέρουν να
διακρίνουν τους μειονεκτικούς και
τους αδίστακτους: είναι οι δυο κα-
τηγορίες οι πιο ευάλωτες στον προ-
σηλυτισμό.

Οι μειονεκτικοί και οι αδίστακτοι.
Γι’ αυτό και τα δολώματα χυδαία:
«Αν έρθεις σε μας, θα ξέρεις από
πριν τα θέματα των εξετάσεων σε
δύο ή τρία ή και τέσσερα μαθήματα
“δικών μας” καθηγητών. Εκδρομές
δωρεάν κάθε τόσο. Πάρτι δικά μας
και γνωριμίες για να μη στεγνώνεις
στη μοναξιά. Σίγουρη προώθηση
στα μεταπτυχιακά. Δες τον τάδε,
δες τον δείνα: έγιναν υπουργοί
δέκα μόλις χρόνια μετά το πανε-
πιστήμιο»!

Τα κόμματα δεν θα αφήσουν, πο-
τέ, να ξεφύγουν τα πανεπιστήμια
από τον έλεγχό τους. Ποιο έγκλημα
είναι μεγαλύτερο, δεν ξέρω – να
πλεονάζουν στη διαχείριση των κοι-
νών, σκόπιμα, οι μειονεκτικοί και
οι αδίστακτοι ή να νεκρώνεται, σκό-
πιμα, η νεανική ευαισθησία έστω
και ενός μόνο παιδιού; Στο σημείο
αυτό η επιφυλλίδα, για πρώτη και
μοναδική φορά, θα παρεμβάλει αφή-
γημα. Ισως σαν πολύ μακρινό σινιάλο

συγκίνησης, σε χαμένον στον χρόνο
και στο πλήθος παραλήπτη.

Θυμάμαι. Πολύ πρωί, μου είχαν
τηλεφωνήσει οι κλητήρες από το
πανεπιστήμιο: «Είχαμε κατάληψη
τη νύχτα. Σπάσανε πόρτες, κατέ-
στρεψαν γραφεία, μπήκαν και στο
δικό σας». Δεν καθυστέρησα, έτρεξα
αμέσως, στον περίβολο με περίμενε
ένας υπάλληλος – με συνόδεψε, με
έγνοια για το ενδεχόμενο σοκ: Είχαν
σπάσει την πόρτα κομμάτια, δεν
παραβίασαν απλώς την κλειδαριά.
Ολα μέσα στον χώρο του γραφείου
σπασμένα, τσακισμένα, πεταμένα
σκόρπια στο πάτωμα. Το έπιπλο
γραφείο, δίχως συρτάρια, αναπο-
δογυρισμένο πάνω σε σωρούς από
χειρόγραφα, φακέλους, υπηρεσιακά
έγγραφα, αλληλογραφία, στοίβες
σημειώσεων, σκόρπιες στον σωρό
φωτογραφίες των παιδιών μου, σχε-
διάσματα άρθρων, διαλέξεων, μα-
θημάτων. Μαζί, σκόρπια κομμάτια
από ένα βάζο και όσα καδράκια είχα
στους τοίχους, μαζί κουβαριασμένο
και ένα κέντημα της γυναίκας μου
που το είχα κορνιζάρει. Εικόνα πα-
ραλογισμού, ανεξήγητου μένους.

Και να, που σε μια κόχη του τουμ-
παρισμένου γραφείου διακρίνω γαν-
τζωμένο σημείωμα σε φύλλο από
επιτραπέζιο ημερολόγιο. Διαβάζω:
«Είναι τώρα τρεις ώρες που κάθομαι
εδώ και χαζεύω τον κόσμο σου. Τόσο
διαφορετικόν από τον δικό μου. Συ-
γνώμη»! Αυτή τη «συγνώμη» τη φυ-
λάω θυμητάρι ακριβό. Είναι κοινό-
τοπο, αλλά σίγουρα στέρεο, να πω:
Για το κατάντημα των ελλαδικών
πανεπιστημίων δεν φταίνε τα παιδιά.
Ξέρουμε όλοι τους ενόχους.

Ατιμώρητοι οι ένοχοι

Απλώς παρεμπιπτόντως

ΕΠΙΦΥΛΛΙΔΑ / Tου  ΧΡΗΣΤΟΥ ΓΙΑΝΝΑΡΑ

Από τον Μπίσμαρκ
στη Μέρκελ

Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

«Οι Τούρκοι και οι
Γερμανοί αγαπιούν-
ται εδώ και καιρό»,
δήλωσε χειροκρο-
τούμενος ο πρό-
εδρος Ερντογάν

όταν επισκέφθηκε επίσημα το Βε-
ρολίνο. Αναφερόταν σε μία ιστο-
ρική φράση του Μπίσμαρκ. Η
οποία φαίνεται πως έως σήμερα
καθορίζει την πολιτική του Βερο-
λίνου έναντι της Αγκυρας. Καλό
είναι να αναγνωρίσουμε αυτή την
πραγματικότητα καθώς μπαίνουμε
σε μια νέα γεωπολιτική περίοδο.
Χωρίς συναισθηματισμούς και
σπασμωδικές αντιδράσεις. Η Γερ-
μανία θεωρεί πως η Τουρκία ανήκει
στην παραδοσιακή σφαίρα επιρ-
ροής της και ότι τις δύο χώρες δέ-
νουν πολλά και μεγάλα συμφέρον-
τα. Ο τρόπος με τον οποίο απο-
σταθεροποίησε εσωτερικά τη Γερ-
μανία η μαζική ροή προσφύγων/με-
ταναστών από την Τουρκία έχει
σφραγίσει την καγκελάριο και τους
συνεργάτες της. Θεωρεί πως η Ελ-
λάδα μπορεί να κατάφερε να εξου-
δετερώσει την εργαλειοποίηση
του προσφυγικού στον Εβρο, αλλά
δεν θα μπορέσει να το ξανακάνει,
ειδικά στο Αιγαίο. Πιστεύει ότι η
Λευκωσία προχώρησε σε «δρα-
στικές» ενέργειες στις έρευνες για
φυσικό αέριο, χωρίς να σκεφθεί
την επόμενη μέρα και την αντί-
δραση του Ερντογάν.

Το Βερολίνο αντιμετωπίζει τα
ελληνοτουρκικά μέσα από αυτό
το πρίσμα. Εξοργίζεται με τους
Γάλλους όταν τραβάνε το σχοινί
με την Αγκυρα. Δεν καταλαβαίνει
γιατί η Ελλάδα πρέπει να ξοδεύει
τεράστια ποσά για την άμυνά της,
ειδικά σε μη γερμανικούς εξοπλι-
σμούς, καθώς τη θεωρεί μια μικρή
χρεοκοπημένη χώρα. Θα ήθελε η
Αθήνα να αποδεχθεί μια συνολική
συμβιβαστική λύση στο Αιγαίο και

στην Ανατολική Μεσόγειο, χωρίς
να μπαίνει σε λεπτομέρειες για το
ποιος έχει δίκιο. Η λογική είναι
«τετράγωνη» και μασίφ. Δεν πρό-
κειται να αλλάξει, τουλάχιστον
έως το τέλος της θητείας της κ.
Μέρκελ, και σίγουρα όχι ενόψει
εκλογών, με την τουρκική μειονό-
τητα να παίζει τον ρόλο της.

Η Ελλάδα δεν αναζητεί, και δεν
πρέπει να αναζητεί, εχθρούς της
Τουρκίας. Αυτό που ψάχνει είναι
εταίρους οι οποίοι αντιλαμβάνονται
πόσο επικίνδυνος είναι ο αναθε-
ωρητισμός της Αγκυρας, καθώς
επιδιώκει αλλαγή κυριαρχίας σε
ευρωπαϊκό έδαφος και την πλήρη
ηγεμονία στην Ανατολική Μεσό-
γειο. Οι Γερμανοί βιάστηκαν μία
φορά στη Γιουγκοσλαβία, γιατί
δεν είχαν τη γεωπολιτική ωριμό-
τητα να κάνουν υπομονή και να
εξετάσουν τις επιπτώσεις των κι-
νήσεών τους. Σε ό,τι αφορά τις ελ-
ληνοτουρκικές σχέσεις, η Γερμα-
νίδα καγκελάριος, είναι η αλήθεια,
έπαιξε θετικό ρόλο, γιατί ήταν η
μόνη Δυτική ηγέτις που μπορούσε
και ήθελε να σηκώσει το τηλέφωνο
για να μιλήσει στον Ερντογάν. Σε
ορισμένες κρίσιμες στιγμές, ίσως
και να τον σταμάτησε από το να
«τραβήξει τη σκανδάλη». Από εκεί
και πέρα όμως, το Βερολίνο είναι
σε εντελώς άλλη γραμμή από το
Παρίσι. Και μάλλον και από τα στε-
λέχη της νέας αμερικανικής κυ-
βέρνησης, τα οποία άρχισαν να
αντιλαμβάνονται ότι άλλον Ερν-
τογάν άφησαν όταν έφυγαν το
2016 και άλλον ξαναβρήκαν τώ-
ρα.

Ενα βασικό πρόβλημα είναι
πάντως το γεγονός πως η σημερινή
ηγεσία της Ε.Ε. λειτουργεί σε με-
γάλο βαθμό με βάση τα γερμανικά
συμφέροντα. Με ό,τι αυτό σημαίνει
για την ελληνική εξωτερική πολι-
τική.

<<<<<<<<

«Τούτο το σπίτι», είπε 
ο Θ. Κολοκοτρώνης 
δείχνοντας το πρώτο
πανεπιστήμιο, «θα 
φάει εκείνο το σπίτι»,
και έδειξε τα ανάκτορα.
Επαληθεύθηκε πολλές
φορές στη διάρκεια 
της Ιστορίας.
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Μήτρες του πολιτικού
πρωτογονισμού τα πανε-
πιστήμια.
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Η Κύπρος βρίσκεται στη σημε-
ρινή κατάσταση, γιατί για
δεκαετίες κυριάρχησε μια

στρεβλή αντίληψη για την πολιτική
–ο παράγων, τα δίκτυα, η αδιαφά-
νεια, η πολιτική διαπλοκή ανάμεσα
στους πελατειακούς διορισμούς και
τη διατήρηση της προσωπικής και
κομματικής ισχύος. Αυτή η πρακτική
εκδηλώθηκε ήδη από τη δεκαετία
του ’60, θεωρήθηκε ότι «αυτό είναι
πολιτική», δεν αμφισβητήθηκε,
γιατί κατεστημένες κομματικές ηγε-
σίες ακολούθησαν την ίδια διαδρο-
μή: να φύγουν αυτοί, να έρθουμε
εμείς, να πάρουμε τη ρεβάνς ή να
ετοιμαστούμε για την επόμενη μάχη,
κάνοντας συμμαχίες του ποδαριού
με κύριο στόχο τη νομή της εξου-
σίας. 

Πώς ενεργεί μια κοινωνία που
αδυνατεί να δώσει λύσεις στα κρί-
σιμα ζητήματα που βρίσκονται ενώ-
πιόν της; Η απάντηση είναι πολύ
κυπριακή: αποφεύγει να τα αντι-
μετωπίσει, αναζητεί διαρκώς plan
B και έτσι πιστεύει ότι διά της με-
ταθέσεως στον χρόνο θα επιλυθούν
ως διά μαγείας! Αυτός είναι ο λόγος
που παρακολουθούμε ένα κομματικό
σύστημα να καταφέρνει να επιβιώνει
μέσα από ποικίλα τεχνάσματα και
επιθετικές πρακτικές. Πρώτα απο-
βάλλει όσους έχουν διαφορετική
γνώμη, ύστερα επιβάλλει την υπο-
ταγή και τη μονολιθικότητα στην
κομματική γραμμή και στο τέλος
αναγορεύει την πολιτική του plan
b σε κυρίαρχη δημόσια πρόταση!
Μια κοινωνία κατακερματισμένη
σε πολλά μικρά αντιμαχόμενα «κά-
στρα», έχει την «πεποίθηση» ότι η
κοινωνική συνοχή είναι βασικό εμ-
πόδιο στην ατομική κυριαρχία. Έτσι
η συνοχή, η κοινότητα αξιών, η αί-
σθηση ότι μπορούμε μαζί να κά-
νουμε κάποια πράγματα, παρέδωσε

τη σκυτάλη στην πίστη ότι οι λύσεις
βρίσκονται στον διαμοιρασμό των
ωφελημάτων, αντί στη θεσμική επί-
λυση με βάση κανόνες που να δια-
σφαλίζουν τη μακροπρόθεσμη στα-
θερότητα. 

Η διαρκής στασιμότητα εξέθρεψε
την εμπεδωμένη ατιμωρησία. Στις
4/12/2017 ο γενικός ελεγκτής Οδυσ-
σέας Μιχαηλίδης προσδιόρισε τη
θεματολογία της διαφθοράς ως εξής:
«Προσφορές στον τομέα της άμυνας,
προσφορές στα δημόσια έργα, δια-
χείριση της κρατικής περιουσίας,
διαχείριση των τουρκοκυπριακών
περιουσιών, πολεοδομικές ζώνες,
πολεοδομικές χαλαρώσεις, ευνοϊκή
μεταχείριση φορολογουμένων, ανο-
χή στη φοροδιαφυγή, κατάχρηση
εκ των έσω γνώσεων για την αγορά
τεμαχίων γης των οποίων η αξία θα
ανέβαινε, σε όλα υπήρχε διαφθορά,
εδώ και δεκαετίες».

Το φεστιβάλ της διαφθοράς έπια-
σε ταβάνι με την υπόθεση «χρυσά
διαβατήρια» κάτω από τη διεύθυνση
του ίδιου του προέδρου της Δημο-
κρατίας. Μέχρι 17/8/2020, δόθηκαν
6.774 διαβατήρια (σύμφωνα με τα
στοιχεία που έδωσε στη δημοσιό-
τητα η Ερευνητική Επιτροπή) και
βέβαια αδιευκρίνιστος αριθμός μέχρι
31/10/2020, ίσως 1000. Ο προηγού-
μενος γενικός εισαγγελέας Κ. Κλη-
ρίδη αποκάλυψε στις 3/2/21 πως με
δύο γνωματεύσεις της, η Εισαγγελία
διέγνωσε ότι υπάρχει «σύγκρουση
του Κυπριακού Επενδυτικού Προ-
γράμματος με το δίκαιο της Ευρω-
παϊκής Ένωσης» αλλά η κυβέρνηση
δεν τις θυμάται. Ο ίδιος ο Ν. Ανα-
στασιάδης στην κατάθεσή του στην
Ερευνητική Επιτροπή στις 2/2, εμ-
φανίστηκε με το μανδύα του τύπου
«δεν άκουσα, δεν γνώριζα, απλώς
εγώ προέδρευα». Ενώ δεν παρέλειψε
να παρουσιάσει το κατ’ ευφημισμό

όραμά του-«το σημαντικό είναι να
αποκαταστήσουμε το όνομα του
κράτους» (!), αυτό που ο ίδιος με-
τέτρεψε σε συνώνυμο της γελοι-
οποίησης.

Τι ευθύνεται γι’ αυτή την αρνη-
τική τροπή των πραγμάτων; Στην
κορυφή τοποθετώ την απουσία αν-
τίβαρων στην άσκηση εξουσίας –
Αρχές που να εποπτεύουν την εφαρ-
μογή κανόνων που έχουν θεσμο-
θετηθεί. Με βάση το Σύνταγμα της
Κύπρου τα αντίβαρα βρίσκονταν
στη δομή του 1960 -Ε/κ πρόεδρος,
Τ/κ αντιπρόεδρος, κ.λπ. Η αποχώ-
ρηση των Τ/κ από τη συνταγματική
δομή (1964) απέδωσε στον Ε/κ ηγέτη
απίστευτες εξουσίες, σχεδόν απο-
λυταρχικές. Η υπερσυγκέντρωση
εξουσιών οδηγούσε συχνά σε αυ-
θαιρεσίες, σε υπέρβαση εξουσίας,
σε αποφάσεις βασισμένες στην αλα-
ζονεία και την ασυδοσία. Τα ενα-
πομείναντα αντίβαρα (με λίγες εξαι-
ρέσεις) δεν μπορούσαν να κάνουν
σπουδαία πράγματα, γιατί επιλέ-
γονταν από τη δεξαμενή των «αρί-
στων»-αποτυχημένοι υποψήφιοι,
φίλοι και κολλητοί, χωρίς κριτήρια,
χωρίς αξιολόγηση. 

Τα πιο κατάλληλα συμπεράσματα
για το αύριο αφορούν την υιοθέτηση
μέτρων και την εφαρμογή μιας πο-
λιτικής με βάση τα αντίβαρα, τον
έλεγχο, τη λογοδοσία. Πολλά αφο-
ρούν τη διαδικασία που προκύπτει
από αλλαγές του θεσμικού πλαισίου,
όπως η υιοθέτηση των εισηγήσεων
που προτείνει η Ομάδα Κρατών του
Συμβουλίου της Ευρώπης κατά της
Διαφθοράς (GRECO). Στις 16 Νοεμ-
βρίου 2020 είδε, μεταξύ άλλων, ότι
«η δήλωση των περιουσιακών στοι-
χείων των βουλευτών θα πρέπει να
είναι πιο περιεκτική, ενώ ο έλεγχος
αυτών των δηλώσεων να ενισχυθεί»,
τη σύγκρουση συμφέροντος και

την άσκηση πίεσης («lobbying)»,
και την απλοποίηση και την απο-
σαφήνιση των εσόδων και των επι-
δομάτων που λαμβάνουν οι βου-
λευτές». Αξιόλογη, επίσης, είναι η
νομοθετική πρόταση που κατέθεσαν
ενώπιον της Βουλής οι εγκεκριμένοι
λογιστές/ελεγκτές Χρήστος Πανα-
γιωτίδης και Νίκος Συρίμης, ο νομ-
πελίστας Χριστόφορος Πισσαρίδης,
καθώς και ένας νομικός για το πόθεν
έσχες (4/2). Αφού χαρακτηρίζουν
το υφιστάμενο πλαίσιο του πόθεν
έσχες, «ερείπιο που δεν επιδέχεται
αναστήλωση», διατυπώνουν σειρά
από εισηγήσεις για την ενίσχυση
του πλαισίου. 

Όλα τα κεντρικά θέματα αφο-
ρούν τις γνώσεις που η κοινωνία
μας αποκτά μπροστά στις επερχό-
μενες εκλογικές αναμετρήσεις, σύν-
τομα βουλευτικές (Μάιος 2021) αλλά
κυρίως προεδρικές (Φεβρουάριος
2023). Οι εκλογικές συζητήσεις συ-
νιστούν το πιο κατάλληλο πεδίο για
να αναπτυχθούν εισηγήσεις για τις
αναγκαίες λύσεις. Η οργή είναι ση-
μαντική πολιτική αξία. Με προσπά-
θειες μπορεί να δώσει τη θέση της
στις επεξεργασμένες εισηγήσεις
για να κατακτήσουμε μια ώριμη λει-
τουργία ενός συστήματος με εξου-
σίες και αντίβαρα. Η ενδυνάμωση
της εποπτικής διαδικασίας ισούται
με την ανάληψη ευθύνης από πρό-
σωπα με ευρύτερο κύρος, με ικα-
νότητα να επιτύχουν μετρήσιμους
στόχους. Τα πρόσωπα που θα τρέ-
ξουν ως υποψήφιοι για την προεδρία
το 2023 έχουν την αυξημένη ευθύνη
να κλείσουν τις μαύρες τρύπες που
αφήνει πίσω της η θητεία Αναστα-
σιάδη και να «γεμίσουν» με προ-
γραμματικό «υλικό» μια κοινωνία
που αναζητεί νέα σελίδα. 

www.larkoslarkou.org.cy

Ασύλληπτη διαφθορά και χειροπιαστά αντίβαρα
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ

Ο Ευρωπαϊκός Οργανισμός Φαρ-
μάκων (ΕΟΦ) άναψε πράσινο
φως, αδειοδοτώντας πριν

από μερικές μέρες το τρίτο κατά
σειρά εμβόλιο, κατά της πανδημίας
Covid-19. Πρόκειται για το εμβόλιο
της AstraZeneca, του οποίου η έγ-
κριση δόθηκε εν μέσω σφοδρής
αντιπαράθεσης μεταξύ της εταιρίας
και της Κομισιόν. Όλως παραδόξως,
η έγκριση του εμβολίου από την
αρμόδια Επιτροπή του ΕΟΦ δόθηκε
χωρίς ηλικιακό όριο, παρά το γε-
γονός ότι όπως ο ίδιος ο Ευρωπαϊκός
Οργανισμός Φαρμάκων παραδέχε-
ται, δεν υπάρχουν δεδομένα (data)
για την επάρκεια του εμβολίου σε
άτομα άνω των 55 ετών. Σημαντικό
είναι επίσης να αναφερθεί ότι το
εν λόγω εμβόλιο έχει αποτελεσμα-
τικότητα περίπου 60%, ενώ η απο-
τελεσματικότητα των δύο προηγού-
μενων εμβολίων που έτυχαν έγ-
κρισης, Pfizer/Biontech και Mo-
derna, υπερβαίνει το 90%. 

Όπως πληροφορείται η «Κ»,

στην πρόσφατη τηλεδιάσκεψη των
ηγετών των «27», ο πρωθυπουργός
της Αυστρίας Σεμπάστιαν Κουρτς
έθεσε ένα σημαντικό ζήτημα. Είπε
ότι δεν είναι δυνατόν το εμβόλιο
της AstraZeneca να χορηγηθεί σε
ευρωπαίους μεγάλης ηλικίας, καθώς
τα δεδομένα που υπάρχουν δεν
καλύπτουν ηλικίες άνω των 55
ετών. Με τη θέση αυτή συνέπλευσε
μια μεγάλη ομάδα χωρών. 

-Η Γερμανία, 24 ώρες πριν από
την αμφιλεγόμενη απόφαση του
ΕΟΦ, γνωστοποίησε ότι το εν λόγω
εμβόλιο δεν θα χορηγηθεί σε άτομα
άνω των 64 ετών, στη χώρα. 

-Η Γαλλία, με δημόσια τοποθέ-
τηση του προέδρου Εμανουέλ Μα-
κρόν, αμφισβήτησε την αποτελε-
σματικότητα του εμβολίου της
AstraZeneca, υποστηρίζοντας ότι
δεν μπορεί να χορηγηθεί σε άτομα
πέραν των 60 ετών. 

-Η Ιταλία έλαβε ανάλογη απόφα-
ση, θέτοντας επίσης ηλικιακό όριο. 

-Το Βέλγιο έθεσε ηλικιακό όριο
τα 55 έτη για χορήγηση του εμβο-
λίου. 

-Η Πολωνία έθεσε όριο τα 65 έτη.
-Και η Ισπανία καθόρισε τη χο-

ρήγηση του εμβολίου σε άτομα κά-
τω των 65 ετών.

-Η Ελλάδα επίσης δρομολόγησε

απόφαση, ώστε το εμβόλιο να χο-
ρηγηθεί σε ηλικίες 18-64 ετών.

-Στην ίδια γραμμή και η Δανία. 
-Ανάλογη απόφαση δρομολόγη-

σε και η Φινλανδία. 
-Αξιοσημείωτο είναι ότι και αυτή

η ίδια η Σουηδία (το AstraZeneca
είναι βρετανοσουηδικό εμβόλιο)
αποφάσισε να θέσει ηλικιακό όριο
για χορήγησή του σε άτομα κάτω
των 65 ετών, στην παρούσα φάση. 

Η Κύπρος τι θα πράξει; Την
απάντηση για ένα ζήτημα τέτοιας
κεφαλαιώδους σημασίας, το οποίο
απασχολεί ηγέτες κρατών και πο-
λιτικά κόμματα στην Ε.Ε., την άκου-
σα από τα χείλη μέλους της επιδη-
μιολογικής ομάδας της Κύπρου. Ο
κ. Χρίστος Πέτρου, επιστημονικός
σύμβουλος για θέματα εμβολια-
σμών, μιλώντας στον Αντέννα, εξή-
γησε ότι η Κύπρος θα ακολουθήσει
την (σ.σ.αμφιλεγόμενη) θέση του
Ευρωπαϊκού Οργανισμού Φαρμά-
κων για χορήγηση του εμβολίου
της AstraZeneca ανεξαρτήτως ηλι-
κίας. Ακόμη, δηλαδή, και για τις
ηλικίες που δεν υπάρχουν δεδο-
μένα…  Αυτό που δεν μας είπε ο
κ. Χρίστου είναι τι θα γίνει εάν το
εμβόλιο αυτό παρουσιάσει παρε-
νέργειες σε ηλικιωμένα πρόσωπα
ή εάν στη συνέχεια διαπιστωθεί
ότι δεν είναι αποτελεσματικό σε
ηλικίες άνω των 55-60 ετών. 

Το βάρος της ευθύνης για ένα
τέτοιο ζήτημα είναι τεράστιο. Και
πραγματικά, το να βλέπεις τον κ.
Πέτρου να την αναλαμβάνει, οχυ-
ρωμένος πίσω από μια (σ.σ. αμφι-
λεγόμενη) απόφαση του ΕΟΦ, την
οποία άδειασαν ηγέτες 11 τουλά-
χιστον κρατών-μελών, είναι αν μη
τι άλλο προβληματικό. 

Οι συνειρμοί που θα μπορούσαν
να γίνουν με αφορμή το συγκεκρι-
μένο ζήτημα είναι εύλογοι για το
κυπριακό κράτος. Θα ανέμενε κα-
νείς ότι, αν μη τι άλλο, το θέμα
αυτό θα απασχολούσε την κυβέρ-
νηση, τη Βουλή και την Επιτροπή
Υγείας και όλα τα πολιτικά κόμματα.
Όλους δηλαδή αυτούς που έχουν
υποχρέωση να διασφαλίσουν ότι
η υγεία των Κυπρίων άνω των 60-
65 ετών, προστατεύεται στον ίδιο
βαθμό, με την υγεία των 65άρηδων
Γερμανών, Ιταλών, Γάλλων, Αυ-
στριακών, Φινλανδών, Σουηδών,
Βέλγων, Πολωνών, Δανών, Ισπανών
και Ελλήνων. 

Εάν παρόλα αυτά, το κυπριακό
κράτος αποφασίσει να ευθυγραμ-
μιστεί με την προβληματική και
αμφιλεγόμενη απόφαση που έλαβε
ο ΕΟΦ, θα ήταν καλό να μας εξη-
γήσει γιατί και να τεκμηριώσει τη
θέση του. Και βεβαίως να αναλάβει
και την ανάλογη πολιτική ευθύνη
ενδεχόμενων επιπλοκών στην υγεία
του κόσμου… την ψήφο του οποίου
αναμένει σε τρεις μήνες. 

xanthoulis.pavlos@gmail.com 

Πού είναι η κυπριακή
ηγεσία; 

Του ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

Μ ήπως η πανδημία εκτός από
το υγειονομικό σύστημα των
ευρωπαϊκών κρατών απειλεί

επίσης τους δημοκρατικούς θεσμούς
τους και κυρίως τις ατομικές ελευ-
θερίες; Σ’ αυτό τουλάχιστον κατα-
λήγει μελέτη του βρετανικού ομίλου
«The Economist» (2/2/2021), που
υποβαθμίζει τη Γαλλία από «πλήρη»
σε «ελλειμματική» δημοκρατία. Για
κάτι τέτοιο ευθύνονται φυσικά οι
περιορισμοί και τα έκτακτα μέτρα
αντιμετώπισης της πανδημίας, που
αποτελούν ουσιαστικά στέρηση των
ατομικών ελευθεριών.

Σύμφωνα με την έρευνα, η υπο-
χώρηση παρατηρείται σε παγκόσμιο
επίπεδο, καθώς οι δημοκρατικές
ελευθερίες έχουν συρρικνωθεί σχε-
δόν στο 70% των χωρών παγκοσμίως
και απειλούν ακόμη περισσότερο
χώρες με μακρά δημοκρατική πα-
ράδοση και ισχυρούς θεσμούς προ-
στασίας των ατομικών δικαιωμάτων.
Η έκθεση δεν επικρίνει τόσο τη
λήψη μέτρων όσο την έλλειψη ελέγ-
χου όσων εγκρίνουν μέτρα, όπως
γενικός εγκλεισμός, αναστολή οι-
κονομικών δραστηριοτήτων ή στέ-
ρηση του δικαιώματος κυκλοφορίας

και συνάθροισης των πολιτών. Τέτοια
μέτρα όμως προϋποθέτουν τον έλεγ-
χο ανεξάρτητων από την εκτελε-
στική εξουσία δημοκρατικών θε-
σμών. Κι αυτό γιατί, σε αντίθετη πε-
ρίπτωση, υποβιβάζουν το επίπεδο
της δημοκρατίας, αφού αποτελούν
ό,τι ο Montesquieu αποκάλεσε
«ακραίες πράξεις αυταρχισμού». Με
άλλα λόγια, τέτοια μέτρα δεν μπο-
ρούν να λαμβάνονται χωρίς κοινω-
νική συναίνεση, η οποία υπήρχε
κατά τη διάρκεια του πρώτου εγ-
κλεισμού του Μαρτίου 2020 αλλά
έχει πλέον χαθεί. 

Τα νέα αυστηρά μέτρα που ελή-
φθησαν από τις περισσότερες ευ-
ρωπαϊκές κυβερνήσεις κατά τη διάρ-
κεια του δεύτερου κύματος της παν-
δημίας και που λαμβάνονται ή θα
ληφθούν στο εξής, οι αυστηροί εγ-
κλεισμοί και η απαγόρευση κυκλο-
φορίας, δεν διαθέτουν πλέον την
απαραίτητη κοινωνική συναίνεση
και κρίνονται αυθαίρετα από μεγάλη
μερίδα πολιτών της Ευρώπης. Κατά
το πρώτο κύμα, ο φόβος του άγνω-
στου και η πίστη ότι με τον εγκλεισμό
θα ελέγχαμε το φαινόμενο δημιούρ-
γησαν το αναγκαίο κλίμα συναίνεσης

υπέρ των μέτρων. Οι αντοχές της
κοινωνίας και της οικονομίας ήταν
ακόμη ισχυρές, όπως και η ψυχολογία
των ατόμων που βίωναν τον εγκλει-
σμό ως κάτι πρωτόγνωρο, ως μια
νέα εμπειρία που θα τους προσέφερε
τη δυνατότητα να ξαναβρούν τον
εαυτό τους και την οικογένειά τους.
Ο χρόνος που «εξαγόρασαν» με αυ-
τόν τον τρόπο οι κυβερνήσεις όφειλε
να τους επιτρέψει να ενισχύσουν
τα συστήματα υγείας τους, να γνω-
ρίσουν καλύτερα τη φύση της απει-
λής και να θέσουν τις βάσεις για την
αποτελεσματική αντιμετώπισή του
ιού με εμβόλιο ή φαρμακευτικές
αγωγές. Η αιτιολόγηση του πρώτου
εγκλεισμού ήταν απόλυτα ξεκάθαρη
στα μάτια των πολιτών που εμπι-
στεύτηκαν και συμμορφώθηκαν,
στη συντριπτική πλειοψηφία τους,
στα μέτρα των κυβερνήσεών τους.
Σήμερα, τα συνεχιζόμενα μέτρα
έχουν πλέον κουράσει τους πολίτες.
Οι τελευταίοι εξωθούνται σε παρα-
βατικές συμπεριφορές που αποδει-
κνύουν την έλλειψη κατανόησης
και συναίνεσης.

Ο έντονος κοινωνικός διάλογος
στον ευρωπαϊκό Τύπο θέτει μια σειρά

από εύλογα ερωτήματα γύρω από
τις επιπτώσεις των συνεχιζόμενων
μέτρων στο κοινωνικό σύνολο. Τα
σημαντικότερα αφορούν την ψυχική
υγεία των πολιτών, την παιδεία και
το μέλλον των νέων καθώς και τη
μικρομεσαία οικονομική δραστη-
ριότητα. 

Αυτό που παρατηρείται σε μεγάλη
μερίδα του πληθυσμού είναι ένα αυ-
ξανόμενο αίσθημα ματαιότητας και
αδικίας. Ενώ δηλαδή θεωρεί ότι
πλήττεται σε μέγιστο βαθμό από τα
μέτρα, κρίνει ότι επωφελείται ελά-
χιστα από αυτά. Αυτό το αίσθημα
αδικίας αντανακλάται και στις άνισες
επιπτώσεις που έχουν τα μέτρα σε
διαφορετικές κοινωνικές ομάδες,
όπως οι νέοι, οι οποίοι αντικρίζουν
ένα εξαιρετικά αβέβαιο μέλλον, ή
οι οικονομικά ασθενέστεροι που
πλήττονται ανεπανόρθωτα, τη στιγ-
μή που οι οικονομικά εύρωστοι ενι-
σχύονται κι άλλο μέσω της αύξησης
του οικονομικού συγκεντρωτισμού
και των μονοπωλίων. Αυτός είναι
και ο βασικός λόγος που δεν νοείται
πλέον κοινωνική συναίνεση υπέρ
των αυστηρών μέτρων. Η έλλειψη
συναίνεσης φαίνεται κυρίως από

την αυξανόμενη αστυνόμευση και
αυστηροποίηση των προστίμων για
τους παραβάτες. Σ’ ένα τέτοιο πλαί-
σιο, οι ευρωπαϊκές κυβερνήσεις βρί-
σκονται εκτεθειμένες στη συνείδηση
των πολιτών, καθώς στα μέτρα που
υιοθετούν διακρίνονται πατερνα-
λιστικές πρακτικές και «πράξεις αυ-
ταρχισμού». Τι θα μπορούσε να ανα-
τρέψει αυτή τη θεώρηση και να οδη-
γήσει στην κοινωνική συναίνεση,
συνηγορώντας υπέρ της αναγκαιό-
τητας των μέτρων; Σύμφωνα με τον
JurgenHabermas, μόνο ο λόγος δια-
θέτει την ικανότητα να δημιουργεί
συναίνεση μέσα από τον διάλογο
των πολιτειακών αρχών με τους κοι-
νωνικούς εταίρους και τους ερευ-
νητικούς και επιστημονικούς θε-
σμούς.

Ο λόγος της συναίνεσης μπορεί
να εκφραστεί με δύο τρόπους. Εφό-
σον πρόκειται για στέρηση ελευθε-
ριών, γενικό εγκλεισμό και απαγό-
ρευση κυκλοφορίας, μέτρα τα οποία
μόνο μια οιονεί κήρυξη κατάστασης
πολέμου μπορεί να δικαιολογήσει,
δεν αρκεί η απόφαση της εκτελε-
στικής εξουσίας, αλλά απαιτείται
και η συναίνεση του νομοθετικού

σώματος. Όπως και στην κήρυξη
πολέμου, μόνο τα εθνικά κοινοβούλια
πρέπει να έχουν δικαίωμα να επι-
βάλουν τέτοιας έκτασης μέτρα. Πάν-
τα, σύμφωνα με τη λογική της κοι-
νωνικής συναίνεσης, τα συμβούλια
ειδημόνων που προτείνουν τα μέτρα
δεν πρέπει να απαρτίζονται απο-
κλειστικά από ειδικούς ιατρικών
κλάδων. Εφόσον τα μέτρα καταλύουν
σημαντικούς δημοκρατικούς θε-
σμούς και δοκιμάζουν το σύνολο
της κοινωνίας, στα συμβούλια αυτά
πρέπει να εκπροσωπούνται όλες οι
επιστήμες, τόσο ιατρικές όσο και
κοινωνικές, πολιτικές και φιλοσο-
φικές, καθώς και όλες οι παραγωγικές
και κοινωνικές τάξεις μαζί και η νε-
ολαία. Όσο δεν διασφαλίζεται με
τέτοιους όρους η κοινωνική συναί-
νεση για τη λήψη ακραίων για τους
δημοκρατικούς μας θεσμούς μέτρων,
οι δημοκρατίες μας παραμένουν ου-
σιωδώς «ελλειμματικές».

Ο κ. Παναγιώτης Χριστιάς είναι αν. καθη-
γητής του Πανεπιστημίου Κύπρου και
εταίρος του ερευνητικού κέντρου «Ευ-
ρωπαϊκές Δυναμικές» του Πανεπιστημί-
ου του Στρασβούργου.

Κοινωνική συναίνεση και δημοκρατία
Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΧΡΙΣΤΙΑ
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Στη φωτογραφία ο ηγέτης της ρωσικής αντιπολίτευσης Αλεξέι Ναβάλνι κατά τη διάρκεια της δίκης του (5 Φεβρουαρίου) για συκοφαντία του βετεράνου του
Β΄ Παγκοσμίου Πολέμου  Ignat Artemenko. 

<<<<<<

Τι θα γίνει εάν το εμβό-
λιο αυτό παρουσιάσει
παρενέργειες σε ηλικιω-
μένα πρόσωπα ή εάν
στη συνέχεια διαπιστω-
θεί ότι δεν είναι αποτε-
λεσματικό σε ηλικίες
άνω των 55-60 ετών. 
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«Σ την προηγούμενη Επιτροπή
είχαμε δει ότι η κατάσταση
θα έπρεπε να αντιμετωπι-

στεί πιο νωρίς. Αν είχε γίνει, ενδε-
χομένως η Κύπρος να είχε αποφύγει
τη διαδικασία επί παραβάσει. Αλλά
έστω και τώρα δεν είναι αργά για
να αντιμετωπιστούν αυτά τα θέματα
που θάμπωσαν την εικόνα της Κύ-
πρου στην Ευρώπη».

Αυτή η δήλωση ανήκει στον αν-
τιπρόεδρο της Κομισιόν, Μαργαρίτη
Σχοινά, ο οποίος σχολίαζε το θέμα
με το πρόγραμμα των κατ’ εξαίρεση
πολιτογραφήσεων της Κύπρου και
το γεγονός ότι η εικόνα της Κύπρου
«θάμπωσε» στην Ευρώπη λόγω του
προγράμματος. Ουσιαστικά, ο Ευ-
ρωπαίος Επίτροπος λέει ότι ο Νίκος
Αναστασιάδης και η κυβέρνηση
του ΔΗΣΥ κορόιδευαν επί μακρόν
την Ευρώπη για το πρόγραμμα των
«χρυσών διαβατηρίων». Κέρδιζαν
χρόνο υποσχόμενοι αποτελεσμα-
τικά μέτρα τα οποία ποτέ δεν έλα-
βαν, γι’ αυτό και με το πέρασμα
του χρόνου ο αριθμός των κατ’
εξαίρεση πολιτογραφήσεων αυξα-
νόταν αντί να μειώνεται.

Η δήλωση του αντιπροέδρου
της Κομισιόν διαψεύδει τον Νίκο
Αναστασιάδη και τους κυβερνώντες
ότι δεν γνώριζαν τα προβλήματα.
Τα γνώριζαν, αλλά τα απέκρυπταν
από τις πολιτικές δυνάμεις και την
κοινωνία, λέγοντας ψέματα. Τόσο
μεγάλη ήταν η προσπάθεια της κυ-
βέρνησης του ΔΗΣΥ να αποκρύψει
τα προβλήματα, που ακόμα και τις
δύο γνωματεύσεις της Νομικής

Υπηρεσίας του κράτους (το 2015
και 2016) στο θέμα τις κράτησε
επτασφράγιστες στα συρτάρια για
να μην μάθει κανείς τίποτα. Μαζί
με την απόκρυψη των προβλημά-
των, η κυβέρνηση του ΔΗΣΥ κα-
τέφυγε και στα πατριωτικά αντα-
νακλαστικά των πολιτών. Όποτε
έβγαιναν πληροφορίες για τις λα-
μογιές εκατομμυρίων που γίνονταν
στο πλαίσιο του προγράμματος πο-

λιτογραφήσεων, οι κυβερνώντες
τις απέδιδαν σε σκοπιμότητες που
στόχευαν να πλήξουν την Κύπρο.

Με αυτόν τον τρόπο είχε τοπο-
θετηθεί ο Νίκος Αναστασιάδης τον
Ιανουάριο του 2019, όταν η Κομι-
σιόν δημόσια προειδοποίησε την
κυβέρνηση του ΔΗΣΥ ότι θα λάβει
μέτρα εναντίον της Κύπρου για τα
«χρυσά διαβατήρια». Την κατηγό-
ρησε ότι εξυπηρετεί σκοπιμότητες
των ανταγωνιστών της Κύπρου!
Ακόμα και όταν τον περασμένο Αύ-
γουστο ο Αλ Τζαζίρα είχε προβάλει

το πρώτο ρεπορτάζ του για τα «χρυ-
σά διαβατήρια», η αντίδραση της
κυβέρνησης ήταν ότι πίσω από τις
αποκαλύψεις βρίσκεται τουρκικός
δάκτυλος.

Όσοι δε στο εσωτερικό άσκησαν
κριτική για τα κακώς έχοντα του
προγράμματος, γίνονταν αντικεί-
μενο επιθέσεων από μέρους της
κυβέρνησης ότι τάχα πλήττουν
την εικόνα της χώρας μας, λέγοντας
χαρακτηριστικά ότι «μόνοι μας πυ-
ροβολούμε τα πόδια μας». Εγείρεται
το ερώτημα: αφού η κυβέρνηση
του ΔΗΣΥ γνώριζε τα προβλήματα
και τους κινδύνους για τη χώρα
μας, γιατί άφησε τα πράγματα να
οδηγηθούν στον διεθνή διασυρμό
της Κύπρου και στην καταγγελία
της από μέρους της Ε.Ε.; Από τα
γεγονότα και τις εξελίξεις γίνεται
προφανές ότι η κυβέρνηση του
ΔΗΣΥ, αντί την προστασία της Κύ-
πρου από τους κινδύνους, προτί-
μησε να εξυπηρετήσει τα ισχυρά
συμφέροντα μεγάλων δικηγορικών,
λογιστικών, ελεγκτικών γραφείων
και εταιρειών ανάπτυξης γης. Πολλά
από αυτά τα γραφεία και εταιρείες
έχουν ισχυρές σχέσεις με την κυ-
βέρνηση και επηρεάζουν καθορι-
στικά τις αποφάσεις και ενέργειές
της. Οι αποφάσεις της κυβέρνησης
προφανώς επηρεάστηκαν και από
το γεγονός ότι στενοί συγγενείς
του ιδίου του προέδρου, καθώς και
πρώην και νυν μελών της κυβέρ-
νησης επωφελήθηκαν του προ-
γράμματος.

Η αυταπόδεικτη σύγκρουση συμ-

φέροντος του προέδρου και μελών
της κυβέρνησης θέτει τεράστιο ζή-
τημα πολιτικής και ηθικής τάξης
για τους κυβερνώντες. Τους καθιστά
μέρος του προβλήματος της δια-
πλοκής και της διαφθοράς που επί
των ημερών της κυβέρνησης του
ΔΗΣΥ έχει πραγματικά απογειωθεί,
όπως καταγράφεται σε αξιόπιστους
διεθνείς δείχτες. Γι’ αυτή την απα-
ράδεκτη, σε ένα ευνομούμενο κρά-
τος, κατάσταση η κυβέρνηση δεν
αναλαμβάνει καμία ευθύνη. Ούτε
για το σκάνδαλο των «χρυσών δια-
βατηρίων», ούτε για τη σύγκρουση
συμφερόντων, ούτε για τον διεθνή
διασυρμό της Κύπρου. Ο Νίκος Ανα-
στασιάδης «ξέχασε» όσα έλεγε το
2013, ότι δηλαδή στα δύσκολα ο
πρόεδρος πρέπει να αναλαμβάνει
την ευθύνη και να βγαίνει μπροστά,
θέση την οποία προεκλογικά στέ-
γασε κάτω από το σύνθημα «Η κρί-
ση θέλει ηγέτη».

Ο Ν. Αναστασιάδης «ξέχασε»
και αυτά που έλεγε ότι προτιμά να
είναι ωφέλιμος παρά αρεστός και
με τις πράξεις του κατέληξε να μην
είναι ούτε ωφέλιμος ούτε και αρε-
στός. Οκτώ χρόνια παραμονής στην
προεδρία ο Ν. Αναστασιάδης μπορεί
να μην έπεισε ότι η «κρίση θέλει
ηγέτη», έπεισε όμως ότι η διαφθορά
επί ημερών του εξέθεσε ανεπανόρ-
θωτα τον ίδιο και, πιο σημαντικό,
την Κυπριακή Δημοκρατία. Σε αυτό
πέτυχε απόλυτα!

Ο κ. Στέφανος Στεφάνου είναι εκπρό-
σωπος Τύπου του ΑΚΕΛ, βουλευτής.

Δεν γνωρίζω, δεν θυμάμαι…
Του ΣΤΕΦΑΝΟΥ ΣΤΕΦΑΝΟΥ

Στήριξη των μικρομεσαίων
επιχειρήσεων

Του ΑΝΤΡΟΥ Γ. ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗ

Α ναμφίβολα η πανδημία του
κορωνοϊού έχει αλλάξει τον
τρόπο ζωής των ανθρώπων

σε τέτοιο βαθμό που έχει προκα-
λέσει αρκετά οικονομικά προβλή-
ματα στην κοινωνία μας. Επομέ-
νως, αρκετός κόσμος έχει χάσει
τη δουλειά του, ως αποτέλεσμα
της μείωσης του κύκλου εργασίας
των διαφόρων επιχειρήσεων, ιδι-
αίτερα στον τουριστικό και εμ-
πορικό τομέα. Ωστόσο, υπάρχουν
τρόποι και λύσεις για ν’ αντιμε-
τωπίσουμε αυτό το πρόβλημα. Οι
μικρομεσαίες επιχειρήσεις (ΜμΕ)
είναι αυτές που πλήγηκαν αισθη-
τά, αφού αρκετές από αυτές, πι-
θανόν να μην επαναλειτουργή-
σουν. Με βάση στοιχεία που κα-
τατέθηκαν στην Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή των Περιφερειών, στην Ευ-
ρώπη υπάρχουν 25 εκατομμύρια
ΜμΕ, οι οποίες απασχολούν πε-
ρίπου 100 εκατομμύρια εργαζο-
μένους. Ουσιαστικά, οι ΜμΕ απο-
τελούν τη σπονδυλική στήλη της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, αφού πέραν
της προσφοράς στην οικονομία
και την κοινωνία, παρέχουν δύο
στις τρεις θέσεις εργασίας στους
πολίτες. Επιπλέον, οι ΜμΕ δρα-

στηριοποιούνται σχεδόν παντού,
στις αστικές, αγροτικές και απο-
μακρυσμένες περιοχές, στηρίζον-
τας την ευημερία των πολιτών
και τις ευκαιρίες κατάρτισης, ακό-
μη και σε εργαζομένους χωρίς
σχετική εμπειρία και χαμηλής ει-
δίκευσης. Οι μικρές οικογενειακές
επιχειρήσεις αποτελούν το 70%
του συνόλου των επιχειρήσεων
στην Ευρώπη. Έρευνα, που διε-
ξήχθη με τη στήριξη του Ευρω-
παϊκού προγράμματος COSME για
την ανταγωνιστικότητα των επι-
χειρήσεων και των ΜμΕ, ανέδειξε
ότι το ποσοστό των οικογενειακών
επιχειρήσεων στον μη χρηματο-
οικονομικό, επιχειρηματικό τομέα
στη Δανία ανέρχεται στο 60%,
στη Φινλανδία στο 70%, στις Κάτω
Χώρες στο 71%, ενώ στην Πολωνία
φτάνει το 92%.

Στην Κύπρο οι ΜμΕ, οι οποίες
βασίζονται κυρίως στην τουριστική
βιομηχανία, έχουν πληγεί ανεπα-
νόρθωτα. Αρκετές από αυτές θα
αναγκαστούν να βάλουν λουκέτο
ή να περιορίσουν το εργατικό προ-
σωπικό, για να επιβιώσουν, αν τα

καταφέρουν, αφού τα ενοίκια και
τα λειτουργικά έξοδα τρέχουν. Αρ-
κετές ΜμΕ θα δυσκολευτούν να
καλύψουν τις καθυστερημένες
πληρωμές και τα χρέη στους ιδιο-
κτήτες των ακινήτων και στους
προμηθευτές, με αποτέλεσμα είτε
να υπερχρεώνονται, είτε να ανα-
στείλουν τις εργασίες τους. Όσες
ΜμΕ αντιμετωπίζουν προβλήματα
ρευστότητας θα αναγκαστούν, είτε
να δανειστούν λεφτά, είτε να απο-
δεχθούν ασύμφορες προσφορές
από στρατηγικούς επενδυτές για
εξαγορά, με αποτέλεσμα να δημι-
ουργηθεί ο κίνδυνος εξαφάνισης
των παραδοσιακών επενδύσεων
και ΜμΕ από την αγορά και την
οικονομία. Προτεραιότητα των το-
πικών αρχών αποτελεί το γεγονός
ότι πρέπει να συμβάλουν στη δια-
σφάλιση της βιωσιμότητας των
ΜμΕ, παρέχοντας διευκολύνσεις
τόσο στην καταβολή των δημοτι-
κών φόρων, όσο και στην παρέμ-
βασή τους στο κεντρικό κράτος
για διάσωσή τους, μέσα από τον
καταρτισμό ενός σχεδίου ανάκαμ-
ψης των ΜμΕ, μέχρι να ξεπεραστεί
η οικονομική κρίση που προέκυψε
από την πανδημία.

Οι τοπικές αρχές θα πρέπει να
διαδραματίσουν ρόλο διαμεσολα-
βητή μεταξύ ΜμΕ και κεντρικού
κράτους, αφού βρίσκονται στην
καταλληλότερη θέση να γνωρίζουν
τα οικονομικά προβλήματα που
αντιμετωπίζουν οι ΜμΕ και η το-
πική αγορά γενικότερα. Σε συνερ-
γασία με άλλες ευρωπαϊκές τοπικές
αρχές θα πρέπει να συνεργαστούμε
στον τομέα της προώθησης της
τοπικής οικονομίας, εντοπίζοντας
τις αδυναμίες και τα προβλήματα.

Η απώλεια ΜμΕ και το οριστικό
κλείσιμο μικρών οικογενειακών
επιχειρήσεων, συνεπάγεται μεγάλο
πλήγμα στην τοπική οικονομία,
το οποίο έχει σοβαρό αντίκτυπο
σε κεντρικό επίπεδο, λόγω της αύ-
ξησης της ανεργίας. Οι ΜμΕ είναι
αυτές που καθορίζουν τον παρα-
δοσιακό χαρακτήρα της κάθε το-
πικής αρχής, αφού μέσω της διά-
θεσης των προϊόντων τους, συμ-
βάλλουν στην προώθηση της το-
πικής παραγωγής, δημιουργώντας
νέες θέσεις εργασίας.

Η ευημερία της τοπικής κοινω-
νίας φαίνεται μέσα από τη λειτουρ-
γία των ΜμΕ, οι οποίες αξιοποιούν
ένα ευρύ φάσμα δεξιοτήτων σε
γυναίκες και άνδρες τόσο σε νέους,
αλλά και σε ηλικιωμένους ανθρώ-
πους. Οι ΜμΕ όχι μόνο θα πρέπει
να σωθούν, αλλά να αναπτυχθούν,
να επεκταθούν και να καταστούν
ανταγωνιστικές, ανθεκτικές και
βιώσιμες, μπροστά στις δύσκολες
οικονομικές και κοινωνικές προ-
κλήσεις που διέρχεται η ανθρω-
πότητα.

Ο κ. Άντρος Γ. Καραγιάννης είναι δή-
μαρχος Δερύνειας.

Της ΑΛΕΞΑΝΔΡΑΣ ΑΤΤΑΛΙΔΟΥ

Σ την Αθήνα των κλασικών χρό-
νων, τον πολίτη και την πόλιν
τούς συνδέει ένας δεσμός ζω-

τικός: η συλλογικότητα προστατεύει
το άτομο και διαμορφώνει τις ευ-
ρύτερες προϋποθέσεις ώστε αυτό
να ευημερήσει, και το άτομο στηρίζει
και προάγει την ευημερία της συλ-
λογικότητας. Η φιλοπατρία, η έννοια
του χρέους, η φιλοτιμία, μα και η
υστεροφημία, είναι στοιχεία που
συγκροτούν, μεταξύ άλλων, το πο-
λιτειακό ιδεώδες του Αθηναίου πο-
λίτη. Στη σημερινή εποχή ένα ευ-
νομούμενο κράτος πρέπει να ισορ-
ροπήσει το ατομικό συμφέρον έναν-
τι του συλλογικού οφέλους ολόκλη-
ρης της κοινωνίας, συμπεριλαμβα-
νομένων και των μελλοντικών γε-
νεών τις οποίες θα πρέπει να έχει
υπόψη του σε όλες τις αποφάσεις
του. Δεν επιτρέπεται ηθικά να δια-
χειρίζεται τους πόρους του ή το πε-
ριβάλλον, με βραχυπρόθεσμη οπτι-
κή, χωρίς να επιμετρά τις επιπτώσεις
που θα αντιμετωπίσουν οι μελλον-
τικές γενιές. Τι γίνεται, όμως, όταν
οι εκλεγμένοι εκπρόσωποι του λαού
είναι διεφθαρμένοι; Όπως μια πληγή

που κακοφορμίζει, η διαφθορά δια-
χέεται σε όλους τους τομείς της δι-
οίκησης, της οικονομίας και της
κοινωνίας. Δεν έχει μόνο δυσμενείς
οικονομικές επιπτώσεις, αφού διώ-
χνει τις υγιείς επενδύσεις, συνεπά-
γεται δυστυχώς πολλούς άλλους
κινδύνους με κυριότερο την υπό-
σκαψη της Δημοκρατίας. Μετατρέ-
πει τους πολίτες σε υπηκόους του
κράτους και στις χειρότερες περι-
πτώσεις σε επαίτες, οι οποίοι θα
πρέπει να παρακαλέσουν τους πο-
λιτικούς πατρώνους να διαμεσολα-
βήσουν για να τους αποδοθούν τα
αυτονόητα δικαιώματα που κατο-
χυρώνει το κράτος δικαίου. 

Ποιος ο ρόλος των πολιτών σε
μια τέτοια πολιτεία που οι διεφθαρ-
μένοι πολιτικοί, αντί να ενεργούν
προς όφελος των πολιτών του κρά-
τους, υπηρετούν άνομα συμφέροντα
με αθέμιτα ωφελήματα για τους ίδι-
ους, τις οικογένειες και τους φίλους
τους, παρεμποδίζοντας τον δημο-
κρατικό έλεγχο; Φαίνεται ότι το θέμα
της διαφθοράς μας απασχολεί αφού
στο Ευρωβαρόμετρο το 95% απάν-
τησε ότι υπάρχει μεγάλη διαφθορά

στην Κύπρο. Με αφορμή τις απο-
καλύψεις του Αλ Τζαζίρα, βρεθήκαμε
κατάφατσα μ΄ ένα κράτος όπου οι
αξιωματούχοι του «δεν αντιλαμβά-
νονται» τι σημαίνει η έννοια της
σύγκρουσης συμφερόντων. Βου-
λευτές ψηφίζουν νόμους από τους
οποίους ευνοούνται οι ίδιοι, το
Υπουργικό Συμβούλιο έχει θεσμο-
θετήσει τη διαφθορά και τη διάκριση
των πολιτών σε δύο κατηγορίες με
την υιοθέτηση μεγάλου αριθμού
παρεκκλίσεων από νόμους και πο-
λεοδομικές αποφάσεις. Με γνώμονά
τους το συμφέρον των λίγων αντί

των πολλών υιοθετούν μια άλογη
πολιτική έναντι του περιβάλλοντος
που θα το πληρώσουν ακριβά οι μελ-
λοντικές γενιές εν όψει και των προ-
κλήσεων της κλιματικής αλλαγής. 

Πρόσφατα έγιναν εξαγγελίες μέ-
τρων από τον πρόεδρο. Είναι, όμως,
γνωστό ότι χωρίς μηδενική ανοχή
κανένας νόμος δεν είναι αρκετός
για να καταπολεμήσει τη διαφθορά.
Νόμους έχουμε πολλούς, αλλά δεν
τους εφαρμόζουν οι διωκτικές αρχές.
Για την ανομία που επικρατεί, με
τρανή απόδειξη την προτροπή του
αρχιεπισκόπου προς τον πρόεδρο
της Δημοκρατίας ότι «πρέπει να
σταματήσουμε να κλέβουμε» και
την κατεδάφιση από τον ίδιο δια-
τηρητέων οικοδομών, έχει ευθύνη
η Εισαγγελία, το Υπουργείο Δικαιο-
σύνης, η Αστυνομία και η δικαστική
εξουσία, με αρκετές υποδείξεις προς
αυτές τις εξουσίες στην Έκθεση
της Ε.Ε. για το κράτος Δικαίου του
2020. 

Παρακολουθούμε εμβρόντητοι
την αποποίηση ευθυνών από εμ-
πλεκόμενους υπουργούς, την επί-
κληση του οικονομικού πατριωτι-

σμού, δικαιολογώντας στο όνομα
της οικονομικής ανάπτυξης τον δια-
συρμό της Κύπρου. Δεν κατανοούν
τι έκαναν, δεν απολογούνται και
δεν αλλάζουν. Σε αυτόν τον τόπο
οι νομοταγείς πολίτες κατάντησαν
οι ηλίθιοι της παρέας! Δυστυχώς,
πολλοί πολίτες έχουν τη λανθασμένη
εντύπωση ότι για όλα τα δεινά φταί-
νε οι πολιτικοί, χωρίς να αντιλαμ-
βάνονται ότι είναι οι πολίτες που
τους δίνουν την εντολή να τους
υπηρετήσουν από το αξίωμα του
προέδρου ή του βουλευτή και έχουν
δικαίωμα να απαιτούν διαφάνεια
και λογοδοσία. 

Ο Νέλσον Μαντέλα είπε κάποτε:
«Όταν δείτε ότι η κυβέρνηση και
οι συγγενείς τους καταληστεύουν
τη χώρα, πρέπει να δείξετε ανυπα-
κοή, να ξεσηκωθείτε, να βγείτε
στους δρόμους, να τους διώξετε
από τη χώρα, να τους εξορίσετε, να
κρατικοποιήσετε τα άνομα κέρδη
τους»! Υπό το σοκ των αποκαλύψεων
μερίδα πολιτών βγήκε στους δρό-
μους με απαίτηση τις παραιτήσεις
των υπευθύνων του διασυρμού. Δεν
είμαστε όσοι έπρεπε για να φέρουμε

την αλλαγή. Κουνήθηκε λίγο το θε-
μέλιο του σαθρού κράτους και τώρα
προσπαθεί να βρει βηματισμό για
να περάσει και αυτόν τον κόλαφο.

Δεν αλλάζουν, όμως, οι κοινωνίες,
αν δεν αλλάξουν οι πολίτες. Αυτό
είναι το ζητούμενο τώρα. Με γνώση
των δικαιωμάτων και υποχρεώσεών
μας αλλά και των ευθυνών των πο-
λιτικών. Με ενημέρωση και συλλο-
γικότητα να απαιτήσουμε το αυτο-
νόητο, την ισοπολιτεία, τη διαφάνεια
και τη λογοδοσία.

Γιατί, όταν το κράτος δικαίου
υποχωρεί, τότε και η προστασία και
η απόλαυση των ατομικών και κοι-
νωνικών δικαιωμάτων των πολιτών
είναι υπό απειλή. Πάνω από όλα
πρέπει να αναλάβουμε την ευθύνη
για το ποιους εκλέγουμε να μας εκ-
προσωπούν. Όπως είπε ο Τζορτζ
Όργουελ, «οι λαοί που επιλέγουν
διεφθαρμένους πολιτικούς δεν είναι
θύματα αλλά συνένοχοι». 

Η κα Αλεξάνδρα Ατταλίδου είναι τέως εκ-
πρόσωπος Τύπου του Γραφείου του Ευ-
ρωπαϊκού Κοινοβουλίου στην Κύπρο και
ακτιβίστρια.

Διαφθορά, κράτος και πολίτες 

ΣΚΙΤΣΟ ΤΟΥ ΗΛΙΑ ΜΑΚΡΗ. imakris@kathimerini.gr

<<<<<<

Με αφορμή τις αποκαλύ-
ψεις του Αλ Τζαζίρα,
βρεθήκαμε κατάφατσα μ΄
ένα κράτος όπου οι αξιω-
ματούχοι του «δεν αντι-
λαμβάνονται» τι σημαίνει
η έννοια της σύγκρουσης
συμφερόντων. 

<<<<<<

Ουσιαστικά, ο Ευρω-
παίος Επίτροπος λέει
ότι ο Νίκος Αναστασιά-
δης και η κυβέρνηση
του ΔΗΣΥ κορόιδευαν
επί μακρόν την Ευρώπη
για το πρόγραμμα των
«χρυσών διαβατηρίων»

<<<<<<

Αρκετές ΜμΕ θα αναγ-
καστούν να βάλουν
λουκέτο ή να περιορί-
σουν το εργατικό προ-
σωπικό, για να επιβιώ-
σουν, αν τα καταφέρουν,
αφού ενοίκια και λει-
τουργικά έξοδα τρέχουν. 
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Η παρουσία του προέδρου της Δη-
μοκρατίας ενώπιον της Ερευνητικής
Επιτροπής για το πρόγραμμα πο-
λιτογραφήσεων μπορεί να σημα-
τοδοτεί το τέλος μιας περιόδου ενα-
σχόλησης της κυβέρνησης με το
εν λόγω θέμα, ωστόσο, αξία έχει
μια δεύτερη ανάγνωση των όσων
είπε ο Νίκος Αναστασιάδης για τη
διαχείριση του Κυπριακού Επεν-
δυτικού Προγράμματος (ΚΕΠ). Στην
σχεδόν τρίωρη κατάθεσή του, ο
πρόεδρος της Δημοκρατίας κράτησε
τις ισορροπίες έχοντας ενώπιόν
του τις πολιτικές επιλογές της κυ-
βέρνησης και συνεπώς του ιδίου,
αλλά και την κατάρρευση του προ-
γράμματος κάτω από το βάρος των
αποκαλύψεων.

Σε μικρότερη ένταση απ’ ό,τι οι
Χάρης Γεωργιάδης και Κωνσταντί-
νος Πετρίδης, ο πρόεδρος της Δη-
μοκρατίας, από τη μία, παραδέχθηκε
τα κακώς κείμενα του προγράμματος
και, από την άλλη, όπου απαιτήθηκε,
οιαναφορές τουσε δύσκολες στιγμές
του προγράμματος ήταν επιφανει-
ακές, η δε ανάληψη ευθυνών προ-
κύπτει μόνο από τα συμφραζόμενα.
Η κατάθεση του προέδρου της Δη-
μοκρατίας σε αντιπερισπασμό με
τα γεγονότα από το 2013 και μετά,
αποκαλύπτει και την εκκωφαντική
σιωπή που υπήρχε σε όλα τα επίπεδα
και που έσπασε, όταν η οσμή που
άφηνε πίσω του το πρόγραμμα βγή-
κε εκτός Κύπρου.

Παρακολουθώντας κάποιος προ-
σεκτικά την κατάθεση του κ. Ανα-
στασιάδη, το πρώτο και σημαντι-
κότερο που ανακαλύπτει είναι η
ανοχή που επιδείχθηκε τότε, απέ-
ναντι σε όσους διαχειρίστηκαν το
πρόγραμμα πολιτογραφήσεων, πο-
λιτικούς και μη, και η απουσία κάθε
μορφής ελέγχου της εκτελεστικής
εξουσίας από τη νομοθετική. Και
στα δύο ζητήματα ο πρόεδρος της
Δημοκρατίας είπε «μερικές» αλή-
θειες, ενώ με κάποιες πλευρές τους
ασχολήθηκε επιδερμικά, ρίχνοντας
έτσι στα μαλακά τον ίδιο και την
κυβέρνηση γι’ αυτά τα οποία είναι
τοις πάσι γνωστά: τις ευθύνες του
ιδίου και της κυβέρνησής του, που
διαχειρίστηκε το πρόγραμμα για
σχεδόν οκτώ χρόνια και για το γε-
γονός ότι –ασχέτως των όσων υπο-
στηρίζονται– η κυβέρνηση προχώ-
ρησε σε διορθωτικές κινήσεις μόνο
υπό το βάρος των δημοσιογραφικών
αποκαλύψεων.

Δεν είδαν – Δεν άκουσαν
Ένα σημαντικό κομμάτι της κα-

τάθεσης του προέδρου της Δημο-
κρατίας ήταν η χρονική στιγμή που
διαπιστώθηκαν τα κενά και οι ελ-
λείψεις του ΚΕΠ. Στο σημείο αυτό,
ο κ. Αναστασιάδης απέδωσε στις
αλλαγές που συντελέστηκαν μετά
το 2013, σε προσπάθεια αυστηρο-
ποίησης του ΚΕΠ. Ωστόσο, όπως
και ο ίδιος παραδέχθηκε, μετά το
2018 και το σάλο που είχε ξεσπάσει
σε εγχώρια και διεθνή Μέσα Ενη-
μέρωσης, λήφθηκαν δραστικά μέ-
τρα. Όπως ανέφερε στην Επιτροπή,
στις 13 Φεβρουαρίου 2019, η κυ-
βέρνηση έθεσε επιπρόσθετες δι-
κλίδες ασφαλείας, οι οποίες απο-
τελούσαν εισηγήσεις της Ευρωπαϊ-
κής Επιτροπής: Πρώτον οι αιτητές
να είναι κάτοχοι θεώρησης Schen-
gen σε ισχύ και δεύτερον να απο-
κλείονται αιτητές που έχουν απορ-
ριφθεί από οποιοδήποτε άλλο κρά-
τος – μέλος της Ε.Ε.

Όπως προκύπτει και από το ρε-
πορτάζ της «Κ», στις 31 Μαρτίου
2019, «αυτό το οποίο φάνηκε πως
δεν περνά απαρατήρητο στην Ε.Ε.
είναι η παραχώρηση διαβατηρίων
σε κάποια πρόσωπα κατά την πρώτη
περίοδο εφαρμογής αλλά και κα-
τόπιν του επενδυτικού προγράμ-
ματος». Επιπλέον «κύκλοι στο Στρα-
σβούργο έλεγαν, μετά την ψηφο-
φορία της περασμένης Τρίτης,
(26/03/2019) πως αυτό που ενοχλεί
δεν είναι τα προγράμματα παρα-
χώρησης διαβατηρίων, αλλά το φιλ-
τράρισμα που γίνεται στα πρόσωπα
που δίνονται».

Τα προφανή ερωτήματα είναι:
Γιατί έπρεπε να περάσουν τρία χρό-
νια για να υιοθετήσει η κυβέρνηση
το κριτήριο άδειας διαμονής του
αιτητή στην Κύπρο, ως μια από τις

προϋποθέσεις; Γιατί έπρεπε να εκ-
δηλωθούν οι αντιδράσεις της Ε.Ε.
για να πάρει δραστικά μέτρα;

Τα ΠΕΠ
Το ίδιο ερώτημα σχετικά με τον

χρόνο λήψης μέτρων, καθώς και
το πλαίσιο ελέγχων προκύπτει και
από τις αποκαλύψεις για παραχώ-
ρηση διαβατηρίων σε πρόσωπα με
ποινικό μητρώο, όπως του Μαλαι-
σιανού επενδυτή, αλλά και αξιω-
ματούχων του καθεστώτος της Καμ-
πότζης. Το πλαίσιο παραχώρησης,
σύμφωνα με τα όσα κατέθεσε ο
πρόεδρος της Δημοκρατίας, ενι-
σχύθηκε στις 25 Ιουλίου του 2019
όταν το Υπουργικό Συμβούλιο απο-
φάσισε «τον αποκλεισμό προσώπων
υψηλού κινδύνου ή πολιτικά εκτε-
θειμένων προσώπων», καθορίζοντας
έντεκα συγκεκριμένες κατηγορίες.
Σύμφωνα με ρεπορτάζ της «Κ» στις
20 Οκτωβρίου 2019, τα κυπριακά
διαβατήρια στους Καμποτζιανούς
πέρασαν από το Υπουργικό Συμ-
βούλιο τον Νοέμβριο του 2017. Επί-
σης, στο ίδιο ρεπορτάζ «δικηγορικά
γραφεία αλλά και εμπλεκόμενα πρό-
σωπα με το πρόγραμμα των «χρυ-
σών διαβατηρίων», περιέγραφαν
στην «Κ» μία εικόνα σύμφωνα με
την οποία διαβατήρια της Κυπρια-
κής Δημοκρατίας παραχωρούνταν
τότε, ούτε λίγο ούτε πολύ, με συ-
νοπτικές διαδικασίες και με υπο-
τυπώδεις ελέγχους, κατά την πρώτη
περίοδο έναρξης του επενδυτικού
σχεδίου.

Όπως χαρακτηριστικά μάς επι-
σημάνθηκε, την περίοδο εκείνη
πέριξ του σχεδίου στήθηκε ένας
ολόκληρος μηχανισμός, προς ομαλή
και τάχιστη διεκπεραίωση των αι-
τημάτων που υπήρχαν».

Το πάρτι των διαβατηρίων
Εν αντιθέσει με τα όσα είπε για

το πλαίσιο του προγράμματος και
τις αλλαγές, ο πρόεδρος της Δημο-
κρατίας ήταν ιδιαίτερα δηκτικός
όταν ρωτήθηκε εάν το ΚΕΠ έτυχε
κατάχρησης:

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Αφορούσε την
αλόγιστη διαφήμιση, που έδινε την
εντύπωση πως η Κυπριακή Δημο-
κρατία πουλούσε διαβατήρια. Στις
πλείστες περιπτώσεις μιλούσαν για
αγορά και όχι απόκτηση διαβατη-
ρίων. Τους είχα προειδοποιήσει ότι
με τη συμπεριφορά αυτή θα οδη-
γηθεί το πρόγραμμα σε κατάργηση.
Με την τακτική αυτή από παρόχους
έγινε κατάχρηση του προγράμμα-
τος.

Παρά το γεγονός ότι το πρόγραμ-
μα πολιτογραφήσεων είχε ως απο-
στολή την ενίσχυση της οικονομίας,
πέριξ αυτού για αρκετά χρόνια στή-
θηκε ένα πάρτι εκατομμυρίων, τα
οποία δεν φαίνεται να διοχετεύθη-
καν στους τομείς της οικονομίας
που είχαν πραγματική ανάγκη. Σχε-
τικό ρεπορτάζ της «Κ» επίσης στις
20 Οκτωβρίου 2019 φιλοξενούσε
πληροφορίες, από πηγές όχι άσχετες
με το πρόγραμμα. «Όπως μας ει-
πώθηκε χαρακτηριστικά, κατά την
πρώτη περίοδο εφαρμογής του σχε-
δίου σε κάποιες περιπτώσεις αμ-
φιλεγόμενων προσώπων τα ποσά
που δαπανήθηκαν σε υπηρεσίες,
άγγιξαν έως και το 1 εκατ. ευρώ.
Ποσά επίσης που δεν διοχετεύθη-
καν στην πραγματική οικονομία».
Η επιβεβαίωση όλων αυτών ήλθε
με τις αποκαλύψεις του Al Jazeera
και τα όσα ακούγονται στο επίμαχο
βίντεο. Με βάση την κατάθεση του
προέδρου της Δημοκρατίας, μέτρα
για τερματισμό κατάχρησης του

προγράμματος λήφθηκαν πέντε
χρόνια μετά το 2013, με τη δημι-
ουργία Μητρώου Παρόχων Υπηρε-
σιών Σχεδίου Πολιτογράφησης
Επενδυτών, και την Εισαγωγή Κώ-
δικα Συμπεριφοράς που οι εγγε-
γραμμένοι πάροχοι θα πρέπει να
εφαρμόζουν και ο οποίος καθόριζε
τις υποχρεώσεις έναντι των πελα-
τών τους και του ΚΕΠ.

Πιέσεις
ΜΥΡΩΝΑΣ ΝΙΚΟΛΑΤΟΣ: Έγιναν

συστάσεις από Ε.Ε.;
ΝΙΚΟΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Γίνονταν

κάποιες συστάσεις, γενικές κατά
διαστήματα. Η πιο σοβαρή ήταν
προς το τέλος του προγράμματος
πολιτογραφήσεων.

Η πιο σοβαρή στην οποία ανα-
φέρθηκε ο πρόεδρος της Δημοκρα-
τίας ήταν το πρωτοσέλιδο δημοσί-
ευμα της «Κ» στις 18 Οκτωβρίου
2020, στο οποίο αναφερόταν ότι
παρά τα μέτρα που λήφθηκαν, το
ΚΕΠ προωθείτο για συζήτηση στην
ατζέντα της Ευρωπαϊκής Επιτροπής.
Παρά την προεδρική αναφορά σε
κάποιες συστάσεις, πολύ πριν από
την κατάρρευση του προγράμματος,
η Λευκωσία κατά διαστήματα γι-
νόταν δέκτης ανησυχιών που προ-
έρχονταν και από την πλευρά Αμε-
ρικανών αξιωματούχων. Ανησυχίες
που είχαν καταγραφεί σε δύο ρε-
πορτάζ της «Κ», σε διάστημα οκτώ
μηνών. Στο πρώτο, στις 27 Οκτω-
βρίου 2019, που έγινε στον απόηχο
των αποκαλύψεων για την παρα-
χώρηση διαβατηρίων σε πρόσωπα
του καθεστώτος της Καμπότζης.
Στο δεύτερο, ημερομηνίας 10 Μαΐου
2020, όπου υπήρχε και τοποθέτηση
της πρεσβείας των ΗΠΑ στη Λευ-
κωσία: «Δεν έχουμε υπόψη οποι-
εσδήποτε πρόσφατες συνομιλίες,
μεταξύ Ηνωμένων Πολιτειών και
Κυπριακής Δημοκρατίας (ROC) ανα-
φορικά με αυτό το ζήτημα. Οι Ηνω-
μένες Πολιτείες έχουν εκφράσει
τις ανησυχίες τους, προηγουμένως,
σε αξιωματούχους της Κυπριακής
Δημοκρατίας (ROC)». Σύμφωνα με
το ίδιο ρεπορτάζ, «κυβερνητική πη-
γή με την οποία μίλησε η «Κ» έλεγε
πως οι Αμερικάνοι το τελευταίο διά-
στημα δείχνουν μεγαλύτερη προ-
σοχή στις κυπριακές πολιτογρα-
φήσεις απ’ ό,τι στο παρελθόν. Η
ίδια πηγή σημείωνε πως μετά το
2013, όταν το πρόγραμμα πήρε την
τελική μορφή του, οι ΗΠΑ κατά
διαστήματα, στο παρασκήνιο και
με διακριτικότητα, έδειχναν να εν-
διαφέρονται για περιπτώσεις πο-
λιτογραφήσεων και όχι για το κα-
θαυτό πρόγραμμα».

Μισή παραδοχή
Ο Νίκος Αναστασιάδης ήταν ιδι-

αίτερα δηκτικός για το πώς ενερ-
γούσε το Υπουργικό Συμβούλιο,
ενώπιον του οποίου κατέληγαν οι
αιτήσεις για πολιτογράφηση. Ο
πρόεδρος της Δημοκρατίας, απαν-
τώντας στα επικριτικά σχόλια των
προηγούμενων ημερών, περιέγραψε
μια διαδικασία fast  track εξέτασης
των φακέλων, απορρίπτοντας τα
περί σύγκρουσης συμφερόντων.
«Δεν μπορούσε να γίνει κάτι τέτοιο
αφού δεν αναγραφόταν ο πάροχος
στην αίτηση».

Σε ό,τι αφορά τον ίδιο, επικαλέ-
σθηκε το Σύνταγμα ότι ο Πρόεδρος
της Δημοκρατίας δεν μπορεί να
απέχει των εργασιών του Υπουρ-
γικού Συμβουλίου, εκτός εάν «συμ-
βαίνει κάτι με την υγεία του, ή αν
βρίσκεται στο εξωτερικό». Ωστόσο
τα όσα ανέφερε ο Νίκος Αναστα-
σιάδης –αν και κινούνται στη σφαί-
ρα του πραγματικού– έρχονται σε
σύγκρουση με τη «Χάρτα Δεοντο-
λογίας» που ο ίδιος εισήγαγε το
2013 και την υπέγραψαν όλα τα μέ-
λη της κυβέρνησής του. «Τα μέλη
της κυβέρνησης υπηρετούν το γε-
νικό συμφέρον. Οφείλουν, όχι μόνο
να ενεργούν με απόλυτη αμερολη-
ψία αλλά και να αποτρέπουν κάθε
υποψία προσωπικού συμφέρον-
τος...». Στο πνεύμα της Χάρτας μέλη
της κυβέρνησης, συγγενικά πρό-
σωπα των οποίων παρείχαν υπη-
ρεσίες σε αιτητές του προγράμμα-
τος, θα έπρεπε να απείχαν από τις
αποφάσεις του Υπουργικού Συμ-
βουλίου για τις κατ’ εξαίρεση πο-
λιτογραφήσεις αλλοδαπών επεν-
δυτών και επιχειρηματικών. 

Προεδρικές παραδοχές στην Ερευνητική
Τι είπε και τι προσπέρασε ενώπιον της Επιτροπής ο Νίκος Αναστασιάδης για τη διαχείριση του προγράμματος πολιτογραφήσεων

Από την κατάθεση του προέδρου
της Δημοκρατίας προέκυψε πως
ο ίδιος είχε άγνοια για δύο επι-
στολές του τέως γενικού εισαγ-
γελία, στις οποίες εκφραζόντουσαν
οι ανησυχίες των Βρυξελλών για
το πρόγραμμα πολιτογραφήσεων
της Κύπρου. Το μέλος της Επι-
τροπής Παύλος Ιωάννου σε κάποια
στιγμή της ακρόασης ρώτησε τον
πρόεδρο της Δημοκρατίας:

ΠΑΥΛΟΣ ΙΩΑΝΝΟΥ: Γνωρίζατε
για επιστολή της Γενικής Εισαγ-
γελίας προς το ΥΠ.ΕΣ σχετικά με

το πρόγραμμα πολιτογραφήσεων; 
ΝΙΚΟΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Οι πο-

λιτογραφήσεις είναι κυριαρχικό
δικαίωμα των κρατών και όχι του
ενωσιακού δικαίου.

ΔΗΜΗΤΡΑ ΚΑΛΟΓΗΡΟΥ: Γνω-
ρίζατε για τις επιστολές;

ΝΙΚΟΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Γνωρίζει
ο ΥΠ.ΕΣ.

Στο σημείο αυτό παρενέβη ο
πρόεδρος της Ερευνητικής Επι-
τροπής και απευθυνόμενος προς
τους δημοσιογράφους που κάλυ-
πταν την κατάθεση του προέδρου
της Δημοκρατίας, τους επέστησε

την προσοχή τονίζοντας πως πρό-
κειται για διαβαθμισμένο έγγραφο.
Όπως έγινε γνωστό μετά το πέρας
της κατάθεσης, η αρμόδια λει-
τουργός της Νομικής Υπηρεσίας
για θέματα ευρωπαϊκού δικαίου,
είχε αποστείλει δύο επιστολές
(2015 και 2016)στον τότεΥπουργό
Εσωτερικών, αναφορικά με το
ΚΕΠ και τις ανησυχίες που εκ-
φράσθηκαν από ευρωπαϊκά όρ-
γαναγια τη συμβατότητα του προ-
γράμματος με το δίκαιο της Ε.Ε.
Ο πρόεδρος της Δημοκρατίας έδει-
ξε να μηγνωρίζει για τις επιστολές.

Στο όλο σκηνικό, όπως έχει δια-
μορφωθεί με το έργο της Ερευ-
νητικής Επιτροπής, δεν μπορεί
να παραγνωρισθεί η επιβεβαίωση
πληροφοριών, μετά το 2016 πως
ενστάσεις για το πρόγραμμα πο-
λιτογραφήσεων υπήρχαν και εντός
του κυβερνητικού σχήματος.
Όπως αποκαλύπτεται τώρα, τόσο
ο Χάρης Γεωργιάδης όσο και ο
Κωνσταντίνος Πετρίδης, που δια-
χειρίστηκαν το ΚΕΠ, είχαν εν-
στάσεις για τη συνέχιση του προ-
γράμματος, οι οποίες δεν εισα-
κούστηκαν.

Επιστολές που αγνοούνται και ενστάσεις Υπουργών

Ο Νίκος Αναστασιάδης, ενώπιον της Επιτροπής, ξεκαθάρισε πως δεν προ-
έκυπτε ζήτημα σύγκρουσης συμφερόντων υπουργών και του ιδίου, κατά τη
διαδικασία εξέτασης των φακέλων που έφθαναν στο Υπουργικό Συμβούλιο
για απόφαση.
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Σε καθεστώς πίεσης βρίσκεται η
Λευκωσία, μετά την υπερψήφιση
από το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο πα-
κέτου μέτρων για την καταπολέμηση
του φορολογικού εγκλήματος. Το
συγκεκριμένο νομοθέτημα βγάζει
στην επιφάνεια τις κατά καιρούς αν-
τιδράσεις που είχαν καταγραφεί για
το πρόγραμμα των πολιτογραφήσε-
ων, που έχει υιοθετήσει και η Κύπρος.
Αυτό που φαίνεται να προκαλεί ιδι-
αίτερη ανησυχία στη Λευκωσία είναι
η ονομαστική αναφορά που γίνεται
στην Κύπρο, τόσο στην έκθεση της
Ειδικής Επιτροπής που συστάθηκε
τον Μάρτιο του 2018 όσο και η υιο-
θέτηση από το Ευρωπαϊκό Κοινο-
βούλιο. Το άλλο στοιχείο, το οποίο
εξάγεται, είναι η ισχυρή πλειοψηφία
που εξασφάλισε το συγκεκριμένο
νομοθέτημα (505 ψήφους υπέρ, 63
κατά και 87 αποχές) σε συνδυασμό
με το κατά πόσο θα επηρεαστεί το
συγκεκριμένο πρόγραμμα επί τους
εδάφους, αλλά και το καυτό θέμα
που αφορά την προσέλκυση ξένων
επενδυτών. Ένα ζήτημα το οποίο
θα φανεί σε βάθος χρόνου και ανα-
λόγως της διάθεσης από ευρωπαϊκής
πλευράς, να δώσει συνέχεια στις πιέ-
σεις για εφαρμογή του σχεδίου αν-
τιμετώπισης του οικονομικού εγ-
κλήματος, στη βάση των όσων ψή-
φισε το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο.

Η επόμενη μέρα
Πέρα από τις αντιδράσεις που κα-

ταγράφηκαν στη Λευκωσία την επο-
μένη της απόφασης, σε μια πρώτη
αποκρυπτογράφηση για τις ονομα-
στικές υποδείξεις σε δύο κράτη μέλη
(Κύπρος και Μάλτα) εντοπίζεται σο-
βαρό πρόβλημα με το όλο σύστημα
παραχώρησης διαβατηρίων έναντι
επενδύσεων, κυρίως με την εμπλοκή

επαγγελματικών ομάδων που επη-
ρεάζονται άμεσα από το συγκεκρι-
μένο πρόγραμμα. Κάτι που ακροθιγώς
αφήνεται να φανεί στα όσα ψηφί-
στηκαν στο Στρασβούργο. Πέρα από
την ανησυχία που εκφράζεται «για
τα προγράμματα «χρυσής βίζας» και
διαβατηρίων για επενδυτές, τα οποία
πρέπει να καταργηθούν σταδιακά»,
η Ευρωβουλή υιοθέτησε τα ευρήματα
της Ειδικής Επιτροπής για αδύναμους
μηχανισμούς δέουσας επιμέλειάς
τους, με ειδική αναφορά στα προ-
γράμματα Μάλτας και Κύπρου. Κύ-
κλοι στο Στρασβούργο έλεγαν, μετά
τη ψηφοφορία της περασμένης Τρί-
της, πως αυτό που ενοχλεί δεν είναι
τα προγράμματα παραχώρησης δια-
βατηρίων, αλλά το φιλτράρισμα που
γίνεται στα πρόσωπα που δίνονται.
Αφήνοντας με αυτό τον τρόπο να
φανεί η κατεύθυνση προς την οποία
θα πρέπει να κινηθεί η Λευκωσία,
στην προκειμένη περίπτωση, για
εξάλειψη των όποιων πιέσεων.

Τι έχει ενοχλήσει
Αυτό το οποίο φάνηκε πως δεν

περνά απαρατήρητο στην Ε.Ε. είναι
η παραχώρηση διαβατηρίων, σε κά-
ποια πρόσωπα, κατά την πρώτη πε-
ρίοδο εφαρμογής αλλά και κατόπιν,

του επενδυτικού προγράμματος. Επί
του όλου, πηγές στο Στρασβούργο
έλεγαν στην «Κ» πως το ζήτημα για
τους Ευρωπαίους είναι η παραχώ-
ρηση διαβατηρίων σε πρόσωπα τα
οποία είναι συνδεδεμένα με πολιτικά
εκτεθειμένα πρόσωπα κυρίως προς
την πλευρά της Ρωσίας. Η Κομισιόν
είχε άλλωστε προχωρήσει κατά το
παρελθόν και σε σύνδεση του εν
λόγω επενδυτικού προγράμματος
με πρόσωπα που αιτούνται την εξα-
σφάλιση ιθαγένειας και ενδέχεται
να σχετίζονται με ομάδες οργανω-
μένου εγκλήματος που θέλουν να
διεισδύσουν στην ΕΕ, ή να στοχεύουν
σε ξέπλυμα χρήματος και φοροδια-
φυγή. Ήταν περίπου εκείνη την πε-
ρίοδο, Δεκέμβριος του 2018, που ο
Πρόεδρος Αναστασιάδης είχε ανα-
φέρει, ατυχώς κατά ορισμένους κύ-
κλους, σε έντονο ύψος στο Ευρω-
κοινοβούλιο, ότι επιχειρείται έντονη
στοχοποίηση της Κύπρου. Ένα δεύ-
τερο εξίσου σοβαρό θέμα, αφορά
παραχώρηση διαβατηρίων σε πρό-
σωπα όπου άλλο κράτος μέλος είχε
απορρίψει την παραχώρηση διαβα-
τηρίου. Εδώ γίνεται παραπομπή στη
Μάλτα, η οποία επίσης υποδεικνύεται
στην απόφαση του Ευρωπαϊκού Κοι-
νοβουλίου για τις «χρυσές βίζες» και
διαβατήρια. Στη βάση των ευρημά-
των της Ειδικής Επιτροπής, που είχε
συσταθεί για να παρουσιάσει προ-
τάσεις στην Ευρωβουλή, η Μάλτα
εμφανιζόταν να εγκρίνει επενδυτικά
προγράμματα σε πρόσωπα με ύποπτη
δράση, που ύστερα από πιέσεις που
της ασκήθηκαν οδήγησαν σε ένα
αυστηρότερο πλαίσιο.

Οι ντιβέλοπερ
Η συγκεκριμένη πρακτική από

πλευράς Μάλτας, όπως λέγεται σε
επίπεδο Ένωσης, συνδέεται με την
Κύπρο, αλλά και με την άποψη για

προβληματικό πλαίσιο παραχώρησης
διαβατηρίων, σε ξένους επενδυτές.
Αυτό που φαίνεται να έχει ενοχλήσει
τις Βρυξέλλες είναι η παραχώρηση
διαβατηρίων σε πρόσωπα τα οποία
προηγουμένως είχαν απορριφθεί
από τις αρχές της Μάλτας. Επί του
προκειμένου λέγεται πως κύπριοι
ντιβέλοπερ έστησαν μηχανισμούς
στη Μάλτα «ψαρεύοντας», στην ου-
σία, όσους απέρριπταν οι αρχές της
Μάλτας και τους διευκόλυναν με
την παραχώρηση διαβατηρίων από
την Κυπριακή Δημοκρατία. Η Ε.Ε.
εμφανίζεται ενοχλημένη με την πρα-
κτική η Κυπριακή Δημοκρατία να
παραχωρεί διαβατήρια σε πρόσωπα,
τα οποία απορρίφθηκαν από επεν-
δυτικά προγράμματα άλλων κρατών
μελών.

Σφίγγει ο κλοιός
Από την Ολομέλεια πέρασε και

ένα δεύτερο μέτρο που αφορά την
Κύπρο και έχει να κάνει με τα φο-
ρολογικά. Συγκεκριμένα η Κύπρος
συγκαταλέγεται σε μια λίστα με επτά
κράτη μέλη, τα οποία όπως αναφέ-
ρεται παρουσιάζουν χαρακτηριστικά
«φορολογικών παραδείσων και δι-
ευκολύνουν επιθετικές πρακτικές
φορολογικού σχεδιασμού». Οι υπό-
λοιπες χώρες που κατονομάζονται
είναι το Βέλγιο, η Ουγγαρία, η Ιρ-
λανδία, το Λουξεμβούργο, η Μάλτα
και η Ολλανδία. Οι συστάσεις της
Ειδικής Επιτροπής καλύπτουν σειρά
ζητημάτων, από την αναθεώρηση
του συστήματος αντιμετώπισης του
οικονομικού εγκλήματος, της φορο-
διαφυγής και της φοροαποφυγής
(κυρίως μέσω της ουσιαστικής βελ-
τίωσης της συνεργασίας σε όλους
τους τομείς μεταξύ των πολυάριθμων
εμπλεκόμενων αρχών) μέχρι τη σύ-
σταση νέων οργάνων σε επίπεδο
ευρωπαϊκό αλλά και παγκόσμιο.

Διαβατήρια σε άτομα που απέρριψαν άλλοι 
Πίσω από τις ονομαστικές αναφορές του ΕΚ για την Κύπρο βρίσκεται η ενόχληση της Ε.Ε. για τα διαβατήρια σε Ρώσους

Οικονομική Αστυνομία
Στις συστάσεις που πέρασαν από
την Ολομέλεια περιλαμβάνονται:
-Κάλεσμα προς την Κομισιόν να
ξεκινήσει να ετοιμάζει, άμεσα
πρόταση για μια ευρωπαϊκή οικο-
νομική αστυνομία και μια μονάδα
χρηματοοικονομικών πληροφο-
ριών της Ε.Ε.
-Πρόταση για τη σύσταση ενός
ευρωπαϊκού εποπτικού μηχανι-
σμού εναντίον του «ξεπλύματος
χρήματος».
-Παρότρυνση για τη δημιουργία
ενός παγκόσμιου φορολογικού
οργάνου στο πλαίσιο του ΟΗΕ.

Η Ολομέλεια εξέφρασε έντονη
ανησυχία και για τη γενικότερη
έλλειψη πολιτικής βούλησης,
από τα κράτη μέλη στο Συμβού-
λιο για την αντιμετώπιση της φο-
ροδιαφυγής, της φοροαποφυ-
γής και του οικονομικού εγκλή-
ματος. Η ανάγκη ψήφισης πακέ-
του μέτρων για φορολογικά εγ-
κλήματα προέκυψε μετά τις
αποκαλύψεις, τα τελευταία πέν-
τε χρόνια φορολογικών υποθέ-
σεων, όπως LuxLeaks, Panama
Papers, Football Leaks και Para-
dise Papers. 

������

Εκτός από τις περιπτώ-
σεις παραχώρησης κά-
ποιων διαβατηρίων κυ-
ρίως σε Ρώσους η Ε.Ε.
εμφανίζεται ενοχλημένη
με την τακτική έγκρισης
πολιτογραφήσεων σε άτο-
μα τα οποία είχαν απορ-
ριφθεί από άλλα κράτη.

Οι Βρυξέλλες, σύμφωνα με κύκλους του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, δεν φαί-
νεται να διαφωνούν με τα επενδυτικά προγράμματα πολιτογραφήσεων, αλλά με
το πλαίσιο που τα διέπει. Στην περίπτωση της Κύπρου αυτό που έχει ενοχλήσει
περισσότερο είναι περιπτώσεις στα πρώτα στάδια εφαρμογής του σχεδίου. 
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Υλοποιώντας το πλάνο για αναδιάρθρωση
και ψηφιακή μεταμόρφωση η Τράπεζα
Κύ ί ί

έως το τέλος του χρόνου μειωθούν κατά
13 τα καταστήματά της που λειτουργούν

ί Τ λά ά ζ

Το νομοσχέδιο που
αλλάζει τα δεδομένα
Μετέωρες οι σχολικές εφορείες

Τη στιγμή που το νομοσχέδιο για μεταρ-
ύθ ή δ ί β ί

Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

Το Σότσι
Η κατάσταση στη Συρία φαίνεται να
βαίνει προς ρύθμιση, με το επόμενο

ό βή ί

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΑΣΟΥΛΙΔΗΣ

Hρθε η ώρα
για το ταγκό 
της λύσης

« Όταν χορεύεις ταγ-
κό, θέλεις δύο. Όταν
σταματάς το ταγκό και
ξεκινά η κάθε πλευρά
να χορεύει το δικό της

τσιφτετέλι μπορείς να κάνεις όσες
φιγούρες θέλεις. Αλλά φτάνει πλέον
η ώρα να χορέψεις ταγκό», λέει σε
συνέντευξή του στην «Κ» ο πρώην
υπουργός Εξωτερικών Ιωάννης Κα-
σουλίδης. Ο ίδιος αποδέχεται ότι
υπήρξε περίοδος τακτικισμού όλο
αυτό το διάστημα και σημειώνοντας
πως υπήρχε κενό λόγω της τουρκι-
κής πλευράς και αφέθησαν διάφο-
ρες σκέψεις, αλλά ο Πρόεδρος δεν
μίλησε ποτέ επίσημα για άλλες μορ-
φές λύσης πλην της διζωνικής δικοι-
νοτικής ομοσπονδίας. Σελ. 16

Μειώνει καταστήματα η Τρ. Κύπρου
Φεύγουν και 400 υπάλληλοι με σχέδιο εθελούσιας εξόδου 

ΑΜΥΝΑ

Από τη «Νικηφόρο»
στο «Ατσάλινο Βέλος»
Η παρουσία τριών ελληνικών μαχητι-
κών F-16 σε άσκηση  της Ε.Φ. 19 χρό-
νια μετά, ουσιαστικά έρχεται να συμ-
πληρώσει το «Νέο Δόγμα» στο κομ-
μάτι των αμυντικών συνεργασιών της
Κυπριακής Δημοκρατίας και με άλλες
χώρες. Φιλοσοφία η οποία επικεν-
τρώνεται στην ουσία και όχι στον εν-
τυπωσιασμό, όπως τονίζει Αθήνα και
Λ ί Σ ί ί ό

ΚΑΤΕΧΟΜΕΝΑ 

Σύγκρουση 2 κόσμων 
στις «προεδρικές» 
Η νέα αντιπαράθεση του Ακιντζί με
Άγκυρα-τ/κ Δεξιά εντάσσεται στην
αρχική φάση της «προεκλογικής»
περιόδου. Έμπειροι Τ/κ αναλυτές το-
νίζουν ότι οι αντιμαχόμενες παρατά-
ξεις του ΚΕΕ και τα υπόλοιπα κόμμα-
τα της τ/κ Δεξιάς επιχειρούν να επω-
φεληθούν από την αντιπαράθεση
του κ. Ακιντζί με την Άγκυρα και το
κύμα εθνικισμού που μεγεθύνεται
σε Τουρκία και Κατεχόμενα. Σελ. 8

Παρεμβάσεις και παρασκήνιο στο Επενδυ-
τικό Πρόγραμμα των πολιτογραφήσεων
αφήνει πίσω η δημοσιοποίηση παραχώρη-
σης κυπριακών διαβατηρίων σε μέλη του
καθεστώτος της Καμπότζης. Η ενίσχυση
του ελεγκτικού πλαισίου τον Φεβρουάριο
βρίσκει έντονες αντιδράσεις από πρόσωπα
και επαγγελματικές ομάδες που κινούνται

στα πέριξ του προγράμματος. Σύμφωνα με
τις πληροφορίες που υπάρχουν, οι παρα-
σκηνιακές προσπάθειες που καταβάλλονται
φαίνεται  να στοχεύουν στη χαλάρωση των
κριτηρίων που έχουν τεθεί για τα Πολιτικά
Εκτεθειμένα Πρόσωπα – επενδυτές, κριτήρια
με τα οποία διαφωνούν οι επιχειρηματίες
ανάπτυξης γης. Επίσης, από πλευράς CIPA,γί-

νεται προσπάθεια να ενισχυθεί ο ρόλος και
η παρουσία του στο κομμάτι έγκρισης των
επενδυτών. Το δημοσίευμα του πρακτορείου
Reuters αναδεικνύει και το κατά πόσο οι-
κονομική πόροι του Σχεδίου κατέληξαν
στην πραγματική οικονομία ή εξανεμίστη-
καν σε επενδύσεις εταιρειών με την αγορά
μετοχών. Οικονομική, σελ. 4

Πιέσεις για χαλαρώσεις 
στα «χρυσά διαβατήρια»
Έντονο παρασκήνιο για μείωση των ασφαλιστικών δικλίδων στο Πρόγραμμα

ΣΥΡΙΑ 

Διακρίνεται πλέον
μια Pax Russica
Το περίγραμμα μιας Pax Russica στη Συρία,
το οποίο θα συζητηθεί στην κρίσιμη συνάν-
τηση Πούτιν - Ερντογάν, την ερχόμενη Τρίτη,
στο Σότσι, αρχίζει να διακρίνεται. Ενδεχο-
μένως δε να μην είναι ασύμβατο με τη θολή,
ακόμη, συμφωνία Πενς - Ερντογάν. Σελ. 18 

Η Τουρκία βρίσκεται πολύ
κοντά στον διαμελισμό του Ροζάβα.

Πύρρειος νίκη οι επιτυχίες της Άγκυρας
στη βόρεια Συρία. Σελ. 6

Πολιτική κρίση στις ΗΠΑ λόγω
«ξεπουλήματος» των Κούρδων  

Τι αποκάλυψαν για τον πρόεδρο Τραμπ οι
χειρισμοί της κατάστασης. Σελ. 4 

Ρωσία, ΗΠΑ και Τουρκία
αναζητούν συμβιβασμό στην κρίση

Τίθενται νέες ισορροπίες και διαμορφώ-
νονται ζώνες επιρροής. Σελ. 6

Προς πενταμερή
με ενισχυμένη 
συναντίληψη
Υποβάθμιση της τριμερούς 
Τέλη του Νοέμβρη πραγματοποιείται η τρι-
μερής διάσκεψη μεταξύ των δύο ηγετών
και του γενικού γραμματέα των Ηνωμένων
Εθνών, ενώ τον Δεκέμβριο αναμένεται να
πραγματοποιηθεί η πενταμερής διάσκεψη
για την οποία γίνονται ήδη βολιδοσκοπήσεις.
Τα μέχρι στιγμής δεδομένα καταδεικνύουν
πως στην τριμερή θα υπάρξει μία «ενισχυ-
μένη» συναντίληψη, με το σενάριο της συ-
νομολόγησης όρων αναφοράς να απομα-
κρύνεται.  Σελ. 10

Η συμφωνία Πενς - Ερν-
τογάν ήταν αποκορύφω-
μα τραγέλαφου, καθώς
μέρος της ήταν οι ΗΠΑ,
που δεν πολεμούν και όχι
οι Κούρδοι που πολε-
μούν, γεγονός που την
καθιστά αναξιόπιστη.
Από τις δηλώσεις Πενς
προκύπτει ότι η «ασφα-
λής ζώνη» των 485 χλμ.
που ήθελε ο Ερντογάν
περιορίζεται σε μήκος
125 χλμ., από το Ρας αλ
Αϊν μέχρι το Ταλ Αμπιάντ
(όπου στη φωτογραφία
φαίνονται να επιχειρούν
μετά την εκεχειρία Τούρ-
κοι στρατιώτες). Συνε-
πώς, οι μεγάλες κουρδι-
κές πόλεις, συμπεριλαμ-
βανομένου του Κομπάνι,
παραμένουν υπό κουρδι-
κό-συριακό έλεγχο.

Ο τραγέλαφος μιας υπό κατάρρευση εκεχειρίας 
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Η δημοσιοποίηση από πλευράς των
Reuters, παραχώρησης κυπριακών
διαβατηρίων σε συγγενείς και συ-
νεργάτες του δικτάτορα πρωθυ-
πουργού της Καμπότζης, ήρθε να
επιβαρύνει τη διεθνή εικόνα της
Κύπρου,  με τα κατά καιρούς δυ-
σμενή σχόλια στο διεθνή τύπο και
όχι μόνο, για το επενδυτικό πρό-
γραμμα της ΚΔ. Τα ζητήματα που
εγείρονται αλλά και τα ερωτηματικά
που διατυπώνονται, για τις συν-
θήκες κάτω από τις οποίες μέλη
του καθεστώτος της Καμπότζης,
απέκτησαν κυπριακά – ευρωπαϊκά

ταξιδιωτικά έγγραφα,  αγγίζουν το
βασικό πυρήνα του Κυπριακού
Επενδυτικού Προγράμματος που
τρέχει από το 2013. Ένα πρόγραμμα
που έχει δεχθεί πέντε «λίφτινγκ»,
προκειμένου να κλείσουν τα όποια
κενά που το θέτουν εκτός του αν-
τικειμενικού σκοπού που είναι η
τόνωση του επενδυτικού τομέα. Η
τελευταία κίνηση της κυβέρνησης,
το Φεβρουάριο του 2019 να ενι-
σχύσει το πλαίσιο των κριτηρίων
παραχώρησης επενδυτικών δια-
βατηρίων, έκλεισε κενά που υπήρ-
χαν. Όμως την ίδια ώρα προκάλεσε
μουρμουρητά ανάμεσα σε κάποιες
εκ των εμπλεκομένων με το πρό-
γραμμα πλευρές που δεν φαίνεται
να συμμερίζονται την ανησυχία
της κυβέρνησης από τον συνεχι-

πτυξης της Πάφου οι οποίοι εντο-
πίζουν αρνητικές επιπτώσεις στην
προσέλκυση ξένων επενδυτών.
Μάλιστα γίνεται λόγος για εξονυ-
χιστικούς ελέγχους τους τελευταί-
ους μήνες, που σε κάποιες περι-
πτώσεις είχαν ως αποτέλεσμα την
απόρριψη επενδυτών με το αιτιο-
λογικό των Πολιτικά Εκτεθειμένων
Προσώπων. Αλλά και επίσημα η
θέση που εκφράζει ο Παγκύπριος
Σύνδεσμος Επιχειρηματιών Ανά-
πτυξης Γης και Οικοδομών δεν δια-
φοροποιείται τραγικά. Ο Γιάννης
Μισιρλής,  αναπληρωτής πρόεδρος
του Συνδέσμου, αν και εξέφρασε
τη στήριξη του στις αλλαγές του
ΥΠΕΣ  για σωστές επενδύσεις, εξέ-
φρασε την αντίθεση του Συνδέσμου
για τα κριτήρια που τέθηκαν για

μορφή πιέσεων για αλλαγές, στο
πλαίσιο παραχώρησης «χρυσών
διαβατηρίων», φαίνεται που αγγίζει
τον CIPA (Κυπριακός Οργανισμός
Προώθησης Επενδύσεων). Παρά
την παρουσία και εμπλοκή που
έχει ο Οργανισμός στο Επενδυτικό
Πρόγραμμα, το τελευταίο διάστημα
ασκούνται έντονες πολιτικές πιέ-
σεις προκειμένου να αποκτήσει
καθοριστικό ρόλο στο κομμάτι έγ-
κρισης των αιτήσεων παραχώρησης
κυπριακών διαβατηρίων. Στο πάζλ
του σκηνικού που φαίνεται να έχει
στηθεί δεν μπορεί να περάσει απα-
ρατήρητη, προσπάθεια που κατα-
βλήθηκε παλαιότερα, από συγκε-
κριμένη επαγγελματική ομάδα να
αναλάβει μέσω τρίτων, τον έλεγχο
των αιτούντων του Επενδυτικού

εκ των κριτηρίων που τέθηκαν υπό
τον κίνδυνο, όπως υποστηρίζεται,
τα υπό ανέγερση υψηλά κτίρια που
προορίζονται σε επενδυτές να μεί-
νουν άδεια. Μάλιστα ασφαλής πηγή
της “Κ” που θέλησε να κρατήσει
την ανωνυμία της μας δήλωσε πως
έχουν κατατεθεί ανεπίσημα και
προσχέδια για τις ζητούμενες αλ-
λαγές στον νόμο “για να μην σβή-
σει” το πρόγραμμα. Πιέσεις που
αναμένεται να ενταθούν το επό-
μενο διάστημα και προς την πλευρά
της Βουλής. 

Οι διεθνείς επικρίσεις
Όπως προκύπτει και από το δη-

μοσίευμα του  Reuters, τα επίμαχα
κυπριακά διαβατήρια πέρασαν από
το Υπουργικό Συμβούλιο τον Νο-

δικασίες και με υποτυπώδεις ελέγ-
χους, κατά την πρώτη περίοδο
έναρξης του επενδυτικού σχεδίου.
Όπως χαρακτηριστικά μας επιση-
μάνθηκε την περίοδο εκείνη πέριξ
του σχεδίου στήθηκε ένας ολόκλη-
ρος μηχανισμός, προς ομαλή και
τάχιστη διεκπεραίωση των αιτη-
μάτων που υπήρχαν. Στα θετικά
της πρώτης περιόδου καταγράφεται
η ανάκαμψη που παρατηρήθηκε
στον τομέα των ακινήτων, στη σκιά
των επιπτώσεων της οικονομικής
κρίσης,  που εν πολλοίς στήριξε
και έσωσε τους επιχειρηματίες ανά-
πτυξης γης με το μέγα πρόβλημα
που αντιμετώπιζαν,  τα κόκκινα
δάνεια στις τράπεζες. Ωστόσο, στη
συνέχεια, όπως επισημαίνεται σε
κάποιες περιπτώσεις το οικονομικό

που χρησιμοποίησαν για να απο-
κτήσουν ευρωπαϊκό διαβατήριο
χωρίς να τους ενδιαφέρει ουσια-
στικά που κατέληγαν τα χρήματα.
Μια τέτοια  περίπτωση φαίνεται
να είναι αυτή των διαβατηρίων στο
καθεστώς της Καμπότζης, όπου το
τίμημα απόκτησής του φαίνεται
να επενδύθηκε κέλυφος που διο-
χέτευσε στη συνέχεια τα ποσά σε
εταιρεία ανέγερσης γνωστού ξε-
νοδοχείου στη Λάρνακα. Η “Κ” επι-
κοινώνησε και με Ευρωπαϊκές πη-
γές οι οποίες κατέθεσαν την ανη-
συχία τους για ενδεχόμενη νέα εμ-
φάνιση αμφιλεγόμενων προσώπων
πέραν του τελευταίου, που έλαβαν
κυπριακό διαβατήριο, ενώ κατέ-
θεσαν και ανεπισήμως την απαρέ-

σκεια τους για την εμπλοκή σε αυ-
τές τις διαδικασίες και σημαντικών
ονομάτων του συστήματος χρη-
ματοοικονομικών υπηρεσιών της
Κύπρου. “Πρώτα εσείς έπρεπε να
προστατεύσετε την χώρα σας”
ήταν η δήλωση τους στην “Κ”, προ-
σθέτοντας επίσης πως το πρόγραμ-
μα “δεν μπορεί να διαρκέσει για
πάντα”. 

Χορός εκατομμυρίων
Μια άλλη παράμετρος που έχει

να κάνει με την ευρύτερη αγορά
που δημιουργήθηκε πέριξ στου
Σχεδίου και που δεν εξυπηρετούσε
τον αντικειμενικό στόχο,  έχει να
κάνει με τα ποσά που διακινούνταν,
πέραν των επενδυτικών, για υπη-
ρεσίες προς τους αιτούντες επεν-

Πιέσεις για χαλαρώσεις στα «χρυσά διαβατήρια»
Παρασκηνιακές διεργασίες για αλλαγές του πλαισίου παραχώρησης κυπριακής υπηκοότητας για επενδυτικούς σκοπούς

Η περίπτωση με τα διαβατήρια σε μέλη του καθεστώτος της Καμπότζης έβγαλε στην επιφάνεια το ευρύτερο επενδυτι-
κό πλαίσιο, αλλά και τις αντιδράσεις που φαίνεται να υπάρχουν για ένα μέρος των ασφαλιστικών δικλείδων που έθεσε
το ΥΠΕΣ προκειμένου να μην υπάρχουν φαινόμενα κατάχρησης του Σχεδίου.
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Οι πιέσεις που φαίνεται
να εξασκούνται στο 
παρασκήνιο προέρχον-
ται από  πρόσωπα ή
επαγγελματικές ομάδες
που δραστηριοποιούν-
ται στο Επενδυτικό 
Πρόγραμμα με τα διαβα-
τήρια προκειμένου να
έχουν ενεργότερη 
εμπλοκή στην επιλογή
των επενδυτών.

������

Το πρόγραμμα πολιτο-
γραφήσεων ξεκίνησε
το 2013 και μέχρι σήμε-
ρα έχει δεχθεί πέντε
βελτιώσεις προκειμέ-
νου να καλυφθούν κενά
κυρίως κατάχρησης του
Σχεδίου. Το τελευταίο
«λίφτινγκ» πραγματο-
ποιήθηκε τον περασμέ-
νο Φεβρουάριο.

Αποφασισμένη  
η κυβέρνηση
Η κυβερνητική πλευρά έχον-
τας ενώπιον της επικρίσεις
μέσω του διεθνούς τύπου
αλλά και την Ε.Ε. σε ρόλο
επιτηρητή, εμφανίζεται
αποφασισμένη να μην εν-
δώσει στις πιέσεις, ενι-
σχύοντας το πλαίσιο παρα-
χώρησης των «Χρυσών» δια-
βατηρίων. Στη λογική αυτή
πραγματοποιήθηκε η ενί-
σχυση του Επενδυτικού
Προγράμματος με απώτερο
στόχο την αποφυγή φαινο-
μένων κατάχρησης. Από
πλευράς κυβέρνησης προ-
τάσσονται δυο επιπρόσθε-
τες δικλείδες ασφαλείας
του περασμένου Φεβρουα-
ρίου όπως οι «αιτούντες/ αι-
τούσες να είναι κάτοχοι θε-
ώρησης Schengen σε ισχύ
και αιτούντες/αιτούσες που
έχουν υποβάλει αίτηση για
απόκτηση της υπηκοότητας
σε οποιοδήποτε άλλο κρά-
τος-μέλος της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, η οποία έχει απορ-
ριφθεί, δεν δικαιούνται να
αποκτήσουν την κυπριακή
υπηκοότητα στα πλαίσια του
Προγράμματος».  
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Αμερικανοί και Ευρωπαί-
οι αξιωματούχοι εμφανί-
ζονται ανήσυχοι με την
πορεία του κυπριακού
προγράμματος πολιτο-
γραφήσεων. Σε αμφότε-
ρες τις περιπτώσεις αυτό
που φαίνεται να μην περ-
νά απαρατήρητο είναι η
δημόσια διαχείριση πα-
ραχώρησης διαβατηρίων
από τη Λευκωσία.

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Η ενίσχυση του πλαισίου κριτηρίων
του προγράμματος πολιτογραφή-
σεων, τέλη του 2017 αρχές του 2018,
εκτόνωσε τις ασφυκτικές πιέσεις
που προκαλούσαν στη Λευκωσία
διεθνή δημοσιεύματα και όχι μόνο,
ωστόσο, το κυπριακό σχέδιο συνε-
χίζει να παραμένει υπό αυστηρή
«επιτήρηση», στο προσκήνιο αλλά
κυρίως στο παρασκήνιο. Μετά από
δύο χρόνια σχετικής νηνεμίας, πλη-
θαίνουν οι ενδείξεις ότι το όλο ζή-
τημα εξελίσσεται σε μόνιμο βραχνά
για την κυπριακή πλευρά, η οποία
σε κάποιες περιπτώσεις φαίνεται
να γίνεται και πάλι αποδέκτης των
διακριτικών υποδείξεων, στην κα-
λύτερη των περιπτώσεων, για το
μέλλον του επενδυτικού προγράμ-
ματος. Ωστόσο, επί του θέματος, οι
έξωθεν νουθεσίες που φαίνεται να
υπάρχουν δεν είναι το μοναδικό ζή-
τημα που θα πρέπει να τύχει δια-
χείρισης σε πολιτικό επίπεδο.

Οι έξωθεν υποδείξεις, που φαί-
νεται να έχουν επιστρέψει προς τη
Λευκωσία, είναι το ένα σκέλος χει-
ρισμού. Το άλλο αφορά το εσωτερικό
και τις διαφορετικές απόψεις που
φαίνεται να υπάρχουν για τις πολι-
τογραφήσεις, όχι στον χώρο της αν-
τιπολίτευσης αλλά πέριξ του κυβερ-

νητικού στρατοπέδου. Απόψεις που
σε συγκεκριμένες περιπτώσεις έχουν
καταγραφεί δημόσια και ουσιαστικά
υποδεικνύουν πως στο συγκεκριμένο
θέμα η Κύπρος δεν είναι σε θέση
να αγνοεί την βασική παράμετρο
«του να είσαι αλλά και να πρέπει να
φαίνεται», λογική στην οποία κινή-
θηκε η αυστηροποίηση του πακέτου
κριτηρίων για τις πολιτογραφήσεις,
το οποίο συνεχίζει να υφίσταται.
Μάλιστα, σε κάποιες περιπτώσεις,
εμφανίζεται να υπάρχει διάσταση
απόψεων σε επίπεδο διαμόρφωσης
του πλαισίου των πολιτογραφήσεων,
κάτι που ωστόσο δεν επιβεβαιώνεται
επί του παρόντος.

Οι Αμερικάνοι
Για το κυπριακό πρόγραμμα πο-

λιτογραφήσεων έντονο ενδιαφέρον
φαίνεται να επιδεικνύεται από την
Ουάσιγκτον, ενδιαφέρον, το οποίο
έρχεται να προστεθεί σε αυτό που
ήδη επιδεικνύεται από τις Βρυξέλλες.
Κυβερνητική πηγή με την οποία μί-
λησε η «Κ» έλεγε πως οι Αμερικάνοι
το τελευταίο διάστημα δείχνουν με-
γαλύτερη προσοχή στις κυπριακές
πολιτογραφήσεις απ’ ό,τι στο πα-
ρελθόν. Η ίδια πηγή σημείωνε πως
μετά το 2013, όταν το πρόγραμμα
πήρε την τελική μορφή του, οι ΗΠΑ
κατά διαστήματα, στο παρασκήνιο

και με διακριτικότητα έδειχναν να
τις ενδιαφέρουν περιπτώσεις πολι-
τογραφήσεων και όχι το καθαυτό
πρόγραμμα. Η προσοχή, όπως ση-
μείωνε η ίδια πηγή, επικεντρωνό-
ταν:

-Στην προσπάθειαξεπλύματος βρώ-
μικου χρήματος, μέσω της απόκτη-
σης κυπριακών διαβατηρίων.

-Σε περιπτώσεις Ρώσων ολιγαρχών
και ειδικότερα του περιβάλλοντος
του Βλαντιμίρ Πούτιν.

-Για υλοποίηση της πολιτικής των
ΗΠΑ στις σχέσεις της με τη Μόσχα.

Στο πνεύμα αυτό οι παραινέσεις
Αμερικανών αξιωματούχων, όπως
τονίζεται, ήταν διακριτικές-φιλικές,
χωρίς ιδιαίτερες πιέσεις. Απέναντι
στις φιλικές αμερικάνικες υποδείξεις,
η πολιτική της Λευκωσίας ήταν οι
κινήσεις καθησυχασμού όποιων και
σε οποιαδήποτε μορφή ανησυχιών
εκφραζόντουσαν. Μια χαρακτηρι-
στική περίπτωση, όπως αναφέρεται,
είναι αυτή του Ρώσου μεγιστάνα
και του περιβάλλοντος του Ρώσου
προέδρου, Όλεγκ Ντεριπάσκα, ο
οποίος συμπεριλαμβάνεται στο κα-
τάλογο των αμερικανικών κυρώσεων
και στον οποίο δόθηκε κυπριακό
διαβατήριο μέσω του προγράμματος
πολιτογραφήσεων. Η απόφαση της
κυπριακής κυβέρνησης να συμπε-
ριλάβει τη συγκεκριμένη περίπτωση

με τις υπόλοιπες προβληματικές,
λέγεται πως ικανοποίησε την αμε-
ρικάνικη πλευρά, προλαβαίνοντας
ενδεχόμενες άλλες δυσάρεστες εξε-
λίξεις.

Η πρεσβεία των ΗΠΑ
Ωστόσο, το τελευταίο διάστημα

πληθαίνουν οι πληροφορίες πως η
αμερικάνικη πλευρά και πάλι έχει
στρέψει την προσοχή της στο κυ-
πριακό πρόγραμμα πολιτογραφή-
σεων. Χαρακτηριστικά αυτό το οποίο
λέγεται σε πολιτικούς κύκλους, κοντά
στην κυβέρνηση, είναι «πως μετά
τους Ευρωπαίους έχουμε και τους
Αμερικάνους τώρα». Συγκεκριμένα
αυτό το οποίο υποστηρίζεται, εντό-
νως σε κύκλους κοντά στο πρόγραμ-
μα πολιτογραφήσεων είναι πως το
τελευταίο διάστημα παρατηρείται
μια αυξητική τάση στις διακριτικές
υποδείξεις Αμερικανών αξιωματού-
χων, προς τη Λευκωσία. Όπως λέ-
γεται «υπάρχει μια κινητικότητα για
το πρόγραμμα των διαβατηρίων. Οι
Αμερικάνοι, ναι, έχουν στείλει κάποια

μηνύματα ότι ενδεχομένως να αλ-
λάξει η πολιτική τους για να είμαστε
πιο αυστηροί. Τα μηνύματα δεν είναι
σε επίσημο επίπεδο». Η «Κ» ζήτησε
επίσημη τοποθέτηση από την πρε-
σβεία των ΗΠΑ, στο ερώτημα αν
για το θέμα των πολιτογραφήσεων
υπήρξε οποιαδήποτε επαφή ή αν
συζητήθηκε το θέμα με την κυπρια-
κή κυβέρνηση. Η απάντηση της
αμερικάνικης διπλωματικής απο-
στολής ήταν η ακόλουθη: «Δεν έχου-
με υπόψη οποιεσδήποτε πρόσφατες
συνομιλίες, μεταξύ Ηνωμένων Πο-
λιτειών και Κυπριακής Δημοκρατίας
(ROC) αναφορικά με αυτό το ζήτημα.
Οι Ηνωμένες Πολιτείες έχουν εκ-
φράσει τις ανησυχίες τους, προ-
ηγουμένως, σε αξιωματούχους της
Κυπριακής Δημοκρατίας (ROC)».

Όπως προκύπτει από την επίση-
μη τοποθέτηση, το συγκεκριμένο
θέμα δεν απασχόλησε τις δύο χώρες
σε επίσημο επίπεδο, ενισχύοντας
τα όσα υποστηρίζονται για παρα-
σκηνιακές υποδείξεις. Επίσης επι-
βεβαιώνεται πως οι ΗΠΑ παρακο-

λουθούσαν το κυπριακό πρόγραμμα,
εκφράζοντας ανησυχίες χωρίς να
διευκρινίζεται εάν οι ανησυχίες
αυτές συνεχίζουν να υπάρχουν.

Οι Βρυξέλλες
Περισσότερο εμφανής είναι η ει-

κόνα που υπάρχει, σε επίπεδο Ε.Ε.
για το πρόγραμμα των πολιτογρα-
φήσεων με τη στενή παρακολούθη-
ση, όχι μόνο της Κύπρου αλλά της
Μάλτας και της Βουλγαρίας με την
αποστολή, μάλιστα, σχετικής επι-
στολής την 1η Απριλίου, που δεν
είναι η μοναδική, όπως επίσημα ανα-
κοινώθηκε από την Κομισιόν. Οι δη-
μόσιες υποδείξεις του αρμοδίου εκ-
προσώπου της Κομισιόν Κρίστιαν
Βίγκαντ αποκαλύπτουν το κλίμα που
επικρατεί στις Βρυξέλλες για τα προ-
γράμματα πολιτογραφήσεων, ανά-
μεσα σε αυτά και το κυπριακό. Χωρίς
να υπεισέλθει σε λεπτομέρειες, ο εκ-
πρόσωπος της Κομισιόν τόνισε με
νόημα τις «υποχρεώσεις (των κρατών
μελών) ως προς το κοινοτικό δίκαιο
και ειδικά τα ζητήματα ασφαλείας
που ενέχουν τα εν λόγω προγράμ-
ματα». Στη Λευκωσία πηγές με γνώση
έλεγαν στην «Κ» πως «σε ευρωπαϊκό
επίπεδο ποτέ δεν τέθηκε θέμα για
το πρόγραμμα. Οι υποδείξεις που
υπήρχαν προέρχονταν από διευθύν-
σεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής».

Σε δίνη νέων
πιέσεων για «χρυσά»
διαβατήρια η Κύπρος
Δέκτης παρασκηνιακών αμερικανικών και ευρωπαϊκών
υποδείξεων η Λευκωσία για το πρόγραμμα πολιτογραφήσεων 

Η άλλη όψη του νομίσματος στις
πολιτογραφήσεις, αφορά το εσω-
τερικό σκηνικό και την πολιτική
διαχείριση των συχνά πυκνά αρ-
νητικών αναφορών που προέρχον-
ται εκτός Κύπρου. Εδώ, όπως σα-
φέστατα προκύπτει, φαίνεται να
υπάρχουν δύο διαφορετικές σκέψεις

ρούσες συνθήκες, είναι πως μερίδα
παραγόντων πλησίον στο κυβερ-
νητικό στρατόπεδο φαίνεται να εν-
τοπίζουν προβληματικά σημάδια
στη διαχείριση του προγράμματος
χωρίς, ωστόσο, όπως τονίζεται, να
έχει διαφοροποιηθεί το αναθεωρη-
μένο πλαίσιο κριτηρίων. «Εάν χα-

γοντες πλησίον της κυβέρνησης
εμφανίζονται να διαφωνούν με εν-
δεχόμενη χαλάρωση του πλαισίου
αλλά και του χειρισμού από το ΥΠΕΣ.
Εδώ μάλιστα εκφράζονται αμφιβο-
λίες για την ακολουθούμενη πολιτική
που αγγίζει ακόμα και το Προεδρικό.
Χαρακτηριστικό παράδειγμα που

λιτογραφήσεις θα υποστούν ζημιά.
Τελικά, το Υπουργικό Συμβούλιο
αποφάσισε να εντάξει και την πε-
ρίπτωση αυτή στις υπόλοιπες των
προβληματικών.

Το Υπ. Εσωτερικών
Η «Κ» ζήτησε από το Υπουργείο

25/12/2019, είναι πως τυχόν τερμα-
τισμός του προγράμματος θα έστελ-
νε λανθασμένα μηνύματα. «… κατά
την εκτίμησή μου, εάν προχωρή-
σουμε σε αναστολή του προγράμ-
ματος, είναι ωσάν να ομολογούμε
ότι φτιάξαμε μια μηχανή παραγωγής
υπηκοοτήτων για να υπηρετήσουμε

«Προβληματική» διαχείριση του προγράμματος πολιτογραφήσεων

Οι υποδείξεις από πλευράς ΗΠΑ φαίνεται να εκφράζονται επί του παρόντος,
σε παρασκηνιακό επίπεδο. Η επίσημη τοποθέτηση της αμερικάνικης πρεσβεί-
ας στη Λευκωσία στην «Κ» είναι πως δεν γνωρίζει για επίσημες επαφές. 
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Πολιτικές θύελλες αφήνει πίσω ο
απροσδιόριστος αριθμός πολιτο-
γραφήσεων σε συγγενικά πρόσωπα
και μέλη του καθεστώτος της Καμ-
πότζης. Πέρα από τις δημόσιες αψι-
μαχίες ΑΚΕΛ με Προεδρικό, οι κι-
νήσεις της κυβέρνησης βάζουν στο
τραπέζι νέα δεδομένα, από το 2013
που ξεκίνησε να «τρέχει» το Επεν-
δυτικό Πρόγραμμα των Πολιτο-
γραφήσεων, τα οποία εν πολλοίς
να σχετίζονται με τις επιδόσεις του
προγράμματος, την παρούσα πε-
ρίοδο αλλά και τις πιέσεις που συ-
νεχίζουν να ασκούνται στη Λευ-
κωσία εκτός Κύπρου. Η τροπή που
έχει προσλάβει το όλο θέμα, φούν-
τωσε σε μια περίοδο που όλες οι
ενδείξεις έδειχναν πως βαίνει προς
εκτόνωση. Η απόφαση του Υπουρ-
γικού Συμβουλίου να ξεκινήσει
έρευνα μέσω του υπουργείου Εσω-
τερικών, ήταν η σπίθα που αφενός
φούντωσε την εσωτερική πολιτική
αντιπαράθεση και αφετέρου δη-
μιούργησε τεράστια ερωτηματικά
για την αναγκαιότητα της έρευνας,
τη στιγμή μάλιστα που και η ίδια
η κυβέρνηση παραδέχεται πως τη
χρονική περίοδο που παραχωρή-
θηκαν τα κυπριακά διαβατήρια,
οι αιτητές κάλυπταν τις προϋπο-
θέσεις και τα κριτήρια του Προ-
γράμματος. Παραδοχή που εκ των
πραγμάτων οδηγεί στην εξαγωγή
συμπερασμάτων πως η κυβέρνηση
σπεύδει να προλάβει, ενδεχόμενη
εμφάνιση και άλλων παρόμοιων
περιπτώσεων, καλυπτόμενη πίσω

ό ό ή ή

των κριτηρίων που θέσπισε και
εφαρμόζει από το Φεβρουάριο του
2018. Μια κίνηση που οδηγεί πο-
λιτικά κόμματα, όπως το ΑΚΕΛ, να
διερωτώνται ποιος θα ερευνήσει
ποιον.

Η παραδοχή
Η περίπτωση με τα καμποτζιανά

διαβατήρια δεν ήταν η μοναδική
με δυσμενή σχόλια και αναφορές
στον διεθνή τύπο, για το Κυπριακό
Πρόγραμμα Επενδύσεων με τα
«Χρυσά Διαβατήρια». Και στο πα-
ρελθόν η κυβέρνηση είχε επικριθεί
για παραχώρηση ευρωπαϊκών δια-
βατηρίων σε ύποπτα, για τις οικο-
νομικές και πολιτικές τους δρα-
στηριότητες, πρόσωπα ουδέποτε
όμως έκανε κίνηση που να ενίσχυε
ή να έδινε υπόσταση στα όσα γρά-
φονταν, με πιθανές επιπτώσεις στο
ίδιο το πρόγραμμα. Για πρώτη φορά
από το 2013, η κυβέρνηση με την
απόφασή της να ξεσκονίσει τις πο-
λιτογραφήσεις πριν το 2018, ου-
σιαστικά παραδέχεται ότι ενδεχο-
μένως κάτι δεν πήγε καλά, τουλά-
χιστον σε κάποιες περιπτώσεις.
Κίνηση που αν δεν συντρέχουν
άλλοι λόγοι που δεν έχουν γίνει
γνωστοί, παρομοιάζεται με κάποιον
ο οποίος πυροβολεί τα πόδια του.
Οι απόψεις που διατυπώνονται επί
του προκειμένου επιμένουν πως
η αξιοπιστία της Κύπρου, επενδυ-
τικά θα δεχθεί ένα ισχυρό πλήγμα
με απροσδιόριστες προεκτάσεις
στην περίπτωση που η έρευνα του
ΥΠΕΣ, εντοπίσει αριθμό προβλη-
ματικών πολιτογραφήσεων πριν

2018 δ ό ά λ ή

νεργειών που έχουν προκληθεί κα-
τά καιρούς, με το Κυπριακό Επεν-
δυτικό Πρόγραμμα των πολιτογρα-
φήσεων περίοπτη θέση καταλαμ-
βά δ θ ί έ Α

έχει ανησυχήσει τη Λευκωσία και
που ενδεχομένως να δίνει απαν-
τήσεις για τις κινήσεις που γίνονται,
φαίνεται να έχει σχέση με μια λίστα
δέκα παλαιότερων περιπτώσεων
που φαίνεται να είναι ύποπτες και
για τις οποίες στο παρασκήνιο
ασκούνται έντονες πολιτικές πιέ-
σεις. Με αφορμή το δημοσίευμα
του πρακτορείου Reuters, το οποίο
δεν χαρακτηρίζεται τυχαίο, στο
Προεδρικό εκτιμούν πως εάν δεν
γίνει κάποια κίνηση ενδεχομένως
να κάνουν την εμφάνισή τους και
άλλες παρόμοιες περιπτώσεις, φέρ-
νοντας την Κύπρο σε δυσκολότερη
θέση από τη σημερινή. Με το σκε-
πτικό αυτό εκτιμάται πως λήφθηκε
η απόφαση της διεξαγωγής έρευνας
προκειμένου να «καθαρίσει» το
όνομα στης Κύπρου. Μια απόφαση
που βοηθήθηκε και από τις επιδό-
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μένα Πρόσωπα, φαίνεται να βρί-
σκεται σε φθίνουσα τροχιά. 

Η έρευνα
Με βάση αυτά τα οποία έχουν

γίνει γνωστά, το ΥΠΕΣ θα ερευνήσει
το σύνολο των πολιτογραφήσεων
από το 2013 κάτι που προκαλεί
ερωτηματικά κυρίως από πρακτικής
πλευράς. Από το κυβερνητικό στρα-
τόπεδο λέγεται επίσης πως οι έρευ-
νες ενδεχομένως να ξεκινήσουν
από την έναρξη του Προγράμματος,
πριν από το 2013. Πρόθεση της κυ-
βέρνησης είναι να προχωρήσει σε
ανακλήσεις πολιτογραφήσεων εφό-
σον διαπιστωθεί πως δεν πληρούν
τα κριτήρια που εφαρμόζονται σή-
μερα. Στο κυβερνητικό επιτελείο
υπάρχει η άποψη πως η συντρι-
πτική πλειοψηφία του Προγράμ-
ματος δεν επηρεάζεται από την
έ Ε ί δ έ

τογραφήσεων, σε μεταγενέστερο
χρόνο από την παραχώρησή τους
και με διαφορετικά κριτήρια. Αυτό
το οποίο υποστηρίζεται εντόνως
είναι πως η κυβέρνηση στο πνεύμα
προστασίας του καλού ονόματος
της Κύπρου μπορεί να προχωρήσει
σε νέο έλεγχο και λήψη μέτρων
χωρίς χρονικό περιορισμό. Στο
πνεύμα αυτό απορρίπτονται τα
όσα υποστηρίζονται ότι οι έλεγχοι
θα έπρεπε να είχαν γίνει την πε-
ρίοδο παραχώρησης, με την κυ-
βέρνηση να θεωρεί πως ο έλεγχος
είναι μια διαδικασία συνεχής. Στο
ερώτημα ενδεχόμενων παρενερ-
γειών από πιθανή ανάκληση υπη-
κοοτήτων, γίνεται παραπομπή
στην δικαιοσύνη στην οποία ο
κάθε επηρεαζόμενος μπορεί να
αποταθεί. Για το κομμάτι του οι-
κονομικού τιμήματος που κατέβαλε

άθ ή δ ή

«Χρυσά» 
διαβατήρια 
με αδιαφανές 
παρελθόν
Η λίστα με τις ύποπτες πολιτογραφήσεις 
και οι διεθνείς πιέσεις οδήγησαν σε έρευνα
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Η κυβέρνηση, με την
πρόσφατη απόφασή της,
ουσιαστικά παραδέχεται
για πρώτη φορά πως εν-
δεχομένως κάποιες περι-
πτώσεις επενδυτών
στους οποίους παραχω-
ρήθηκαν κυπριακά δια-
βατήρια να μην καλύ-
πτουν σήμερα τα κριτή-
ρια που έχουν θεσπιστεί.

Το υπ. Εσωτερικών, με την απόφαση του Υπουργικού, θα ξεσκονίσει τις πολιτογραφήσεις που παραχωρήθηκαν από την αρχή του Επενδυτικού Προγράμματος.
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΠΕΤΡΙΔΗΣ

Νωρίτερα έπρεπε
να καταργηθεί 
το πρόγραμμα

Αν για κάτι μετανιώνει
ο υπ. Οικονομικών Κων-
σταντίνος Πετρίδης ί-
σως είναι που δεν επέ-
μεινε νωρίτερα στην κα-

τάργηση του προγράμματος. Σε συ-
νέντευξή του στην «Κ» απαντά για το
αν σκέφτηκε να παραιτηθεί από το Υ-
πουργείο Εσωτερικών κατά τη διάρ-
κεια των δημοσιευμάτων για τις πολι-
τογραφήσεις και σχολιάζει αν νιώθει
πολιτικά υπεύθυνος για όσα ακολού-
θησαν. Απορρίπτει κατηγορηματικά
ότι είχε οποιαδήποτε συνάντηση με
τον παραιτηθέντα πρόεδρο της Βου-
λής για συγκεκριμένους επενδυτές,
ενώ σχολιάζει τα περί εμπλοκής του
γενικού διευθυντή, όπως επίσης αν
υπάρχουν δούρειοι ίπποι εντός του
Υπουργείου Εσωτερικών. Σελ. 7

ΝΤΕΪΒΙΝΤ ΧΑΡΙΣΟΝ

Ετσι φτάσουμε
στον Δημ. Συλλούρη
Μία έρευνα στο Λονδίνο για το πώς
μπορεί ένας Κινέζος εγκληματίας να
κρύψει χρήματα και να αλλάξει ταυ-
τότητα οδήγησε στο περιβόητο ντοκι-
μαντέρ λέει στην «Κ» ο δημοσιογρά-
φος του Al Jazeera Ντέιβιντ Χάρισον.
Δεν θα βγει ένα νέο βίντεο αμέσως,
αλλά συλλέγουν πληροφορίες. Σελ. 8

ΧΑΪΚΟ ΜΑΑΣ

Ο Δεκέμβριος είναι 
το χρονικό ορόσημο  
O ΥΠΕΞ της Γερμανίας Χάικο Μάας μι-
λάει στην «Κ» για τη νέα κλιμάκωση
στα ελληνοτουρκικά και τη στάση της
Ε.Ε. και λέει ότι η δουλειά των υπουρ-
γών Εξωτερικών πρέπει να είναι πά-
ντα να περπατάνε αυτό το «έξτρα μίλι»
διπλωματίας, ώστε να μένουν τα κα-
νάλια επικοινωνίας ανοιχτά. Σελ. 19

ΚΑΤΕΧΟΜΕΝΑ «ΕΚΛΟΓΕΣ»

Σύγκρουση δύο 
διαφορετικών κόσμων
Οι Τατάρ και Ακιντζί θα «κονταροκτυ-
πηθούν» για την ηγεσία της Τ/κ κοι-
νότητας στον 2ο γύρο των «προεδρι-
κών εκλογών» στα Κατεχόμενα. Στην
παλαίστρα της κάλπης αναμετριόνται
η διχοτόμηση με την ομοσπονδιακή
λύση Σελ. 9, 10

Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

Η επόμενη μέρα 
Η διαπλοκή που παρουσίασε το βίντεο
του Al Jazeera κατέδειξε τη θεσμική
κρίση που επικρατεί στη χώρα και που
μας στέλνει στο σκαμνί της Κομισιόν.
Μετά και την παραίτηση του Δημήτρη
Συλλούρη από την Προεδρία της Βου-
λής στόχος θα πρέπει να είναι η επό-

Σε ετοιμότητα
οι ελληνικές Ε Δ

Υπεροχή Μπάιντεν
χωρίς εφησυχασμό

Η λίστα των προκλήσεων και 
βάθ ϋ λ ό

Στο εδώλιο της Κομισιόν τα διαβατήρια
Στο γραφείο της Ούρσουλα φον Ντερ Λάιεν βρίσκεται το κυπριακό επενδυτικό πρόγραμμα, εξετάζοντας λήψη νομικών μέτρων
Στην ατζέντα της Ευρωπαϊκής Επιτροπής
προωθείται για συζήτηση το θέμα του Κυ-
πριακού Επενδυτικού Προγράμματος και
της πώλησης διαβατηρίων, με αφορμή τις
αποκαλύψεις του Al Jazeera. Το θέμα εκτός
απρόοπτου θα τεθεί ενώπιον του Κολεγίου

των Επιτρόπων την ερχόμενη Τετάρτη
29/10. Αυτό που φαίνεται να προωθεί ο Ε-
πίτροπος για θέματα Δικαιοσύνης Ντιντιέ
Ρέιντερς σε συνεννόηση με την πρόεδρο
της Κομισιόν είναι την εξέταση των νομικών
μέτρων που δύναται να αναλάβει η Κομισιόν

σε σχέση με πιθανές παραβιάσεις του κοι-
νοτικού δικαίου από την Κύπρο. Καθόλου
τυχαία δεν είναι και η κίνηση της Λευκωσίας
να καταργήσει το επενδυτικό πρόγραμμα.
Η επικοινωνία Λευκωσίας – Βρυξελλών
πρέπει να θεωρείται δεδομένη, ακόμα και

αν χάθηκε μια ευκαιρία ο πρόεδρος Ανα-
στασιάδης να μιλήσει με την ίδια την κ.
φον Ντερ Λάιεν στο περιθώριο του τελευ-
ταίου Ευρωπαϊκού Συμβουλίου, καθώς η
πρόεδρος της Κομισιόν χρειάστηκε να
μπει σε αυτοπεριορισμό λίγο μετά την έ-

ναρξη της συνόδου. Η επί παραβάσει α-
ποτελεί τον τρόπο με τον οποίο η Κομισιόν
εγκαλεί κράτη μέλη τα οποία παραβιάζουν
το δίκαιο της Ε.Ε. και μπορεί να φτάσει
μέχρι στο Ευρωπαϊκό Δικαστήριο στο Λου-
ξεμβούργο. Σελ. 5

Καμπανάκι για πολίτες και Πολιτεία το δεύτερο κύμα

Απότομη αύξηση του αριθμού των κρουσμάτων της νόσου COVID-19 καταγράφεται τις τελευταίες μέρες, με την Κύπρο να φαίνεται ότι ακολουθεί τον ευρωπαϊκό ρυθμό. Για πρώτη φο-
ρά, το απόγευμα της Πέμπτης ανακοινώθηκε τριψήφιος αριθμός κρουσμάτων με την ανησυχία των μελών της Συμβουλευτικής Επιστημονικής Επιτροπής, του Υπουργού Υγείας, ακόμα
και του ιδίου του προέδρου της Δημοκρατίας να κορυφώνεται. Δεν αποκλείονται τοπικά lockdowns, ώστε η κατάσταση να μη φτάσει σε μη διαχειρίσιμα επίπεδα. Αξιοσημείωτο, ωστό-
σο, είναι και το γεγονός ότι, ενώ έχει αυξηθεί κατακόρυφα ο αριθμός των κρουσμάτων, οι θάνατοι στην Ευρώπη βρίσκονται σε πολύ χαμηλότερα επίπεδα σε σύγκριση με το πρώτο κύμα
της πανδημίας. Εκ μέρους του Υπουργείου Υγείας μελετάται επίσης και το ενδεχόμενο αναδιοργάνωσης της Ομάδας Ιχνηλάτησης. Σελ. 16

ΔΙΑΒΑΤΗΡΙΑ

Mαύρες τρύπες 
πολιτογραφήσεων 
Οι αποκαλύψεις του αραβικού δικτύου Al
Jazeera εκτός από τους πολιτικούς τριγμούς
που έχουν προκαλέσει αποκάλυψαν και τα
αδύνατα σημεία του νομοθετικού πλαισίου
του επενδυτικού προγράμματος πολιτο-
γραφήσεων. Μέσα από τους διαλόγους α-
ποκαλύφθηκε η αχίλλειος πτέρνα  που έτυχε
της δέουσας εκμετάλλευσης. Σελ. 6

ΔΙΑΧΡΟΝΙΚΗ ΘΕΣΜΙΚΗ ΚΡΙΣΗ

Εγινε Λερναία 
Υδρα η πολιτική
διαπλοκή
Η διαχρονική θέση της κυρίαρχης πολιτικής
ελίτ της χώρας να συντηρεί παντί τω τρόπω
την έλλειψη λογοδοσίας, την ατιμωρησία
και την ασυδοσία, έχει φέρει πολλάκις τη
Δημοκρατία σε δύσκολη θέση. Από την υ-
πόθεση της ΞΕΚΤΕ το 1978, τα δολάρια Μι-
λόσεβιτς έως τις αποκαλύψεις του Αλ Τζαζίρα
δεν κατέστη δυνατό να εμπεδωθεί σε μεγάλο
μέρος του πολιτικού και θεσμικού συστήματος
το περί δικαίου αίσθημα και η εφαρμογή
του προς όφελος των πολιτών της Δημοκρα-
τίας. Το βίντεο μπορεί να έφερε παραιτήσεις,
αλλά έβαλε και τη Δημοκρατία στο σκαμνί
της Κομισιόν απολογούμενη. Σελ. 4

EP
A

Ο Νίκος Αναστασιάδης
υπεραμύνθηκε των κυ-
βερνητικών επιλογών
στο πρόγραμμα πολιτο-
γραφήσεων, ωστόσο, στο
κομμάτι των ελέγχων, οι
αντιδράσεις της κυβέρ-
νησης εκδηλώθηκαν με
αργοπορία.

Ο πρόεδρος έδειξε να μη
γνωρίζει την ύπαρξη δύο
επιστολών της Νομικής
Υπηρεσίας, στις οποίες
εκφράζονταν οι ανησυ-
χίες των Βρυξελλών για
τη συμβατότητα των πο-
λιτογραφήσεων με το δί-
καιο της Ε.Ε.
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Συνέντευξη στη
ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Μέχρι το καλοκαίρι αναμένεται να
ξεκαθαρίσει το ζήτημα των προ-
εδρικών εκλογών, αναφέρει στη συ-
νέντευξή του στην «Κ» ο γνωστός
νομικός Αχιλλέας Δημητριάδης, ο
οποίος παραδέχεται πως το όνομά
του ακούγεται για την προεδρία.
Όπως σημειώνει, επί του παρόντος,
αγωνιά για το Βαρώσι και πως θέλει
να φανεί χρήσιμος. Ο ίδιος αναλύει
τον εντεκάλογο του τίμιου κράτους
που έχει δημοσιοποιήσει, τα χρυσά
διαβατήρια, τις σχέσεις σύγκρουσης
συμφέροντος και το δικηγορικό γρα-
φείο του Νίκου Αναστασιάδη, ση-
μειώνοντας πως η ουσία δεν είναι
να αλλάξει το όνομα του δικηγορικού
του γραφείου ο Νίκος Αναστασιάδης
αλλά πως «ηουσία του προβλήματος

είναι ότι χρησιμοποιείτο αυτό το
γραφείο για να γίνονται υποθέσεις,
οι οποίεςείχαν να κάνουν με το Προ-
εδρικό. Αυτή είναι η διαπλοκή». Σε
ό,τι αφορά το Κυπριακό πιστεύει
στη σταυροειδή διαπραγμάτευση,
η οποία θα χρειαστεί πολλή μελέτη.
Χαρακτηρίζει άστοχη την εξωτερική
πολιτική και απαντά γιατί δεν θα
πάει στη Νέα Υόρκη. 

–Πώς σας φάνηκε η κατάθεση
του Προέδρου στην ερευνητική
επιτροπή;

–Δεν πήρα τις απαντήσεις που
ανέμενα ότι θα έπαιρνα.
–Τι αναμένατε δηλαδή; 

–Να βγει στην επιφάνεια αυτή
η σαθρή κατάσταση με τα χρυσά
διαβατήρια. Οι απαντήσεις δεν ήταν
ικανοποιητικές. Είμαστε στον όγδοο
χρόνο διακυβέρνησης και ακόμα
εξαγγέλλουμε χάρτες δεοντολογίας
οι οποίες θα έπρεπε να είχαν ήδη
γίνει. Το εντυπωσιακό είναι ότι η
γενική εισαγγελία φαίνεται να είχε
προειδοποιήσει δύο φορές την εκτε-
λεστική εξουσία για το παράνομο
αυτής της διαδικασίας. Μη ξεχνάτε
ότι ως χώρα βρισκόμαστε ενώπιον
της Κομισιόν για το πρόγραμμα και
υπάρχει διαδικασία εναντίον μας,
που ενδεχομένως να καταλήξει στο
Δικαστήριο της ΕΕ. Γίνεται λοιπόν
κάποιες από τις γνωματεύσεις του
Γενικού Εισαγγελέα να είναι δε-
σμευτικές και άλλες όχι;
–Το επιχείρημα, βεβαίως, είναι
πως δεν μπορούν να περνούν
όλα από τον Πρόεδρο. Θεωρείτε
πως έγιναν καταχρήσεις ή απλώς
κάποιοι έκαναν τα στραβά μά-
τια;

–Το λιγότερο είναι τα στραβά μά-
τια και το χειρότερο είναι η διαπλοκή.
Πάντοτε ο καπετάνιος έχει την ευ-
θύνη του πλοίου. Στην περίπτωση
του Υπουργικού, η έννοια της σύγ-
κρουσης συμφέροντος ήταν ο κα-
νόνας. Δεν γίνεται να ήσουν μέλος
του Υπουργικού, να έχεις ίδιον συμ-
φέρον σε θέματα που εξετάζονται
από το Υπουργικό και να μην το δη-
λώνεις. Αυτό το ζήτημα σύγκρουσης
συμφερόντων είναι μείζον. 
–Πώς;

–Για παράδειγμα, στη Χάρτα που
υπογράφηκε από τα μέλη τουΥπουρ-
γικού. Αναφέρεται εκεί πως πρέπει
να αποτρέπεται κάθε «υποψία προ-
σωπικού συμφέροντος». Η αλήθεια
είναι πως δυσκολεύτηκα να τη βρω
και μάλιστα δεν τη βρήκα υπογε-
γραμμένη.Έχει σημαντικούς όρους,
όπως για παράδειγμα η διαδικασία
αποδοχής δώρων. Δεν είδα άτομα
να δηλώνουν σύγκρουση συμφέ-
ροντος ούτε να παραιτούνται όπως
προβλέπεται, επειδή παραβίασαν
τη Χάρτα. 
–Μπορούσαν να ξέρουν για όλες
τις αιτήσεις που τους αφορούσε;
Υπήρχε τρόπος να αποφευχθεί
κάτι τέτοιο; 

–Βεβαίως. Ο λειτουργός που ετοι-
μάζει την αίτηση δεν ξέρει ότι ο
ένας σχετίζεται με τον άλλο; Κι αν
δεν το ξέρει, σημαίνει πως δεν κάνει
καλά τη δουλειά του. 
–Είναι θέμα των λειτουργών να
δουν τη σύγκρουση συμφέρον-
τος;

–Το Υπουργείο Εσωτερικών είναι
αρμόδιο για να παρουσιάσει τους
φάκελους στο Υπουργικό. Έχει λει-
τουργούς που χειρίζονται αυτά τα

θέματα. Τα κριτήρια για τη σύγ-
κρουση συμφέροντος θα έπρεπε
να ήταν το πρώτο ζήτημα που θα
μελετούσαν. Μιλάμε μόνο για μερικά
άτομα.
–Ο πρόεδρος δέχεται κριτική
για τις επαγγελματικές δραστη-
ριότητες του οικογενειακού του
περίγυρου. Ίσως να βοηθούσε
την κατάσταση η απάλειψη του
ονόματός του από το πρώην δι-
κηγορικό του γραφείο; 

–Δεν νομίζω ότι αυτό είναι το
πρόβλημα, αλλά οι πράξεις. 
–Δεν είναι κι αυτό πρόβλημα;

–Ιστορικά αυτό ήταν το όνομα,
αυτός ήταν ο ιδρυτής αυτός το έκανε.
Νομίζω ότι θα ήταν δύσκολο κάποιος
να το αλλάξει. Το όνομα είναι απλώς
το παρουσιαστικό. Η ουσία του προ-
βλήματος είναι ότι χρησιμοποιείτο
αυτό το γραφείο για να γίνονται
υποθέσεις, οι οποίες είχαν να κάνουν
με το Προεδρικό. Αυτή είναι η δια-
πλοκή.
–Το όνομα δεν είναι κράχτης;

–Σίγουρα, θα ήταν καλύτερα να
αλλάξει, αλλά για μένα δεν είναι το
όνομα που είναι το θέμα αλλά η ου-
σία. Δεν δηλωνόταν η σύγκρουση
συμφέροντος και αντίθετα από αυτά
που ακούμε, φαίνεται πως χρησι-
μοποιείτο η διασύνδεση αυτή για
να πετύχουν κάποιοι πιο γρήγορη
διεκπεραίωση των αιτήσεων και
ενδεχομένως αποδοχή αιτήσεων
που δεν θα έπρεπε να είχαν τύχει
αποδοχής. 
–Η κυβέρνηση, ωστόσο, λέει
πως η διαφθορά είναι διαχρονικό
πρόβλημα. Το συμμερίζεστε; 

–Τα επίπεδα διαφθοράς τελευ-
ταίως είναι πρωτόγνωρα. Δενμπορώ

να φανταστώ ότι αυτός είναι ο τρό-
πος που λειτουργούσε το κράτος.
Δεν γίνεται η μόνη δικαιολογία να
είναι ότι η οικονομία μας δεν πήγαινε
καλά το 2013 και να παρουσιάζονται
όλα αυτά τα περίεργα ως θεμιτά,
για την ανάκαμψη της οικονομίας.
Πρέπει να έχουμε θεσμούς και να
τους ακολουθούμε. Μετά το βίντεο
του Al Jazeera, έχουμε γίνει περί-
γελος στον κόσμο. Αυτός ο διασυρ-
μός της χώρας είναι ανεπανάληπτος. 
–Από δω και πέρα τι μπορεί να
γίνει; Έχετε δημοσιοποιήσει 11
προτάσεις για τη δημιουργία
ενός τίμιου κράτους. Γιατί νιώ-
σατε αυτή την ανάγκη; 

–Γιατί απλώς δεν έχουμε ένα
τίμιο κράτος. 
–Έχετε μιλήσει με κάποιον για
την εφαρμογή του; 

–Όχι γιατί σκοπός είναι να δο-
θούν καινούργιες ιδέες στην κοι-
νωνία. Για παράδειγμα, να υπάρξει
ένας έλεγχος από τη Βουλή για τους
αξιωματούχους που διορίζονται και
για τους οποίους πολλοί ασκούν
κριτική ότι δεν έχουν τα προσόντα.
Ας δεχτεί ο Πρόεδρος συμβουλευτικό
έλεγχο από τη Βουλή. Σημαντικό
είναι να υπάρχει αποτελεσματική
εφαρμογή των νόμων και η τεχνο-
λογία γιατί διασφαλίζει την διαφά-
νεια και την ισότητα. Αυτό αποτρέ-
πει τη διαπλοκή.
–Βεβαίως πρόβλημα δεν αποτε-
λεί μόνο η διαφθορά. Το Κυπρια-
κό βρίσκεται σε ένα οριακό ση-
μείο όπου οι γενικόλογες δια-
κηρύξεις δεν βοηθούν. Να συ-
νεχίσουμε εκεί που μείναμε ή
έχετε άλλη πρόταση να καταθέ-
σετε;

–Εξαρτάται από το τι θέλουμε.
Η άποψή μου είναι: Διζωνική, δι-
κοινοτική ομοσπονδία με πολιτική
ισότητα σύμφωνα με τα ψηφίσματα
των Ηνωμένων Εθνών αλλά και με
σεβασμό στα Ευρωπαϊκά Ανθρώπινα
Δικαιώματα. 

Σταυροειδής διαπραγμάτευση
–Στις διαπραγματεύσεις τι θα
κάνουμε τώρα;

–Πιστεύω πως χρειάζεται μία
σταυροειδής διαπραγμάτευση στα
Έξι Σημείατου Πλαισίου Γκουτιέρες.
Να μας δώσουν για παράδειγμα κάτι
στην ασφάλεια και εγγυήσεις, να
δώσουμε στα στρατεύματα. Στην
άτυπη Διάσκεψη 5 + 1 θα είναι δια-
φορετικά από προηγουμένως. Οι
ομάδες των διαπραγματευτών έκα-
ναν μέχρι τώρα τη συζήτηση μέσα

σε συγκεκριμένο καλούπι. Εφόσον
αρχίσει η συνολική διαπραγμάτευση
θα βγούμε από το καλούπι και θα
κληθούμε να δώσουμε στο ένα και
να πάρουμε στο άλλο. Αυτό είναι
πολύ σκληρό, καθώς θα πρέπει να
κατέχεις και ταΈξι Σημεία για να
ξέρεις πού μπορείς να δώσεις και
πού μπορείς να πάρεις.
–Θα συμμετάσχετε στη διαπραγ-
ματευτική ομάδα; Θα πάτε στη
Νέα Υόρκη; 

–Όχι, δεν με έχει προσκαλέσει
κανένας. Ήμουν μέχρι το 2016 στην
ομάδα εργασίας για το περιουσιακό,
ωστόσο, όταν η Δημοκρατία στα-
μάτησε να συμμετέχει στο ΕΔΑΔ
θεώρησα ότι δεν μπορώ να συμμε-
τέχω από τη μια και η κυβέρνηση
για το θέμα αυτό να μη βοηθά τους
αιτητές από την άλλη.
–Πώς δεν βοήθησε; 

–Στο θέμα των Βαρωσίων, μας
εγκατέλειψε ουσιαστικά η Κυπριακή
Δημοκρατία. Δεν μπορεί να μην έρ-
χεται να βοηθήσει τους Κύπριους
πολίτες στο ΕΔΑΔ. Και δεν είναι
μόνο το Βαρώσι, αλλά και άλλες
υποθέσεις, όπου η Κυπριακή Δη-
μοκρατία δεν βοηθά τους αιτητές
στο Στρασβούργο. 
–Δέχεστε βεβαίως τις επικρίσεις
πως η όλη έμφαση σε αυτές τις
υποθέσεις είναι επειδή επωφε-
λείστε προσωπικά...

–Από το 1989, είναι η δουλειά
μου να ασχολούμαι με τα Ανθρώπινα
Δικαιώματα. Με την Λοϊζίδου είχα
την τύχη να εργαστώ με όλους τους
γενικούς εισαγγελείς που μας υπο-
στήριζαν. Η δικηγορία είναι το επάγ-
γελμά μου και ειδικεύομαι στις υπο-
θέσεις Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων.

Το καλοκαίρι οι αποφάσεις για το 2023 
Το όνομά μου ακούγεται για τις προεδρικές όμως επί του παρόντος αγωνιώ για το Βαρώσι, λέει ο δικηγόρος Αχιλλέας Δημητριάδης

–Το όνομά σας ακούγεται έντονα
για τις προεδρικές εκλογές του
2023. Είναι κάτι που σας ενδια-
φέρει; 

–Έχετε δίκαιο πως ακούγεται το
όνομά μου, όμως προς το παρόν η
προσοχή μου βρίσκεται στο Βαρώσι.
Με απασχολεί το θέμα της Αμμο-
χώστου, προσπαθώ στο ΕΔΑΔ να
δώσω κάποιες ιδέες. Υπάρχει εν-
διαφέρον με την έννοια ότι αγωνιώ
για τη λύση του Κυπριακού και για
το τι κράτος θα δώσουμε στα παιδιά
μας. 
–Για να εφαρμοστούν βεβαίως
οι προτάσεις που καταθέτετε,
ένας τρόπος είναι να διεκδική-
σετε. Και δεν είναι νωρίς, έχουμε
μπροστά μας μόνο δύο χρόνια. 

–Ναι, σύμφωνοι, το θέμα με απα-
σχολεί πολύ και θέλω να είμαι χρή-
σιμος, μέχρι το καλοκαίρι θα πρέπει
να ξεκαθαρίσει.
–Να ξεκαθαρίσει, αν θα διεκδι-
κήσετε την Προεδρία;

–Δεν μπορώ να σας απαντήσω
τώρα. Ελπίζω μέχρι το καλοκαίρι
να ξεκαθαρίσουν τα πράγματα. 
–Σας έχουν κάνει κρούση κόμ-
ματα;

–Όχι, κανείς.
–Φαντάζομαι όμως πως σας είχε
κάνει κρούση το 2017 το ΑΚΕΛ
για να βάλουν το όνομά σας στο
πολιτικό γραφείο προς ψήφι-
ση…

–Είναι κι αυτό μια ιστορία.
–Δηλαδή; 

–Δεν θα έλεγα ότι υπήρχε κρού-
ση, αλλά δεν νομίζω ότι αυτό είναι
το θέμα. Το μείζον είναι τι θα κά-
νουμε στο μέλλον. Για να αποφα-
σίσουμε για το μέλλον θέλει σκέψη
και προετοιμασία.
–Για να καταλάβουμε το μέλλον,
χρειάζεται να ξέρουμε και το
ιστορικό της υπόθεσης. 

–Πολύ σωστά ρωτάτε αλλά δεν
υπήρξε κάτι επιβεβαιωμένο.
–Στο παρελθόν, η αντιπολίτευση
απέτυχε να ενωθεί κάτω από
έναν υποψήφιο. Είναι εφικτό
πλέον να συγκεραστούν στο Κυ-
πριακό αντίθετες απόψεις, όπως
αυτές του ΑΚΕΛ, του ΔΗΚΟ ή
των Οικολόγων κάτω από έναν
υποψήφιο για την Προεδρία;

–Αν κάποιος έχει θέσεις αρχής,
δεν είναι σε κομματικό σχήμα και
έχει ανεξάρτητη διάσταση, τότε νο-
μίζω θα μπορεί να τα εφαρμόσει.
Το Κυπριακό είναι το ένα κεφάλαιο,
το άλλο είναι το μέλλον. Πρέπει να
σκεφτούμε πλέον το μέλλον αυτής
της χώρας. Μπορείτε για παράδειγμα
να φανταστείτε το 2035τα 75 χρόνια
Δημοκρατίας; Σε αυτό το μέλλον
πρέπει να έχουμε την Ε.Ε., ένα τίμιο
κράτος, μία συγκεκριμένη πρόταση
για την ανάπτυξη, το περιβάλλον
και σίγουρα την αναβάθμιση της
τεχνολογίας. Αυτά είναι άξονες που
δεν έχουν να κάνουν τόσο με τους
κομματικούς μηχανισμούς και μπο-
ρεί να εκφράζουν την πλειοψηφία
της κοινωνίας μας. 

Οι κρούσεις του ΑΚΕΛ και το κουστούμι του Προέδρου της Δημοκρατίας

Το Κυπριακό είναι το ένα κεφάλαιο, το άλλο είναι το μέλλον. Πρέπει να σκε-
φτούμε πλέον το μέλλον αυτής της χώρας. 

Αποτύχαμε
στην εξωτερική
πολιτική
–Για να μιλάτε για σταυροειδή
διαπραγμάτευση, να υποθέ-
σουμε πως δεν θεωρείτε ότι
θα τεθεί στο τραπέζι άλλη μορ-
φή λύσης; 
–Είναι ο τρόπος που παζα-
ρεύει η τουρκική πλευρά.
Βάζει στο τραπέζι και κάτι
παραπάνω, γιατί έτσι έμαθε.
Οι δικές μας θέσεις θα πρέ-
πει να είναι σταθερές, έχου-
με τα Ηνωμένα Έθνη, την
Ε.Ε.και αν έχουμε λίγη φαν-
τασία, θα πρέπει να αρχί-
σουμε να συμπλέουμε στη
νέα σχέση που δημιουρ-
γούν οι Βρυξέλλες με την
Τουρκία. Πιστεύω πως η
τουρκική πλευρά θα συζη-
τήσει την ομοσπονδία ως
λύση, με τη διαφορά ότι αν
δεν υπάρξει αποτέλεσμα,
θα ανοίξουν το Βαρώσι αμέ-
σως και θα προχωρήσουν
με δύο κράτη, όπως μας εί-
παν. Οι Τούρκοι μας λένε τι
θα κάνουν. Μας έλεγαν και
για το άνοιγμα των Βαρω-
σίων από το 2019 και εμείς
εκτιμούσαμε πως είναι προ-
εκλογικό πυροτέχνημα. Η
άστοχη εξωτερική πολιτική
δεν μας βοήθησε. Σπατα-
λούμε το διαπραγματευτικό
μας κεφάλαιο στην Ε.Ε με
τις κυρώσεις. Πού είναι οι
κυρώσεις; Δημιουργούμε
απλώς μία πολύ κακή εντύ-
πωση.
–Αποτύχαμε δηλαδή στην εξω-
τερική πολιτική; 
–Για το θέμα του Κυπριακού,
εμφανώς. Τώρα, αυτό που
θα πρέπει να επιδιώξουμε
είναι νέα σχέση Τουρκίας-
Ε.Ε., να γίνει μοχλός επίλυ-
σης του Κυπριακού. Πρέπει
να μάθουμε να συμπλέουμε
με τα ευρωπαϊκά συμφέ-
ροντα για να φτάσουμε στη
λύση του Κυπριακού, για το
καλό όλης της περιοχής.
Μας συμφέρει η λύση. 
–Κάποιος θα πει πως η Ε.Ε. φά-
νηκε αδύναμη μπροστά στις
τουρκικές προκλήσεις... 
–Νομίζω πως οι δηλώσεις
του κ.Ζοζέπ Μπορέλ και του
κ. Μαργαρίτη Σχοινά για το
ότι δεν μπορούν να υπάρ-
ξουν δύο κράτη στην Κύπρο
μόνο θετικές είναι για μας.
–Δεν θα αναμένατε όμως κάτι
περισσότερο για τις προκλήσεις
της Τουρκίας στην κυπριακή
ΑΟΖ; 
–Δεν το χειριστήκαμε καλά.
Λέγαμε ότι αποκλείεται να
μπουν μέσα στην κυπριακή
ΑΟΖ οι Τούρκοι, καθώς δεν
είχαν την τεχνογνωσία; Τε-
λικά, οι μόνοι που κάνουν
γεωτρήσεις είναι οι Τούρ-
κοι. Ας αρχίσουμε να συμ-
πλέουμε με το τι θέλει η Ευ-
ρώπη σε ένα ευρωπαϊκό πε-
ριβάλλον για να καταφέ-
ρουμε να μπούμε στη συζή-
τηση. Να γίνουμε παίκτες!

Πιστεύω πως χρειάζεται
μία σταυροειδής δια-
πραγμάτευση στα Έξι
Σημεία του Πλαισίου
Γκουτιέρες. Να μας δώ-
σουν για παράδειγμα κά-
τι στην ασφάλεια και εγ-
γυήσεις, να δώσουμε στα
στρατεύματα.

Το όνομα είναι απλώς το
παρουσιαστικό. Η ουσία
του προβλήματος είναι
ότι χρησιμοποιείτο αυτό
το γραφείο [σ.σ. Αναστα-
σιάδη] για να γίνονται
υποθέσεις οι οποίες
είχαν να κάνουν με το
Προεδρικό. Αυτή είναι
η διαπλοκή.Μετά το βίντεο του Al Jazeera, έχουμε γίνει περίγελος στον κόσμο. Αυτός ο διασυρμός της χώρας είναι ανεπανάληπτος. 
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Η Χέδερ Κόνλεϊ είναι γνωστή στην 
Ελλάδα. Ως την εκδήλωση της 
πανδημίας συνήθιζε να επισκέ-
πτεται τη χώρα μας μία φορά τον 
χρόνο, ενώ συμμετείχε στο Φό-
ρουμ των ∆ελφών του 2019 – το 
τελευταίο που πραγματοποιήθη-
κε στους ∆ελφούς. Η κ. Κόνλεϊ 
είναι Senior αντιπρόεδρος για 
την Ευρώπη, την Ευρασία και 
την Αρκτική και διευθύντρια του 
προγράμματος Ευρώπη, Ρωσία 
και Ευρασία στο Κέντρο Στρα-
τηγικών και ∆ιεθνών Σπουδών 
(CSIS). Μιλάει στην «Κ» για το 
νέο κεφάλαιο της πολιτικής των 
ΗΠΑ για την Ευρώπη, το ΝΑΤΟ 
και την Τουρκία που αναμένεται 
να ανοίξει ο πρόεδρος Μπάιντεν. 

– Πώς θα διαχειριστεί ο πρό-

εδρος Μπάιντεν την Τουρκία;

– Ο πρόεδρος Μπάιντεν έχει 
ήδη σηματοδοτήσει μια νέα αυ-
στηρότητα σε ό,τι αφορά τη θέ-
ση των ΗΠΑ για την Τουρκία. 
Αλλά τώρα η τουρκική κυβέρνη-
ση προσπαθεί να ξεκινήσει έναν 
νέο διάλογο με την Ε.Ε. Πιστεύω 
ότι οι κυρώσεις για τους S-400 εί-
ναι μέρος της αξιολόγησης της 
Τουρκίας. Εάν η Τουρκία επιμεί-
νει σε αποφάσεις που αντιβαί-
νουν στα συμφέροντα των ΗΠΑ 
και αν δεν επιθυμεί να αλλάξει 
αυτές τις αποφάσεις, τότε οι ΗΠΑ 
θα πρέπει να ενεργήσουν προς 
το δικό τους συμφέρον – πράγμα 
που σημαίνει ότι θα είναι επίσης 
πιθανό η Τουρκία να καταστεί λι-
γότερο ασφαλής επειδή οι ΗΠΑ 
και το ΝΑΤΟ δεν θα την υποστη-
ρίζουν στρατιωτικά, πολιτικά και 
οικονομικά. Οι ΗΠΑ θα συνεχί-

σουν να εργάζονται πολύ σκλη-
ρά για να επανασυνδέσουν την 
Τουρκία με την ευρωατλαντική 
κοινότητα. Νομίζω ότι το ερώ-
τημα είναι αν η ίδια η Τουρκία 
επιθυμεί να παραμείνει στην Ευ-
ρωατλαντική Κοινότητα.

 
– Μήπως θα ήταν πιο σοφό εάν 

οι ΗΠΑ και η Ευρώπη φροντί-

σουν να επιτύχουν έναν πολι-

τικό συντονισμό σε ό,τι αφορά 

την Τουρκία; 

– Το ζήτημα της Τουρκίας 
είναι σίγουρα μια διατλαντική 
συνομιλία. Θα ήταν υπέροχο αν 
μπορούσαμε να επιτύχουμε με-
γαλύτερη ευθυγράμμιση. Αλλά η 
Γαλλία και η Γερμανία βρίσκονται 
σε πολύ διαφορετικές πλευρές 
αυτής της εξίσωσης. Οσον αφορά 
τις ΗΠΑ, πιστεύω ότι αυτό που 
κάνουμε χωρίς να το ομολογού-
με είναι ότι έχουμε προχωρήσει 
σε μια νέα εξισορρόπηση στην 
περιοχή. Η Ελλάδα σίγουρα είναι 
ωφελημένη από μια ισχυρότερη 
σχέση με τις ΗΠΑ που έχει ανα-
πτυχθεί. Οι ΗΠΑ προσπαθούν να 
οικοδομήσουν πόλους σταθερο-
ποίησης γύρω από μια ολοένα 
και πιο ασταθή τουρκική περι-
φερειακή πολιτική.

 
– Οι ΗΠΑ θα αποδέχονταν ή θα 

εμπόδιζαν το ενδεχόμενο δύο 

κρατών στην Κύπρο;

– ∆εν υπάρχει καμία ανακοί-
νωση από τις ΗΠΑ που να πλησι-
άζει οπουδήποτε κοντά στην ιδέα 
της λύσης των δύο κρατών στην 
Κύπρο. Η λύση παραμένει μια 
∆ικοινοτική Ομοσπονδία. Επο-
μένως, δεν πιστεύω ότι η θέση 
μας έχει αλλάξει με οποιονδήπο-
τε τρόπο. Φυσικά, τα πράγματα 
έχουν αλλάξει στον βορρά της 

Κύπρου. Η αλλαγή ηγεσίας εί-
ναι σημαντική και θα κάνει τα 
πράγματα πολύ πιο δύσκολα. Και 
από την άλλη πλευρά υπάρχει μια 
κυβέρνηση συνασπισμού στην 
Αγκυρα που εστιάζει πολύ στην 
Κύπρο από εθνικιστική άποψη. 
Εννοώ, λοιπόν, ότι υπάρχουν δύο 
δυναμικές που έχουν δημιουργή-
σει αυτήν την επιθυμία για λύση 
δύο κρατών. Θα δούμε αν οι επι-
κείμενες συνομιλίες των Ηνωμέ-
νων Εθνών αποφέρουν καρπούς, 
αλλά δεν αισθάνομαι καμία αλ-
λαγή στη θέση των ΗΠΑ.

 
– Μετά μία τετραετία ψυχρών 

σχέσεων με την Ευρώπη, μπο-

ρούμε να αναμένουμε ότι ο πρό-

εδρος Μπάιντεν θα ανανεώσει 

τους «όρκους πίστεως»;

– Πιστεύω ότι θα δοθεί έμφα-
ση στην αποκατάσταση της εμπι-
στοσύνης και της αξιοπιστίας 
των ΗΠΑ ως ηγέτιδας δύναμης 
στο ΝΑΤΟ. Ο πρόεδρος Τραμπ 
έπληξε την αξιοπιστία καθώς και 
την εμπιστοσύνη στην εγγύηση 
ασφάλειας των ΗΠΑ. Η εμπιστο-
σύνη πρέπει τώρα να ανανεω-
θεί. Ο γενικός γραμματέας του 
ΝΑΤΟ, Γενς Στόλτενμπεργκ, με 
την Πρωτοβουλία «ΝΑΤΟ 2030» 
σηματοδοτεί τη μετεξέλιξη του 
ΝΑΤΟ σε ένα πιο πολιτικό φό-
ρουμ. Ο στρατιωτικός ρόλος –η 
συλλογική άμυνα και η αποτρο-
πή– θα είναι πάντα ουσιαστικός, 
αλλά πρέπει να αποκαταστήσου-
με την κεντρική θέση του ΝΑΤΟ 
ως γεωπολιτικού φόρουμ. Η νέα 
σχέση θα στηριχθεί πρωτίστως 
επάνω στο θέμα του εμπορίου. 
Και φυσικά, το ζήτημα της Κί-
νας θα διαδραματίσει σημαντι-
κό ρόλο.

 

– Ενα νέο ΝΑΤΟ, που στόχο θα 

έχει τη «συγκράτηση» τόσο της 

Ρωσίας όσο και της Κίνας, ίσως 

εγείρει επιφυλάξεις και διλήμ-

ματα στην Ευρώπη…

– Από το 2014 το ΝΑΤΟ επι-
κεντρώνεται στην ενίσχυση της 
αποτροπής και της συλλογικής 
άμυνας ενάντια στη ρωσική επι-
θετικότητα. Αυτό θα συνεχιστεί. 
Εκείνο που ξεκίνησε υπό τον πρό-
εδρο Τραμπ και θα συνεχιστεί εί-
ναι ο ανασχεδιασμός του ΝΑΤΟ 
με τη σκέψη στην Κίνα. Το ΝΑΤΟ 
εξελίσσεται σε παγκόσμιο ΝΑΤΟ. 
Αρχίζουμε να διακρίνουμε μια 
παγκόσμια ∆ύση. Οι προκλήσεις 
ασφάλειας που αντιμετωπίζει η 
Ευρώπη είναι παρόμοιες με τις 

προκλήσεις που αντιμετωπίζει η 
Αυστραλία. Τα ευρωπαϊκά μέλη 
του ΝΑΤΟ θα πρέπει να κάνουν 
δύσκολες επιλογές λόγω της Κί-
νας. Πρέπει να γίνουν επιλογές 
μείωσης των οικονομικών σχέσε-
ων με την Κίνα προκειμένου να 
διασφαλιστεί η τήρηση των κοι-
νών αξιών και κανόνων.

 
– Η Ευρώπη και οι ΗΠΑ συσ-

σωρεύουν χρέος εκτυπώνοντας 

χρήμα σε πρωτοφανή επίπεδα, 

ενώ την ίδια στιγμή η Κίνα φαί-

νεται ότι κατάφερε να αντιμε-

τωπίσει την πανδημική απειλή. 

Ανησυχείτε μήπως η πανδημία 

επηρεάσει την παγκόσμια ισορ-

ροπία ισχύος; 

– Αυτό για το οποίο ανησυ-
χώ τώρα είναι ο εμβολιαστικός 
εθνικισμός καθώς και ο μεγαλύ-
τερος αυταρχισμός. Η Κίνα σί-
γουρα μοιάζει πιο δυνατή μετά 
τη δοκιμασία. Αλλά νομίζω ότι 
υπάρχουν στην κινεζική οικονο-
μία δομικές αδυναμίες που γνωρί-
ζουμε εδώ και μία δεκαετία, παρά 
το γεγονός ότι εξακολουθούν να 
μην επηρεάζουν τις επιδόσεις. 
∆εν γνωρίζουμε εάν αυτό μπορεί 
να συνεχιστεί.

Οι ΗΠΑ διαφωνούν
για δύο κράτη στην Κύπρο
Η Χέδερ Κόνλεϊ μιλάει στην «Κ» για τις ΗΠΑ, το ΝΑΤΟ και την Τουρκίας

Η κ. Χέδερ Κόνλεϊ είναι Senior αντιπρόεδρος για την Ευρώπη, την Ευρασία 
και την Αρκτική και διευθύντρια του προγράμματος Ευρώπη, Ρωσία και Ευρα-
σία στο Κέντρο Στρατηγικών και ∆ιεθνών Σπουδών (CSIS).

Συνέντευξη στον

ΠΑΥΛΟ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟ

Η Ελλάδα σίγουρα
είναι ωφελημένη
από μια ισχυρότερη 
σχέση με τις ΗΠΑ
που έχει αναπτυχθεί.

Το ΝΑΤΟ εξελίσσεται 
σε παγκόσμιο 
ΝΑΤΟ. Αρχίζουμε 
να διακρίνουμε μια 
παγκόσμια Δύση.

Ενα μεγάλο διπλωματικό παιχνίδι 
με επίκεντρο την Ανατολική Με-
σόγειο ξετυλίγεται τους επόμε-
νους μήνες, την ίδια στιγμή που 
η Αθήνα επιχειρεί να ενισχύσει 
τις περιφερειακές συμμαχίες της 
με νέες, αλλά και να εξομαλύνει 
τις σχέσεις της με μια Τουρκία 
η οποία εμφανίζεται αμφίθυμη. 
Σημαντικός κρίκος των εξελίξε-
ων το επόμενο χρονικό διάστημα 
είναι και η άτυπη πενταμερής για 
το Κυπριακό που θα πραγματο-
ποιηθεί στις αρχές Μαρτίου, με 
τον 62ο γύρο των διερευνητικών 
να παραμένει ασαφές αν θα γί-
νει τελικά λίγο νωρίτερα. Ενώ οι 
Τούρκοι εμφανίζονται σχετικά 
πρόθυμοι, τουλάχιστον μέχρι το 
καλοκαίρι, ως προς την πρόοδο 
των ελληνοτουρκικών, είναι ιδι-
αιτέρως σκληροί στο Κυπριακό. 

Την εβδομάδα που πέρασε, ο 
υπουργός Εξωτερικών του Ηνω-
μένου Βασιλείου Ντόμινικ Ράαμπ 
υποδέχθηκε στο Λονδίνο τον Ελ-
ληνα ομόλογό του Νίκο ∆ένδια, 
συνομίλησε με τον Τούρκο Με-
βλούτ Τσαβούσογλου, ενώ ταξί-
δεψε και ώς την Κύπρο όπου συ-
ναντήθηκε τόσο με την κυπριακή 
ηγεσία, όσο και με τον Τουρκοκύ-
πριο ηγέτη Ερσίν Τατάρ. Α

πό τις δημόσιες δηλώσεις του 
κ. Ράαμπ περί «ευελιξίας» σε ό,τι 
αφορά το σκέλος των διακοινοτι-
κών συνομιλιών για την κυβέρ-
νηση (όχι δηλαδή για εγγυήσεις/
ασφάλεια) αλλά και τα μηνύματα 
που έχει λάβει η Λευκωσία από 
Ευρωπαίους εταίρους και από τον 
διεθνή παράγοντα γενικότερα, εί-
ναι απολύτως σαφές ότι όλα είναι 
στο τραπέζι, ακόμα και αν άπα-
ντες δεσμεύονται επί της αρχής 
στη λύση της διζωνικής-δικοι-

νοτικής ομοσπονδίας. Πέρα από 
το Κυπριακό, οι δηλώσεις Ράαμπ 
τονίζουν και την προθυμία του 
Λονδίνου να μεσολαβήσει, εφό-
σον ζητηθεί, ανάμεσα σε Αθή-
να και Αγκυρα. Επί της ουσίας, 
πάντως, η άτυπη πενταμερής θα 
κρίνει αν υπάρχει περιθώριο για 
διάσκεψη που θα μπορούσε να 
καταλήξει σε λύση.

Με ενδιαφέρον παρακολουθεί 
η Αθήνα και τα επεισόδια εξέλιξης 
της αμερικανοτουρκικής σχέσης, 
η οποία παραμένει ιδιαίτερα τε-
ταμένη, με την Αγκυρα να γίνεται 
δέκτης έντονης πίεσης από την 

Ουάσιγκτον για το ζήτημα των 
S-400 αλλά και την περιφερεια-
κή σταθερότητα. Οι σπασμωδι-
κές αντιδράσεις ορισμένων πα-
ραγόντων στην Αγκυρα, όπως ο 
υπουργός Εσωτερικών Σουλεϊμάν 
Σοϊλού, και η ανακίνηση θεωρι-
ών συνωμοσίας για την απόπειρα 
πραξικοπήματος του 2016 συνέ-
τειναν απλά στο να επιβαρυνθεί 
έτι περαιτέρω η ήδη βαριά ατμό-
σφαιρα ανάμεσα στην κυβέρνηση 
Μπάιντεν και στον Ρετζέπ Ταγίπ 
Ερντογάν. Πέρα από την αναμονή 
για τις πρωτοβουλίες των ΗΠΑ, 
ιδιαίτερο ενδιαφέρον έχουν οι κι-
νήσεις που κάνουν στην περιοχή 

ευρωπαϊκές δυνάμεις. Μετά τη δι-
ηπειρωτική άσκηση «Skyros», η 
τέταρτη στάση της οποίας ήταν 
η Ελλάδα, η Γαλλία προετοιμάζε-
ται και για την έξοδο του αερο-
πλανοφόρου «Σαρλ ντε Γκωλ», το 
οποίο μεταξύ 15 και 20 Φεβρου-
αρίου θα αναχωρήσει αρχικά για 
την Ανατολική Μεσόγειο και, εν 
συνεχεία, για τον Ινδικό Ωκεα-
νό και τον Περσικό Κόλπο. Στο 
σκέλος της Ανατολικής Μεσο-
γείου, στην ομάδα κρούσης του 
«Σαρλ ντε Γκωλ» θα ενταχθεί και 
η φρεγάτα του Πολεμικού Ναυτι-
κού «Υδρα». 

Μία ακόμα ενδιαφέρουσα έλευ-
ση αεροπλανοφόρου στην περι-

οχή είναι εκείνη του βρετανικού 
«Βασίλισσα Ελισάβετ» τον ερχό-
μενο Ιούνιο. Μάλιστα, είναι πιθα-
νό τα δύο αεροπλανοφόρα να συ-
νεργαστούν στον Κόλπο, εφόσον 
συγχρονιστούν το καλοκαίρι. Το 
ενδιαφέρον χωρών όπως το Ηνω-
μένο Βασίλειο είναι μια ακόμα 
ένδειξη για τη σημασία που κα-
ταλαμβάνει πλέον η Ανατολική 
Μεσόγειος στη διεθνή σκακιέρα.

Η αυριανή περιοδεία του πρω-
θυπουργού Κυριάκου Μητσοτά-
κη, αρχικά στη Λευκωσία και εν 
συνεχεία στην Ιερουσαλήμ, συν-
δέεται βέβαια με όλες τις τελευ-
ταίες εξελίξεις. 

Ο κ. Μητσοτάκης που θα συ-

νοδεύεται από τους υπουργούς 
Εξωτερικών Νίκο ∆ένδια και Του-
ρισμού Χάρη Θεοχάρη, καθώς επί-
σης και τον κυβερνητικό εκπρό-
σωπο Χρήστο Ταραντίλη, τον γ.γ. 
του πρωθυπουργού, Γρηγόρη ∆η-
μητριάδη, και τη διευθύντρια του 
διπλωματικού γραφείου Ελένη 
Σουρανή, θα επιδιώξει την  οικο-
δόμηση μιας ακόμα πιο ισχυρής 
σχέσης με το Ισραήλ. Αρχικά στη 
Λευκωσία, ο πρωθυπουργός θα 
συζητήσει με τον πρόεδρο της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας Νίκο 
Αναστασιάδη για την επικείμε-
νη πενταμερή. Στο Ισραήλ, ο κ. 
Μητσοτάκης θα συναντηθεί με 
τον ομόλογό του Μπέντζαμιν Νε-

τανιάχου, με μια ευρεία ατζέντα 
από την Ανατολική Μεσόγειο, τις 
διμερείς σχέσεις και την άμυνα 
έως τον τουρισμό.

Η ατζέντα των εξοπλισμών 

Ειδικά ως προς την άμυνα, το 
ταξίδι του κ. Μητσοτάκη στο Ισ-
ραήλ έχει πολύ σαφείς στόχους. 
Υπενθυμίζεται ότι ήδη έχει εγκρι-
θεί από το ΚΥΣΕΑ η δημιουργία 
∆ιεθνούς Κέντρου Εκπαιδευτικών 
Πτήσεων στην Καλαμάτα, ενώ 
τον Απρίλιο φθάνουν στην Ελλά-
δα τα δύο UAV τύπου HERON-1. 
Εως τότε θα είναι έτοιμο και εκ-
παιδευμένο το προσωπικό που 
θα τα χειριστεί. Στις συζητήσεις 
θα είναι και η εργοστασιακή συ-
ντήρηση τριών C-130 στο Ισραήλ. 
Επίσης, από την ελληνική πλευ-
ρά υπάρχει ενδιαφέρον για το 
αντιαρματικό πυραυλικό σύστη-
μα Spike/NLOS, καθώς και για 
την προμήθεια συστήματος κα-
τεύθυνσης και πτερυγίων τύπου 
Spice. Επιπροσθέτως, το Ισραήλ 
μέσω της ΕΛΒΟ συμμετέχει στις 
διαδικασίες αξιολόγησης για το 
«εθνικό τυφέκιο» και το «εθνικό 
όχημα» και η Αθήνα έχει ιδιαί-
τερο ενδιαφέρον για τις δυνατό-
τητες συμπαραγωγής που μπορεί 
να υπάρξουν. 

Κεντρικό θέμα στο τραπέζι των 
επαφών στο Ισραήλ θα αποτελεί 
ο τουρισμός. Από την κυβέρνη-
ση επιθυμούν η Ελλάδα να δεχτεί 
επισκέπτες από το Ισραήλ νωρί-
τερα, ήδη από την άνοιξη, με πι-
στοποιητικό εμβολιασμού. Ο ίδιος 
ο κ. Μητσοτάκης δήλωσε πριν 
από λίγες ημέρες (Reuters) ότι 
αν το Ισραήλ προχωρήσει στον 
εμβολιασμό του 70% του πληθυ-
σμού έως τα τέλη Μαρτίου, τότε 
η Ελλάδα μπορεί να ανοίξει για 
τους τουρίστες από αυτή τη χώρα.

Διπλωματικό πόκερ στην Ανατολική Μεσόγειο
Η Αθήνα επιχειρεί να ενισχύσει τις περιφερειακές συμμαχίες της – Σε Λευκωσία και Ιερουσαλήμ αύριο ο πρωθυπουργός 

Κρίσιμη η άτυπη 
πενταμερής για το Κυ-
πριακό στις αρχές Μαρ-
τίου – Παραμένουν 
τεταμένες οι αμερικανο-
τουρκικές σχέσεις, ενώ 
στην περιοχή έρχεται 
το «Σαρλ ντε Γκωλ».
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Του ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟΥ

Οι εξελίξεις στην Ανατολική Μεσόγειο και οι διμερείς σχέσεις Ελλάδος - Ισραήλ, ειδικά στους τομείς της άμυνας και 
του τουρισμού, θα βρεθούν στο επίκεντρο των συζητήσεων του Κυριάκου Μητσοτάκη με τον Μπέντζαμιν Νετανιάχου.
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Τι δείχνουν για νέους, ανέργους και για τις μετακινήσεις ψηφοφόρων

Στη λεπτή γραμμή μεταξύ της προ-
στασίας της δημόσιας υγείας και 
της διασφάλισης των όρων για 
υποτυπώδη έστω κοινωνική και 
οικονομική ζωή επιχειρεί να ισορ-
ροπήσει η κυβέρνηση, που αντι-
λαμβάνεται ότι οι επόμενες εβδο-
μάδες θα είναι ιδιαιτέρως κρίσιμες, 
καθώς μάλιστα το φως στο τούνελ 
ξαφνικά βρέθηκε πιο μακριά, λόγω 
της «ευρωεμπλοκής» με τα εμβόλια.

Η κυβέρνηση, ακολουθώντας 
και τις προτάσεις της επιτροπής 
των ειδικών, επέλεξε την Παρα-
σκευή να υιοθετήσει σχετικά ήπια 
περιοριστικά  μέτρα, παρακάμπτο-
ντας φωνές που τάχθηκαν υπέρ 
ενός σκληρού lockdown για τις επό-
μενες δύο ή τρεις εβδομάδες. Eπί 
της ουσίας, με τα μέτρα που υιοθε-
τήθηκαν περιορίζεται σε ένα βαθ-
μό η κινητικότητα του πληθυσμού, 
χωρίς να μπαίνει λουκέτο στην εκ-
παίδευση ή στο λιανεμπόριο.

Οπως αναφέρουν υψηλόβαθ-
μα κυβερνητικά στελέχη, υπάρ-
χει αύξηση στα κρούσματα στην 
Αττική που οδηγεί σε μεγαλύτερη 
επιφυλακή, αλλά αυτή δεν είναι 
εκθετική ώστε να επιβάλει δρα-
ματικές αποφάσεις. Ειδικότερα, 
οι ανωτέρω πηγές παραπέμπουν 
σε τρεις κρίσιμες παραμέτρους 
που αποτελούν τα κλειδιά για τις 
περαιτέρω κινήσεις: την κατά-
σταση στις ΜΕΘ και συνολικά 
την πίεση στο σύστημα υγείας, 
τον αριθμό των κρουσμάτων και 
το εύρος των μεταλλάξεων. Είναι 
σαφές ότι η τροχιά είναι παντού 
ανοδική, αλλά όχι σε βαθμό που 
να οδηγεί στην ανάγκη άμεσων 
δραστικών μέτρων, παρότι τονί-
ζεται πως η κυβέρνηση δεν θα 
διστάσει να τα λάβει εάν αυτό 
επιβάλλεται από την πορεία της 
πανδημίας το επόμενο διάστημα. 

Σε σχέση με τις μεταλλάξεις 
που αποτελούν τη νέα κρίσιμη 
μεταβλητή στην εξίσωση του κο-
ρωνοϊού, τα στοιχεία για την Αττι-
κή είναι τα εξής για τη βρετανική 
«εκδοχή» της: με βάση τα γενικά 
τεστ που πραγματοποιούνται και 
ανέρχονται πλέον περίπου στις 
30.000 ημερησίως, εντοπίζεται 
σε κάτω του 5% των κρουσμά-
των, αλλά στην πραγματικότητα 
είναι ακόμη χαμηλότερη –ένα στα 
77–, καθώς υπάρχουν συρροές, 
για παράδειγμα σε γηροκομεία. 
Παράλληλα, η βρετανική μετάλ-
λαξη θεωρείται με βάση τα υφι-
στάμενα δεδομένα 15%-20% με-
ταδοτικότερη του «κανονικού» 
κορωνοϊού, ενώ σημείο συναγερ-
μού χαρακτηρίζεται το να υπερβεί 
το 10% των συνολικών κρουσμά-
των στην Αττική. 

Πάντως, ο καθηγητής Σωτήρης 
Τσιόδρας, την περασμένη εβδο-
μάδα στη Βουλή, παρουσίασε πιο 
εξειδικευμένα στοιχεία σε σχέση 
με την παραλλαγή (variant) του 
ιού, που είναι πολλές μεταλλά-
ξεις μαζί. Οπως ανέφερε, σε επι-
λεγμένα δείγματα τα ποσοστά 
ήταν πολύ υψηλά και σε ορισμέ-
νες περιπτώσεις έφταναν και στο 
40%. Μάλιστα, σύμφωνα με τον 
κ. Τσιόδρα, «κάναμε εκτιμήσεις 
για την κυκλοφορία του variant, 
οι οποίες δείχνουν ότι εάν επικρα-
τήσει στην πατρίδα μας, μπορεί 
να έχουμε πρόβλημα μέχρι τις 
αρχές Μαρτίου».

«Επώδυνες» επιλογές

Η επιλογή της κυβέρνησης να 
μην προχωρήσει σε περαιτέρω 
«κλείσιμο» της κοινωνίας και της 
οικονομίας εδράζεται επιπροσθέ-
τως στο γεγονός ότι, επί της ου-
σίας, οι περαιτέρω κινήσεις που 
διαθέτει στην παρούσα φάση 
στη φαρέτρα της είναι ιδιαιτέρως 

«επώδυνες»: είτε θα προχωρήσει 
στον τερματισμό της λειτουργίας 
των σχολείων είτε του λιανεμπο-
ρίου. Oμως, όπως αναγνωρίζουν 
πλέον και οι ίδιοι οι λοιμωξιολό-
γοι στην πλειονότητά τους, το κό-
στος τόσο της μιας όσο και της άλ-
λης επιλογής είναι δυσβάστακτο. 
Μάλιστα, πρόσθετη περιπλοκή 
αποτελεί το γεγονός πως, παρά 
τη μεγάλη αύξηση των ημερήσιων 
τεστ, δεν υπάρχει σαφής εικόνα 
για τον βαθμό στον οποίο η κάθε 
δραστηριότητα από τις ανωτέρω 
επιβαρύνει το συνολικό ιικό φορ-
τίο στην κοινότητα. 

Επίσης, από τους ελέγχους προ-
κύπτει άλλο ένα στοιχείο που προ-
σμετρεί η κυβέρνηση: ότι δηλαδή 
σταθερά η διασπορά εστιάζεται 
στις νεότερες ηλικίες. Θετικό πα-
ράγωγο αυτής της πραγματικότη-
τας αποτελεί ότι οι νέοι δεν νοσούν 
σοβαρά και άρα δεν επιβαρύνουν 

το σύστημα υγείας. Στον αντίποδα, 
όμως, παρουσιάζουν και τη μεγα-
λύτερη κινητικότητα, αυξάνοντας 
έτσι σημαντικά τη διασπορά. 

Σε αυτό το μάλλον «σκοτεινό» 
τοπίο, ανάσα για την κυβέρνηση 
αποτελεί η αδειοδότηση του εμβο-
λίου της AstraZeneca, που, όπως 
ανακοινώθηκε προχθές, θα αρχί-
σει να χορηγείται σε άτομα κάτω 
των 65 ετών. Παρά τις «πιέσεις» 
από διάφορες κοινωνικές ομάδες 
να εμβολιαστούν κατά προτεραι-
ότητα όσοι εργάζονται σε υπη-
ρεσίες αιχμής και έχουν συχνή 
επαφή με μεγάλο όγκο ατόμων, 
όπως οι οδηγοί στα μέσα μαζικής 
μεταφοράς και οι εργαζόμενοι στα 
σούπερ μάρκετ, η προσέγγιση θα 
είναι διαφορετική. Τα κριτήρια θα 
είναι ηλικιακά, με την πρώτη κα-
τηγορία που θα εμβολιαστεί να 
είναι εκείνη των 60 έως 65 ετών. 
Θα πρέπει να επισημανθεί ότι εξε-
τάστηκε και το σενάριο να προ-
ηγηθούν ασθενείς με νοσήματα 
που συνιστούν υψηλό κίνδυνο για 
νόσηση με COVID-19, αλλά στην 
πράξη αποδείχθηκε πως είναι πολύ 
δύσκολη η κατηγοριοποίησή τους. 

Η Προοδευτική Συμμαχία είναι 
«στρατηγική επιλογή», είπε πο-
λύ πρόσφατα ο Αλέξης Τσίπρας 
στους συνεργάτες του, ξεκαθα-
ρίζοντας τον τρόπο με τον οποίο 
σκοπεύει να επιστρέψει στο Μέ-
γαρο Μαξίμου. Η «ομάδα Καλογή-
ρου», την ύπαρξη της οποίας είχε 
αποκαλύψει η «Κ» πριν από ένα 
μήνα, έχει πιάσει ήδη δουλειά, 
καθώς ο δρόμος για τη διείσδυ-
ση του ΣΥΡΙΖΑ στον ευρύτερο 
προοδευτικό χώρο περνάει και 
μέσα από τα νέα πρόσωπα, που 
ήδη προσεγγίζονται.

Καταξιωμένοι επαγγελματίες 
από την επιστημονική, ακαδη-
μαϊκή και επιχειρηματική κοινό-
τητα, αλλά και από τον χώρο του 
πολιτισμού, αποτελούν τους νέ-
ους συνομιλητές του Αλέξη Τσί-
πρα, ο οποίος επιχειρεί μέσω της 
δικής τους φωνής να φτιάξει μια 
«ηχώ» των μηνυμάτων και των 
θέσεων του κόμματος. Οι τεχνο-
κράτες, που παλιά αποτελούσαν 
«κόκκινο πανί» μέσα στον ΣΥΡΙ-
ΖΑ, πλέον αποκτούν σημαντικό 
ρόλο στο άνοιγμα της Προοδευ-
τικής Συμμαχίας στην κοινωνία. 
Στο έργο του διευθυντή του γρα-
φείου του προέδρου του ΣΥΡΙΖΑ 
συνδράμει ο Ακρίτας Καϊδατζής, 
πρώην γ.γ. της κυβέρνησης και 
καθηγητής Συνταγματικού ∆ικαί-
ου. Εχει αναλάβει την ευθύνη για 
την ανάπτυξη του δικτύου επα-
φών και συνεργασίας, με στόχο 
τη διαμόρφωση ενός μητρώου 
στελεχών. Την τριάδα της επι-
κοινωνιακής task force κλείνει η 
Ρεγγίνα Βάρτζελη που θα βοηθάει 
στην προσέγγιση προσώπων από 
τον χώρο της Κεντροαριστεράς. 

Υγεία

Εν μέσω πανδημίας ο Αλέξης 
Τσίπρας φρόντισε από την πρώτη 
στιγμή να φτιάξει τη δική του ομά-
δα επιστημόνων από την οποία 
ενημερώνεται καθημερινά και δι-
αμορφώνει το πλαίσιο των παρεμ-
βάσεων του κόμματος. ∆ιευρύνο-
ντας τον κύκλο των επαφών του, 
πολύ συχνός συνομιλητής του τέ-
ως πρωθυπουργού είναι ο Οθωνας 
Ηλιόπουλος, καθηγητής Ογκολο-
γίας και Γενετικής του Πανεπιστη-
μίου του Χάρβαρντ. Η επικοινω-
νία του παραμένει στενή με τον 
Γρηγόρη Γεροτζιάφα, καθηγητή 
Αιματολογίας στη Σορβόννη, τον 
Τάκη Παναγιωτόπουλο, επιδημι-
ολόγο και μέλος της Επιτροπής 
Εμπειρογνωμόνων, την καθηγή-
τρια του ΕΚΠΑ Αθηνά Λινού και 
τον Γιάννη Καλομενίδη, επικεφα-
λής της κλινικής COVID-19 του 
«Ευαγγελισμού».

Παιδεία - ενέργεια

Ιδιαιτέρως ενισχυμένος επιθυ-
μεί ο κ. Τσίπρας να είναι ο χώρος 
της εκπαίδευσης, και το νομο-
σχέδιο της Νίκης Κεραμέως για 
τα ανώτατα ιδρύματα έχει φέρει 
κοντά στο κόμμα μια σειρά από 
πανεπιστημιακούς, όπως τον συ-
νταγματολόγο Χρήστο Σωτηρέ-
λη. Παράλληλα, οι εξελίξεις στην 
Ανατολική Μεσόγειο και η κινητι-
κότητα της Aγκυρας επιβάλλουν 
στον ΣΥΡΙΖΑ να είναι ιδιαιτέρως 
δραστήριος στα ελληνοτουρκικά. 
Η βασική ομάδα έχει φτιαχτεί και 
συνεδριάζει πολύ συχνά στον 6ο 
όροφο της Κουμουνδούρου. Eνα 
από τα πρόσωπα που πλησιάζουν 
πολύ ενεργά σε αυτό το πεδίο το 
εγχείρημα της Προοδευτικής Συμ-
μαχίας, σύμφωνα με πληροφορί-
ες της «Κ», είναι ο καθηγητής της 
ευρωπαϊκής έδρας Jean Monnet 
στο Πανεπιστήμιο Πειραιά, Νικό-
λας Φαραντούρης.

Ινστιτούτα

Ο Κώστας Γαβρόγλου θα έχει 
τον ρόλο του συντονισμού των 
ινστιτούτων (Πουλαντζάς, ΕΝΑ) 
που συνδέονται με τον ΣΥΡΙΖΑ, 
καθώς και άλλων, όπως το ΙΝΕΡΟ-
ΠΟΣΤ της Λούκας Κατσέλη και το 
«Κόσμος» του Πέτρου Κόκκαλη. 
Η «Κ» είναι σε θέση να γνωρίζει 

πως ακόμη δύο πλατφόρμες ήδη 
λειτουργούν με λογική προσέγ-
γισης επιστημόνων που παρακο-
λουθούν το έργο του κόμματος: 
το «∆ίκτυο για τη δημοκρατική 
μεταρρύθμιση του κράτους - Via 
Publica» και το «∆ίκτυο για την 
υπεράσπιση της δημόσιας εκπαί-
δευσης». Πανεπιστημιακοί, οι πε-
ρισσότεροι εκ των οποίων έχουν 
συνδεθεί με το κόμμα στο παρελ-
θόν, ενώ άλλοι με την αρθρογρα-
φία τους είναι κοντά στις θέσεις 
του ΣΥΡΙΖΑ στα ζητήματα των δι-
καιωμάτων, στα πανεπιστήμια και 
στο Μακεδονικό, συμμετείχαν σε 
εκδήλωση των δύο δικτύων. Ανά-
μεσα σε αυτούς οι: Γιάννης Κρε-
στενίτης (ομότ. καθηγητής ΑΠΘ), 
Ελένη Ρεθυμιωτάκη (αναπλ. καθη-
γήτρια Νομικής ΕΚΠΑ), Κώστας 

Κοσμάτος (επ. καθηγητής Νομι-
κής ∆ΠΘ), Αρης Στυλιανού (πρ. 
Τμήματος Πολιτικών Επιστημών 
ΑΠΘ), Κωνσταντίνος Τσιτσελίκης 
(κοσμ. Σχολής Οικονομικών Σπου-
δών ΠΑΜΑΚ), Αθηνά Σκουλαρίκη 
(επ. καθηγήτρια Κοινωνιολογίας 
Πανεπιστημίου Κρήτης), Γιώρ-
γος Αγγελόπουλος (επ. καθηγητής 
Κοινωνικής Ανθρωπολογίας ΑΠΘ) 
και Ηλίας Γεωργαντάς (αναπλ. κα-
θηγητής Πανεπιστημίου Κρήτης).

Συνδικαλισμός

Ο Αλέξης Τσίπρας έχει διαμη-
νύσει στους συνεργάτες του πως 
επιθυμεί να δημιουργήσει μια πα-
ράταξη που θα πάρει τα ηνία στη 
ΓΣΕΕ και το επόμενο διάστημα 
αναμένεται να πραγματοποιήσει 
συναντήσεις με στελέχη του ευ-
ρύτερου σοσιαλιστικού χώρου. 
Ανάλογα θα κινηθεί και στους δή-
μους και στις περιφέρειες. Σε συ-
νεννόηση με τους τομεάρχες Κ. 
Ζαχαριάδη και Μ. Χατζηγιαννά-
κη, σκοπεύει να έρθει σε επαφή 
με παράγοντες της Αυτοδιοίκησης 
που δεν ανήκουν στον ΣΥΡΙΖΑ.

Νεολαία - ομογένεια

Στην Κουμουνδούρου πιστεύ-
ουν πως το νομοσχέδιο Κεραμέως 
δημιουργεί τις προϋποθέσεις για 
νέες συμμαχίες στο φοιτητικό κί-
νημα. Ηδη ο Αλέξης Τσίπρας έχει 
ζητήσει από τον ∆ημήτρη Τζανα-
κόπουλο να βάλει τέλος στις δια-
μάχες μελών της Νεολαίας του 
ΣΥΡΙΖΑ με νέους προερχόμενους 
από την ΠΑΣΠ. Η ομογένεια δεν 
θα μείνει έξω από την εξίσωση της 
Προοδευτικής Συμμαχίας, αφού 
ετοιμάζεται ήδη μια επιτροπή 
προσωπικοτήτων από το εξωτε-
ρικό να αναλάβει πρωτοβουλίες 
ταυτόχρονα με την έναρξη εγ-
γραφής στην ηλεκτρονική πλατ-
φόρμα. Την ευθύνη για τις επαφές 
που θα κάνει ο Αλέξης Τσίπρας 
έχει αναλάβει η Θεοδώρα Τζάκρη.

Λεπτές
ισορροπίες
με τα μέτρα

«Εμβολιασμός»
με τεχνοκράτες
στον ΣΥΡΙΖΑ
Οι επαφές του Αλέξη Τσίπρα

Κατά 20% μεταδοτικό-
τερη η βρετανική μετάλ-
λαξη του κορωνοϊού. 

Ενα σκληρό lockdown θα είχε δυσβάσταχτο κόστος. Eπί της ουσίας, με 
τα μέτρα που υιοθετήθηκαν, περιορίζεται σε ένα βαθμό η κινητικότητα του 
πληθυσμού, χωρίς να μπαίνει λουκέτο στα καταστήματα. Στη φωτ., η Ερμού 
το απόγευμα της Παρασκευής.
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Του Κ.Π. ΠΑΠΑΔΙΟΧΟΥ

Του ΑΝΤΩΝΗ ΑΝΤΖΟΛΕΤΟΥ

Ενδιαφέροντα ευρήματα, που ερμη-
νεύουν και πολλές από τις στρα-
τηγικές κινήσεις της κυβέρνησης, 
βγάζουν οι λεγόμενες «κυλιόμενες» 
δημοσκοπήσεις που λαμβάνουν 
χώρα ανά τακτά χρονικά διαστή-
ματα στο Μέγαρο Μαξίμου. Πλην 
των γνωστών «βασικών» αποτελε-
σμάτων, όπως η πρόθεση ψήφου, 
που όλοι γνωρίζουμε τη μεγάλη δι-
αφορά της Ν.∆. και προσωπικά του 
Κυριάκου Μητσοτάκη από τον πο-
λιτικό του αντίπαλο, στο Μαξίμου 
μελετούν προσεκτικά και επιμέρους 
κατηγορίες με έμφαση σε συγκε-
κριμένες κοινωνικές ομάδες, που 
είναι ιδιαιτέρως κρίσιμες για μια 
πολιτική δύναμη που δεν θέλει να 
έχει φθορά. Πολλές μάλιστα από 
τις κοινωνικές ομάδες που μελετά 
το Μαξίμου αποτελούσαν ήδη από 
την περίοδο των εκλογών «επικίν-
δυνες ζώνες», καθώς ο ΣΥΡΙΖΑ είτε 
είχε επικρατήσει είτε ακολουθούσε 
κατά πόδας τη Ν.∆.

Οι νέες ηλικίες: πρόκειται για το 
κρίσιμο target group των ηλικιών 
17 έως 34, τόσο για το παρόν όσο 
και για το μέλλον. Το 2015, στην 
πρώτη φάση της περιόδου Τσίπρα, 
τα ποσοστά του ΣΥΡΙΖΑ ήταν δι-
πλάσια από της Ν.∆. και συγκεκρι-
μένα 40% έναντι μόλις 18%. Η Ν.∆. 
ήδη ως αντιπολίτευση δούλεψε 
πολύ στο κομμάτι αυτό, τόσο επί 
της ουσίας όσο και επικοινωνιακά 
–ενδεικτικά αναφέρεται η επιλογή 
του Βασίλη Κικίλια ως εκπροσώπου 
της Ν.∆. για να υπάρξει μεγαλύτε-
ρο πέρασμα στις μικρές ηλικίες–, 
και, σε συνδυασμό με τη φθορά 

του ΣΥΡΙΖΑ, κατάφερε να μικρύ-
νει τη διαφορά μέχρι τις εκλογές. 

Συγκεκριμένα, τον Ιούλιο του 
2019, στην κρίσιμη αυτή ηλικιακή 
ομάδα, ο ΣΥΡΙΖΑ έλαβε 36,8% και 
η Ν.∆. 30,6%. Πλέον, σύμφωνα με 
τις δημοσκοπήσεις που φτάνουν 
στο Μαξίμου, η Ν.∆. προηγείται 
με 2 μονάδες έναντι του ΣΥΡΙΖΑ. 
Και πάλι όμως η διαφορά είναι στα 
όρια του στατιστικού λάθους σε 
ένα εκλογικό κοινό που θα απο-
τελέσει τα επόμενα χρόνια το βα-
σικό εκλογικό σώμα. Στο πλαίσιο 
αυτό, το Μαξίμου δουλεύει πάνω 
σε δύο βασικούς άξονες ώστε να 
ανοίξει την ψαλίδα. 

Πρώτον, στην ανάγκη δημιουρ-
γίας νέων θέσεων εργασίας, που 
είναι το Νο 1 πρόβλημα της νέας 
γενιάς και στο οποίο αναφέρεται 
διαρκώς και ο πρωθυπουργός Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης. 

∆εύτερον, όλες οι έρευνες που 
έχουν διεξαχθεί για αυτές τις ηλι-
κίες δείχνουν πολύ διαφορετικά 
χαρακτηριστικά έναντι των μεγα-
λύτερων γενεών. Ενδεικτικά, η  φι-
λοζωία είναι πολύ ψηλότερα στην 
ιεράρχηση έναντι των μεγαλύτερων 
ηλικιών, όπως και ζητήματα που 
έχουν να κάνουν με ανθρώπινα δι-
καιώματα και ελευθερίες, όπως το 
δικαίωμα ενός ομόφυλου ζευγαριού 
στον γάμο. Ετσι ερμηνεύεται και το 
ενδιαφέρον της κυβέρνησης για αυ-
τά τα θέματα, όπως το πρόσφατο 
φιλοζωικό νομοσχέδιο αλλά και η 
υπουργοποίηση του κ. Γιατρομα-
νωλάκη, του πρώτου ανοικτά γκέι 
Eλληνα υπουργού.

Οι άνεργοι είναι ακόμη μία κα-
τηγορία που μελετά το Μαξίμου 

και σε μεγάλο βαθμό τέμνει την 
προηγούμενη κατηγορία, τις νέες 
ηλικίες, καθώς εκεί εντοπίζονται 
τα υψηλότερα ποσοστά ανεργίας. 
Πρόκειται για ένα ειδικό ακροατή-
ριο, όπου ο ΣΥΡΙΖΑ στις τελευταί-
ες εκλογές του 2019 είχε σχεδόν 
13 μονάδες διαφορά υπέρ του από 
τη Ν.∆., καθώς απέσπασε το 42,1% 
έναντι 29%. Σήμερα, 18 μήνες μετά 
τις εκλογές, η διαφορά έχει εκμη-

δενιστεί, αλλά εξακολουθεί να εί-
ναι ένας πολύ κρίσιμος τομέας που 
θέλει επισταμένη δουλειά.

Ελεύθεροι επαγγελματίες: η 
υγειονομική και η επακόλουθη οι-
κονομική κρίση έχουν φέρει τους 
ελεύθερους επαγγελματίες στην 
πρώτη γραμμή του κυβερνητικού 
ενδιαφέροντος, καθώς έχουν πλη-
γεί περισσότερο από οποιονδή-
ποτε άλλον. ∆εν είναι τυχαίες οι 
συνεχείς αναφορές του πρωθυ-
πουργού στον συγκεκριμένο κλάδο 
και κυρίως οι απτές πρωτοβουλίες 
που έχουν ληφθεί για τη στήριξη 
των επιχειρήσεων. Στο διά ταύτα 
η Ν.∆. στις εκλογές του 2019 κέρ-
δισε με 20 μονάδες διαφορά τον 
ΣΥΡΙΖΑ στους ελεύθερους επαγ-

γελματίες, αλλά σήμερα η ψαλίδα 
έχει κλείσει, καθώς ο κλάδος έχει 
υποστεί το μεγαλύτερο κόστος από 
την πανδημία. Η τελευταία προσω-
πική συνάντηση του πρωθυπουρ-
γού με τους εστιάτορες μαρτυρά 
το ενδιαφέρον του.

∆ημόσιοι υπάλληλοι: πρόκει-
ται για μια κοινωνική ομάδα που 
ο ΣΥΡΙΖΑ τόσο προεκλογικά όσο 
και μετεκλογικά στήριξε με κάθε 
τρόπο, πολλές φορές βάζοντας 
διαιρετικές τομές έναντι του ιδι-
ωτικού. Παρ’ όλα αυτά, στις κάλ-
πες του 2019 έχασε αλλά με μι-
κρή διαφορά, καθώς η Ν.∆. έλαβε 
32% και ο ΣΥΡΙΖΑ 29%. Η εικόνα 
σήμερα είναι πολύ καλύτερη, κα-
θώς η ψαλίδα έχει ανοίξει στις 5 
μονάδες, χωρίς ωστόσο αυτό να 
εφησυχάζει το Μαξίμου καθώς 
η αξιωματική αντιπολίτευση δι-
ατηρεί σχετικά καλή δημοφιλία 
ανάμεσα στους δημοσίους υπαλ-
λήλους, οι οποίοι παραμένουν μια 
κοινωνική ομάδα που ενδιαφέρει 
την κυβέρνηση.

Οι εισροές

Οσον αφορά τις μετακινήσεις 
ψηφοφόρων από άλλα κόμματα, 
τα πράγματα για την κυβέρνηση 
είναι πολύ αισιόδοξα και εμπεδώ-
νουν τη θετική μεγάλη εικόνα: η 
Ν.∆. δεν έχει ιδιαίτερες διαρροές 
από τα δεξιά της, με το λίγο που 
χάνει να κινείται προς τον Κυριά-
κο Βελόπουλο. Αντίθετα, οι εισ-
ροές από τον ΣΥΡΙΖΑ φτάνουν το 
10% και από το ΚΙΝΑΛ σε ακόμα 
μεγαλύτερο ποσοστό της τάξεως 
του 15%-16%, δείγμα της κυριαρχί-
ας Μητσοτάκη στον μεσαίο χώρο.

Το 2015, στην κρίσιμη 
ηλικιακή ομάδα 17-34, 
ο ΣΥΡΙΖΑ λάμβανε 40% 
και η Ν.Δ. μόλις 18%. 
Σήμερα το κυβερνών 
κόμμα προηγείται πλέον 
με δύο μονάδες.

Οι μυστικές δημοσκοπήσεις του Μαξίμου

Του ΣΤΑΥΡΟΥ Γ. ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ

Καταξιωμένοι επαγγελματίες  
αποτελούν τους νέους συνομιλη-
τές του Αλέξη Τσίπρα.

Επιδίωξη της κυβέρνησης, να δοθούν

«ανάσες» σε εκπαίδευση, λιανεμπόριο
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Η «ομάδα Καλογήρου» 
έχει πιάσει ήδη δου-
λειά, προσεγγίζοντας 
νέα πρόσωπα με στόχο 
τη διείσδυση του κόμ-
ματος στον ευρύτερο 
προοδευτικό χώρο.
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Του ΜΙΧΑΛΗ ΤΣΙΝΤΣΙΝΗ

Η απαγόρευση της κυκλοφορίας με-
τά τις 6 «είναι έξυπνη λύση». Οχι, 
η απαγόρευση «δεν έχει κανένα 
νόημα». Είναι ανεφάρμοστη. Κα-
λύτερα να βάλουμε «χιλιομετρι-
κό περιορισμό στα sms». Ναι, το 
είχαμε σκεφτεί αυτό με τα sms, 
αλλά δεν το ήθελαν οι εταιρείες 
κινητής τηλεφωνίας.

Και τα σχολεία; Να κλείσουν, 
είναι εστίες υπερμετάδοσης της 
βρετανικής μετάλλαξης. Μπα, δεν 
χρειάζεται. Θα το δούμε την άλ-
λη εβδομάδα για τα σχολεία. Να 
κλείσουμε τώρα την αγορά. Να 
κλείσουν όλα. Οχι, δεν είμαστε 
ακόμη εκεί. Οχι, είμαστε. Θα γί-
νουμε Γουχάν.

Συμβαίνει κάθε μέρα τις τε-
λευταίες ημέρες. Μέσα σε μισή 
ώρα πρωινής ενημέρωσης, στις 
τηλεοράσεις και στα ραδιόφω-
να, μπορεί κανείς να εκτεθεί σε 
όλες τις απόψεις για την εξέλι-
ξη της πανδημίας. Απόψεις, που 
ακόμη κι όταν δεν είναι ξεκάθα-
ρα αντιφατικές, διαφέρουν ριζικά 
στον τόνο ή στην έμφαση. ∆ια-
φέρουν τόσο, ώστε ο ακροατής 
τους να τις εισπράττει φευγαλέα 
ως αντικρουόμενες. Απόψεις που 
τιτλοφορούνται αδιακρίτως «επι-
στημονικές», ενώ εκείνοι που τις 
εκφέρουν δεν έχουν την ίδια επι-
στημονική επάρκεια.

∆εν είναι επιδημιολογική η κα-
τάρτιση του συνδικαλιστή για-
τρού που στις καθημερινές τη-
λεοπτικές του εμφανίσεις τους 
τελευταίους μήνες δεν ξεχωρίζει 
από τους συνδικαλιστές των εμπό-
ρων – γνωματεύοντας σταθερά 
υπέρ της αγοράς και εις βάρος της 
εκπαίδευσης. ∆εν έχει κατάρτιση 
λοιμωξιολόγου η έτερη συνδικαλί-
στρια, που, αν μη τι άλλο, είχε την 
ανεπίγνωστη ειλικρίνεια να πα-
ραδεχθεί ότι «τώρα είναι η ώρα» 
των ιατρών στο πεδίο των media.

Το φαινόμενο είχε αρχίσει να 
εκδηλώνεται ήδη από το ξέσπα-
σμα του δεύτερου κύματος της 
πανδημίας: η ενημέρωση κατα-
κερματίστηκε. Ενώ στην πρώτη 
φάση του ιού η πληροφόρηση δι-
νόταν αποκλειστικά από έναν εκ-
πρόσωπο των ειδικών και έναν 
εκπρόσωπο της Πολιτικής Προ-
στασίας, σταδιακά η πληροφορία 
διεσπάρη σε όλα τα τηλεπαράθυ-
ρα. ∆ιεσπάρη σε τέτοιον βαθμό, 
ώστε να δίνεται η εντύπωση ότι 

η δύσκολη στάθμιση των δεδομέ-
νων δεν γίνεται μεταξύ ειδημόνων 
στις συνεδριάσεις της επιτροπής. 
Γίνεται χύμα, στα κανάλια.

Το αποτέλεσμα αυτής της Βα-
βέλ είναι ότι η ψυχολογικά εξου-
θενωμένη κοινή γνώμη χάνει την 
πυξίδα της – και την πίστη της 
στα υγειονομικά μέτρα. Από το 
σούπερ μάρκετ των διαγνώσεων, 
ο κεραυνοβολημένος καταναλωτής 
αγοράζει αυτό που ταιριάζει στις 
ήδη σχηματισμένες πεποιθήσεις 
του. Αν ανήκει στους φοβισμένους, 
αγοράζει τις πιο δυσοίωνες εκδο-
χές. Αν ανήκει στους κουρασμέ-
νους, αγοράζει εφησυχασμό. Στο 
τέλος, όταν έρχεται η Παρασκευή 
των ανακοινώσεων, αμφότερες οι 
παρατάξεις είναι απογοητευμένες. 
Οι φοβισμένοι θεωρούν τα μέτρα 
λίγα. Οι κουρασμένοι υπερβολικά.

Η σύγχυση υπονομεύει πρω-
τίστως την αξιοπιστία των ίδιων 
των ειδικών, οι περισσότεροι εκ 
των οποίων εργάζονται χωρίς να 
έχουν ενδώσει στις Σειρήνες της 
δημοσιότητας ή τουλάχιστον χω-
ρίς να έχουν εξοικειωθεί με τις πα-
ρενέργειες της έκθεσης σε αυτήν. 
∆ημιουργείται έτσι η εντύπωση 
του χάους, παρότι η υγειονομική 
άμυνα της χώρας έχει αποδειχθεί 
πολύ αποτελεσματικότερη απ’ 
ό,τι αλλού στην Ευρώπη· παρότι 
το τιτάνιο εγχείρημα του εμβο-
λιασμού εδώ δεν υποφέρει από 
τα βραχυκυκλώματα που παρα-
τηρούνται ακόμη και σε χώρες 
όπως η Γερμανία.

Το ερώτημα είναι πώς μπο-
ρεί να ανακοπεί αυτό το σπιράλ 
υπερ-παρα-πληροφόρησης; Το 
επιτελείο της κυβέρνησης έχει 

εντοπίσει το πρόβλημα. Ενδει-
κτική ήταν η δημόσια έκκληση 
του υφυπουργού παρά τω Πρω-
θυπουργώ, που ζήτησε από τα 
μέλη της επιτροπής, αλλά και από 
όσους έχουν δημόσιο βήμα, «να 
σεβαστούν την κούραση της κοι-
νωνίας» και να «μην τρελαίνουν 
τον κόσμο με μέτρα».

Στους ακούσιους υπονομευτές 
της υγειονομικής πολιτικής, που 
«τρελαίνουν τον κόσμο», συγκα-
ταλέγονται και ορισμένοι υπουρ-

γοί που μιλούν δημοσίως, ακόμη 
κι όταν δεν έχουν τίποτε οριστικό 
να ανακοινώσουν, μεταδίδοντας 
έτσι μόνο αβεβαιότητα. Ακόμη 
χειρότερα, κάποιοι βιάζονται να 
εξαγγείλουν χαλάρωση, καταλή-
γοντας να εισπράττουν πολλα-
πλάσιο πολιτικό κόστος, όταν οι 
εξελίξεις τους διαψεύδουν. Αντί 
να συμβάλει στην ενημέρωση, η 
μιντιακή τους παρουσία προκαλεί 
συχνά αχρείαστη πόλωση.

Στην αρχή της πανδημίας ο φό-

βος ήταν ότι η δυσπιστία εναντίον 
της επιστήμης και οι αντισυστημι-
κές δοξασίες θα επωάζονταν στα 
κοινωνικά δίκτυα. Τώρα φαίνεται 
ότι πηγές της αβεβαιότητας είναι 
τα πρόσωπα που διαθέτουν το κύ-
ρος, αλλά όχι και την αυτοσυγκρά-
τηση, ώστε να μην τροφοδοτούν 
την κοινή γνώμη με εικασίες.

Το επαναλαμβάνουν όλοι σαν 
ευχολόγιο: για να λειτουργήσει 
αποτελεσματικά η άμυνα κατά 
του ιού, δεν αρκεί μόνο ο σωστός 
προγραμματισμός του κράτους. 
∆εν αρκεί η αρτιότητα των συστη-
μάτων, μερικά από τα οποία δεν 
έχουν δοκιμαστεί ποτέ και πουθε-
νά. Απαιτείται κυρίως η συμμόρ-
φωση της κοινής γνώμης. Αυτό το 
κοινωνικό κεφάλαιο κινδυνεύει όχι 
μόνο από την κόπωση. Πιο πολύ 
κινδυνεύει πια από την κακοφωνία.

Η ταχύτατη ανάπτυξη των εμβολί-
ων, σε λιγότερο από ένα χρόνο με-
τά την έκρηξη της πανδημίας του 
κορωνοϊού, έφερε τα πρώτα δείγ-
ματα αισιοδοξίας. Η εμφάνιση των 
μεταλλαγμένων στελεχών απειλεί 
να τα σβήσει. Οι ειδικοί έχουν προ-
ειδοποιήσει ότι εφεξής θα είμαστε 
σε ένα συνεχές «κυνήγι» νέων στε-
λεχών του ιού, που θα έχουν την 
τάση να ξεπεράσουν την ανοσία 
που χτίζεται με τα εμβόλια. Σημει-
ώνουν ότι προς το παρόν τα υπάρ-
χοντα εμβόλια μπορούν να αντιμε-
τωπίσουν την επίθεση του ιού και 
ότι η επιστημονική κοινότητα είναι 
ετοιμοπόλεμη για κάθε ενδεχόμενο. 
Η «Κ» δίνει απαντήσεις στα βασικά 
ερωτήματα σχετικά με τα εμβόλια, 
την αποτελεσματικότητά τους, τις 
παραλλαγές του ιού και τους κινδύ-
νους που αυτές εγκυμονούν.

 
1. Ποια εμβόλια έχουν εγκριθεί για χρή-

ση στην Ε.Ε.; Tα εμβόλια της Pfizer/
BioNTech, της Moderna, και της 
AstraZeneca. Τα δύο πρώτα εμβό-
λια ήδη χορηγούνται στους πολί-
τες της Ε.Ε. Τον Μάρτιο εκτιμάται 
ότι θα εγκριθεί και το εμβόλιο της 
Johnson & Johnson.
 
2. Πόσο αποτελεσματικά είναι;

Τα εμβόλια της Pfizer/BioNTech 
και της Moderna προστατεύουν 
από συμπτωματική λοίμωξη σε πο-
σοστό 95% και 94,1% αντίστοιχα, 
και από σοβαρή νόσηση σε ποσο-
στό 95% και 91%. Το εμβόλιο της 

AstraZeneca παρέχει προστασία 
από ήπια νόσο της τάξης του 60% 
(αυξάνει στο 82% όταν η δεύτε-
ρη δόση χορηγηθεί 12 εβδομάδες 
μετά). Σύμφωνα με ερευνητές του 
Πανεπιστημίου της Οξφόρδης, το 
εμβόλιο της ΑstraZeneca μειώνει 
και τη μετάδοση του ιού κατά 67%.
 
3. Γιατί το εμβόλιο της AstraZeneca δεν 

χορηγείται σε άτομα 65 ετών και άνω;

Στις κλινικές μελέτες δεν συμμετείχε 
μεγάλος αριθμός ατόμων άνω των 
55 ετών, ώστε να υπάρχει επιστημο-
νική τεκμηρίωση για την αποτελε-
σματικότητά του σε αυτή την ηλικία, 
αν και υπάρχουν ενδείξεις ότι προ-
στατεύει και τα άτομα μεγαλύτερης 
ηλικίας. Οι επιστήμονες αναμένουν 
το επόμενο διάστημα περισσότερα 
και ενδεχομένως να τροποποιήσουν 
τις συστάσεις τους. 
 
4. Τι γνωρίζουμε για το εμβόλιο της 

Johnson & Johnson;

Πρόκειται για μονοδοσικό εμβόλιο, 
το οποίο, όπως ανακοίνωσε πρό-
σφατα η εταιρεία, έχει αποτελε-
σματικότητα της τάξης του 66% 
στην πρόληψη της μέτριας έως σο-
βαρής νόσησης 28 ημέρες μετά τη 
χορήγησή του, ενώ 49 ημέρες μετά 
τον εμβολιασμό, δεν καταγράφηκε 
καμία νοσηλεία ή θάνατος λόγω 
COVID-19 μεταξύ των ατόμων που 
το είχαν λάβει.

5. Τι ισχύει για το ρωσικό εμβόλιο 

Sputnik V;

Σύμφωνα με δημοσίευση προκα-
ταρκτικών αποτελεσμάτων των κλι-

νικών μελετών, το ρωσικό εμβόλιο 
έχει αποτελεσματικότητα 92%. Αυ-
τό ενδέχεται να φέρει το συγκε-
κριμένο εμβόλιο πιο κοντά στην 
έγκριση για κυκλοφορία στην Ε.Ε. 
 
6. Μπορούμε να διαλέξουμε το εμβόλιο 

έναντι της COVID-19 που θα κάνουμε;

Οχι. Απλώς μετά την έγκριση του 
εμβολίου της AstraZeneca, ανα-
πτύσσονται στη χώρα μας δύο πα-
ράλληλα συστήματα, για τον εμβο-
λιασμό των πιο μεγάλων ηλικιών με 
τα εμβόλια της Pfizer/BioNTech και 
της Moderna, και τον εμβολιασμό 
των έως 64 ετών με το εμβόλιο της 
AstraZeneca.
 
7. Τι ξέρουμε για τις μεταλλάξεις των 

ιών;

Οι μεταλλάξεις προκύπτουν τυχαία 

κατά την αντιγραφή του γονιδιώμα-
τος του ιού. Αν μία μετάλλαξη προ-
σφέρει πλεονέκτημα όσον αφορά 
την εξάπλωση του ιού, τότε αυτή 
πιθανότατα θα επικρατήσει σε βά-
θος χρόνου.
 
8. Πόσο συχνές είναι οι μεταλλάξεις 

στον νέο κορωνοϊό; 

Ο ιός SARS-CoV-2 είναι ένας RNA 
ιός, με μεγάλο γονιδίωμα και μέτρι-
ας ταχύτητας μεταλλάξεις – αρκετά 
πιο αργής από τον ιό της γρίπης. 
 
9. Ποια νέα στελέχη κυκλοφορούν 

τώρα;

Το βρετανικό, το νοτιοαφρικάνικο 
και το βραζιλιάνικο, καθένα εκ των 
οποίων περιλαμβάνει πολλές μεταλ-
λάξεις. Το κοινό χαρακτηριστικό αυ-
τών των στελεχών είναι μια μετάλ-

λαξη στο γονίδιο της ακίδας - Spike, 
που βρίσκεται στην επιφάνεια του 
ιού και με την οποία συνδέεται στα 
κύτταρα του ξενιστή. 
 
10. Γνωρίζουμε πώς επηρεάζουν την 

πανδημία;

 Yπάρχουν ενδείξεις ότι τα τρία με-
ταλλαγμένα στελέχη επιδρούν θε-
τικά στη δυνατότητα του ιού να 
μεταδίδεται πιο εύκολα. Ειδικά για 
το βρετανικό στέλεχος, οι ειδικοί 
καταλήγουν στο ότι αυξάνει την 
πιθανότητα μετάδοσης του ιού κα-
τά 20%, σε σχέση με τα προηγού-
μενα στελέχη.
 
11. Ποια από τα νέα στελέχη έχουν 

εντοπιστεί στη χώρα μας;

Εως την Παρασκευή, στην Ελλάδα 
είχε εντοπιστεί σε αρκετές περιοχές 
της χώρας το βρετανικό στέλεχος 
και σε μία περίπτωση το νοτιοα-
φρικανικό στέλεχος.
 
12. Τα νέα στελέχη θα επικρατήσουν;

Πολλοί επιστήμονες εκτιμούν ότι 
το βρετανικό στέλεχος έχει τη δυ-
νατότητα να επικρατήσει εάν βρει 
«έδαφος». Σύμφωνα με τον Παγκό-
σμιο Οργανισμό Υγείας, έως τις 2 
Φεβρουαρίου 2021 το βρετανικό 
στέλεχος είχε εντοπιστεί σε 80 χώ-
ρες, το νοτιοαφρικανικό σε 41 και 
το βραζιλιάνικο σε 10 χώρες. 
 
13. Οι παραλλαγές επηρεάζουν την απο-

τελεσματικότητα των εμβολίων έναντι 

της COVID-19;

Τα εμβόλια κατά του ιού SARS-CoV-2 
που έχουν λάβει έγκριση από τον 

αρμόδιο ευρωπαϊκό φορέα, αλλά 
και άλλα εμβόλια που είναι προς 
αδειοδότηση, φαίνεται να έχουν 
ικανοποιητική αποτελεσματικότη-
τα, τουλάχιστον εναντίον του βρε-
τανικού και του νοτιοαφρικανικού 
στελέχους, και προστατεύουν από 
βαριά νόσο. Υπάρχει ο κίνδυνος, κα-
θώς προχωράει ο εμβολιασμός στον 
γενικό πληθυσμό και χτίζεται ανο-
σιακό τείχος έναντι του ιού, να επι-
κρατήσουν στελέχη με μεταλλάξεις 
που θα διαφεύγουν από τα εμβόλια.
 
14. Στην περίπτωση εμφάνισης νέων 

στελεχών που δεν καλύπτονται απο-

τελεσματικά από τα εμβόλια, τι περι-

μένουμε;

Οι επιστήμονες και οι εταιρείες 
έχουν την τεχνογνωσία να ανα-
σχεδιάσουν εμβόλια σε διάστημα 
εβδομάδων ή μηνών, ώστε να καλύ-
πτουν παραλλαγές του ιού. Κάποιες 
εταιρείες προετοιμάζονται για την 
παραγωγή ενισχυμένων σκευασμά-
των ή μελετούν τη συνδυαστική 
χορήγηση εμβολίων.
 
15. Μεταλλάξεις και παιδιά. Τι ξέρουμε;

Σύμφωνα με αξιωματούχους του 
ΠΟΥ, το βρετανικό στέλεχος έχει 
αυξημένη μεταδοτικότητα σε όλες 
τις ηλικιακές ομάδες, κάτι που συ-
μπεριλαμβάνει και τα μικρά παιδιά. 
Στις περιοχές της Βρετανίας που 
πρωτοεμφανίστηκε ο μεταλλαγμέ-
νος κορωνοϊός, έτυχε τα σχολεία να 
είναι ανοικτά. Και σύμφωνα με τους 
ειδικούς, η διασπορά του ιού μετα-
ξύ των παιδιών αποτυπώνει το τι 
ακριβώς συμβαίνει στην κοινότητα.

Αισιοδοξία, απορίες, φόβοι και άγνωστοι Χ για εμβόλια - μεταλλάξεις 
Της ΠΕΝΝΥΣ ΜΠΟΥΛΟΥΤΖΑ

Χαμένοι στη Βαβέλ των τηλεγιατρών
Πώς η ενημέρωση για την πανδημία κατέληξε σε καταιγισμό αντιφατικών διαγνώσεων μέσω των πρωινών εκπομπών

H ψυχολογικά 
εξουθενωμένη κοινή 
γνώμη χάνει την πυξίδα 
της  και την πίστη της 
στα υγειονομικά μέτρα. 
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Παρά τις προειδοποιήσεις επι-
στημόνων για τους κινδύνους 
που εγκυμονεί το τρίτο κύμα της 
πανδημίας, ο Εμανουέλ Μακρόν 
αντιστέκεται, προς το παρόν, στις 
πιέσεις για μια τρίτη, καθολική 
καραντίνα. Ο στενός συνεργάτης 
του Γάλλου προέδρου Κριστόφ Κα-
στανέρ, πρώην υπουργός Εσωτε-
ρικών και νυν κοινοβουλευτικός 
εκπρόσωπος του κυβερνώντος 
κόμματος, εξηγούσε τους λόγους 
με άρθρο του στην εφημερίδα Le 
Parisien της περασμένης Τρίτης. 
«Από υγειονομικής πλευράς, το να 
μείνει όλος ο κόσμος σπίτι θα ήταν 
εκπληκτικό. Από πολιτική άποψη, 
όμως, κινούμαστε σε ολισθηρό πε-
δίο. Το ρίσκο μιας καθολικής κα-
ραντίνας είναι η πολιτική ανυπα-
κοή από ένα μέρος των πολιτών». 

Σε μια χώρα όπου το κίνημα 
των «Κίτρινων Γιλέκων» έχει εγκα-
ταστήσει το φοβικό σύνδρομο του 
όχλου στις ψυχές των πολιτικών 
ελίτ, η προειδοποίηση του Καστα-
νέρ δεν πέρασε αψήφιστα. Αλλω-
στε, όλα δείχνουν ότι η υπομονή 
του κόσμου ακόμη και με τα πε-

ριορισμένα, υφιστάμενα περιο-
ριστικά μέτρα (περιορισμός της 
ελεύθερης κυκλοφορίας μέχρι τις 
έξι το απόγευμα, απαγόρευση στα 
καφέ και στα ρεστοράν να σερβί-
ρουν σε εσωτερικούς χώρους κ.ά.) 
έχει αρχίσει να εξαντλείται. Τις τε-
λευταίες ημέρες πυκνώνουν στα 
μέσα κοινωνικής δικτύωσης οι 
πρωτοβουλίες για μορφές πολιτι-
κής ανυπακοής, κυρίως στον χώ-
ρο της εστίασης, με άνοιγμα των 
μαγαζιών παρά τις κυβερνητικές 
απαγορεύσεις.

Η συσσώρευση οργής λόγω του 
τρίτου κύματος περιοριστικών μέ-
τρων δεν αποτελεί αποκλειστικά 
γαλλικό, αλλά πανευρωπαϊκών δι-
αστάσεων φαινόμενο. Η παραδο-
σιακά ήσυχη Ολλανδία ζει άγριες 
νύχτες, με επαναλαμβανόμενες 
συγκρούσεις μεταξύ νέων διαδη-
λωτών και αστυνομίας, από τις 23 
Ιανουαρίου, όταν ανακοινώθηκαν 
αυστηρά περιοριστικά μέτρα. Ο 
πρωθυπουργός Μαρκ Ρούτε έκα-
νε λόγο για τις χειρότερες ταρα-
χές των τελευταίων 40 χρόνων. 
Ανάλογες ταραχές σημειώθηκαν 
το περασμένο Σαββατοκύριακο 
στις Βρυξέλλες, όπου η αστυνο-
μία προχώρησε σε εκατοντάδες 
συλλήψεις, στη Βιέννη και στη 
Βουδαπέστη, ενώ πιο ήρεμες δι-
αδηλώσεις έλαβαν χώρα σε Γερ-
μανία, Γαλλία, Ισπανία και ∆ανία. 
Φαινόμενα πολιτικής ανυπακοής 
εκδηλώνονται και στην Ιταλία, 
όπου αρκετοί εστιάτορες της Ρώ-
μης άρχισαν να ανοίγουν παράνο-
μα τα μαγαζιά τους τα βράδια της 
Παρασκευής και του Σαββάτου. 

Ασφαλώς το πλήθος των αγα-
νακτισμένων με την καραντίνα 
είναι κοινωνικά και ιδεολογικά 
ετερόκλητο. Εκείνο που προκαλεί 
ιδιαίτερη ανησυχία είναι η προ-
σπάθεια ακροδεξιών οργανώσε-
ων να σερφάρουν πάνω στο κύμα 
της λαϊκής δυσαρέσκειας για να 
αποκομίσουν πολιτικά οφέλη. Η 
ιστοσελίδα της «Φωνής της Αμε-
ρικής» δημοσίευσε τον περασμέ-
νο μήνα ρεπορτάζ σύμφωνα με 
το οποίο «οι γερμανικές μυστι-
κές υπηρεσίες παρακολουθούν 
στενά τις διαδηλώσεις κατά των 
περιοριστικών μέτρων, καθώς 
ανησυχούν για την αυξανόμενη 
επιρροή θαυμαστών των ναζί, 
υπερεθνικιστών και αρνητών του 
Ολοκαυτώματος». Στο πρόσφατο 
παρελθόν, η ευρωπαϊκή Ακροδε-
ξιά εστίαζε στο μεταναστευτικό 
και στην ισλαμοφοβία, εκμεταλ-
λευόμενη τα διαδοχικά σοκ από 
τρομοκρατικές ενέργειες στην 
ήπειρο. Τον τελευταίο χρόνο, 
όμως, προσπαθεί να αποκτήσει 
ευρύτερο ακροατήριο και δεξα-
μενές στρατολόγησης μελών στις 
γραμμές όσων διαγράφουν τυ-

φλά την πολιτική και την επιστή-
μη, αρνούνται την πανδημία και 
ασπάζονται εξωφρενικές θεωρίες 
συνωμοσίας. Στη Γερμανία αντι-
στοιχεί μεγάλο ποσοστό οπαδών 
του αμερικανικής προέλευσης 
δικτύου QAnon, που πιστεύουν 
ότι ο Ντόναλντ Τραμπ διεξήγαγε 
μυστικό πόλεμο εναντίον σατα-
νιστών και παιδόφιλων, οι οποίοι 
έχουν διαβρώσει την αμερικανι-
κή κυβέρνηση, τα μίντια και τις 
μεγάλες επιχειρήσεις. 

Ανάλογα φαινόμενα εκτυλίσσο-
νται σε άλλες χώρες της Κεντρι-
κής Ευρώπης. Στην Αυστρία, το 
ακροδεξιό Κόμμα της Ελευθερίας 
(στην αντιπολίτευση σήμερα, αλ-
λά στο πρόσφατο παρελθόν κυβερ-
νητικός εταίρος του κεντροδεξιού 
Λαϊκού Κόμματος) ενθάρρυνε τις 
διαδηλώσεις της περασμένης Κυ-
ριακής κατά των περιοριστικών 
μέτρων. Το ίδιο έπραξε η ανερχό-
μενη οργάνωση «Ο Αγώνας Συνε-
χίζεται» στην Τσεχία, καλώντας 
τους πολίτες να κατέβουν στους 
δρόμους με σύνθημα «Σταματή-
στε την τυραννία, τον μύθο του 
κορωνοϊού, την κυβέρνηση, τα 

λοκντάουν». Στη Γαλλία, ο ακρο-
δεξιός ευρωβουλευτής Φλοριάν 
Φιλιπό, πρώην αντιπρόεδρος του 
Εθνικού Μετώπου επί Μαρίν Λε-
πέν και νυν επικεφαλής του κόμ-
ματος «Οι Πατριώτες», διαδηλώνει 
κάθε Σάββατο, μαζί με τους οπα-
δούς του, έξω από το υπουργείο 
Υγείας εναντίον «της υγειονομικής 
δικτατορίας που επιβάλλεται από 
τους τσαρλατάνους της ψευδοε-
πιστήμης». Αλλά και ο Χριστιανο-
δημοκράτης Ζαν-Φρεντερίκ Που-
ασόν, διεκδικητής του χρίσματος 
της επίσημης ∆εξιάς για τις προ-
εδρικές εκλογές του 2022, απηύ-
θυνε στις 27 Ιανουαρίου έκκληση 
για πολιτική ανυπακοή στα περι-
οριστικά μέτρα, υπερβαίνοντας 
και τη Λεπέν.

Είναι αλήθεια ότι η κοινοβου-
λευτική Ακροδεξιά της Ευρώπης 
δεν κατάφερε, τη χρονιά που πέ-
ρασε, να μεταφράσει τη δημαγω-
γία της γύρω από την πανδημία 
σε εκλογικό όφελος. Το Κόμμα 
της Ελευθερίας καταβαραθρώ-
θηκε στις τοπικές εκλογές της Βι-
έννης τον περασμένο Οκτώβριο, 
ενώ η Εναλλακτική για τη Γερμα-
νία είδε τη δημοτικότητά της να 
πέφτει από 28% στο (πάντα ανη-
συχητικά υψηλό) 18% το τελευ-
ταίο τετράμηνο. Την ίδια στιγμή, 
όμως, διαγράφεται ισχυρότερος 
ο κίνδυνος να ενισχυθούν ακόμη 
περισσότερο επίφοβες, εγκλημα-
τικές ή και ανοιχτά ναζιστικές 
ομάδες της εξωκοινοβουλευτικής 
Ακροδεξιάς. Σε κάθε περίπτωση, 
το οικονομικό και κοινωνικό κό-
στος των οριζόντιων και καθολι-
κών αποκλεισμών, η εξοργιστική 
ανικανότητα της Ε.Ε. στον εμβο-
λιασμό των πολιτών της και οι αλ-
ληλοαναιρούμενες τοποθετήσεις 
κυβερνήσεων, υγειονομικών αρ-
χών και επιστημόνων δημιουρ-
γούν πρόσφορο έδαφος για μια 
οργιαστική άνθηση του ανορθο-
λογισμού, της συνωμοσιολογίας 
και της Ακροδεξιάς στην Ευρώπη. 

Η Ακροδεξιά επενδύει
στην οργή για την καραντίνα
Διευρύνονται τα φαινόμενα κοινωνικής ανυπακοής σε αρκετές ευρωπαϊκές χώρες

Ακραίες εθνικιστικές 
οργανώσεις αναζητούν 
ευρύτερο ακροατήριο 
στους αρνητές 
της πανδημίας.

Η παραδοσιακά ήσυχη Ολλανδία ζει άγριες νύχτες, με επαναλαμβανόμενες συγκρούσεις (φωτ. από το Αϊντχόφεν) 
μεταξύ νέων διαδηλωτών και αστυνομίας, από τις 23 Ιανουαρίου, όταν ανακοινώθηκαν αυστηρά περιοριστικά μέτρα.

Του ΠΕΤΡΟΥ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ

Παράδοξο, αλλά μόνο εκ πρώτης όψεως. Η επικεφαλής της ακροδε-
ξιάς Εθνικής Συσπείρωσης (πρώην Εθνικό Μέτωπο) στη Γαλλία, Μα-
ρίν Λεπέν, εμφανίζεται αυτό τον καιρό περισσότερο μετρημένη από 
αρκετούς πολιτικούς του επίσημου κεντροδεξιού χώρου. Αποφεύγει 
συστηματικά να μιλήσει για πολιτική ανυπακοή και δεν αμφισβητεί ευ-
θέως τα περιοριστικά μέτρα, προτιμώντας να εστιάσει την κριτική της 
στις κυβερνητικές ανεπάρκειες. Ο λόγος είναι απλός: Εχοντας εδραι-
ωθεί πλέον ως νόμιμη και σοβαρή διεκδικήτρια της εξουσίας στις προ-
εδρικές εκλογές του 2022, επιλέγει το προφίλ της «υπευθυνότητας», 
αφήνοντας συνεργάτες της να κλείνουν με συμπάθεια το μάτι στα 
εξοργισμένα λαϊκά στρώματα. Η τακτική αυτή φαίνεται να αποδίδει. 
Τελευταίες έρευνες των εφημερίδων L’ Opinion και Le Parisien έφε-
ραν τη Λεπέν να προηγείται στον πρώτο γύρο με ποσοστό 26%-27% 
έναντι 23%-24% του Εμανουέλ Μακρόν και να περιορίζει στα όρια του 
στατιστικού λάθους τη διαφορά της με τον Γάλλο πρόεδρο στον δεύτε-
ρο γύρο (48%-52%). Φυσικά, το πολιτικό τοπίο στη Γαλλία είναι πολύ 
ρευστό, αλλά τα καμπανάκια κινδύνου άρχισαν να ηχούν.

Οι φιλοδοξίες της Μαρίν Λεπέν 

Νέο επικίνδυνο κεφάλαιο στη 
διαπάλη εξουσίας μεταξύ του 
Αλεξέι Ναβάλνι και του Ρώσου 
προέδρου Βλαντιμίρ Πούτιν 
εγκαινίασε η ρωσική δικαιοσύ-
νη, καταδικάζοντας τον άτυπο 
ηγέτη του αντιπολιτευτικού κι-
νήματος στην πρώτη του πολύ-
μηνη ποινή φυλάκισης.

Εκ πρώτης όψεως, η κατα-
δίκη του Ναβάλνι μοιάζει με 
ξεκάθαρη νίκη του Πούτιν, ο 
οποίος έχει χρίσει τον εαυτό 
του ισόβιο πρόεδρο. Ελέγχο-
ντας πλήρως τα δικαστήρια, 
την αστυνομία, τα επίσημα μέ-
σα ενημέρωσης και άλλα σύγ-
χρονα μέσα, όπως οι θανατη-
φόρες νευροτοξίνες, ο Πούτιν 
μπορεί να κρατήσει τον Ναβάλ-
νι φυλακή για πάντα ή ακόμη 
και να διοργανώσει θανατηφό-
ρο «ατύχημα», αν θεωρήσει ότι 
αυτό τον συμφέρει.

Σε αυτό το έπος «∆αβίδ ενα-
ντίον Γολιάθ», ο 44χρονος Να-
βάλνι έχει επιτύχει μέχρι στιγ-
μής τους στόχους του χάρη στο 
θάρρος και στην επιμονή του, 
υποχρεώνοντας τον Πούτιν 
να αμυνθεί. Η καταδίκη του 
Ναβάλνι σε 32 μήνες φυλάκι-
σης είναι επιτυχία του Ρώσου 
αντικαθεστωτικού. Ο Πούτιν 
απέφευγε συστηματικά μέχρι 
σήμερα να καταδικάζει τον Να-
βάλνι σε μεγάλες ποινές, σε μια 
προσπάθεια να του στερήσει 
τον μανδύα του μάρτυρα. 

Η οικειοθελής επιστροφή 
του Ναβάλνι στη Ρωσία έπει-
τα από την ανάρρωσή του σε 
γερμανικό νοσοκομείο και η 
κυκλοφορία του βίντεο με το 
ανάκτορο που κατασκευάζει 
ο Πούτιν στη Μαύρη Θάλασ-
σα δεν άφησε περιθώρια στον 
Ρώσο πρόεδρο. Ο Ναβάλνι θα 
φυλακισθεί σε στρατόπεδο ερ-
γασίας, για να μεταμορφωθεί 
σε σύμβολο αντίστασης.

Η δίκη

Το Κρεμλίνο προσπάθησε 
να προσδώσει αίσθηση νομιμό-
τητας στη διαδικασία, με τη δί-
κη να πραγματοποιείται σε ευ-
ρύχωρη δικαστική αίθουσα στο 
κέντρο της πρωτεύουσας και 
τον Ναβάλνι να έχει τη δυνα-
τότητα να εκφρασθεί ελεύθε-
ρα. Το αποτέλεσμα ήταν, όμως, 
προδιαγεγραμμένο: ο Ναβάλνι 
καταδικάσθηκε για παραβία-
ση των όρων της αναστολής 
του, για υπόθεση του 2014, την 
οποία το Ευρωπαϊκό ∆ικαστή-
ριο Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων 
χαρακτήρισε «εμφανώς παρά-
λογη». Την αναστολή του πα-
ραβίασε ο Ναβάλνι εξαιτίας της 
νοσηλείας του ύστερα από την 
απόπειρα δηλητηρίασής του 
τον Αύγουστο από τη μυστι-
κή αστυνομία.

Παρότι ο Ναβάλνι ήταν αυ-
τός που βρισκόταν στο εδώ-
λιο του κατηγορουμένου, ο 
Πούτιν, η διεφθαρμένη κοόρ-
τη του και η στρατιά των ειδι-
κών δυνάμεων της αστυνομίας 
που επιτέθηκαν στους διαδη-
λωτές το περασμένο Σαββατο-

κύριακο ήταν αυτοί που δικά-
ζονταν από την κοινή γνώμη. 
«Ο Πούτιν θα μείνει στην Ιστο-
ρία σαν ένας δηλητηριαστής», 
είπε στην απολογία του ο Να-
βάλνι.

Η αστυνομική τρομοκρατία 
και ο ρωσικός χειμώνας μπο-
ρεί να περιορίσουν τις διαδη-
λώσεις. Το μεγάλο κίνημα που 
πυροδότησε ο Ναβάλνι είναι, 
όμως, αριθμητικά πολύ ισχυ-
ρότερο από παλαιότερες αντι-
πολιτευτικές απόπειρες, ενώ 
το σημερινό κίνημα αμφισβή-
τησης συνεχίζει να ενισχύε-
ται. Η αντιπολίτευση διαθέτει 
σήμερα 40 γραφεία σε όλη τη 
Ρωσία, ενώ οι περισσότεροι 
από τα εκατομμύρια υποστη-
ρικτών του είναι νέοι άνθρω-
ποι, οι οποίοι δεν έχουν αμφι-
σβητήσει ποτέ μέχρι τώρα το 
Κρεμλίνο. Στις ηλικίες 18 με 24 
ετών η δημοτικότητα του Πού-
τιν έχει υποχωρήσει, από το 
36% τον ∆εκέμβριο του 2019, 
στο 20% σήμερα.

Η κυβέρνηση Μπάιντεν και 
η Ε.Ε. καταδίκασαν αμέσως τη 
φυλάκιση του Ναβάλνι, απει-
λώντας δικαίως με επιβολή κυ-
ρώσεων κατά του Πούτιν και 
των λοχαγών του. Ο Πούτιν 
θα έκανε καλά να συνειδη-
τοποιήσει ότι η μεγαλύτερη 
απειλή για τη διεφθαρμένη 
εξουσία του δεν προέρχεται 
από το εξωτερικό, αλλά από 
Ρώσους πολίτες, οι οποίοι ανα-
ζητούν και αποκαλύπτουν την 
αλήθεια.

 THE NEW YORK TIMES 

(EDITORIAL BOARD)

To ισχυρό κίνημα
του Αλεξέι Ναβάλνι
διαρκώς ενισχύεται
Αντιστέκεται στον Πούτιν και κερδίζει

Στις ηλικίες 18 με 24 
ετών, η δημοτικότητα 
του Ρώσου προέδρου 
έχει υποχωρήσει, 
από το 36% τον 
Δεκέμβριο του 2019, 
στο 20% σήμερα.
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Ο καταδικασθείς σε 32 μήνες φυ-
λάκισης Αλεξέι Ναβάλνι θα οδηγη-
θεί σε στρατόπεδο εργασίας.

Τα προγράμματα πανευρωπαϊκής συ-
νεργασίας στους τομείς των εξοπλι-
σμών, ο αγωγός φυσικού αερίου 
Nord Stream 2, αλλά και η αναθέρ-
μανση των διατλαντικών σχέσεων 
μετά την εκλογή του Τζο Μπάιντεν 
στις ΗΠΑ, συζητήθηκαν στην τηλε-
διάσκεψη μεταξύ του προέδρου της 
Γαλλίας Εμανουέλ Μακρόν και της 
καγκελαρίου της Γερμανίας Αγκε-
λα Μέρκελ. 

Σε δηλώσεις της μετά τη λήξη 
της τηλεδιάσκεψης, η Γερμανίδα 
καγκελάριος δήλωσε ότι οι δύο χώ-
ρες θα επιχειρήσουν να αντιμετω-
πίσουν τις προσεχείς εβδομάδες τα 
εκκρεμή ζητήματα που καθυστε-
ρούν την ανάπτυξη κοινών οπλι-

κών συστημάτων. Οι δύο ηγέτες 
τόνισαν την αποφασιστικότητα των 
χωρών τους να αναπτύξουν τα συ-
στήματα αυτά. Μέχρι στιγμής, τα 
δύο σημαντικότερα κοινά εγχει-
ρήματα, το μαχητικό αεροσκάφος 
νέας γενιάς FCAS και το τεθωρακι-
σμένο MGCS, προχωρούν με πολύ 
αργούς ρυθμούς, λόγω διαφορετι-
κών προτεραιοτήτων. Το ζήτημα 

των επενδύσεων για την άμυνα, 
αλλά και της επιχειρησιακής ετοι-
μότητας, θα συζητηθεί σε ειδική 
Σύνοδο Κορυφής των ηγετών της 
Ε.Ε. στις 25 Φεβρουαρίου. 

Νωρίτερα, ο Γάλλος πρόεδρος 
είχε συνομιλία με τον πρωθυπουρ-
γό της Βαυαρίας Μάρκους Ζέντερ, 
τυπικά για να συνεργαστούν σε θέ-
ματα αντιμετώπισης του κορωνο-
ϊού, επί της ουσίας γιατί ο Ζέντερ, 
ο δημοφιλέστερος πολιτικός στη 
Γερμανία μετά την Αγκελα Μέρκελ, 
θεωρείται ο πιθανότερος διάδοχός 
της στην καγκελαρία μετά τις βου-
λευτικές εκλογές του φθινοπώρου. 

Στο πρόσφατο παρελθόν, οι δύο 
χώρες διαφώνησαν στο ζήτημα της 

χειραφέτησης της Ευρωπαϊκής Ενω-
σης από το ΝΑΤΟ, με τον Εμανου-
έλ Μακρόν να εκφράζει έντονες 
διαφωνίες στην τοποθέτηση της 
υπουργού Αμυνας της Γερμανίας 
Ανεγκρετ Κραμπ Κάρενμπαουερ ότι 
«πρέπει να τελειώνουμε με την ψευ-
δαίσθηση της ευρωπαϊκής στρατη-
γικής αυτονομίας». «Οι Ευρωπαίοι 
δεν θα μπορέσουν να αντικατα-
στήσουν τον κεφαλαιώδη ρόλο των 
ΗΠΑ ως εγγυητριών της ασφάλειάς 
τους», είχε πει η Κάρενμπαουερ, 
ενώ αντιθέτως ο Εμανουέλ Μακρόν 
είχε μιλήσει περί «εγκεφαλικού θα-
νάτου» του ΝΑΤΟ. 

BLOOMBERG,

NOUVELOBS, EURACTIV

Συμφωνία Γερμανίας - Γαλλίας για αμυντική συνεργασία

H Αγκελα Μέρκελ δήλωσε ότι Γερμανία και Γαλλία θα επιχειρήσουν να 
αντιμετωπίσουν τα εκκρεμή ζητήματα που καθυστερούν την ανάπτυξη 
κοινών οπλικών συστημάτων.

Τηλεδιάσκεψη μεταξύ 
Μέρκελ και Μακρόν με 
θέματην άμυνα και τις 
διατλαντικές σχέσεις.
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«Είμαι μια από εσάς και με μισούν 
γι’ αυτό», έγραψε στο Τwitter η Ρε-
πουμπλικανή βουλευτής Μάρτζορι 
Τέιλορ Γκριν, που έγινε γνωστή και 
στη χώρα μας για τη μάσκα με το 
σύνθημα «Μολών λαβέ» (γραμμένο 
λατινικά Molon Labe). Το νεοεκλε-
γέν μέλος της αμερικανικής Βου-
λής έχει διχάσει το Ρεπουμπλικα-
νικό Κόμμα (GOP) με παλαιότερες 
αναρτήσεις της που αναπαρήγαγαν 
αντισημιτικές και εξωφρενικές θε-
ωρίες συνωμοσίας. Η ίδια είχε επί-
σης υιοθετήσει βίαιες συμπεριφο-
ρές και φρασεολογία, όπως «την 
εκτέλεση των ηγετών των ∆ημο-
κρατικών». Το κατεστημένο του 
κόμματος αποδοκίμασε τις απόψεις 
της, με πρώτο τον επικεφαλής της 
ρεπουμπλικανικής μειοψηφίας στη 
Γερουσία Μιτς Μακόνελ, αλλά για 
ακόμη μία φορά το GOP αρνήθη-
κε να πάρει μέτρα, φοβούμενο την 
αποξένωση των πολυάριθμων οπα-
δών του Ντόναλντ Τραμπ. 

Στον αντίποδα, η συντριπτική 
πλειοψηφία των βουλευτών του 
(145 υπέρ, έναντι 61 κατά) παρεί-
χε κάλυψη στην τρίτη στην κοι-
νοβουλευτική ιεραρχία του κόμ-
ματος, βουλευτή του Ουαϊόμινγκ 
Λιζ Τσέινι, κόρη του Ντικ Τσέινι, 
αντιπροέδρου του Τζορτζ Μπους 
(2001-2009), η οποία ψήφισε υπέρ 
της παραπομπής του Τραμπ στη 
σχετική ψηφοφορία στη Βουλή, 
αψηφώντας την επίσημη γραμμή. 

Η Γκριν και η Τσέινι εκπροσω-
πούν τις δύο αντιμαχόμενες πλευ-
ρές για τον έλεγχο του κόμματος. 
Εχοντας συμπληρώσει μόλις δύο 
εβδομάδες στο Κογκρέσο, η Γκριν 
είδε το όνομά της να πρωταγω-
νιστεί στις ειδήσεις εξαιτίας πα-
λαιότερων δηλώσεών της υπέρ 
του ακραίου κινήματος QAnon, 
της άποψης ότι οι φονικές επιθέ-
σεις εναντίον μαθητών σχολείων 
υποκινούνται από στοιχεία που 
θέλουν να περιορίσουν το δικαί-
ωμα των Αμερικανών στην οπλο-
κατοχή, αλλά και του ισχυρισμού 
πως οι πυρκαγιές στην Καλιφόρνια 
το προηγούμενο καλοκαίρι οφεί-
λονταν σε διαστημικό λέιζερ, το 
οποίο ελέγχουν οι ιδιοκτήτες της 
τράπεζας Ρότσιλντ. Παρ’ όλα αυ-
τά το Ρεπουμπλικανικό Κόμμα της 
ανέθεσε τις επιτροπές Παιδείας 
και Προϋπολογισμού, γεγονός που 
προκάλεσε την αγανάκτηση των 
∆ημοκρατικών. 

Στην αντίπερα όχθη, η Τσέι-
νι εξασφάλισε την οργή του φι-
λοτραμπικού στρατοπέδου του 
κόμματος, υπεραμυνόμενη της 
παραπομπής του τέως προέδρου 
μετά την εισβολή στο Καπιτώλιο. 
Αρκετοί ζήτησαν την καθαίρεσή 
της, ενώ ο βουλευτής Ματ Γκετς 
από τη Φλόριντα ταξίδεψε στο Ου-
αϊόμινγκ ζητώντας από τους ψη-
φοφόρους να την απομακρύνουν 
από τον θώκο της. 

Η σκιά του Τραμπ πέφτει ακόμη 
βαριά πάνω από το GOP. Η Γκριν 

είχε δεχθεί πρόσφατα τα εγκώμιά 
του, με αποτέλεσμα ο επικεφαλής 
της ρεπουμπλικανικής μειοψηφί-
ας στη Βουλή Κέβιν Μακάρθι, ο 
οποίος επισκέφθηκε άλλωστε και ο 
ίδιος τον τέως πρόεδρο στο Μαρ-α-
Λάγκο στη Φλόριντα, να δηλώσει 
αυτήν την εβδομάδα ότι δεν πρό-
κειται να τιμωρήσει τη βουλευτή. 

Οταν εκείνη μάλιστα σηκώθηκε 
να μιλήσει, η μισή κοινοβουλευ-
τική ομάδα σηκώθηκε όρθια και 
την αποθέωσε, ακόμη μία εικόνα 
που απηχεί το χάσμα στους κόλ-
πους του κόμματος. Η Γκριν έχει 
καταφέρει να εκμεταλλευθεί με 
κάθε τρόπο την πόλωση, δηλώνο-
ντας στην εφημερίδα Washington 
Examiner ότι το ρεπουμπλικανικό 
κατεστημένο και οι ∆ημοκρατικοί 
δεν έχουν καμία διαφορά και δε-
σμευόμενη ότι θα παλέψει για τα 
επόμενα βήματα του Τραμπ. 

Παράλληλα με την εσωκομ-
ματική σύγκρουση για τις τύχες 
της Γκριν και της Τσέινι πάντως, 
εξίσου έντονη είναι η αντίθεση 
μεταξύ Μακόνελ και Μακάρθι. Ο 

πρώτος έκανε λόγο για τρελά ψέ-
ματα της Γκριν και εξήρε τον ρό-
λο της Τσέινι. Ο δεύτερος διαιω-
νίζει τον διχασμό στους κόλπους 
του GOP, κρατώντας ακέραιους 
τους δεσμούς με τον Τραμπ και 
την Ακροδεξιά. Με δεδομένο ότι 
του χρόνου θα διεξαχθούν νέες 
εκλογές για το Κογκρέσο, το Ρε-
πουμπλικανικό Κόμμα θα κλη-
θεί να αποδείξει ότι δεν είναι μια 
στέγη «ψεκασμένων» συνωμοσι-
ολόγων, αλλά μπορεί να επανα-
πατρίσει τους ψηφοφόρους των 
προαστίων - απόφοιτους κολεγίων. 

Οι ελίτ και η βάση

Αναλυτές εκτιμούν ωστόσο ότι 
το κόμμα σύρεται πίσω από την 
εκλογική βάση, που δεν είναι ακό-
μη έτοιμη να αποχωριστεί τη ρη-
τορική του Τραμπ. «Το Ρεπουμπλι-
κανικό Κόμμα δεν ελέγχεται πλέον 
από τις ελίτ στην Ουάσιγκτον, αλ-
λά από ακτιβιστές της βάσης σε 
πολιτειακό επίπεδο, που δεν ακούν 
τι λέει η Ουάσιγκτον. Ακούν αν-
θρώπους σαν τη βουλευτή Γκριν», 

ισχυρίστηκε ο Νταν Εμπερχαρντ, 
μεγάλος χρηματοδότης του GOP, 
στο NBC. 

«Οι Ρεπουμπλικανοί έχουν μία 
επιλογή: θα συμπαραταχθούν με 
το κίνημα QAnon και ένα μέλος 
τους που υπεραμύνεται της βίας 
και του εξτρεμισμού ή θα υιοθε-
τήσουν την αλήθεια, την ειλικρί-
νεια, την ακεραιότητα και τη λο-
γοδοσία;», είπε από την πλευρά 
της η Ντέμπι Βάσερμαν, ∆ημο-
κρατική βουλευτής στη Φλόριντα. 
Το δίλημμα προς το παρόν μοιά-
ζει αναπάντητο, αφού ακόμη και 
η ηγεσία του κόμματος εμφανί-
ζεται διχασμένη. Tα ξημερώμα-
τα της Παρασκευής, η υπό δημο-
κρατικό έλεγχο Βουλή αποφάσισε 
να αποπέμψει την Γκριν από τις 
δύο επιτροπές, με μόλις 11 Ρεπου-
μπλικανούς να αλλάζουν στρατό-
πεδο και να στηρίζουν την προ-
σπάθεια. «Αυτά είναι λόγια του 
παρελθόντος. ∆εν με αντιπροσω-
πεύουν», είπε η ίδια η Γκριν, και 
πάλι το μισό κόμμα επευφήμησε 
την... τόλμη της.  

Βαριά η σκιά του Τραμπ στο κόμμα
Μια αντισημίτρια, η Μάρτζορι Τέιλορ Γκριν, και μια αντάρτισσα, η Λιζ Τσέινι, διχάζουν τους Ρεπουμπλικανούς
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Της ΞΕΝΙΑΣ ΚΟΥΝΑΛΑΚΗ

Ικανοποίηση στο Βερολίνο 
και δυσαρέσκεια στη 
Μόσχα και στο Ριάντ 
προκάλεσε η ομιλία του 
προέδρου των ΗΠΑ Τζο 
Μπάιντεν για την εξωτερική 
πολιτική. Η γερμανική 
κυβέρνηση χαιρέτισε 
προχθές την απόφαση της 
Ουάσιγκτον να ανασταλεί η 
προαναγγελθείσα απόσυρση 
των αμερικανικών 
στρατευμάτων από τη 
Γερμανία, λέγοντας ότι η 
παρουσία των Αμερικανών 
στρατιωτών είναι προς το 
συμφέρον και των δύο 
χωρών. Στον αντίποδα, 
το Κρεμλίνο επέκρινε 
τις πολύ επιθετικές και 
μη εποικοδομητικές 
δηλώσεις Μπάιντεν, ο 
οποίος διεμήνυσε ότι 
αν δεν αποφυλακιστεί 
ο αντιφρονών Αλεξέι 
Ναβάλνι, οι ΗΠΑ δεν θα 
διστάσουν να αυξήσουν 
το κόστος για τη Μόσχα. 
«Με ένα ύφος πολύ 
διαφορετικό από αυτό 
του προκατόχου μου, είπα 
στον Ρώσο ηγέτη ότι έχουν 
παρέλθει οι ημέρες που οι 
ΗΠΑ γυρνούσαν από την 
άλλη σε κάθε επιθετική 
ενέργεια της Ρωσίας, όπως 
η ανάμειξη στις εκλογές 
μας, οι κυβερνοεπιθέσεις 
και η δηλητηρίαση των 
πολιτών». Τέλος, ο Μπάιντεν 
διακήρυξε ότι μπαίνει τέλος 
στις πωλήσεις όπλων και 
άλλης υποστήριξης προς 
τη Σαουδική Αραβία για 
τον πόλεμο στην Υεμένη, 
«μια ανθρωπιστική και 
στρατηγική καταστροφή», 
όπως τη χαρακτήρισε. 
Οι Σαουδάραβες ηγέτες 
γνώριζαν τι έρχεται, αλλά 
φαίνεται ότι ο Μπάιντεν 
προχώρησε ένα βήμα 
παραπέρα, αφού οι ΗΠΑ 
σταματούν πλέον να 
μοιράζονται με το Ριάντ 
στοιχεία για στόχους και 
την υποστήριξη σε επίπεδο 
επιμελητείας.

Ο Τζο Μπάιντεν
και η Μόσχα

Η απειλή είναι διαχρονική και πα-
γκόσμια, αλλά το πιο πρόσφατο 
καμπανάκι κινδύνου για τη γειτο-
νιά μας προήλθε από την Ινδία. Το 
πρώην διευθυντικό στέλεχος των 
ινδικών υπηρεσιών πληροφοριών 
Σ. Ντ. Πραντάν υποστήριξε ότι οι 
υψηλού επιπέδου στρατιωτικές 
επαφές ανάμεσα στην Τουρκία και 
στο Πακιστάν στις 22 ∆εκεμβρίου 
αφορούσαν μεταξύ άλλων και συ-
νεργασία στον τομέα των πυρη-
νικών όπλων. Γράφοντας στους 
Times of India, ο Πραντάν έκανε 
λόγο για κινεζική - βορειοκορεα-
τική - πακιστανική σύμπραξη για 
τη μεταφορά πυρηνικής τεχνολο-
γίας στην Τουρκία.

Ενώ η σύμπραξη αυτή μένει να 
επιβεβαιωθεί, η ανησυχία είναι 
διάχυτη στους διεθνείς διπλωμα-
τικούς κύκλους. Το βρετανικό πε-
ριοδικό Economist αναφερόταν, 
στο πρώτο θέμα του τελευταίου 
φύλλου του, στον υπαρκτό κίν-
δυνο να αποκτήσουν πυρηνικά 
όπλα η Τουρκία και η Σαουδική 
Αραβία. Στο μεταξύ, η συνεργα-
σία της Τουρκίας με τη Ρωσία εξε-
λίσσεται σε κοινή θέα. Οι τέσσε-
ρις πυρηνικοί αντιδραστήρες στο 
Ακούγιου, στον κόλπο της Μερ-
σίνας, κατασκευάζονται σε ένα 
αυτοκτονικό, από περιβαλλοντι-
κής σκοπιάς, εγχείρημα που δεν 
έχει οικονομικό νόημα (ούτε ένας 

ιδιώτης επενδυτής δεν βρέθηκε 
να συμμετάσχει) αλλά χρησιμεύει 
για την απόκτηση από την Αγκυ-
ρα πυρηνικής τεχνογνωσίας που 
μπορεί να στηρίξει ένα πιθανό 
τουρκικό στρατιωτικό πυρηνικό 
πρόγραμμα. 

Η Τουρκία έχει επικυρώσει τη 
συνθήκη για τη μη διάδοση των 
πυρηνικών (ΝΡΤ) αλλά πλέον αμ-
φισβητεί ανοικτά το θεμέλιο στο 
οποίο βασίζεται. «Τα πυρηνικά 
όπλα είτε πρέπει να απαγορεύο-

νται για όλους είτε να επιτρέπο-
νται για όλους», δήλωσε ο Τούρ-
κος πρόεδρος Ερντογάν από το 
βήμα της Γενικής Συνέλευσης του 
ΟΗΕ τον Σεπτέμβριο του 2019. 
«Κάποιες χώρες έχουν πυρηνικά 
αλλά εμείς δεν μπορούμε. Αυτό 
δεν το δέχομαι», είχε δηλώσει, 
λίγες ημέρες νωρίτερα, ενώπιον 
στελεχών του κόμματός του. 

Η συνθήκη ΝΡΤ αναγνωρίζει 
μεν την ύπαρξη πέντε πυρηνικών 
δυνάμεων, αλλά τις υποχρεώνει 

να εργαστούν για τη σταδιακή κα-
τάργηση των οπλοστασίων τους, 
δεσμεύοντας παράλληλα όλες τις 
υπόλοιπες χώρες ότι θα κάνουν 
μόνο ειρηνική χρήση της πυρη-
νικής τεχνολογίας. Πέντε δεκαε-
τίες μετά την επικύρωσή της, κα-
μία από τις πυρηνικές δυνάμεις 
δεν έχει δείξει διάθεση αφοπλι-
σμού, ενώ οι πολιτικοί που υπο-
στηρίζουν σοβαρά το αίτημα αυ-
τό, όπως π.χ. ο Τζέρεμι Κόρμπιν 
στη Βρετανία, ουδέποτε έχουν 

κατορθώσει να φθάσουν σε θέ-
σεις ευθύνης. 

Η Ρωσία και οι ΗΠΑ εξακολου-
θούν να διαθέτουν το 90% των 
13.000 πυρηνικών κεφαλών του 
πλανήτη και μπορούν να κατα-
στρέψουν διά παντός την ανθρω-
πότητα και τη βιόσφαιρα, κάτι το 
οποίο ισχύει, παρά το θετικό γε-
γονός ότι μόλις υπέγραψαν την 
πενταετή παράταση ισχύος της 
συμφωνίας New START για τον 
έλεγχο των οπλοστασίων τους. 

Επιπλέον, οι δύο αυτές χώρες αλ-
λά και οι μικρότερες πυρηνικές 
δυνάμεις κλείνουν το μάτι στη 
διάδοση των πυρηνικών όπλων, 
όποτε τους συμφέρει. Εικάζεται 
ότι το Ισραήλ απέκτησε πυρηνικά 
με τη σιωπηρή βοήθεια των ΗΠΑ 
και της Γαλλίας, το Πακιστάν και 
η Βόρεια Κορέα με τη βοήθεια 
της Κίνας, ενώ οι ΗΠΑ προσέφε-
ραν νομιμοποίηση στο πυρηνι-
κό οπλοστάσιο της Ινδίας. Το κί-
νητρο σε αυτές τις περιπτώσεις 
είναι διπλό: πρώτον, η ευρωστία 
της πυρηνικής βιομηχανίας, μέ-
σα από τις εξαγωγές υποτιθέμενα 
ειρηνικής τεχνολογίας και, δεύτε-
ρον, η εξυπηρέτηση γεωπολιτικών 
στόχων μέσα από τον παράνομο 
πυρηνικό εξοπλισμό συμμάχων. 

Η διαδικασία αυτή βρίσκεται 
σε εξέλιξη στη Σαουδική Αραβία, 
ένα εξόφθαλμο σύγχρονο παρά-
δειγμα αποτυχίας του καθεστώτος 
ελέγχου των πυρηνικών, η οποία 
αντλεί τεχνολογία από πολλές 
πλευρές, υπογράφοντας συμφω-
νία για εργοστάσιο επεξεργασίας 
ουρανίου με την Κίνα και εισάγο-
ντας πυρηνική τεχνολογία από τις 
ΗΠΑ με τις ευλογίες της κυβέρνη-
σης Τραμπ. Ο διάδοχος του θρό-
νου της χώρας, Μοχάμεντ μπιν 
Σαλμάν, έχει δηλώσει ανοικτά ότι 
ίσως η χώρα του «υποχρεωθεί» 
να αποκτήσει πυρηνικά όπλα λό-
γω του Ιράν.  

Το δε Ιράν βρίσκεται στο με-

ταίχμιο. Εξακολουθεί να υπόκει-
ται στους ελέγχους της ∆ιεθνούς 
Υπηρεσίας Ατομικής Ενέργειας, 
που διασφαλίζουν την ειρηνική 
χρήση της πυρηνικής τεχνολο-
γίας, αλλά προσφάτως ξεκίνησε 
να εμπλουτίζει ουράνιο σε επί-
πεδα υψηλότερα από αυτά που 
προέβλεπε η συμφωνία που είχε 
κλείσει το 2015 με τις μεγάλες δυ-
νάμεις. Η κυβέρνηση Τραμπ είχε 
καταγγείλει τη συμφωνία αυτή, 
σφίγγοντας με ασφυκτικό τρόπο 
τον κλοιό οικονομικών κυρώσεων 
γύρω από την Τεχεράνη. Ο Τζο 
Μπάιντεν έχει σπεύσει να ανα-
στρέψει πολλές από τις πολιτικές 
του προκατόχου του, αλλά εμφα-
νίζεται διστακτικός στο θέμα του 
Ιράν, βάζοντας στο τραπέζι των 
συζητήσεων και άλλα ζητήματα, 
που είχαν μείνει εκτός το 2015, 
όπως οι βαλλιστικοί πύραυλοι και 
ο περιφερειακός ρόλος του Ιράν. 

Η Λιν Ρίστεν, έμπειρο στέλε-
χος τεσσάρων αμερικανικών κυ-
βερνήσεων για θέματα πυρηνικών 
εξοπλισμών, σημειώνει ότι πο-
λύ συχνά πυρηνικές συμφωνίες, 
όπως η ημιθανής συμφωνία των 
μεγάλων δυνάμεων με το Ιράν, 
υφίστανται κριτική για όσα πα-
ραλείπουν. Ακριβώς αυτό έκανε ο 
Ντόναλντ Τραμπ με την αμερικα-
νορωσική συμφωνία New START, 
την οποία είχε τινάξει στον αέρα 
υποστηρίζοντας ότι δεν καλύπτει 
αρκετούς τομείς.

Σοβαροί κίνδυνοι εξάπλωσης των πυρηνικών όπλων
Παρασκηνιακές κινήσεις και έντονη ανησυχία παρά την πενταετή παράταση της αμερικανορωσικής συμφωνίας START 

Σαουδική Αραβία 
και Τουρκία φλερτάρουν 
με την ιδέα να 
αποκτήσουν πυρηνικά, 
εκτιμά το περιοδικό 
Economist.

«Τα πυρηνικά όπλα είτε πρέπει να απαγορεύονται για όλους είτε να 
επιτρέπονται για όλους», δήλωσε ο Ταγίπ Ερντογάν από το βήμα της Γενι-
κής Συνέλευσης του ΟΗΕ τον Σεπτέμβριο του 2019. Και λίγες μέρες νω-
ρίτερα: «Κάποιες χώρες έχουν πυρηνικά, αλλά εμείς δεν μπορούμε. Αυτό 
δεν το δέχομαι».
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Η Γκριν έως πρότινος 
πίστευε ότι οι πυρκαγιές 
στην Καλιφόρνια 
οφείλονταν 
σε διαστημικό λέιζερ 
το οποίο ελέγχουν 
οι ιδιοκτήτες 
της τράπεζας Ρότσιλντ.

Eνα μεγάλο μέρος της εκλογικής βάσης των Ρεπουμπλικανών δεν είναι ακόμη έτοιμο να αποχωριστεί τη ρητορική του Ντόναλντ Τραμπ.

Της ΕΥΡΥΔΙΚΗΣ ΜΠΕΡΣΗ
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Οι Τούρκοι φοιτητές εναντίον του Ερντογάν
Η εξέγερση στο Πανεπιστήμιο του Βοσπόρου ξυπνάει μνήμες από την Υπόθεση του πάρκου Γκεζί τον Φεβρουάριο του 2013

Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

«Βρισκόμαστε στο σημείο που βρε-
θήκατε εσείς στις αρχές της δεκαε-
τίας του 1970, όταν ένα ολοκληρω-
τικό καθεστώς επιχειρούσε να με-
τατρέψει σε κομμάτι της καθημε-
ρινότητας τον αυταρχισμό του και
τα ζωντανά κύτταρα της κοινωνίας
αντιδρούσαν στις αντιδημοκρατικές
πρακτικές. Όπως στην Ελλάδα της
δεκαετίας του 1970 έτσι και στην
Τουρκία εξακολουθούν να υπάρχουν
πολίτες με δημοκρατικά αντανα-
κλαστικά που δεν αποδέχονται τε-
τελεσμένα γεγονότα. Αυτό που βιώ-
νουμε για περισσότερο από έναν
μήνα σε ένα από τα πιο ιστορικά
πανεπιστήμια της χώρας δεν είναι
τίποτα άλλο παρά η αντίδραση της
κοινότητας των φοιτητών, των ακα-
δημαϊκών και των δημοκρατικών
μερίδων της κοινωνίας στον αυταρ-
χισμό του λεγόμενου Λευκού Πα-
λατιού». 

Η παραπάνω τοποθέτηση έρχεται
από μια φοιτήτρια του Πανεπιστη-
μίου του Βοσπόρου, η οποία δεν επι-
θυμεί να κατονομαστεί. Η νεαρή
Τουρκάλα, για σχεδόν δύο μήνες,
υψώνει τη φωνή της μαζί με τους
συμφοιτητές της κατά του τουρκικού
Προεδρικού με αφορμή τον διορισμό
ενός συνεργάτη της τουρκικής κυ-
βέρνησης ως πρύτανη του Πανεπι-
στημίου του Βοσπόρου, ενός από
τα καλύτερα πανεπιστήμια στην
Τουρκία. Το Πανεπιστήμιο Βοσπό-
ρου, που άνοιξε τις πύλες του στους
φοιτητές για πρώτη φορά το 1863,
είναι διάσημο για τον φιλοδυτικό
φιλελεύθερο χαρακτήρα του.

Η αντίδραση των φοιτητών και
καθηγητών στον διορισμό του πρύ-
τανη του Παν. Βοσπόρου τις τελευ-
ταίες ημέρες έχει λάβει τη μορφή
μιας μεγάλης φοιτητικής και κοινω-
νικής εξέγερσης, η οποία στρέφεται

κατά της κυβέρνησης του Ρετζέπ
Ταγίπ Ερντογάν και ξυπνά μνήμες
από την περίοδο της Υπόθεσης Γκεζί. 

Το κύμα διαμαρτυρίας
Το προηγούμενο διάστημα, ο διο-

ρισμός του Μελίχ Μπουλού, ενός
επιχειρηματία γνωστού για τους δε-
σμούς του με το Κόμμα Δικαιοσύνης
και Ανάπτυξης (ΑΚΡ) του κ. Ερντο-
γάν, και ο οποίος το 2015 ήταν υπο-
ψήφιος για τις εκλογές του κόμματος,
θεωρήθηκε ως ένα ακόμη βήμα που
έχει κάνει ο κ. Ερντογάν για να επε-
κτείνει την επιρροή του σε κάθε
πτυχή της τουρκικής κοινωνικής
και πολιτιστικής ζωής. Η συγκεκρι-
μένη άποψη απέκτησε έδαφος στα-
διακά στη δυτική Τουρκία, στην
οποία πριν από λίγο καιρό, η συν-
τηρητική-εθνικιστική συμμαχία
γνώρισε μια πρωτόγνωρη εκλογική
ήττα. Από την πλευρά τους, οι ακα-
δημαϊκοί έχουν εγείρει ερωτήματα
σχετικά με τα προσόντα του κ. Μπου-
λού, κατηγορώντας τον για λογο-
κλοπή στο ακαδημαϊκό έργο του.
Την ίδια στιγμή, η τουρκική κοινό-
τητα των φοιτητών αντιδρά στον
τρόπο με τον οποίο ο κ. Μπουλού
τοποθετήθηκε στο τιμόνι του Πα-
νεπιστημίου του Βοσπόρου. Το σχε-
τικό ανακοινωθέν της κοινότητας
των φοιτητών του πανεπιστημίου
μιλά από μόνο του και ρίχνει φως
στην απόγνωση μιας σημαντικής
μερίδας της τουρκικής κοινωνίας
απέναντι στον αυταρχισμό του τουρ-
κικού Προεδρικού: «Όπως συνέβη
το 2016, με μια απόφαση που ελήφθη
τα μεσάνυχτα, βρεθήκαμε αντιμέ-
τωποι με τον διορισμό πρύτανη (με
μια εντολή). Μέχρι το 2016, το πα-
νεπιστήμιο επέλεγε τον πρύτανή
του με δημοκρατικές εκλογές, οι
οποίες ήταν ένα σημαντικό μέρος
της κοινωνικής μας κουλτούρας.
Ωστόσο, μετά το 2016, οι αντιδημο-

κρατικά διορισμένοι πρυτάνεις με-
τατράπηκαν σε κομμάτι της καθη-
μερινότητας. Επιπλέον, είναι η πρώ-
τη φορά που ένας ακαδημαϊκός,
εκτός της κοινότητας του Πανεπι-
στημίου, διορίζεται πρύτανης. Πρό-
κειται για μια πρακτική από την επο-
χή του στρατιωτικού καθεστώτος
της δεκαετίας του 1980 και για ένα
ακόμη παράδειγμα των αντιδημο-
κρατικών πρακτικών που ακυρώνουν
τις πρυτανικές εκλογές από το 2016». 

Η απόγνωση και η δυναμική των
κινητοποιήσεων των φοιτητών του

Πανεπιστημίου του Βοσπόρου ξε-
πέρασαν μέσα σε σύντομο χρονικό
διάστημα τις πύλες του ακαδημαϊκού
ιδρύματος και εξαπλώθηκαν σε άλλα
τουρκικά πανεπιστήμια και σε πόλεις
της δυτικής Τουρκίας. Μεγάλος αριθ-
μός φοιτητών από το Τεχνικό Πα-
νεπιστήμιο Μέσης Ανατολής, το
Πανεπιστήμιο της Κωνσταντινού-
πολης και άλλων τουρκικών πανε-
πιστημίων στήριξαν τις διαδηλώσεις
φοιτητών του Βοσπόρου. «Χαιρετί-
ζουμε αυτές τις διαδηλώσεις, είμαστε
μαζί σας! Αυτός ο αγώνας είναι ο
αγώνας της νεολαίας. Δεν είναι μόνο
η νεολαία, αλλά και το σύνολο των
εργαζομένων», υπήρξε το χαρακτη-
ριστικό μήνυμα των φοιτητών του
Τεχνικού Πανεπιστημίου της Κων-
σταντινούπολης προς τους φοιτητές
του Πανεπιστημίου του Βοσπόρου
και την τουρκική κοινωνία. 

Η εξάπλωση του κύματος δια-
μαρτυρίας σε διάφορα τουρκικά πα-

νεπιστήμια και σε μεγάλες πόλεις
της δυτικής Τουρκίας προκάλεσε
την έντονη αντίδραση-αντεπίθεση
της κυβέρνησης Ερντογάν. Η τουρ-
κική κυβέρνηση επιστράτευσε τη
στρατηγική που χρησιμοποίησε το
2013 για την αντιμετώπιση της λαϊ-
κής εξέγερσης στο Πάρκο Γκεζί της
Κωνσταντινούπολης. Η αστυνομία
εξαπέλυσε μετωπική επίθεση κατά
της φοιτητικής κοινότητας και ακο-
λούθησαν εκατοντάδες συλλήψεις
και βίαια επεισόδια στο Πανεπιστή-
μιο Βοσπόρου και σε κεντρικά σημεία
της Πόλης, της Άγκυρας και της
Σμύρνης. 

Τη στιγμή που οι δυνάμεις της
καταστολής ερχόντουσαν αντιμέ-
τωπες με τους Τούρκους φοιτητές
στην όλη διένεξη ενεπλάκη και η
κοινότητα ΛΟΑΤ της γειτονικής χώ-
ρας. Ένα έργο τέχνης που απεικόνιζε
σύμβολα ουράνιου τόξου ΛΟΑΤ στην
Κάαμπα, στο Μεγάλο Τζαμί της Μέκ-
κα, τον πιο ιερό χώρο στο Ισλάμ, ξε-
σήκωσε θύελλα αντιδράσεων. Ο εκ-
πρόσωπος του τουρκικού Προεδρι-
κού, Ιμπραήμ Καλίν, δήλωσε ότι
«ούτε η ελευθερία της έκφρασης
ούτε το δικαίωμα διαμαρτυρίας» θα
μπορούσαν να υπερασπιστούν το
εν λόγω έργο τέχνης. Ο υπουργός
Εσωτερικών Σουλεϊμάν Σοϊλού ανα-
κοίνωσε ταυτόχρονα ότι «4 ΛΟΑΤ
κοινωνικά αποκλίνοντες που διέ-
πραξαν την ασέβεια προς την Κάαμ-
πα συνελήφθησαν στο Παν. Βοσπό-
ρου». Η ανακοίνωση προκάλεσε την
οργισμένη απάντηση μιας μερίδας
της τουρκικής κοινωνίας και του
«Twitter», το οποίο για πρώτη φορά
προχώρησε στον περιορισμό της
πρόσβασης στον λογαριασμό του
Τούρκου ΥΠΕΣ. Ο πρόεδρος της
Τουρκίας, μάλιστα, έφτασε στο ση-
μείο να ταυτίσει την κοινότητα ΛΟΑΤ
με την τρομοκρατία. 

Μαζί με τη φυλάκιση των Τούρ-

κων ακτιβιστών η όλη υπόθεση του
Πανεπιστημίου Βοσπόρου έλαβε
νέες διαστάσεις και μετατράπηκε
σε έναν νέο αγώνα της τουρκικής
αντιπολίτευσης για αντίσταση στον
αυταρχισμό της κυβέρνησης Ερν-
τογάν. Τα κόμματα της τουρκικής
αντιπολίτευσης ζήτησαν την άμεση
απελευθέρωση των συλληφθέντων,
τη στιγμή που στο διαδίκτυο οι Τούρ-
κοι πολίτες ξεκαθάρισαν ότι η όλη
υπόθεση έχει ξεπεράσει προ πολλού
τα στενά όρια ενός διορισμού στη
διοίκηση ενός πανεπιστημίου. 

Διπλωματική θύελλα
Η νέα φοιτητική εξέγερση και ο

κοινωνικοπολιτικός αναβρασμός,
την προηγούμενη εβδομάδα, έφερε
την κυβέρνηση Ερντογάν σε δύ-
σκολη θέση σε πολλά μέτωπα. Σε
μια στιγμή που η τουρκική κυβέρ-
νηση επιχειρεί να ξεκινήσει δημόσια
διαβούλευση για τη δημιουργία ενός
νέου συντάγματος και να στείλει
στη Δύση μηνύματα συνεργασίας,
στο εσωτερικό της Τουρκίας η Άγ-
κυρα αντιμετωπίζει μια νέα «θύελλα». 

Χαρακτηριστική είναι η περί-
πτωση του Λευκού Οίκου, ο οποίος
αντέδρασε στα όσα διαδραματίζονται
στην Τουρκία, υπογραμμίζοντας
την σημασία της ελευθερίας έκφρα-
σης, των βασικών αρχών της δημο-
κρατίας και εκφράζοντας την αλλη-
λεγγύη του με την κοινότητα ΛΟΑΤ
της Τουρκίας. Η απάντηση της Άγ-
κυρας στο μήνυμα της νέας αμερι-
κανικής κυβέρνησης και σε παρόμοια
μηνύματα από το εξωτερικό υπήρξε
άμεση. Η τουρκική κυβέρνηση δια-
μαρτυρήθηκε για την απόπειρα ορι-
σμένων ξένων δυνάμεων για πα-
ρέμβαση στα εσωτερικά δρώμενα
της Τουρκίας. Παράλληλα, έστειλε
το μήνυμα ότι η σκληρή αντιμετώ-
πιση της νέας εξέγερσης στην δυτική
Τουρκία θα έχει συνέχεια. 

<<<<<<<

Η εξάπλωση του κύμα-
τος διαμαρτυρίας προκά-
λεσε την έντονη αντίδρα-
ση-αντεπίθεση της 
κυβέρνησης Ερντογάν.

Η απόγνωση και η δυναμική των κινητοποιήσεων των φοιτητών του Πανεπι-
στημίου του Βοσπόρου, μέσα σε σύντομο χρονικό διάστημα, εξαπλώθηκαν σε
άλλα πανεπιστήμια και σε πόλεις της δυτικής Τουρκίας.



Ας το καταλάβουν 
οι μεγάλοι 

Πάει καιρός οι μεγάλες ομάδες του τόπου
να ορθώσουν ανάστημα απέναντι στις
ορέξεις, διαθέσεις, σχέδια και πλάνα πα-
ραγόντων που ηγούνται μικρών σωμα-
τείων και χρόνια τώρα κάνουν κουμάντο
στα κέντρα αποφάσεων του κυπριακού
ποδοσφαίρου. Κακά τα ψέματα, την τε-
λευταία δεκαετία παρατηρήθηκε το φαι-
νόμενο ομάδες που λίγες εκατοντάδες
φιλάθλων ακολουθούν, να παρουσιάζονται
πολύ πιο ισχυρές συγκριτικά με σωματεία

γίγαντες του τόπου που μειονεκτούσαν σε ισχύ. 
Παράγοντες που χρόνια τώρα προωθούν αποκλειστικά

τα δικά τους συμφέροντα, απαλλαγμένοι από την όποια
πίεση, χωρίς να είναι υπόλογοι σε οπαδούς, Γενικές Συ-
νελεύσεις, ενδεχομένως ούτε και σε οικονομικούς ελεγκτές
ή κάποιο εποπτικό όργανο, ηγούμενοι μικρών κλαμπ και
καμιά φορά συνεργαζόμενοι με άλλα κλαμπ ανάλογου με-
γέθους, ισχυροποιήθηκαν σε σημείο που σωματεία όπως
η Ομόνοια, η Ανόρθωση, ο Απόλλωνας έμοιαζαν ανίσχυροι
ενώπιον των θεσμικών οργάνων της ΚΟΠ.  

Επιτέλους, μετά από καιρό οι μεγάλοι συνεργαζόμενοι
άμεσα ή έμμεσα, κατάφεραν να αποτρέψουν το σχέδιο
περί διατήρησης των ομάδων σε 14 και την επόμενη
σεζόν, κερδίζοντας έτσι μεταξύ άλλων και το σεβασμό
της κοινής ποδοσφαιρικής γνώμης, η οποία συντριπτικά
αντιτίθετο στο ν’ αλλάξουν οι κανονισμοί λίγες αγωνιστικές
πριν ολοκληρωθεί η κανονική περίοδος. Πέραν της σπου-
δαιότητας του αποτελέσματος, αξίζει να επισημανθεί η
αναγκαιότητα για δημιουργία γέφυρας επικοινωνίας των
μεγάλων και γιατί όχι μια πιο άμεση, αποτελεσματική συ-
νεργασία με κοινό παρονομαστή και μόνο, τη βελτίωση
του προϊόντος που πλασάρουν στο κοινό γενικότερα. 

Ας αφήσουν πίσω επιτέλους την παλιομοδίτικη τακτική
της έχθρας και της αντιπαλότητας και των μικροσυμφε-
ρόντων τους και ας υιοθετήσουν σύγχρονες αντιλήψεις
και προσεγγίσεις ως προς το πώς διοικείται το ποδόσφαιρο,
αντιλαμβανόμενοι το αυτονόητο. Ότι δηλαδή μοιράζονται
τον ίδιο στόχο που δεν είναι άλλος από τον εκσυγχρονισμό
του προϊόντος και την επιβολή καθαρού επαγγελματικού
πλαισίου μέσα από το οποίο οι ομάδες θα ισχυροποιούνται,
οικονομικά και όχι μόνο. Συντάσσοντας επιτέλους μια
κοινή πολιτική, ας καταλάβουν οι πρόεδροι των μεγάλων
ομάδων του νησιού, ότι στο χώρο που δραστηριοποιούνται
και υπηρετούν έχουν κοινά συμφέροντα τα οποία κατά
πολύ απέχουν από τα συμφέροντα του κάθε παράγοντα
που διά του ποδοσφαίρου δρα με αποκλειστικό και μόνο
στόχο το οικονομικό, κοινωνικό και καμία φορά πολιτικό
του κέρδος.

Μέχρι την 
επόμενη φορά...

Δεν είναι θέμα νικητών και ηττημένων
και παρελθόν οριστικά δεν θα πρέπει να
θεωρείται η πρόταση για πρωτάθλημα
δεκατεσσάρων ομάδων στην πρώτη κα-
τηγορία. Κάθε άλλο, μάλιστα, το τριετές
πλάνο για το οποίο έγινε ήδη λόγος από
τον πρόεδρο της ΚΟΠ, το πιο πιθανό είναι
πως αυτό τον αριθμό ομάδων περιλαμ-
βάνει. Ας είναι, αν η πλειοψηφία των ομά-
δων την επόμενη φορά αυτό θα υποστη-
ρίξει, αποδεκτή θα πρέπει να γίνει μια

τέτοια εξέλιξη. Αρκεί το κριτήριο, από το οποίο θα προκύψει
ενδεχόμενη θετική ψήφος, να μην περιορίζεται στο πρό-
σκαιρο συμφέρον, αγωνιστικό ή οικονομικό. Αρκεί το
χρονικό διάστημα το οποίο θα μεσολαβήσει μέχρι την
επόμενη φορά, να αξιοποιηθεί κατάλληλα. Με συζήτηση,
σωστή αντιπαράθεση θέσεων, κατάθεση απόψεων από
ειδικούς, προπονητές, ποδοσφαιριστές και γιατί όχι να
ληφθούν υπόψη και παραδείγματα άλλων χωρών. Και το
κυριότερο, στην κατάλληλη χρονική περίοδο. Είχε λεχθεί
κατ’ επανάληψη τις προηγούμενες μέρες και αποτέλεσε
την κυριότερη ίσως αιτία των διαφωνούντων, πως ση-
μαντικές αλλαγές στην προκήρυξη και στον τρόπο διε-
ξαγωγής ενός πρωταθλήματος δεν μπορεί να προκύπτουν
κατά τη διάρκειά του και ειδικά προς το τέλος του!

Δώδεκα, δεκατέσσερις ή και δεκαέξι ομάδες, δύο ή
τρεις γύροι, με ή χωρίς φάση ομίλων, δύο ή τρεις ομάδες
για υποβιβασμό, τη λύση και το ιδανικό μοντέλο διεξαγωγής
του πρωταθλήματος μπορεί να τη βρουν οι αρμόδιοι,
αρκεί να την αναζητήσουν με… καθαρές προθέσεις. Δύ-
σκολο να αποδεχθεί κάποιος τις καθαρές προθέσεις στο
κυπριακό ποδόσφαιρο, η προϊστορία άλλα λέει, οφείλουμε
ωστόσο να δώσουμε πίστωση χρόνου και ευκαιρία.

Αν οι πληροφορίες και οι εκτιμήσεις επιβεβαιωθούν,
πως σχετικά εύκολα απορρίφθηκε η εισήγηση και κάμφθηκε
η αντίσταση όσων πρότειναν αλλαγές, με αντάλλαγμα
μια ανάλογη «δέσμευση» και με δεδομένο από τώρα το
τριετές πλάνο στη βάση όλων όσων διεκδίκησαν αλλά
δεν  πήραν τώρα, αργά ή γρήγορα στα ίδια θα καταλήξουμε.
Αν το όποιο τριετές πλάνο δεν αποφασιστεί κατόπιν
σωστής αξιολόγησης των δεδομένων του κυπριακού πο-
δοσφαίρου, αν η όποια απόφαση είναι αποτέλεσμα συν-
διαλλαγών και πάρε – δώσε, αργά ή γρήγορα, στα ίδια θα
καταλήξουμε. Προσπαθώντας πάλι να δικαιολογήσουμε
τα αδικαιολόγητα, ψάχνοντας συμμαχίες ή φιλίες χρόνων
που χαλάνε αλλά και εκπροσώπους ομάδων ή κατηγοριών
οι οποίοι θα κρύβονται, πριν δώσουν τη ψήφο τους…

ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΣ
ΑΠΟΨΕΙΣ
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Το ρωσικό στοιχείο 
Τελικά αποφεύχθηκε το ρεζιλίκι και
τη νέα σεζόν. Θα  γίνει πρωτάθλημα με
12 ομάδες. Στην κρίσιμη Γ.Σ. Ομόνοια,
ΑΠΟΕΛ, Απόλλωνας και Ανόρθωση
στάθηκαν στο ύψος τους, ενώ η Πάφος
φέρθηκε  ως μεγάλη ομάδα.  Ίσως το
ρωσικό  στοιχείο…βοήθησε. 

* * * * *

Παράξενα πράγματα
Σύσσωμη σχεδόν η καλαθοσφαιρική
Ομόνοια προσβλήθηκε από  τον covid
19. Μόνο δυο παίκτες… γλύτωσαν. Με-
τά την καραντίνα  πέτυχαν τρεις νίκες
σε ισάριθμα ματς, με ΕΘΑ, ΑΕΛ,  ΑΠΟΠ
και εξασφάλισαν τη θέση στην εξάδα.
Αύριο αγωνίζονται με την ΕΝΠ και αν

κερδίσουν τελειώνουν την κανονική
περίοδο τέταρτοι. Ενώ λογικά οι παί-
κτες θα έπρεπε να είναι εκτός ρυθμού,
είναι σε φόρμα. Παράξενα πράγματα…

* * * * *

Ξένοι διαιτητές
Παρά τις αντίθετες προβλέψεις και τις
ελπίδες τις οποίες εναπόθεσε η ΚΟΠ
στην εφαρμογή του VAR, η κατάσταση
κάθε άλλο παρά βελτιώθηκε. Όπως και
πέρσι λοιπόν, έτσι και φέτος, η κάθο-
δος ξένων διαιτητών δείχνει να είναι η
μόνη λύση για να ολοκληρωθεί χωρίς
παρατράγουδα το πρωτάθλημα. Μόνο
που φέτος προκύπτει μια σημαντική
διαφορά και ταυτόχρονα ένα σημαντι-
κό θέμα για τις ομάδες. Το κόστος της

καθόδου ξένων διαιτητών, με την ΚΟΠ
διστακτική για την ώρα, ως προς την
κάλυψή του, έχοντας ήδη διαθέσει ένα
σημαντικό κονδύλι για την εφαρμογή
του VAR…

* * * * *

Εθνική - προπονητής 
Για άλλη μια φορά, σε σύντομο σχετι-
κά χρονικό διάστημα, είμαστε ενώπιον
μιας νέας αρχής, ενός νέου πλάνου και
της πρόσληψης ενός νέου προπονητή
στην εθνική ανδρών. Για μία ακόμη φο-
ρά, οι ίδιοι που σχεδίασαν, αξιολόγη-
σαν και πήραν καθοριστικές αποφά-
σεις έχουν αποτύχει. Ένας ακόμη προ-
πονητής φεύγει, πολύ πριν την ολο-
κλήρωση του συμβολαίου του, μια

ακόμη προσπάθεια η εθνική να κάνει
ένα έστω βήμα μπροστά αποτυγχάνει
παταγωδώς. Ωστόσο, η ηγεσία της ΚΟΠ
θα εμπιστευθεί ξανά τα ίδια πρόσωπα,
για να πάρουν ξανά τις καθοριστικές
αποφάσεις…

* * * * *

Περί Φαμπιάνο
Η ΑΕΚ ενδιαφέρθηκε για το Φαμπιάνο
με βάση ελλαδικά δημοσιεύματα. Σιγά
που θα συζητούσε τέτοιο θέμα η Ομό-
νοια. Με την ευκαιρία, να τονισθεί ότι ο
Βραζιλιάνος είναι σαφέστατα ο καλύ-
τερος κήπερ του πρωταθλήματος και
ένας από τους καλύτερους που έχουν
έλθει στην Κύπρο για να παίξουν ποδό-
σφαιρο.

Tου ΓΙΩΡΓΟΥ ΠΑΤΤΙΧΗ

Από το ερχόμενο καλοκαίρι η Κύπρος
(όπως και η Ελλάδα) δεν θα έχει εκ-
πρόσωπο στο Europa League. Η πρω-
ταθλήτριά μας θα μας εκπροσωπήσει
στον Β’ προκριματικό του Champions
League και οι δύο ομάδες που θα τερ-
ματίσουν στην δεύτερη και στην τρίτη
θέση στο πρωτάθλημά μας, όπως επίσης
και ο Κυπελλούχος θα μας εκπροσω-
πήσουν στη νέα διοργάνωση Europa
Conference League, αρχίζοντας την
προσπάθειά τους από τον Β’ προκρι-
ματικό. Δεν θα έχουμε ομάδα μας στο
Europa League.

Η πρωταθλήτριά μας θα αρχίσει το
ευρωπαϊκό της ταξίδι από τον Β’ προ-
κριματικό του Champions League και
θα έχει την ευχέρεια να μετάσχει και
στις τρεις ευρωπαϊκές διοργανώσεις
σε μία σεζόν πριν καν αρχίσει η φάση
των ομίλων! Για την ακρίβεια εάν χάσει
στον Β΄ προκριματικό του Champions
Leagueθα βρεθεί στον Γ  ́προκριματικό
του Europa και μετά θα έχει και τρίτη
ευκαιρία στα play offs του Conference
League. Ψάχνοντας πληροφορίες και
στοιχεία για τη νέα διοργάνωση κα-
ταλήξαμε σε… αισιόδοξα συμπερά-
σματα για το ποδόσφαιρο μας. Το ση-
μαντικότερο είναι ότι θα γίνει κάπως
ευκολότερη η προσπάθεια πρόκρισης
στους ομίλους της νέας διοργάνωσης
σε σχέση με το Europa League.

Για τους τρεις εκπρόσωπούς  μας,
από τη σεζόν 2021-22, όχι μόνο δεν
θα αποτελεί πισωγύρισμα και «υποβι-

βασμό» η συμμετοχή τους στη νέα
διοργάνωση, αλλά αντίθετα θα είναι
εξαιρετικά ανταγωνιστική η προσπά-
θεια να πετύχουν ισάριθμες προκρίσεις
στους ομίλους της νέας διοργάνωσης.
Θα είναι πρόκληση και ευκαιρία να πε-
τύχουν τέτοια αποτελέσματα που θα
ανεβάσουν την Κύπρο μας ψηλότερα
στη βαθμολογία της UEFA.

Εσοδα όπως στο Europa
Είναι πολύ σημαντικό ότι και στο

οικονομικό επίπεδο τα δεδομένα δεν
θα είναι τόσο διαφορετικά όσο ανη-
συχούν αρκετοί. Τα μπόνους πρόκρισης
στους ομίλους, κατάκτησης βαθμών,
μάρκετπουλ, κ.λπ. της νέας διοργάνω-
σης, δεν θα απέχουν αρκετά από αυτά
του Europa. Άλλωστε, ξεκάθαρη είναι
η πρόθεση της UEFA να μην υπάρχουν
σημαντικές διαφορές ανάμεσα στη
συμμετοχή στο UEFA Europa League
και στο UEFA Europa Conference Le-
ague. Δεν θέλει η Ομοσπονδία να ανοί-
ξει κι άλλο την ψαλίδα ανάμεσα στους
«μεγάλους» και τους «μικρούς». Το
UEFA Europa Conference League είναι
μια διοργάνωση που μπορεί αρχικά να
μην μας αρέσει, όμως ίσως υπό προ-

ϋποθέσεις μας βοηθήσει να κερδίσουμε
περισσότερα ως κυπριακό ποδόσφαιρο. 

Η λογική της νέας διοργάνωσης
είναι να δώσει τη δυνατότητα σε πιο
μικρές χώρες, που δεν έχουν ομάδες
με μεγάλη ποδοσφαιρική δυνατότητα,
την ευχέρεια να ξεχωρίσουν σε έναν
ευρωπαϊκό θεσμό. Τουλάχιστον στα
χαρτιά αυτό είναι το πλάνο.

Τα μειονεκτήματα 
Τα αρνητικά από το νέο σύστημα

διεξαγωγής των ευρωπαϊκών διοργα-
νώσεων είναι πως πλέον δεν θα εκ-
προσωπείται ένας επαρκής αριθμός
κρατών. Ότι δεν θα υπάρχει εκπρο-
σώπηση αρκετών χωρών στη φάση
των ομίλων του Champions League
και του Europa League και ότι αρκετοί
σύλλογοι δεν θα έχουν ρεαλιστικές πι-
θανότητες να προχωρήσουν στις διορ-
γανώσεις αυτές.

Σαν Europa League 2
Το νέο τουρνουά θα μοιάζει αρκετά

στον πιο μεγάλο σε ηλικία... αδελφό
του, το Europa League. Θα έχει οκτώ
ομίλους στη φάση των γκρουπ με τους
νικητές τους να προχωρούν στη φάση

των 16 κορυφαίων ομάδων. Θα υπάρχει
γύρος play off πριν τους «16» για τις
ομάδες που θα έχουν πάρει τη 2η θέση
στους ομίλους και τις ομάδες της 3ης
θέσης από το Europa. Μετά θα υπάρ-
χουν κλασικά προημιτελικά, ημιτελικά
και τελικός.

Με τα προηγούμενα δεδομένα υπήρ-
χε ένα Champions League των 32 ομά-
δων κι ένα Europa League των 48. Από
την επόμενη σεζόν θα υπάρχουν τρεις
κατηγορίες με 32 ομάδες η κάθε μία.
Το format και στις τρεις διοργανώσεις
θα είναι με οκτώ γκρουπ των τεσσάρων
ομάδων και μετά η φάση των νοκ άουτ.

Για τις μεγάλες χώρες και τα τοπ
πρωταθλήματα η ομάδα που θα παίρνει
την τελευταία θέση για το Europa θα
πηγαίνει στη νέα διοργάνωση. Εάν μι-
λάγαμε για τη χρονιά που τελείωσε οι:
Τότεναμ, Γρανάδα, Βόλσφμπουργκ,
Μίλαν και Νις θα ήταν στο Conference
League.

Κίνητρα και ευκαιρίες
Περισσότερες ανταγωνιστικές ευ-

καιρίες για όλες τις χώρες και περαιτέρω
ανάπτυξη για όλους. Είτε είσαι ο παίκτης
στο γήπεδο είτε η ομάδα που θέλει να

φτιάξει τη φήμη και το όνομά της. Οι
ομάδες θα έχουν το κίνητρο να επι-
διώξουν μία καλή πορεία, να βάλουν
χρήμα στα ταμεία τους και να αναπτύ-
ξουν τις ακαδημίες τους. 

Με τον θεσμό του Conference Lea-
gue δίνεται η δυνατότητα για να γίνει
πιο έντονο το στοιχείο του απρόβλε-
πτου. Θα μπορούμε να δούμε περισ-
σότερες ιστορίες με Γολιάθ και Δαυίδ.
Ένα νέο τουρνουά που θα εξελίξει και
θα αναδείξει τη διαφορετικότητα του
ευρωπαϊκού ποδοσφαίρου. Ο κόσμος
θα έχει την ευκαιρία να δει ομάδες που
δεν έχει δει ή ακούσει ξανά. Αυτό θα
επιφέρει ενθουσιασμό και ενδιαφέρον.
Το UEFA Europa Conference League
θα πρέπει να πάρει την ευκαιρία του
ως θεσμός. Ελπίζουμε ότι θα ωφελήσει
και δεν θα βλάψει τις ομάδες μας. 

Ποιοι θα συμμετέχουν;
Στο σύνολο 184 ομάδες θα έχουν

τη δυνατότητα συμμετοχής από 55
Ομοσπονδίες και 46 ομάδες θα μετα-
φερθούν από το UEFA Champions Le-
ague και το UEFA Europa League.

Πριν από τη φάση των ομίλων θα
υπάρχουν τρεις προκριματικοί γύροι
και playoff (χωρισμένα στο βασικό «μο-
νοπάτι» και στο «μονοπάτι» των πρω-
ταθλητών από τις ομάδες που θα έρ-
χονται από το Champions League και
το Europa). Υπάρχει λίστα που εξηγεί
το πώς θα λάβουν μέρος οι ομάδες,
ενώ θα συμπεριληφθούν και ομάδες
που κατέκτησαν το κύπελλο στη χώρα
τους, όπως η δική μας.

Καμία ομάδα δεν περνάει απευθείας
από τη φάση των ομίλων, με 32 ομάδες
να διαμορφώνονται ως εξής:

l17 ομάδες από το βασικό ‘μονοπάτι’
του UEFA Europa Conference League.

l5 ομάδες από το EuropaConference
League και το μονοπάτι των πρωτα-
θλητών.

l 10 ομάδες που αποκλείστηκαν
από τα play-offs του Europa League.

Πρόκληση, αλλά και ευκαιρία 
Ολα όσα πρέπει να γνωρίζετε για το Europa Conference League που μπαίνει στη ζωή μας

<<<<<<<

Τα έσοδα από τη νέα διορ-
γάνωση δεν θα απέχουν
πολύ από αυτά του Europa,
αφού πρόθεση της UEFA
είναι να μην ανοίξει κι άλλο
η ψαλίδα ανάμεσα σε 
«μεγάλους» και «μικρούς».

Πώς θα λειτουργήσει η νέα διοργάνωση;
Θα υπάρχουν οκτώ γκρουπ των τεσσάρων ομάδων. Θα ακολουθεί ένα γύρος
νοκ άουτ με play offs, ο γύρος των ‘16’, τα προημιτελικά, οι ημιτελικοί και ο τε-
λικός. Οι οκτώ νικητές των γκρουπ θα περνάνε αυτομάτως στη φάση των «16».
Ο επιπρόσθετος γύρος των νοκ άουτ play offs θα παιχθεί πριν τον γύρο των
«16» και θα είναι με τις ομάδες που θα βγουν δεύτερες στα γκρουπ και τις
ομάδες που θα πάρουν την τρίτη θέση των ομίλων του Europa. Το 21.690 θέ-
σεων Arena Kombëtare στα Τίρανα θα φιλοξενήσει τον πρώτο τελικό στις 25
Μαΐου του 2022. Κάτι που είχε ανακοινωθεί στις 3 Δεκεμβρίου του 2020. Οι
αναμετρήσεις θα διεξάγονται Πέμπτες μαζί με τα ματς του Europa. Ο τελικός
στα Τίρανα θα γίνει μία εβδομάδα μετά τον τελικό του Europa της Σεβίλλης
στις 18 Μαΐου του 2022. Τα παιχνίδια των δυο διοργανώσεων θα χωριστούν σε
δύο ζώνες: 18.45 (κεντρική ευρωπαϊκή ώρα) και 21.00. Οι ημερομηνίες των
κληρώσεων μένει να επιβεβαιωθούν. Η διοργάνωση θα αρχίσει τον Ιούλιο του
2021 και το πλάνο είναι να παραμείνει τουλάχιστον έως το 2024.

Από τη σεζόν 2021-22 η Κύπρος δεν θα έχει εκπρόσωπο στο Europa League. Η πρωταθλήτριά μας θα συμμετέχει στον Β’ προ-
κριματικό του Champions League και οι δύο ομάδες που θα τερματίσουν στην δεύτερη και στην τρίτη θέση στο πρωτάθλημα,
όπως επίσης και ο κυπελλούχος θα μας εκπροσωπήσουν στη νέα διοργάνωση Europa Conference League.
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Α Ν Α Λ Υ Σ Η / Του FLORIAN HENSE 

Το δεύτερο κύμα κρουσμάτων
του κορωνοϊού είχε επιπτώσεις
στην οικονομία της Ευρωζώνης.
Το τελευταίο τρίμηνο του 2020
έδειξε συρρίκνωση 0,7% σε τρι-
μηνιαία βάση και 5,1% σε ετήσια,
οπότε συνολικά περιεστάλη κατά
6,8% για όλο τον χρόνο, σύμφωνα
με μία πρώτη εκτίμηση της Ευ-
ρωπαϊκής Στατιστικής Υπηρεσίας
(Eurostat). 

Κρίνοντας από τα μηνιαία δε-
δομένα της Ευρωζώνης και τα
τριμηνιαία για την πορεία του
εκάστοτε εθνικού Ακαθάριστου
Εγχώριου Προϊόντος, οι δυναμι-
κότερες εξαγωγές και κάποια ανά-
καμψη των επενδύσεων άμβλυ-
ναν τη μείωση της ιδιωτικής κα-
τανάλωσης. Η δε εντυπωσιακή
απόδοση της μεταποίησης πε-
ριόρισε τη μείωση της παραγωγής

στις υπηρεσίες. Τα προγράμματα
στήριξης της απασχόλησης με
κρατικά κονδύλια λειτούργησαν
υποστηρικτικά προς τα διαθέσιμα
εισοδήματα, ενώ τα εταιρικά κέρ-
δη ενδέχεται να έχουν μειωθεί.
Παρά ταύτα, εάν κάνουμε σύγ-
κριση με το πρώτο κύμα της παν-
δημίας, το κακό είναι μικρότερο.
Μπορεί στο δεύτερο κύμα η οι-
κονομία της Ευρωζώνης να επλή-
γη δραστικότερα από εκείνην
των ΗΠΑ, η οποία αυξήθηκε κατά
1% το τελευταίο τρίμηνο και του
Ηνωμένου Βασιλείου, του οποίου
το ΑΕΠ μάλλον παρέμεινε στά-
σιμο – τα επίσημα στοιχεία ανα-
μένονται στις 12 Φεβρουαρίου.
Ωστόσο, σε σχέση με το πρώτο
κύμα, όταν η κατάρρευση της οι-
κονομικής δραστηριότητας τον
Μάρτιο και τον Απρίλιο του 2020

προκάλεσε μείωση του ΑΕΠ κατά
3,8% το α΄ τρίμηνο και κατά
12,1% το β΄ τρίμηνο, η οικονομία
της Ευρωζώνης κατόρθωσε να
κλείσει τη χρονιά με σχετικά μι-
κρές απώλειες.

Κατά τη διάρκεια του Ιανουα-
ρίου οι προοπτικές αποδείχθηκαν
λιγότερο απογοητευτικές και τα
μηνιαία στοιχεία ήταν βελτιωμένα
σε σχέση με το τι αναμενόταν,
ενώ τα επιμέρους ΑΕΠ προκάλε-

σαν ευχάριστη έκπληξη (Γερμανία
0,1%, Γαλλία -1,3% και Ισπανία
0,3%), οπότε και οι προκαταρ-
κτικές εκτιμήσεις της Ευρωπαϊκής
Στατιστικής Υπηρεσίας απλώς
ήταν ελαφρά υψηλότερες των
εκτιμήσεων (βάσει του Bloom-
berg και της Berenberg αναμε-
νόταν πτώση -0,9% σε τριμηνιαία
βάση). 

Λόγω των κινδύνων από τις
πιο μεταδοτικές μεταλλάξεις του
ιού, τα περιοριστικά μέτρα θα
παραμείνουν εν ισχύι τον Φε-
βρουάριο στις περισσότερες χώ-
ρες. Θα ακολουθήσει ήπια χαλά-
ρωση σε μερικές χώρες στα τέλη
Μαρτίου και μια πιο γενική και
σταδιακή από τον Απρίλιο και
μετά χάρις στον καιρό και τους
εμβολιασμούς. Αναμένουμε συρ-
ρίκνωση 2% στο πρώτο τρίμηνο

για την οικονομία της Ευρωζώ-
νης.

Η οικονομική απόδοση της
Ευρωζώνης κατά τη διάρκεια της
πανδημίας σε σχέση με τις ΗΠΑ
μοιάζει και διαφέρει από εκείνη
κατά την κρίση του 2008/2009.
Τότε η Ευρωζώνη χρειάστηκε
επτά χρόνια να ανακτήσει το χα-
μένο έδαφος, ενώ οι ΗΠΑ κατά-
φεραν να το κάνουν σε 3,5 χρόνια
– σε μεγάλο βαθμό αυτό συνέβη,
επειδή η Ευρωζώνη εισήλθε σε
διπλή ύφεσης εξαιτίας της κρίσης
χρέους το 2011/2012. Ωστόσο,
σήμερα και οι δύο οικονομίες
ανακάμπτουν πολύ πιο γρήγορα
από ό,τι μετά τη χρηματοπιστω-
τική κρίση.

* Ο κ.  Florian Hense είναι οικονομολό-
γος της Berenberg Bank.

Αντεξε στα δύο κύματα της πανδημίας η ευρωπαϊκή οικονομία

Το 5G οδηγεί
με ταχύτητα
σε νέο κόσμο
τους Κύπριους
Συνέντευξη CEO της CYTA

Στις αλλαγές που θα φέρει στην
καθημερινότητα των Κυπρίων η
εισαγωγή και λειτουργία του 5G,
αναφέρεται σε συνέντευξή του
στην «Κ» ο CEO της CYTA Αντρέας
Νεοκλέους. Εξηγεί ότι οι οπτικές
ίνες σε συνδυασμό με το 5G θα
αλλάξουν το ίντερνετ όπως το
γνωρίζουμε. Αναφέρεται επίσης
στις οικονομικές επιδόσεις της
CYTA και εξηγεί τι είδους μεταρ-
ρύθμιση χρειάζεται. Σελ. 4

Προς νέα μάχη
για τις κρατικές
εγγυήσεις
Στη Βουλή εντός του μήνα

Οι τελευταίες πινελιές μπαίνουν
στο νομοσχέδιο για τις κρατικές
εγγυήσεις, ώστε εντός Φεβρουα-
ρίου να οδηγηθεί στη Βουλή για
έγκριση. Ωστόσο, παραμένει αβέ-
βαιο κατά πόσον θα εγκριθεί κα-
θώς αναμένονται πολιτικές συγ-
κρούσεις. Σελ. 6

ΠΙΟ ΓΡΗΓΟΡΟ ΚΑΙ 
ΠΙΟ ΔΥΝΑΤΟ
ΑΠΟ ΤΟΝ ΠΟΝΟ

Συμβουλευτείτε  τον γ ιατρό ή τον φαρμακοποιό σας 
ΤΗΛ: 22 056 300. ΔΙΑΤΙΘΕΤΑΙ  ΣΕ ΟΛΑ ΤΑ ΦΑΡΜΑΚΕΙΑ

ΚΤΗΜΑΤΑΓΟΡΑ ΕΛΛΑΔΑΣ

Ζητούν ψηλές τιμές
για τα ακίνητά τους
Γενική αύξηση, με μικρές εξαιρέσεις, κα-
ταγράφουν για το 2020 οι ζητούμενες τι-
μές κατοικιών προς πώληση και ενοικίαση
σε Αθήνα και Θεσσαλονίκη. Πανελλαδικά,
οι τιμές που ζητούν οι ιδιοκτήτες - διαχειρι-
στές ακινήτων αυξήθηκαν κατά 3,3%, ενώ
αυτές για ενοικίαση κατά 6,5%. Σελ. 12

ΔΙΕΘΝΗ

Οι Aμερικανοί
επένδυσαν σε
κινεζικές μετοχές
11 τρισ. δολ.

Σελ. 10

Επιστροφή στις δόσεις και αναδιαρθρώσεις
Ικανοποίηση τραπεζών από τη συνέπεια του 80% των δανειοληπτών που είχαν πάρει αναστολή 

Ικανοποίηση εκφράζουν τραπε-
ζικοί κύκλοι από τη συνέπεια που
επέδειξαν οι δανειολήπτες οι
οποίοι είχαν συμμετάσχει στο
πρόγραμμα αναστολής των δό-
σεων, λόγω πανδημίας. Το πρό-
γραμμα έληξε τον Δεκέμβριο και

σύμφωνα  με τις πρώτες ενδείξεις
από τις τράπεζες, το 80% των δα-
νειοληπτών επανήρχισαν να κα-
ταβάλλουν κανονικά τις δόσεις
τους. Ωστόσο, οι τράπεζες είναι
επιφυλακτικές και αναμένουν να
δούν πώς θα κυλήσουν οι επό-

μενοι μήνες. Το ποσοστό των δα-
νειοληπτών που επέστρεψαν στις
δόσεις διαφέρει από τράπεζα σε
τράπεζα. Άλλες κάνουν λόγο για
συμμόρφωση του 70% και άλλες
για 90%. Οποιο και να είναι το
ποσοστό δεν σημαίνει ότι τα δά-

νεια αυτών που δεν επέστρεψαν
στις δόσεις, θα μετατραπούν σε
μη εξυπηρετούμενα. Ενδεχομέ-
νως θα πρέπει να τύχουν ανα-
διάρθρωσης. Οπως διαρρέει από
τράπεζες, από τον Σεπτέμβριο
του 2020, τρεις μήνες πριν από

τον τερματισμό του προγράμμα-
τος, είχαν προβεί σε προληπτικό
έλεγχο και είχαν προχωρημένες
συζητήσεις με πελάτες και κυρίως
με αυτούς που επηρεάστηκαν
περισσότεροι από την κρίση για
αναδιαρθρώσεις. Σελ. 3

Η πανδημία και τα περιοριστικά μέτρα που είχααν ληφθεί καθυστέρησαν τις εργασίες για τον περιμετρικό της Λευωσίας και άλλαξαν τα
χρονοδιαγράμματα παράδοσής του. Και ενώ η ημερομηνία παράδοσης της α΄ φάσης του έργου ήταν η 23η Μαρτίου 2023, μετατίθεται για δύο
μήνες αργότερα. Οι εργασίες πάντως συνεχίζονται με εντατικούς ρυθμούς. Με την αποπεράτωσή του, το έργο θα δώσει τέλος στο μποτιλιάρισμα
στους δρόμους της πρωτεύουσας, προσφέροντας στους οδηγούς νέες επιλογές. Σελ. 5

Κύπρος 0,25% 0,01%

Γερμανία -0,46% -0,08%

Γαλλία -0,22% -0,06%

Ιταλία 0,54% -0,09%

Ισπανία 0,12% 0,05%

Ιρλανδία -0,13% -0,07%

Ελλάδα 0,74% 0,07%

Ην. Βασίλειο 0,43% 0,15%

Απόδοση δεκαετών 
ομολόγων 

Βαθμολογία 
από οίκους αξιολόγησης

Οίκος Μακρο- Βραχυ-
Αξιολόγησης πρόθεσμο πρόθεσμο

Χρέος Χρέος

DBRS ΒBB (low) R-2 (middle)
Fitch BΒΒ- F3
Moody’s Ba2 NP
S&P BBΒ- Α-3

Απόδοση Εβδομαδιαία 
αλλαγή

ΕΚΤΟΞΕΥΣΗ ΠΩΛΗΣΕΩΝ

Πολυτελή ηλεκτρικά ΙΧ
αγοράζουν οι Ελληνες
Οι πωλήσεις των ιδιωτικής χρήσης επιβατι-
κών αυτοκινήτων στην Ελλάδα υποχώρησαν
κατά 29%. Ωστόσο των ηλεκτροκίνητων
εκτοξεύθηκαν σε επίπεδα διπλάσια από ό,τι
την προηγούμενη πενταετία. Αυξημένη εί-
ναι η ζήτηση για ηλεκτροκίνητα από 50.000
έως και άνω των 100.000 ευρώ. Σελ. 8

<<<<<<

Μετά τη χρηματοπι-
στωτική κρίση η 
Ευρωζώνη χρειάστη-
κε επτά χρόνια 
για να ανακάμψει.

Τον Μάϊο του 2023 θα κυκλοφορήσουμε στον περιμετρικό 
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ΔΗΚΤΗΣ diktis@kathimerini.com.cy

Ριζικές αλλαγές 
Υπό ριζική αναθεώρηση ίσως τεθούν οι πα-
τέντες των φαρμακευτικών εταιρειών στην Ευ-
ρώπη. Αφορμή για να ξεκινήσει η συζήτηση σε
πολιτικό επίπεδο υπήρξε η δυστοκία που προ-
έκυψε με τον εφοδιασμό των κρατών μελών
με ικανοποιητικές ποσότητες από τα εμβόλια
κατά του covid-19. Το θέμα απασχόλησε δημό-
σια το ιταλικό κοινοβούλιο ενώ από πλευράς
Κομισιόν ο αρμόδιος για την εσωτερική αγορά
επίτροπος δήλωσε ότι η παραγωγική δυνατότη-
τα των φαρμακευτικών εταιρειών πρέπει να
μεγαλώσει μέσω συνεργασιών και προς αυτή
την κατεύθυνση προωθούνται ρυθμίσεις. Από
την πλευρά του ο πρόεδρος του ευρωπαϊκού
συμβουλίου έκανε λόγο για την ανάγκη λήψης
έκτακτων μέτρων προκειμένου να αντιμετωπι-
στούν οι καθυστερήσεις στις παραδόσεις των
εμβολίων. Πηγές από την κομισιόν κάνουν λόγο
για αλλαγές που θα προωθηθούν προκειμένου
οι φαρμακευτικές να εξαναγκαστούν να θέ-
σουν σε κοινή χρήση τις πατέντες τους με άλ-
λες εταιρείες του κλάδου. 

••••
Κέρδη ξανά 
Κέρδη για πρώτη φορά μετά από 6 χρόνια ανα-
κοίνωσε η μεγαλύτερη γερμανική τράπεζα, Deu-
tschebank. Η επιστροφή στην κερδοφορία υπήρ-
ξε το επιστέγασμα της αναδιάρθρωσης που έγινε
στην τράπεζα με το 2020 να αποτελεί την «ση-
μαντικότερη χρονιά αυτής της προσπάθειας»
σύμφωνα με τον CEO. Οι αλλαγές όπως αποτυ-
πώθηκαν στα αποτελέσματα του 2020 καταγρά-
φουν 15% μείωση στα έξοδα και έσοδα της τάξης
των €3,2δισ. από την επενδυτική τραπεζική. Η μι-
κρή κερδοφορία για το 2020 προκύπτει μετά την
αφαίρεση προβλέψεων ύψους €1,8δισ. για την
αντιμετώπιση των επιπτώσεων της πανδημίας
στο δανειακό χαρτοφυλάκιο. Η αναδιάρθρωση
της τράπεζας μέχρι στιγμής έχει προκαλέσει την
απώλεια 18.000 θέσεων εργασίας ενώ τα έξοδα
προβλέπεται πως θα μειωθούν περαιτέρω το
επόμενο διάστημα κατά €2,8δισ. 

••••
Νέες δοκιμές 
Δοκιμές διενεργούνται στην Βρετανία σε σχέση
με την αποτελεσματικότητα της χρήσης συνδυα-
σμού εμβολίων κατά την πρώτη και δεύτερη δό-
ση για αντιμετώπιση του covid-19. Οι έρευνες γί-
νονται από το πανεπιστήμιο της Οξφόρδης σε μια
προσπάθεια να εξευρεθεί ο συνδυασμός με τα
καλύτερα για προστασία του γενικού πληθυσμού
αποτελέσματα. Σε περίπτωση που τα αποτελέ-
σματα είναι θετικά τότε θα δοθεί μεγάλη ευελιξία
στα προγράμματα εμβολιασμών αλλά και θα αυ-
ξηθεί η προστασία των εμβολιασμένων έναντι
μεταλλάξεων. Τα πειράματα θα γίνουν σε ένα
πληθυσμό 800 ατόμων ηλικίας 50 και άνω με την

χρήση συνδυασμών από τέσσερα διαφορετικά
σκευάσματα. 

••••
Έμπειρα χέρια 
Ο Μάριο Ντράγκι απολαμβάνει ευρείας απο-
δοχής και εμπιστοσύνης στην προσπάθεια που

έχει αναλάβει για να βγάλει την χώρα από την
πολιτική κρίση. Πάντως ο Matteo Renzi, εκ των
πρωταγωνιστών της παρούσας κρίσης, με δη-
λώσεις του σημείωσε ότι η χώρα βρίσκεται σε
καλά χέρια και εξέφρασε την πεποίθηση όπως
μετά την διάσωση του ευρώ ο Μάριο Ντράγκι
θα καταφέρει να σώσει και την Ιταλία! Ο
πρώην κεντρικός τραπεζίτης, αφού αναγνώρι-
σε την δύσκολη κατάσταση στην οποία ανα-
λαμβάνει την χώρα, έθεσε ως προτεραιότητες
την διαχείριση της υγειονομικής κρίσης, την
προστασία των ευάλωτων ομάδων πληθυσμού
και την ανόρθωση της ιταλικής οικονομίας η
οποία εδώ και καιρό χάνει μονάδες ανταγωνι-
στικότητας.

••••
Κρατική ενίσχυση 
Με το ποσό των €120 εκ. αποφάσισε να ενι-
σχύσει το ελληνικό δημόσιο την Aegean μέσω
της απόκτησης δικαιωμάτων αγοράς μετοχών
(warrants). Η κρατική στήριξη θα δοθεί εφό-
σον προηγουμένως ολοκληρωθεί η αύξηση
κεφαλαίου ύψους € 60εκ. Τα δικαιώματα
απόκτησης μετοχών θα έχουν διάρκεια 
μέχρι 5 χρόνια ενώ η τιμή εξάσκησης θα είναι
ίδια με την τιμή που θα γίνει η αύξηση κεφα-
λαίου. Εφόσον εξασκηθούν στο σύνολό τους,
το ελληνικό δημόσιο θα αποκτήσει το 11,5%
του μετοχικού κεφαλαίου της Aegean, όπως
αυτό θα έχει διαμορφωθεί μετά την αύξηση
κεφαλαίου. 

Α Ν Α Λ Υ Σ Η  Tου ΚΩΣΤΑ ΚΑΛΛΙΤΣΗ

Πίσω από την επιτυχή
έξοδο στις αγορές

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

Ομόλογα στο Διηνεκές
Τα ομόλογα στο διηνεκές
ή αορίστου χρόνου (perpe-
tual bonds) αποτελούν
ένα εξειδικευμένο είδος
ομολόγων τα οποία δεν
έχουν ημερομηνία λήξης,
επομένως  είθισται να

έχουν υψηλότερο επιτόκιο από άλλα ομό-
λογα, και για τα οποία δεν απαιτείται απο-
πληρωμή κεφαλαίου αλλά ο δανειζόμε-
νος έχει την υποχρέωση καταβολής μόνο
των τόκων για απροσδιόριστο χρονικό διά-
στημα.  

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής Διοίκησης και Οικονομικών 

Cyprus Institute of Marketing / The Cyprus
Business School

Η πρώτη φετινή έξοδος στις αγο-
ρές πήγε καλά. Η χώρα άντλησε
3,5 από τα 29 δισ. που της πρό-
σφεραν οι διεθνείς αγορές, με
ιστορικά χαμηλό επιτόκιο 0,8%
για τη 10ετία. 

Την ίδια ώρα η προσφορά εν-
τόκων γραμματίων 6μηνης διάρ-
κειας υπερκαλυπτόταν έξι φορές
με την απόδοσή τους να πέφτει
στο -0,28%. Δεν πρόκειται, ωστό-
σο, για επιτυχία που θα δικαιο-
λογούσε αυταρέσκεια ή εφησυ-
χασμό. Αφενός, τα επιτόκια είναι
ιστορικά χαμηλά παγκοσμίως –
οι δανειστές πληρώνουν τους δα-
νειζόμενους για δάνεια άνω των

15 τρισ. δολ. Αφετέρου, το μεγάλο
μέρος (και) αυτής της επιτυχίας
πρέπει να πιστωθεί στην κ. Λαγ-
κάρντ.

Η Ελλάδα δανείζεται πολύ φτη-
νά χάρη στις πλάτες της ΕΚΤ –
άλλωστε, όλη η Ευρώπη στις πλά-
τες της ΕΚΤ στηρίζεται σήμερα.
Η Ελλάδα ειδικά, που η αξιολό-
γηση πιστοληπτικής ικανότητάς
της είναι κάτω από την επενδυ-
τική βαθμίδα, μπορεί και αναπνέει
γιατί η Κριστίν Λαγκάρντ απο-
φάσισε να τη συμπεριλάβει στο
ειδικό, έκτακτο πρόγραμμα επα-
ναγοράς ομολόγων. Ετσι, οι δα-
νειστές μας μπορούν άφοβα να
αγοράζουν τα ομόλογά μας με τη
διόλου ευκαταφρόνητη για τα
διεθνή δεδομένα απόδοση 0,8%,
δίχως το ρίσκο χώρας. Ανά πάσα
στιγμή μπορούν να τα πουλήσουν
στο πρόθυμο ίδρυμα της Φρανκ-
φούρτης.

Μέχρι πότε; Το έκτακτο πρό-
γραμμα αγοράς ομολόγων επε-

κτάθηκε χρονικά και ποσοτικά
στις αρχές του περασμένου Δε-
κεμβρίου, λήγει στις αρχές του
επόμενου έτους, το αργότερο τον
Μάρτιο του 2022. Με βάση αυτό,
η ΕΚΤ έχει ήδη αγοράσει ελληνικά
ομόλογα ύψους 14 δισ. ευρώ πε-
ρίπου, εκτιμάται ότι στο επόμενο
δωδεκάμηνο μπορεί να αγοράσει
σχεδόν άλλα τόσα. 

Συμπέρασμα: Εχουμε περιθώ-
ριο δώδεκα μήνες για να πετύ-
χουμε να αναπνέουμε χωρίς αυτόν
τον τεχνητό πνεύμονα. Αυτό, θε-
ωρητικά θα μπορούσε να γίνει
με δύο τρόπους: Είτε με την ανα-
βάθμιση της αξιολόγησής μας
από τους διεθνείς οίκους, είτε με
τη ριζική αναβάθμιση της εικόνας
της χώρας μέσα σε 12 μήνες. Το
ένα δυσκολότερο από το άλλο.
Αλλά, τρίτο δεν φαίνεται στον
ορίζοντα. Αν εξαιρέσεις όσους εί-
ναι υποχρεωμένοι να διαχειρί-
ζονται αυτά τα θέματα (ίσως όχι
κι όλους...), γενικά το πολιτικό
προσωπικό δεν φαίνεται να τα
καταλαβαίνει και να τα παίρνει
υπόψη στη συμπεριφορά του.

Μέσα στην κρίση βάσιμα προ-
βλέπεται ότι θα καταστραφεί με-
γάλο μέρος της παραδοσιακής
ελληνικής οικονομίας, πάνω από
200.000 μαγαζιά θα κλείσουν. Με
την κακή εξέλιξη της πανδημίας,
με τις μεταδοτικές παραλλαγές
του ιού και τα προβλήματα στον
εμβολιασμό, προβλέπεται ότι θα
είναι θαύμα αν ο τουρισμός αγγίξει
το 40% των εσόδων του 2019,
ενώ η οικονομία, μετά μια ύφεση
περί το 8%-9% πέρυσι, προβλέ-
πεται ότι θα κινηθεί με ρυθμούς
μόνο 2%-3% φέτος. Η ανεργία
καταστρέφει ζωές – και γενιές.
Σε 12 μήνες θα διαπραγματευό-
μαστε μόνοι με τις διεθνείς αγο-
ρές. Κι όμως, δεν διακρίνω ίχνη
αγωνίας στο πολιτικό σύστημα
να επεξεργαστεί και να συμφω-
νήσει κάποιο σχέδιο για όλα αυτά.
Ούτε διάθεση για κάποιο πνεύμα
εθνικής συνεννόησης. Αντιθέτως,
ορισμένοι φέρονται λες κι ο κό-
σμος όλος στρέφεται γύρω από
την αφεντιά τους και τα απωθη-
μένα τους.

kallitsiskostas@yahoo.com

Οι πόροι που μας κληροδοτούνται από το παρελθόν και η βιώσιμη διαχείρισή τους θα έπρεπε να
αποτελεί στρατηγική επιλογή. 

Ο θησαυρός στον ναό της Ταποσίριδος
Ομάδα αρχαιολόγων ανακάλυψε 16 λαξευτούς τάφους στο Αμπουσίρ της Αλεξάνδρειας

Εναν αμύθητο αρχαιολογικό θησαυ-
ρό, δύο χιλιάδων ετών, έφερε στο
φως η αρχαιολογική σκαπάνη στη
βόρεια Αίγυπτο. Ομάδα αρχαιολό-
γων από τον Αγιο Δομίνικο και την
Αίγυπτο, που πραγματοποιεί την
τελευταία δεκαετία ανασκαφές
στον ναό της Ταποσίριδος της Με-
γάλης, κοντά στο Αμπουσίρ της
Αλεξάνδρειας, ανακάλυψε 16 λα-
ξευτούς τάφους, οι οποίοι ήταν ιδι-
αίτερα διαδεδομένοι κατά την ελ-
ληνιστική και ρωμαϊκή περίοδο.
Στο εσωτερικό τους βρέθηκαν κα-
κοδιατηρημένες μούμιες, μία από
τις οποίες είχε μία ιδιαιτερότητα:
Στη στοματική κοιλότητα είχε μία
γλώσσα φτιαγμένη από φύλλο χρυ-
σού. Τέτοια «φυλαχτά» υποτίθεται
ότι έδιναν στον νεκρό τη δυνατό-
τητα ομιλίας στη μετά θάνατον
ζωή, όταν θα βρισκόταν ενώπιον
του θεού Οσίριδος, του κυρίαρχου
του Κάτω Κόσμου και κριτή των
νεκρών. 

Οι αιγυπτιολόγοι πιστεύουν ότι
η γλώσσα αφαιρείτο κατά τη δια-
δικασία της ταρίχευσης και αντι-
καθίστατο με το χρυσό «φυλαχτό»
σε κάποια ταφική τελετουργία. Πα-
ραμένει, ωστόσο, άγνωστο γιατί
αυτά τα κτερίσματα ήταν φτιαγμένα
από χρυσάφι ή αν ο νεκρός είχε
κάποιο πρόβλημα στην ομιλία όταν
βρισκόταν εν ζωή.

Δεν είναι, όμως, η χρυσή γλώσσα
το μόνο πολύτιμο εύρημα της ανα-
σκαφής. Στις μερικώς συντηρημέ-
νες σαρκοφάγους που βρέθηκαν,
οι οποίες είναι κατασκευασμένες
από διαστρωματώσεις υφάσματος,
κόλλας και γύψου, απεικονίζεται

σε επίχρυσες διακοσμήσεις ο θεός
Οσιρις, όπως δήλωσε η αρχαιολόγος
Καθλίν Μαρτίνεζ του πανεπιστη-
μίου του Σάντο Ντομίνγκο, που
συντόνισε την ανασκαφή. Επίσης,
σε τμήμα μιας διαφορετικής σαρ-

κοφάγου, που περιέκλειε το κεφάλι
δεύτερης μούμιας, υπάρχουν επί-
χρυσες απεικονίσεις ενός στέμμα-
τος, μιας κόμπρας και κεράτων. Το
στέρνο της μούμιας φέρει επίχρυση
διακόσμηση, που απεικονίζει ένα

περιδέραιο από το οποίο κρεμόταν
το κεφάλι ενός γερακιού, σύμβολο
του θεού Ορου.

Ο επικεφαλής της αιγυπτιακής
αρχής αρχαιοτήτων στην Αλεξάν-
δρεια, Χαλεντ Αμπο Ελ Χαμντ, στην

ίδια παρουσίαση προσέθεσε ότι οι
αρχαιολόγοι έφεραν στο φως και
το νεκρικό προσωπείο μιας γυναί-
κας, οκτώ χρυσές νιφάδες, που
αποτελούσαν τα φύλλα χρυσού
στεφανιού και οκτώ μαρμάρινες

μάσκες που χρονολογούνται από
την ελληνιστική και ρωμαϊκή πε-
ρίοδο.

Στην περιοχή βρέθηκαν, επίσης,
τμήματα αγαλμάτων που βοήθησαν
στη χρονολόγηση του ναού, που
πρέπει να οικοδομήθηκε από τον
Πτολεμαίο Δ΄ τον Φιλοπάτορα, βα-
σιλιά μεταξύ 221 και 204 π.Χ. Μά-
λιστα, οι αιγυπτιολόγοι αποδίδουν
στις αλόγιστες σπάταλες του την
έναρξη της παρακμής της πτολε-
μαϊκής περιόδου. 

Τα αγάλματα, εκτιμούν οι ειδικοί,
αναπαριστούν ανθρώπους που τά-
φηκαν εκεί και είναι τόσο καλά
διατηρημένα, ώστε διακρίνονται
τα χαρακτηριστικά των κομμώσεων
όπως και οι περίτεχνες διακοσμή-
σεις της κεφαλής. Ομως, όλα τα
πρόσωπα είναι σκυθρωπά, χωρίς
χαμόγελο. Σε δύο από τις μούμιες
οι αρχαιολόγοι ανακάλυψαν και
τμήματα παπύρου, τα οποία τώρα
προσπαθούν να αποκρυπτογρα-
φήσουν.

Πριν από λίγα χρόνια στον ίδιο
ναό ανακαλύφθηκαν αρκετά νομί-
σματα που φέρουν το όνομα και
το πρόσωπο της Βασίλισσας Κλε-
οπάτρας, της τελευταίας της δυ-
ναστείας των Πτολεμαίων, η οποία
βασίλεψε μεταξύ του 51 και 30 π.Χ.

<<<<<<

Μετά μια ύφεση 
8%-9% πέρυσι, φέτος
οι πρώτες προβλέψεις
είναι για μεγέθυνση
μόνο 2%-3% και ο 
τουρισμός θα αγωνι-
στεί να φτάσει το 
40% του 2019.

<<<<<<

Βρέθηκε μούμια
2.000 ετών, η οποία 
είχε γλώσσα φτιαγμένη
από φύλλο χρυσού.

Σύμφωνα με τους αιγυπτιολόγους, το «φυλαχτό» στη γλώσσα υποτίθεται ότι έδινε στον νεκρό τη δυνατότητα ομιλίας στη μετά θάνατον ζωή, όταν θα
βρισκόταν ενώπιον του θεού Οσίριδος.
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Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Μετά το τέλος του προγράμματος
αναστολής των δόσεων οιδανειολή-
πτες που απόλαυσαν τους καρπούς
του Σχεδίου επί εννέα μήνες, φαίνεται
να επέστρεψαν δίχως οποιοδήποτε
πρόβλημα στην καταβολή των δό-
σεών τους. Σύμφωνα με τις  πρώτες
ενδείξεις από τις τράπεζες, πέραν
του 80% των δανειοληπτών αυτών
έχουν συμμορφωθεί. Ωστόσο, οι τρά-
πεζες «κρατούν μια πισινή» για τους
επόμενους μήνες και δεν προχωρούν
σε πρόωρους πανηγυρισμούς, παρά
το ότι τα δεδομένα είναι πολύ κα-
λύτερα από αυτά που περίμεναν. Τα

ποσοστά των δανειοληπτών που άρ-
χισαν να πληρώνουν τις δόσεις τους
από τον Ιανουάριο δίχως το οποι-
οδήποτε πρόβλημα διαφέρουν από
τράπεζα σε τράπεζα αλλά και στο
φάσμα του πελατολογίου τους, δη-
λαδή ιδιώτες, μικρομεσαίοι επιχει-
ρηματίες, αυτοεργοδοτούμενοι και
άλλοι. Στην Κύπρο έχει αιτηθεί συμ-
μετοχή στο σχέδιο αναστολής των
δόσεων ένα τεράστιο ποσοστό δα-
νειοληπτών τα δάνεια των οποίων
έφταναν, με τα ποσοστά Ιουνίου
2020, στα 11,7 δισ. ευρώ. Ανάμεσα
στα Σχέδια αναστολής δόσεων που
έδωσαν δυνατότητα να εφαρμοστούν
από κοινού, η Ευρωπαϊκή Αρχή Τρα-

πεζών και η Κεντρική Τράπεζα της
Κύπρου, η Κύπρος είχε τη μεγαλύ-
τερη συμμετοχή πανευρωπαϊκά.
Αυτό που προκαλούσε προβληματι-
σμό στις κυπριακές τράπεζες ήταν
το ερώτημα πόσοι και ποιοιαπό τους
δανειολήπτες που χρησιμοποίησαν
το Σχέδιο, το είχαν πράγματιανάγκη.
Υπενθυμίζεται πως σε άλλες χώρες
το μορατόριουμ των δόσεων δεν
χρησιμοποιήθηκε για όλο τον πλη-
θυσμό και μπορούσαν να επιλεγούν
συγκεκριμένες κατηγορίες δανει-
οληπτών. Εντούτοις, στην Κύπρο
δικαίωμα αναστολής δόσεων δόθηκε
σε όλους τους δανειολήπτες, εξαι-
ρουμένων μόνο αυτών που είχαν μη

εξυπηρετούμενα δάνεια. Την ίδια
ώρα, δεν σημαίνει ότι τα δάνεια ενός
φάσματοςδανειοληπτών που αγγίζει
το 20% του συνόλου και διαφέρει,
όπως υπογραμμίσαμε από τράπεζα
σε τράπεζα, θα μετατραπούν αυτο-
μάτως σε μη εξυπηρετούμενα, αλλά
ενδεχομένως θα πρέπει να τύχουν
αναδιάρθρωσης. Το σκηνικό ωστόσο
θα ξεκαθαρίσει με την χαλάρωση
των μέτρων, με τους κλάδους που
θα ανοίξουν, αλλά και με τα χρήματα
τα οποία θα φτάσουν στους λογα-
ριασμούς όσωνσυμμετέχουν σε σχέ-
δια του Υπουργείου Εργασίας και
Υπουργείου Οικονομικών. Όπως και
να έχει, οι τράπεζες λαμβάνουν εν-
θαρρυντικά μηνύματα από τον πρώτο
μήνα μετά το τέλος του μορατόριουμ,
αφού όπως γίνεται αντιληπτό εκ του
αποτελέσματος, η ανταπόκριση των
πελατών ήταν ιδιαίτερα θετική. Την
ίδια ώρα, όπως διαρρέει από τράπεζες,
έγινε προληπτικός έλεγχος περίπου
από τον Σεπτέμβριο του 2020 και εί-
χαν προχωρήσει σε προχωρημένες
συζητήσεις με πελάτες για αναδιαρ-
θρώσεις την ώρα που θα τερματιζό-
ταν το πρόγραμμα αναστολής των
δόσεων για τους περισσότερους,δη-
λαδή το Δεκέμβριο του 2020. Προ-
σπάθειες γίνονται για να αποφευχ-
θούν τα προβλήματα που μπορεί να
εκδηλωθούν στο μέλλον.

Οι τράπεζες και η Κεντρική
Πηγή της Τράπεζας Κύπρου, ερω-

τηθείσα για το πώς συμπεριφέρθηκαν
οι δανειολήπτες κατά τον πρώτο
μήνα «επιστροφής τους» στην κα-
ταβολή των δόσεων, ανέφερε ότι
«διαφάνηκε πως δεν υπάρχει σήμερα
γενικευμένο πρόβλημα, αλλά πρέπει
να παραμείνουμε σε εγρήγορση. Οι
πρώτες ενδείξεις είναι καλύτερες
από τις προσδοκίες αλλά δεν μπο-
ρούμε ακόμα να επαναπαυτούμε.

Σχολίασε πως «οι πελάτες που αν-
τιμετωπίζουν πρόβλημα με το τέλος
του μορατόριουμ πρέπει να βρουν
στήριξη για να αποφύγουμε ανατρο-
πή της πρώτης εικόνας». Την ίδια
ώρα, κατέληξε πως «σαφώς το στοί-
χημα το Γενάρη κερδήθηκε επειδή
έγινε αρκετή προληπτική δουλειά
αλλά και επειδή οι πελάτες τήρησαν
μια πολύ θετική στάση. Πλέον επι-
κεντρωνόμαστε στους επόμενους
μήνες για εξασφαλίσουμε πως η ει-
κόνα θα παραμείνει θετική και πως
η επανεκκίνηση της οικονομίας θα
στηρίξει τις επιχειρήσεις, και δη τις
μικρομεσαίες».Πηγή της Ελληνικής
Τράπεζας ανέφερε από πλευράς της
ότι οι πληρωμές του Γενάρη είναι
πολύ ενθαρρυντικές και ξεπέρασαν
τις προσδοκίες της Τράπεζας. Όπως
είπε, «φαίνεται να δούλεψε η προ-
εργασία που έγινε τους προηγού-
μενους μήνες τόσο με τους πελάτες
που δεν είχαν κάποιο πρόβλημα,
αλλά κυρίως με αυτούς που επηρε-
άστηκαν περισσότερο από την κρί-
ση». Κατέληξε δε με το ότι «παρα-
κολουθούμε στενά τις εξελίξεις και
είμαστε έτοιμοι να στηρίξουμε όποι-
ους πελάτες αντιμετωπίσουν προ-
βλήματα μέσω των λύσεων διαχεί-
ρισης των καθυστερημένων δανείων
και αναδιάρθρωσης». Πηγές της
Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου
δεν προχώρησαν σε σχολιασμό ανα-
φορικά με τα ποσοστά των δανει-
οληπτών που επέστρεψαν στην κα-
ταβολή των δόσεών τους τον Ια-
νουάριο, αλλά τόνισαν ότι επί μήνες
προτρέπει η Κεντρική τις κυπριακές
τράπεζες να αξιολογήσουν - ανα-
λύσουν το χαρτοφυλάκιο τους και
να είναι προετοιμασμένες για την
επίμαχη περίοδο του τερματισμού
του μορατόριουμ των δόσεων, ώστε
να αντιμετωπίσουν το όποιο πρό-
βλημα προκύψει λόγω της κρίσης.

Eνας στους πέντε θα θέλει αναδιάρθρωση 
Συνεπείς οι περισσότεροι δανειολήπτες - Πώς σχολιάζουν πηγές της Κεντρικής, της Τράπεζας Κύπρου και της Ελληνικής 

<<<<<<

Τα δάνεια του 20% των
δανειοληπτών δεν ση-
μαίνει πως θα μετατρα-
πούν σε ΜΕΔ, αλλά εν-
δεχομένως θα πρέπει να
τύχουν αναδιάρθρωσης.

Τα ποσοστά των δανειοληπτών που άρχισαν να πληρώνουν τις δόσεις τους από τον Ιανουάριο δίχως το οποιοδήποτε
πρόβλημα διαφέρουν από τράπεζα σε τράπεζα αλλά και στο φάσμα του πελατολογίου τους, δηλαδή ιδιώτες, μικρομε-
σαίοι επιχειρηματίες, αυτοεργοδοτούμενοι και άλλοι.

Την ίδια ώρα που το μορατόριουμ
των δόσεων έχει τερματιστεί για
τους πολλούς, συγκεκριμένα για
50.586 δανειολήπτες, από τους
οποίους οι 44.428 είναι νοικοκυριά
και οι 6.158 είναι επιχειρήσεις, συνε-
χίζεται ένα πιο περιορισμένου φά-
σματος μορατόριουμ. Ο λόγος για
δανειολήπτες οι οποίοι μπορούν να
μπουν στο Σχέδιο αναστολής των δό-
σεων για την περίοδο Ιανουαρίου –
Ιουνίου 2021, οι οποίοι δεν θα πρέ-
πει να έχουν συμμετάσχει στο πρό-

γραμμα που εξαγγέλθηκε το Μάρτη
του 2020, ή να μην έχουν συμμετά-
σχει για εννέα συνολικά μήνες. Αφο-
ρά δανειολήπτες (φυσικά πρόσωπα,
επιχειρήσεις και αυτοτελώς εργαζό-
μενους) με δάνεια υποθηκευμένα
και πρώτη κατοικία αξίας έως
350.000 ευρώ, επιχειρηματικά δά-
νεια εταιρειών που έχουν τεθεί σε
υποχρεωτική αναστολή εργασιών
στο πλαίσιο των απαγορεύσεων για
τον περιορισμό της πανδημίας και
δάνεια του ξενοδοχειακού τομέα. 

Συνεχίζεται η αναστολή για λίγους
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Συνέντευξη στον
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΤΟΜΑΡΑ

Μια εβδομάδα μετά την επίσημη πρε-
μιέρα του 5G από την Cyta, ο Ανώ-
τερος Εκτελεστικός Διευθυντής της
μιλά για όλα στην «Κ». Ο Αντρέας
Νεοκλέους, στη συνέντευξή του,
δίνει χρηστικές απαντήσεις για την
εισαγωγή και λειτουργία του 5G και
τις επαναστατικές αλλαγές που θα
επιφέρει στην καθημερινότητα. Επί-
σης, ο κ. Νεοκλέουςαναφέρεται στις
οπτικές ίνες που σε συνδυασμό με
το 5G θα αλλάξουν το ίντερνετόπως
το γνωρίζουμε. Αναφέρεται στην
περίοδο της πανδημίας και στις οι-
κονομικές επιδόσεις και εξηγεί τι εί-
δους μεταρρύθμιση χρειάζεται ο ημι-
κρατικός οργανισμός. 
-Τι σημαίνει για τη Cyta και κατ’
επέκταση για την Κύπρο, η λει-
τουργία του πρώτου δικτύου 5G;

-Το δίκτυο 5G της Cytamobile-
Vodafone, σε συνδυασμό με το δίκτυο
Cyta Fiber, μπορούν να υποστηρίξουν
όλες τιςανάγκες σύνδεσης με το δια-
δίκτυο που θα έχει η χώρα μας τις
επόμενες δεκαετίες. Αυτά τα δίκτυα
δημιουργούν τις βάσεις ενός ψηφια-
κού οικοσυστήματος, με νέες και-
νοτόμες υπηρεσίες και εφαρμογές,
που εγγυώνται επιχειρηματική και-
νοτομία, βελτίωση της ποιότητας
ζωής και οικονομική ανάπτυξη και
πρόοδο για όλους. Για τη Cyta, οι
σημαντικές επενδύσεις στις υποδομές
διασφαλίζουν τόσο τη διατήρησή
της στην κορυφή των τηλεπικοινω-
νιών, όσο και τη διατήρηση όλων
των χαρακτηριστικών ενός κερδο-
φόρου και εύρωστου οργανισμού.
-Πρακτικά, τι αλλαγές θα επιφέ-
ρει η τεχνολογία5ηςγενεάς στις
κινητές επικοινωνίες; 

Σήμερα, γιανα διανύσεις μια από-
σταση 10 λεπτών στο κέντρο της
πόλης το πρωί, μπορεί να χρειαστείς
και μισή ώρα. Όταν το οικοσύστημα
του 5G θα έχει εξελιχθεί αρκετά, τα
φανάρια θα γνωρίζουνσε πραγματικό
χρόνο την κυκλοφορία και θαδίνουν
αυτόματα προτεραιότητα εκεί που
πρέπει. Την ίδια στιγμή, τα αυτοκί-
νητα θα γνωρίζουν την κίνηση για

να επιλέγουν γρηγορότερες διαδρο-
μές. Αυτό σημαίνει ένα απόλυτα
ασφαλές οδικό δίκτυο, λιγότερο χα-
μένο παραγωγικό χρόνο, λιγότερα
τροχαία ατυχήματα, ακόμα και μεί-
ωση της ρύπανσης. Σκεφτείτε επίσης
ένα ασθενοφόρο που είναι σε θέση
να προετοιμάσει την υποδοχή του
ασθενή στο νοσοκομείο στέλνοντας
τις κρίσιμες πρώτες πληροφορίες
κατά τη διάρκεια της διαδρομής. Ή,
ακόμα, μια χειρουργική επέμβαση
που πραγματοποιείται εξ αποστάσεως
με υπηρεσίες επαυξημένης πραγ-
ματικότητας σε πραγματικό χρόνο.
Μια πυροσβεστική υπηρεσία που
έχει στη διάθεσή της ζωντανές ει-
κόνες μέσα από την φωτιά πριν ξε-
κινήσει την κατάσβεση. Μαθητές
που πραγματοποιούν εικονική επί-
σκεψη σε μουσείο του εξωτερικού
στο πλαίσιο της διδακτικής τους
ύλης. Κι αυτά είναι μόνο μερικά πα-
ραδείγματα από τα οφέλη που θα
φέρει στη ζωή μας το 5G.
-Οι αλλαγές που μας περιγράφετε
σε πόσο χρόνο θα τις δούμε;

-Πρέπεινα είμαστε ρεαλιστές και
να πούμε ότι οι αλλαγές θα γίνονται
σταδιακά, ακριβώς όπως έγινε και

με την εμφάνιση του διαδικτύου
πίσω στη δεκαετία του 1990. Ξεκι-
νήσαμε με το ναανταλλάζουμε emails
και αυτό σταδιακά εξελίχθηκε σε
ένα ολόκληρο οικοσύστημα, το οποίο
τώρα αποκαλούμε απλά «ίντερνετ».
Θα μπορέσουμε να αντιληφθούμε
τα πραγματικά οφέλη του 5G, αφού
περάσει κάποιος χρόνος που θα επι-
τρέψει σε νέες εφαρμογές να ανα-
πτυχθούν ενώ προχωρά και η ψη-
φιοποίηση καθημερινών δραστη-
ριοτήτων και υπηρεσιών. Τώρα βρι-
σκόμαστε ακόμα στην εκκίνηση. Οι
συνδρομητές που διαθέτουν συ-
σκευές που υποστηρίζουν το 5G και
έχουν πιστοποιηθεί στο δίκτυο της
Cytamobile-Vodafone, θα απολαμ-
βάνουναισθητά αυξημένες ταχύτη-
τες. Η μεγάλη σημασία που δίνεται
στο 5G είναι γιατί πιστεύουμε ότι
θα ανατρέψει τα δεδομένα με τον
τρόπο που τα ανέτρεψε το ίντερνετ
πριν από 25 χρόνια.
-Ένας καταναλωτής που επιθυμεί
να έχει εξελιγμένες υπηρεσίες
θα πρέπει να βάλει το χέρι στην
τσέπη; Εξηγήστε μας πως μπορεί
κάποιος να αποκτήσει το 5G;

-Για τη χρήση του δικτύου 5G
δεν υπάρχει καμία επιπλέον χρέωση.
Απαραίτητη προϋπόθεση είναι να
έχεις πιστοποιημένη συσκευή 5G
και να βρίσκεσαι σε περιοχή με κά-
λυψη δικτύου 5G. Δεν χρειάζεται
αλλαγή της κάρτας SIM ή συνδρομή
σε ειδικά πλάνα της Cytamobile Vo-
dafone. Το 5G ενεργοποιείται αυ-
τόματα σε όλους τους συνδρομητές
μας που έχουν συσκευή που το υπο-
στηρίζει. Σταδιακά, μέχρι το καλο-
καίρι, όλα τα μοντέλα συσκευών 5G
που κυκλοφορούν στην τοπική αγο-
ρά θα πιστοποιηθούν με το δίκτυό
μας, περιλαμβανομένων των iPhone
12 και τωνμοντέλων 5G της Sam-
sung. Μόλις το μοντέλο πιστοποι-
είται, όσοι πελάτες μας το έχουν θα
ενημερώνονται με SMS. Σε κάθε πε-
ρίπτωση, οι πελάτες μας μπορούν
εύκολα να ενημερώνονται από την
ιστοσελίδα της Cyta αν η συσκευή
τους υποστηρίζεται από το δίκτυο
5G. Με την εισαγωγή του νέου δι-
κτύου, ανεξαρτήτωςαν κάποιος χρη-

σιμοποιεί το 5G ή το 4G,σχεδόν όλα
τα προγράμματα κινητής που προ-
σφέρουμε έχουν αναβαθμιστεί ση-
μαντικά, χωρίς καμία επιπρόσθετη
χρέωση.
-Μπορείτε να μου αξιολογήσετε
το οικονομικό πακέτο των υπη-
ρεσιών; Είναι προσιτά σε σχέση
με την υπόλοιπη Ευρώπη;

-Όταν συζητάμε για τιμές πρέπει
να έχουμε υπόψη μας δύο παράγον-
τες: τις οικονομίες κλίμακας και τη
ζήτηση. Οι τιμές, δηλαδή είναι θέμα
προσφοράς και ζήτησης, αλλά και
κόστους το οποίο μειώνεται όσο με-
γαλώνει η κατανάλωση. Η ζήτηση
και η χρήση mobile data στις πε-

ρισσότερες χώρες της Ευρώπης είναι
πολύ μεγαλύτερη από ό,τι στην Κύ-
προ, λόγω των μεγάλων αποστάσεων
και του χρόνου που περνά η πλει-
οψηφία στα μέσα μαζικής μεταφο-
ράς. Την ίδια στιγμή, το μέγεθος της
κυπριακής αγοράς, δεν ευνοεί τις
οικονομίες κλίμακας, ενώ οι μικρές
αποστάσεις και το δωρεάν Wi-Fi
που υπάρχει σχεδόν παντού, δια-
φοροποιούν σημαντικά τα δεδομένα.
Παρατηρώντας ότι η ανάγκη για
mobile data παρουσιάζει συνεχή
αύξηση και στην Κύπρο, λόγω της
χρήσης εφαρμογών που το απαιτούν
(π.χ. βίντεο), τα δεδομένα αλλάζουν.
Η απάντηση της Cytamobile-Voda-

fone σε αυτό είναι τα προγράμματα
Freedom που προσφέρουν όλα απε-
ριόριστο mobile data. Με την εισα-
γωγή τους, η σύγκριση τιμής ανά
Giga δεν έχει πια κανένα νόημα,
αφού οι πελάτες καταναλώνουν όσα
Giga θέλουν και η σύγκριση των τι-
μών γίνεται πολύ πιο απλή υπόθεση.
Στην Ελλάδα, για παράδειγμα, τα
προγράμματα κινητής για απεριό-
ριστο mobile data αρχίζουν από €55
και φτάνουν τα €70. Τα αντίστοιχα
προγράμματα Freedom της Cyta-
mobile-Vodafone ξεκινούν από €44,
και φτάνουν στα €56 για τους πε-
λάτες που θα επιλέξουν και απεριό-
ριστες ταχύτητες.

Το 5G δεν είναι μόνο
ταχύτητες είναι ένας
καινούριος κόσμος 
Ο CEO της CYTA Αντρέας Νεοκλέους παρουσιάζει στην
«Κ» τη λειτουργία του πρώτου δικτύου πέμπτης γενιάς 

<<<<<<

Eνώ η παγκόσμια αγορά
τηλεπικοινωνιών πα-
ρουσιάζει πτώση 2,7% 
η αντίστοιχη πτώση στα
έσοδα της Cyta είναι λι-
γότερη του 1%.

Θετικές οικονομικές επιδόσεις σε περιβάλλον πανδημίας κατέγραψε η Cyta σύμφωνα με τον Ανώτατο Εκτελεστικό Δι-
ευθυντή του Οργανισμού Ανδρέα Νεοκλέους.

<<<<<<

Oταν το 5G θα έχει εξε-
λιχθεί αρκετά, τα φανά-
ρια θα γνωρίζουν σε
πραγματικό χρόνο την
κυκλοφορία και θα δί-
νουν αυτόματα προτε-
ραιότητα όπου πρέπει.

Μεταρρύθμιση στον τρόπο λειτουργίας της Cyta

-Η αλλαγή του θεσμικού πλαισίου της
Cyta είναι ένα ζήτημα που παραμένει
στο τραπέζι;
-Αν η ερώτησή σας αναφέρεται σε
ενδεχόμενη αλλαγή καθεστώτος, η
Cyta δεν έχει δικά της σχέδια για
μετοχοποίηση ή ιδιωτικοποίηση.
Ανεξάρτητα από το ιδιοκτησιακό
καθεστώς, αυτό που χρειάζεται η
Cyta είναι μεταρρύθμιση του τρό-
που λειτουργίας της που θα τη με-
τατρέψει σε ένα νέο μοντέλο ημι-

κρατικού οργανισμού, με μεγαλύ-
τερη ευελιξία, προσαρμοστικότητα
και ανταγωνιστικότητα. Αυτό ση-
μαίνει εκσυγχρονισμό των νομοθε-
σιών και των κανονισμών, απλοποί-
ηση των εσωτερικών δομών και
αλλαγή της εσωτερικής κουλτού-
ρας. Αρχίσαμε με την εισαγωγή
του νέου συστήματος διαχείρισης
της απόδοσης του ανθρώπινου δυ-
ναμικού, που επιτυγχάνει αντικει-
μενική αξιολόγηση του προσωπι-

κού βασισμένη σε ατομικούς και
ομαδικούς στόχους. Συνεχίζουμε
με τον σχεδιασμό νέου συστήμα-
τος προαγωγών, κάτι που θα δώσει
νέα ώθηση και δυναμική στην ανέ-
λιξη των ανθρώπων μας. Θα ακο-
λουθήσουν και πολλά άλλα για να
διασφαλιστεί ότι η Cyta θα διατη-
ρήσει την ηγετική της θέση στην
αγορά και θα συνεχίσει να ανταπο-
κρίνεται με επιτυχία στην πολύ ση-
μαντική αποστολή της για τον τόπο.

-Η υφιστάμενη γεωγραφική κά-
λυψη σε τι ποσοστά κυμαίνε-
ται;

-Σήμερα το 5G είναι διαθέσιμο
σε περίπου 70% του πληθυσμού
και καλύπτει αστικές και τουριστι-
κές περιοχές, αυτοκινητόδρομους
και μεγάλες αγροτικές κοινότητες.
Θα επεκτείνεται σταδιακά ώστε
μέχρι το τέλος του 2021 να καλύπτει
σχεδόν ολόκληρο τον πληθυσμό.
Είναι σημαντικό να πούμε, ότι με
το δίκτυο της Cyta, αυτή τη στιγμή
η Κύπρος διαθέτει τη μεγαλύτερη
πληθυσμιακή κάλυψη 5G από οποι-
οδήποτε άλλο κράτος της Ευρώπης.
Σε πρόσφατη έρευνα που έτρεξε

η Analysys Mason για λογαριασμό
της ΕΤΝΟ, η πληθυσμιακή κάλυψη
του 5G στα κράτη-μέλη της ΕΕ
ανέρχεται σε ένα μέσο όρο του
24,4% (Q3 2020), ενώ στις ΗΠΑ,
για την ίδια περίοδο το ποσοστό
φτάνει το 76%. Βλέπουμε ότι συγ-
κρινόμαστε αρκετά ευνοϊκά με τις
ΗΠΑ, ενώ διαθέτουμε τριπλάσια
ποσοστά κάλυψης από τον μέσο
όρο της ΕΕ.
-Στο κομμάτι των οικονομικών
επιπτώσεων η πανδημία άφησε
το αποτύπωμά της στα οικο-
νομικά του οργανισμού;

-Σίγουρα. Είχαμε τελειώσει με
ένα πολύ θετικό 2019, με σημαντική

αύξηση εσόδων και κερδοφορίας,
τάση η οποία επιβεβαιώθηκε και
τους πρώτους δύο μήνες του 2020.
Αναγκαστήκαμε, όπως όλοι άλλω-
στε, να αναθεωρήσουμε τους στό-
χους μας προς τα κάτω, λόγω των
συνθηκών. 

Παρόλα αυτά και ενώ η παγκό-
σμια αγορά τηλεπικοινωνιών πα-
ρουσιάζει πτώση 2,7% σε σχέση
με το 2019, η αντίστοιχη πτώση
στα έσοδα της Cyta είναι λιγότερη
του 1%, γεγονός που αποδεικνύει
τη σταθερότητα και την ανθεκτι-
κότητά μας.
-Σε πρακτικό επίπεδο, πόσο
αυξήθηκε η ζήτηση κατά τη

διάρκεια των περιοριστικών
μέτρων; Ανταποκρίθηκαν οι
υποδομές;

-Κατά την περίοδο του πρώτου
«lockdown» ο εβδομαδιαίος όγκος
κίνησης διαδικτύου στο σταθερό
δίκτυο σημείωσε αύξηση που έφτα-
σε το 60%. 

Τα δίκτυα της Cyta ανταποκρί-
θηκαν πλήρως και χωρίς προβλή-
ματα και αυτό είναι μία ξεκάθαρη
ένδειξη ότι η χώρα μας πραγματικά
ανήκει σε μία επίλεκτη ομάδα χω-
ρών με εξαιρετικές υποδομές, γε-
γονός που αν αξιοποιηθεί σωστά
μπορεί να προσελκύσει σοβαρές
τεχνολογικές επενδύσεις.

Διαθέσιμο στο 70% του πληθυσμού το 5G

Η  αβεβαιότητα παγκοσμίως έφτασε
σε άνευ προηγουμένου επίπεδα στην
αρχή της πανδημίας και παραμένει
υψηλή. Ο Παγκόσμιος Δείκτης Αβε-
βαιότητας –ένα τριμηνιαίο βαρόμετρο
για την αβεβαιότητα τόσο σε οικο-
νομικό όσο και σε πολιτικό επίπεδο
για 143 χώρες–  φανερώνει ότι έχει
μειωθεί το αίσθημα αυτό κατά πε-
ρίπου 60% από τα δυσθεώρητα επί-
πεδα στο ξέσπασμα της πανδημίας
το πρώτο τρίμηνο του 2020. Παρά
ταύτα, παραμένει περίπου 50% πάνω
από τον ιστορικό μέσον όρο κατά
την περίοδο 1996-2010. Η οικονομική

ανάπτυξη σε βασικές συστημικές
οικονομίες του κόσμου, όπως αυτές
των ΗΠΑ και της Ε.Ε., είναι βασική
κινητήριος δύναμη της οικονομικής
δραστηριότητας σε όλο τον υπόλοιπο
κόσμο. Μήπως, όμως, το ίδιο ισχύει
και για την παγκόσμια αβεβαιότητα;
Για παράδειγμα, δεδομένης της με-
γαλύτερης αλληλεξάρτησης μεταξύ
των χωρών, θα πρέπει να περιμέ-
νουμε ότι η αβεβαιότητα από τις
εκλογές των ΗΠΑ, την έξοδο της
Βρετανίας από την Ε.Ε. ή η εμπορική
διαμάχη ΗΠΑ και Κίνας διαχέονται
και επηρεάζουν και τις άλλες χώρες;

Για να απαντήσουμε σε αυτό το ερώ-
τημα, επινοούμε έναν δείκτη, ο οποί-
ος καταγράφει το πώς η αβεβαιότητα,
που εκπηγάζει από συστημικές οι-
κονομίες (της «Ομάδας των Επτά»
και της Κίνας)  εξαπλώνεται στον
υπόλοιπο πλανήτη και τον επηρεάζει.
Χρησιμοποιούμε κείμενα που υπάρ-
χουν στις εκθέσεις των εν λόγω χω-
ρών και εκπονήθηκαν από την Eco-
nomist Inteligence Unit του περιο-
δικού Εconomist. Πρόκειται για 143
χώρες από το πρώτο τρίμηνο του
1996 έως το τέταρτο τρίμηνο του
2020. Ο αντίκτυπος της αβεβαιότητας

μετριέται με τη συχνότητα που συ-
ναντάται η ίδια η λέξη ή κάποια συ-
ναφής, όπως το «αβέβαιος/η» κοντά
σε μία άλλη, που σχετίζεται με την
αντίστοιχη συστημική οικονομία.
Οι λέξεις περιλαμβάνουν το όνομα
των χωρών, το όνομα των προέδρων
ή πρωθυπουργών, το όνομα της κεν-
τρικής τράπεζας και του διοικητή
της, καθώς και τα σημαντικά γεγο-
νότα της επιλεγμένης χώρας (όπως
η έξοδος από την Ε.Ε. για τη Βρετανία,
λόγου χάριν). Βάσει των πορισμάτων
μας, διαπιστώνουμε ότι πρώτον, η
αβεβαιότητα στις συστημικές οικο-

νομίες έχει σημασία για το τι συμ-
βαίνει σε όλο τον κόσμο και, δεύτε-
ρον, μόνον οι Ην. Πολιτείες και το
Ην. Βασίλειο επηρεάζουν την αβε-
βαιότητα διεθνώς. Οι άλλες συστη-
μικές οικονομίες παίζουν κατά μέσον
όρο έναν πιο περιορισμένο ρόλο, με
εξαίρεση ίσως την Κίνα τα τελευταία
χρόνια. Ωστόσο, και στην περίπτωση
αυτή η αβεβαιότητα σχετίζεται ως
επί το πλείστον με τις διενέξεις του
Πεκίνου με την Ουάσιγκτον. Τέλος,
αξίζει να αναφερθεί πως, επί παρα-
δείγματι, τα τελευταία τέσσερα χρό-
νια η αβεβαιότητα που σχετίζεται

με τις ΗΠΑ συνέβαλε περίπου στο
13% της δημιουργίας ενός κλίματος
αβεβαιότητας σε άλλες χώρες, καθώς
και στο περίπου  20% της αύξησης
της  αβεβαιότητας παγκοσμίως από
τον ιστορικό μέσον όρο. 

* Ο κ. Hites Ahir είναι ερευνητής του
ΔΝΤ.
** Ο κ. Nicholas Bloom είναι καθηγητής
Οικονομικών στο Πανεπιστήμιο
Στάνφορντ.
*** Ο κ. Davide Furceri είναι
αναπληρωτής διευθυντής του τμήματος
Μελετών Ασίας-Ειρηνικού του ΔΝΤ.

Ντόμινο αβεβαιότητας
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Της ΜΑΡΙΑΣ ΗΡΑΚΛΕΟΥΣ

Νέα δεδομένα για το χρονοδιάγραμ-
μα στην ημερομηνία παράδοσης
της α’ φάσης του περιμετρικού
δρόμου Λευκωσίας, έφερε η γενι-
κότερη επιβράδυνση που έχει προ-
καλέσει η πανδημία στον κατα-
σκευαστικό τομέα. Σύμφωνα με
τον επιβλέποντα μηχανικό του έρ-
γου Λάζαρο Λαζάρου, το αρχικό
χρονοδιάγραμμα ολοκλήρωσης
είχε οριστεί για την 23η Μαρτίου
2023. Πλέον, συνεπεία της πανδη-
μίας, θα υπάρξει καθυστέρηση δύο
μηνών στην παράδοση του έργου.
Αναμένεται λοιπόν ότι η α’ φάση
του περιμετρικού δρόμου, μήκους
7,5 χλμ, θα παραδοθεί περί τα τέλη
Μαΐου του 2023. Σύμφωνα με τα
Δημόσια Έργα, η αλλαγή στην ημε-
ρομηνία παράδοσης δεν συνεπά-
γεται επιπλέον κόστος για την κα-
τασκευή του έργου, του οποίου η
πρώτη φάση έχει κοστολογηθεί
στα 60 εκατ. 745 χιλιάδες ευρώ.
Συνολικά το κόστος για την κατα-
σκευή και των πέντε φάσεων του
έργου υπολογίζεται στα 350 εκ. ευ-
ρώ. Με την αποπεράτωσή του, το
έργο θα συμβάλει στην απάμβλυν-
ση του μποτιλιαρίσματος στους
δρόμους της πρωτεύουσας, προ-
σφέροντας νέες επιλογές για τους
οδηγούς, αφού θα συνδέσει περι-
φερειακά τους κύριους δρόμους
Λευκωσίας – Λεμεσού, Λευκωσίας
– Κοκκινοτριμιθιάς και τον προ-
τεινόμενο αυτοκινητόδρομο Λευ-
κωσίας – Παλαιχωρίου. Αποτελείται
από οδικό δίκτυο αυτοκινητοδρό-
μων μήκους 32 χλμ. περίπου,

Αλλαγές στην κυκλοφορία
Αυτή την περίοδο η κατασκευά-

στρια εταιρεία Cyfield προχωρεί
στην κατασκευή δύο υπόγειων δια-
βάσεων από τον υφιστάμενο αυ-
τοκινητόδρομο στις οποίες θα διο-
χετεύεται μέρος της κυκλοφορίας.
Θα κατασκευαστεί επίσης γέφυρα

η οποία θα διασταυρώνει τον υφι-
στάμενο αυτοκινητόδρομο. Οι ερ-
γασίες για αυτό το κομμάτι του έρ-
γου αναμένεται ότι θα ξεκινήσουν
εντός των προσεχών δύο μηνών
και εκτιμάται ότι μέχρι τέλος Φε-
βρουαρίου του 2022 θα έχουν ολο-
κληρωθεί. Μέσα σε αυτό το διά-
στημα, το οποίο περιλαμβάνει και
τους καλοκαιρινούς μήνες, η κυ-
κλοφορία οχημάτων στον αυτοκι-
νητόδρομο θα συμπυκνωθεί από
τις έξι υφιστάμενες, σε τέσσερις
λωρίδες. Η επιβράδυνση της κυ-
κλοφορίας που θα προκαλείται, θα
αφορά απόσταση δύο χιλιομέτρων
από σημείο μετά τον ζυγιστικό
σταθμό των Λατσιών μέχρι την έξο-
δο βιομηχανικής Ιδαλίου. Όπως
εξηγούν τα Δημόσια Έργα, αρχικά
θα κλείσει η δυτική πλευρά του αυ-
τοκινητοδρόμου και η κυκλοφορία
θα μεταφερθεί ανατολικά. Αυτό θα
γίνει για τους πέντε πρώτους μήνες.

Στη συνέχεια η κυκλοφορία θα με-
ταφερθεί δυτικά ώστε να ολοκλη-
ρωθεί η υπόγεια διάβαση, η οποία
θα γίνει σε δύο φάσεις. Υπολογίζεται
ότι τον Οκτώβριο θα ακολουθήσει
εκτροπή της κυκλοφορίας στην
Τσερίου σε 7-8 μήνες και σύμφωνα
με το Τμήμα Δημοσίων Έργων, θα
υπάρχει πρόνοια ώστε η κυκλοφορία
των οχημάτων να διοχετεύεται από
εναλλακτικό δρόμο.

Οι υπόγειες διαβάσεις θα ενώ-

νουν τον παλιό δρόμο Λεμεσού με
το νέο αυτοκινητόδρομο και θα
εξυπηρετούν τη βιομηχανική πε-
ριοχή Ιδαλίου, η οποία θα επικοι-
νωνεί με τις δύο κατευθύνσεις του
υφιστάμενου αυτοκινητοδρόμου
και με το νέο περιμετρικό. Η δε γέ-
φυρα θα ενώνει τον παλιό δρόμο
Λευκωσίας -Λεμεσού, θα περνά πά-
νω από το υφιστάμενο δίκτυο και
θα ενώνεται σε σημείο λίγο πριν
τον ζυγιστικό σταθμό Λατσιών με
τον υφιστάμενο αυτοκινητόδρομο. 

Η α΄ φάση
Η κατασκευή υπόγειας διάβασης

είναι μία υποφάση της φάσης α΄,
κατά την οποία θα κατασκευαστεί
δίκτυο που θα συνδέει τον υφιστά-
μενο αυτοκινητόδρομο Λευκωσίας
-Λεμεσού από την βιομηχανική πε-
ριοχή Ιδαλίου με τη Λεωφόρο Τσε-
ρίου. Αυτό αποτελεί και το 15%
του Περιμετρικού αυτοκινητόδρο-

μου. Στο πλαίσιο της α’ φάσης, θα
κατασκευαστούν επίσης 10 χλμ
συνδετήριων δρόμων και τέσσερις
κόμβοι εκ των οποίων οι τρεις ανι-
σόπεδοι. Συγκεκριμένα, θα κατα-
σκευαστούν δύο ανισόπεδοι κόμβοι
παρά τη βιομηχανική περιοχή Ιδα-
λίου για σύνδεση με τον υφιστά-
μενο αυτοκινητόδρομο, ένας ανι-
σόπεδος κόμβος παρά τη βιομη-
χανική περιοχή Τσερίου και το
Ολυμπιακό Σκοπευτήριο και ένας
ισόπεδος κυκλικός κόμβος στη Λε-
ωφόρο Στροβόλου/Τσερίου. Διευ-
κρινίζεται ότι, παρά την ολοκλή-
ρωση των υποφάσεων της πρώτης
φάσης του περιμετρικού, δεν θα
γίνει τμηματική παράδοση αλλά
όλη η πρώτη φάση θα παραδοθεί
βάσει και των νέων χρονοδιαγραμ-
μάτων τέλος Μαΐου του 2023. Με
την ολοκλήρωσή της εκτιμάται ότι
θα εξυπηρετεί περίπου 20.000 αυ-
τοκίνητα σε ημερήσια βάση. Πα-
ράλληλα με τον Περιμετρικό, θα
εκτελούνται τα έργα και για τις
οδούς Αργυρουπόλεως και Ιππο-
κράτους. 

Σύμφωνα με πληροφόρηση από
το Τμήμα Δημοσίων Έργων, τέλος

του 2021 ξεκινούν οι εργασίες για
την Αργυρουπόλεως, η οποία θα
μετατραπεί σε λεωφόρο τεσσάρων
λωρίδων.

Η β΄ φάση
Μέχρι τέλος του 2023, αρχές

του 2024 αναμένεται και η ολοκλή-
ρωση της β΄ φάσης του Περιμετρι-
κού δρόμου Λευκωσίας. Η αρχή
της β΄ φάσης του έργου οριοθετείται
από τον κυκλικό κόμβο Τσερίου
και εκτείνεται μέχρι την λεωφόρο
Αρχιεπισκόπου Μακαρίου Λακα-
τάμειας προς την Δευτερά και κα-
ταλήγει στην Ανθούπολη. Είναι
συνολικού μήκους 5,7 χλμ και το
κόστος της υπολογίζεται στα 130
εκ. ευρώ. Τα κατασκευαστικά συμ-
βόλαια της β’ φάσης χωρίζονται
σε β1, β2 και β3 φάση ώστε να μπο-
ρούν να τύχουν διαχείρισης. Μέρος
της β΄ φάσης περιλαμβάνει την
σύνδεσή του με τον δρόμο Λευκω-
σίας – Παλαιχωρίου μέχρι τη σύν-
δεσή του με τη Λεωφόρο Μακαρίου
στη Λακατάμεια. Πρόκειται για νέα
χάραξη αυτοκινητόδρομου τεσσά-
ρων λωρίδων κυκλοφορίας μήκους
2,15χλμ. περίπου, με κεντρική δια-
χωριστική νησίδα, καθώς επίσης
συνδετήριους δρόμους για αποκα-
τάσταση συνδέσεων με το υφιστά-
μενο οδικό δίκτυο και την κατα-
σκευή νέων υπόγειων και υπέργει-
ων διαβάσεων. Περιλαμβάνει επί-
σης έναν ανισόπεδο κόμβο για σύν-
δεση με τον υφιστάμενο δρόμο
Λευκωσίας–Παλαιχωρίου, μια γέ-
φυρα μήκους 35 μ. και μια 170 μ.
πάνω από τον νέο αυτοκινητόδρο-
μο, 350 μ. τμήμα σε βύθιση και ένα
ισόπεδο τερματικό κυκλικό κόμβο
στη Λεωφόρο Μακαρίου στη Λα-
κατάμεια. Έχει συνολικό προϋπο-
λογισμό €23.636.862 (συν ΦΠΑ)
και το Τμήμα Δημοσίων Έργων
έχει εξασφαλίσει συγχρηματοδό-
τηση από τη Διευκόλυνση «Συν-
δέοντας την Ευρώπη» συνολικού
ποσού €20.091.332.

Παράταση στον περιμετρικό λόγω πανδημίας
Αλλάζει η ημερομηνία παράδοσης της α’ φάσης του έργου, προχωρούν με εντατικούς ρυθμούς οι εργασίες

Οι υπόγειες διαβάσεις θα ενώνουν τον παλιό δρόμο Λεμεσού με το νέο αυτοκινητόδρομο και θα εξυπηρετούν τη βιομηχανική περιοχή Ιδαλίου, η οποία θα επικοινωνεί με τις δύο κατευθύνσεις του υφιστάμενου αυτοκινητοδρόμου Λευκωσίας-
Λεμεσού και με το νέο περιμετρικό. (Οι φωτογραφίες αποτυπώνουν την πορεία των εργασιών μέχρι τις 15 Ιανουαρίου).

Στο πλαίσιο του έργου θα κατασκευαστούν επίσης 10 χλμ συνδετήριων δρόμων και τέσσερις κόμβοι εκ των οποίων οι
τρεις ανισόπεδοι.

<<<<<<

Τέλος Μαΐου του 2023
θα είναι έτοιμη η α’ φά-
ση του περιμετρικού
Λευκωσίας σύμφωνα 
με τον επιβλέποντα
μηχανικό του έργου.

Εντός του 2023 
ξεκινά η γ’ φάση
Εντός του 2023 αναμένεται να
ξεκινήσουν οι προσφορές για
την 3η φάση. Η 3η φάση ξεκινά
από τον κυκλικό κόμβο Ανθού-
πολης και φτάνει μέχρι την Ανά-
γυια. Είναι έκτασης 7 χλμ και το
κόστος της υπολογίζεται στα 90
εκ. ευρώ. Η 4η φάση εκτείνεται
από τον αυτοκινητόδρομο Λευ-
κωσίας- Λεμεσού προς το Γέρι
και η 5η φάση από τον κόμβο
Παλαιχωρίου, ενώνεται με τον
αυτοκινητόδρομο Λευκωσίας-
Τροόδους μέχρι την Κλήρου.

Την Κυριακή 14 Φεβρουαρίου  μαζί με την



6 l     Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η Ο Ι Κ Ο Ν Ο Μ Ι Α Kυριακή 7 Φεβρουαρίου 2021

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Εντός Φεβρουαρίου οδηγείται στη
Βουλή των Αντιπροσώπων το νο-
μοσχέδιο των κρατικών εγγυήσεων,
το νομοσχέδιο δηλαδή μέσω του
οποίου θα εκδίδονται κυβερνητικές
εγγυήσεις συνολικού ποσού μέχρι
1 δισεκατομμυρίου ευρώ σε τράπε-
ζες, με σκοπό την παραχώρηση
νέων δανείων με χαμηλό κόστος σε
επιχειρήσεις και αυτοτελώς εργα-
ζομένους. Στο νομοσχέδιο μπαίνουν
οι τελευταίες πινελιές, ωστόσο, εκεί-
νο που είναι σημαντικό είναι πως
η κυβερνητική εγγύηση για την έκ-
δοση δανείων καλύπτει τυχόν ζημιές
που ενδεχομένως θα προκύψουν
στα δάνεια που θα παραχωρηθούν
από τις τράπεζες, με καθορισμένο
ανώτατο όριο κάλυψης ζημιών σε
ποσοστό ύψους 70% για το κράτος
και 30% για τις τράπεζες. Πλέον
όμως έχει αλλάξει η σημαντικότητά
του. Όταν συζητείτο το Μάρτη του
2020 μέχρι και το καλοκαίρι μετά
τις αλλαγές που έγιναν, ήταν πολύ
μεγαλύτερη η ανάγκη εισαγωγής
του στην αγορά. Πλέον, η εισαγωγή
του, ναι μεν θα είναι ένα σημαντικό
εργαλείο για την αντιμετώπιση των
δυσκολιών, εντούτοις δεν κρίνεται
ως απαραίτητη. Μόνο ως συμπλη-
ρωματική η εισαγωγή του, που
απλώς θα βοηθήσει την αγορά. Η
διαβούλευση με τις τράπεζες επί
του νομοσχεδίου δεν πρόκειται να
γίνει ξανά, αφού είχε γίνει δύο φορές
πέρυσι, όταν το νομοσχέδιο ήταν
για κρατικές εγγυήσεις ύψους 2 δι-
σεκατομμυρίων και έπειτα 1,5 δι-
σεκατομμυρίου. Έτσι, λοιπόν, εντός
των επομένων ημερών θα οδηγηθεί
στη Βουλή των Αντιπροσώπων για
ψήφιση. Και εκεί μπαίνει ο πολιτικός
παράγοντας και αφήνεται στην
άκρη ο τεχνοκρατικός. Η ψήφισή
του παραμένει αβέβαιη, παρά το
ότι βρέθηκε η πλειοψηφία για να
περάσει ο αναθεωρημένος προϋπο-
λογισμός του 2021 προ μερικών
ημερών. Δίχως ΔΗΚΟ και ΑΚΕΛ θα
πρέπει ξανά η κυβέρνηση να ανα-
ζητήσει την απαιτούμενη πλειοψη-
φία, όπως έκανε εντός Ιανουαρίου.
Οι κυβερνητικές εγγυήσεις θα πα-
ραχωρούνται για σκοπούς αύξησης

της ρευστότητας στην οικονομία
και δεν θα χρησιμοποιηθούν για
την κάλυψη της αποπληρωμής υφι-
στάμενων πιστωτικών διευκολύν-
σεων είτε εξυπηρετούμενων, είτε
μη εξυπηρετούμενων και ή να χρη-
σιμοποιηθούν ως εξασφάλιση για
την αναδιάρθρωση υφιστάμενων
πιστωτικών διευκολύνσεων οποι-
ασδήποτε τράπεζας.

Οι λεπτομέρειες
Βάσει του υφιστάμενου νομο-

σχεδίου, το ποσό του αρχικού κε-
φαλαίου του δανείου δεν υπερβαίνει
το ετήσιο μισθολογικό κόστος της
Επιχείρησης ή του Αυτοτελώς Ερ-
γαζόμενου (συμπεριλαμβανομένων
των κοινωνικών επιβαρύνσεων κα-
θώς και του κόστους του προσω-
πικού που εργάζεται στον τόπο

των Επιχειρήσεων, αλλά επίσημα
περιλαμβάνεται στη μισθοδοσία
των υπεργολάβων) για το 2020 ή
για το τελευταίο διαθέσιμο έτος.
Στην περίπτωση Επιχειρήσεων ή
Αυτοτελώς Εργαζομένων που δη-
μιουργήθηκαν την ή μετά την 1η
Ιανουαρίου 2021, το ανώτατο δά-
νειο δεν πρέπει να υπερβαίνει το
υπολογιζόμενο ετήσιο μισθολογικό
κόστος για το πρώτο έτος λειτουρ-

γίας τους, ή το εικοσιπέντε τοις
εκατό (25%) του συνολικού κύκλου
εργασιών της Επιχείρησης ή του
Αυτοτελώς Εργαζόμενου κατά το
έτος 2019. Τα δάνεια θα έχουν διάρ-
κεια από 3 μήνες μέχρι και 6 χρόνια,
αρχής γενομένης της κάλυψης από
την ημέρα που θα δοθεί το δάνειο.
Ως εξασφάλιση, θα θεωρείται η
υποθήκευση ακίνητης ιδιοκτησίας
ή άλλων αποδεκτών περιουσιακών
στοιχείων και ως ζημιές, θεωρούν-
ται οι συσσωρευμένες προβλέψεις
απομείωσης, όπως ορίζονται και
δημοσιεύονται στις οικονομικές
καταστάσεις της τράπεζας, που
προκύπτουν από τα δάνεια που κα-
θίστανται μη εξυπηρετούμενα. Οι
τράπεζες θα μπορούν να ασκήσουν
τα δικαιώματά τους για το σύνολο
της οφειλής, βάσει συμφωνίας πα-

ροχής εγγύησης που συνάπτεται
μεταξύ της Κυπριακής Δημοκρατίας
και του Πιστωτικού Ιδρύματος,
κατά την εκκίνηση των διαδικασιών
ανάκτησης των οφειλόμενων από
τους δανειολήπτες. Η προκαταρ-
κτική πληρωμή στη βάση συντη-
ρητικής εκτίμησης για το ύψος της
ζημιάς καταβάλλεται στην οντό-
τητα, η οποία κατέχει την κυβερ-
νητική εγγύηση προς όφελος της,
εντός ενενήντα (90) ημερών από
την άσκηση του δικαιώματος, βάσει
της συμφωνίας παροχής εγγύησης.
Στο τέλος της διαδικασίας ανάκτη-
σης της συμβατικής ταμειακής
ροής μέσω ρευστοποίησης της εξα-
σφάλισης, η πραγματική ζημιά επα-
ναπροσδιορίζεται με βάση την
πραγματοποιήσιμη ζημιά και κα-
ταλήγει, είτε σε επιπλέον απαίτηση

από το Πιστωτικό Ίδρυμα, είτε σε
επιστροφή χρημάτων προς τη Δη-
μοκρατία, έστω και αν η διαδικασία
ανάκτησης χρεών ολοκληρωθεί
μετά την διάρκεια ισχύος της κυ-
βερνητικής εγγύησης. Η κυβερνη-
τική εγγύηση δεν θα καλύπτει πρό-
σθετα ποσά δανείων μετά την αρ-
χική παραχώρηση ποσού από τα
Πιστωτικά Ιδρύματα, ούτε και οποι-
εσδήποτε χρεώσεις οιωνδήποτε
ποσών πέραν του συνολικού επι-
τοκίου περιλαμβανομένου και του
επιτοκίου υπερημερίας καθώς και
της σχετικής κεφαλαιοποίησης του
επιτοκίου. Οποιαδήποτε πληρωμή
από το δικαιούχο ή ανάκτηση εξα-
σφαλίσεων πιστώνεται στο δάνειο
και η εγγύηση μειώνεται ανάλογα,
ώστε το ποσοστό της κάλυψης να
παραμένει αναλλοίωτο.

Οδηγούνται στη Βουλή οι κρατικές εγγυήσεις 
Η ψήφιση του νομοσχεδίου παραμένει αβέβαιη, παρά το ότι βρέθηκε η πλειοψηφία για τον προϋπολογισμό του 2021 

<<<<<<

Αλλο ένα εργαλείο το
οποίο, από απαραίτητο
που είχε κριθεί το Μάρ-
τιο του 2020, πλέον εί-
ναι συμπληρωματικό.

Τα επιτόκια
Το Συνολικό Επιτόκιο των νέων
δανείων για μια μικρομεσαία επι-
χείρηση ή έναν αυτοτελώς εργα-
ζόμενο θα ανέρχεται για ένα εξα-
σφαλισμένο δάνειο χρονικής
διάρκειας μέχρι ένα έτος στο
0,25% και με χωρίς εξασφάλιση
στο 0,75%. Για ένα εξασφαλι-
σμένο δάνειο χρονικής διάρκειας
μέχρι 3 έτη στο 0,50% και με χω-
ρίς εξασφάλιση στο 1%. Για ένα
εξασφαλισμένο δάνειο χρονικής
διάρκειας μέχρι 6 έτη στο 1% και
με χωρίς εξασφάλιση στο 1,50%.
Αντίστοιχα το συνολικό επιτόκιο
των νέων δανείων για μια μεγάλη
επιχείρηση θα ανέρχεται για ένα
εξασφαλισμένο δάνειο χρονικής
διάρκειας μέχρι ένα έτος στο
0,50% και με χωρίς εξασφάλιση
στο 1%. Για ένα εξασφαλισμένο
δάνειο χρονικής διάρκειας μέχρι
3 έτη στο 1,00% και με χωρίς
εξασφάλιση στο 1,50%. Για ένα
εξασφαλισμένο δάνειο χρονικής
διάρκειας μέχρι 6 έτη στο 2,00%
και με χωρίς εξασφάλιση στο
2,50%. Το περιθώριο επιτοκίου
για λειτουργικά έξοδα και κόστος
χρηματοδότησης και κόστους κε-
φαλαίου ανέρχεται στο 0,50%.Η διαβούλευση με τις τράπεζες επί του νομοσχεδίου δεν πρόκειται να γίνει ξανά, αφού είχε γίνει δύο φορές πέρυσι, όταν το νομοσχέδιο ήταν για κρατικές εγ-

γυήσεις ύψους 2 δισ. και έπειτα 1,5 δισ.

Δάνεια ύψους 28,4 δισ. ευρώ με
«παγωμένες» δόσεις στην Ελλάδα
Σε ρύθμιση οφειλές ύψους 21,2 δισ. ευρώ τους τελευταίους 18 μήνες - Eπί ποδός οι εταιρείες διαχείρισης

Της ΕΥΓΕΝΙΑΣ ΤΖΩΡΤΖΗ

Σε αγώνα δρόμου ρυθμίσεων δανείων και
αναστολών δόσεων έχουν αποδυθεί τρά-
πεζες και εταιρείες διαχείρισης σε μια
προσπάθεια να αναχαιτίσουν τις επιπτώ-
σεις της κρίσης. Αυτό προκύπτει από τα
στοιχεία του υπουργείου Οικονομικών,
με βάση τα οποία τα μορατόριουμ δανείων
έως και τα τέλη του 2020 έχουν ανέλθει
σε 28,4 δισ. ευρώ, ενώ στα 21,2 δισ. ευρώ
ανέρχονται συνολικά οι ρυθμίσεις οφειλών
που έχουν γίνει από τις τράπεζες και τις
εταιρείες διαχείρισης. Συγκεκριμένα:

• Από τον περασμένο Μάρτιο έως και
τα τέλη Δεκεμβρίου ανεστάλη η πληρωμή
δόσεων σε 405.473 δάνεια ύψους 28,4 δισ.
ευρώ. Οι αναστολές έχουν ανώτατη χρο-
νική διάρκεια έως και 9 μήνες και λήγουν
το αργότερο τον Μάρτιο του 2021.

• Από τον Ιούλιο 2019 έως τα τέλη Δε-
κεμβρίου 2020 ρυθμίστηκαν 396.621 δάνεια
(στεγαστικά, καταναλωτικά και επιχειρη-
ματικά) συνολικού ύψους  21,17 δισ. ευρώ.
Εκτός από τις τράπεζες, εκτεταμένες ρυθ-
μίσεις έχουν κάνει και οι εταιρείες δια-
χείρισης, που λειτουργούν ως εντολοδόχοι
των τραπεζών ή των funds που έχουν αγο-
ράσει κόκκινα δάνεια. Στα στοιχεία περι-
λαμβάνονται και οι ρυθμίσεις που έχει
πραγματοποιήσει η PQH, που έχει αναλάβει
τη διαχείριση των κόκκινων δανείων τρα-
πεζών που έκλεισαν την προηγούμενη
δεκαετία, μεταξύ των οποίων και η Αγρο-
τική Τράπεζα.

Στο πλαίσιο του προγράμματος «Γέφυ-
ρα», το υπουργείο Οικονομικών έχει επι-
δοτήσει έως το τέλος Ιανουαρίου με 47,9
εκατ. ευρώ τις δόσεις για 110.037 δάνεια

που οφείλονται από 69.443 δανειολήπτες.
Οι αιτήσεις που υποβλήθηκαν έως και τα
τέλη Οκτωβρίου, που ήταν η καταληκτική
ημερομηνία, ανέρχονται σε 160.477 και
μέχρι και τα τέλη Δεκεμβρίου είχαν εγκριθεί
74.420.

Πολύ λιγότερες και συγκεκριμένα 2.780
αιτήσεις ρύθμισης οφειλών πραγματοποι-
ήθηκαν στο πλαίσιο του νόμου 4605 του

2019, που είχε ψηφιστεί από την προ-
ηγούμενη κυβέρνηση για την προστασία
της πρώτης κατοικίας. Οι αιτήσεις έως
και τις 31 Ιουλίου, που έληγε η σχετική
προθεσμία, ήταν μόλις 7.005 και από αυτές
σε ρύθμιση κατέληξε μόνο το 39% των
δανειοληπτών. Το συνολικό ποσό της κρα-
τικής επιδότησης που έχει καταβληθεί
στους δικαιούχους του προγράμματος

ανέρχεται σε 1,2 εκατ. ευρώ. Πενιχρά είναι
και τα αποτελέσματα των ρυθμίσεων που
έγιναν στο πλαίσιο του νόμου 4469 του
2017 μέσω του εξωδικαστικού μηχανισμού
ρύθμισης οφειλών επιχειρήσεων, ελεύθε-
ρων επαγγελματιών, αγροτών και ομόρ-
ρυθμων εταίρων. Σύμφωνα με τα στοιχεία
του υπουργείου Οικονομικών, έως και τα
τέλη Απριλίου 2020, που έληξε η περίοδος
υποβολής αιτήσεων, υποβλήθηκαν 7.252
αιτήσεις, από τις οποίες οι 3.490 ήταν από
επιχειρήσεις, οι 3.364 από ελεύθερους
επαγγελματίες και οι 398 από αγρότες.
Από αυτές, έως και τα τέλη Ιανουαρίου
2021 ρύθμισαν επιτυχώς τα χρέη τους
προς όλους τους πιστωτές 494 επιχειρήσεις
και ομόρρυθμοι εταίροι, 1.533 ελεύθεροι
επαγγελματίες με χρέη προς το Δημόσιο
και 241 αγρότες που είχαν οφειλές προς
το Δημόσιο και την πρώην Αγροτική Τρά-
πεζα - PQH.

Οσον αφορά τις αιτήσεις που έχουν
υποβληθεί στην ηλεκτρονική πλατφόρμα
για τον επαναπροσδιορισμό των εκκρεμών
υποθέσεων του νόμου Κατσέλη, μέχρι τα
τέλη Ιανουαρίου κατατέθηκαν 18.154 αι-
τήσεις. Πρόκειται για αιτήσεις προστασίας
που είχαν κατατεθεί στα ειρηνοδικεία έως
τις 30 Ιουνίου του 2015 και οι οποίες δεν
έχουν εκδικαστεί ακόμη. Ο αριθμός θεω-
ρείται ικανοποιητικός, αφού με βάση τα
στοιχεία που τηρούνται από την «Τειρε-
σίας» θα έπρεπε να έχουν υποβληθεί σω-
ρευτικά 15.811 αιτήσεις. Σύμφωνα με τα
στοιχεία που ανακοίνωσε το υπουργείο
Οικονομικών, από τις γραμματείες των
ειρηνοδικείων έχουν ήδη διεκπεραιωθεί
6.267 αιτήσεις και έχουν κοινοποιηθεί
στους διαδίκους.

Στο πλαίσιο του προγράμματος «Γέφυρα», το υπουργείο Οικονομικών έχει επιδοτήσει έως
το τέλος Ιανουαρίου με 47,9 εκατ. ευρώ τις δόσεις για 110.037 στεγαστικά δάνεια που οφεί-
λονται από 69.443 δανειολήπτες.

Ενίσχυση
πληττόμενων
δανειοληπτών
Πληρωμές 24,7 εκατ. ευρώ, που αντιστοι-
χούν στην επιδότηση 110.037 δανείων,
πραγματοποίησε το υπουργείο Οικονο-
μικών στις 29 Ιανουαρίου, στο πλαίσιο
του προγράμματος κρατικής επιδότησης
δανείων «Γέφυρα». Ηταν η τρίτη φάση
πληρωμών του προγράμματος, που συ-
νολικά, μαζί με τις δύο προηγούμενες φά-
σεις, του Νοεμβρίου και του Δεκεμβρίου,
έχει πραγματοποιήσει πληρωμές 47,9
εκατ. ευρώ. Οπως επισημαίνει το υπουργείο
Οικονομικών, με τις πληρωμές αυτές η
κυβέρνηση στηρίζει τους πολίτες που
πλήττονται από την κρίση, «ενισχύει την
κουλτούρα πληρωμών και επιβραβεύει,
για πρώτη φορά, τους συνεπείς δανειολή-
πτες». Σημειώνεται ότι το πρόγραμμα «Γέ-
φυρα» ενισχύει και ενήμερους δανειολή-
πτες. 

Εν τω μεταξύ, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή
ανακοίνωσε την εκταμίευση προς την Ελ-
λάδα άλλων 728 εκατ. ευρώ, στο πλαίσιο
του προγράμματος SURE, ολοκληρώνοντας
έτσι την καταβολή των 2,7 δισ. ευρώ που
είχαν συνολικά εγκριθεί για τη χώρα προ-
κειμένου να χρηματοδοτηθούν παρεμ-
βάσεις στήριξης της απασχόλησης. Τα
χρήματα αποτελούν δάνειο με πολύ χα-
μηλό έως μηδενικό επιτόκιο και καλύπτουν
μέτρα στήριξης εργαζομένων και εργο-
δοτών, όπως η αποζημίωση ειδικού σκο-
πού, η κάλυψη ασφαλιστικών εισφορών
για εργαζομένους που έχουν τεθεί σε ανα-
στολή, η κάλυψη ασφαλιστικών εισφορών
των εποχικά εργαζομένων και η υλοποίηση
του προγράμματος «Συν-Εργασία».

Η κυβέρνηση έχει ήδη υποβάλει στην
Ευρωπαϊκή Επιτροπή αίτημα για τη διά-
θεση πρόσθετων –αδιάθετων σε ευρω-
παϊκό επίπεδο– πόρων από το πρόγραμμα
SURE.



Η εμπειρία ενημέρωσης
της νέας εποχής

Η ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ ΤΗΣ ΚΥΡΙΑΚΗΣ στο κινητό σου με συνδρομή
μετά από μια βδομάδα δωρεάν δοκιμή.

Η πρώτη και μοναδική εφημερίδα της Κύπρου με συνδρομή στο κινητό μέσω του appstore σου, εύκολα με ένα κλικ. 

Διάβασε όλα τα θέματα της εφημερίδας με κορυφαία προσαρμοσμένη εμπειρία στην οθόνη του κινητού ή του τάμπλετ σου,
είτε ως κείμενα στην οθόνη σου είτε κατέβασε το pdf της εφημερίδας όπως τυπώνεται στο χαρτί.

Κατέβασε τώρα την κορυφαία εφαρμογή ειδήσεων της Κύπρου
και ζήσε την εμπειρία ενημέρωσης της νέας εποχής

Η αλήθεια είναι στη γνώση. 
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Τρεις θηριώδεις Bentley Bentayga, 
η αξία των οποίων υπερβαίνει 
τις 200.000 ευρώ η καθεμία, 22 
Tesla, που η τιμή τους ξεκινάει 
από τα επίπεδα των 50.000 ευρώ 
και φτάνει έως και τις 100.000 
ανάλογα με το μοντέλο, και 78 
Porsche (19 Taycan, 52 Cayenne 
και 7 Panamera), με τιμές πολύ 
πάνω από 100.000 ευρώ όλες, πε-
ριλαμβάνονται στη λίστα με τα 
ηλεκτροκίνητα αυτοκίνητα που 
πωλήθηκαν το 2020, σύμφωνα 
με τα στοιχεία των ταξινομήσε-
ων του έτους που έχει στη διά-
θεσή της η «Κ». Πλήθος ακόμα 
πολυτελών αυτοκινήτων, με δυ-
νατότητες είτε αμιγούς ηλεκτρο-
κίνησης είτε υβριδικά, συμπλη-
ρώνουν αυτή τη λίστα.

Μπορεί οι πωλήσεις των ιδιωτι-
κής χρήσης επιβατικών αυτοκινή-
των να υποχώρησαν το προηγού-
μενο έτος κατά 29%, ωστόσο οι 
πωλήσεις ηλεκτροκίνητων εκτο-
ξεύτηκαν σε επίπεδα σχεδόν δι-
πλάσια από όσα πωλήθηκαν την 
προηγούμενη πενταετία. Τα κί-
νητρα που έδωσε η κυβέρνηση 
σε συνδυασμό με την ευρύτερη 
εμπέδωση περιβαλλοντικής ευαι-
σθησίας διεθνώς βοήθησαν αυτόν 
τον κλάδο των οχημάτων να πα-
ρουσιάσει αξιοσημείωτες επιδό-
σεις. Συνολικά πωλήθηκαν 2.131 
ηλεκτροκίνητα οχήματα εκ των 
οποίων τα 675 αμιγώς ηλεκτρο-
κίνητα, χωρίς δηλαδή κινητήρα 
εσωτερικής καύσης και μόνο με 
μπαταρία, και 1.456 υβριδικά. Ση-
μαντικό ποσοστό αυτών των 2.131 
αυτοκινήτων ανήκει στην κατηγο-
ρία των υπερπολυτελών brands, 
όπως η Bentley, η Porsche, η 
Tesla αλλά και Mercedes, BMW 

και Land Rover. Ενδεικτικά ανα-
φέρεται η ταξινόμηση 52 συνολι-
κά υβριδικών Porsche Cayenne, 
111 Range Rover BΜW Χ5 και 70 
Mercedes GLC, ηλεκτροκινούμε-
να αυτοκίνητα όλα.

Με δεδομένο ότι το κίνητρο 
για την ηλεκτροκίνηση, η επιδό-
τηση δηλαδή, χορηγείται για αυ-
τοκίνητα αξίας έως 50.000 ευρώ 
και ούτε ευρώ περισσότερο, μπο-
ρεί να συμπεράνει κανείς με σχε-
τική ασφάλεια πως τα υψηλότερα 

εισοδήματα στρέφονται μαζικό-
τερα προς την ηλεκτροκίνηση, 
σημειώνει στην «Κ» αντιπρόσω-
πος - εισαγωγέας αυτοκινήτων με 
σημαντικό χαρτοφυλάκιο πωλή-
σεων ηλεκτροκινούμενων Ι.Χ.

Οσον αφορά το σύνολο των 
οχημάτων που πωλήθηκαν το 
2020, συμβατικών δηλαδή και 
ηλεκτροκίνητων, έφτασαν τις 
80.977, 29% λιγότερα από τα 
114.109 του 2019. Στις τρεις πρώ-
τες θέσεις με τις περισσότερες 
πωλήσεις Ι.Χ. ανεξαρτήτως κι-
νητήρα, βρίσκονται η Toyota, η 
Peugeot και η Volkswagen, με 
μερίδια αγοράς 12,7%, 9,8% και 
8,5% αντίστοιχα. 

Σταθμοί φόρτισης
Να σημειωθεί πως μετά τα 22 

Tesla που πωλήθηκαν πέρυσι, 

τη ∆ευτέρα ξεκίνησε και η λει-
τουργία του πρώτου σταθμού τα-
χυφορτιστών της αμερικανικής 
εταιρείας στο Golden Hall. Οι 6 
ταχυφορτιστές (superchargers) 
που διαθέτει μπορούν να επανα-
φορτίσουν τα μοντέλα Model S, 
Model X και Model 3 μέσα σε λί-
γα λεπτά αντί για ώρες. Το όχη-
μα ειδοποιεί αυτομάτως μέσω 
της εφαρμογής της Tesla πότε 
έχει αρκετή ενέργεια ώστε να 
συνεχίσει το ταξίδι. Συνήθως, 
δεν είναι αναγκαία η φόρτιση 
άνω του 80%.

Το επόμενο τρίμηνο, η Tesla 
θα εγκαινιάσει άλλον ένα σταθ-
μό με superchargers στην Πά-
τρα, ενώ το τρίτο τρίμηνο έχει 
προγραμματιστεί να ανοίξει 
σταθμός στην Καρδίτσα και το 
τέταρτο στη Θεσσαλονίκη.

Του ΗΛΙΑ Γ. ΜΠΕΛΛΟΥ

Το 2020 πωλήθηκαν 
2.131 ηλεκτροκίνητα, 
όταν τα προηγούμενα 
πέντε χρόνια είχαν 
πωληθεί συνολικά 
μόλις 1.141.

Bentley, Porsche και BMW στην... πρίζα
Υπερπολυτελή ηλεκτρικά αυτοκίνητα, που σε πολλές περιπτώσεις ξεπερνούν τις 100.000 ευρώ, αγοράζουν στην Ελλάδα πλούσιοι

Στους ελληνικούς δρόμους κυκλοφόρησαν πέρυσι τρεις θηριώδεις Bentley Bentayga Hybrid, η αξία των οποίων υπερβαίνει τις 200.000 ευρώ η καθεμία. 

Η ηλεκτροκίνηση στη χώρα παρου-
σίασε αλματώδη αύξηση μετά τον 
Ιούλιο του 2020, οπότε και ψηφίστη-
κε ο νόμος για την προώθηση της 
ηλεκτροκίνησης, μέχρι το τέλος του 
έτους. Μόνο τον ∆εκέμβριο οι ταξι-
νομήσεις των ηλεκτρικών οχημάτων 
ανήλθαν σε ποσοστό 10% επί του 
συνόλου, προσεγγίζοντας νούμερα 
χωρών όπως η Μεγάλη Βρετανία και 
η Ολλανδία, στις οποίες η ηλεκτρο-
κίνηση είναι ιδιαίτερα ανεπτυγμένη. 

Οπως σημειώνει η γ.γ. Ενέργειας 
και Ορυκτών Πρώτων Υλών του υπ. 
Περιβάλλοντος και Ενέργειας Αλε-
ξάνδρα Σδούκου, μιλώντας στην 
«K», «χαρακτηριστικά θα σας πω 
ότι το σύνολο της πενταετίας 2015-

2019 ταξινομήθηκαν συνολικά 1.141 
τέτοια οχήματα και μόνον το 2020 
ο αριθμός ανήλθε σε 2.131, γεγο-
νός που αναδεικνύει την αποδοχή 
της πολιτικής». «Η πραγματικότη-
τα είναι ότι τα μεγέθη στα οποία 
αναφέρομαι εξέπληξαν θετικά και 
εμάς, καθώς έχουν ξεπεράσει κα-
τά 2,5 φορές τους στόχους σε νέες 
ταξινομήσεις που είχαμε θέσει για 
το 2020 στο Εθνικό Σχέδιο για την 
Ενέργεια και το Κλίμα». Η ηλεκτρο-
κίνηση όμως δεν είναι μόνον αριθ-
μοί, πωλήσεις και ταξινομήσεις, λέει 
η κ. Σδούκου: «Μέσω της ανάπτυξης 
και της διείσδυσης της ηλεκτροκί-
νησης στο μείγμα των μεταφορών 
πετυχαίνουμε δύο σημαντικά πράγ-

ματα: Το πρώτο είναι ότι αναπτύσ-
σεται δυναμικά ένας καινούργιος 
κλάδος στην οικονομία, ο οποίος 
δημιουργεί θέσεις εργασίας αλλά 
και διεύρυνση του κύκλου εργασιών 
στις επιχειρήσεις που ασχολούνται 
με την αλυσίδα της ηλεκτροκίνησης 
(αυτοκίνητα, ποδήλατα, δίκυκλα, 
φορτιστές, παροχή υπηρεσιών). Το 
δεύτερο και πιο σημαντικό είναι το 
κοινωνικοοικονομικό όφελος που 
προσδίδει στην καθημερινότητά 
μας. Η επίτευξη του στόχου μας για 
το 2030 θα έχει ταυτόχρονα εξοικο-
νομήσει περίπου 750 εκατ. από τη 
μείωση των θανάτων που οφείλο-
νται σε καρδιαγγειακά νοσήματα 
και σε νόσους του αναπνευστικού». 

Αλματώδης αύξηση μετά τα κίνητρα

Βαρύ είναι το αποτύπωμα της 
πανδημίας και των κυβερνητι-
κών μέτρων για την αντιμετώπι-
σή της στην αγορά καυσίμων αλ-
λά και στην αγορά ηλεκτρισμού, 
αν και μικρότερης έκτασης. 

Η ζήτηση καυσίμων τον τε-
λευταίο μήνα του 2020 έκανε 
«βουτιά» και συρρικνώθηκε κα-
τά 27,2%, ως αποτέλεσμα κυρίως 
της απαγόρευσης της μετακίνη-
σης από νομό σε νομό, ενώ στα 
επίπεδα του -30% έκλεισε και 
τον πρώτο μήνα του 2021 και 
στα ίδια επίπεδα κινείται και ο 
Φεβρουάριος. 

Μάλιστα, στις βενζίνες η υπο-
χώρηση τον ∆εκέμβριο έφτασε 
στο 33,8%, ενώ ακόμη μεγαλύτε-
ρη, λόγω ήπιων καιρικών συνθη-
κών, της τάξης του -38,7%, ήταν 
η υποχώρηση του πετρελαίου 
θέρμανσης. Αξιοσημείωτη είναι 
η συγκράτηση της μείωσης του 
πετρελαίου κίνησης τον ∆εκέμ-
βριο στο -6%. Τον αμέσως επό-
μενο μήνα, τον Ιανουάριο του 
2021, οι πωλήσεις πετρελαίου 
κίνησης σημείωσαν πτώση κατά 
37% για πρώτη φορά ιστορικά 
κάτω από το ποσοστό των βενζι-
νών που υποχώρησαν κατά 31%. 

Η αγορά αποδίδει την πρωτο-
φανή αυτή υποχώρηση του ντίζελ 
κίνησης τον Ιανουάριο στη μεγά-
λη αποθεματοποίηση στην οποία 
προχώρησαν εταιρείες και πρατή-
ρια, προκειμένου να περιορίσουν 
την επιβάρυνση από την εφαρμο-
γή της επιβολής του πράσινου τέ-
λους που επέβαλε το υπουργείο 
Περιβάλλοντος και Ενέργειας ως 
μέτρο για την ενίσχυση του λο-
γαριασμού των Ανανεώσιμων Πη-
γών Ενέργειας (ΑΠΕ), με ισχύ από 
την 1η Ιανουαρίου 2021. 

Αγωνία
Η αρνητική αυτή εξέλιξη έρ-

χεται ως συνέχεια μιας συνολι-
κής συρρίκνωσης της αγοράς 
καυσίμων κατά 8,5% στο σύνο-
λο του 2020. Η δραματική συρ-

ρίκνωση της ζήτησης έχει γονα-
τίσει τις εταιρείες σε ολόκληρη 
την αλυσίδα του κλάδου πετρε-
λαιοειδών (διύλιση, εμπορία και 
πρατήρια), οι οποίες παρακολου-
θούν με ανησυχία την εξέλιξη 
της πανδημίας και εξορκίζουν 
το ενδεχόμενο να χαθεί άλλη 
μια τουριστική περίοδος και η 
αναμενόμενη εξ αυτής τόνωση 
της ζήτησης. 

Οι εκτιμήσεις παραγόντων 
της αγοράς για την εξέλιξη της 
ζήτησης είναι δυσοίωνες μετά 
και την εξάπλωση του νέου κύ-
ματος της πανδημίας COVID-19 
και την ενίσχυση των περιορι-
στικών μέτρων. Ο διευθύνων 
σύμβουλος των ΕΛΠΕ Αντρέας 
Σιάμισιης, με τα πολύ καλύτερα 

δεδομένα του Νοεμβρίου 2020 
σε σχέση με την πανδημία, εί-
χε εκτιμήσει ότι «δεν αναμένε-
ται νωρίτερα από τους επόμε-
νους 6 έως 12 μήνες να υπάρξει 
ομαλοποίηση στην αγορά καυσί-
μων, αλλά ακόμη και στο τέλος 
της διαδικασίας δεν θα έχουμε 
επιστρέψει στο σημείο από το 
οποίο ξεκινήσαμε πριν από την 
πανδημία του κορωνοϊού».

«Είναι πολύ καθαρό από τον 
∆εκέμβριο και μετά, με την 
εφαρμογή των τοπικών lock-
downs, ότι η αγορά μπαίνει σε 
πολύ μεγάλη κρίση. Το -8,5% 
του 2020 στη ζήτηση ήταν πολύ 
καλό σε σχέση με άλλους κλά-
δους της οικονομίας. Ομως τα 
ποσοστά υποχωρούν δραματι-
κά, από τον ∆εκέμβριο και με-
τά πουλάμε σταθερά κάτω από 
το 30%. Εάν τα μέτρα, όπως όλα 
δείχνουν, χειροτερέψουν για την 
Αττική όπου βρίσκεται το 50% 
της δραστηριότητάς μας, και με 
βάση την πορεία του εμβολίου 
οι συνθήκες δεν καλυτερέψουν 
μέχρι τον Μάρτιο, σημαίνει ότι 
μιλάμε για παρατεταμένη δύ-
σκολη περίοδο», τονίζει στην 

«Κ» ο πρόεδρος του Συνδέσμου 
Εταιρειών Εμπορίας Πετρελαιο-
ειδών Ελλάδος (ΣΕΕΠΕ) Γιάννης 
Αληγιζάκης. 

Πρώτο καμπανάκι
Σωστά ο κλάδος δεν έλαβε 

υποστήριξη το 2020, αλλά τα 
πράγματα αρχίζουν να ζορίζουν 
και το υπουργείο Οικονομικών 
θα πρέπει να δει θετικά κάποια 
από τα αιτήματα του κλάδου, 
σημειώνει ο ίδιος, συμπληρώνο-
ντας ότι η αποχώρηση μιας εται-
ρείας από τον κλάδο (εξαγορά 
Silkoil από τον όμιλο Petrolina) 
είναι ένα πρώτο καμπανάκι. 
«∆εν μπορώ να μην επισημάνω, 
επίσης, ότι η πολιτεία έχοντας 
προτεραιότητα τα υγειονομικά 
και οικονομικά θέματα έχει αφή-
σει πίσω την αντιμετώπιση της 
παραβατικότητας», υπογραμμί-
ζει ο κ. Αληγιζάκης. Μικρότερης 
εμβέλειας είναι το αποτύπωμα 
των περιοριστικών μέτρων στην 
αγορά ηλεκτρισμού, όπου η ζή-
τηση υποχώρησε στο σύνολο 
του έτους το 2020 κατά 4,2%, 
ποσοστό που τον ∆εκέμβριο δι-
ευρύνθηκε στο -5,4%.

«Βουτιά» της ζήτησης 
30% τον Δεκέμβριο 
και τον Ιανουάριο – 
Φόβοι για μεγάλη κρί-
ση εάν συνεχισθούν 
τα περιοριστικά μέτρα. 

Το δεύτερο κύμα της πανδημίας
«βύθισε» την αγορά καυσίμων
Της ΧΡΥΣΑΣ ΛΙΑΓΓΟΥ

Τα ψηφιακά κανάλια συναλλαγών 
αποτελούν σήμερα τις πλέον προ-
τιμώμενες υπηρεσίες για τους πο-
λίτες. Το 60% των καταναλωτών 
χρησιμοποιεί ψηφιακές τραπεζικές 
εφαρμογές πάνω από μία φορά την 
εβδομάδα, σύμφωνα με έρευνα του 
Συνδέσμου Επιχειρήσεων Πληροφο-
ρικής και Επικοινωνιών Ελλάδας (ΣΕ-
ΠΕ). Μάλιστα, ένας στους τέσσερις 
(24%) δηλώνει πως τις χρησιμοποιεί 
τουλάχιστον μία φορά την ημέρα.

Οι κύριοι λόγοι χρήσης των υπη-
ρεσιών ψηφιακής τραπεζικής είναι 
η εξοικονόμηση χρόνου (69%) και η 
δυνατότητα πραγματοποίησης συ-
ναλλαγών οπουδήποτε και οποτεδή-
ποτε (65%). Ακολουθεί ο καλύτερος 
έλεγχος των αγορών (55%), καθώς 
και η ευκολία χρήσης και διευκό-
λυνση της διαχείρισης των οικονο-
μικών τους (47%). ∆εν είναι τυχαίο 
ότι η ψηφιακή πρόοδος (58%) απο-
τελεί ένα από τα τρία κορυφαία κρι-
τήρια επιλογής μιας τράπεζας, μαζί 
με την αξιοπιστία της (63%) και τα 
οικονομικά οφέλη που παρέχει στους 
καταναλωτές (59%).

Λόγω της εκτόξευσης των online 
τραπεζικών συναλλαγών, τα προ-
βλήματα κατά την πραγματοποίησή 
τους γίνονται ακόμη πιο σημαντικά. 
Για παράδειγμα, οι Ευρωπαίοι κατα-
ναλωτές απαντούν ότι αντιμετωπί-
ζουν προβλήματα κατά την ταυτο-
ποίηση ορισμένων συναλλαγών στα 
κανάλια ψηφιακής τραπεζικής. Το 
77% αναφέρει πως δεν μπορεί να 
αναγνωρίσει ορισμένες από τις συ-
ναλλαγές που καταγράφονται στο 
ιστορικό του. Μάλιστα, περίπου ένας 
στους πέντε απαντά ότι αντιμετω-
πίζει με μεγάλη συχνότητα τέτοιου 
είδους φαινόμενα κατά την πραγμα-
τοποίηση αγορών.

Η πιο διαδεδομένη πρακτική, που 
χρησιμοποιούν οι καταναλωτές όταν 
δεν μπορούν να ανακαλέσουν μία 
αγορά που έχουν πραγματοποιήσει, 
είναι να καλέσουν αμέσως την τρά-
πεζά τους (35%) ή λιγότερο συχνά, 
τον έμπορο (6%). Οι Βούλγαροι, οι 
Ελληνες, οι Ρουμάνοι και οι Ουκρα-
νοί αναφέρουν πως η πρώτη σκέψη 

τους είναι να καλέσουν την τράπε-
ζά τους, χωρίς να προσπαθήσουν 
προηγουμένως μόνοι τους να ταυ-
τοποιήσουν την εν λόγω συναλλαγή.

Οταν οι πολίτες πραγματοποι-
ούν τέτοιου είδους κλήσεις προς τις 
τράπεζες, συνήθως καταλήγουν να 
υποβάλουν καταγγελίες παραπόνων 
(77%), ζητώντας, ως επί το πλείστον, 
την αντιστροφή της χρέωσης. Σε 
πολλές περιπτώσεις, τέτοιου είδους 
παράπονα ή καταγγελίες αποδει-
κνύονται αδικαιολόγητα: 4 στους 
10 καταναλωτές αντιλαμβάνονται 
πως είτε έχουν ξεχάσει τη συναλ-
λαγή (30%) είτε έχει πραγματοποι-
ηθεί από κάποιο άλλο μέλος της 
οικογένειας (10%).

Ωστόσο, μετά την υποβολή της 
καταγγελίας για αντιστροφή χρέω-
σης, η διαδικασία απαιτεί την εμπλο-
κή του χρηματοπιστωτικού ιδρύ-

ματος. Το γεγονός αυτό επιφέρει 
λειτουργικά κόστη που σχετίζονται 
με την εξυπηρέτηση των κατόχων 
των καρτών, την εξακρίβωση της 
συναλλαγής και την επίλυση του αι-
τήματος, διαδικασία η οποία, κατά 
μέσο όρο, διαρκεί δύο εβδομάδες.

Οι συμμετέχοντες στην έρευνα 
θα επιθυμούσαν να βλέπουν περισ-
σότερες λεπτομέρειες στο ιστορικό 
των συναλλαγών της κάρτας, ώστε 
να ταυτοποιούν τις αγορές ταχύτε-
ρα και ευκολότερα. Οι πλέον χρή-
σιμες πληροφορίες που θα ήθελαν 
να έχουν στη διάθεσή τους είναι η 
επωνυμία του εμπόρου (67%), το 
λογότυπο του εμπόρου (31%) και η 
τοποθεσία της συναλλαγής (44%).

Εκτοξεύθηκε ο αριθμός 
των online τραπεζικών 
συναλλαγών το 2020

Το συχνότερο πρόβλη-
μα που αντιμετωπίζουν 
οι καταναλωτές είναι 
η αδυναμία αναγνώρι-
σης κάποιων αγορών 
που εμφανίζονται 
στο ιστορικό τους.
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To κόστος των νέων περιοριστικών μέ-
τρων στο λιανεμπόριο ζυγίζει τώρα το 
οικονομικό επιτελείο, με τις πρώτες 
εκτιμήσεις να αναφέρουν ότι η επιπλέ-
ον επιβάρυνση στον προϋπολογισμό, 
με το νέο καθεστώς, θα φτάσει τα 500 
εκατ. ευρώ τον μήνα στο λιανεμπόριο 
ή 125 εκατ. ευρώ την εβδομάδα.

Το πρόβλημα είναι ότι το ποσό αυτό 
είναι επιπλέον όσων είχαν προβλεφθεί 
στον προϋπολογισμό και αυτό σημαί-
νει ότι αυξάνεται η πίεση για το υπουρ-
γείο Οικονομικών να κινηθεί με φειδώ 
στο εξής όσον αφορά τα μέτρα στήρι-
ξης. Στο πλαίσιο αυτό, πηγές του οικο-
νομικού επιτελείου δεν άφηναν μεγάλα 
περιθώρια εξάντλησης των αυξημένων 
περιθωρίων που έδωσε η Κομισιόν για 
τη στήριξη των επιχειρήσεων, μέσω 
της αναθεώρησης του προσωρινού 
πλαισίου των κρατικών ενισχύσεων. 
Κυρίως, όπως είπε ο υπουργός Οικονο-
μικών Χρήστος Σταϊκούρας στο Real 
FM, θα επωφεληθούν κάποιες μικρο-
μεσαίες επιχειρήσεις που είχαν φτάσει 
στο όριο της επιτρεπτής ενίσχυσης, 
με βάση τους υφιστάμενους κανόνες. 

Επίσης, διευκολύνεται η μετατρο-
πή μέρους της επιστρεπτέας προκα-
ταβολής των πρώτων κύκλων σε μη 
επιστρεπτέα. Συγκεκριμένα, το νέο 
πλαίσιο της Κομισιόν αυξάνει το ανώ-
τατο όριο ενίσχυσης που μπορεί να 
πάρει κάθε επιχείρηση και δίνει τη 
δυνατότητα να μετατραπεί βοήθεια 
που είχε δοθεί με τη μορφή δανείου 
(επιστρεπτέα) σε επιχορηγήσεις. Επί-
σης, αυξάνει από 3 σε 10 εκατ. ευρώ 
το πλαφόν ενίσχυσης, μέσω του νέ-
ου εργαλείου που ετοιμάζεται να αξι-
οποιήσει και η Ελλάδα, στο πλαίσιο 
κανονισμού της Κομισιόν, για κάλυ-
ψη παγίων δαπανών επιχειρήσεων. 

Ακόμη, παρατείνεται χρονικά η ισχύς 
των μέτρων αυτών κρατικής ενίσχυ-
σης από το τέλος Ιουνίου στο τέλος 
του χρόνου. Ο υπουργός Οικονομικών 
Χρήστος Σταϊκούρας αναφέρθηκε χθες 
στην αλλαγή αυτή, λέγοντας ότι η Κο-
μισιόν ανακοίνωσε την παράταση και 
επέκταση του προσωρινού πλαισίου 
στήριξης της οικονομίας και αυτό ση-
μαίνει ότι κάποιες επιχειρήσεις που 
ενισχύονται από την ελληνική πολι-
τεία και χτυπούσαν τις οροφές των 
κρατικών ενισχύσεων θα μπορέσουν 
να συνεχίσουν να ενισχύονται, αφού 
οι οροφές αυξήθηκαν. «Αρα μπορούμε 
να βοηθήσουμε περισσότερες μικρο-
μεσαίες επιχειρήσεις που είχαν φτά-
σει στην οροφή τους. Και παράλληλα, 
εκτός από την αύξηση των ορίων ορι-
σμένων μέτρων καθίσταται δυνατή η 
μετατροπή ορισμένων δανείων και άλ-

λων επιστρεπτέων μέτρων σε άμεσες 
επιχορηγήσεις. Ανοίγει ο δρόμος για 
να βελτιώσουμε τα πλαίσια στήριξης, 
το ζητήσαμε κι εμείς από την Ευρώπη, 
στο μέλλον. Αυτό αφορά τις επιστρε-
πτέες. Επίσης θα στηρίξουμε επιχειρή-
σεις και μέσα από το νέο πλαίσιο που 
είναι η επιδότηση παγίων δαπανών. 
Αρκεί η επιχείρηση να πλήττεται, δη-
λαδή να έχει συγκεκριμένη απώλεια το 
διάστημα που απαιτείται και καλύπτου-
με 70% επιλέξιμων δαπανών για κάθε 
επιχείρηση που μπορεί να φτάσει και 
το 90% για μικρομεσαίες επιχειρήσεις».

Σημειώνεται ότι στο πλαίσιο της 
επιστρεπτέας προκαταβολής, σωρευ-
τικά οι επιχειρήσεις που συμμετείχαν 
σε περισσότερους κύκλους δεν μπο-
ρούσαν να πάρουν πάνω από 800.000 
ευρώ. Ωστόσο, πηγές αναφέρουν ότι 
λίγες είναι οι επιχειρήσεις που έφτα-

σαν σε αυτό το πλαφόν και θα χρεια-
στούν την αύξηση του ορίου.

Επίσης, οι ίδιες πηγές επισήμαι-
ναν ότι αν αυξηθεί στα 10 εκατ. ευρώ 
το πλαφόν ενίσχυσης των επιχειρή-
σεων που θα χρηματοδοτηθούν για 
πάγιες δαπάνες, στο πλαίσιο του νέ-
ου εργαλείου που σχεδιάζεται, λιγό-
τερες επιχειρήσεις θα μπορέσουν να 
χρηματοδοτηθούν αφού ο συνολικός 
προϋπολογισμός είναι συγκεκριμένος 
– υπολογίζεται ότι θα κυμανθεί στα 500 
εκατ. ευρώ. Ο κ. Σταϊκούρας σημείω-
σε εξάλλου, εμμέσως πλην σαφώς, ότι 
το νέο πλαίσιο θα βοηθήσει στη δια-
πραγμάτευση που σκοπεύει να κάνει 
η κυβέρνηση με την Κομισιόν για τη 
μετατροπή της επιστρεπτέας προκα-
ταβολής των 3 πρώτων κύκλων εν μέ-
ρει σε μη επιστρεπτέα, όπως ισχύει για 
τους δύο τελευταίους κύκλους.

Της ΕΙΡΗΝΗΣ ΧΡΥΣΟΛΩΡΑ

Στα 500 εκατ. μηνιαίως το κόστος
των μέτρων για το λιανεμπόριο
Εντείνονται οι πιέσεις στον προϋπολογισμό, στενεύουν τα περιθώρια νέων ενισχύσεων

Το νέο πλαίσιο της Κομισιόν αυξάνει το ανώτατο όριο ενίσχυσης που μπορεί να πάρει κάθε επιχείρηση και δίνει τη δυνατότητα 
να μετατραπεί βοήθεια που είχε δοθεί με τη μορφή δανείου (επιστρεπτέα) σε επιχορηγήσεις.

Σημαντική αύξηση κατά 4,4 δισ. ευρώ σημείωσαν οι κα-
ταθέσεις των επιχειρήσεων και των νοικοκυριών στο 
τέλος ∆εκεμβρίου σε σχέση με τον αμέσως προηγούμενο 
μήνα, σαφή ένδειξη της μείωσης της κατανάλωσης και 
της αυξημένης ρευστότητας που δημιουργείται στην 
οικονομία μέσω των κυβερνητικών μέτρων στήριξης 
των επιχειρήσεων.

Ενδεικτικό της αυξημένης ρευστότητας που έχουν 
δημιουργήσει τα μέτρα στήριξης τα οποία έχει εφαρ-
μόσει η κυβέρνηση, είναι ότι οι καταθέσεις στις τρά-
πεζες αυξήθηκαν από την αρχή του χρόνου κατά 19,9 
δισ. ευρώ και κατά 17,9 δισ. ευρώ από την έναρξη της 
κρίσης τον Μάρτιο. Συγκεκριμένα, το σύνολο των 
καταθέσεων ανήλθε στο τέλος του 2020 στα 163 δισ. 
ευρώ έναντι 143,1 δισ. ευρώ τον ∆εκέμβριο του 2019, 
από τα οποία τα 126,3 δισ. ευρώ είναι οι καταθέσεις 
των νοικοκυριών, ενώ στα 36,7 δισ. ευρώ διαμορφώ-
θηκαν οι καταθέσεις των επιχειρήσεων.

Από το σύνολο της αύξησης των καταθέσεων που 
καταγράφηκε καθ’ όλη τη διάρκεια του 2020, πάνω 
από το μισό «πιστώνεται» στις επιχειρήσεις, οι οποίες 
αύξησαν τη ρευστότητα που διατηρούν στις τράπεζες 
κατά 10,3 δισ. ευρώ, ενώ στα 9,6 δισ. ευρώ διαμορ-
φώθηκε η αύξηση της αποταμίευσης από την πλευ-
ρά των νοικοκυριών. Η ενίσχυση των καταθέσεων 
σε περιβάλλον ύφεσης αποτελεί σημάδι των καιρών, 
καθώς είναι προφανές ότι η υπερβάλλουσα ρευστό-
τητα συνδέεται με το «πάγωμα» της οικονομίας και 
την περικοπή των δαπανών στις οποίες προχώρησαν 
τόσο οι επιχειρήσεις όσο και τα νοικοκυριά μετά τα 
lockdowns που επιβλήθηκαν με καθολική εφαρμογή 
στο εμπόριο αλλά και σε μια σειρά από άλλες δραστη-
ριότητες όπως οι μεταφορές. 

Εκτός από τον περιορισμό της κατανάλωσης στην 
ενίσχυση των καταθέσεων, συνέβαλαν καθοριστικά 
μέτρα όπως η αναστολή καταβολής φόρων και ασφα-
λιστικών εισφορών για όσες επιχειρήσεις πλήττονται 
από την οικονομική κρίση που προκαλεί η πανδημία, 
αλλά και μέτρα ενίσχυσης της ρευστότητας με άμεσες 
χρηματοδοτήσεις όπως η επιστρεπτέα προκαταβολή, 
το ΤΕΠΙΧ ΙΙ και το Εγγυοδοτικό Ταμείο. Είναι χαρα-
κτηριστικό ότι την ίδια περίοδο η πιστωτική επέκτα-
ση εκτοξεύθηκε στο υψηλότερο σημείο της τελευταί-
ας 10ετίας και ο ρυθμός τον ∆εκέμβριο ανήλθε στο 
9,1%, ενώ με 9,9% «έτρεξε» η πιστωτική επέκταση για 
τις επιχειρήσεις του μη χρηματοπιστωτικού τομέα. 

Αύξηση κατά 
19,9 δισ. σημείωσαν 
οι καταθέσεις το 2020

Της ΕΥΓΕΝΙΑΣ ΤΖΩΡΤΖΗ



Δ Ι Ε Θ Ν Η Κυριακή 7 Φεβρουαρίου 202110 ●  Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η

Το κριτήριο της κλιματικής αλλα-
γής και της προστασίας του πε-
ριβάλλοντος φαίνεται τελευταία 
να λαμβάνουν υπόψη τους όλο και 
περισσότερες σουηδικές τράπε-
ζες προκειμένου να χορηγήσουν 
δάνεια σε επιχειρήσεις. Σύμφωνα 
με το Bloomberg, μία από τις με-
γαλύτερες τράπεζες της χώρας, η 
Swedbank, με έδρα τη Στοκχόλμη 
δεν θα χορηγεί πιστώσεις  σε όσες 
επιχειρήσεις δρομολογούν επεν-
δυτικά σχέδια που σχετίζονται 
με τους υδρογονάνθρακες αλλά 
ούτε και σε όσες σχεδιάζουν να 
προχωρήσουν σε κάποιου είδους 
παραγωγή στην Αρκτική. Οπως 
επεσήμανε σε συνέντευξή του ο 
διευθύνων σύμβουλός της, Γενς 
Χένρικσον, η τράπεζα παραμένει 
ανοιχτή να χορηγήσει δάνεια σε 
όσες επιχειρήσεις επιθυμούν να 
έχουν ουδέτερο αποτύπωμα δι-
οξειδίου, επισημαίνοντας ότι η 
Swedbank προγραμματίζει «εντα-
τικές συνομιλίες» με τους πελάτες 
της προκειμένου να στραφούν 
σε επενδύσεις που είναι πιο φι-
λικές στο περιβάλλον. Αντίστοι-
χες κινήσεις κάνει ήδη η SEB AB, 
η οποία εξέδωσε το πρώτο της 
«πράσινο» ομόλογο πριν από 10 
χρόνια. Η τράπεζα προειδοποίη-

σε τον προηγούμενο Νοέμβριο ότι 
θα αρχίσει να στέλνει τελεσίγρα-
φα στους πελάτες της, αναβάλλο-
ντας τη χορήγηση πιστώσεων σε 
όσους μολύνουν το περιβάλλον. 
Το περιβαλλοντικό κριτήριο που 
φαίνεται να υπολογίζουν πλέον 
οι τράπεζες, έρχεται και εν μέσω 
έντονης κριτικής ότι τα χρημα-
τοπιστωτικά ιδρύματα δεν έχουν 
ενεργήσει επαρκώς στην προσπά-
θεια αντιμετώπισης της κλιματι-
κής αλλαγής. 

Πολλές εξ αυτών έχουν μεν 
εντάξει την παράμετρο αυτή στη 
στρατηγική τους, ωστόσο άλλες 
εξακολουθούν να χορηγούν πι-
στώσεις σε επιχειρήσεις οι οποίες 
με τη δραστηριότητά τους επιβα-
ρύνουν το περιβάλλον. Σύμφω-
να με έκθεση που επικαλείται το 
Bloomberg και δημοσιεύθηκε την 
περασμένη ∆ευτέρα, από την υπο-

γραφή της συμφωνίας του Πα-
ρισιού για το κλίμα, τα τμήματα 
χορήγησης δανείων 10 μεγάλων 
τραπεζών της Σκανδιναβίας έχουν 
δώσει τουλάχιστον 70 δισ. δολ. 
πιστώσεις σε επιχειρήσεις που 
δρομολογούν σχέδια υδρογοναν-
θράκων ή ορυκτών που δεν είναι 
φιλικά στο περιβάλλον. Στο μετα-
ξύ, οι ίδιες τράπεζες έχουν συνή-
θως μεγάλες μονάδες διαχείρισης 
περιουσιακών στοιχείων που δια-
φημίζουν απροκάλυπτα τις καλές 
επιδόσεις τους σε ό,τι αφορά την 
προστασία του κλίματος.

Ο Ιλβα Χάνεσταντ, επικεφαλής 
βιώσιμης ανάπτυξης στη Nordea 
Bank, μία από τις μεγαλύτερες 
τράπεζες στη Σκανδιναβία, επε-
σήμανε στο Bloomberg ότι ο απο-
κλεισμός από τη δανειοδότηση 
δεν αποτελεί λύση στο πρόβλημα. 
Εφόσον μία επιχείρηση δεν δεί-
χνει πρόθυμη να βελτιωθεί τότε 
αυτός ο αποκλεισμός λαμβάνε-
ται σοβαρά υπόψη, επεσήμανε. 
Από την πλευρά του ο Γιάκομπ 
Κόνιγκ, επικεφαλής της παρα-
πάνω έρευνας, επεσήμανε ότι η 
νέα πολιτική της Swedbank εί-
ναι ένα «θετικό βήμα». Από την 
άλλη πρόσθεσε ότι η κίνηση αυ-
τή δεν έχει λάβει τις διαστάσεις 

που εμείς επιδιώκουμε. «Η τρά-
πεζα αφήνει ανοιχτό το ενδεχό-
μενο να χρηματοδοτεί μερικές 
από τις πιο καταστροφικές για 
τον περιβάλλον δραστηριότητες, 
εάν όχι άμεσα, τότε έμμεσα», επι-
σημαίνει χαρακτηριστικά. Στο 
μεταξύ, άλλη έρευνα καταλήγει 
στο συμπέρασμα ότι η κλιματική 
αλλαγή συντελείται με πιο γρή-
γορους ρυθμούς από τις αρχικές 
προβλέψεις. 

Σύμφωνα με τα ευρήματά της 
η υπερθέρμανση του πλανήτη 
οδηγεί στην αύξηση της στάθμης 
της θάλασσας σε ρυθμό πιο γρή-
γορο σε σχέση με τις πιο απαισι-
όδοξες εκτιμήσεις. Αυτό αυτόμα-
τα ασκεί μεγαλύτερη πίεση στις 
επιχειρήσεις προκειμένου να συ-
γκρατήσουν τις εκπομπές διοξει-
δίου του άνθρακα. Οι ευρωπαϊκές 
τράπεζες μπορούν να επιτελέ-
σουν σημαντικό ρόλο στο πλαίσιο 
της δέσμευσης των επιχειρήσεων 
για ουδέτερο αποτύπωμα άνθρα-
κα από τη στιγμή κατά την οποία 
περίπου τα 2/3 της χρηματοδό-
τησής τους προέρχονται από τα 
τραπεζικά ιδρύματα. Αντίθετα, 
στις ΗΠΑ οι χρηματαγορές είναι 
υπεύθυνες για ένα μεγάλο μέρος 
των χρηματοδοτήσεων.

Βάζουν «πράσινα» κριτήρια στα δάνεια για επιχειρήσεις οι σουηδικές τράπεζες

Ηδη, πιστωτικά 
ιδρύματα απειλούν
με τελεσίγραφα πελά-
τες τους που μολύνουν 
το περιβάλλον.

Σύμφωνα με τον διευθύνοντα σύμβουλο της Swedbank, η τράπεζα δεν θα 
χορηγεί πιστώσεις σε όσες επιχειρήσεις δρομολογούν επενδυτικά σχέδια 
που σχετίζονται με τους υδρογονάνθρακες.

Από τη στιγμή που ο Ντόναλντ 
Τραμπ κήρυξε εμπορικό πόλεμο 
κατά της Κίνας, φέρνοντας στην 
επιφάνεια την προϋπάρχουσα 
αντιπαλότητα ανάμεσα στην Ου-
άσιγκτον και στο Πεκίνο, πολλοί 
οικονομικοί και πολιτικοί αναλυ-
τές προέβλεψαν την αναπόφευ-
κτη αποδέσμευση ανάμεσα στις 
δύο μεγαλύτερες οικονομίες του 
πλανήτη. Μέχρι στιγμής, όμως, 
τα στοιχεία για τις επενδύσεις 
από τις ΗΠΑ προς την Κίνα και 
αντιστρόφως  διαψεύδουν την 
πρόβλεψη. Οπως χαρακτηριστι-
κά αναφέρει σχετικό ρεπορτάζ 
των Financial Times, όταν το θέμα 
αφορά το χρήμα και το κέρδος, η 
Κίνα μάλλον έλκει τις ΗΠΑ παρά 
τις απωθεί.

Σύμφωνα με στοιχεία της 
εταιρείας δεδομένων Rhodium 
Group, στο τέλος του περασμέ-
νου έτους Αμερικανοί επενδυτές 
είχαν μετοχές κινεζικών εταιρει-
ών αξίας 1,1 τρισ. δολαρίων, πε-
ρίπου πενταπλάσια των 211 δισ. 
δολαρίων που ανέφεραν σχετικά 
τα επίσημα στοιχεία της αμερι-
κανικής κυβέρνησης τον Σεπτέμ-
βριο. Οπως τονίζει η βρετανική 
εφημερίδα, σε μεγάλο βαθμό η 
απόκλιση ανάμεσα στα επίσημα 
στοιχεία των ΗΠΑ και σε εκείνα 
της Rhodium οφείλεται στο γεγο-
νός ότι πολλές από τις κινεζικές 
εταιρείες που εκδίδουν μετοχές 
έχουν έδρα σε φορολογικούς πα-
ραδείσους όπως, για παράδειγμα, 
στις νήσους Κέιμαν. Είναι τόσο 
συνήθης αυτή η πρακτική ώστε 
οι νήσοι Κέιμαν έχουν αναβαθ-
μιστεί στην πρώτη θέση μεταξύ 
των προορισμών αμερικανικών 
επενδύσεων, πάνω από τη Βρετα-
νία, την Ιαπωνία και τον Καναδά.

To 2020
Μιλώντας στους FT, ο Τίλο Χά-

νεμαν, συνεργάτης της Rhodium, 
σημείωσε πως «με τις επιλογές 
του, ο Τραμπ αναβάθμισε το ρί-
σκο στις επενδύσεις ανάμεσα σε 
ΗΠΑ και Κίνα, αλλά δεν έκαμψε 
το ενδιαφέρον της αγοράς για 
μεγαλύτερη ενοποίηση των δύο 
οικονομιών». Στη διάρκεια του 
περασμένου έτους, οι Αμερικα-
νοί επενδυτές επέδειξαν έντο-
νο ενδιαφέρον για τις κινεζικές 
εταιρείες που συνολικά άντλη-
σαν 19 δισ. δολάρια είτε με την 
αρχική δημόσια εγγραφή τους σε 
αμερικανικά χρηματιστήρια είτε 
με τη δεύτερη έκδοση μετοχών. 
Μόνον το 2014 ήταν μεγαλύτε-
ρη η αντίστοιχη αξία, και αιτία 
ήταν τότε η εισαγωγή της Alibaba 
στο χρηματιστήριο της Νέας Υόρ-
κης, οπότε ο κινεζικός κολοσσός 

του ηλεκτρονικού εμπορίου είχε 
αντλήσει από την αμερικανική 
αγορά 25 δισ. δολάρια.

Ολα αυτά συμβαίνουν ενώ 
έχουν προηγηθεί οι προγραφές 
κινεζικών επιχειρήσεων που 
καταχώρισε σε «μαύρη λίστα» ο 
Ντόναλντ Τραμπ, απαγορεύοντας 
στους Αμερικανούς επενδυτές να 
τοποθετούν κεφάλαιά τους σε αυ-
τές, χαρακτηρίζοντάς τις ύποπτες 
για στενούς δεσμούς με τις ένο-
πλες δυνάμεις της Κίνας. Απαγό-
ρευσε, άλλωστε, στις αμερικανι-
κές βιομηχανίες να προμηθεύουν 
τις ύποπτες κινεζικές εταιρείες με 
αμερικανική τεχνολογία. 

Τελευταίο πλήγμα που αποφά-
σισαν οι αμερικανικές αρχές στο 
τέλος του περασμένου έτους και 
της θητείας του Ντόναλντ Τραμπ 
στο τιμόνι της υπερδύναμης ήταν 
η αναγκαστική διαγραφή δεκάδων 
κινεζικών επιχειρήσεων από τους 
δείκτες του χρηματιστηρίου της 
Νέας Υόρκης. Ανάμεσά τους συ-
μπεριελήφθησαν και οι τρεις κινε-
ζικοί κολοσσοί τηλεπικοινωνιών 
China Unicom, China Telecom και 
China Mobile. Ο νέος πρόεδρος, 
όμως, έχει αναβάλει την εφαρμο-
γή αυτής της απόφασης μέχρι τις 
27 Μαΐου, οπότε και θα αρχίσει 
να επανεξετάζει τις κινήσεις του 
προκατόχου του. 

Πολιτικοί και οικονομικοί ανα-
λυτές επισημαίνουν ότι παραμένει 
ακόμη αβέβαιο πόσο σκληρή στά-
ση θα τηρήσει τελικά ο Τζο Μπάι-
ντεν έναντι του Πεκίνου. Σε πρό-
σφατη ομιλία του προειδοποίησε 
πως η τάση των δύο χωρών «να 
δημιουργήσουν μικρούς κύκλους 
γύρω τους ή να προωθήσουν την 
αποσύνδεσή τους, να διακόψουν 
την εφοδιαστική αλυσίδα ή να 
επιβάλουν κυρώσεις θα οδηγήσει 

τον κόσμο στον διχασμό, ακόμη 
και στην αντιπαράθεση».

Ανησυχία
Από κινεζικής πλευράς, άλλω-

στε, ανησυχία για το ενδεχόμενο 
αποσύνδεσης των δύο μεγαλύ-
τερων οικονομιών του κόσμου 
εξέφρασε η Γιου Τζίε, συνεργά-
της του ερευνητικού ινστιτούτου 
Chatham House. Η ίδια απέδωσε 
μάλιστα την πρόσφατη επενδυ-
τική συμφωνία του Πεκίνου με 
τις Βρυξέλλες και τη συμμετοχή 
του στη μεγαλύτερη ζώνη ελεύθε-
ρου εμπορίου στον κόσμο με πολ-
λές ασιατικές χώρες αλλά και με 
τη Νέα Ζηλανδία στην πρόθεσή 
του να εξασφαλίσει ότι θα συνε-
χιστούν οι εισροές ξένων επεν-
δύσεων στη χώρα. Σημειωτέον 
ότι στη διάρκεια του περασμένου 
έτους η Κίνα προσείλκυσε άμε-
σες ξένες επενδύσεις ύψους 163 
δισ. δολαρίων και αναδείχθηκε 
σε πρώτο στον κόσμο προορισμό 
ξένων επενδύσεων. Στο ίδιο χρο-
νικό διάστημα η αμερικανική οι-
κονομία προσείλκυσε επενδύσεις 
ύψους 134 δισ. δολαρίων.

Ο Τζο Μπάιντεν έχει αναβάλει έως τις 27 Μαΐου την εφαρμογή της απόφασης Τραμπ για διαγραφή των 
China Unicom, China Telecom και China Mobile από το χρηματιστήριο της Νέας Υόρκης.
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Στο μικροσκόπιο 
Μπάιντεν
η αναγκαστική 
διαγραφή κινεζικών 
επιχειρήσεων
από το χρηματιστήριο 
της Νέας Υόρκης. 

Κινεζικές μετοχές 1,1 τρισ. δολ.
στα χέρια των Αμερικανών
Εντονο το ενδιαφέρον των επενδυτών παρά την πολεμική Τραμπ 

ΑΝΑΛΥΣΗ

Οταν ο Αμπντουλά Καντέρ Τιτσίνι 
είχε αποφοιτήσει με μεταπτυχιακό 
δίπλωμα ως μηχανικός από το Πο-
λυτεχνείο του Ααχεν, πίστευε πως 
ήταν απλώς θέμα χρόνου –ή κα-
λύτερα θέμα εβδομάδων– προτού 
προσληφθεί και αρχίσει να ασχο-
λείται με τη δουλειά των ονείρων 
του. Μόλις ένα μήνα αργότερα, 
όμως, το ξέσπασμα της πανδη-
μίας στη Γερμανία έθεσε τέλος 
στην άνθηση της απασχόλησης, 
η οποία παρατηρείτο τα τελευταία 
δέκα χρόνια. Σήμερα και αφού 
έχει υποβάλει σχεδόν 800 βιογρα-
φικά και έχει δώσει 80 συνεντεύ-
ξεις, ο 29χρονος Σύρος βρίσκεται 
και πάλι στο ίδιο σημείο. Ακόμα 
και προτού ξεσπάσει η πανδη-
μία, το να είσαι ξένη/ξένος στη 
Γερμανία και να αποπειράσαι να 
προσληφθείς εθεωρείτο μειονέ-
κτημα. Σην παρούσα φάση, όπως 
ο κ. Τιτσίνι επισημαίνει, είναι ακό-
μα πιο σοβαρό εμπόδιο, μιας και 
οι κενές θέσεις έχουν ελαττωθεί. 
«Oι επιχειρήσεις σκέφτονται ως 
εξής: “Εάν προσλάβουμε ξένο, θα 
πρέπει να εξηγούμε δύο φορές μια 

ιδέα, με έναν ντόπιο μία”», ανέ-
φερε στο Reuters.

Οι προσλήψεις «παγώνουν» 
και γίνονται απολύσεις κατά χι-
λιάδες στις γερμανικές επιχειρή-
σεις, πράγμα το οποίο σημαίνει 
πως οι ξένοι μεταπτυχιακοί όπως 
ο Αμπντουλά Καντέρ Τιτσίνι έρ-
χονται αντιμέτωποι με λυσσα-
λέο ανταγωνισμό από πλευράς 
των ημεδαπών ανέργων συνα-
δέλφων τους. Αντιθέτως με όσα 
ισχύουν για τους Γερμανούς και 
τους λοιπούς πολίτες των κρατών 
της Ε.Ε., οι οποίοι δικαιούνται να 
λάβουν επιδόματα ανεργίας και 
άλλες παροχές για την ανακούφι-
ση από τις επιπτώσεις της πανδη-
μίας, πολλοί ξένοι πτυχιούχοι δεν 
πληρούν τις προδιαγραφές που 
έχουν καθοριστεί. Εκατοντάδες 
χιλιάδες ξένων σπουδαστών κα-
τευθύνθηκαν προς τη Γερμανία 
μέσα στα τελευταία δέκα χρόνια, 
παρακινούμενοι από το φημισμέ-
νο σχεδόν δωρεάν σύστημα ανώ-
τατης εκπαίδευσης σε συνδυασμό 
με τις καλές προοπτικές για επαγ-
γελματική αποκατάσταση στη συ-

νέχεια. Την περίοδο 2009-2019 οι 
ξένοι σπουδαστές στη χώρα είχαν 
μια αύξηση της τάξεως του 70%, 
σύμφωνα με τα επίσημα στοιχεία 
της Ομοσπονδιακής Στατιστικής 
Υπηρεσίας. Κατά την Αντζα Ρό-
μπερτ, σύμβουλο σταδιοδρομίας 
στο Πολυτεχνείο του Ααχεν, οι 
εκτός Ε.Ε. σπουδαστές και σπου-
δάστριες στη Γερμανία δυσκολεύ-
ονται πιο πολύ από τους ντόπιους 
να βρουν δουλειά. Η ζήτηση για 
τις υπηρεσίες, που προσφέρει η 
συμβουλευτική της ομάδα, και 
για ψυχολογική υποστήριξη, έχει 
ενταθεί από πέρυσι τον Μάρτιο, 
όταν η Γερμανία εισήλθε στην 
πρώτη φάση εγκλεισμού ώστε να  
αντεπεξέλθει στη χαλιναγώγηση 
της πανδημίας. «Σε τέτοιες επο-
χές αβεβαιότητας, ο καθένας επι-
διώκει την ασφάλεια, στηρίζεται 
σε εμπεδωμένες γλωσσικές δεξι-
ότητες, σε αναγνωρίσιμα πολιτι-
σμικά χαρακτηριστικά και κοινή 
νοοτροπία», προσθέτει. 

Ο δείκτης της ανεργίας στη 
Γερμανία σημείωσε άνοδο έως 
και στο 6,4%, αφότου η κυβέρ-
νηση επέβαλε τα πρώτα μέτρα 
περιορισμού και καραντίνας, ενώ 
τον προηγούμενο μήνα ήταν στο 
5%. Φέτος τον Ιανουάριο και πά-
λι ανήλθε στο 6%. Ο αντίκτυπος 
από την πανδημία στην αγορά 
εργασίας της χώρας έχει μετρια-
στεί χάρις στο πρόγραμμα ενίσχυ-
σης της απασχόλησης, το γνωστό 
kurzarbeit, το οποίο επιτρέπει 
στην εργοδοσία να περιστείλει 
το ωράριο σε περίοδο οικονομι-
κής δυσπραγίας. Εντούτοις, δυ-
σχεραίνει τις προσλήψεις, μιας 
και οι επιχειρήσεις μπορούν να 
αναζητήσουν υπαλλήλους μόνον 
κατ’ εξαίρεση για να καλύψουν 
αδήριτη ανάγκη, όπως διευκρί-
νισε εκπρόσωπος της Ομοσπον-
διακής Υπηρεσίας Απασχόλησης. 
Από πέρυσι τον Απρίλιο έως και 
φέτος τον Ιανουάριο, οι κενές θέ-
σεις ελαττώθηκαν κατά 430.000, 
δηλαδή κατά 26% σε ετήσια βάση. 
Ακόμη ένα πρόβλημα για τους ξέ-
νους σπουδαστές είναι το πιο αδύ-
ναμο επαγγελματικό και κοινωνι-
κό τους δίκτυο, κατάσταση που 
εκτραχύνεται γιατί όλες οι εκδη-
λώσεις για στήριξη και δικτύωση 
νέων επαγγελματιών ακυρώθηκαν 
λόγω ιού ή μετατοπίστηκαν στο 
∆ιαδίκτυο. Ωστόσο, «η ψηφιακή 
δικτύωση δυσχεραίνεται, ειδικά 
για όσους έρχονται από άλλη χώ-
ρα και δεν είναι εξοικειωμένοι με 
το πώς λειτουργεί το σύστημα στη 
Γερμανία», τονίζει, τέλος, η Γιάνα 
Κέλερ, με ειδίκευση στη στελέχω-
ση διεθνών ομίλων.  

Ο δείκτης
της ανεργίας
στη Γερμανία
τον Ιανουάριο 
ανήλθε στο 6%.

Εποχές μεγάλης αβεβαιότητας
για ξένους πτυχιούχους

Της RIHAM ALKOUSAA / REUTERS
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Γεωπολιτικές ανακατατάξεις, εν-
δεχομένως μείζονος κλίμακας, 
αναμένεται να επέλθουν ως συ-
νεπακόλουθο της στροφής στην 
καθαρή ενέργεια και στη σταδια-
κή κατάργηση των ορυκτών καυ-
σίμων με στόχο την αντιμετώπιση 
της κλιματικής αλλαγής. Θα ωφε-
ληθούν όσες χώρες έχουν αναπτύ-
ξει τις τεχνολογίες της καθαρής 
ενέργειας και όσες οικονομίες ει-
σάγουν λιγότερα ορυκτά καύσιμα, 
ενώ αναμένεται να αποδυναμω-
θούν δυνάμεις που διαδραματί-
ζουν επί μακρόν καθοριστικό ρό-
λο στην παγκόσμια σκακιέρα και 
συγκεκριμένα οι παραδοσιακοί γί-
γαντες του πετρελαίου: η Ρωσία, η 
Σαουδική Αραβία και οι πετρελαι-
οπαραγωγοί της Μέσης Ανατολής. 
Την ίδια στιγμή, σε χώρες όπως 
το Μαρόκο, που καλύπτει το 80% 
των ενεργειακών του αναγκών με 
εισαγωγές, αλλά έχει άφθονη ηλι-
ακή ενέργεια, η μετάβαση θα απο-
τελέσει οικονομικό δώρο.

Οπως επισημαίνουν αναλυ-
τές των Financial Times, το με-
γαλύτερο μέρος του περασμέ-
νου αιώνα η γεωπολιτική ισχύς 
ήταν συνδεδεμένη με τα ορυκτά 
καύσιμα. Και μόνον ο φόβος ενός 
εμπάργκο πετρελαίου ή μιας δια-
κοπής στην προσφορά φυσικού 
αερίου αρκούσε για να προκα-
λέσει συσπειρώσεις χωρών και 
συμμαχίες ή να τις οδηγήσει σε 
πολέμους. Η πρόσβαση στα απο-
θέματα πετρελαίου συνεπαγό-
ταν αυτομάτως μεγάλο πλούτο. 
Η ανάδυση ενός νέου κόσμου 
καθαρής ενέργειας θα δημιουρ-
γήσει καινούργιες κατηγορίες 
κερδισμένων και χαμένων.

Σε σχετικό δημοσίευμά τους, 
οι Financial Times παραθέτουν 
τις εκτιμήσεις του Ολαφουρ Ρά-
γκναρ Γκρίμσον, πρώην προέδρου 
της Ισλανδίας και νυν προεδρεύο-
ντος της Παγκόσμιας Επιτροπής 
Γεωπολιτικής και Ενεργειακού 
Μετασχηματισμού, που προεξο-
φλεί ότι η μετάβαση στην καθα-
ρή ενέργεια θα δημιουργήσει νέα 
πολιτικά δεδομένα. Ο κ. Γκρίμσον 
προβλέπει πως μαζί με τα ορυκτά 
καύσιμα θα εγκαταλειφθεί και η 
παλιά γεωπολιτική τάξη πραγμά-
των αλλά και οι σφαίρες επιρροής 
που κυριάρχησαν στις διεθνείς 
σχέσεις. Σταδιακά θα εξανεμισθεί 
η ισχύς των άλλοτε μεγάλων παι-
κτών της διεθνούς σκακιέρας και 
των μεγάλων επιχειρήσεων όπως 
οι πετρελαϊκοί κολοσσοί. 

Εις επίρρωσιν των εκτιμήσε-
ών του, η βρετανική εφημερίδα 
αναφέρεται στην περίπτωση της 
Αυστραλίας, όπου μια ομάδα συμ-
φερόντων ασκεί πιέσεις για να 
επιδιώξει η χώρα την ανάδειξή 
της σε «υπερδύναμη των ανανε-
ώσιμων πηγών ενέργειας», δεδο-
μένης της ηλιοφάνειας και των 
δυνατών ανέμων της. «Οι παλαι-
οί μοχλοί άσκησης ελέγχου στην 
πλειονότητά τους θα εξαφανι-
στούν», προβλέπει ο Τις βαν ντε 
Γκράαφ, επισκέπτης καθηγητής 
στο Πανεπιστήμιο της Γάνδης, 
που τονίζει πως «πρόκειται για 
μια πλήρη ανακατάταξη στη θέση 
των αστεριών και δεν μπορούμε 
πλέον να μιλάμε με τους όρους 
της παλιάς εποχής». Οπως εξη-
γεί ο ίδιος, υπάρχει μια νέα κα-
τηγορία χωρών που θα εξάγουν 
ενέργεια και θα αναδυθούν στην 
παγκόσμια σκηνή. Στις εξαγωγές 
καθαρής ενέργειας προηγούνται 

ήδη η Νορβηγία, το Μπουτάν και 
η Γαλλία. Σε λίγους μήνες, άλλω-
στε, η Νορβηγία και η Βρετανία 
θα ολοκληρώσουν την κατασκευή 
του μεγαλύτερου υποθαλάσσιου   
καλωδιακού δικτύου ηλεκτρικής 
ενέργειας. Η πλευρά της Νορβη-
γίας περνάει κάτω από χιονισμέ-
να βουνά και κάτω από μια βαθιά 
λίμνη και στη συνέχεια διανύει 
μια έκταση μεγαλύτερη των 720 
χιλιομέτρων κατά μήκος της Βό-
ρειας Θάλασσας μέχρις ότου να 
φτάσει στη Βρετανία. Το υψηλής 
τεχνολογίας καλωδιακό δίκτυο 
έχει κατασκευαστεί στη Νορβη-
γία, σε μια βιομηχανική μονάδα 
κοντά στα φιορδ, έτσι ώστε να 
μπορεί εύκολα να φορτωθεί σε 
πλοία και να μεταφερθεί στη θά-
λασσα και να εγκατασταθεί εκεί. 

Υδροηλεκτρική ενέργεια
Με την ολοκλήρωσή του θα 

είναι η έβδομη υποθαλάσσια 
σύνδεση της Νορβηγίας που θα 
της δίνει τη δυνατότητα να εξά-
γει την άφθονη υδροηλεκτρι-
κή της ενέργεια στις γειτονικές 
της χώρες. Και όπως τονίζει ο Αϊκ 
Λοντ, διευθύνων σύμβουλος της 
Statnett, του κρατικού δικτύου 
της Νορβηγίας, το σημαντικότερο 
είναι ότι αποτελεί την μετάβαση 
της χώρας σε μια οικονομία χω-
ρίς πετρέλαιο και φυσικό αέριο. 

Ο ίδιος τονίζει πως ο «εξηλεκτρι-
σμός» θα είναι η λύση στο πρό-
βλημα της κλιματικής αλλαγής, 
καθώς τώρα έχουμε πρόσβαση 
σε φθηνή ηλεκτρική ενέργεια.

Αλλες χώρες θα έχουν προβά-
δισμα λόγω των φυσικών τους 
πόρων σε αιολική και ηλιακή 
ενέργεια ή σε βιομάζα, σε υδρο-
ηλεκτρική ενέργεια, σε γεωθερ-
μική, ενώ κάποιες άλλες θα ενι-
σχυθούν καθώς θα ελέγχουν τις 
πρώτες ύλες για τη χρήση καθα-
ρής ενέργειας όπως είναι το λίθιο 
και το κοβάλτιο για τις μπαταρίες 
των ηλεκτροκίνητων οχημάτων. 
Ανάμεσά τους η ∆ημοκρατία του 
Κονγκό που παράγει το περισσό-
τερο κοβάλτιο. Και κάποιες άλλες 
θα ενισχυθούν χάρη στην εξειδι-
κευμένη τεχνολογία και τεχνο-
γνωσία τους που θα απαιτείται για 
τη μετάβαση. Στο μεταξύ, αυξάνε-
ται συνεχώς η χρήση ηλεκτρικής 
ενέργειας για την κίνηση φορ-
τηγών, επιβατικών αυτοκινήτων 
και για τη θέρμανση των κατοικι-
ών. Οπως επισημαίνει η ∆ιεθνής 
Υπηρεσία Ανανεώσιμης Ενέργει-
ας, ήδη καλύπτει περίπου το 20% 
των ενεργειακών αναγκών και το 
ποσοστό αυτό πρέπει  να αυξηθεί 
μέχρι το 2050 προκειμένου να επι-
τύχουν οι χώρες τους στόχους που 
έχουν θέσει για την αντιμετώπιση 
της κλιματικής αλλαγής.

Οι εμπορικοί εταίροι της υπερδύνα-
μης, Κίνα και Ε.Ε., προσβλέπουν σε 
μια αλλαγή πολιτικής της Ουάσι-
γκτον στο θέμα του παγκόσμιου 
εμπορίου και ουσιαστικά μια ανά-
κληση δασμών και περιορισμών 
που επέβαλε ο Ντόναλντ Τραμπ. 
Μία, όμως, από τις πρώτες κινήσεις 
στις οποίες προχώρησε ο νέος πρό-
εδρος των ΗΠΑ αποτελούσε μεν 
ακύρωση κίνησης του προκατόχου 
του αλλά επαναφορά δασμών σε 
εισαγωγές. Ο Τζο Μπάιντεν επα-
νέφερε τους δασμούς ύψους 10% 
στις εισαγωγές αλουμινίου από τα 

Ηνωμένα Αραβικά Εμιράτα, τους 
οποίους ανακάλεσε ο Τραμπ την 
τελευταία ημέρα πριν αποχωρήσει 
από τον Λευκό Οίκο. «Θεωρώ την 
κίνηση αναγκαία και κατάλληλη 
για τα εθνικά μας συμφέροντα», 
τόνισε σχετικά ο κ. Μπάιντεν δι-
καιολογώντας την απόφασή του.

 Οπως επισημαίνουν πολιτι-
κοί αναλυτές, η κίνηση προδίδει 
πως ο νέος πρόεδρος επιδιώκει να 
δείξει αποφασισμένος σε θέματα 
εμπορίου και να μην αφήσει τους 
Ρεπουμπλικανούς να του επιβλη-
θούν και να ακυρώσουν τις πολι-
τικές του επιλογές στο θέμα. Πα-
ράλληλα, όμως, απογοητεύει τόσο 
τους επιχειρηματικούς κύκλους 

στις ΗΠΑ όσο και την Ευρωπαϊ-
κή Ενωση, καθώς ευελπιστούσαν 
πως ο νέος πρόεδρος επρόκειτο 
να  ανακαλέσει τους περισσότε-
ρους, αν όχι όλους, τους δασμούς 
που είχε επιβάλει ο Τραμπ στις ει-
σαγωγές χάλυβα και αλουμινίου.

Σύμφωνα, πάντως, με τον εκ-
πρόσωπο του Λευκού Οίκου, η 
απόφαση που είχε λάβει ο Τραμπ 
«την τελευταία ώρα υπαγορεύθη-
κε αποκλειστικώς και μόνον από 
ζητήματα εξωτερικής πολιτικής 
που απασχολούν την Ουάσιγκτον 
και είναι εντελώς άσχετα με τα 
θέματα εμπορίου». Ο ίδιος προ-
σέθεσε πως ο νέος πρόεδρος αξι-
ολογεί «όσες κινήσεις είχε κάνει 
η προηγούμενη κυβέρνηση, συ-
μπεριλαμβανομένων ιδιωτικών 
συμφωνιών που συνήψε».

 Υπενθυμίζεται ότι το 2018 
ο Ντόναλντ Τραμπ επέβαλε δα-
σμούς 25% στις εισαγωγές χάλυ-
βα και 10% στις εισαγωγές αλου-
μινίου επικαλούμενος νομοθεσία 
που δίνει αυτό το δικαίωμα στον 
πρόεδρο των ΗΠΑ όταν πρόκει-
ται να προστατεύσει την εθνική 
ασφάλεια. 

Στις 19 Ιανουαρίου του τρέχο-
ντος έτους, όμως, ανακάλεσε τους 
δασμούς στο αλουμίνιο των Αρα-
βικών Εμιράτων, που είναι από 
τους μεγαλύτερους παραγωγούς 
του είδους στον κόσμο. Η άρση 
των δασμών συνέπεσε με συμ-
φωνία που συνήψε με τα Εμιράτα 
για την πώληση 50 αμερικανικών 
αεροσκαφών F-35 και 18 μη επαν-
δρωμένα αεροσκάφη. Πρόκειται 
επίσης για κίνηση του Τραμπ την 
οποία προτίθεται να αναθεωρήσει 
ο Τζο Μπάιντεν.  

Στις εξαγωγές καθαρής ενέργειας προηγούνται ήδη η Νορβηγία, το Μπουτάν και η Γαλλία.
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Απόφαση που έχει 
να κάνει αποκλειστικά 
με ζητήματα εξωτερι-
κής πολιτικής, τονίζει 
ο Λευκός Οίκος.

Η Γερμανία επεκτείνει τα μέτρα 
στήριξης σε επιχειρήσεις και νοι-
κοκυριά προκειμένου να περι-
ορίσει τον αντίκτυπο της παν-
δημίας. 

Σύμφωνα, μάλιστα, με το οι-
κονομικό επιτελείο της κυβέρ-
νησης Μέρκελ, δεν πρόκειται 
να επιβαρυνθούν περαιτέρω τα 
δημόσια οικονομικά της χώρας.

Σε συνάντηση που είχε το 

υπουργικό συμβούλιο, αποφασί-
στηκε να αυξηθεί στα 20 εκατ. 
ευρώ το ύψος της ζημίας μιας επι-
χείρησης που θα εξακολουθήσει 
να εκπίπτει από τη φορολογία 
της. Επεκτείνονται παράλληλα 
τα επιδόματα τέκνων καθώς και 
ο μειωμένος ΦΠΑ για τα εστιατό-
ρια της χώρας. 

Σε συνέντευξη που παραχώ-
ρησε στον ραδιοφωνικό σταθ-

μό Deutschlandfunk, ο Γερμα-
νός υπουργός Οικονομικών, Ολαφ 
Σολτς, τόνισε πως η επέκταση 

των μέτρων στήριξης θα χρη-
ματοδοτηθεί από κεφάλαια που 
έχουν ήδη προβλεφθεί στον ομο-
σπονδιακό προϋπολογισμό. «Το 
Κοινοβούλιο ενέκρινε ένα πολύ 
σημαντικό ύψος κεφαλαίων και 
θα προσπαθήσουμε να χρησιμο-
ποιήσουμε αυτά τα χρήματα με 
σύνεση», τόνισε ο κ. Σολτς, ενώ 
υπογράμμισε πως «υπάρχει χώρος 
στο σχέδιο χρηματοδότησης που 

μας επιτρέπει να λάβουμε αυτές 
τις αποφάσεις». 

Ο κ. Σολτς, που σημειωτέον εί-
ναι ο υποψήφιος του Σοσιαλδη-
μοκρατικού Κόμματος για την κα-
γκελαρία στις γενικές εκλογές του 
Σεπτεμβρίου, τόνισε πως υπάρχει 
κάποιος βαθμός αβεβαιότητας σε 
ό,τι αφορά τον σχεδιασμό του 
προϋπολογισμού της Γερμανίας 
για το επόμενο έτος. 

Υπογράμμισε, πάντως, λοτι 
«τα πάντα θα εξαρτηθούν από το 
πώς θα εξελιχθεί η πανδημία και 
από το κατά πόσον θα μπορούμε 
να σταθεροποιήσουμε επαρκώς 
την οικονομία». Αφησε, άλλωστε, 
ανοικτό το ενδεχόμενο να ζητή-
σει η ομοσπονδιακή κυβέρνηση 
την άδεια του Κοινοβουλίου για 
να αναστείλει το «φρένο χρέους» 
για τρίτο συναπτό έτος.

Νέα μέτρα στήριξης σε νοικοκυριά και επιχειρήσεις στη Γερμανία

Η καθαρή ενέργεια επιβάλλει
τις νέες μεγάλες δυνάμεις

Ο Μπάιντεν επανέφερε 
δασμούς στο αλουμίνιο

Ποιες χώρες έχουν προβάδισμα λόγω των φυσικών τους πόρων

Στο τραπέζι για τρίτη 
χρονιά η αναστολή 
του «φρένου χρέους» 
στη Γερμανία.

Ο Τζο Μπάιντεν ανακάλεσε απόφαση του Ντόναλντ Τραμπ και  επανέφε-
ρε τους δασμούς ύψους 10% στις εισαγωγές αλουμινίου από τα Ηνωμένα 
Αραβικά Εμιράτα.
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Οι ανακατατάξεις 
αναμένεται να επη-
ρεάσουν «γίγαντες» 
του πετρελαίου, 
όπως η Ρωσία και 
η Σαουδική Αραβία.
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Κατά κύριο λόγο εξαιτίας της εξέ-
λιξης της πανδημίας και των πε-
ριοριστικών μέτρων, πολύς κόσμος
έχασε ήχο και εικόνα του τι μπορεί
να συμβαίνει γύρω του σε σχέση
με πολλά πράγματα, της αγοράς
ακινήτων μη εξαιρουμένης.

Αφενός η έλλειψη επαρκούς φυ-
σικής επαφής με το περιβάλλον και
αφετέρου ο συνεχής βομβαρδισμός,
κυρίως από τους πολιτικούς μέσω
των ΜΜΕ, με αρνητισμό, μηδενι-
σμό, πολιτικούς ακροβατισμούς αλ-
λά και τη συνεχή ανάδειξη σκαν-
δάλων διαφθοράς, δημιουργούν τις
τέλειες προϋποθέσεις για αβεβαι-
ότητα η οποία είναι η πρώτη ύλη
για αποθάρρυνση επενδύσεων.

Από την άλλη όμως, η ζωή συ-
νεχίζεται.Ποια είναι τα δεδομένα
ενώπιον μας που θα καθορίσουν
σε μεγάλο βαθμό τις επόμενες επεν-
δυτικές κινήσεις στα ακίνητα

Πρώτον, είναι το γεγονός ότι
επιτέλους έχουμε κρατικό προϋπο-
λογισμό ο οποίος φέτος είναι αρκετά
ενισχυμένος με προτεραιότητα στη
στήριξη των μικρομεσαίων επιχει-
ρήσεων, των εργαζομένων, καθώς
και άλλων τομέων της οικονομίας
έτσι ώστε να ελαφρυνθεί ο καθαρός
αρνητικός επηρεασμός που οι πλεί-
στοι ζούμε εξαιτίας της πανδημίας
και να συγκρατηθεί η ανεργία από
αύξηση και η κατανάλωση από πτώ-
ση. Η προ ημερών επιτυχής έκδοση
5ετούς κρατικού ομολόγου ενισχύει

τα ρευστά διαθέσιμα του κράτους
έτσι ώστε να μπορούν να υποστη-
ριχθούν τα προγράμματα στήριξης
της οικονομίας πιο απρόσκοπτα.
Όλα αυτά αφαιρούν από την αβε-
βαιότητα.

Δεύτερον, η ανάκτηση του όπλου
της ιχνηλάτησης που χάσαμε περί
τα τέλη του 2020 με τη διενέργεια
δεκάδων χιλιάδων rapid tests ανά
εβδομάδα, είναι σημαντική στο να
μπορέσουμε σιγά – σιγά να ανοί-
γουμε την οικονομία. Αυτό το όπλο
των rapid tests πρέπει να χρησιμο-
ποιηθεί σε μεγαλύτερη και πιο ορ-
γανωμένη κλίμακα για να μπορέσει
να λειτουργήσει ξανά η οικονομία.
Διαφορετικά θα καταλήξουμε να
μισο- ανοίγουμε για τρεις βδομάδες
και να κλείνουμε για τέσσερις.

Τρίτον, τα επιτόκια καταθέσεων
και δανεισμού είναι στο χαμηλότερο
επίπεδο όλων των εποχών, υπάρχει
ένα σερί 10 μηνών με αποπληθω-
ρισμό (αρνητικό πληθωρισμό) και
τεράστια αποθέματα ρευστότητας
μέσω καταθέσεων στις τράπεζες.
Αυτά τα τρία στοιχεία από μόνα
τους αποτελούν καθαρό σινιάλο
πως η σοβαρή αναζήτηση επενδύ-
σεων λαμβάνει πράσινο φως και
τα ακίνητα αποτελούν την κορωνίδα
τέτοιων επενδύσεων.

Τέταρτον, τα χαμηλά επιτόκια
είναι μια κύρια κινητήρια δύναμη
που ωθεί τις επενδύσεις στα ακίνητα
σε μεγάλο αριθμό χωρών ακόμη

και σε καιρό πανδημίας, με αποτέ-
λεσμα σχεδόν όλες οι χώρες που
παρουσιάζουν διεθνές επενδυτικό
ενδιαφέρον να καταγράφουν αυ-
ξήσεις στις τιμές των ακινήτων
ακόμη και με περιορισμένη οικο-
νομική δραστηριότητα. Παρόλο
που στην χώρα μας δεν αναμένονται
μεγάλες αυξήσεις στις τιμές το επό-
μενο διάστημα, μην αναμένετε
κραχ στις τιμές για να αρχίσετε να
σκέφτεστε. Δεν υπάρχουν προϋπο-
θέσεις για κραχ.

Πέμπτο, στα πλαίσια των ζυμώ-

σεων για ψήφιση του προϋπολο-
γισμού έγινε και μια συζήτηση για
κάποιες χαλαρώσεις στο θέμα χο-
ρήγησης πολεοδομικών αδειών σε
κτήματα γεωργικής χρήσης στην
ύπαιθρο. Ο τομέας των κτημάτων
εκτός ορίων ανάπτυξης βρίσκεται
σε μια συνεχή κατιούσα από το
2008 και μετά λόγω του πρακτικού
εκμηδενισμού των προοπτικών
ανάπτυξής τους με μεμονωμένη
κατοικία. Σαν αποτέλεσμα, έκτοτε
η αξία τους έπαθε καθίζηση και
δεν αποτελούσε κατηγορία επεν-

δυτικού ενδιαφέροντος ή περιορί-
στηκε σε μια κατηγορία ψηλού ρί-
σκου και άρα εξαιρετικά χαμηλής
αξίας. Με την μερική αναθεώρηση
αυτών των περιορισμών τέτοια
κτήματα δύνανται να επανέλθουν
στον επενδυτικό χάρτη.

Έκτο, καλό είναι να βάλουμε
κάποιες διαχωριστικές γραμμές με-
ταξύ κατασκευαστικού τομέα και
του τομέα των αγοραπωλησιών.
Μπορεί ο κατασκευαστικός τομέας
να έχει υποστεί κάποια πλήγματα
λόγω της κατάργησης του ΚΕΠ και
της ακύρωσης (απόσυρσης) κάποι-
ων έργων από την αγορά. Αυτό
πρακτικά σημαίνει μείωση στην

προσφορά. Η μείωση στην προ-
σφορά έχει την τάση να αυξάνει
τις τιμές των ακινήτων όταν η ζή-
τηση παραμένει σταθερή ή όταν
αυξάνεται. Όταν η μείωση στην
προσφορά συνοδεύεται με μείωση
στη ζήτηση τότε το αποτέλεσμα
στις τιμές των ακινήτων μπορεί να
είναι από σταθεροποιητικό έως
πτωτικό αναλόγως των σχετικών
μεταβολών στην προσφορά και
στη ζήτηση. Η πλειοψηφία των σε-
ναρίων δείχνουν περισσότερο θε-
τικές παρά αρνητικές πιέσεις στις
τιμές των ακινήτων.

Το 2021 έχει εξαιρετικά θολή
εικόνα λόγω του πολύ αργού ρυθ-
μού εμβολιασμών που ισχύει στις
πλείστες χώρες με εξαίρεση ενδε-
χομένως το Ισραήλ, το Ηνωμένο
Βασίλειο και τις ΗΠΑ. Δύο από αυ-
τές τις χώρες αποκτούν ιδιαίτερο
τουριστικό ενδιαφέρον για τη δική
μας καλοκαιρινή σαιζόν που ελπίζω
να μας βγει σε καλό. 

Το ομιχλώδες τοπίο αποτελεί
συνάμα μια πολύ καλή συγκυρία
για να επενδύσετε επειδή όταν τε-
λικά ανοίξει η αγορά ενδεχομένως
να βρεθείτε προ εκπλήξεων: το πι-
θανότερο είναι πως θα τρέχετε
πίσω από την αγορά και δεν θα
την φτάνετε.

Ο κ. Ανδρέας Α. Ανδρέου, MRICS, είναι
CEO της APS Andreou Property Strategy
- Chartered Surveyors.
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Σκεφτείτε σοβαρά να επενδύσετε σε ακίνητα
<<<<<<

Το ομιχλώδες τοπίο
αποτελεί μια πολύ καλή
συγκυρία για να επεν-
δύσετε, επειδή όταν τε-
λικά ανοίξει η αγορά,
ενδεχομένως, να βρε-
θείτε προ εκπλήξεων:
το πιθανότερο είναι πως
θα τρέχετε πίσω από
την αγορά και δεν θα
την φτάνετε.

Γενική αύξηση, με μικρές εξαιρέσεις,
καταγράφουν για το 2020 οι ζητού-
μενες τιμές κατοικιών προς πώληση
και ενοικίαση σε Αθήνα και Θεσσα-
λονίκη, σύμφωνα με την έρευνα που
πραγματοποίησε τον Ιανουάριο ο
ιστότοπος αγγελιών Spitogatos. Πα-
νελλαδικά, οι τιμές πώλησης που
ζητούν οι ιδιοκτήτες - διαχειριστές
ακινήτων αυξήθηκαν κατά 3,3%,
ενώ αυτές για ενοικίαση κατά 6,5%.
Σημειώθηκε όμως και σημαντική
μείωση (ζητούμενων) τιμών, άνω
του 15%, αλλά αυτή αφορά ελάχιστες
περιοχές της επικράτειας, σύμφωνα
με τα ευρήματα της μελέτης.

«Παρότι οι ζητούμενες τιμές πώ-
λησης και ενοικίασης ακινήτων αυ-
ξήθηκαν σημαντικά σε όλη την επι-
κράτεια εν μέσω της πανδημίας –
φαινόμενο που παρατηρήθηκε στο
80% περίπου των περιοχών της Ατ-
τικής και της Θεσσαλονίκης– βάσει
των στοιχείων που συλλέξαμε από

την πλατφόρμα μας, διαφαίνονται
και κάποιες περιοχές-εξαιρέσεις, με
πιο αξιοσημείωτες κάποιες περιζή-
τητες περιοχές κοντά στο κέντρο
της Αθήνας, όπου τα ενοίκια πα-
ρουσιάζουν μείωση. Αναμένουμε
να δούμε πώς η εξέλιξη της πανδη-
μίας αλλά και η ενδεχόμενη επι-
στροφή του τουρισμού –και άρα η
επαναφορά κατοικιών βραχυχρόνιας
μίσθωσης– θα επηρεάσει περαιτέρω
την αγορά», σημείωσε ο διευθύνων
σύμβουλος της πλατφόρμας Δημή-
τρης Μελαχροινός.

Στην Αττική, οι ζητούμενες τιμές
πώλησης ενισχύθηκαν στο 81,2%,
υποχώρησαν στο 14,5% και έμειναν
σταθερές στο 4,3% των περιοχών.
Τα υψηλότερα ζητούμενα τιμήματα
πώλησης, ανά τετραγωνικό μέτρο,
καταγράφονται στη Φιλοθέη (3.440
ευρώ), στο Σούνιο (2.562 ευρώ), στα
Λεγρενά (2.325 ευρώ) και στην Αρ-
γυρούπολη (2.300 ευρώ).

Στη Θεσσαλονίκη, ενισχύθηκαν
στο 82%, συρρικνώθηκαν στο 14%
και έμειναν σταθερές στο 4% των
περιοχών, με τις υψηλότερες προσ-
δοκώμενες τιμές να συναντώνται
στο Βυζάντιο (1.750 ευρώ), στη Δόξα
(1.666 ευρώ), στις 40 Εκκλησιές
(1.445 ευρώ) και στο Ντεπώ (1.422
ευρώ). Οσον αφορά τα ενοίκια, στην
Αττική αυξήθηκαν στο 71,8%, μει-
ώθηκαν στο 23,9% και έμειναν στα-
θερά στο 4,3% των περιοχών, ενώ
στη Θεσσαλονίκη αυξήθηκαν στο
86,8%, μειώθηκαν στο 7,9% και έμει-
ναν σταθερές στο 5,3% των περιο-
χών. Η αύξηση των ζητούμενων τι-
μών αποδίδεται, ώς ένα βαθμό, στην
επιστροφή του κατοικείν λόγω της
υγειονομικής κρίσης. «Τα διαμερί-
σματα επέδειξαν ανθεκτικότητα εν
μέσω πανδημίας, δεδομένων των
περιορισμών που έχουν επιβληθεί
στις μετακινήσεις. Λόγω και της τη-
λεργασίας, διαβλέπουμε μια στροφή

των υποψήφιων αγοραστών σε πα-
λαιότερα διαμερίσματα, τα οποία
ως πιο προσιτά, σε σχέση με μικρό-
τερης παλαιότητας ιδιοκτησίες, δια-
θέτουν μεγαλύτερη επιφάνεια, εξυ-
πηρετώντας καλύτερα τις αυξημένες
ανάγκες για απασχόληση από από-
σταση», εξηγεί στην «Κ» ο Γιάννης
Ξυλάς, επικεφαλής της εταιρείας πι-
στοποιημένων εκτιμητών Geoaxis.
Παρά τις αυξητικές τάσεις, η άνοδος
των ζητούμενων τιμών είναι αντί-
θετη με την επιδείνωση των θεμε-
λιωδών μεγεθών της οικονομίας
λόγω μέτρων περιορισμού της CO-
VID-19 αλλά και με τη συρρίκνωση
των ξένων επενδύσεων. Ενδεικτικά,
το 2020 εκδόθηκαν μόλις 403 άδειες
διαμονής που συνδέονται με επέν-
δυση σε ακίνητα κατ’ ελάχιστον
αξίας 250.000 ευρώ, μέσω του προ-
γράμματος «Χρυσή Βίζα», μέγεθος
που είχε διαμορφωθεί σε 3.504 το
2019.

Συνεχίζεται η άνοδος τιμών για 
πώληση και μίσθωση ακινήτων
Αυξημένες κατά 3,3% και 6,5% οι απαιτήσεις των ιδιοκτητών τον Ιανουάριο

Ερχονται ανατροπές 
στην αγορά γραφείων
Νέα «ήθη κι έθιμα» θα πρέπει να
αναμένονται το επόμενο διάστημα
στην αγορά γραφείων, καθώς οι
συνέπειες της πανδημίας εκτι-
μάται ότι θα προκαλέσουν δομικές
αλλαγές στον τρόπο που οι επι-
χειρήσεις καλύπτουν τις στεγα-
στικές ανάγκες τους. Σύμφωνα
με σχετική έρευνα της διεθνούς
εταιρείας Cushman & Wakefield,
η οποία δραστηριοποιείται και
στην ελληνική αγορά μέσω της
Proprius, το μέλλον των κτιρίων
γραφείων θα είναι «υβριδικό»,
υπό την έννοια ότι προβλέπεται
να επικρατήσει ένα μεικτό μον-
τέλο στέγασης.

Βάσει αυτού, ένα σημαντικό
ποσοστό των εργαζομένων, υπερ-
διπλάσιο σε σχέση με την περίοδο
πριν από την πανδημία, αναμέ-
νεται να εργάζεται κάποιες μέρες
της εβδομάδας από το σπίτι του.
Αντιθέτως, ο αριθμός εκείνων
που εργάζονταν μέχρι σήμερα
πλήρως από το σπίτι τους δεν
προβλέπεται να διαφοροποιηθεί
και θα παραμείνει σε μια αναλογία
της τάξεως του 1/10. Στην περί-
πτωση της Ελλάδας, με βάση τα
στοιχεία του 2019, μόλις 5,3%
των εργαζομένων εργάζονταν
από το σπίτι. Πρόκειται για τη
δεύτερη χαμηλότερη επίδοση
στην Ευρώπη, πίσω από τη Λε-
τονία. Ωστόσο, όπως απέδειξε η
πανδημία, είναι εφικτό το ποσο-
στό αυτό να αυξηθεί σημαντικά
στο μέλλον, κάτι που σημειώνουν
και στελέχη της αγοράς ακινήτων,
με βάση την εμπειρία τους από
τα αιτήματα των χρηστών των
νέων κτιρίων που κατασκευάζον-
ται. Σε πανευρωπαϊκό επίπεδο,
πριν από την πανδημία, η υβρι-
δική εργασία αφορούσε περίπου
το 22% των εργαζομένων. Μετά
την πανδημία, το ποσοστό αυτό
προβλέπεται να αυξηθεί σε 58%,
καθώς όλο και περισσότεροι θα
περνούν κάποιες μέρες της εβδο-
μάδας δουλεύοντας από τον προ-
σωπικό τους χώρο. Κατά κανόνα
αυτό αναμένεται να συμβαίνει
περίπου δύο φορές την εβδομάδα.
Οπως εύλογα αντιλαμβάνεται κα-
νείς, η μετάβαση ενός σημαντικού
ποσοστού των εργαζομένων σε
αυτό το μοντέλο εργασίας συνε-
πάγεται και σημαντικές μεταβολές
στον τρόπο που εκμισθώνονται
τα γραφεία. Οπως τονίζει η έρευνα
της Cushman, «η κουλτούρα και

η ευελιξία της βιομηχανίας ακι-
νήτων θα αλλάξουν ριζικά, καθώς
οι οργανισμοί και οι ενοικιαστές
απαιτούν όλο και περισσότερες
αλλαγές σε ετήσια βάση, έναντι
μιας τυπικής πενταετούς ή δε-
καετούς μίσθωσης». Πάντως, σύμ-
φωνα με την έρευνα, οι προτε-
ραιότητες στην τοποθεσία των
γραφείων δεν θα αλλάξουν. Αν-
τιθέτως, «η ευκολία πρόσβασης
στο κτίριο γραφείων θα είναι πιο
σημαντική από ποτέ σε έναν υβρι-
δικό κόσμο όπου οι άνθρωποι βρί-
σκονται στο γραφείο λιγότερο
συχνά και αναζητούν περιβάλ-
λοντα γραφείου για να παρέχουν
αυτό που δεν μπορούν να βιώσουν
σε εργασία από απόσταση», ση-
μειώνουν οι αναλυτές της εται-
ρείας.

Αντίστοιχα, αυτού του είδους
η ευελιξία αναφορικά με την πα-
ρουσία στο γραφείο απαιτεί και
μια πιο ενεργή διαχείριση. Οπως
προκύπτει από τη μελέτη, «χωρίς
προσεκτικό σχεδιασμό, οι εργα-
ζόμενοι εξ αποστάσεως με τυχαίο
ή μη διαχειριζόμενο προγραμμα-
τισμό είναι όλο και πιο απίθανο
να συναντηθούν μεταξύ τους. Για
παράδειγμα, αν δύο άτομα, σε
ένα χώρο εργασίας 500 ατόμων,
εργάζονταν εξ αποστάσεως τρεις
ημέρες την εβδομάδα, οι πιθανό-
τητες να βρίσκονται στο γραφείο
ταυτόχρονα θα ήταν 12%». Ακόμα
κι αν ο αριθμός μειωθεί σε δύο
ημέρες εργασίας εξ αποστάσεως,
η πιθανότητα κοινής παρουσίας
στον χώρο εργασίας για δύο ερ-
γαζομένους δεν είναι μεγαλύτερη
του 29%. Αξίζει να σημειωθεί ότι
η έρευνα της Cushman πραγμα-
τοποιήθηκε μεταξύ ιδιοκτητών
κτιρίων γραφείων αξίας της τάξεως
των 900 δισ. δολαρίων, ενώ οι
χρήστες γραφείων που έλαβαν
μέρος στη μελέτη αντιπροσω-
πεύουν 574 δισ. δολάρια σε ετήσια
έσοδα.

Ν. Χ. Ρ.

Παρόλο που στην χώρα μας δεν αναμένονται μεγάλες αυξήσεις στις τιμές το
επόμενο διάστημα, μην αναμένετε κραχ στις τιμές για να αρχίσετε να σκέ-
φτεστε. Δεν υπάρχουν προϋποθέσεις για κραχ.

<<<<<<

Ολο και περισσότεροι
εργαζόμενοι θα δου-
λεύουν κάποιες μέρες
της εβδομάδας από 
το σπίτι τους.
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Η άγνωστη οδός Ισοκράτους
Η πολιτιστική κληρονομιά της πόλης που ολοένα και ξεχνιέται

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Η περιοχή της οδού Ισοκράτους 
της παλιάς πόλης της Λευκωσίας 
ήταν σχεδόν γραφτό να είναι με 
τον ένα ή τον άλλο τρόπο στο επί-
κεντρο της δημόσιας σφαίρας. Σε 
εκείνο το κενό οικόπεδο προσγει-
ώθηκε εκτάκτως το ελικόπτερο 
επί του οποίου μετέβαινε ο αρχι-
επίσκοπος Μακάριος και πρώτος 
πρόεδρος της Κυπριακής ∆ημο-
κρατίας, κατά την απόπειρα δολο-
φονίας του στις 7 Μαρτίου 1970, 
εκεί απέναντι βρίσκεται το κονάκι 
του Χατζηγεωργάκη Κορνέσιου, 
εκεί βρίσκονται τα μερικώς κατε-
δαφισθέντα διατηρητέα κτήρια. 
Ένα εξ αυτών, το διώροφο στον 
αριθμό 4 η φιλάνθρωπος Ιφιγένεια 
Ιωάννoυ Λoβαρίδoυ κληροδότησε 
στην Αρχιεπισκοπή, όταν απεβί-
ωσε τον Μάρτιο του 1924.

Φυσικά, δεν είναι η μόνη γωνιά 
της παλιάς πόλης που φλερτάρει 
έντονα με την ιστορία, αλλά σε 
αυτή δεν θα περίμενε κανείς ότι 
οι επόμενες γενεές αρχόντων και 
ταγών, πολιτικών και θρησκευτι-
κών, θα συμπεριφερόντουσαν με 
αυτό τον τρόπο τον ασύγγνωστο. 

Η διώροφος οικία
«Μετέστη προς Κύριον κατά 

την αυγήν του παρελθόντος Σαβ-
βάτου εν ηλικία 52 ετών αξιοσέ-
βαστος κατά πάντα δέσποινα, η 
Ιφιγένεια Χ. Μαραθεύτου […] και 
η στέρησίς της είνε ανυπολόγι-
στος απώλεια και διά τους οικεί-

ους της και διά την Κοινωνίαν, επί 
την οποίαν πλουσίως επεχύνοντο 
των αρετών της τα μύρα», γράφει 
η εφημερίδα «Νέα Φωνή της Κύ-
πρου» στις 19 Μαρτίου 1927 και 
δημοσιεέυει τη διαθήκη της: «∆ί-
δω και κληροδοτώ προς τον σύ-
ζυγόν μου Χ. Μαραθεύτην τα δύο 
τρίτα της περιουσίας μου, κινητής 
και ακινήτου, εκτός των επίπλων 
και κοσμημάτων μου […]. Μετά 
δε τον θάνατόν του τα ρηθέντα 
δύο τρίτα της περιουσίας μου δί-
δω και κληροδοτώ εις τους κάτω-
θι οριζομένους εκτελεστάς της 
διαθήκης μου τούτης […] εκτός 
της οικίας μου της περιγραφομέ-
νης με τίτλον […] ήτις να χρησι-
μοποιηθή είτε ως νηπιαγωγείον, 
είτε ως εργαστήριον απόρων […] 
και ορίζονται ως «Εκτελεσταί: Οι 
κατά καιρόν Αρχιεπίσκοπος, Γυ-
μνασιάρχης, ∆ιευθυνταί ∆ιδασκα-
λείων, και διευθυνταί Ελληνικών 
Αστικών Σχολών αρρένων Λευκο-
σίας». ∆ύο χρόνια μετά πεθαίνει 
και ο σύζυγός της, ο Χαράλαμπος 
Μαραθεύτης, επί σαράντα χρό-
νια δάσκαλος και διευθυντής στις 
Αστικές Σχολές της Λευκωσίας: «Ο 
αείμνηστος “Χαράλαμπος” ήτο 
δάσκαλος με όλην την σημασίαν 
της λέξεως […] Η μνήμη του θα 
επιζήση ασφαλώς εις την Κυπρι-
ακήν συνείδησιν πολύ πέραν των 
δύο γενεών τας οποίας με τόσην 
θέρμην και αφοσίωσιν εγαλούχη-

σε όσον ανθρωπίνως του ήτο δυ-
νατόν και περισσότερον ακόμη», 
γράφει ο «Νέος Κυπριακός Φύλαξ» 
στις 2 Μαρτίου 1929. Στη διαθήκη 
του ο Χαρ. Μαραθεύτης άφηνε: 
«άπασαν την εν τη ενορία Αγίου 
Αντωνίου ακίνητον περιουσίαν 
του υπέρ του Ιφιγενείου Εργαστη-
ρίου των Απόρων» («Νέα Φωνή 
της Κύπρου» 16 Μαρτίου 1929). 
Η οικία ουδέποτε χρησιμοποιή-
θηκε για τον σκοπό που όρισαν 
οι δωρητές και παρέμενε ενοικι-
ασμένη από το 1930 για 27 λίρες 
ετησίως. Επιδιορθώθηκε τα έτη 
1947-1948, με τη δαπάνη να φτά-
νει τις 400 λίρες, και το μίσθωμα 
ορίστηκε στις 84 λίρες τον χρό-
νο. ∆εν είναι γνωστό ακόμα πότε 
έπαψε να ενοικιάζεται. Η διώρο-
φη οικία περιγράφεται ως έχουσα 
πολλά δωμάτια, με αξιόλογα αρχι-
τεκτονικά στοιχεία και ανήκουσα 
στα διατηρητέα κτήρια. Αυτά μας 
πληροφορεί ο Γεώργιος Ν. Χατζη-
κωστής, στο βιβλίο του «Κληροδο-
τήματα, δωρεές και βραβεία στο 
Παγκύπριο Γυμνάσιο», Λευκωσία 
1993. Τελικά, η τύχη του διώρο-
φου οικήματος ήταν να πέσει διά 
μηχανήματος της Αρχιεπισκοπής. 

Παπουτσάδικο
Το κτήριο της πατριάρχου Γρη-

γορίου Ε΄ 15 και Ισοκράτους φι-
λοξένησε για κάποια χρόνια το 
Τυπογραφείον και Κυτιοποιείον 

ο Ερμής του Κώστα Μελίδη. Εκεί 
έμεινε μέχρι τα πρώτα χρόνια της 
δεκαετίας του 1960. Άγνωστο πότε 
στο γωνιακό κτήριο για πάρα πολ-
λά χρόνια είχε το εργαστήριο της 
η βιοτεχνία παπουτσιών Λούκας 
Shoes LTD. Η επιχείρηση έμεινε, 
όπως μας είπαν καταστηματάρχες 
της εποχής για πολλά χρόνια. Σή-
μερα, από το κτήριο έμεινε άθικτο 
μέρος μόνο της λιτής και δωρικής 
πρόσοψης, με τη σιδεριά στην 
κεντρική θύρα να γράφει 1929. 

Απόπειρα Μακαρίου
Στο ελεύθερο οικόπεδο απένα-

ντι ακριβώς από τα κτήρια που κα-
τεδαφίστηκαν προσγειώθηκε το 
ελικόπτερο στο οποίο επέβαινε 
ο αρχιεπίσκοπος Μακάριος στις 
8 Μαρτίου 1970. Ο αρχιεπίσκο-
πος Μακάριος Γ΄ το πρωί της Κυ-
ριακής 8 Μαρτίου 1970 απογειώ-
θηκε από την Αρχιεπισκοπή με 
το ελικόπτερο που κυβερνούσε ο 
ταγματάρχης Ζαχαρίας Παπαδο-
γιάννης με προορισμό τη Μονή 
Μαχαιρά προκειμένου να παρα-
στεί στο μνημόσυνο του Γρηγό-
ρη Αυξεντίου. Λίγα μόλις λεπτά 
μετά την αναχώρηση, άγνωστοι 
άρχισαν να βάλλουν εναντίον του 

ελικοπτέρου από την ταράτσα του 
Παγκυπρίου Γυμνασίου. Ο κυβερ-
νήτης του ελικοπτέρου ταγματάρ-
χης Παπαδογιάννης, αν και σοβα-
ρά τραυματισμένος, κατάφερε να 
το προσγειώσει στον στενό ελεύ-
θερο χώρο της νοτίως της Αρχι-
επισκοπής.

Ελλειψη παιδείας
Ο Ιωσήφ Χατζηκυριάκος, δι-

ευθυντής του Ιδρύματος Φοίβος 
Σταυρίδης – Αρχεία Λάρνακας εί-
πε στην «Κ» σχετικά με την πολι-
τιστική κληρονομιά ότι αυτή θα 
πρέπει να φυσικά να προστατεύ-
εται, αλλά και να καλλιεργηθεί 
στους πολίτες η έννοιά της. Όσο 
για το πώς την αντιμετωπίζου-
με σήμερα στην Κύπρο μού λέει 
κατ’ αρχάς πως αυτή είναι ο πολι-
τισμός ο οποίος έρχεται από ένα 
άχρονο παρελθόν μέχρι σήμερα, 
ό,τι δηλαδή έφτασε σε εμάς από 
το παρελθόν.

«Είναι πολύ δύσκολο να απα-
ντηθεί το ερώτημα πώς την αντι-
μετωπίζουμε ως κοινωνία και ως 
κράτος συμπτωματικά και όχι 
στην ουσία της. ∆εν έχουμε ου-
σιαστικό σχεδιασμό χρήσης της 
πολιτιστικής κληρονομιάς και αυ-
τή δεν είναι κριτική προς τους 
φορείς, αλλά το αποτέλεσμα της 
κοινωνίας μας ως έχει σήμερα» 
και συνεχίζει «Χάνουμε λόγω έλ-
λειψης παιδείας δεν έχουμε την 

ουσία των λέξεων και γι’ αυτό δεν 
έχουμε την ουσία των ιδεών, των 
εννοιών, έτσι η έννοια πολιτιστική 
κληρονομιά απουσιάζει από την 
τοπική κοινωνία. Σε μεγάλο βαθμό 
την αγνοεί, όχι από κακία, αλλά 
από άγνοια. Ποτέ δεν είναι αργά 
να καλλιεργήσουμε αυτή την παι-
δεία, φτάνει να έχουμε το θάρρος 
να το κάνουμε». Ερωτώμενος για 
την κατεδάφιση των διατηρητέ-
ων στην οδό Ισοκράτους μού λέει 
«Επί του συγκεκριμένου ζητήμα-
τος θα πρέπει να σου πω ότι δεν 
στο παρόν στάδιο αυτό που με 
αφορά είναι το θέμα του νόμου 
και το πώς αυτός εφαρμόζεται. 
Από τη στιγμή που αυτά τα κτή-
ρια είχαν ανακηρυχθεί διατηρη-
τέα προστατεύονται από τον νό-
μο και αυτό που μου μένει, πέραν 
από τα ζητήματα της πολιτιστικής 
κληρονομιάς που πραγματικά τα 
βλέπω καθημερινά να βλάπτονται 
(την υλική και την άυλη), είναι η 
αδυναμία της Πολιτείας και της 
κοινωνίας να επιβάλλει τη δικαι-
οσύνη». Κλείνοντας, ο δρ Χατζη-
κυριάκος μού λέει ότι χρειάζεται 
ένας ολιστικός σχεδιασμός για 
την πολιτιστική διαχείριση, που 
δεν θα θεραπεύει τα συμπτώματα, 
αλλά την ουσία: «Ένας οποιοσδή-
ποτε σχεδιασμός σαφώς και δεν 
θα μπορούσε να προβλέψει τις 
ενέργειες οποιουδήποτε, όμως η 
ύπαρξή του οριοθετούσε και τις 
αντιδράσεις. Σήμερα μέσα στην 
ελαστικότητα που υπάρχει οι ευ-
θύνες επιρρίπτονται πάντοτε κά-
που αλλού».

Ο δρ Χατζηιωσήφ συμπληρώ-
νει: «Μία παθογένειά μας, όπως 
αυτή της ταυτότητας, είναι αυτή 
που δεν μας επιτρέπει να δούμε 
καλά το παρελθόν μας και να το 
αποδεχθούμε ως κομμάτι μας και 
έτσι είτε το βλέπουμε διαστρε-
βλωμένα είτε το προσπερνάμε 
εντελώς».

Δεν είναι η μόνη γωνιά 
της παλιάς πόλης που 
φλερτάρει έντονα με την 
ιστορία, αλλά σε αυτή 
δεν θα περίμενε κανείς 
ότι οι επόμενες γενε-
ές αρχόντων και ταγών, 
πολιτικών και θρησκευ-
τικών, θα συμπεριφερό-
ντουσαν με αυτό τον τρό-
πο τον ασύγγνωστο. 

Η διώροφη οικία περιγράφεται ως έχουσα πολλά δωμάτια, με αξιόλογα αρχιτεκτονικά στοιχεία και ανήκουσα στα διατηρητέα κτήρια. Τελικά, η τύχη του διώ-
ροφου οικήματος ήταν να πέσει διά μηχανήματος της Αρχιεπισκοπής. 

Το κτήριο της πατριάρχου Γρηγορίου Ε΄ 15 και Ισοκράτους φιλοξένησε για κάποια χρόνια το Τυπογραφείον και Κυτιοποιείον ο Ερμής του Κώστα Μελίδη, αρ-
γότερα και για πολλά χρόνια είχε το εργαστήριο της η βιοτεχνία παπουτσιών Λούκας Shoes LTD.

Δύο μέτρα
και δύο σταθμά

Η δρ Ρίτα Σεβέρη εκτελεστι-
κή διευθύντρια του Ιδρύματος 
Κώστα και Ρίτας Σεβέρη λέει 
ότι για την πολιτιστική κληρο-
νομιά δεν έχουμε ούτε έγνοια, 
ούτε αίσθηση, ούτε και κατα-
νόηση για το τι είναι πολιτι-
στική κληρονομιά και αυτό 
οφείλεται τόσο στην έλλειψη 
παιδείας όσο και στο ότι υπάρ-
χουν τόσα πολλά προσωπικά 
συμφέροντα. «Ερμηνεύω ότι 
δεν υπάρχει ενδιαφέρον για 
την πολιτιστική κληρονομιά, 
δεν θεωρείται τόσο σημαντι-
κό θέμα και υπερέχουν τα 
συμφέροντα. Στην προκειμέ-
νη περίπτωση βλέπουμε να 
υπάρχουν δύο μέτρα και δύο 
σταθμά, αν είσαι ιδιώτης οι νό-
μοι είναι καταπέλτης, αλλά αν 
είσαι ο αρχιεπίσκοπος ή η Εκ-
κλησία δεν εφαρμόζεται κα-
μία νομοθεσία. Θα πρέπει από 
τα σχολεία να μαθαίνουν τα 
παιδιά να σέβονται την πολιτι-
στική μας κληρονομιά και φυ-
σικά να ενισχυθούν οι νόμοι 
για τους βανδαλισμούς». Η δρ 
Σεβέρη τονίζει επίσης ότι ση-
μαντικό πρόβλημα στο να αντι-
ληφθούμε την πολιτιστική μας 
κληρονομιά είναι η έλλειψη 
ταυτότητας, και αυτό δεν μας 
άφησε να αναπτύξουμε μια 
υπερηφάνεια για το ότι είμα-
στε Κύπριοι, άνθρωποι τούτης 
της χώρας. 
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Ο
λιστικό πλάνο διαχείρισης της πολιτι-
στικής κληρονομιάς της χώρας, αυ-
τό είναι το ζητούμενο. Από εδώ και 

πέρα αυτό θα πρέπει να έχει στο μυαλό 
της η Πολιτεία για να μη χρειαστούμε να 
ξαναθρηνήσουμε επί ερειπίων. Κάτι που 
πολύ φοβάμαι δεν θα αποφύγουμε, σύ-
ντομα θα ξαναδούμε σκηνές παρόμοιες, 
είτε είναι κατεδάφιση, είτε είναι ασύγ-
γνωστη αμέλεια, είτε είναι άγνοια. Μα-
κροπρόθεσμο σχεδιασμό χρειαζόμαστε 
για να διατηρήσουμε ό,τι μας κληροδό-
τησε το παρελθόν. 

Αυτός ο σχεδιασμός θα πρέπει να σπά-
ει αβγά και να αναδιαμορφώσει τον τρό-
πο με τον οποίο αντικρίζουν η επίσημη 
Πολιτεία και φυσικά οι πολίτες αυτό που 
λέμε «πολιτιστική κληρονομιά», η οποία 
είναι το χαλλούμι, τα κτήρια, η διάλεκτος, 
υλικός και άυλος πολιτισμός. Πολυνομία 
και διάσπαρτες υπηρεσίες, οι οποίες δυ-
σκολεύονται να συνεννοηθούν μεταξύ 
τους, πολιτικοί που αντιδρούν σπασμωδι-
κά, απλώς γιατί είναι στην επικαιρότητα 
κάτι και μετά αφού σβήσει η φωτιά, πάνε 
παρακάτω και Εκκλησία που θεωρεί πως 
μπορεί να κάνει ό,τι θέλει, αφού είναι πε-
ριουσία της, είναι τα βασικά προβλήματα 
που πρέπει να λυθούν. 

Καλοί είναι οι νόμοι, τα διοικητικά 
πρόστιμα, οι εντολές κατεδάφισης και 
οι ανακλήσεις αδειών αρκεί να εφαρμό-
ζονται σωστά και παντού. Αυτό που πρέ-
πει επιτέλους να ξεκινήσουμε να κάνουμε 
είναι καλλιεργήσουμε τα νέα παιδιά, να 
τα μάθουμε τι σημαίνει πολιτιστική κλη-

ρονομιά, να τους ορίσουμε μια αφετηρία 
και να τους δείξουμε δρόμους για να με-
ταφέρουν αυτή την κληρονομιά παρα-
κάτω, απ’ όποιον δρόμο ακολουθήσουν. 
Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, 
Αθλητισμού και Νεολαίας να αναλάβει 
αυτό το μεγάλο έργο, και όταν με το κα-
λό δημιουργηθεί και Υφυπουργείο Πο-
λιτισμού να συνεργαστούν, ώστε η παι-
δεία να κοιτάζει κατάματα τον πολιτισμό. 
Επιτέλους, να καταφέρουν αυτές οι δύο 
έννοιες να συμβαδίσουν, να ακουμπά η 
μία στην άλλη ώστε να δημιουργήσουν 
εύφορο έδαφος για νέα πράγματα, όχι 
απλώς για να συντηρούμε τα παλιά, αυ-
τά που μας άφησαν οι παππούδες μας. 
∆ιότι, οι παππούδες μας ασφυκτιούσαν 

μέσα στην παλιά πόλη και τα τείχη ήταν 
εμπόδιο. Ευτυχώς, όμως, πάντοτε υπάρ-
χουν άνθρωποι που βλέπουν τα πράγματα 
πιο μακροσκοπικά και δεν μένουν στην 
εντύπωση της στιγμής. ∆εν ήταν θεοί, 
ούτε πιο έξυπνοι, ήταν απλώς ένα βήμα 
πιο μπροστά από τους πολλούς. 

Έχω ξαναγράψει, η παράδοση δεν εί-
ναι ένα συμπαγές κομμάτι πάγου να το 
συντηρείς επ’ άπειρον, δεν είναι όλα όμως 
για βαθιά κατάψυξη. ∆εν είναι η πολιτι-
στική κληρονομιά βραχνάς και εμπόδιο 
στην ανάπτυξη, δεν πρέπει, νομίζω, να 
το βλέπουμε έτσι, διότι πρώτον χάνουμε 
την ουσία της. Χρειάζεται όραμα και με-
ράκι, να βλέπεις τις έχεις κληρονομήσει 
και να σκέφτεσαι πώς θα το μπολιάσεις 

για να γίνει καλύτερο. Πώς αυτό που σου 
άφησαν μπορεί να σε εξυπηρετήσει στο 
παρόν ή και στο μέλλον, χωρίς να χρειά-
ζεται να το αποδομήσεις. Τίποτε δεν είναι 
στατικό στη ζωή και φυσικά στατικός δεν 
είναι ούτε ο πολιτισμός, αλλά όταν μιλάμε 
για κληρονομιά, αναπόφευκτα κοιτάμε το 
παρελθόν, αυτό που έρχεται και μας πα-
ρουσιάζεται ως γενόμενο, καλό ή κακό. 
Είναι σημαντικό, λοιπόν, να υιοθετούμε 
ό,τι νομίζουμε πως σήμερα θα μας οδηγή-
σει σε ένα καλύτερο αύριο, πώς αυτό που 
κληρονομήσαμε θα το χρησιμοποιήσουμε 
ως μπούσουλα για να μάθουμε ποιοι είμα-
στε και πώς θέλουμε να γίνουμε. Τα τείχη 
και οι προμαχώνες, τα διατηρητέα κτήρια, 
η διάλεκτος και το λευκαρίτικο δεν είναι 
σε καμία περίπτωση μουσεία και απαυγά-
σματα του παρελθόντος, είναι συστατικά 
στοιχεία της ταυτότητας του Κύπριου, τα 
οποία μπορεί να τα αποποιηθεί προσωπι-
κά, κληρονομιά είπαμε ότι είναι, αλλά δεν 
έχει ουδείς το δικαίωμα να το κάνει για τον 
άλλο, ιδίως όταν έχει θέση εξουσίας. Η κα-
τεδάφιση των διατηρητέων κτηρίων της 
οδού Ισοκράτους, η ανέγερση του νέου 
καθεδρικού στην παλιά πόλη, η ανάπλα-
ση της πλατείας Ελευθερίας, η εν γένει 
συμπεριφορά μας στα κτήρια της παλιάς 
πόλης και όχι μόνο δείχνει κατά τη γνώ-
μη μου ότι τους συμπεριφερόμαστε ως μια 
κληρονομιά που δεν γνωρίζουμε ποιανού 
είναι, ποιος την έδωσε και σε ποιον την 
έδωσε, είναι σαν να θέλουμε όλοι να την 
αποποιηθούμε, επειδή μας βαραίνει, επειδή 
δεν ξέρουμε από ποιανού χέρια βγήκαν.

ΑΝΑΓΝΩΣΕΙΣ
Της ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

Α
νοίγει η πανδημία τον ψυχικό ασκό; 
Απλώνεται η σκιά της βίας και της πα-
ράνοιας, του ανορθολογισμού, πιο πυ-

κνή και απειλητική πάνω από τις κοινωνί-
ες; Μοιάζει με εφιάλτη και, εν μέρει, είναι. 
Απλώς, οι συνέπειες είναι πιο μακροχρόνι-
ες και βραδυφλεγείς από τις άμεσα ορατές, 
όπως είναι οι οικονομικές, για παράδειγμα. 
Γιατί οι ψυχικές επιβαρύνσεις, είτε εξελίσ-
σονται σε παθολογικά φαινόμενα είτε είναι 
περιστασιακές και «εποχικές», παραμένουν 
απρόβλεπτες και δύσκολα διαχειρίσιμες. Ας 
ξεκινήσουμε από τις διαπιστώσεις για την 
εφηβεία, πριν προχωρήσουμε στην ενήλικη 
ζωή. Πανελλαδική έρευνα, που δημοσίευσε 
η «Κ»  (31/01 και 2/02, του Απόστολου Λα-
κασά), παρουσιάζει τις επιπτώσεις τής επί 
μακρόν τηλεκπαίδευσης λόγω πανδημίας. 
Κυριαρχούν το άγχος, η ψυχική εξάντληση, 
η αίσθηση ρουτίνας, η θλίψη και ο θυμός. 
Στην έρευνα, οι τρεις στους τέσσερις καθη-
γητές δήλωσαν πως έχουν αντιληφθεί ότι η 
καραντίνα και η απουσία από τη ζωντανή 
τάξη έχουν επιφέρει αρνητικές ψυχολογι-
κές συνέπειες στους μαθητές τους. Οπως 
έγραψε μαθήτρια της Γ΄ Λυκείου, «η τηλεκ-
παίδευση δεν πρέπει να καθιερωθεί. Είναι 
πραγματικά ψυχοφθόρα και επιβαρυντική. 
Με έχει κουράσει να ακούω μόνο ηλεκτρονι-
κές “φωνές”. Με έχει κουράσει να μην έχω 
ανθρώπινη επαφή. Με έχει κουράσει να 
είμαι 7 ώρες το πρωί πάνω από την οθόνη 
και άλλες 4 τα απογεύματα με το φροντι-
στήριο. Και σίγουρα δεν είναι αποδοτική. 
Τα κενά είναι τεράστια πλέον και ο χρόνος 
που χρειάζομαι μόνη μου για να αναπλη-
ρώσω είναι πάρα πολύς, δεν μένει χρόνος 
για μένα. Βλάπτει τους καλούς μαθητές».

Σε άλλη έρευνα (της Focus Bari) για τις 
ανθρώπινες σχέσεις, σχεδόν δύο στους 
τρεις Ελληνες (64%) δηλώνουν ότι χειρο-
τέρεψαν τουλάχιστον σε μία κατηγορία 
(οικογενειακές, ερωτικές, φιλικές, επαγ-
γελματικές, κοινωνικές). Ο μεγάλος «χα-
μένος» είναι –αναμενόμενο– οι κοινωνι-
κές επαφές.  

Η απομόνωση, μοιραία, αφαιρεί από τη 
ζωή τη συνεκτική της δύναμη και πλήττει 
τη συνύπαρξη. Στην αρχή του εγκλεισμού 
μιλούσαμε όλοι για πράγματα που εκτιμού-
με ενώ προηγουμένως υποτιμούσαμε. Ανα-
γνωρίζαμε και τις καλές πλευρές μιας δύ-
σκολης και πρωτοφανέρωτης συνθήκης. 
Τώρα; Σαν να εξαντλούνται τα αποθέματα 
και να υπερισχύουν οι πιο τοξικές εκδοχές 
του εαυτού.

Τα πραγματικά/ορατά προβλήματα (όπως 
αυτά που καταγράφονται στην πρώτη έρευ-
να για την τηλεκπαίδευση) εγγράφονται 
στο «σώμα» των μαθητών και κατ’ επέκτα-
ση της οικογένειας και ενός μεγάλου τμή-
ματος της κοινωνίας. Τα λιγότερο εμφανή 
είναι όσα συμβαίνουν μέσα στους τοίχους 
των σπιτιών και στα, άλλα, δαιδαλώδη και 
ανεξιχνίαστα «δωμάτια» του μυαλού του 
καθενός. Το εργαστήρι ιδεών και παθήσε-
ων όπως εξελίσσεται μέσα στα διαμερίσμα-
τα αλλά και στις οθόνες των υπολογιστών. 
Κάθε τόσο αναφλέγεται η πραγματικότη-
τα από σκάνδαλα, ανοίγουν οι καταπακτές 
του κακού και της κοινοτοπίας του και έρ-
χονται στην επιφάνεια κρυμμένα μυστικά 
και ντοκουμέντα.  

Τον τελευταίο καιρό δημοσιοποιούνται 
περιστατικά σεξουαλικής βίας και παρενό-
χλησης, στον αθλητισμό, στον χώρο του 
θεάματος και των ΜΜΕ, φέρνοντας στην 
επιφάνεια και επιβεβαιώνοντας, σε πολλές 
περιπτώσεις, φήμες και ψιθύρους. «Οι υγι-
είς κοινωνίες ακούν τις μαρτυρίες και στρί-
βουν το τιμόνι, αλλάζουν, κάνουν πράξη 
το συναίσθημα, μετατρέπουν τον πόνο σε 
κανόνα», είπε σε ρεπορτάζ της «Κ» (3/2) ο 
ηθοποιός και σκηνοθέτης Νίκος Καραθά-
νος. «Τα προσωπικά περιστατικά αφορούν 
τη ∆ικαιοσύνη –συνεχίζει–, αυτό που αφο-
ρά το κοινωνικό σύνολο είναι η κουλτούρα 
του εκφοβισμού. Το ζήσαμε από τα σπίτια 
μέχρι τους χώρους εργασίας μας. Η ιστορία 
της βίας δεν αφορά μόνο τους ηθοποιούς 
αλλά τον άνθρωπο τον ίδιο». 

Οι δημοσκοπήσεις που διεξάγονται, οι 
απόψεις που συγκεντρώνονται από επω-
νύμους, ο αχός, όπως αναβλύζει ανεξέλε-
γκτος από τις αναρτήσεις στα social media, 
συγκλίνουν στις ίδιες διαπιστώσεις: η κοι-
νωνία βρίσκεται σε βρασμό με χαλασμένο 
θερμοστάτη. Ο κλονισμός είναι βαθύς, εκ-
δηλώθηκε με την πανδημία. Είναι σαν να 
έχουν αρθεί οι αναστολές, και ανεπεξέργα-
στες πράξεις αλλά και επιθυμίες/ομολογίες 
κατακλύζουν τον δημόσιο βίο. Χρειάζονται 
αναχώματα δικαιοσύνης, ορθολογισμού 
και ενσυναίσθησης. Η συμμόρφωση και η 
τιμωρία, αποκομμένες από την ψύχραιμη 
αποτίμηση και την κατανόηση για τα αν-
θρώπινα, μπορεί να κινητοποιούν τον φό-
βο αλλά δεν περιορίζουν τη βία.

Ο ασκός
της πανδημίας

Επιμέλεια: ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ

Αυτή τη βδομάδα στην «Καθημερινή» σας 
παρουσιάζουμε τρία διηγήματα από ισά-
ριθμες συλλογές διηγημάτων Κυπρίων 
συγγραφέων, αντί για έξι εκδηλώσεις. 
Ελπίζουμε σύντομα να επιστρέψουμε 
στην «κανονικότητα» της σελίδας, που 
είναι η ενημέρωσή σας για πολιτιστι-
κές δράσεις.

ΒΟΤΣΑΛΩΤΗ
Κώστας Λυμπουρής
εκδ. Το Ροδιακιό, σελ. 129

«Σε τρεις αγκαλιές»
Ο Σόλωνας Αχιλλείδης, επιτυχημένος 

επιχειρηματίας, ήταν πάντα συντηρητι-
κός και θεοσεβούμενος. Ιδιαίτερα, όμως, 
μετά που αποχώρησε από τις δουλειές 
του –κάπου κοντά στα εβδομήντα– ακο-
λουθούσε κατά γράμμα ό,τι προσδιόριζε η 
ευχή της Εκκλησίας: «Χριστιανά τα τέλη 
της ζωής ημών, ανώδυνα, ανεπαίσχυντα 
και ειρηνικά.» Μέχρι τη μέρα, λίγα χρό-
νια μετά. που άλλαξε ο νόμος και επιτρά-
πηκε η καύση των νεκρών. Τότε, κάλεσε 
τον γιο του και την κόρη του και τους 
ανακοίνωσε κάτι που ακούοντάς το δεν 
πίστευαν στ’ αυτιά τους: «Ξέρατε πάντα 
τις αρχές μου. Και σας διαβεβαιώνω και 
τώρα ακόμα ότι μοναδική μου έγνοια στα 
γεράματα μου ήταν να πεθάνω ήσυχα και 
να με θάψετε στον ίδιο τάφο με τη μάνα 
σας. Είναι σ’ όλους γνωστό πόσο την αγα-
πούσα. Μα τώρα πέρασε ξαφνικά από το 
μυαλό μου όλη μου η ζωή. Θυμήθηκα τον 
πρώτο μου δυνατό έρωτα στα φοιτητικά 
μου χρόνια με την Ιωάννα, που η στενο-
κεφαλιά των γονιών μας δε μας άφησε να 
παντρευτούμε. Έκανε εκείνη μετά έναν 
γάμο και δυστύχησε. Ύστερα αγάπησα 
πολύ την Ανθούλα, αρραβωνιαστήκαμε, 
μα πριν τον γάμο μας πέθανε.

»Νιώθω, λοιπόν, πως είναι άδικο να 
ταφώ μόνο με τη μάνα σας.

»Και, για να μην έχω τυχόν αντιδρά-
σεις σας, βάζω από την αρχή και τους 
όρους μου: Θα με κληρονομήσετε, εφόσον 
με κάψετε και ρίξετε τη στάχτη μου, μια 
μέρα με βροχή, στους τρεις τάφους. Θα 
φροντίσετε να τους βρείτε, είστε έξυπνοι 
άνθρωποι. Και σε ό,τι αφορά τις διάφορες 
ταφικές συνήθειες, μνημόσυνα και τέτοια, 
να τα ξεχάσετε. Εγώ θα είμαι πάρα πολύ 
καλά, μέσα σε τρεις αγκαλιές.»

ΑΙΡΟΤΕΣ ΕΡΕΤΙΚΟΙ
ΚΑΙ ΑΛΛΕΣ ΙΣΤΟΡΙΕΣ
Χρήστος Αργυρού
εκδ. Γκοβόστη, σελ. 125

«Κάθοδος»
Του Πάμπου, του Κιαμίλ, της Σεριφέ,
του Πέτρου και του Χουσεΐν 

που έζησαν σ’ έναν κόσμο μισό
Aχ πόσο με λυτρώνει η άφιξή σου, αγα-

πημένε! Τα δάκρυά μου πότιζαν τόσα χρό-
νια το σεντόνι μας. Έτρεμα σαν σουρού-
πωνε κι ερχόταν άπονη και βασανιστική 
η νύχτα. Το μαξιλάρι σου έσφιγγα κάθε 
βράδυ, για να σε νιώσω, ψευδαίσθηση της 
σάρκας σου, ακριβέ μου. Κι ο νους μου, 
αλί μου, αυτός ο νους παιγνίδια που παί-
ζει των ανθρώπων! Ενόμιζα το δείλι πως 
απ’ το ξωπόρτι θα έμπαινες ντυμένος το 
χαμογέλιο σου και το γαμπριάτικο κο-
στούμι σου. Μα τα δειλινά περνούσαν κι 
εσύ δεν ερχόσουν. Κι ερχόταν η νύχτα. 
Και σου το ’πα πως τις νύχτες τις φοβά-
μαι. Και μαζί με τον φόβο μεγάλωνε κι η 
απελπισία. Μα πιότερο με τρόμαξε, άγγε-
λέ μου, η ιδέα πως μια μέρα θα ξεχνούσα 
τη μορφή σου. Κι αν χανόταν η μορφή 
σου από τη μνήμη θα ήταν σαν να μην 
είχες υπάρξει ποτέ στη ζωή μου. Για τούτο 
γιόμισα το σπίτι με φωτογραφίες σου. Κι 
ο πόνος στο κοίταγμα των ειδώλων σου 
οξύς να με κατασπαράζει ανυπεράσπιστη 
σαν άγριο ζώο.

Τα χρόνια πέρασαν βαριόσυρτα και 
βασανιστικά.

Μα ετούτη τη νυχτιά, ακριβέ μου, σαν 
ο ύπνος ο βαθύς με πήρε, ήρθες, ήλιε μου, 
και φώτισες την κάμαρά μας. Με ξύπνη-
σες γλυκά με ένα φιλί στο μέτωπο. Αχ, τo 
σώμα σου να αγγίζω πια μπορώ, τα κόκα-
λά σου να χαϊδεύω.

Η γειτονιά αρχίνησε κιόλας το σούσου-
ρο. Πως γριά εγώ, εβδομηντάρα, έναν νιο 
εσπίτωσα κι έχω στην κλίνη μου. Αγγόνι 
μου μπορούσες να ’σουν, λένε ψιθυριστά. 
Τα οστά μου, γέρικα, άντρα μου, ναι. Και 
τα δικά σου, αν και λειψά, και το τρυπημέ-
νο καύκαλό σου, είκοσι πέντε χρόνων. Η 

σφαίρα που διαπέρασε τον κρόταφό σου, 
ποθητέ μου, σ’ άφησε πάντα νέο.

Έτσι, στη χωματένια κλίνη μας, δυο 
μέτρα κάτω από τη γης, αγκαλιασμένοι 
πια θα ζούμε την αγάπη μας.

ΠΕΡΙΣΤΡΟΦΕΣ ΣΚΕΨΗΣ
Φένια Κινικλή 
εκδ. Ηλία, σελ. 92

«Υποδοχή»
∆εκαεννέα λεπτά. Οι δείχτες του ρο-

λογιού να συνεχίζουν ακούραστοι τον 
ρυθμικό, αέναο χορό τους, κι εκείνος να 
στέκεται ακόμη στο πλατύσκαλο του ρη-
μαγμένου του σπιτιού. ∆ισταγμός και φό-
βος για εκείνο το επόμενο βήμα που θα 
τον έφερνε κατά πρόσωπο με όσα τον 
στοίχειωναν σε όλη τη διάρκεια της ενή-
λικης ζωής του.

Ένας αναστεναγμός βαθύς η αντίδρα-
σή του. Μοιραία τα μάτια υψώθηκαν να 
αντικρίσουν το ουράνιο πέπλο που δέσπο-
ζε με μεγαλοπρεπές, φωτεινό και ολοκά-
θαρο αυτό το απομεσήμερο. Κι ενώ πριν 
από μερικά λεπτά εκείνες οι ηλιαχτίδες 
άγγιζαν καυτές το μέτωπό του, κάνοντας 
τα μάτια του να μισοκλείσουν στο θάμπος 
τους, τώρα δεν αισθανόταν τη θέρμη τους, 
δεν τυφλωνόταν από το φως τους.

Ένα απαλό αεράκι ένιωσε να τον χαϊ-
δεύει και μεμιάς ξεχύθηκαν οι μνήμες να 
τον πνίξουν. Πόσα και πόσα απομεσήμε-
ρα δεν έπαιρνε τον δρόμο του γυρισμού 
από το εφηβικό παιχνίδι στις χωμάτινες 
αλάνες της γειτονιάς, με τις πατούσες 
του να καίνε σε κάθε βήμα και το μέτω-
πο κάθιδρο να αναζητά την ανακούφιση 
από εκείνο το γλυκό μεσημεριανό αερά-

κι που τον έβρισκε σε κάθε ανοιχτωσιά...
Θυμόταν λες και ήταν χθες το άρωμα 

των λεμονανθών στην άκρη του κήπου 
που μεθούσε τις αισθήσεις, τα βελούδινα 
πέταλα της τριανταφυλλιάς που σκέπαζαν 
το κεφαλόσκαλο, και τα χρώματα που άλ-
λαζε η θάλασσα κάτω από τις διαθέσεις 
του φθινοπωρινού ήλιου.

Μικρός ήταν ακόμη τότε, δεν ήξερε 
πολλά, δεν είχε καν ξεμυτίσει από τα όρια 
της πόλης του, και όμως το ένιωθε ήδη 
πως εδώ ήθελε να ζήσει όλη του τη ζωή. 
Θα μέτραγε τους χρόνους του με τους 
αναστάσιμους ήχους από το καμπαναριό 
του Αρχαγγέλου, θα έσκαβε την προικι-
σμένη γη του και θα καρποφορούσε το 
αμπέλι του. Και μαζί, θα αξιωνόταν και ο 
ίδιος να συνεχίσουν το όνομα και την πα-
ράδοση της οικογένειας τα δικά του παι-
διά. Τόσα χρόνια... Μετρημένα στιγμή τη 
στιγμή, λεπτό το λεπτό, να περνούν αργά 
από πάνω του, χαράσσοντας ίχνη βαθιά.

Και εκείνες οι εικόνες... Πόσο λαχτα-
ρούσε να μην τα είχε δει ποτέ! Να μην 
είχαν ξημερώσει εκείνες οι μέρες, να μην 
τον είχαν κουρσέψει, κι εκείνον και την 
ψυχή του απ’ άκρη σ’ άκρη.

Μα τις είχε δει όλες! Τις είχε ζήσει τότε, 
και έκτοτε, κάθε μέρα και λεπτό με αυτές 
κατακλυζόταν η ζωή του. Όσο μακριά κι 
αν είχε βρεθεί από τη γενέθλια γη, η εκ-
κωφαντική βουή δεν είχε σωπάσει και ο 
ήλιος δεν είχε καταφέρει να ζεστάνει τις 
αχτίδες του... Και τώρα ήταν εκεί. Κατα-
μεσής του Σεπτέμβρη και της ζωής του 
της ίδιας. Κι εκείνη η λωρίδα γης η κατά-
φυτη, η ευλογημένη από τη θεία πνοή να 
ανθοφορεί και να καρπίζει στον ποικιλό-
χρωμο ορίζοντα της φύσης, τον υποδεχό-
ταν και πάλι.

Τρία μικρά διηγήματα στην «Κ»

 Αποποίησις κληρονομίας
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Συνέντευξη στον

ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Η ηθοποιός Μαρίνα Μανδρή απα-
ντάει στα ερωτήματα της «Κ» για 
το θέμα της σεξουαλικής παρενό-
χλησης/κακοποίησης, που συνε-
χίζει να βρίσκεται στην επικαιρό-
τητα και λέει ότι θα ήταν αφελές 
έως και υποκριτικό εάν πιστεύ-
ουμε πως δεν συμβαίνει και εδώ, 
στον δικό τους εργασιακό χώρο. 
Σημειώνει πως είναι σημαντικό 
να δημιουργηθεί ένα ασφαλές 
περιβάλλον όπου τα θύματα θα 
μπορούν να καταγγείλουν τα πε-
ριστατικά χωρίς τον φόβο της πε-
ριθωριοποίησης και του αποκλει-
σμού από τον χώρο εργασίας ή και 
των αντιποίνων και τονίζει πως ο 
τρόπος για να αντιμετωπίσουμε 
τα φαινόμενα σεξουαλικής βίας 
είναι ξεκινώντας τη διαπαιδαγώ-
γηση από την κούνια.

–Υπάρχει πρόβλημα σεξουαλι-

κής παρενόχλησης / κακοποί-

ησης στον χώρο του θεάτρου 

ή της τηλεόρασης 

–Το φαινόμενο της σεξουαλι-
κής παρενόχλησης ή/και κακοποί-
ησης στον χώρο εργασίας είναι 
ένα παγκόσμιο φαινόμενο και θα 
ήταν αφελές έως και υποκριτικό 
εάν πιστεύουμε πως δεν συμβαίνει 
και εδώ, στον δικό μας εργασιακό 
χώρο. Όχι μόνο έχουμε διαβάσει 
στα μέσα κοινωνικής δικτύωσης 
μαρτυρίες περί σεξουαλικής πα-
ρενόχλησης στον χώρο του θεά-
τρου αλλά δεν έχουμε εκπλαγεί 
κιόλας, επομένως…

––Πώς μπορεί να αντιμετωπι-

στεί ουσιαστικά; Η «αυτορρύθ-

μιση» δεν είναι λύση, γίνεται 

όμως υπό τας περιστάσεις λύση; 

–Αχ, από πού να αρχίσουμε; 
Καταρχάς πρέπει να δημιουργη-
θούν οι κατάλληλες δομές ή να 
ενισχυθούν οι υπάρχουσες ούτως 
ώστε να δημιουργηθεί ένα ασφα-
λές περιβάλλον όπου τα θύματα 
θα μπορούν να καταγγείλουν τα 
περιστατικά χωρίς τον φόβο της 
περιθωριοποίησης και του απο-
κλεισμού από τον χώρο εργασίας 
ή και των αντιποίνων. Παρατηρεί-
ται συχνά, πως ο φόβος του θύ-
ματος για ενδεχόμενη συγκάλυψη 
του περιστατικού, για τυχόν από-
λυση ή μη πρόσληψη, η ανασφά-
λεια μήπως δεν γίνουν πιστευτά 
τα όσα λέει, μοιραία οδηγεί σε 
κάποιου είδους αυτορρύθμιση. Το 
θύμα, όλως παραδόξως, νιώθει πιο 
προστατευμένο, εάν δεν μιλήσει 
αντί για το αντίθετο. Εάν δε, η 
καταγγελία πάρει τον δρόμο της 
δικαιοσύνης, συχνά οι διαδικασίες 
είναι τόσο χρονοβόρες που αυτό 
από μόνο του λειτουργεί ως απο-
τρεπτικός παράγοντας. Σε κοινω-
νικό επίπεδο χρειάζονται μεγαλύ-

τερες και πιο δραστικές αλλαγές. 
Πρέπει να εκλείψουν διά παντός 
δηλώσεις όπως: «Εγώ πάντως δεν 
το έχω δει να συμβαίνει μπρο-
στά μου», λες και η παρενόχλη-

ση γίνεται σε κοινή θέα, «Μήπως 
παρεξήγησε το φλερτ » «Μήπως 
δεν κατάλαβε σωστά» «Μήπως 
το προκάλεσε» «Μα αυτός είναι 
γνωστός πέφτουλας, ας πρόσεχε» 

«Σιγά, δεν τη βίασε κιόλας» «Γιατί 
τώρα και όχι τότε» και ένα σωρό 
άλλες, παρόμοιας φύσης, που όχι 
μόνο δεν βοηθούν το θύμα, αλλά 
απεναντίας το στιγματίζουν, του 
προκαλούν περιττό άγχος, ενδε-
χομένως το αποτρέπουν και από 
το να «σπάσει τη σιωπή». Πρέπει 
επιτέλους να καταλάβουμε πως 
τα άτομα που έχουν υποστεί σε-
ξουαλική παρενόχληση έχουν δι-
ανύσει έναν τεράστιο Γολγοθά 
ενοχών, ντροπής, αυτο αμφισβή-
τησης, βασανιστικών ερωτημάτων 
και προσωπικής μάχης μέχρι τη 
στιγμή που αποφάσισαν και τόλ-
μησαν να καταγγείλουν δημόσια 
τα περιστατικά και νιώθουν ιδι-
αίτερα ευάλωτα και εκτεθειμένα. 
Επομένως, οφείλουμε να δείξουμε 
περισσότερη ενσυναίσθηση και 
λιγότερη αδιακρισία.

–Νιώθετε αρκετά ασφαλείς 

ώστε να καταγγείλετε τέτοια 

περιστατικά; 

–Τις τελευταίες μέρες συχνά 
τίθενται ερωτήματα –κυρίως από 
άντρες– όπως: «Μας στερείται το 
δικαίωμα του φλερτ ή του ερωτι-
κού καλέσματος» ή «Θα φοβόμα-
στε να φλερτάρουμε μήπως μας 
καταγγείλετε», τα οποία προσω-
πικά την παρούσα στιγμή βρίσκω 
άκυρα και άτοπα. Το φλερτ είναι 
φλερτ εάν εκλαμβάνεται ως τέ-
τοιο από τον αποδέκτη του. Και 
η σεξουαλική παρενόχληση είναι 
αυτό ακριβώς που περιγράφει το 
όνομά της. Παρενόχληση. Εάν κά-
ποιοι την «κανονικοποιούν» μετο-
νομάζοντάς την σε έντονο φλερτ 
ή πέσιμο το οποίο το θύμα μπορεί 
απλώς να αρνηθεί, αυτό δείχνει 
μόνο πόσο μακρύς είναι ο δρό-

μος που έχουμε να διανύσουμε. Η 
σεξουαλική παρενόχληση, όπως 
προανάφερα, είναι ένα παγκόσμιο 
φαινόμενο και έχει τις ρίζες του 
στην πατριαρχική δομή με την 
οποία έχει χτιστεί η κοινωνία μας. 
Τα έμφυλα στερεότυπα που διαι-
ωνίζονται καθημερινά, ενισχύ-
ουν την κουλτούρα της έμφυλης 
βίας. Στατιστικά τα περισσότερα 
θύματα είναι γυναίκες και οι πε-
ρισσότεροι θύτες είναι άντρες. 
Τα άτομα της ΛΟΑΤΚΙ κοινότητας 
επίσης είναι ευάλωτα σε τέτοιου 
είδους βία. Και εάν είναι τόσο δύ-
σκολο για μια γυναίκα να μιλήσει, 
φανταστείτε πόσο δύσκολο είναι 
για ένα ΛΟΑΤΚΙ άτομο.

Αν και είναι ένα φαινόμενο που 
παρατηρείται χρόνια –αν όχι αι-
ώνες– όρος σεξουαλική παρενό-
χληση μπήκε στο λεξιλόγιό μας 
τα τελευταία 45 χρόνια περίπου. 
Αυτό από μόνο του λέει πολλά. 
Υπάρχουν άπειρες έρευνες επί του 
θέματος και είναι ευθύνη όλων να 
μελετούμε και να ενημερωνόμα-
στε. Το θέμα είναι σοβαρό και ως 
τέτοιο πρέπει να αντιμετωπιστεί. 
Η πραγματικότητα είναι αυτή, εί-
ναι ωμή και δεν χωρούν ούτε ρο-
μαντισμοί, ούτε σάλτσες. Οφεί-
λουμε να στηρίξουμε τα θύματα 
και να δείξουμε μηδενική ανοχή 
στους θύτες. Στην Ελλάδα φαίνε-
ται ότι άνοιξε για τα καλά ο ασκός 
του Αιόλου ακριβώς επειδή ενδυ-
ναμώθηκαν οι φωνές χωρίς φόβο 
και πάθος! Ας παραδειγματιστού-
με! Και για να επανέλθω στην αρ-
χική σας ερώτηση, πιστεύω πως 
ο τρόπος για να αντιμετωπίσουμε 
τα φαινόμενα σεξουαλικής βίας 
είναι ξεκινώντας τη διαπαιδαγώ-
γηση από την κούνια. 

Να δείξουμε μηδενική ανοχή στους θύτες
Η ηθοποιός Μαρίνα Μανδρή λέει ότι το θύμα, όλως παραδόξως, νιώθει πιο προστατευμένο, εάν δεν μιλήσει αντί για το αντίθετο

«Το θέμα είναι σοβαρό και ως τέτοιο πρέπει να αντιμετωπιστεί. Η πραγματικό-
τητα είναι αυτή, είναι ωμή και δεν χωρούν ούτε ρομαντισμοί, ούτε σάλτσες».

«Εάν κάποιοι την «κα-
νονικοποιούν» [σ. σ. την 
παρενόχληση] μετονο-
μάζοντάς την σε έντο-
νο φλερτ ή πέσιμο που 
το θύμα μπορεί απλώς 
να αρνηθεί, αυτό δείχνει 
μόνο πόσο μακρύς είναι 
ο δρόμος που έχουμε να 
διανύσουμε».
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Της ΛΟΥΙΖΑΣ ΛΟΥΗ

Παρόλο που τα πολιτιστικά δρώμε-
να της χώρας παραμένουν σε ανα-
στολή εδώ και πάρα πολύ καιρό, 
η ανάγκη για δημιουργία και επι-
κοινωνία των καλλιτεχνών με το 
κοινό φυσικά δεν σταμάτησε να 
υπάρχει. Οι θεατρικοί φορείς και 
ομάδες βρίσκουν εναλλακτικούς 
τρόπους και μέσα για να εκφρα-
στούν, αλλά και για να δουλέψουν. 
Η ψηφιακή εποχή μας τους διευ-
κολύνει, ωστόσο τα διαδικτυακά 
μέσα δεν μοιάζει να είναι ο φυσι-
κός χώρος του θεάτρου. Η «Κ» μί-
λησε με θεατρικούς φορείς και με 
μικρότερες ομάδες που διοργάνω-
σαν ή θα διοργανώσουν διαδικτυ-
ακές δραστηριότητες, θέλοντας να 
αντιληφθεί πώς οι ηθοποιοί επι-
βιώνουν και πώς αντιμετωπίζουν 
τις νέες συνθήκες δουλειάς, που 
επιβάλλει η πανδημία. 

Η ηθοποιός Χριστίνα Κωνστα-
ντίνου από τη θεατρική ομάδα 
Persona είπε στην «Κ» πως τον 
τελευταίο χρόνο ήρθαν τα πάνω-
κάτω. «Ό,τι είχαμε ως δεδομένο 
δεν είναι δεδομένο πια. Αλλά εξα-
κολουθούμε να έχουμε την ανά-
γκη να δημιουργούμε, να δουλεύ-
ουμε, να διεκδικούμε την εξέλιξη 
του εαυτού μας και της τέχνης 
μας». Η παραγωγή «Μείνε ∆ίπλα 
μου» επρόκειτο να παρουσιαστεί 
στο κοινό ζωντανά, αλλά δυστυ-
χώς, επειδή τα χρονικά περιθώρια 
στενεύουν και επειδή προκύπτουν 
διάφορα αλυσιδωτά προβλήματα 
με την αναβολή και τη χρονική 
μετατόπιση των παραγωγών συ-
νολικά, η ομάδα Persona αποφάσι-
σε να την παρουσιάσει, μέσω της 
διαδικτυακής προβολής, προσφέ-
ροντας ένα ενδιαφέρον εικαστικά 
αποτέλεσμα, μιας και αναπόφευ-
κτα το θέατρο παντρεύεται με την 
τέχνη του κινηματογράφου, όπως 
λέει η Χριστίνα.

Η Κωνσταντίνου μίλησε και για 
την αβεβαιότητα που ζουν εδώ και 
τόσο καιρό τα άτομα του πολιτι-
σμού, «Κατ’ αρχάς με το ανοιγο-
κλείσιμο των θεάτρων μοιραία οι 
θεατρικές παραγωγές συγκρούο-
νται μεταξύ τους λόγω της χρονι-
κής μετατόπισης των παραστά-
σεων. Επιπλέον, όλο αυτό που 
συμβαίνει επιβαρύνει οικονομι-
κά αβάσταχτα τους θεατρικούς 
παραγωγούς αλλά και τους καλ-
λιτέχνες, μιας και τα έσοδα είναι 
μηδενικά στην περίπτωση ανα-
στολής εργασιών και κατά πολύ 
μειωμένα, όταν τα θέατρα είναι 
ανοιχτά σε σχέση με την προ παν-
δημίας εποχή, ενώ τα έξοδα πα-
ραμένουν τα ίδια. Εν ολίγοις, τί-

ποτα δεν μοιάζει να είναι το ίδιο, 
μιας και δεν εξαρτάται από μας 
ούτε το αν θα δουλεύουμε, ούτε 
το πότε θα δουλεύουμε, ούτε το 
με ποιον τρόπο θα δουλεύουμε». 
Επίσης, τόνισε την ανασφάλεια 
στην οποία ζουν για τόσο καιρό 
αλλά και επίσης ότι το παλεύουν 
και θα αντέξουν για όσο καιρό 
χρειαστεί ακόμη, «υπάρχει τρο-
μερή ανασφάλεια. Είναι σαν πα-
λεύεις με μια Λερναία Ύδρα καθη-
μερινά και εκεί που νομίζεις που 
αντιμετωπίζεις το ένα πρόβλημα 
προκύπτουν άλλα τόσα. Αλλά δεν 
έχουμε την πολυτέλεια να παραι-
τηθούμε. Το παλεύουμε και θα το 
παλεύουμε με όλες μας τις δυνά-
μεις. Για όσο μας αντέξει το σκοι-
νί και η σκηνή». Το μεγαλύτερο 
κέρδος που μπορούν να λάβουν 
αυτό το διάστημα είναι η αλληλεγ-
γύη. Πώς επιβιώνετε τόσο καιρό 
τη ρωτώ; «Πώς επιβιώνουμε; Με 
δυσκολία. Αλλά και αλληλεγγύη. 
Κι αυτό είναι μεγάλο κέρδος. Το 
μεγαλύτερο και το μόνο κέρδος».

Η κα Γεωργία Ντέτσερ, γενική 
διευθύντρια του Θεάτρου Ριάλτο 
μάς είπε ότι ο Οργανισμός Θέατρο 
Ριάλτο από το πρώτο διάστημα 
της πανδημίας, τον περασμένο 
Μάρτιο, προβληματίστηκε, κατά 
πόσο το διαδικτυακό πρόγραμ-
μα μπορεί να υποκαταστήσει τη 
ζωντανή επαφή με το κοινό. «Πε-
τύχαμε να διατηρήσουμε κάποια 
επαφή με παραστάσεις και εκδη-
λώσεις μέσα από το ψηφιακό μας 
κανάλι, αλλά μόλις οι συνθήκες 
το επέτρεψαν, προχωρήσαμε σε 
ανοιχτές υπαίθριες παραστάσεις 
στη φυσική παρουσία κοινού. Μέ-
χρι και αρχές Νοεμβρίου, παρά τα 
μέτρα και τους περιορισμούς, το 
Θέατρο λειτούργησε, οργανώνο-
ντας παραστάσεις από όλες τις 
τέχνες, στηρίζοντας και αναδει-
κνύοντας την πολιτιστική παρα-
γωγή του τόπου μας.

Στις συνθήκες που επικρα-
τούν, με τις συνεχείς αλλαγές, 
το ανοιγοκλείσιμο των θεάτρων, 
αποφασίσαμε τελικά ότι ο μονα-
δικός τρόπος υλοποίησης ενός 
βασικού προγραμματισμού είναι ο 
συνδυασμός και των δύο μηχανι-
σμών, δηλαδή της οργάνωσης πα-
ραστάσεων είτε διαδικτυακά, είτε 
στη φυσική παρουσία κοινού, είτε 

και με τους δύο τρόπους, ανάλογα 
με τα μέτρα που θα ανακοινώνο-
νται». Τόνισε δε πως τίποτα δεν 
είναι όπως πριν και όλα εξαρτιό-
νται από τις υγειονομικές αποφά-
σεις, «πιστεύω ότι σε τίποτα δεν 
μπορούν να συγκριθούν οι παρα-
γωγές τώρα με ό,τι ίσχυε πριν από 
την πανδημία. ∆ιαφέρουν σε όλα. 
Τίποτα δεν είναι όπως ήταν πριν. 
Τώρα εξαρτόμαστε απόλυτα από 
υγειονομικές αποφάσεις και μέτρα 
με τεράστιες συνέπειες σε κάθε 
προσπάθεια προγραμματισμού». Η 
κα Ντέτσερ σημείωσε και το πόσο 
ευάλωτος είναι ο χώρος του πολι-
τισμού στο νησί μας, «δεν είναι 
φόβος αυτό που βιώνουμε, είναι 
ίσως η συνειδητοποίηση, η οδυ-
νηρή επίγνωση του πόσο ευάλω-
τος, πόσο απροστάτευτος είναι ο 
τομέας του πολιτισμού στη χώρα 
μας. Ελπίδα, σίγουρα υπάρχει, πα-
ρόλο που νομίζω ότι η επιστροφή 
θα είναι δύσκολη και θα κρατήσει 
ακόμα καιρό. Ωστόσο, είμαι αισι-
όδοξη ότι θα βγούμε και από αυτή 
την κρίση, ενδεχομένως μάλιστα 
έχοντας εκτιμήσει ορθότερα τη 
θέση μας αλλά και τη σχέση μας 
σε ό,τι μας περιβάλλει». Η επιβί-
ωση των φορέων του πολιτισμού 
είναι σε κρίσιμη κατάσταση, όπως 
είπε η γενική διευθύντρια του Ρι-

άλτο: «Ζώντας σε μια χώρα, με 
αριθμητικά μικρό κοινό αλλά και 
περιορισμένο ενδιαφέρον για τις 
τέχνες, η εποχή αυτή αποδεικνύ-
εται εξαιρετικά δύσκολη, σχεδόν 
κρίσιμη για την επιβίωση φορέ-
ων και καλλιτεχνών. Στέγες και 
επαγγελματίες από τον πολιτιστι-
κό τομέα παραμένουν για μήνες 
ανενεργοί. Τα όποια έσοδα από 
διαδικτυακές προβολές σίγουρα 
δεν μπορούν να αντιμετωπίσουν 
τις τεράστιες ανάγκες που έχουν 
δημιουργηθεί».

Δημιουργική εγρήγορση
Ο καλλιτεχνικός διευθυντής 

του Θεατρικού Οργανισμού Κύ-
πρου (ΘΟΚ) Σάββας Κυριακίδης 
είπε πως όλοι μας βιώνουμε μια 
πρωτόγνωρη και εξαιρετικά δυσά-
ρεστη συνθήκη διαρκούς αβεβαι-

ότητας, «που έχει ως αποτέλεσμα 
μια τέχνη που φέρνει τους ανθρώ-
πους κοντά να μην έχει ανθρώ-
πους κοντά της, να μην επιτρέ-
πεται να τους έχει.

Από τη στιγμή, λοιπόν, που η 
επαφή μας με άλλους ανθρώπους 
συνιστά επιβαρυντικό δεδομένο 
σε ό,τι αφορά τη μεταδοτικότη-
τα του ιού Covid-19, το θέατρο 
–και όχι μόνο, φυσικά– δέχεται 
σοβαρό πλήγμα, ένα πλήγμα που 
κλονίζει τη φύση της αποστολής 
του και τον πυρήνα του, καθώς 
αλλάζει τον τρόπο με τον οποίο 
παράγεται και παρουσιάζεται μια 
θεατρική παράσταση».

Ο κ. Κυριακίδης μίλησε για τις 
διαδικτυακές δράσεις που πρόβα-
λε ο ΘΟΚ για να μπορέσουν να 
παραμείνουν σε δημιουργικότη-
τα ακόμα και κάτω από τέτοιες 
συνθήκες, «Το προηγούμενο δι-
άστημα φροντίσαμε να αξιοποι-
ήσουμε όλους τους διαθέσιμους 
τρόπους (online προβολές, επικοι-
νωνία μέσα από τα social media, 
δράσεις μέσα από τα κανάλια του 
Οργανισμού) για να διατηρήσουμε 
την επαφή μας με το θεατρόφιλο 
κοινό – όλους τους διαθέσιμους 
τρόπους πέρα από τον γνωστό σε 
όλους μας, παραδοσιακό τρόπο. 
Όπως επίσης φροντίζουμε να εί-
μαστε, όσο αυτό είναι εφικτό, σε 
κατάσταση δημιουργικής εγρή-
γορσης». Μιλώντας για τα νέα μέ-
τρα που αναγγέλθηκαν την Τέταρ-
τη 3 Φεβρουάριου 2021 για την 
επανεκκίνηση των θεατρικών πα-
ραστάσεων ο κ. Κυριακίδης είπε: 
«Στην παρούσα φάση, μετά την 
ανακοίνωση των κυβερνητικών 
μέτρων περί επαναλειτουργίας 
των κλειστών θεάτρων και των 
κινηματογράφων, ετοιμαζόμαστε 
πυρετωδώς για να παρουσιάσουμε 
στους θεατές τις παραγωγές μας. 
Το κλίμα, λοιπόν, δεν μπορεί πα-
ρά να είναι ελπιδοφόρο».

Νέοι τρόποι επικοινωνίας
Από την πλευρά της η θεατρι-

κή ομάδα Enacttheatre έθεσε το 
ερώτημα εάν μπορεί να υπάρξει 
μια καινούργια μορφή παράστα-
σής, «Η ανάγκη δημιουργήθηκε 

από τις συνθήκες που επέφερε 
η πανδημία. Βρήκαμε νέους τρό-
πους να παραμείνουμε ενεργοί και 
να επικοινωνήσουμε το έργο μας. 
Επίσης, θέλαμε να εξερευνήσου-
με ένα πιθανό νέο μέσο παρου-
σίασης μιας θεατρικής δουλειάς 
–αυτό της διαδικτυακής παράστα-
σης. Είναι ένα νέο μέσο; Μπορεί 
να υπάρξει μια καινούρια υβρι-
δική μορφή παράστασης μεταξύ 
θεάτρου και κινηματογράφου;». 
Στη συνέχεια, δήλωσε ότι το κοι-
νό ενδιαφέρεται λιγότερο για το 
διαδικτυακό θέατρο, «Ο κόσμος 
ενδιαφέρεται λιγότερο να παρα-
κολουθήσει θέατρο διαδικτυακά 
επειδή το θέατρο και ο θεατής 
του θεάτρου δεν ανήκουν πίσω 
από μια οθόνη. Για τους δημιουρ-
γούς ισχύει το ίδιο, αφού η ενέρ-
γεια όλη συγκεντρώνεται αντί στη 
σκηνή και στο σώμα, σε μια οθόνη 
στην οποία θα καθηλωθεί για να 
εκτελέσει τις αναγκαίες ενέργειες 
για να προβάλει και να προωθήσει 
το έργο του. Συγκεκριμένα μιλάμε 
για μια μικρή ανεξάρτητη ομάδα 
όπως τη δική μας που για τις δι-
αδικτυακές παραστάσεις αναλά-
βαμε την εκτέλεση της παραγω-
γής». Η θεατρική ομάδα εξήγησε 
ότι υπάρχει διαφορά σε σχέση με 
τις συνεισφορές που έλαβαν από 
την Ελλάδα σε σύγκριση με την 
Κύπρο, «Όπως είπαμε λιγότερος 
κόσμος θέλει να παρακολουθήσει 
διαδικτυακές παραστάσεις αλλά 
και ακόμη και έτσι η ανταπόκρι-
ση του κόσμου ήταν πραγματικά 
συγκινητική. Επίσης από την Ελ-
λάδα το ενδιαφέρον ήταν αρκετά 
μεγάλο. τα έσοδα δεν ήταν πολλά, 
παρ’ όλ’ αυτά βοήθησαν έστω και 
λίγο όλη την ομάδα».

Τα καινούργια μέτρα που αναγ-
γέλθηκαν από το Υπουργικό Συμ-
βούλιο την Τέταρτη 3 Φεβρουά-
ριου 2021 δίνουν μια ανάσα ζωής 
στον καλλιτεχνικό κόσμο. Σίγου-
ρα τα πράγματα είναι ακόμη πολύ 
αβέβαια, αλλά όπως φαίνεται οι 
δημιουργικοί άνθρωποι που αγα-
πούν την τέχνη τους πάντα θα 
βρίσκουν τρόπο να την εκφρά-
ζουν και να τη μεταδίδουν στο 
φιλότεχνο κοινό. 

Η δημιουργικότητα
πάντα θα βρίσκει
τρόπους επιβίωσης
Στην «Κ» μίλησαν πολιτιστικοί φορείς και

θεατρικές ομάδες για τις διαδικτυακές τους δράσεις

Τα καινούργια μέτρα 
όπου αναγγέλθηκαν
δίνουν μια ανάσα ζωής 
στον καλλιτεχνικό
κόσμο της χώρας.

« Δεν είναι φόβος αυτό που βιώνουμε, είναι ίσως η συνειδητοποίηση, η οδυνηρή επίγνωση του πόσο ευάλωτος, πό-
σο απροστάτευτος είναι ο τομέας του πολιτισμού στη χώρα μας» τονίζει η Γεωργία Ντέτσερ, γενική διευθύντρια του 
Θεάτρου Ριάλτο.

«Tο θέατρο –και όχι μόνο, φυσικά– δέχεται σοβαρό πλήγμα, ένα πλήγμα που κλονίζει τη φύση της αποστολής του 
και τον πυρήνα του», δήλωσε ο κ. Σάββας Κυριακίδης, καλλιτεχνικός διευθυντής του ΘΟΚ.  

 «Ο κόσμος ενδιαφέρεται λιγότερο να παρακολουθήσει θέατρο διαδικτυακά επειδή το θέατρο και ο θεατής του θεά-
τρου δεν ανήκουν πίσω από μια οθόνη» είπαν στην «Κ» από τη θεατρική ομάδα Enacttheatre.

«Υπάρχει τρομερή ανασφάλεια. Είναι σαν παλεύεις με μια Λερναία Ύδρα 
καθημερινά κι εκεί που νομίζεις που αντιμετωπίζεις το ένα πρόβλημα προ-
κύπτουν άλλα τόσα» λέει η ηθοποιός Χριστίνα Κωνσταντίνου από τη θεατρι-
κή ομάδα Persona.
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Του ΔΗΜΗΤΡΗ ΑΛΕΞΑΚΗ

Ηταν γενναίος, με στρατηγική σκέ-
ψη. Αριστοτέχνης του πολέμου. 
Μπεσαλής. Χωρίς να μετέχει της 
νεωτερικότητας, την οποία γνώρι-
σε στο διάστημα της αναγκαστι-
κής παραμονής του στα Επτάνησα, 
ήταν ηγέτης ανοιχτών οριζόντων, 
αλλά με γερά πατήματα στην παρά-
δοση των συγγενικών και φιλικών 
δεσμεύσεων. Ο Θεόδωρος Κολοκο-
τρώνης στο συλλογικό ασυνείδη-
το των Ελλήνων κατέχει ίσως την 
υψηλότερη θέση, με βάση το αξι-
ακό τους σύστημα, γιατί δίδαξε, 
διώχνοντας τους Τούρκους από 
τον Μοριά, το υψηλό μάθημα της 
ελευθερίας. Γνωρίζουμε όμως καλά 
τη μορφή του; Υπάρχουν και σώζο-
νται πολλές ή λίγες εικαστικές απει-
κονίσεις του Κολοκοτρώνη; Από 
ποιους έχουν γίνει; Πρόκειται για 
απεικονίσεις του εκ του φυσικού ή 
για εξωραϊσμένες προσωπογραφίες 
του, που τις υπαγόρευσε ο θρύλος 
του μεταγενέστερου αφηρωισμού 
του; Ποια η καλλιτεχνική αξία τους;

Απαντήσεις σε αυτά τα ερωτή-
ματα μπορεί, ενδεχομένως, να δώ-
σει το υπό έκδοση βιβλίο από τον 
∆ήμο Οιχαλίας, με τίτλο «Θεόδωρος 
Κολοκοτρώνης: Από τη μορφή του 
στην εικόνα της» του αναπληρω-
τή καθηγητή Ιστορίας της Τέχνης 
στο ΕΚΠΑ ∆ημήτρη Παυλόπουλου 
και του ιστορικού ∆ημήτρη Μιχα-
λόπουλου.

Τα έργα ζωγράφων όπως ο Ολι-
βιέ Βουτιέ, ο Ανταμ ντε Φρίντελ, ο 

Πέτερ φον Ες, ο Τζοβάνι Μπότζι, 
ο ∆ιονύσιος Τσόκος, αλλά και γλυ-
πτών, όπως ο Ιωάννης Κόσσος, ο 
Λάζαρος Ν. Σώχος, ο Ιωάννης Εμμ. 
Βούλγαρης, ο Γεώργιος ∆ημητριά-
δης ο Αθηναίος, ο Κώστας Καζά-
κος, που ζωγράφισαν και σμίλεψαν 
τη μορφή του Κολοκοτρώνη, όπως 
και ξυλόγλυπτα, γραμματόσημα, 
λαχεία, γελοιογραφίες, περιλαμβά-
νονται, μαζί με πληθώρα επιστη-
μονικά τεκμηριωμένων σχολίων 
από τον ∆. Παυλόπουλο.

Τα πρότυπα της Αρχαιότητας
Είναι η πρώτη φορά που το σύ-

νολο αυτών των έργων καταγρά-
φεται και φωτίζει την ιστορία του 
συγκεκριμένου Νεοέλληνα, «που 
ήταν “κομμένος και ραμμένος” στα 
μεγάλα πρότυπα της Αρχαιότητας, 
του Γέρου μας του Μοριά, που, όπως 
ο Αριστοτέλης, αντλούσε γνώση 
ερευνώντας πάντα τα αισθητά και 
τα νοητά. Οπως ο Σωκράτης, είχε 
αναχθεί και αυτός σε υπόδειγμα 
“εγκρατείας, σκληραγωγίας, αφο-
σιώσεως εις τους φίλους και πατρι-

ωτισμού”», αναφέρει ο έτερος συγ-
γραφέας του βιβλίου, ο ιστορικός 
∆ημήτρης Μιχαλόπουλος.

Ο Γεώργιος Τερτσέτης, δικα-
στής του Κολοκοτρώνη στο Ναύ-
πλιο, τον περιέγραφε ως εξής: «Εί-
χε βλέμμα ζωηρόν [...]. Θυμωμένος 
εφαίνετο άγριος [...]. Το ανάστημά 
του ήτον σωστόν. Τα μούτρα του 
και όλον το δέρμα του κορμιού του 
μαυρειδερόν, αι τρίχες της κεφα-
λής του χονδρές και σκληρές, κα-
μπουρομύτης, κούτελον πλατύ, τα 
φρύδια σκεπαστά, τα αυτιά του 
μεγάλα».

Αξιοσημείωτο γεγονός είναι ότι 
την καθιερωμένη εικόνα της μορ-
φής του Θεόδωρου Κολοκοτρώνη 
την οφείλουμε και σε ξένους καλλι-
τέχνες. Συγκεκριμένα, σε τρεις αν-
θρώπους που βρέθηκαν στο πρώ-
το τέταρτο του 19ου αιώνα στην 
επαναστατημένη Ελλάδα.

Ο πρώτος ήταν ο Ζαν-Πιερ-
Εζέν-Φελισιάν Πετιέ (1793-1863), 
μηχανικός - γεωγράφος που κα-
τατάχθηκε στον γαλλικό στρατό 
και έφτασε έως τον βαθμό του συ-
νταγματάρχη, ο δεύτερος ο Καρλ 
Κρατσάιζεν (1794-1878), φιλέλλη-
νας Βαυαρός αξιωματικός, που 
πολέμησε στο πλευρό των Ελλή-
νων, και ο τρίτος ο Φρανσίς Ερβέ 
(1781-1850).

Ο Πετιέ, μέλος της Επιστημονι-
κής Αποστολής στον Μοριά, φθά-
νοντας για δεύτερη φορά στην Ελ-
λάδα (Αθήνα, 1833), έπειτα από 
πρόσκληση της ελληνικής κυβέρ-
νησης, ανέλαβε και έφερε εις πέ-

ρας, με την πολύτιμη συμβολή των 
συνεργατών του, τη χαρτογράφη-
ση του ελληνικού κράτους. Στο 
περιθώριο της εργασίας του στην 
Ελλάδα έκανε αξιόλογα σχέδια με 
μολύβι, σέπιες και υδατογραφίες, 
που απεικονίζουν απόψεις πόλε-
ων, μνημεία, ενδυμασίες, προσω-
πογραφίες.

O Κρατσάιζεν ήταν φιλέλληνας 
Βαυαρός αξιωματικός, που πολέ-
μησε στο πλευρό των Ελλήνων. 
Από το φθινόπωρο του 1826 έως 
την άνοιξη του 1827 σχεδίασε με 
μολύβι 40 προσωπογραφίες Ελλή-
νων αγωνιστών και ξένων φιλελλή-
νων. Επίσης ζωγράφισε πορτρέτα 
ανώνυμων ανδρών και γυναικών. 
Ο Ερβέ, γαλλικής καταγωγής Βρε-
τανός ζωγράφος και συγγραφέας 
ταξιδιωτικών έργων, προσκλήθη-
κε στην Ελλάδα από τον στρατηγό 
Ρίτσαρντ Τσορτς (1784-1873) για 
να απαθανατίσει τους πρωταγωνι-
στές της Επανάστασης του 1821.

Σε αυτούς τους τρεις πιστώνεται 
η διαμόρφωση των δύο τύπων της 
ζωγραφικής εικόνας του Κολοκο-
τρώνη, όπως επισημαίνει ο κ. ∆η-
μήτρης Παυλόπουλος: «Ο πρώτος 
τύπος τον παρουσιάζει νεότερο 
και ακμαιότερο, με κεφαλόδεσμο, 
ενώ ο δεύτερος τον προβάλλει γη-
ραιότερο και πιο αδύναμο, με πε-
ρικεφαλαία. Πρότυπο του πρώτου 
τύπου στάθηκε σχέδιο με μολύβι 
που φιλοτέχνησε ο υπολοχαγός 
Καρλ Κρατσάιζεν (1794-1878) στο 
κάστρο του ∆αμάλα, στην Τροι-
ζηνία, στις 14 Μαΐου 1827, όπως 
σημειώνει ο ίδιος πάνω αριστερά 
στην άκρη του χαρτιού του σχεδί-
ου του. Το σχέδιο δουλεύτηκε με 
την τεχνική της λιθογραφίας το 
1828 στο εργαστήριο του Franz 
Seraph Hanfstängl (1804-1877) στο 
Μόναχο και κυκλοφορήθηκε το 
1831 σε δίγλωσσο (γερμανογαλ-
λικό) λεύκωμα. Το λεύκωμα περιε-
λάμβανε είκοσι τέσσερις λιθογρα-

φίες � δεκαοχτώ προσωπογραφίες 
και έξι τοπιογραφίες. Πρότυπο για 
τον δεύτερο τύπο ήταν η ζωγρα-
φική σύνθεση του Κολοκοτρώνη 
με στολή του Συντάγματος Ελλη-
νικού Ελαφρού Πεζικού, έργο που 
αποδίδεται στον Γάλλο Jean-Pierre-
Eugène-Félicien Peytier από λεύ-
κωμά του των χρόνων 1829-32, και 
το σχέδιο του γαλλικής καταγωγής 
Βρετανού ζωγράφου Francis Hervé, 
που το λιθογράφησε ο επίσης Βρε-
τανός James William Giles (1801-
1870) για να περιληφθεί σε οδοι-
πορικό του Hervé το 1837».

Στον Κολοκοτρώνη οφείλουμε 
πολλά. Οι απεικονίσεις του συνι-
στούν αντίδωρο στη μεγάλη προ-
σφορά του στο ελληνικό έθνος, η 
καταγραφή τους μάθημα Ιστορίας, 
άθλημα ατομικής και συλλογικής 
αυτογνωσίας, και η μελέτη τους 
ταξίδι στην ιστορία της νεοελλη-
νικής τέχνης κατά τον 19ο και 
τον 20ό αιώνα.

Το υπό έκδοση βιβλίο 
από τον Δήμο Οιχαλίας 
επιμελούνται ο αναπλη-
ρωτής καθηγητής 
στο ΕΚΠΑ Δ. Παυλόπου-
λος και ο ιστορικός 
Δ. Μιχαλόπουλος.

Προσωπογραφία του Κολοκοτρώνη σε σχέδιο Τζοβάνι Μπότζι και χάραξη Αλόις Σενεφέλντερ, 1826 (Πινακοθήκη 
Μουσείου Πύλου). ∆ίπλα, λιθογραφία σε σχέδιο του Φρανσίς Ερβέ «A residence in Greece and Turkey; with Notes of the 
Journey through Bulgaria, Servia, Hungary, and the Balkan» (Λονδίνο, Whittaker & Co., 1837 / Γεννάδειος).

«Είχε βλέμμα ζωηρόν,
κούτελο πλατύ...»
Ιχνηλάτηση των απεικονίσεων του Θεόδωρου Κολοκοτρώνη
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Ε
χουμε εισέλθει στον νέο, ανά δε-
καετία οριζόμενο, παπαδιαμα-
ντικό ενιαυτό και, εξοφλώντας 

χρεωστικό υπόλοιπο που έχω από 
πέρυσι (βλ. σε αυτήν εδώ τη στή-
λη, 2.11.2020), θα γράψω λίγα λόγια 
για το διήγημα «Νεκράνθεμα» (α΄ 
δημοσίευση: «Ελεύθερον Βήμα», 
6.6.1925). Ο Τριανταφυλλόπουλος 
στην επετειακή έκδοση του «Βήμα-
τος» (2011) υιοθετεί τον τίτλο της 
έκδοσης Βαλέτα («Νεκράνθεμα εις 
την μνήμην των»), τον οποίο είχε 
ορθώς απορρίψει στην έκδοση του 
∆όμου. Το «εις την μνήμην των», 
που εμπεριέχεται εξάλλου στη λ. 
«Νεκράνθεμα», αποτελεί προσθή-
κη της εφ. «Κυριακή του Ελευθέρου 
Βήματος», κατά τη β΄ δημοσίευση 
του διηγήματος (23.1.1927).

Είναι Σάββατο, 8 Μαΐου, μνήμη 
του Αγίου Ιωάννου του Θεολόγου, 
και ο αφηγητής έχει εκκλησιαστεί 
λίαν πρωί στον πανηγυρίζοντα να-
ΐσκο, στον Πύργο, μαζί με ένα ζηλε-
μένο νιόπαντρο ζευγάρι, τη Φουλιώ 
και τον Κωστάκη, μακρινούς συγ-
γενείς του. Η μικρά Φουλιώ, δεκάξι 
χρονών, έγκυος στον τέταρτο μήνα, 
θα του πει μια στιγμή «με κρυσταλ-
λίνην φωνήν», εκφράζουσα «διαυ-
γές αίσθημα»: «Σ’ αγαπούμεê να μ’ 
αγαπάς, μπάρμπ’ Αλέξανδρε». Το 
διήγημα δεν κρύβει καθόλου τα αυ-
τοβιογραφικά στοιχεία του. «Τους 
ηγάπων κ’ εγώ πολύ» είναι η απά-
ντηση. Εχουν προσυμφωνήσει μετά 
τον εκκλησιασμό να περάσουν τη 
μέρα στον κήπο του φιλόπονου και 
φιλάλληλου Γιώργη Σαρρή, στο Ξά-
νεμο. ∆εν λείπει τίποτε από την πλη-
ρότητα της χαράς: πρωινός εκκλη-
σιασμός, φυσικό κάλλος, καλοσύνη 
και αγνότητα. Ο αφηγητής μετέχει 
ψυχικά σε αυτή την χαρά, τη βλέπει 
και την απολαμβάνει: «απόλαυσις 
ήτο να βλέπη τις τον Γεώργιον να 
[...]. Απόλαυσις ήτο να βλέπη την 
μικράν Φουλιώ ν’ [...]ê απόλαυσις 
να βλέπη την απλοϊκήν Μαρίαν να 
[...]ê και όλ’ αυτά να τα θεωρή τις 
καθήμενος δροσερά, υπό το φύλ-
λωμα της μεγάλης συκής, επάνω εις 
ακατέργαστον μέγα κούτσουρον [...] 
εις το χείλος του φρέατος, σιμά εις 
τον λευκόν τοίχον της στέρνας». Ο 
αφηγητής θα δεχθεί πρόταση του 
Κωστάκη και θα τον ακολουθήσει 
βαρυνόμενος σε ανηφορική οδοιπο-
ρία για να αγναντέψουν το πέλαγος, 
όπου «είχαμεν [...] μεγαλύτερον θέ-
αμα ν’ απολαύσωμεν»: χρυσίζοντα 
στάχυα, κοίλη πεδιάς, ακτή συνεχής, 
άμμος κιτρινωπή, χαράδραι χειμά-
ρων κατωφερείς, θάμνοι σχοίνων, 

κομάρων, πρίνων και ερεικών, η 
άπειρος αγκάλη του αχανούς πε-
λάγους, τεμνομένου «από μεγάλας 
νήσους, αλλεπαλλήλους, ελλοχευού-
σας, υψούσας τον τράχηλον, την μί-
αν όπισθεν της άλλης», ο Αθως αντι-
κρύ, αριστερά η βορειότερη ακτή 
του νησιού, με τις αγέλες των ερι-
φίων, μαυράδια κινούμενα εδώ κι 
εκεί, ο αιγιαλός με τους σκοπέλους 
του τους σπαρτούς! 

Τα μάτια του αφηγητή έχουν τη 
χάρη να τη βλέπουν όλη αυτή την 

ομορφιά, ο ίδιος όμως είναι δυστυ-
χισμένος: «ήμην δυστυχής ενδομύ-
χως, από θλιβεράς αφορμάς αφο-
ρώσας εμέ και τους οικείους μου, 
τας οποίας πολύ επροσπάθουν να 
λησμονώ». Τούτη τη μέρα ειδικά, 
ωστόσο, είναι πολύ δύσκολο να τις 
λησμονήσει, γιατί έχει κανονίσει να 
πάει να βρει τους δικούς του στην 
Παναγία την Κουνίστρα. Η οικογέ-
νεια έχει τάξιμο να λειτουργηθεί 
εκεί την επαύριο, των Αγίων Πατέ-
ρων της Α΄ Οικουμενικής Συνόδου, 
Κυριακή προ της Πεντηκοστής. Βρί-
σκονται ήδη στο μοναστήρι από το 
πρωί του Σαββάτου δύο αδελφές του 
και ο αδελφός του ο Γιώργης, με τη 
γυναίκα και τα μικρά παιδιά του. 

Ο Γ. Παπαδιαμάντης στα τέλη 
Μαρτίου 1892 έχει εμπλακεί σε υπό-
θεση λαθρεμπορίας πετρελαίου στη 
Σκιάθο, δικάζεται τον Σεπτέμβριο 
της ίδιας χρονιάς και καταδικάζεται 
σε φυλάκιση δύο ετών και δυόμισι 
μηνών. Εκτίει την ποινή του στις 
φυλακές του Βόλου. Τον Οκτώβριο 
1893 του απονέμεται χάρις (για αυ-

τή την ιστορία της λαθρεμπορίας, 
βλ. Λαμπρινή Τριανταφυλλοπού-
λου, «Σχόλια στην παπαδιαμαντι-
κή αλληλογραφία των ετών 1892-
1893», περ. «μικροφιλολογικά», τχ. 
47, άνοιξη 2020, σ. 31-39). Το 1904 
«έπαθε τας φρένας» (βλ. επιστολή 
του Παπαδιαμάντη προς τον Γιάννη 
Βλαχογιάννη, 13.2.1904) και έχασε 
τη δουλειά του. Εχει πέντε παιδιά. 
Ο Παπαδιαμάντης σε νέα επιστολή 
του από τη Σκιάθο προς τον Βλαχο-
γιάννη (10.3.1904) γράφει ότι περι-
μένουν τον αδελφό του «να έλθη 
φαμιλικώς». Πήγε. ∆εν είναι δύσκο-
λο να μαντέψουμε το τάξιμο στην 
Παναγία την Κουνίστρα: να γίνει 
καλά ο άρρωστος αδελφός. Τον τρώ-
ει τον Παπαδιαμάντη αυτή η αρρώ-
στια, δεν μπορεί να τη βγάλει από 
τον νου του, και είναι ενδομύχως 
δυστυχής. Η καλοσύνη των άλλων 
είναι παρηγορητική, μαλακώνει τον 
πόνο, καλοσυνεύει τη λαβωματιά, 
γίνεται πηγή «μικράς αναψυχής», 
στον «τόπον [...] της δοκιμασίας». Ο 
πόνος ωστόσο μένει πάντα εκεί, αμε-
τάθετος ορίζοντας. Συχνά στο έργο 
του Παπαδιαμάντη, με κορυφαίο 
παράδειγμα το «Μυρολόγι της φώ-
κιας», μέσα στο κάλλος της φύσης 
και στην καλοσύνη των ανθρώπων, 
υφαίνεται η τραγωδία, που καιρο-
φυλακτεί ανά πάσα στιγμή, μεταξύ 
χειλέων και κύλικος, όπως θα πει ο 
αφηγητής, όταν ο Κωστάκης τού δι-
ηγείται πώς σώθηκε πριν από εννιά 
χρόνια, ενώ πνίγηκε ο σύντροφός 
του, τότε που βούλιαξε η βάρκα τους 
(βλ. το διήγημα «Σταγόνα νερού...»). 

Με βάση τα επιστολικά στοιχεία 
και τις εορτολογικές πληροφορίες 
μπορούμε πολύ εύκολα να υπολο-
γίσουμε ότι η δράση του διηγήμα-
τος τοποθετείται το 1904. Τη χρονιά 
εκείνη το Πάσχα είχε πέσει στις 28 
Μαρτίου (π.η.), και άρα του Αγίου 
Ιωάννου του Θεολόγου, στις 8 Μα-
ΐου, ήταν πράγματι ημέρα Σάββατο. 
Στις 28 Οκτωβρίου 1904 ο Παπαδια-
μάντης θα επιστρέψει στην Αθή-
να, όπως γράφει ο ίδιος στο αυτο-
βιογραφικά ακριβές τούτο διήγημα. 
Την 1η Νοεμβρίου «η μικρά Φουλιώ 
[...] απέθνηκεν εις την γένναν της, 
εξ επιλοχίου πυρετού». Την επόμε-
νη χρονιά, 1905, το Πάσχα πέφτει 
στις 17 Απριλίου. Στις 18 Απριλίου, 
«την ∆ευτέραν του Πάσχα, λευκήν 
και μυροβολούσαν με το “Χριστός 
ανέστη”, εσβήνετο, αφήσας τόσην 
ορφάνιαν ξοπίσω του, ο ταλαίπωρος 
αδελφός μου». 

«Τις μοι δώσει ύδωρ, και δά-
κρυα;»

Ο Φοίβος Οικονομίδης γεννήθη-
κε το 1997 στην Αθήνα, όπου και 
ζει. Είναι τελειόφοιτος του τμή-
ματος Ηλεκτρολόγων Μηχανικών 
και Μηχανικών Υπολογιστών του 
Εθνικού Μετσόβιου Πολυτεχνεί-
ου και παράλληλα εργάζεται ως 
κειμενογράφος σε διαφημιστική 
εταιρεία. Εχει γράψει και σκηνο-
θετήσει δύο ταινίες μικρού μή-
κους. Ασχολείται επίσης με την 
ποίηση και τη μουσική σύνθε-
ση. Το μυθιστόρημά του με τίτ-
λο «Βορράς» κυκλοφορεί από 
τις εκδόσεις Εστία.   
 
Ποια βιβλία έχετε αυτό τον καιρό 
πλάι στο κρεβάτι σας; 
Την «Πρώτη λέξη» του Βασίλη 
Αλεξάκη και το «Για την κυβέρνη-
ση των ζωντανών», μια συλλογή 
διαλέξεων που έδωσε ο Μισέλ 
Φουκώ στο Κολέγιο της Γαλλίας. 
 
Ποιος ήρωας/ηρωίδα λογοτεχνί-
ας θα θέλατε να είστε και γιατί;
Ισως ο Μάρκο Πόλο, όπως τον συ-
ναντάμε στις «Αόρατες πόλεις» 
του Καλβίνο. Ταξιδιώτης μιας 
απέραντης επικράτειας, ο οποί-
ος έρχεται σε επαφή με μαγικές, 
εφιαλτικές, βαθιά ανθρώπινες 
πόλεις εξερευνώντας τη γοητεία 
και την τραγωδία της ανθρώπινης 
κατάστασης.  
 
Διοργανώνετε ένα δείπνο. Ποιους 
συγγραφείς καλείτε, ζώντες και 
τεθνεώτες;

Τον Καβάφη, τον Καμύ, τον Ρίλκε, 
τον Χέμινγουεϊ και τον Μάρκες. 
Συγχωρέστε με που επέλεξα μόνο 
νεκρούς. Θα ήταν η μοναδική μου 
ευκαιρία να δειπνήσω μαζί τους!  
 
Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον 
στοιχείο που μάθατε πρόσφα-
τα χάρη στην ανάγνωση ενός βι-
βλίου;
∆ιαβάζοντας το «Ταξίδι στην άκρη 
της νύχτας» του Σελίν, εντυπω-
σιάστηκα από το πόσο απαράλ-
λαχτος φαίνεται να ’ναι ο κόσμος 
μας, σε πολλά σημεία, τα τελευ-
ταία 100 χρόνια. 
 
Ποιο κλασικό βιβλίο διαβάσατε 
πρόσφατα για πρώτη φορά;
Τον «Μεγάλο Γκάτσμπι» του Φι-
τζέραλντ. 
 
Και ποιο είναι το βιβλίο που έχετε 
διαβάσει τις περισσότερες φορές;
Πρέπει να είναι ο «Μύθος του Σί-
συφου» του Καμύ. 
 
Τι κατά βάθος αποκαλύπτει στις 
ψυχές των ηρώων σας η πτώση 
του κομήτη στη Γη;
Την ανάγκη τους για επαφή και 
την τεράστια, ασυμβίβαστη αγά-
πη τους για τη ζωή. 
 
Η επιστημονική φαντασία είναι 
το πρόσχημα μόνον ή κάτι περισ-
σότερο;
Ο υπερφυσικός κομήτης έρχεται 
για να τονίσει το χάος και το πα-
ράλογο της ύπαρξης. O άνθρω-
πος μοιάζει με μυθικό ήρωα όταν 
αναζητάει την ευτυχία, αντιμέ-
τωπος με έναν τέτοιο εχθρό. O 
κομήτης, όμως, μας υπενθυμίζει 
κάθε στιγμή το πόσο εύθραυστος, 
το πόσο θνητός είναι.
 
Ο «Βορράς» του τίτλου παραπέ-
μπει κυρίως σε κάποιο εσωτερι-
κό τοπίο;
Είναι εκείνο το φαντασιακό, χιο-
νισμένο τοπίο στο οποίο ο πρω-

ταγωνιστής θα έβρισκε 
την ευτυχία μέσω της 
ολοκλήρωσης. Εί-
ναι, δηλαδή, η κα-
τεύθυνση που 
δίνουν στον 
άνθρωπο οι 
πόθοι του. 

ΑΝΝΑ ΓΡΙΒΑ 
Δαιμόνιοι
εκδ. Μελάνι, σελ. 44 

 

Ο
ύτε «καταραμένοι» ούτε «δαι-
μονισμένοι», αλλά «δαιμόνι-
οι» είναι οι πρωταγωνιστές 

των 22 ποιημάτων της πέμπτης 
ποιητικής συλλογής της Αννας 
Γρίβα (γεν. 1985), που και στα 
προηγούμενα βιβλία της έδωσε 
δείγματα ώριμης και πρωτότυπης 
ποίησης. Ηδη ο τίτλος μάς παρα-
κινεί να αναρωτηθούμε γύρω από 
το κεντρικό μοτίβο της σύλληψής 
της: ποιες και ποιοι είναι οι «δαι-
μόνιοι» και γιατί τους ονομάζει 
έτσι. ∆εκαοκτώ από τα ποιήματα 
αναφέρονται σε επώνυμα ιστορι-
κά πρόσωπα, περισσότερο ή λιγό-
τερο γνωστά, ενώ τέσσερα μιλούν 
για ανώνυμους ήρωες και ηρωίδες. 
∆εν αποκλείεται όμως και αυτών 
των τελευταίων η ιστορία να βρί-
σκεται καταγεγραμμένη σε κάποια 
ιστορική πηγή. ∆εν έχει τόση ση-
μασία. Σημασία έχουν τα ποιήματα 
και οφείλουμε να συγχαρούμε τη 
Γρίβα μεταξύ άλλων και που απο-
φεύγει να υπομνηματίσει εγκυ-
κλοπαιδικά το έργο, σύμφωνα με 
μια πληθωρική τάση που κερδίζει 
έδαφος τα τελευταία χρόνια. Η 
ποιήτρια υποδεικνύει στις ανα-

γνώστριες και στους αναγνώστες 
το αυτονόητο: να προσηλωθούμε 
στο ποίημα και στη συνέχεια να 
ερευνήσουμε, αν και στον βαθμό 
που το χρειαζόμαστε, τις ιστορι-
κές αναφορές. 

Ο φακός της συλλαμβάνει όλους 
τους «δαιμόνιους», γυναίκες και 
άνδρες, σε μια 
στιγμή δραματι-
κής κορύφωσης 
του βίου τους, που 
στις περισσότερες 
περιπτώσεις είναι 
η στιγμή του θα-
νάτου τους. Είτε 
πρόκειται για την 
πασίγνωστη σή-
μερα Υπατία, είτε 
για τον λιγότερο 
γνωστό Ζωφρέ Ρυ-
ντέλ, για τη θαυ-
μαστή Αρτεμίζια 
Τζεντιλέσκι, που 
το σύγχρονο κίνη-
μα #MeToo θα μπορούσε να την 
έχει ως έμβλημα, ή τον παράφορα 
κατακτητικό Λέοντα Σγουρό, τα 
πλάσματα αυτά, διαμεσολαβημέ-
να, «ποιημένα» από τη Γρίβα, μοιά-
ζει να κατοικούν και σε μιαν άλλη 
διάσταση. Η επινοημένη αυτή διά-
σταση, που είναι το εύρημα και το 
κατόρθωμα της ποιήτριας, έχει την 

παράξενη ιδιότητα να κείται άλ-
λοτε σε μια «ζώνη» ακριβώς κάτω 
και άλλοτε ακριβώς πάνω από τον 
ρεαλιστικό, τον ιστορικό ορίζοντα 
των γεγονότων, διευρύνοντάς τον. 
Προσδίδεται έτσι στις ηρωίδες και 
στους ήρωές της μια μαγική αλ-
λά και παραμορφωμένη ταυτό-

χρονα φιγούρα. Οι 
μορφές τους μοιά-
ζουν τεντωμένες, 
πιο μακριές από 
το συνηθισμένο 
– θα μπορούσα-
με σχηματικά να 
τις περιγράψουμε 
ως «μακρουλές», 
καθώς καλούνται 
να κινηθούν στον 
διευρυμένο αυτό 
ορίζοντα παραμέ-
νοντας φυσικές 
και όχι υπερφυ-
σικές. Αναδύο-
νται από τα ιζήμα-

τα ενός είδους ασυνείδητου της 
ιστορίας για να υψωθούν μέχρι τη 
σφαίρα του ονείρου και της παραί-
σθησης, κομίζοντας ταυτόχρονα 
στην καταγεγραμμένη πεζή πραγ-
ματικότητα την ιδιομορφία τους. Η 
αλήθεια της ζωής και του θανάτου 
τους μοιάζει να διαταράσσει, με τη 
σειρά της, την ιστορική αφήγηση, 

προσδίδοντάς της ένα στοιχείο –τι 
άλλο– δαιμονικό. 

Η Γρίβα πετυχαίνει την ανά-
δειξη αυτή κυρίως με τη βοήθεια 
εικόνων, στις οποίες μάλιστα πρω-
τοστατεί το μοτίβο των μαλλιών, 
που ως μέρος του ανθρώπινου σώ-
ματος έχουν αυτή την παραξενιά: 
ριζώνουν στο σώμα μα είναι και 
έτοιμα να ακολουθήσουν τον άνε-
μο. Είναι και δεν είναι σώμα. Μα-
ζί με τα μαλλιά, σε αρκετά από 
τα ποιήματα της συλλογής πρω-
ταγωνιστούν πλάσματα του αέ-
ρα, λιβελούλες, πεταλούδες: «τα 
μαλλιά μου ακόμη πλέουν/ προς 
το άγνωστο Τίποτα» («2019 στη 
φίλη μου που ήρθε από μακριά»). 
Ετσι πεθαίνει στο ποίημα της Γρί-
βα «1824 Μια σιωπηλή επανάστα-
ση» ο Μπάιρον, σφίγγοντας μια 
μπούκλα της Λουκρητίας Βοργία 
στο χέρι του «καθώς φούντωνε η 
επανάσταση/ στις σιωπηλές πα-
τρίδες/ των άστρων». Πρόκειται 
για ένα από τα ωραιότερα ποιή-
ματα του βιβλίου. Με αφορμή τον 
σχετικό θρύλο, η ποιήτρια ενώνει 
το ασίγαστο ερωτικό πάθος με το 
εγγενές εξεγερσιακό αίτημα των 
δαιμόνιων ψυχών κατασκευάζο-
ντας και εδώ μια στιγμή θανάτου 
που ταυτίζεται με τον σπασμό της 
ερωτικής έκστασης. 

Της ΜΑΡΙΑΣ ΤΟΠΑΛΗ

Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΖΟΥΜΠΟΥΛΑΚΗ

«Τα άπιαστα, τα εφήμερα που αντέχουν στους αιώνες»

«Ημην δυστυχής ενδομύχως...»

ΚΡΙΤΙΚΗ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ

Συχνά στο έργο του 
Παπαδιαμάντη, μέσα 
στο κάλλος της φύσης 
και στην καλοσύνη των 
ανθρώπων, υφαίνεται 
η τραγωδία, που 
καιροφυλακτεί 
ανά πάσα στιγμή.

To άγαλμα του Αλέξανδρου Παπαδιαμάντη στην πόλη του Βόλου.
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ΜΑΤΙΕΣ
ΣΤΟΝ 
ΚΟΣΜΟ

Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Ο Κλαρκ Γκέιμπλ θα γινόταν 120 ετών...

Η μουσική που ονειρεύτηκε μια νύχτα ο Χάουαρντ Φίλιπς Λάβκραφτ

ΧΟΛΙΓΟΥΝΤ
Ο «Βασιλιάς» του Χόλιγουντ θα 
είχε μόλις συμπληρώσει τα 120 
χρόνια του. Γεννημένος το 1901, 
ο Κλαρκ Γκέιμπλ ανήλθε και πάλι 
στην επικαιρότητα αυτή την περί-
οδο, καθώς όσοι θέλησαν να τον 
μνημονεύσουν επιχείρησαν να ξα-
ναστήσουν τον μύθο του συνδυ-
άζοντας υλικά από το τότε και το 
τώρα. Η πολιτική ορθότητα των τε-
λευταίων ετών μπορεί να έριξε σκι-
ές στο «Οσα παίρνει ο άνεμος», βά-
ζοντας τις ετικέτες του ρατσισμού 
και του ανδρικού αυταρχισμού, 

αλλά όλα αυτά είναι μεταγενέστε-
ρες προσεγγίσεις που δεν έχουν 
να κάνουν με το φαινόμενο των 
κινηματογραφικών αστέρων του 
Χόλιγουντ. Και αν σήμερα μνημο-
νεύεται ο Κλαρκ Γκέιμπλ είναι γιατί 
υπήρξε ένας «βασιλιάς» λαμπερός 
και αδιαφιλονίκητος. Επιπλέον, η 
νεότερη, σύγχρονη επαναπροσέγ-
γιση στα «χρυσά χρόνια» του Χό-
λιγουντ αξιοποιεί την ικανή από-
σταση του χρόνου και ξαναφέρνει 
κοντά μας τα πρόσωπα εκείνα που 
καθόρισαν ένα μοναδικό κοινω-
νικό και καλλιτεχνικό φαινόμενο, 

όπως ήταν η κινηματογραφική βι-
ομηχανία τα χρόνια της απόλυτης 
παντοδυναμίας (1920-1960). Κατά 
σύμπτωση, η άνοδος του Κλαρκ 
Γκέιμπλ συμπίπτει χρονικά με αυτή 
τη «χρυσή περίοδο», όταν το Χόλι-
γουντ ήταν βαριά βιομηχανία που 
έλεγχε επί της ουσίας το δημόσιο 
γούστο (και το δημόσιο συναίσθη-
μα) στις ΗΠΑ και παντού. Ο Κλαρκ 
Γκέιμπλ, που προερχόταν από μια 
μικρή πόλη του Οχάιο και είχε πε-
ριορισμένη μόρφωση, όπως πολλοί 
ακόμη κινηματογραφικοί αστέρες, 
ενσάρκωνε επίσης το αμερικανικό 

όνειρο, συμβόλιζε την κοινωνική 
κινητικότητα και με τη γοητεία του 
εξασκούσε επιρροή μέσω του σε-
ξαπίλ. Ηταν όλο το «πακέτο» του 
ψυχαγωγικού εικοστού αιώνα. ∆ύ-
σκολο να φανταστεί κανείς σήμερα 
τον συγκεντρωτισμό και τον αυ-
ταρχισμό των κινηματογραφικών 
στούντιο εκείνων των χρόνων, τη 
δύναμη των κινηματογράφων και 
την επιρροή των κινηματογραφι-
κών περιοδικών. Ενα εξώφυλλο στο 
Photoplay ή στο Modern Screen 
ήταν ο θρίαμβος μιας καριέρας. 
Ο Κλαρκ Γκέιμπλ, που ξεκίνησε 

με μεγαλύτερες σε ηλικία γυναί-
κες ήδη από τα χρόνια του βωβού 
κινηματογράφου, εκτοξεύτηκε το 
1934 με την κομεντί «Συνέβη μια 
νύχτα» δίπλα στην Κλοντέτ Κολ-
μπέρ. Το 1939, ως Ρετ Μπάτλερ 
στη μεγαλύτερη επιτυχία του Χό-
λιγουντ, «Οσα παίρνει ο άνεμος», 
δίπλα στη Βίβιεν Λι (Σκάρλετ Ο’ 
Χάρα), έγινε το απόλυτο ίνδαλμα. Ο 
έρωτάς του και ο γάμος του με την 
Καρόλ Λομπάρ, από τις ωραίες και 
έξυπνες του Χόλιγουντ, διακόπηκε 
αιφνιδίως όταν εκείνη σκοτώθηκε 
σε αεροπορικό δυστύχημα. 

«Εχεις ποτέ ακούσει τη μουσική 
του Εριχ Ζαν;» με ρώτησε ο κύ-
ριος Γκρι. Του απάντησα «και ναι 
και όχι». Ο Εριχ Ζαν δεν υπήρξε 
ποτέ. Αλλά αν κάποιος μπορούσε 
να ακούσει τη μουσική του, θα 
κινδύνευε σοβαρά. 

Ο Εριχ Ζαν είναι δημιούργημα 
του Αμερικανού Χάουαρντ Φίλιπς 
Λάβκραφτ (1890-1937), του συ-
μπλεγματικού μισανθρώπου, ρα-
τσιστή, αντισημίτη και πουριτανού 
καταπιεσμένου ομοφυλόφιλου, που 
έγραψε μερικές από τις πιο επιδρα-
στικές ιστορίες υπερφυσικού τρό-
μου στην ιστορία της λογοτεχνίας.

Οι φανατικοί πιστοί του στέ-
κονται στη λεγόμενη «μυθολογία 
του Κθούλου» που επινόησε ο Λάβ-
κραφτ, όμως ο κύριος Γκρι προτιμά 
τις άλλες του ιστορίες και ειδικά 
το διήγημα που δημοσίευσε τον 
Μάρτιο του 1922 με τον τίτλο «Η 
μουσική του Εριχ Ζαν». 

Ο Εριχ Ζαν, μυστηριώδης, φυγό-
κοσμος Γερμανός μουσικός προχω-
ρημένης ηλικίας, παίζει κλεισμένος 
στη σοφίτα του αργά τις νύχτες με 
το βιολί του μουσικές που τραβούν 
την προσοχή ενός φοιτητή Φιλοσο-
φίας, που είναι και ο πρωτοπρόσω-
πος αφηγητής της ιστορίας.

Οσο κι αν πιέζει τον Ζαν να παί-
ξει μπροστά του, ο μουσικός αρ-
νείται πεισματικά. Με τα πολλά, ο 
φοιτητής θα ανακαλύψει ότι ο Ζαν 
παίζει σαν σε έκσταση την τρο-
μακτική μουσική του πλάι σε ένα 
ανοιχτό παράθυρο στη σοφίτα του, 

που κανονικά θα έπρεπε να βλέπει 
σε έναν συγκεκριμένο δρόμο. Οταν 
όμως κοιτάζει έξω ο φοιτητής, αντι-
κρίζει ένα απέραντο, παγερό σκο-
τάδι – το απόκοσμο κενό. 

Ο φοιτητής τρέπεται σε φυγή. 
Το διήγημα κλείνει με ένα τυπικό 
φινάλε α λα «Ζώνη του λυκόφω-
τος»: όταν αργότερα αναζητάει ξα-
νά το σπίτι όπου έμενε ο ίδιος και 
ο Εριχ Ζαν, ανακαλύπτει ότι δεν 
υπάρχει, ίσως να μην υπήρξε ποτέ. 

Για να επανέλθω στο ερώτημα 
του κυρίου Γκρι, αν έχω ποτέ ακού-
σει μουσική του Εριχ Ζαν, και στην 
απάντησή μου «και ναι και όχι», 
είναι ώρα να εξηγήσω αυτό το πα-
ράδοξο «ναι»: πολλές φορές νόμισα 
πως άκουσα τη μουσική του ήρωα 
του Λάβκραφτ, π.χ., στην «Κοσμο-
γονία» του Κριστόφ Πεντερέκι, 
στην «Εναντιοδρομία» του Γιάννη 
Χρήστου, στο «Coptic Light» του 
Μόρτον Φέλντμαν, στις «Ατμό-

σφαιρες» του Γκιόργκι Λίγκετι.
Η μουσική ανοίγει πύλες, αυτό 

το ξέρουμε. Ενίοτε γίνεται ένας 
μυστικός κώδικας σε κάτι αόρατο, 
που μοιάζει να κρύβεται εντός του 
πραγματικού. Από τους διονυσια-
σμένους Κορύβαντες της αρχαιό-
τητας έως τους Αναστενάρηδες, 
τους σαμάνους και τους χίπηδες 
στο Γούντστοκ, οι ήχοι μπορούν 
να έχουν κάτι το υπερβατικό, ακό-
μα και τρομακτικό: διαστέλλουν 
τη ζωή, τον εαυτό, τη συνείδηση 
έως τον θάνατο, χάνονται κι επι-
στρέφουν όπως το φως που χτυ-
πάει πάνω σε κάτοπτρο. 

Ακόμα πιο τρομακτικό είναι 
πώς αυτό μπορεί η ανθρώπινη φω-
νή να πετύχει. «Επ’ αυτού, πολλά 
θα είχε να πει και ο Ρόμπερτ Γκρέ-
ιβς με το τρομακτικό του διήγημα 
“Η κραυγή”», σχολιάζει ο κύριος 
Γκρι, «αλλά περισσότερα για την 
ιστορία αυτή προσεχώς»...

ΗΠΑ
Αμάντα Γκόρμαν
Η νεαρή ποιήτρια στην ορκωμοσία 
του προέδρου Μπάιντεν έχει τώρα 
μια προσωπογραφία, που δωρή-
θηκε μάλιστα στο Πανεπιστήμιο 
του Χάρβαρντ. Η Αμάντα Γκόρμαν 
ήταν η έμπνευση για τον εικαστι-
κό Ράφαελ Ατζετέι Ατζέι Μέιν από 
την Γκάνα με έδρα την Κολωνία. Η 
προσωπογραφία της χωρίς τα χαρα-
κτηριστικά του προσώπου της πα-
ραπέμπει άμεσα στη μορφή της. Το 
έργο δωρήθηκε από συλλέκτη στο 
Χάρβαρντ, όπου η Αμάντα Γκόρ-
μαν είχε σπουδάσει Κοινωνιολογία.

ΠΑΡΙΣΙ
Το Λούβρο δεν κοιμάται
Οι φωτογραφίες από τα παρασκήνια 
του κλειστού Λούβρου αποκαλύ-
πτουν (στο ρεπορτάζ των New York 
Times) πως ένα μεγάλο μουσείο δεν 
κοιμάται ποτέ. Είναι ευκαιρία για 
καθαρισμό των αιθουσών, αποκα-
ταστάσεις έργων τέχνης, επανέκ-
θεση τμημάτων και μετακινήσεις 
μεμονωμένων εκθεμάτων. Το φω-
τορεπορτάζ της πανδημίας εντάσ-
σεται και αυτό στη μεγάλη ιστορία 
του Λούβρου, που έχει να παραμεί-
νει κλειστό για τόσο διάστημα από 
την εποχή του πολέμου.

ΝΕΑ ΥΟΡΚΗ
Φρικ, νέα περίοδος
Από τα σημαντικά μουσεία τέχνης 
του Μανχάταν, η περίφημη Συλ-
λογή Φρικ περνάει σε νέα εποχή. 
Ενα ευρύ πρόγραμμα αναμόρφωσης 
και επέκτασης του υπάρχοντος κομ-
ψού κτιρίου, με σχέδια της Αναμπελ 
Σέλντορφ, θα δώσει νέα πνοή στο 
μουσείο στο εγγύς μέλλον. Εν τω 
μεταξύ, οι θησαυροί του θα εκτί-
θενται στο περίφημο μπάουχαους 
κτίριο της Μάντισον Αβενιου, στο 
Breuer, που ήταν μέχρι πρότινος 
εφήμερη πτέρυγα του Μητροπολι-
τικού Μουσείου της Νέας Υόρκης.

ΜΟΝΑΧΟ
Βραβείο αρχιτεκτονικής
Ενα νέο κτίριο στο Μόναχο, το «Werk 
12», κοντά στον ανατολικό σιδηρο-
δρομικό σταθμό (Ostbahnhof) τιμή-
θηκε με το βραβείο DAM, που από 
το 2007 βραβεύει την καλή αρχι-
τεκτονική στη Γερμανία. Το κτί-
ριο φέρει την υπογραφή του γρα-
φείου MVRDV σε συνεργασία με 
τους NVO Nyken von Oefele και δι-
ακρίνεται για τη διαύγεια που εξα-
σφαλίζει η γυάλινη πρόσοψη με τα 
μεγάλα γράμματα. Η περιοχή στην 
οποία βρίσκεται ταυτίζεται με νέ-
ους πειραματισμούς. 

ΒΟΡΕΙΑ ΑΓΓΛΙΑ
Ο Αγγελος του Βορρά
Το διάσημο γλυπτό του σερ Αντο-
νι Γκόρμλι, που βρίσκεται στη Βό-
ρεια Αγγλία, κοντά στο Νιούκαστλ, 
απειλείται από έναν νέο αυτοκινη-
τόδρομο. Την επισήμανση έκανε ο 
ίδιος ο Γκόρμλι, ο οποίος τόνισε πως 
τα νέα έργα θα εμποδίσουν τη θέα 
προς τον «Αγγελο του Βορρά», όπως 
αποκαλείται το γιγαντιαίο γλυπτό. 
Το έργο στήθηκε στο συγκεκριμέ-
νο σημείο ακριβώς για να υποβάλει 
με την παρουσία του. Οι τεράστιες 
γέφυρες που σχεδιάζονται θα «βυ-
θίσουν» τον «Αγγελο». 

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

Καλλιτεχνική απεικόνιση της σοφίτας όπου ο Εριχ Ζαν παίζει τις απόκοσμες 
μουσικές του. Εικόνα εμπνευσμένη από το διήγημα του Λάβκραφτ. 

Οταν τολμά να κοιτάξει 
έξω, αντικρίζει
ένα απέραντο,
παγερό σκοτάδι –
το απόκοσμο κενό. 
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Του ΦΩΤΗ ΑΠΕΡΓΗ

«Αν ιδρύατε σήμερα μια μικρή δι-
σκογραφική εταιρεία, πώς θα ξεκι-
νούσατε;». Τι και αν κόντευε πια τα 
90; Καθισμένος στον λευκό καναπέ, 
ανάμεσα σε έργα του Γιάννη Τσα-
ρούχη για εξώφυλλα δίσκων του Χα-
τζιδάκι και του Θεοδωράκη, ο Τάκης 
Β. Λαμπρόπουλος χαμογέλασε με 
την ερώτηση, σαν καλός επιχειρη-
ματίας μπροστά σε μια καινούργια 
ευκαιρία: «Θα προσπαθούσα πρώτα 
πρώτα να βρω δυο-τρεις καλούς στι-
χουργούς. Που θα γράφουν σύγχρο-
να πράγματα, όχι παλαιοντολογικά, 
και σίγουρα καθόλου πολιτικά. Ετσι 
θα άρχιζα. Το υπόλοιπο νομίζω ότι 
θα μπορούσε να περπατήσει...», μου 
είχε πει στο σπίτι του στην Κηφισιά, 
στη μοναδική ραδιοφωνική του συ-
νέντευξη, για το ∆εύτερο Πρόγραμ-
μα της ΕΡΤ. 

Ετσι, άλλωστε, είχε ξεκινήσει και 
το 1958, όταν άφησε τα καταστή-
ματα των Αδελφών Λαμπρόπουλων 
για να αναλάβει τη διεύθυνση της 
Columbia. Μόλις το 1960, ο καλο-
σπουδαγμένος, δυναμικός 32χρο-
νος κυκλοφόρησε έναν δίσκο που 
θα οριοθετούσε την ελληνική τρα-
γουδοποιία: τον «Επιτάφιο» του Μί-
κη Θεοδωράκη και του Γιάννη Ρί-
τσου με ερμηνευτή τον Γρηγόρη 
Μπιθικώτση. 

Εκπαιδευμένος από τον φιλομα-
θή πατέρα του και έναν φωτισμένο 
γυμνασιάρχη να αγαπά την ποίηση, 
ο νεαρός αστός τόλμησε, σε μιαν 
εποχή φθονερού πολιτικού διχα-
σμού, να επενδύσει στη σύμπραξη 
της λαϊκής παράδοσης και της λό-
γιας δημιουργίας, του αστικού κό-
σμου και της αριστερής διανόησης. 
Με το δέλεαρ της λαϊκότητας του 
Μανώλη Χιώτη και του Μπιθικώ-
τση, κέρδισε τον Θεοδωράκη από 
την αγκάλη της Fidelity, όπου τότε 
ηχογραφούσε με τον λυρικό Μάνο 
Χατζιδάκι και τη Νάνα Μούσχουρη.  

«∆εν ξέρω αν θα πικράνω μερι-
κούς που θεωρούν ότι προήγαγα 

πάνω από όλα την καλλιτεχνίαν, 
όμως η αλήθεια είναι πώς σκέφθη-
κα κατ’ αρχάς επιχειρηματικά. Η 
ποίησις αρέσει στους Ελληνες», μου 
είχε πει, με την υπερηφάνεια του 
ανθρώπου που έχει αποδείξει ότι η 
αυθεντική πνευματικότητα μπορεί 
να έχει εμπορική επιτυχία. 

Αυτός νομίζω είναι ο βαθύτερος 
λόγος για τον οποίο η είδηση της 
απώλειας του βετεράνου άρχοντα 
της δισκογραφίας, προκάλεσε τόση 
συγκίνηση στον χώρο του τραγου-
διού, παρότι ο ίδιος απείχε από αυ-
τόν εδώ και δεκαετίες. Σε μια εποχή 
κατά την οποία η τέχνη της παρα-
γωγής μετρά περισσότερο από την 
παραγωγή της τέχνης, ο βίος του Τ. 
Β. Λαμπρόπουλου υπενθύμισε την 
πολιτιστική άνοιξη που άνθισε κά-
ποτε στον συλλογικό μας μύθο και 
εξακολουθεί υπόγεια να μας συνέχει 
– όσο, ακόμα, μας συνέχει...

Ο ιστορικός διευθυντής της 
Columbia στήριξε τους κορυφαί-
ους δημιουργούς, από τον Βασίλη 
Τσιτσάνη έως τον Χατζιδάκι. Ανέ-
δειξε νέους συνθέτες και τραγουδο-
ποιούς όπως ο Σταύρος Ξαρχάκος, 
ο Λουκιανός Κηλαηδόνης και τρα-
γουδιστές όπως η Βίκυ Μοσχολιού, ο 
Νίκος Ξυλούρης, η ∆ήμητρα Γαλάνη 
και ο Μανώλης Μητσιάς. Πρόβαλε 
λαϊκούς βάρδους σαν τον Μπιθικώ-
τση, τον Μανώλη Αγγελόπουλο, τον 
Πάνο Γαβαλά. Καθιέρωσε τις πρώ-
τες λαϊκές συναυλίες στο «Κεντρι-
κόν». Εφερε τον Γιάννη Μόραλη και 
άλλους μεγάλους ζωγράφους στα 
εξώφυλλα των δίσκων. Ηχογράφη-
σε θεατρικές παραστάσεις και το-
πικά ρεπερτόρια. «Είχαμε κρητικά 
για τους Κρητικούς, ποντιακά με 
Πόντιους – δεν τα καταλαβαίναμε 
πολύ καλά, τα καταλάβαιναν όμως 
οι Πόντιοι».   

Θέσπισε και τα συμβόλαια πεντα-
ετούς και αποκλειστικής συνεργασί-
ας με τους καλλιτέχνες που ξεχώριζε: 
«Ο Τσιτσάνης έλεγε πως, όταν οι νέ-
οι πρωτοχτυπήσουν δίσκο, γίνονται 
λοχίαι. Οταν, όμως, χτυπήσουν δίσκο 

στην Columbia, γίνονταν κατ’ ευθεί-
αν λοχαγοί», μου είχε πει με ικανο-
ποίηση. Παραδεχόμενος, ωστόσο, 
ότι «ο ίδιος ο Τσιτσάνης δεν υπέ-
γραψε ποτέ συμβόλαιο. “Συμβόλαιο 
είναι ο λόγος μου”, επέμενε».

Και ποιος δεν ήθελε να γίνει «λο-
χαγός»; Οταν ο Τ. Β. Λαμπρόπουλος 
ανήγγειλε στον νεαρό ∆ήμο Μούτση 
ότι σκόπευε να τον εντάξει μεταξύ 
των συνθετών με πενταετία, εκείνος 
έσκισε μπροστά του την υποτροφία 
που είχε για βιολί. Καλλιεργημένος, 
τολμηρός, ο πολυμήχανος επιχειρη-
ματίας εμπιστεύθηκε στον Χιώτη τη 
μουσική διεύθυνση και εφάρμοσε 
πολλές ιδέες του ευφάνταστου λαϊ-
κού κοσμοπολίτη. «Μετέδωσε πολ-
λά στην ηχογράφηση ο Χιώτης. Ενα 
από τα βασικότερα ήταν ότι ποτέ, 
όταν τραγουδούσε ο εκτελεστής ή 
η εκτελέστρια, δεν έπρεπε να παί-
ζει όλη η ορχήστρα μαζί. Οπως έλε-
γε, “δεν θα μουτζουρώνουμε τους 
στίχους με μελωδίες”. Ηταν ένας 
απαράβατος νόμος της Columbia».

Υπήρχαν και άλλοι: «Απηγορεύ-
ετο να εμφανίζεις στο κοινόν τρα-
γούδια πριν από την ηχογράφηση 
και κυκλοφορία τους σε δίσκο». Απα-
γορευόταν, ακόμη, να αναμειγνύο-
νται τα στελέχη της εταιρείας στις 
διαφορές των καλλιτεχνών. «Οταν, 
μάλιστα, ένας από τους στενότε-
ρους συνεργάτες μου ανεμείχθη σε 
μια τέτοια διένεξη, τον κάλεσα και 
τον απέλυσα». 

Ολοι γνώριζαν ότι ο Τ. Β. Λαμπρό-
πουλος ήταν ένας αυστηρός, απαι-
τητικός διευθυντής. Ηταν, όμως, και 
κάποιος που στήριζε τους καλλιτέ-
χνες απέναντι ακόμα και στη λο-
γοκρισία, προετοιμάζοντας και τα 
επόμενα βήματά τους. «Ο Αγγελό-
πουλος ήταν μεγάλος τραγουδιστής. 
Είχα αρχίσει να τον προετοιμάζω να 
τραγουδήσει ζεϊμπέκικα και χασά-
πικα, είχα ετοιμάσει και υλικό. Και 
μετά έμαθα από τη γυναίκα του ότι 
αρρώστησε…».

Αποσοβώντας κρίσεις
Και βέβαια, ο διευθυντής της 

Columbia ήταν εκείνος που απο-
σοβούσε και τις κρίσεις: «Είχα πά-
ντοτε ως πολιτική, όταν συνέβαιναν 
ατυχήματα εις τη δραστηριότητα 
της εταιρείας, να καλώ το προσωπι-
κό και να τους ενημερώνω, αν είναι 
δυνατόν και πριν συμβεί το ατύχη-
μα. Οταν έφυγε ο Καζαντζίδης και 
πήγε στην αντίπαλη εταιρεία, κά-
λεσα τους συνθέτες μας –οι οποίοι 
ζούσαν πολλοί από τον Καζαντζί-
δη– και τους είπα: “Χάσαμε το 25% 
με 30% των πωλήσεών μας. Θα το 
αναπληρώσω εγώ με κάποιον τρόπο. 

∆εν είμαι μουσικός, αλλά μην ανη-
συχείτε, δεν θα χάσετε από τις πω-
λήσεις σας ούτε έναν δίσκο. Ωστό-
σο, θα πρέπει εντός του έτους να 
έχουμε τον διάδοχο”».

Και όμως: Το 1973, πάνω στη δη-
μιουργική και βιολογική ακμή του, 
ο Τ. Β. Λαμπρόπουλος αποφάσισε 
να εγκαταλείψει την Columbia. Οχι 
μόνο γιατί διαφωνούσε με την πο-
λιτική της ΕΜΙ, στην οποία πουλή-
θηκαν τότε συμβόλαια που είχαν 
συναφθεί: «Ημουν ρομαντικός και 
ήθελα να επιστρέψω στις ρίζες μου, 
στη λιανική πώληση».

«Ρομαντικός» και ταυτόχρονα 
απόλυτα πρακτικός παρέμεινε έως 
το τέλος της ζωής του, στο Λον-
δίνο. Οταν τον είχα ρωτήσει πώς 
νιώθει για το γκρέμισμα του ιστο-
ρικού εργοστασίου, απάντησε ευθέ-
ως: «Νομίζω ότι ήταν ένα έγκλημα. 
Εδώ στην Ελλάδα, καμιά φορά, όταν 
δεν είμαστε σοφοί ή προσεκτικοί, 
κλαίμε για ένα ερείπιο. Ενώ μπο-
ρούμε εγκαίρως να σταματήσουμε 
το ερείπιο αυτό να πραγματοποιη-
θεί, δεν το κάνουμε». Εγκληματική 
«εις βάρος της μουσικής παγκοσμί-
ως» θεωρούσε και «τη συστηματική 
κλοπή των πνευματικών δικαιωμά-
των μέσω του Ιντερνετ». 

Θαλερός έως τα 93 του, διάβα-
ζε, άκουγε μουσική και κολυμπού-
σε στις θάλασσες της Κέρκυρας, 
όπου επέστρεφε τα καλοκαίρια με 
τη σύζυγό του Μαριάννα. Και όταν 
εκείνη τον ρωτούσε πότε επιτέ-
λους θα πει την ιστορία του σ’ ένα 
βιβλίο, απαντούσε χαμογελώντας: 
«Αργότερα...».

Παρ’ ολίγον υδραυλικός. «Στο τέλος 
της δεκαετίας του ’50, ο Μπιθικώ-
τσης είχε απογοητευθεί, διότι ο οδο-
στρωτήρας που άκουγε στο όνομα 
Καζαντζίδης είχε ισοπεδώσει κάθε 
άλλον ερμηνευτή», μου είχε πει ο 
Τ. Β. Λαμπρόπουλος. «Σκόπευε μά-
λιστα να φύγει στον Καναδά όπου 
θα δούλευε σαν υδραυλικός. Τό-
τε είπα στον Μπάμπη Μπακάλη: 
“Μπάμπη, θέλω τέσσερα τραγού-
δια για τον Γρηγόρη, και τα θέλω 
καλά, διότι θέλω να ανορθώσω το 
ηθικόν του”. Ετσι και έγινε. Λίγο 
μετά, ξεκίνησε και η συνεργασία 
του με τον Μίκη».  

Απλώς ερωτικόν... Τι και αν ο 
Θεοδωράκης είχε το 1965 καθιε-
ρωθεί; Οι αρμόδιοι του αρνήθηκαν 
να παρουσιάσει το «Αξιον Εστί» 
στο Ηρώδειο, προφασιζόμενοι ότι 
ο Μπιθικώτσης ήταν ακατάλλη-
λος για αυτόν τον χώρο. «Αντιπρό-
τειναν να πάμε στο Παναθηναϊκό 
Στάδιο, κάτι που φυσικά αρνηθή-
καμε», θυμόταν ο κύριος Τάκης. 
«Ανεπισήμως, μάλιστα, μου είχε 
ζητηθεί εκ μέρους ανωτάτου στε-
λέχους του υπουργείου Προεδρίας 
να συμμετάσχει στη συναυλία ως 
αφηγήτρια, αντί του Κατράκη, μια 
νεαρή ηθοποιός του Εθνικού Θεά-

τρου. Του απάντησα ότι δεν υπήρχε 
τέτοια περίπτωση. Αρχικά ενόμιζα 
ότι το θέμα ήτο πολιτικόν. Τελικώς 
ήτο απλώς ερωτικόν...».

Ο Μούτσης, η Λαμπέτη και η 
δραχμή. Νέος συνθέτης ακόμη, ο 
∆ήμος Μούτσης ανήγγειλε ενθου-
σιασμένος στον Τ. Β. Λαμπρόπουλο 

ότι η Ελλη Λαμπέτη του πρότεινε να 
γράψει μουσική για μια παράστασή 
της. «Μπράβο», του απάντησε εκεί-
νος. «Και τι αμοιβή συμφωνήσατε;», 

«Μα, θα πάρω αμοιβή απ’ τη Λα-
μπέτη;», απάντησε με δέος ο νεαρός.

«Αν νομίζεις ότι από μια τέτοια 
ηθοποιό δεν μπορείς να πάρεις χρή-
ματα, πες της ότι είπε το αφεντικό 
στην Columbia ότι θα μου δώσετε 
μια δραχμή. Η δημιουργία πρέπει 
να αμείβεται», του εξήγησε σοφά 
ο διευθυντής της εταιρείας.

Υπεράνω πάσης συγκρίσεως. 
Oπως παντού, έτσι και μεταξύ αρ-
κετών καλλιτεχνών της Columbia 

υπήρχε εγωισμός. Τόσο μεταξύ δη-
μιουργών, όσο και μεταξύ ερμηνευ-
τών, όπως ο Καζαντζίδης, που μό-
νο για τον Μανώλη Αγγελόπουλο 
είχε επαίνους. 

«Ο Στέλιος θεωρούσε ότι ήταν 
υπεράνω πάσης συγκρίσεως», θυ-
μόταν ο Τ. Β. Λαμπρόπουλος. «Μέ-
χρι που μια μέρα μού είπε: “Ξέρεις 
ποιος δίσκος μου θα πουλήσει πε-
ρισσότερο από όλους; Αυτός που θα 
έχει τον επιθανάτιο ρόγχο μου!”».

Το μπουζούκι του Χιώτη. Προκει-
μένου να συμμετάσχει η ορχήστρα 
του Εθνικού Ιδρύματος Ραδιοφω-
νίας σε συναυλία του Θεοδωράκη 

στο «Κεντρικόν», οι ιθύνοντες του 
ΕΙΡ απαίτησαν να μην παίξει μπου-
ζούκι ο Χιώτης, αλλά κιθάρα. Και να 
τι μηχανεύτηκε ο διευθυντής της 
Columbia: «Είπα του Μανώλη, “θα 
εμφανιστείς στη σκηνή με την κι-
θάρα. Και μόλις παίξεις την πρώτη 
νότα, θα την αφήσεις και θα πάρεις 
από τη θήκη το μπουζούκι”. Ετσι 
και έγινε. Και ήταν τόση η δύναμις 
του κόσμου, που κανείς δεν ετόλ-
μησε να τον διακόψει».     

 
Ο Φώτης Απέργης
είναι δημοσιογράφος, διευθυντής 
Ραδιοφωνικών Σταθμών της ΕΡΤ. 

Αγνωστα περιστατικά με μεγάλους ερμηνευτές και συνθέτες 

Ο άρχοντας
της θρυλικής
δισκογραφικής
Columbia
Η ιστορία του Τάκη Β. Λαμπρόπουλου

Ο Στέλιος Καζαντζίδης 
μόνο για τον Μανώλη 
Αγγελόπουλο 
ίχε επαίνους.

«Δεν ξέρω αν θα πικράνω μερικούς που θεωρούν ότι προήγαγα πάνω από όλα την καλλιτεχνίαν, όμως η αλήθεια εί-
ναι πως σκέφθηκα κατ’ αρχάς επιχειρηματικά. Η ποίησις αρέσει στους Ελληνες».

Μανώ λης Χιώ της, Μί κης
Θεοδωρά κης και Γρηγό ρης
Μπιθικώ τσης στο εξώ φυλλο
του «Επιταφίου» (επάνω), καθώς 
και παλαιότερες διαφημίσεις 
της δισκογραφικής εταιρείας 
Columbia της οποίας ο Τάκης
Β. Λαμπρόπουλος υπήρξε διευ-
θυντής από το 1958 έως το 1973.

Προπολεμική (1933) διαφημιστική καταχώριση. Η Columbia στα χρόνια της ακμής (αριστερά) και στα χρόνια της εγκατάλειψης. Το γκρέμισμα του ιστορικού εργοστασίου «ήταν ένα έγκλημα».

Τόλμησε σε μια εποχή 
πολιτικού διχασμού
να επενδύσει
στη σύμπραξη
της λαϊκής παράδοσης 
και της λόγιας δημιουρ-
γίας, του αστικού
κόσμου και της αριστε-
ρής διανόησης.
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ΑΥΤΟ
AKOYΣ!

AFTER PARTY

ΔΕΥΤΕΡΑ


ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ

19:00 � 21:00

Δημήτρης
Βρουλλίδης

ΑΥΤΟ
AKOYΣ!

KAΛΩΣ ΤΑ ΠΑΙΔΙΑ

ΔΕΥΤΕΡΑ


ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ

17:00 � 19:00

BRIAN HERBERT,
KEVIN J. ANDERSON
DUNE
μτφρ. Ορέστης Μανούσος
εκδ. Anubis, σελ. 176

Του ΣΑΚΗ ΙΩΑΝΝΙΔΗ

Πενήντα πέντε χρόνια μετά την 
αρχική του έκδοση, ο κόσμος 
του «Dune» φαίνεται πως έχει 
ακόμη αρκετό «μπαχαρικό» για 
να μας κρατήσει γαντζωμένους 
πάνω στα τεράστια σκουλήκια 
της ερήμου του Αρράκις και στο 
σύμπαν που έπλασε η φαντασία 
του Φρανκ Χέρμπερτ. Οι εκδό-
σεις Anubis, που έχουν συστήσει 
τον Χέρμπερτ στο ελληνικό κοι-
νό, προχώρησαν στην επανέκδο-
ση του κλασικού έργου, που έχει 
τιμηθεί με τα περίφημα βραβεία 
Hugo και Nebula, με νέο εξώφυλ-
λο και πριν από λίγες μέρες κυ-
κλοφόρησαν στα ελληνικά τη δι-
ασκευή του πρώτου βιβλίου του 
«Dune» (αποτελείται από τρία) σε 
graphic novel. 

Το ατμοσφαιρικό εξώφυλλο 
του κόμικ φέρει την υπογραφή 
ενός από τους σημαντικότερους 
Αμερικανούς κομίστες, του Μπιλ 
Σιενκίεβιτς, ενώ στο εσωτερικό 
τα σχέδια και το ύφος υπογρά-
φουν οι Ισπανοί Ραούλ Αλεν και 
Πατρίθια Μαρτίν. 

Οι εξαντλητικές περιγραφές 
του Χέρμπερτ έδωσαν τη δυνα-
τότητα στους δημιουργούς του 
graphic novel να μείνουν πιστοί 
στον σχεδιασμό των τεχνολογι-
κών στοιχείων, ενώ πρόθεσή τους 
ήταν να ακολουθήσουν πιστά τη 

ροή του μυθιστορήματος. Ετσι 
βρίσκουμε στις πρώτες σελίδες 
τον νεαρό πρωταγωνιστή του 
(ομηρικού) οίκου των Ατρειδών, 
τον Πολ Ατρείδη να ετοιμάζεται 
για τη δοκιμασία του Γκομ Τζα-
μπάρ που θα δείξει δύο πράγματα: 
εάν είναι ο «εκλεκτός» ο οποίος 
θα εκπληρώσει την προφητεία 
των Fremen (ελεύθεροι άνθρω-
ποι) και εάν είναι «άνθρωπος».

Από τις πρώτες σκηνές δημι-
ουργούνται τα βασικά ερωτήματα 
που διατυπώνει και ο Χέρμπερτ 
στο μυθιστόρημα. Το μυστικό του 
«Dune» δεν είναι τα φουτουρι-
στικά στοιχεία ενός απίθανου 
μέλλοντος, αλλά η διαπλοκή της 
πολιτικής με τη θρησκεία, τη φι-
λοσοφία, την τεχνολογία αλλά και 
την οικολογία που αποτελεί το 
κέντρο βάρους του μυθιστορή-
ματος μαζί με τις συναισθηματι-
κές διακυμάνσεις των πρωταγω-
νιστών. Η επίγνωση της ενοχής 
είναι διάχυτη στο έργο. 

Ο πλανήτης Αρράκις, όπου 
εκτυλίσσεται η ιστορία, είναι μια 

απέραντη έρημος, που όμως δια-
θέτει το πολύτιμο «μελάνζ», ένα 
εθιστικό ορυκτό σε μορφή σκό-
νης, το γνωστό «μπαχαρικό», το 
οποίο διευρύνει την ανθρώπινη 
συνείδηση και εγγυάται μακρο-
ζωία.

Οι Ατρείδες αναλαμβάνουν 

την εξόρυξή του αλλά πέφτουν 
σε παγίδα του τυραννικού οί-
κου Χαρκόνεν. Οι ντόπιοι Φρέ-
μεν που δουλεύουν στα ορυχεία 
του μπαχαρικού ετοιμάζουν την 
επανάστασή τους. Ιδιαίτερο ρό-
λο επιφυλάσσει ο Χέρμπερτ στις 
γυναίκες του βιβλίου, καθώς η 

μητέρα του Πολ ανήκει σε μια 
μυστική αδελφότητα, τις Μπέ-
νε Τζέζεριτ, με ειδικές δυνάμεις 
ενόρασης και χειραγώγησης που 
μεταφέρει στον γιο της. 

Το διακύβευμα, όμως, δεν εί-
ναι η επικράτηση μιας φυλής ή 
η επανόρθωση μιας δημοκρατίας 
(αυτά θα έρθουν αργότερα), αλ-
λά η σωτηρία ενός πλανήτη, το 
«πρασίνισμα» του Αρράκις, όπου 
η ανθρώπινη ζωή μετριέται με νε-
ρό. Η σύνδεση με τις επιπτώσεις 
της κλιματικής αλλαγής που μας 
απασχολούν σήμερα δεν είναι 
δύσκολο να γίνουν.

Τα χρώματα 
Με κυρίαρχες τις αποχρώσεις 

του μπλε και του κόκκινου, οι ει-
κονογράφοι του κόμικ δημιούρ-
γησαν την ατμόσφαιρα που δια-

χωρίζει τους Ατρείδες από τους 
Χαρκόνεν, τη ζεστή, αποπνικτι-
κή, ατμόσφαιρα του Αρράκις τη 
μέρα από τη δροσιά της νύχτας. 
Ιδιαίτερη έμφαση έχει δοθεί στις 
λεπτομέρειες των προσώπων για 
τους χαρακτήρες, ενώ τα καρέ 
υιοθετούν ένα κινηματογραφι-
κό ύφος που κρατάει ψηλά τον 
ρυθμό των διαλόγων των 170 σε-
λίδων. 

Οι φαν του μυθιστορήματος 
δεν θα απογοητευθούν από τη δι-
ασκευή, αλλά όσοι δεν είναι εξοι-
κειωμένοι με το έργο, θα πρέπει 
να περιμένουν το δεύτερο βιβλίο 
(άνοιξη του ’22) για να μπουν στο 
νόημα της ιστορίας.

Πολλά έχουν γραφτεί και όχι 
άδικα, κατά την άποψή μας, για 
τα «δάνεια» που έχει πάρει το Star 
Wars από το «Dune». Οι ερημικοί 
πλανήτες, ο διεφθαρμένος αυτο-
κράτορας, οι χαρισματικοί ήρωες 
και η μεταφυσική τους εκπαίδευ-
ση, η ∆ύναμη των Τζεντάι και η 
Φωνή των Μπένε Τζέζεριτ κ.ά., 
είναι στοιχεία κοινά μεταξύ των 
δύο έργων. 

Πάντως, το έργο του Χέρμπερτ 
ατύχησε στην πρώτη διασκευή 
του για το σινεμά το 1984 με την 
ομώνυμη ταινία του Ντέιβιντ 
Λιντς, επειδή ακριβώς είναι τό-
σο σύνθετο και πολύπλοκο στην 
αποτύπωσή του. Για αυτό και η 
προσοχή είναι στραμμένη στη 
νέα ταινία του σκηνοθέτη Ντένις 
Βιλνέβ που θα βγει στις αίθουσες, 
έπειτα από αναβολή, τον επόμε-
νο Οκτώβριο. Για να δούμε εάν 
η Αυτοκρατορία του Dune είναι 
έτοιμη για αντεπίθεση. 

Το σύμπαν του «Dune» σε κόμικ
Το επικό έργο του Φρανκ Χέρμπερτ κυκλοφορεί σε νέες εκδόσεις εν όψει της δεύτερης κινηματογραφικής μεταφοράς του

Ο πλανήτης Αρράκις, 
όπου εκτυλίσσεται 
η ιστορία, είναι μια 
απέραντη έρημος, 
που όμως διαθέτει το 
πολύτιμο «μελάνζ», το 
οποίο διευρύνει την 
ανθρώπινη συνείδηση 
και εγγυάται μακροζωία.

Το βραβευμένο έργο, που θαύμαζε και ο Αρθουρ Κλαρκ, θέτει ένα σημα-
ντικό οικολογικό ερώτημα σχετικά με την κλιματική αλλαγή και την επάρκεια 
σε νερό. Τα σχέδια υπογράφουν οι Ισπανοί Ραούλ Αλεν και Πατρίθια Μαρτίν.

Με νέο εξώφυλλο επανεκδόθηκε 
το ογκώδες βιβλίο του Χέρμπερτ. 
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07.30 Θεία λειτουργία
10.00 Καμώματα τζι αρώματα
 Κωμική σειρά εποχής.
11.00 Η €¥Pω$τία
 Οικονομικές ειδήσεις,
 με τον Ανδρέα Ιωσήφ. 
11.30 Χρονογράφημα, ΙΙΙ - (E)
12.00 Η ζωή μας ένα τραγούδι
 Μουσική εκπομπή 
 με τη Γωγώ Βασιλάκη. 
13.30 Αμύνεσθαι περί πάτρης
 Θεματική εκπομπή.
14.00 EIΔHΣEIΣ
14.15 Eπιστήμη και Κοινωνία
 Επανάληψη με   
 ελληνικούς υποτίτλους.
15.30 Τravel Diary
 Tαξιδιωτικές ταινίες 
 μικρού μήκους.
16.00 Σε προσκυνώ γλώσσα 
 Θεματική εκπομπή.
17.00 Αφανείς ήρωες
  Ιστορίες ανθρώπων που 

ξεχώρισαν στην Κύπρο ή 
στο εξωτερικό.

18.00 EIΔHΣEIΣ (νοηματική)
18.20 Το μυστικό της πεταλούδας
 Τηλεταινία.
19.20 Λούνα Παρκ  
 Κωμική σειρά.
19.55 Σαν σήμερα με το ΡΙΚ
20.00 EIΔHΣEIΣ
21.00 Αθλητική Κυριακή
21.30 Παραδοσιακή βραδιά 
  Ψυχαγωγική εκπομπή με 

τη Βαλεντίνα Νικολάου.
23.00 EIΔHΣEIΣ
23.05 Σαν σήμερα με το ΡΙΚ (Ε)
23.10 Αφανείς ήρωες (Ε)
00.00 Eπιστήμη και Κοινωνία
01.00 Επαναλήψεις  

07.30 Το κόκκινο λεωφορείο 
 Παιδικό πρόγραμμα.
08.25 Παιδική ζώνη
 α. Μάγια η μέλισσα
 β. Το θαυμαστό ταξίδι
 του Νιλς Χόλγκερσον 
 γ. O μικρός Χνουδωτός
 δ. Μπόμπι και Μπιλ 
11.00 Στη Χώρα του Γιατί - (Ε)
11.30 Παιδική ζώνη
12.10 Το κόκκινο λεωφορείο
13.00 Παιδική ζώνη
 α. Μάγια η μέλισσα
 β. Ο μικρός χνουδωτός
 γ. Σπίριτ, το άγριο άλογο
15.30 Στη Χώρα του Γιατί - (Ε)
16.00 Expedition with Steve  
 Backshall - (Ε)
 Ταξιδιωτικό ντοκιμαντέρ. 
16.45 Βaywatch, ΙΧ
 Περιπετειώδης σειρά.
17.30 Προσωπογραφίες, IV-(E)
18.15 Μαζί/Βirlikte - (Ε)
 ∆ικοινοτική εκπομπή.
19.00 Art of Space - (E)
 Nτοκιμαντέρ.
19.30 EIΔHΣEIΣ (Αγγλική)
19.40 EIΔHΣEIΣ (Τουρκική)
19.50 FIFA Club World Cup
 Α’ Ημιτελικός
22.05 Τravel Diary - (Ε)
  Ταξιδιωτική σειρά ταινι-

ών μικρού μήκους. 
22.30 ArtCafe, IV - (E)
 Πολιτιστική εκπομπή.
23.30 Art of Space - (E) 
 Nτοκιμαντέρ.
00.00 EIΔHΣEIΣ - (E)
00.20 Προσωπογραφίες - (E)
01.00 Μαζί/Βirlikte - (Ε)
01.40 ΓΙΟΥΡΟΝΙΟΥΣ 

06.00 Deal - (Ε)
 Τηλεπαιχνίδι.
06.30 Αστέρια στην άμμο - (Ε)
 Ελληνική σειρά.
07.15 24 ώρες - (Ε) 
 Σειρά ντοκιμαντέρ.
08.15 Έλα στη θέση μου - (Ε)
 Κωμική σειρά.
09.30 Εύκολα και σπιτικά
 Eκπομπή μαγειρικής,
 με την Αθηνά Λοϊζίδου.
10.00 Σ/Κ με τον Μάνεση 
 Eνημερωτική εκπομπή.
13.00 Oικογενειακές ιστορίες
 Κοινωνική σειρά.
13.45 Λούης Νight Show - (Ε)
 Σατιρική εκπομπή.
16.00 Μην αρχίζεις τη   
 μουρμούρα - (E)
 Κωμική σειρά.
16.50 Έλα στη θέση μου, V
 Κωμική σειρά.
17.50 EIΔHΣEIΣ (νοηματική)
18.00 Έλα στη θέση μου, V
 Κωμική σειρά.
18.20 ΤΕΤ-Α-ΤΕΤ στον Alpha
 Τalk show.
19.30 ∆ώσε Βάση - (E)
 Κωμικό show, με την 
 Ιωάννα Λαμπροπούλου. 
20.20 ALPHA NEWS
21.20 Παράδοση κατ’ οίκον
  Ψυχαγωγική εκπομπή με 

τη Βασιλική Χατζηαδάμου
22.30 Κάρμα - Κοινωνική,
 ∆ραματοποιημένη σειρά.
23.40 ΤΕΤ- Α-ΤΕΤ
00.30 ∆ώσε Βάση - (Ε)
 Κωμικό show
01.15 The Chase - (Ε)
03.15 Σ/Κ με τον Μάνεση - (Ε)

05.40 Βότκα πορτοκάλι - (E) 
 Κωμική σειρά.
06.30 Daddy cool - (E)
 Ελληνική σειρά.  
08.00 ∆είξε μου τον φίλο σου
 Κωμική σειρά.
09.30 Τaxi - (E)
 Τηλεπαιχνίδι.
10.20 Πρώτη σταγόνα - (E)
 Κωμική σειρά.
12.00 Υγεία πάνω απ’ όλα  
 Εκπομπή για την υγεία.
12.50 Eνώπιος Ενωπίω
  Πολιτική εκπομπή.
14.00 Γειτονιές στο πιάτο
  Εκπομπή μαγειρικής με 

τον ∆ημήτρη Σκαρμούτσο. 
14.50 Ήλιος - (Ε)
 ∆ραματική σειρά.   
16.30 Casa De Mikel, II - (Ε)
 Σατιρική εκπομπή με
 τον Μιχάλη Σοφοκλέους.
17.40 Παρουσιάστε - (E)
 Κωμική σειρά. 
18.00 Tα νέα του ANT1 σε 10΄
18.10 Παρουσιάστε - (E)
 Συνέχεια
19.30 Τaxi
 Tηλεπαιχνίδι, με τον  
 Αλέξανδρο Τσουβέλα.
20.20 Tα νέα του ANT1
21.20 Επίθεση στη Βομβάη
 Hotel Mumbai
  Θρίλερ, με τους Ντεβ Πα-

τέλ, Άρμι Χάμερ, κ.ά.  
23.15 Χιούστον το λύσαμε  
 Ψυχαγωγική εκπομπή.
00.50 Aquarius
 ∆ραματική σειρά.
01.40 Blackout - (E) 
02.30 Eκπαιδεύοντας τον Μπάμπη

05.30 Τώρα ό,τι συμβαίνει
 Ενημερωτική εκπομπή,
 με τη Φαίη Μαυραγάνη.
09.45 Έλα χαμογέλα
 Ψυχαγωγική επομπή,
 με τους Σίσσυ Χριστίδου,
 Παύλο Σταματόπουλο,
 Κωνσταντίνο Βασάλο, 
 Ελένη Βουλγαράκη.
13.00 Τροχός της τύχης (E)
  Τηλεπαιχνίδι με τον Πέ-

τρο Πολυχρονίδη και τη 
Βάλια Χατζηθεοδώρου.

15.00 Γλυκές αλχημείες
  Εκπομπή ζαχαροπλαστικής 

με τον Στέλιο Παρλιάρο.
16.00 Shopping Star - (E) 
 Εκπομπή μόδας.
18.00 OMEGA NEWS
18.10 Eικόνες
 Ταξιδιωτική εκπομπή 
 με τον Τάσο ∆ούση.
19.10 Fars Attack 3 - (E)
 Ψυχαγωγική εκπομπή,
 με τον Χάρη Αριστείδου.
20.10 OMEGA NEWS
21.15 Criminal
  Αστυνομική ταινία δρά-

σης, με τους Κέβιν Κό-
σνερ, Γκάρι Όλντμαν.

22.45 Criminal Activities
 Αστυνομικό θρίλερ,
 με τους Τζον Τραβόλτα,
 Μάικλ Πιτ, κ.ά. 
01.00 Έλα χαμογέλα - (Ε)
 Ψυχαγωγική επομπή.
03.30 Εικόνες - (E)
 Ταξιδιωτική εκπομπή.
04.30 Τhe Booth - (E)
 Ψυχαγωγική εκπομπή.
05.30 Ο άντρας των ονείρων

05.30 Οι Αδιάφθοροι - (E)
 Κωμική σειρά.
06.30 Tα χρυσόψαρα  - (E)
 Κωμική σειρά. 
07.00 Love it  - (E)
  Ψυχαγωγική εκπομπή.
08.30 Καλό μεσημεράκι - (E)
 Ψυχαγωγική εκπομπή.
10.15 Dot.
 Ψυχαγωγική εκπομπή.
11.15 Άλλα λόγια θκειε παπά
 Κωμική σειρά.
13.00 Boυράτε γειτόνοι - (E)
 Κωμική σειρά.
13.40 Ζωή ποδήλατο - (E)
 Κοινωνική σειρά.
14.30 Happy Traveller - (E)
 Ταξιδιωτική εκπομπή,
 με τον Ευτύχη Μπλέτσα.
15.30 Σου Κου Family
 Ψυχαγωγική εκπομπή.
17.30 The Voice Of Greece - (E)
 Μουσικός διαγωνισμός.
18.00  Γεγονότα σε συντομία
18.10 The Voice Of Greece - (E)
 (Συνέχεια)
 Μουσικός διαγωνισμός.
20.20  Τομές στα γεγονότα
21.00 Survivor
 Παιχνίδι επιβίωσης,
 με τον Γιώργο Λιανό.
00.30  Γεγονότα σε τίτλους 
00.40 Στην υγειά μαςρε παιδιά!
  Ψυχαγωγική εκπομπή με 

τον Σπύρο Παπαδόπουλο.
03.40 Dot - (Ε)
 Ψυχαγωγική εκπομπή.
04.40 Οι Τάκκοι - (Ε)
 Κωμική σειρά.
04.40 Λάθος κέρδισες - (Ε)
 Τηλεπαιχνίδι.

05.45 Ο αστραπόγιαννος
07.45 Τα τσακάλια
09.30 Το τεμπελόσκυλο
11.00 Είναι ένας τρελός... 
 τρελός Βέγγος
12.30  Λατέρνα, φτώχεια και 

γαρύφαλλο
14.00 Το ποντικάκι
15.30 Αιχμάλωτοι του μίσους
17.15 Ησαΐα χόρευε
18.30 Νυμφίος ανύμφευτος
20.00 ∆ις διευθυντής
21.45 Ο αστραπόγιαννος
23.45 Τα τσακάλια
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21.30 Παραδοσιακή βραδιά 19.50 FIFA Club World Cup 21.20 Παράδοση κατ’ οίκον 21.20 Hotel Mumbai 21.15 Criminal 21.15 Survivor 21.00 While You Were Sleeping

20.00 ∆ις διευθυντής

06.30 Παιδική ζώνη
07.25 Μουλάν
08.20 Παιδικές σειρές
09.35 Cook Eat (Ε)
11.00 Τηλεαγορά
13.00 ΑΝΝΙΤΑ κοίτα
16.35 Τηλεαγορά
18.30 Αόρατος φακός
19.00 Ταξίδι γεύσεων, ΙIΙ (Ε)
20.15 Ο καιρός
20.20 Για πάντα νέοι (E)
21.30 Το ταξίδι της ζωής, ΙΙΙ
22.30 Ξένη ταινία
00.25 Ξένη ταινία

10.20 Κορίτσια ο Μάρκουλης
11.00 Έξυπνες αγορές
12.30 Ελιές Θρούμπες
13.00 Έξυπνες αγορές
14.00 Ασημένια φεγγάρια
15.35 Έξυπνες αγορές
16.05 Κινημ/φικές επιτυχίες
16.10 Έξυπνες αγορές
16.40 Δελτίο Ειδήσεων
16.45 Έξυπνες αγορές
17.15 Αόρατος φακός
17.20 Έξυπνες αγορές
18.05 Eλληνική ταινία
19.45 EXTRA News
20.20 Eλληνική ταινία
22.00 Η προδοσία

 CAPITAL ΤHΛ.: 25577577

 TV PLUS ΤHΛ.: 22259000

EXTRA ΤHΛ.: 25715111

07.40 Τηλεαγορά
08.45 Το δίδυμο της μπάλας
10.20 Ποπ Σταρ
12.00 Τηλεαγορά
12.30 Σχολή για σοφερίνες
14.00 Τηλεαγορά
15.15 Το στραβόξυλο
17.00 Τηλεαγορά
19.10 Ξένη ταινία
21.00 Ξένη ταινία
23.00 Ξένη ταινία
01.00 Ξένη ταινία
02.45 Μήνυμα από τον Σομ

Η ανασκαφή ���
ΒΙΟΓΡΑΦΙΚΟ ΔΡΑΜΑ (2021)
Σκηνοθεσία: Σάιμον Στόουν
Ερμηνείες: Ραλφ Φάινς, 
Κάρεϊ Μάλιγκαν, Λίλι Τζέιμς

Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

Το καινούργιο φιλμ του Netflix μας 
ταξιδεύει στο επαρχιακό Σάτον 
Χου της ανατολικής Αγγλίας, πα-
ραμονές του Β΄ Παγκοσμίου Πο-
λέμου· ενώ ολόκληρο το έθνος 
προετοιμάζεται για την πολεμι-
κή σύγκρουση, ένας αρχαιολόγος 
φέρνει στο φως ένα πολύ σημα-
ντικό εύρημα. Αρχαιολόγος στο 
περίπου δηλαδή, διότι ο Μπά-
ζιλ Μπράουν, τον οποίο υποδύ-
εται (άρτια) ο Ραλφ Φάινς, αυτο-
συστήνεται ως «ανασκαφέας», 
δεν έχει δηλαδή επίσημο τίτλο 
και εκπαίδευση, γνωρίζει όμως 
τις τεχνικές και τα μυστικά του 
επαγγέλματος όσο λίγοι. Οταν 
η ιδιοκτήτρια (Κάρεϊ Μάλιγκαν) 
ενός κτήματος θα τον καλέσει να 
ερευνήσει τους θολωτούς τύμβους 
που στέκουν εκεί επί αιώνες, οι 
ανακαλύψεις του θα τραβήξουν 
την προσοχή των υπευθύνων του 
Βρετανικού Μουσείου.

Η ταινία του Σάιμον Στόουν 
ξεκινάει ως ένα τυπικό βρετανι-
κό δράμα εποχής –με τις απαραί-
τητες δόσεις σνομπισμού και ευ-
γένειας– για να εξελιχθεί σε κάτι 
αρκετά πιο ενδιαφέρον. «Σκάβου-
με για να συναντήσουμε τους νε-
κρούς», παρατηρεί με εύστοχο 
ρομαντισμό η πρωταγωνίστρια, 
ενώ αλλού ο Μπράουν επισημαί-
νει: «στην πραγματικότητα δεν 
ανακαλύπτουμε τον τάφο, αλλά τη 
ζωή κάποιου». Ολα αυτά τα αρχαι-
ολογικά κλισέ χρησιμοποιούνται 

εδώ διόλου τυχαία για να αναπτύ-
ξουν δυναμικές και να συνδέσουν 
την αφήγηση με το ιστορικό υπό-
βαθρο της ταινίας.

Καθώς η ανασκαφή προχωράει, 
τα στοιχεία που έρχονται στο φως 
δρουν σαν τονωτικό του πατριω-
τικού αισθήματος και της ταυτό-
τητας, ενός ζητήματος κρίσιμου 
για οποιοδήποτε έθνος, ιδιαίτερα 
όταν αυτό ετοιμάζεται να υπε-
ρασπιστεί την ακεραιότητά του. 
Αυτό τον ιστορικό «διάλογο» το 
φιλμ φροντίζει να τον υποδεικνύ-
ει τακτικά, με τα αεροπλάνα της 
RAF που περνούν πάνω από την 
τοποθεσία της ανασκαφής, τους 
στρατιώτες που περνούν με τα 
καμιόνια από τον γειτονικό δρό-
μο κ.ο.κ.

Γενικώς η ταινία του Στόουν 
–όπως περίπου συμβαίνει και με 
την επιστήμη της αρχαιολογίας 
στην οποία οι Αγγλοι θεωρούνται 
πρωτοπόροι– είναι από αυτές που 
ανταμείβουν τον υπομονετικό θε-
ατή. Τα μίνι ρομάντζα και οι υπο-
ιστορίες που αναπτύσσονται στη 
διάρκειά της είναι μάλλον «διακο-
σμητικά» και προβλέψιμα· ξεκι-
νούν με διστακτικά βλέμματα και 
ολοκληρώνονται εξίσου διακριτι-
κά, δίχως δράματα και εκπλήξεις. 
Αντιθέτως η διαρκής αναμέτρηση 
με την Ιστορία, με αφοσίωση που 
αγγίζει τα όρια της φιλοσοφίας ζω-
ής, είναι αυτή που κάνει εδώ τη 
διαφορά και διαπερνά ολόκληρο 
τον πυρήνα της ταινίας. Οσο για 
τις ερμηνείες, εκτός του Φάινς, 
πολύ καλή είναι για άλλη μια φο-
ρά η Κάρεϊ Μάλιγκαν ως εύθραυ-
στη και ταυτόχρονα αποφασιστι-
κή αριστοκράτισσα, όπως και η 
νεαρή Λίλι Τζέιμς στον δικό της 
δεύτερο ρόλο.

Fate: The Winx Saga
ΦΑΝΤΑΣΙΑΣ (2021)
Δημιουργός: Μπράιαν Γιανγκ
Ερμηνείες: Αμπιγκεϊλ Κάουεν, 
Πρίσιους Μουστάφα, Ντάνι Γκρίφιν

 
Κατευθείαν από την κατηγορία 
της «ένοχης απόλαυσης», αυτή η 
καινούργια μίνι σειρά του Netflix 
σκαρφάλωσε αμέσως στο Νο 1 
των δημοφιλών της διαδικτυακής 
πλατφόρμας, χάρη στον ακατα-
μάχητο συνδυασμό μαγείας και 
εφηβικού δράματος. Κι αν όλα 
αυτά ακούγονται λίγο σαν «Χάρι 
Πότερ», είναι επειδή περί αυτού 
πρόκειται, τουλάχιστον σε μια 
ελαφρώς πιο σκοτεινή εκδοχή. 
Η νεαρή Μπλουμ φτάνει στο και-
νούργιο σχολείο της, την Ακαδη-
μία Αλφια, η οποία εκπαιδεύει νε-
αρούς μάγους και μάγισσες –εδώ 
τις λένε νεράιδες–, και μπαίνει 
κυριολεκτικά σε έναν άλλο κόσμο.

Εκεί θα μάθει να τιθασεύει τις 
υπερφυσικές της δυνάμεις, θα κά-
νει σπουδαίες φιλίες, θα ερωτευ-
θεί και φυσικά θα αντιμετωπίσει 
μεγάλους κινδύνους που απειλούν 
τόσο τη σχολή όσο και τη μυστική 
κοινότητα των μάγων συνολικά. 
Ο μεσαιωνικός αέρας του ήρωα 

της Τζ. Κ. Ρόουλινγκ αντικαθίστα-
ται εδώ από μια πολύ πιο σύγχρο-
νη ατμόσφαιρα, με τους μαθητές 
να συγκεντρώνονται εξίσου σε 
ξόρκια αλλά και στις οθόνες των 
smartphone. Οι σεναριακές τρύ-
πες και οι ευκολίες είναι ευδιάκρι-
τες, συχνά και κωμικές, ωστόσο 
το σύνολο παραμένει γοητευτικό 
και τα μόλις έξι επεισόδια κυλούν 
απνευστί. 

Ενα όμορφο αγόρι ���
ΔΡΑΜΑ (2018)
Σκηνοθεσία: Φέλιξ βαν Γκρόνιχεν
Ερμηνείες: Στιβ Καρέλ, 
Τιμοτέ Σαλαμέ, Μόρα Τίρνι

 
Από την πλατφόρμα του Cinobo 
επιλέγουμε μια όμορφη ιστορία 
πατέρα - γιου, οι οποίοι βρέθη-
καν για μεγάλο χρονικό διάστημα 
αντιμέτωποι με τον εφιάλτη της 
εξάρτησης, βασισμένη στα δικά 
τους αυτοβιογραφικά συγγραφι-
κά πονήματα. Ο νεαρός Νικ (Τι-
μοτέ Σαλαμέ), δημιουργικός αλλά 
και ανήσυχος, πειραματίζεται με 
διάφορες ουσίες, ώσπου βρίσκε-
ται τελικά βυθισμένος στην πο-
λύ επικίνδυνη μεθαμφεταμίνη. 

Ο πατέρας του (Στιβ Καρέλ), που 
τον υπεραγαπά, κάνει ό,τι μπο-
ρεί για να τον βοηθήσει, με τους 
δυο τους να περνούν από διάφο-
ρα στάδια αισιοδοξίας αλλά και 
τρόμου, στην πορεία.

∆ύο πολύ καλοί ηθοποιοί –ο 
Τιμοτέ Σαλαμέ απέσπασε και τη 
σχετική υποψηφιότητα για Χρυ-
σή Σφαίρα– αρκούν για να ζωντα-
νέψουν ένα μάλλον σχηματικό 
σενάριο και να δημιουργήσουν 
εντέλει γνήσια συγκίνηση. Το 
επίπονο ταξίδι της απεξάρτησης, 
μαζί με την ελπίδα της επιτυχίας 
και την απογοήτευση της υπο-
τροπής, παρουσιάζεται εδώ με 
λεπτομέρειες και σε προσωπι-
κό τόνο, από ανθρώπους με ιδία 
εμπειρία. Από την άλλη, μεγάλη 
σημασία δίνεται και στον ρόλο 
της οικογένειας.

Εχοντας μια νέα σύζυγο και 
παιδιά από τον δεύτερο γάμο του, 
ο Ντέιβιντ είναι πάντα εκεί για να 
φροντίσει τον πρώτο του γιο, αν 
και αυτό μπορεί να προκαλέσει 
και τους ανάλογους τριγμούς. Ο 
δικός του Γολγοθάς είναι απολύ-
τως παράλληλος με του Νικ και 
αυτό είναι σε κάθε περίπτωση 
καθοριστικό.

Πάνω, η Αμπιγκεϊλ Κάουεν πρω-
ταγωνιστεί στη μίνι σειρά του 
Netflix «Fate: The Winx Saga». 
Κάτω, ο Τιμοτέ Σαλαμέ στην ται-
νία «Ενα όμορφο αγόρι» που εί-
ναι διαθέσιμη στο Cinobo.

Ακαδημία νεαρών μάγων στα βήματα του «Χάρι Πότερ»

Αναμέτρηση
με την Ιστορία
της Βρετανίας
Με πυρήνα την αρχαιολογία, μια ταινία

που ανταμείβει τον υπομονετικό θεατή

«Στην πραγματικότητα δεν ανακαλύπτουμε τον τάφο, αλλά τη ζωή κάποιου», λέει στην ταινία ο ανασκαφέας Μπάζιλ Μπράουν, τον οποίο υποδύεται άρτια ο Ραλφ Φάινς.

HOME CINEMA

05.30 Fleuve Noir (Black Tide)
07.30 Birdman
09.30 Berlin I Love You
11.30 Project Blue Book 2
12.30 The Clinton Affair
 (Part 1&2)
14.30 Blood Money
16.10 Lady-Like
17.45 La Dolce Vita
21.00 While You Were Sleeping  
22.50 Borealis
00.45 Burning Man
02.35 Blood Money
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Η κοινωνία προστατεύει τους βιαστές
Η Αντελαΐντ Μπον μιλάει στην «Κ» για τον βιασμό της όταν ήταν 9 ετών και τον πολυετή αγώνα να σταθεί στα πόδια της

– Γιατί πιστεύετε ότι καθυστερή-

σαμε τόσο πολύ εμείς οι γυναίκες 

να μιλήσουμε για την καταπίεση 

και κακοποίηση που κάποιες εξ 

ημών έχουν υποστεί;

– Μα μιλάμε. Τα σώματά μας μι-
λούν. Οι απουσίες μας. Οι ανησυχίες 
μας, οι φόβοι μας μιλούν. Η κοινωνία 
δεν έχει κανένα ενδιαφέρον να μας 
ακούσει. Μας προτρέπει συνεχώς να 

ελαχιστοποιήσουμε το γεγονός, να 
γυρίσουμε τη σελίδα, να ζήσουμε με 
αυτό. Ευτυχώς, σήμερα, η ντροπή 
αρχίζει να αλλάζει πλευρές. Επίσης, 
σε ό,τι αφορά την παιδική σεξουαλι-
κή κακοποίηση ειδικά, οι παιδόφιλοι 
είναι εξαιρετικοί στην παραπλάνη-
ση, συχνά πολύ έξυπνοι, γενικά πο-
λύ καλά κοινωνικά ενσωματωμένοι, 
σε μεγάλη εκτίμηση από τους γύ-

ρω τους. Επίσης, ο δράστης είναι ο 
απόλυτος κύριος των λέξεων, είναι 
αυτός που κατονομάζει: «είναι φυ-
σιολογικό, είναι παιχνίδι ή τιμωρία, 
σου αρέσει, διασκεδάζεις, το θέλεις, 
το κάνω αυτό για σένα, για το δικό 
σου καλό...». Μετατρέπει τον φόβο 
σε κανονικότητα, τον πόνο και την 
αηδία σε ευχαρίστηση, τον τρόμο 
σε ενθουσιασμό. Και το θύμα είναι 

ένοχο. Το τραυματισμένο και δια-
λυμένο παιδί δεν έχει κανέναν τρό-
πο να υπερασπιστεί τον εαυτό του 
ενάντια σε αυτά. Τέλος, πολλά παι-
διά, ειδικά σε περιπτώσεις αιμομει-
ξίας, η πιο συχνή και διαδεδομένη 
μορφή σεξουαλικής βίας, θα έχουν 
τραυματική αμνησία και θα χρεια-
στούν χρόνια για να κάνουν τη σύν-
δεση μεταξύ όσων έχουν περάσει 

και της καθημερινής τους κόλασης.
 

– Πώς ζείτε σήμερα; Είναι εφικτή 

μια ζωή με τα τραύματά της; 

– Τώρα τα συμπτώματά μου 
έχουν σχεδόν εξαφανιστεί και είμαι 
καλύτερα από ό,τι φανταζόμουν. Αν 
γίνει σωστή διάγνωση, αν υπάρχει 
κάποιος να μας ακούσει, να ασχο-
ληθεί μαζί μας, υπάρχει σωτηρία.

Συνέντευξη στη 
ΜΑΡΙΑΛΕΝΑ ΣΠΥΡΟΠΟΥΛΟΥ

Αρχές του φθινοπώρου κυκλοφό-
ρησε από τις εκδόσεις Στερέωμα 
το αφήγημα με τίτλο «Το κοριτσά-
κι στον παγετώνα» της Αντελαΐντ 
Μπον (μτφρ. Aννα ∆αμιανίδη). Ξε-
κίνησα να το διαβάζω και σύντο-
μα ένας κόμπος έφραξε τον λαιμό 
μου. Σταμάτησα. Ενα μήνα πριν, 
το ξανάπιασα, σαν μια ανάγκη να 
επιστρέψω κάπου, σαν μια ευθύ-
νη που έπρεπε να σταθώ αντάξιά 
της. Yστερα ήρθε η επικαιρότητα 
να καλύψει σαν σύννεφο τα πάντα. 
Οι ομολογίες της κακοποίησης, σε-
ξουαλικής και σωματικής, πέφτουν 
βροχή στην ελληνική επικαιρότητα. 
Τότε συνειδητοποίησα γιατί ήρθα 
ξανά σε επαφή με το βιβλίο. ∆ια-
βάζοντάς το, έκλαψα πικρά σαν να 
έλιωναν και σε μένα οι πάγοι. Εί-
χα απωθήσει και εγώ όπως τόσες 
γυναίκες μικρά ή μεγαλύτερα πε-
ριστατικά που μας πληγώνουν ως 
κορίτσια, έφηβες, γυναίκες και πλέ-
ον μανάδες. Αποφάσισα ότι ήθελα 
να συνομιλήσω με τη συγγραφέα 
που άντεξε να γράψει για τον βια-
σμό που της συνέβη στην τρυφε-
ρή ηλικία των 9 ετών. Αν ήμασταν 
κοντά, θα την αγκάλιαζα. Την ευ-
χαριστώ εκ βαθέων, όπως ευχαρι-
στώ προσωπικά την κ. Σιόλα και τις 
εκδόσεις Στερέωμα για την έκδοση 
αυτού του βιβλίου και για την τα-
χύτατη ανταπόκριση και στήριξη 
για αυτήν τη συνέντευξη.

 
– Αποφασίσατε στα 38 σας έτη να 

γράψετε ένα επώδυνο βιβλίο. Σας 

βίασαν όταν ήσασταν 9 ετών. Πώς 

λειτούργησαν οι λέξεις μέσα σας;

– Η σεξουαλική βία ανήκει στην 
περιοχή του κιαροσκούρο, της σύγ-
χυσης, της χειραγώγησης, του ψέ-
ματος και της άρνησης. Μια σύγχυ-
ση τόσο φυσική, ψυχολογική όσο 
και σημασιολογική, που εγγράφει 
την ντροπή και την ενοχή του θύ-
ματος στην καρδιά της βίας, και 
έτσι αλυσοδένει τη σκέψη του, τον 
λόγο του. Βρίσκοντας τις σωστές λέ-
ξεις, δεν αφέθηκα σε αυτήν τη σύγ-
χυση, αυτός ήταν ο πρώτος αγώνας 
της ζωής μου και μετά το έργο του 
βιβλίου. Βρίσκοντας μια γλώσσα 
που μπορεί τελικά να ονοματίσει 
το ακατανόμαστο. Να απαντήσω 
στη σύγχυση με την ακρίβεια. ∆εν 
υπάρχουν λέξεις σε αυτό το βιβλίο 
που δεν έχω σταθμίσει. Σιγά σιγά, 
ανακάλυψα μια μητρική γλώσσα, 
μια σταθερή γη που σε θρέφει. Για 
το μεγαλύτερο μέρος της ζωής μου, 
δεν βίωνα τον εαυτό μου ως «εγώ». 
Ενιωσα ότι είχα πολλές διαφορετι-
κές ταυτότητες, διαλυμένη, κατα-
κερματισμένη, ήταν αδιανόητο το 
«εγώ». Αυτό το «εγώ» εμφανίστηκε 
στη διαδικασία της γραφής, είναι 
πραγματικά μέσω της γραφής που 
το «εγώ» γεννήθηκε με έναν συγκε-
κριμένο τρόπο. Η συγγραφή αυτού 
του βιβλίου ήταν επομένως μια πε-
ριπέτεια γεμάτη πάθος. Και τις πε-
ρισσότερες φορές, χαρούμενη. Στις 
δύσκολες στιγμές, βρήκα στήριγμα 
σε όλες αυτές τις γυναίκες που εί-
χαν γράψει πριν από μένα και από 
όλες τις «αδελφές» μου που βρέ-
θηκαν σε αντίστοιχο «παγετώνα».

 
– Από τι ψυχικά στάδια περάσα-

τε μέχρι να το φέρετε στην επι-

φάνεια;

– Προσπαθούσα να κατανοήσω 
εκείνη τη νύχτα που κατοικούσε 
μέσα μου για χρόνια. Χρόνια με 
ουρλιαχτά μέσα στην έρημο. Με 

θεωρούσα τρελή, βίαιη, διεστραμ-
μένη, μισητή. Εψαχνα να απομονω-
θώ με κάθε τρόπο. Αυτά τα τρομα-
κτικά πράγματα δεν τα ονόμασα, 
προσπαθούσα να τα κρατώ μακριά, 
από τις λέξεις και τη σκέψη μου. 
Αλλά ήμουν οργισμένη και αισθα-
νόμουν ότι κάτι δεν έβγαζε νόημα 
σε όλο αυτό. Είχα μια διαίσθηση, 
όπως όταν δεν καταλαβαίνεις τι 
περνάς και ψάχνεις για μια εξήγη-
ση. Οταν τελικά συνάντησα το έρ-
γο της Μιριέλ Σαλμονά, με έκπληξη 
ανακάλυψα, έπειτα από τόσα χρό-
νια έρευνας, ύστερα από τόσες πολ-
λές επισκέψεις σε γιατρούς, τόσες 
συνεδρίες, ότι υπήρχε όνομα για 
αυτό που ένιωθα. Επασχα από δια-
ταραχή μετατραυματικού στρες και 
ότι όλα εκείνα για τα οποία ντρεπό-
μουν ήταν στην πραγματικότητα 
συμπτώματα. Συμπτώματα που εμ-
φανίζονταν σε θύματα σεξουαλικής 
βίας, που μελετήθηκαν για δεκάδες 
χρόνια, τεκμηριώθηκαν, αλλά για 
τα οποία κανένας από τους επαγ-
γελματίες υγείας που γνώρισα δεν 
είχε εκπαιδευτεί. Οταν βρήκα τις 
σωστές λέξεις, βιασμός, εγκλημα-
τίας παιδεραστής, όταν κατάλαβα 
ότι είχα μερική τραυματική αμνη-
σία και ότι χρόνο με τον χρόνο με 
κυρίευαν το μίσος, η βία και η δι-
αστροφή του βιαστή μου, άρχισα 
να βρίσκω τη σωτηρία μου.

 
– Γράφετε για το ότι πολύ συχνά 

τα θύματα στρέφονται εις βάρος 

του εαυτού τους ή γίνονται και 

εκείνα βίαια. Εσείς περάσατε φο-

βερές δυσκολίες με τη βουλιμία.

– Η βουλιμία είναι ένα σύμπτω-
μα, είναι η βία που αντικατοπτρίζει 
αυτό που μου έκαναν. Μπούκω-
να τον εαυτό μου για να μη νιώσω 

τη βία μέσα μου, ήταν ένας τρό-
πος αναισθητοποίησης του εαυτού 
μου, αποσύνδεσης, ανυπαρξίας. 
Ηταν ένα κακό δεκανίκι. Μερικές 
γυναίκες-θύματα γίνονται βουλι-
μικές, ώστε οι άνδρες να μην τις 
επιθυμούν. Για να προστατευθούν 
από αυτούς. Η καθεμία κάνει ό,τι 
μπορεί. Είμαστε τόσο μόνες. Ολα 
τα θύματα που γνώρισα, ελλείψει 
φροντίδας, υποστήριξης, προστα-

σίας, κατέφυγαν σε συμπεριφορές 
αποσύνδεσης. Σήμερα, χάρη στις 
εξελίξεις στις νευροεπιστήμες, γνω-
ρίζουμε ότι αυτός είναι ένας τρόπος 
να ωθήσει τον εγκέφαλο να αναι-
σθητοποιηθεί, είναι ένα είδος αυ-
τοθεραπείας, για να επιβιώσει. Και 
φυσικά, πάνω από όλα, είναι αυτό 
το αίσθημα της ενοχής. Συμφέρει 
πολύ τον βιαστή αυτή η διαστροφή. 
Μετατρέποντας το θύμα σε ένοχο, 
διασφαλίζει τη σιωπή μας και συ-
νεπώς την ατιμωρησία του. Είναι 
μια επιθετική στρατηγική. Και η 
κοινωνία μας, που βασίζεται στα 
στερεότυπα της κουλτούρας του 
βιασμού, θα το επαναλάβει χιλιά-
δες φορές στο θύμα. Θα έπρεπε... 
δεν είχες παρά να αντιδράσεις... 
είναι δικό σου λάθος. Η κοινωνία 
προστατεύει τους βιαστές και κα-
τηγορεί τα θύματα.

 
– Αντιμετωπίσατε σε δίκη τον βι-

αστή σας. Γράφετε πόσο είχατε 

ανάγκη την οικογένειά σας. Τον 

πατέρα σας.

– Κατά τη διάρκεια της δίκης, 
είχα την ευκαιρία να διαβάσω φε-
μινιστικά κείμενα, να συναντήσω 
ακτιβίστριες και είχα ήδη καταλάβει 
ότι αυτό που βίωσα σαν κάτι οικείο 
και τρομακτικό συνέβαινε συστη-
ματικά στην κοινωνία μας, ως εκ 
τούτου παύει να είναι μεμονωμένο 
περιστατικό και είναι πολιτικό ζή-
τημα. Αποδεικνυόταν ότι μια κοινω-
νία διαλύεται. Κατά τη διάρκεια της 
δίκης, μέσω των μαρτυριών μας, η 
βία αυτού του άνδρα έγινε σε όλους 
ορατή. Για να ξαναχτίσω τον εαυτό 
μου, έπρεπε να δείξω τον εαυτό μου, 
το άρρωστο σώμα μου στην οικογέ-
νειά μου. ∆εν μπορούσα πλέον να 
λέω ψέματα ή να κρύβομαι για να 

τους προστατεύσω. Επρεπε να ξα-
νασυνδεθώ με αυτό το κοριτσάκι, 
που ήταν τόσο κοντά στον πατέρα 
του και που ο βιασμός το είχε πνί-
ξει. ∆εν ήθελα πια να είμαι αυτή η 
ξένη που φοβόταν τόσο πολύ ότι ο 
πατέρας θα κατέρρεε αν το μάθαι-
νε. ∆εν κατέρρευσε, μου άνοιξε τα 
χέρια και του άνοιξα τα δικά μου. 
Η δίκη ήταν μια δυνατότητα επα-
νασύνδεσης.

 
– Πιστεύετε ότι μας μεγαλώνουν 

λανθασμένα εμάς τις γυναίκες;

– Πιστεύω ότι είναι καιρός να 
σταματήσουμε να διδάσκουμε στα 
αγόρια μας την τοξική αρρενωπό-
τητα που θα τα κάνει επιθετικούς 
άνδρες. ∆εν υπάρχει σεξουαλική βία 
χωρίς κυριαρχία, χωρίς την επιθυ-
μία της παντοδυναμίας. Την ημέρα 
που τα μικρά αγόρια δεν θα μαθαί-
νουν πια ότι στις σχολικές αυλές 
για να γίνουν άνδρες πρέπει να δεί-
χνουν τις γροθιές τους, να ξεσπούν 

τα νεύρα τους στους άλλους, την 
ημέρα που τα μικρά κορίτσια δεν 
θα μαθαίνουν πλέον να στρέφουν 
εναντίον του εαυτού τους τη βία 
που τους ασκείται όταν βρίσκονται 
μόνες στο δωμάτιό τους, τότε χωρίς 
αμφιβολία θα έχουμε λιγότερους βί-
αιους και λιγότερα θύματα.

 
– Τι περνάει από το μυαλό ενός 

κοριτσιού όταν δέχεται απειλή 

ή βιασμό;

– Αντιμετωπίζει μια ακατανό-
ητη, τρομακτική κατάσταση. Στη 
συντριπτική πλειονότητα των πε-
ριπτώσεων ο δράστης είναι ένας 
άνδρας από την οικογένειά της, 
το περιβάλλον της, κάποιος που 
αγαπάει, τον οποίο σέβεται και τον 
οποίο εμπιστεύεται. Η χωρίς νόη-
μα βία θα προκαλέσει σε αυτήν 
μια ψυχική εισβολή που θα την 
ακινητοποιήσει. Ο εγκέφαλός της 
θα προκαλέσει διακοπή στο συναι-
σθηματικό του κύκλωμα ώστε να 
μην πεθάνει από φόβο. Η ψυχική 
ζωή σταματά, ο εσωτερικός διάλο-
γος διακόπτεται. Αυτή η διακοπή 
προκαλεί μια τραυματική μνήμη 
και μια αποσύνδεση με ψυχική και 
σωματική αναισθησία. ∆εν θα εί-
ναι σε θέση να υπερασπιστεί τον 
εαυτό της, δεν θα είναι σε θέση να 
φύγει. Συχνά δεν θα της μείνουν 
από τη σκηνή παρά μόνον μπερ-
δεμένα θραύσματα. Από αυτούς 
τους ψυχοτραυματικούς μηχανι-
σμούς προέρχονται οι πιο σοβαρές 
και συχνές συνέπειες της βίας και 
μιας μόνιμης κατάστασης άλγους. 
Εάν δεν αντιμετωπιστούν αυτές οι 
συνέπειες, θα μετατρέψουν τις ζω-
ές των θυμάτων σε κόλαση, σε μια 
μόνιμη κατάσταση πολέμου, χωρίς 
ελπίδα να ξεφύγουν.

Για το μεγαλύτερο μέρος 
της ζωής μου, δεν βίωνα 
τον εαυτό μου ως «εγώ». 
Ενιωσα ότι είχα πολλές 
ταυτότητες, διαλυμένη, 
κατακερματισμένη.

Μερικές γυναίκες-θύμα-
τα γίνονται βουλιμικές, 
ώστε οι άνδρες να μην 
τις επιθυμούν. Η καθε-
μία κάνει ό,τι μπορεί. 
Είμαστε τόσο μόνες.

Eίναι καιρός να σταμα-
τήσουμε να διδάσκουμε 
στα αγόρια μας 
την τοξική αρρενωπό-
τητα που θα τα κάνει 
επιθετικούς άνδρες.

Ο παιδόφιλος μετατρέπει 
τον φόβο σε κανονικό-
τητα, τον πόνο σε ευχα-
ρίστηση, τον τρόμο 
σε ενθουσιασμό. 
Και το θύμα είναι ένοχο.

Αριστερά, η Αντελαΐντ Μπον στην ηλικία των 9 ετών. «Προσπαθούσα να κατανοήσω εκείνη τη νύχτα που κατοικούσε μέσα μου για χρόνια. Χρόνια με ουρλιαχτά μέσα στην έρημο», λέει στην «Κ».

To βιβλίο «Το κοριτσάκι στον παγε-
τώνα» κυκλοφορεί από τις εκδόσεις 
Στερέωμα.

Αν υπάρχει κάποιος να μας ακούσει, να ασχοληθεί, υπάρχει σωτηρία



ΤΗΝ ΚΥΡΙΑΚΗ 14 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ  
ΜΑΖΙ ΜΕ ΤΗΝ ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ

ΜΕΓΑΛΟΙ ΗΘΟΠΟΙΟΙ ΤΟΥ ΘΕΑΤΡΟΥ

NEA
ΣΕΙΡΑ
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